
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 7753, 7861 
2.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ Α. Σπάνια, θ. Οικο-

νόµου, Γ. Παπανδρέου., σελ. 7755 
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µαθή-

τριες και µαθητές και συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Δηµοτικό
Σχολείο Αγίου Θωµά Βοιωτίας, το Δηµοτικό Σχολείο Σκούρ-
των Βοιωτίας, το 2ο  Δηµοτικό Σχολείο Αγίου Στεφάνου Αττι-
κής, το 5ο Πειραµατικό Γυµνάσιο Κοµοτηνής, το 2ο Γυµνάσιο
Καρδίτσας, το Γυµνάσιο Αιαντείου Σαλαµίνας, το 2ο Γυµνά-
σιο Δράµας, το 3ο Πειραµατικό Δηµοτικό Σχολείο Λευκάδας,
το 1ο Γυµνάσιο Τυρνάβου, το Γενικό Λύκειο Θεσσαλονίκης
«Ο Απόστολος Παύλος», το 2ο Γενικό Λύκειο Ρόδου, και από
1ο Δηµοτικό Σχολείο Μετσόβου., σελ. 7761, 7767, 7773, 7778,
7787, 7799, 7811, 7817, 7823 

4. Ανακοινώνεται ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης διαβίβασε
στη Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και
τον ν.3126/2003 «Ποινική ευθύνη των Υπουργών», όπως
ισχύουν, την 13-2-2025, ποινική δικογραφία που αφορά στον
Υπουργό Ανάπτυξης, Παναγιώτη Θεοδωρικάκο. , σελ. 7791 

5. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 7830, 7831 ,  7832, 7833 
6. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 7753, 7755, 7757, 7759,

7761, 7767, 7771, 7773, 7778, 7787, 7789, 7790, 7791, 7793,
7794, 7796, 7798, 7809, 7811, 7814, 7816, 7823, 7824, 7826,
7828, 7829, 7830, 7831, 7832, 7833, 7834, 7835, 7836, 7837,
7842, 7861 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πα-

ρασκευής 14 Φεβρουαρίου 2025., σελ. 7773 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων

και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Κοινω-
νικής Συνοχής και Οικογένειας: «Μέτρα για την ισόρροπη εκ-
προσώπηση των φύλων σε θέσεις διευθυντικών στελεχών των
εισηγµένων εταιρειών, των µη εισηγµένων ανωνύµων εται-
ρειών και των δηµοσίων επιχειρήσεων - Ενσωµάτωση της
Οδηγίας (Ε.Ε.) 2022/2381 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και
του Συµβουλίου της 23ης Νοεµβρίου 2022 - Ρυθµίσεις για την
ενδυνάµωση των πιλοτικών προγραµµάτων για την ενίσχυση
της κοινωνικής συνοχής»., σελ. 7753 - 7846 

2. Κατάθεση πρότασης νόµου:
Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική

Λύση - Κυριάκος Βελόπουλος» και οι Βουλευτές του κόµµα-
τός του κατέθεσαν σήµερα 13-2-2025 πρόταση νόµου: «Κα-
τάργηση του ν.3126/2003 περί ποινικής ευθύνης των Υπουρ-
γών». , σελ. 7791 

3. Κατάθεση σχεδίου νόµου:
Οι Υπουργοί Υγείας, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών

και Εξωτερικών κατέθεσαν σήµερα 13-2-2025 σχέδιο νόµου: 
α) «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ του Υπουργείου Υγείας της

Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Υγείας της Κυπρια-
κής Δηµοκρατίας στον τοµέα των µεταµοσχεύσεων», σελ. 7793 

β) «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ του Υπουργείου Υγείας
της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Υγείας της
Κυπριακής Δηµοκρατίας στον τοµέα των διασταυρούµενων
µεταµοσχεύσεων νεφρού», σελ. 7793 
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ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 7754 - 7769
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. ,

σελ. 7769 - 7781
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 7795 - 7811
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 7811 - 7824
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι . , σελ. 7824 - 7861
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Α. Επί προσωπικού θέµατος:
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 
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ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 7830, 7831 ,  7832, 7833
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ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 7753, 7755, 7757, 7759, 

7761, 7767
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 7771, 7773, 7778
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 7829, 7830, 7835, 7836
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 7796, 7798, 7799, 7809, 

7811
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 7814, 7816, 7823
ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 7757, 7759
ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ Α. , 

σελ. 7829, 7830, 7836
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 7826, 7828, 7829, 7830, 

7831, 7832, 7833, 7834, 
7837, 7842, 7861

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Κοινωνικής
Συνοχής και Οικογένειας:

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Μ. , σελ. 7761, 7837
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ  Ε. , σελ. 7787
ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ Φ. , σελ. 7822
ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ Ε. , σελ. 7783, 7785, 7790
ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ Σ. , σελ. 7786
ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 7790, 7793, 7794
ΓΚΙΚΑΣ Σ. , σελ. 7799
ΔΑΓΚΑ Π. , σελ. 7760, 7825, 7826, 7838
ΔΗΜΑΣ Χ. , σελ. 7795
ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ Π. , σελ. 7769, 7834
ΔΙΓΕΝΗ Α. , σελ. 7774
ΕΥΘΥΜΙΟΥ  Ά. , σελ. 7809
ΖΑΧΑΡΑΚΗ Σ. , σελ. 7764, 7799, 7805, 7811, 

7818, 7837, 7840, 7841, 
7842

ΙΑΤΡΙΔΗ Τ. , σελ. 7753, 7840
ΚΑΖΑΝΗ Α. , σελ. 7755, 7839
ΚΑΠΕΤΑΝΟΣ Χ. , σελ. 7782
ΚΑΠΠΑΤΟΣ Π. , σελ. 7781
ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ Ε. , 

σελ. 7830, 7833, 7834
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ΚΑΡΑΜΠΑΤΣΩΛΗ Κ. , σελ. 7823
ΚΕΡΑΜΕΩΣ Ν. , σελ. 7788, 7790
ΚΕΦΑΛΑ Γ. , σελ. 7777, 7778, 7827
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 7819
ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ Α. , σελ. 7776
ΚΤΕΝΑ Α. , σελ. 7809
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ Ε. , σελ. 7821
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 7825, 7826, 7827, 7828, 
7829, 7830, 7831, 7832, 
7833, 7839, 7841

ΚΩΤΣΟΣ Γ. , σελ. 7821
ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 7795, 7800
ΛΙΝΟΥ Α. , σελ. 7802
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Ι. , σελ. 7782
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 7789, 7790, 7804, 7811
ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ Σ. , σελ. 7778
ΜΠΙΑΓΚΗΣ Δ. , σελ. 7771
ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ Σ. , σελ. 7767
ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 7757, 7759, 7838, 7842
ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ Τ. , 

σελ. 7765, 7835
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Θ. , σελ. 7782
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 7772, 7773
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 7778, 7824, 7827
ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ Γ. , σελ. 7816
ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ Α. , σελ. 7791
ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ Α. , 

σελ. 7796, 7798, 7830, 7836, 
7837

ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 7798, 7799, 7817, 7818, 
7830, 7831, 7832, 7833

ΣΚΟΝΔΡΑ Α. , σελ. 7785
ΣΠΑΝΙΑΣ Α. , σελ. 7771
ΣΤΑΜΑΤΗΣ Γ. , σελ. 7815
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ. , σελ. 7799
ΤΣΙΜΑΡΗΣ Ι. , σελ. 7780
ΦΩΤΙΟΥ  Θ. , σελ. 7763, 7764, 7836, 7837
ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Σ. , σελ. 7775
ΧΑΤΖΗΙΩΑΝΝΙΔΟΥ Μ. , σελ. 7803
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 7800
ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ Ρ. , σελ. 7814



Αθήνα, σήµερα στις 13 Φεβρουαρίου 2025, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 10.05’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΓΕΩΡΓΑ-
ΝΤΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 12-2-2025
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΟΓ’ συνεδριάσεώς του, της Τετάρτης
12 Φεβρουαρίου 2025, σε ό,τι αφορά την εκλογή Προέδρου της
Δηµοκρατίας)

Εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Κοινωνικής Συνοχής
και Οικογένειας: «Μέτρα για την ισόρροπη εκπροσώπηση των
φύλων σε θέσεις διευθυντικών στελεχών των εισηγµένων εται-
ρειών, των µη εισηγµένων ανωνύµων εταιρειών και των δηµοσίων
επιχειρήσεων - Ενσωµάτωση της Οδηγίας (Ε.Ε.) 2022/2381 του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 23ης Νοεµ-
βρίου 2022 - Ρυθµίσεις για την ενδυνάµωση των πιλοτικών προ-
γραµµάτων για την ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της,
της 5ης Φεβρουαρίου 2025, τη συζήτηση και ψήφιση του νοµο-
σχεδίου σε µία συνεδρίαση ενιαία επί της αρχής επί των άρθρων
και των τροπολογιών. Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρο-
νικά και µέχρι το τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή. 

Συµφωνεί το Σώµα; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
Τον λόγο έχει η εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας κ. Τσαµπίκα

(Μίκα) Ιατρίδη για δεκαπέντε λεπτά. 
Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής.
Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΤΣΑΜΠΙΚΑ ΙΑΤΡΙΔΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε

σήµερα δεν είναι µια απλή νοµοθετική ρύθµιση. Είναι ένα ακόµη
βήµα σε µία προσπάθεια που έχει ξεκινήσει χρόνια πριν από την
ίδια την κοινωνία. Μια κοινωνία που στόχο έχει την ισότητα των
φύλων, τις ίσες ευκαιρίες, την εξασφάλιση της κοινωνικής συνο-
χής και σε ό,τι αφορά τους εργασιακούς χώρους, και όχι µόνο,
την αξιοποίηση όλων των διαθέσιµων ταλέντων και δεξιοτήτων. 

Ειδικότερα καθώς το νοµοσχέδιο, που συζητάµε, αφορά την
ενσωµάτωση της Οδηγίας 2022/2381, αυτή η προσπάθεια είναι
µέρος της δέσµευσης της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την ισότητα.
Γιατί µε βάση το άρθρο 2 της Συνθήκης για την Ευρωπαϊκή
Ένωση, η ισότητα είναι θεµελιώδης αξία της Ένωσης, είναι κοινή
στα κράτη-µέλη και στο πλαίσιο αυτό πρέπει να λαµβάνονται συ-
γκεκριµένα µέτρα, µε τα οποία εξασφαλίζεται η εφαρµογή της
αρχής των ίσων ευκαιριών και της ίσης µεταχείρισης ανδρών και
γυναικών σε θέµατα εργασίας και απασχόλησης. 

Όλα αυτά, πρέπει να τονίσουµε, συµβαίνουν στις επονοµαζό-
µενες δυτικές χώρες, στις οποίες έχουν γίνει σηµαντικά βήµατα
προόδου και το δικαίωµα για την αυτοπραγµάτωση αφορά και τα
δύο φύλα. 

Το ερώτηµα βέβαια που προκύπτει είναι γιατί είναι απαραίτητη
η ύπαρξη της συγκεκριµένης ευρωπαϊκής Οδηγίας και γιατί αυτή
να ενσωµατωθεί στο Εθνικό µας Δίκαιο; Η απάντηση είναι πολύ
απλή. Γιατί παρά τα βήµατα προόδου εξακολουθεί και υπάρχει
για τις γυναίκες αυτό που έχει χαρακτηριστεί ως γυάλινη οροφή.
Δεν θα επεκταθώ πολύ, αλλά µε τον όρο «γυάλινη οροφή» περι-
λαµβάνονται όλα αυτά τα ορατά και αόρατα εµπόδια, που µπαί-
νουν στον δρόµο των γυναικών, όταν επιδιώκουν την εξέλιξη και
την πρόοδό τους ειδικά στον χώρο των επιχειρήσεων. Η γυάλινη
οροφή αποδεικνύεται και από τα στατιστικά στοιχεία. Στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση αν και οι γυναίκες αποτελούν το 60% περίπου
των νέων αποφοίτων πανεπιστηµίων, υποεκπροσωπούνται σηµα-
ντικά σε θέσεις λήψης οικονοµικών αποφάσεων ιδίως στα ανώ-
τερα κλιµάκια. Και αυτό εάν θέλουµε να προοδεύουµε σαν
κοινωνία, είναι κάτι που θα πρέπει να βελτιωθεί. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αποτελείται από
πέντε µέρη και συνολικά 34 άρθρα. Το πρώτο, δεύτερο και τρίτο
µέρος, δηλαδή τα άρθρα 1 έως 17, περιλαµβάνουν τις διατάξεις
σχετικές µε την ενσωµάτωση της Οδηγίας της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Σε αυτές προβλέπονται υποχρεωτικό ποσοστό τουλάχιστον
33% για το υποεκπροσωπούµενο φύλο στα διοικητικά συµβούλια
των εισηγµένων εταιρειών, που πληρούν συγκεκριµένα οικονο-
µικά κριτήρια, δηλαδή απασχολούν πάνω από διακόσιους πενή-
ντα εργαζόµενους και έχουν ετήσιο κύκλο εργασιών τουλάχιστον
50 εκατοµµυρίων ευρώ ή ετήσιο ισολογισµό τουλάχιστον 43 εκα-
τοµµύρια ευρώ. 

Στις ως άνω µεγάλες εισηγµένες εταιρείες στο διοικητικό συµ-
βούλιο, των οποίων συµµετέχουν τρία ή περισσότερα εκτελε-
στικά µέλη, στο ως άνω ποσοστό 33% περιλαµβάνεται κατά
τρόπο δεσµευτικό και ένα τουλάχιστον εκτελεστικό µέλος από το
υποεκπροσωπούµενο φύλο. Αντίστοιχα, οι ρυθµίσεις αυτές µπο-
ρεί να εφαρµοστούν και σε µη εισηγµένες ανώνυµες εταιρείες,
που διαθέτουν τα ίδια ως άνω οικονοµικά κριτήρια, εφόσον το

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ B’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΔ’

Πέµπτη 13 Φεβρουαρίου 2025



προβλέπει το καταστατικό τους. 
Προβλέπεται ακόµα η δυνατότητα για τις µεγάλες µη εισηγµέ-

νες δηµόσιες επιχειρήσεις να υιοθετήσουν τη ρύθµιση αυτή περί
εκτελεστικού µέλους, εφόσον το προβλέπουν στο καταστατικό
τους. 

Θα ήθελα να σηµειώσω εδώ ότι µέρος της Αντιπολίτευσης
εκτιµά ότι τα ποσοστά θα έπρεπε να ήταν µεγαλύτερα και να
εφαρµοστούν και σε µικρότερες επιχειρήσεις. Ωστόσο, αυτό δεν
είναι σωστό γιατί οι µικρότερες σε µέγεθος επιχειρήσεις ενδεχο-
µένως να µην έχουν ικανό αριθµό στελεχών ανδρών και γυναικών
ώστε να µπορέσουν να επιτύχουν την ποσόστωση. Επίσης, τέ-
τοιου είδους αλλαγές θα πρέπει να γίνονται σταδιακά ώστε να
µπορεί να αλλάζει και η εταιρική κουλτούρα. 

Συνεχίζουµε µε τις ρυθµίσεις, επισηµαίνοντας και τα ακό-
λουθα. Η διαδικασία επιλογής µελών των διοικητικών συµβουλίων
των µεγάλων εισηγµένων εταιρειών, που δεν διατηρούν το ποσο-
στό του 33%, θα γίνεται µε βάση διαφανή και αντικειµενικά κρι-
τήρια. Έτσι θα δίνεται προτεραιότητα σε υποψηφίους του
υποεκπροσωπούµενου φύλου όταν υπάρχουν ίδια προσόντα µε
άλλους υποψηφίους. Συνεπώς, δεν αρκεί µόνο το φύλο για την
επιλογή, πρέπει να υπάρχουν και τα αντίστοιχα προσόντα. 

Σε περιπτώσεις µη συµµόρφωσης µε τα προβλεπόµενα διατη-
ρούνται σε ισχύ οι υφιστάµενες κυρώσεις του άρθρου 24 του
ν.4706/2020, που περιλαµβάνουν πρόστιµα έως 3.000.000 ευρώ.
Επίσης προβλέπεται η υποβολή εκ µέρους των µεγάλων εισηγµέ-
νων εταιρειών ειδικής έκθεσης, στην οποία περιλαµβάνονται στοι-
χεία µε την τήρηση των υποχρεώσεων του παρόντος νοµο-
σχεδίου και τα µέτρα που εφαρµόζονται ή πρόκειται να εφαρµο-
στούν για τη βελτίωση της ισόρροπης εκπροσώπησης των φύλων
στα ΔΣ των εταιρειών αυτών. 

Περαιτέρω για το σύνολο των εισηγµένων εταιρειών προβλέ-
πεται ότι σε περίπτωση κλάσµατος το ποσοστό εκπροσώπησης
του υποεκπροσωπούµενου φύλου, θα στρογγυλοποιείται στο εγ-
γύτερο ακέραιο αριθµό και όχι στον µικρότερο ακέραιο αριθµό
όπως ισχύει σήµερα. 

Τέλος, συστήνεται Ταµείο Ισότητας των Φύλων υπό τη µορφή
αναλυτικού λογαριασµού εσόδου. Σε αυτόν θα εγγράφονται
υπέρ της Γενικής Γραµµατείας Ισότητας και Ανθρωπίνων Δικαιω-
µάτων του Υπουργείου Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας τα
ποσά από την είσπραξη των χρηµατικών κυρώσεων, κάθε είδους
έσοδα από χαριστική αιτία όπως δωρεές και χορηγίες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρώ την εισήγησή µου µε
το τέταρτο µέρος του σχεδίου νόµου στα άρθρα 18 έως 33, το
οποίο περιλαµβάνει τις σχετικές ρυθµίσεις για τη βέλτιστη υλο-
ποίηση και ενίσχυση της αποτελεσµατικότητας πιλοτικών προ-
γραµµάτων, που απευθύνονται σε άτοµα µε αναπηρία, που
υλοποιούνται µε χρηµατοδότηση του Ταµείου Ανάκαµψης και Αν-
θεκτικότητας. 

Ειδικότερα στο πλαίσιο υλοποίησης πιλοτικού προγράµµατος
επιχορήγησης παρεµβάσεων προσβασιµότητας σε χώρους µόνι-
µης κατοικίας και εργασίας ατόµων µε αναπηρία προβλέπεται η
δυνατότητα συµµετοχής για όλους τους δυνητικά δικαιούχους
του προγράµµατος, ανεξάρτητα από το αν έχουν µέχρι σήµερα
καταγραφεί στο Ψηφιακό Μητρώο Ατόµων µε Αναπηρία, συµπε-
ριλαµβάνοντας και εκείνους για τους οποίους η ψηφιοποίηση και
η καταγραφή των γνωµατεύσεών τους είναι σε εξέλιξη.

Επεκτείνεται επίσης η δυνατότητα υλοποίησης παρεµβάσεων
προσβασιµότητας σε δηµόσια κτίρια στο πλαίσιο του προϋπολο-
γισµού του έργου και σύµφωνα µε τα ορόσηµα αυτού, ενισχύο-
ντας έτι περαιτέρω την προσβασιµότητα των ατόµων µε
αναπηρία. Το πρόγραµµα υλοποιείται στο σύνολο των περιφε-
ρειών της χώρας µε φορέα υλοποίησης την Ελληνική Εταιρεία
Τοπικής Ανάπτυξης και Αυτοδιοίκησης.

Επιπλέον, ενισχύεται η αποδοτικότητα του πιλοτικού προγράµ-
µατος υποστηριζόµενης απασχόλησης για άτοµα στο φάσµα του
αυτισµού µε την ανάπτυξη ειδικού µητρώου εκπαιδευµένων δια-
µεσολαβητών, οι οποίοι θα υποστηρίζουν τόσο τα άτοµα στο
φάσµα του αυτισµού όσο και επιχειρήσεις που συµµετέχουν στο
πρόγραµµα. 

Συγχρόνως µε τις προτεινόµενες ρυθµίσεις διασφαλίζεται η
δυνατότητα της αξιοποίησης µητρώου ανέργων ωφελουµένων,

που τηρείται στη Δηµόσια Υπηρεσία Απασχόλησης στο πλαίσιο
του πιλοτικού προγράµµατος, ώστε και τα άτοµα µε διαταραχές
αυτιστικού φάσµατος που δεν έχουν ακόµα καταγραφεί στο Ψη-
φιακό Μητρώο Ατόµων µε Αναπηρία, να αποτελέσουν δυνητικούς
ωφελούµενους του συγκεκριµένου πιλοτικού προγράµµατος
σύµφωνα µε τους όρους και τις προδιαγραφές αυτού.

Παράλληλα, προβλέπεται η συνέχιση του πιλοτικού προγράµ-
µατος «Προσωπικός Βοηθός» για άτοµα µε αναπηρία, εξασφαλί-
ζοντας τη βιώσιµη παροχή της υπηρεσίας µέχρι την ολοκλήρωση
του προγράµµατος του Ταµείου Ανάπτυξης και Ανθεκτικότητας
στο πλαίσιο του προϋπολογισµού του έργου, εν όψει και της σχε-
διαζόµενης µετέπειτα καθολικής εφαρµογής υπηρεσίας και της
µετάπτωσης αυτής σε άλλο χρηµατοδοτικό εργαλείο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Υπουργείο Κοινωνικής Συνο-
χής και Οικογένειας µε τη δέσµευση και επίνευση του Πρωθυ-
πουργού µας Κυριάκου Μητσοτάκη έχει θέσει ως βασική προτε-
ραιότητα την παροχή ποιοτικής αγωγής και φροντίδας στην
πρώιµη παιδική ηλικία, µε στόχο την υποστήριξη της ολιστικής
ανάπτυξης και της ευηµερίας των βρεφών και νηπίων ηλικίας έως
και τεσσάρων ετών. Έτσι σε συνεργασία µε δηµόσια πανεπιστη-
µιακά τµήµατα αγωγής και φροντίδας στην πρώιµη παιδική ηλικία
θα υλοποιηθεί το πρόγραµµα «Αθηνά: Θεµελιώνοντας το µέλλον
των παιδιών µας». Το πρόγραµµα σε πρώτο στάδιο θα εφαρµο-
στεί πιλοτικά. 

Για πρώτη φορά σε συνεργασία µε τα ελληνικά πανεπιστη-
µιακά ιδρύµατα θα δηµιουργηθεί ένα ολιστικό παιδαγωγικό πλαί-
σιο για τα παιδιά που είναι εγγεγραµµένα σε βρεφικούς, βρεφο-
νηπιακούς και παιδικούς σταθµούς. Ακολούθως, θα επιµορφω-
θούν οι παιδαγωγοί των βρεφικών, βρεφονηπιακών και παιδικών
σταθµών οι οποίοι θα συµµετέχουν στο πρόγραµµα. Παράλληλα
θα υλοποιηθεί µία σειρά δράσεων µε στόχο την επιµόρφωση των
παιδαγωγών πρώιµης παιδικής ηλικίας σε ζητήµατα που αφορούν
τους τέσσερις βασικούς τοµείς ανάπτυξης των παιδιών, δηλαδή
τη γνωστική, γλωσσική, ψυχοκοινωνική και κινητική ανάπτυξη,
καθώς και τη σηµασία της έγκαιρης ανίχνευσης αναπτυξιακών
δυσκολιών, καθώς και της πρώιµης παρέµβασης. Την επιµόρ-
φωση των παιδαγωγών πρώιµης παιδικής ηλικίας για την εφαρ-
µογή συµπεριληπτικών πρακτικών στους βρεφικούς, βρεφονη-
πιακούς και παιδικούς σταθµούς, ώστε να εξασφαλιστεί η ποι-
οτική και η ισότιµη αγωγή και φροντίδα σε παιδιά µε αναπηρία ή
αναπτυξιακές διαταραχές. Την ενηµέρωση και ευαισθητοποίηση
των γονιών βρεφών και νηπίων, ώστε να εξασφαλίσουν ένα ασφα-
λές και αναπτυξιακά ευνοϊκό περιβάλλον για τα παιδιά τους, το
οποίο προσφέρει συστηµατικές ευκαιρίες για επίσηµες και ανε-
πίσηµες δραστηριότητες διδασκαλίας και παιχνιδιού. Το νέο παι-
δαγωγικό πλαίσιο θα εφαρµοστεί πιλοτικά σε τουλάχιστον
ενενήντα βρεφικούς, βρεφονηπιακούς και παιδικούς σταθµούς
από το δεύτερο τρίµηνο του 2025 και ως τον Ιούνιο του 2026. 

Μετά την αξιολόγηση της πιλοτικής του εφαρµογής και την εν-
σωµάτωση των απαραίτητων βελτιωτικών αλλαγών και τροποποι-
ήσεων θα ξεκινήσει η καθολική εφαρµογή του νέου πλαισίου.
Είναι πολύ σηµαντικό ότι ξεκινάµε ένα πιλοτικό πρόγραµµα, ώστε
να έχουµε µετρήσιµα στοιχεία και να δούµε τι παραπάνω µπο-
ρούµε να βελτιώσουµε. Με τη θέσπιση του προγράµµατος «Αθη-
νά: Θεµελιώνοντας το µέλλον των παιδιών µας» αναβαθµίζεται
σηµαντικά η ποιότητα των παρεχόµενων υπηρεσιών προς τα παι-
διά που παρακολουθούν βρεφικούς, βρεφονηπιακούς και παιδι-
κούς σταθµούς. Παράλληλα δίνεται έµφαση στην ενδυνάµωση
των ίδιων των γονέων να υποστηρίξουν την ανάπτυξη των παιδιών
τους. 

Τέλος, το νοµοσχέδιο ενισχύει τη χρήση της τεχνολογίας και
της ψηφιακής διακυβέρνησης για τη βελτίωση της αποδοτικότη-
τας και της διαφάνειας στις κοινωνικές παροχές µέσω βελτιωτι-
κών παρεµβάσεων για την εφαρµογή του µέτρου της πληρωµής
επιδοµάτων του ΟΠΕΚΑ και της ΔΥΠΑ µέσω προπληρωµένης
κάρτας. Ειδικότερα, προβλέπεται η ανάπτυξη πληροφοριακού
συστήµατος για τη διαχείριση πληρωµών µέσω προπληρωµένων
καρτών που θα εξασφαλίζει την ταχύτητα, τη διαφάνεια και την
αποφυγή φαινοµένων απάτης. Με το µέτρο αυτό αντιµετωπίζεται
η ανάγκη της απλούστευσης και του εκσυγχρονισµού του τρόπου
πληρωµής παροχών του Οργανισµού Προνοιακών Επιδοµάτων

7754 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και της Δηµόσιας Υπηρεσίας Απα-
σχόλησης. Αυτό θα συµβεί µέσω της διαλειτουργικότητας του
πληροφοριακού συστήµατος, ώστε να διασφαλίζονται η ταχύ-
τητα, η διαφάνεια και η ασφάλεια στις συναλλαγές των δικαιού-
χων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώνω την εισήγησή µου
µε λίγα σχόλια και για τις δύο τροπολογίες µε αριθµό 318/5 και
319/ 6 που κατατέθηκαν. Είναι προφανές ότι η σκέψη µας είναι
στους κατοίκους της Σαντορίνης, της Αµοργού και των Κυκλά-
δων, που δοκιµάζονται από τους σεισµούς και χρειάζονται κάθε
δυνατό µέτρο στήριξης. Επίσης, είναι κρίσιµο να δίνονται κίνητρα
έως 10.000 ευρώ για τη µετακίνηση οικογενειών στις ακριτικές
περιοχές του Έβρου. Ενδεχοµένως και τα κίνητρα αυτά να επε-
κταθούν και για τις ακριτικές νησιωτικές περιοχές σε επόµενο
στάδιο. 

Τέλος, θα πρέπει όντως να δίνεται η δυνατότητα στο Υπουρ-
γείο Ναυτιλίας να µπορεί να εξασφαλίζει την απρόσκοπτη ακτο-
πλοϊκή συγκοινωνία σε εξαιρετικές συνθήκες και για διάστηµα
εξήντα ηµερών. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω µε την
επισήµανση ότι όλα αυτά που συζητάµε για το νοµοσχέδιο είναι
θέµατα δυναµικά. Αν ανατρέξουµε λίγα χρόνια πριν, θα διαπιστώ-
ναµε ότι ελάχιστες γυναίκες ήταν σε ανώτατες διοικητικές θέσεις.
Τώρα τόσο στην Ελλάδα όσο και στην Ευρωπαϊκή Ένωση η κα-
τάσταση έχει βελτιωθεί. Είναι ιδανική; Σαφώς και όχι, αλλά είναι
σηµαντικό ότι εξελισσόµαστε τόσο σε κοινωνικό όσο και σε θε-
σµικό επίπεδο. Αρκεί µόνο µία νοµοθετική πρωτοβουλία, µία εν-
σωµάτωση ευρωπαϊκής Οδηγίας που να υπαγορεύει ποσοστώ-
σεις; Σαφώς και δεν αρκεί. Χρειάζονται πρωτοβουλίες, όπως πε-
ρισσότεροι παιδικοί σταθµοί, περισσότερη φροντίδα, περισσό-
τερη κοινωνική αρωγή, κάτι που συστηµατικά επιδιώκει η Κυβέρ-
νησή µας και το Υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας.

Επισηµαίνω εδώ την πρόσφατη δηµιουργία επιπλέον είκοσι χι-
λιάδων νέων θέσεων πρόσβασης σε βρεφονηπιακούς σταθµούς.
Θυµίζω ακόµα τη γενναία αύξηση του προϋπολογισµού για τα
vouchers, που φέτος άγγιξε τα 380 εκατοµµύρια ευρώ και το
πρωτοποριακό πρόγραµµα «Νταντάδες της Γειτονιάς», το οποίο
θα εξελιχθεί ακόµα περισσότερο.

Το Υπουργείο αυτό, η Κυβέρνηση αυτή, προχωρά µε σωστό
σχεδιασµό και αξιοποίηση όλων των διαθέσιµων εργαλείων. Προ-
χωράµε για την προώθηση της ισότητας, για την καλύτερη κοι-
νωνική αρωγή, για την προστασία των παιδιών µας και συνολικά
σε έναν σχεδιασµό που θα µπορέσει να οδηγήσει στην αντιµετώ-
πιση ενός από τα πιο κρίσιµα ζητήµατα για τη χώρα µας, αυτή
του δηµογραφικού. Το παρόν νοµοσχέδιο είναι ένα ακόµα ουσια-
στικό βήµα προς αυτήν την κατεύθυνση και είναι δεδοµένο ότι
θα ακολουθήσουν και άλλα, γι’ αυτό και σας καλώ να το ψηφί-
σετε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία συνάδελφε,
σας ευχαριστώ για την απόλυτη συνέπεια στον χρόνο. 

Υπάρχουν τρεις αιτήσεις άδειας απουσίας στο εξωτερικό από
συναδέλφους, της κ. Οικονόµου από τη Νέα Δηµοκρατία για το
διάστηµα από 20 έως 23 Φεβρουαρίου, του κ. Σπάνια από τη Νέα
Δηµοκρατία για το διάστηµα από 28 Φεβρουαρίου έως 3 Μαρτίου
και του κ. Γεωργίου Παπανδρέου από το ΠΑΣΟΚ για το διάστηµα
από 13 έως 14 Φεβρουαρίου.

Η Βουλή εγκρίνει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Η Βουλή ενέκρινε τις

ζητηθείσες άδειες.
Τον λόγο έχει τώρα από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής η κ. Κα-

ζάνη.
Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΚΑΖΑΝΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο

του Υπουργείου Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας είναι µόλις
το δεύτερο νοµοσχέδιο από τη σύστασή του. Η σύσταση ενός
Υπουργείου µε αρµοδιότητες, όπως το στεγαστικό, το δηµογρα-
φικό, η παιδική προστασία, η ισότητα και τα ανθρώπινα δικαιώ-

µατα καλλιέργησε προσδοκίες, όµως η έλλειψη πρωτοβουλιών
φανερώνει την κυβερνητική αδιαφορία. 

Το πρώτο νοµοσχέδιο, τον περασµένο Απρίλιο, αφορούσε θέ-
µατα οργάνωσης, όπως το να έχει το Υπουργείο βασικές υπηρε-
σίες, οικονοµικές και διοικητικές. Από τότε δεν άλλαξαν πολλά.
Το Υπουργείο υποστελεχωµένο δεν έχει καν οργανισµό, ενώ ερ-
γαζόµενοι µένουν απλήρωτοι. 

Σήµερα καλούµαστε να συζητήσουµε για ζητήµατα κοινωνικής
πολιτικής και σε αυτό όµως το νοµοσχέδιο δεν µας παρουσιάζε-
ται κάποια γενναία και προοδευτική πρόταση. Το πρώτο µέρος
αφορά την ενσωµάτωση της Οδηγίας 2831/2022 σχετικά µε την
προώθηση της ισόρροπης εκπροσώπησης των γυναικών στα ΔΣ
των εισηγµένων εταιρειών. Η Κυβέρνηση είχε δύο χρόνια να µε-
ταφέρει την Οδηγία στο εσωτερικό δίκαιο. Πέρασε η προθεσµία
αυτή και η Κοµισιόν µας έστειλε σύσταση συµµόρφωσης. Γι’
αυτόν τον λόγο, υπό τον φόβο των κυρώσεων, το Υπουργείο βια-
στικά, δύο µέρες µετά τη διαβούλευση, κατέθεσε το νοµοσχέδιο
στη Βουλή.

Ως προς το περιεχόµενο της Οδηγίας είναι µια ουσιαστική
πρωτοβουλία της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τη στήριξη της ισό-
τητας των δύο φύλων στην εργασία. Είναι θετικό να προωθείται
ο διορισµός των γυναικών σε διευθυντικές θέσεις και δεν πρό-
κειται απλά για την αποκατάσταση µιας αδικίας απέναντι στο γυ-
ναικείο φύλο. Έρευνες αποδεικνύουν ότι και οι ίδιες οι εταιρείες
επωφελούνται από την παρουσία των γυναικών στα ΔΣ. Η οµα-
δική απόδοση βελτιώνεται, ενώ επηρεάζεται θετικά η οικονοµική
ανάπτυξη και η κερδοφορία της επιχείρησης. Παρ’ όλα αυτά οι
γυναίκες σε µεγάλο βαθµό εξακολουθούν να υποεκπροσωπού-
νται στα όργανα λήψης αποφάσεων. Αόρατα εµπόδια δεν τους
επιτρέπουν να ανελιχθούν στην ιεραρχική βαθµίδα, ενώ ακόµα
και οι θέσεις που µπορούν να κατέχουν οι γυναίκες αφορούν συ-
γκεκριµένους τοµείς, όπως η επικοινωνία και το ανθρώπινο δυ-
ναµικό. 

Στην Ελλάδα το ποσοστό συµµετοχής των γυναικών στα ΔΣ
των εισηγµένων εταιρειών ανέρχεται στο 25%. Το Υπουργείο επι-
λέγει µε το νοµοσχέδιο να θέσει τον µετριοπαθή στόχο του 33%.
Αυτός όµως είναι ήδη ο ευρωπαϊκός µέσος όρος και στόχος και
δεν θα έπρεπε να είναι να τον πλησιάσουµε, αλλά να τον ξεπε-
ράσουµε. Αν δεν λάβουµε πιο γενναία µέτρα, σε λίγα χρόνια θα
είµαστε ουραγοί στα ποσοστά εκπροσώπησης. Άλλα κράτη,
όπως η Ισπανία, θέτουν τον πήχη στο 40%. Στη δε Γαλλία το πο-
σοστό εκπροσώπησης των γυναικών ανέρχεται στο 45%. Θα µπο-
ρούσαµε να θεσπίσουµε έναν υψηλότερο στόχο. Θα µπορούσαµε
να κάνουµε µεγαλύτερα βήµατα. Θα µπορούσαµε να µην τρέ-
χουµε πίσω από τις εξελίξεις. Οι κοινωνικοί φορείς συµφωνούν,
οι εταιρείες µπορούν να το πετύχουν, άρα γιατί δεν το τολµάµε; 

Το έµφυλο χάσµα είναι µεγάλο, όµως εσείς συνεχίζετε να είστε
διστακτικοί και συγκρατηµένοι. Εξάλλου η ενσωµάτωση της Οδη-
γίας αφορά µόλις τριάντα επτά εταιρείες. Ακόµα και αν προστε-
θούν άλλες εικοσιτέσσερις εταιρείες λόγω της στρογγυλο-
ποίησης, πάλι µιλάµε για πολύ µικρό αριθµό. 

Οι γυναίκες αποτελούν το µισό του ενεργού πληθυσµού. Απο-
τελούν µια πελώρια δεξαµενή ικανοτήτων και δεξιοτήτων. Η πλει-
ονότητα των αποφοίτων τριτοβάθµιας εκπαίδευσης είναι
γυναίκες και παρ’ όλα αυτά είµαστε η χώρα µε το µεγαλύτερο
ποσοστό ανεργίας στις γυναίκες και µάλιστα µε τη µεγαλύτερη
διαφορά ποσοστών ανεργίας µεταξύ των δύο φύλων. Η ανεργία
στους άνδρες κυµαίνεται στο 8,5% και στις γυναίκες στο 14,3%,
έξι µονάδες διαφορά, µε την ανεργία στις πτυχιούχες γυναίκες
να εκτοξεύεται στο 63% έναντι του 37% των ανδρών. 

Το χάσµα είναι µεγάλο και ως προς τις αµοιβές. Σε λίγους
µήνες συµπληρώνονται δύο χρόνια από την Οδηγία 970/2023 για
την ενίσχυση της ισότητας της αµοιβής µεταξύ των δύο φύλων
και ακόµα η Κυβέρνηση δεν έχει λάβει κανένα µέτρο για να την
ενσωµατώσουµε στο Εθνικό Δίκαιο. Μια γυναίκα αµείβεται στην
Ελλάδα για την ίδια εργασία 10% λιγότερο σε σχέση µε έναν
άνδρα συνάδελφό της. Στις πτυχιούχες εργαζόµενες γυναίκες το
χάσµα ανεβαίνει στο 22%. Πρακτικά, αν ένας άντρας λαµβάνει
δώδεκα µισθούς τον χρόνο, µια γυναίκα µε τα ίδια προσόντα για
την ίδια εργασία λαµβάνει δέκα. 

Η ανισότητα αυτή σε µεγάλο βαθµό οφείλεται στα έµφυλα στε-
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ρεότυπα, στη γυάλινη οροφή, στο κολλώδες δάπεδο και στον
οριζόντιο διαχωρισµό και βέβαια στην άνιση συµµετοχή των γυ-
ναικών σε ευθύνες φροντίδας και οικιακές δραστηριότητες. Όλα
αυτά µακροπρόθεσµα συµβάλλουν τόσο στο συνταξιοδοτικό
χάσµα όσο και στην αύξηση του ποσοστού φτώχειας στις γυναί-
κες. 

Πρέπει ως κράτος να θεσπίσουµε µια εθνική στρατηγική για
την ενίσχυση της γυναίκας στην εργασία γενικά µε πολιτικές που
θα αγγίζουν κάθε τοµέα εργασίας, τις γυναίκες στα διευθυντικά
συµβούλια, τις γυναίκες υπαλλήλους σε οποιαδήποτε θέση, κα-
θαρίστριες, σερβιτόρες, πωλήτριες. Και πρέπει να ξεκινήσουµε
από τα βασικά, από την εναρµόνιση επαγγελµατικής και οικογε-
νειακής ζωής. Δεν επιτρέπεται στην Ελλάδα του 2025 µια γυναίκα
να πρέπει να επιλέξει µεταξύ οικογένειας και εργασίας. Οι γυναί-
κες πρέπει να ξέρουν ότι η απόκτηση παιδιών δεν είναι τροχο-
πέδη για την καριέρα τους. Χιλιάδες είναι οι εργαζόµενες
γυναίκες που βιώνουν αυτή την ανασφάλεια. Οι αναπληρώτριες
εκπαιδευτικοί και οι εκατοντάδες γυναίκες που αποτελούν το ει-
δικό και βοηθητικό προσωπικό των δηµόσιων σχολείων είναι χα-
ρακτηριστικό παράδειγµα. Οι γυναίκες ναυτικοί είναι άλλη κατη-
γορία µε τεράστιες εργασιακές ανισότητες. Με τέτοια εργατική
νοµοθεσία δεν πρόκειται να ενισχύσουµε ούτε τη γυναικεία απα-
σχόληση ούτε να αντιµετωπίσουµε το δηµογραφικό. 

Το τελευταίο έτος µετά από επίµονες παρεµβάσεις του ΠΑΣΟΚ
θεσπίστηκε επιτέλους η ειδική παροχή προστασίας της µητρότη-
τας σε ελεύθερες επαγγελµατίες, αυτοαπασχολούµενες και αγ-
ρότισσες. Τέτοιες αποφάσεις, τέτοιες πολιτικές µπορούν να κά-
νουν τη διαφορά.

Ως προς τη βρεφονηπιακή φροντίδα ο θεσµός των βρεφονη-
πιακών σταθµών είναι σηµαντικό εργαλείο για τις µητέρες και
τους γονείς γενικά. Οι σταθµοί πρέπει να ενισχυθούν και µε προ-
σωπικό και κτιριακά. Πρέπει να δηµιουργηθούν νέες θέσεις για
βρέφη και νήπια και όχι απλά να δίνονται περισσότερα voucher
τα οποία δεν µπορούν να αξιοποιηθούν. 

Το νοµοσχέδιο µας παρουσιάζει το πρόγραµµα «Αθηνά», βα-
σικά ένα προσχέδιο µας παρουσιάζει. Στην πραγµατικότητα λεί-
πουν βασικά στοιχεία που θα γνωστοποιηθούν µε ΚΥΑ εκ των
υστέρων. Το «Αθηνά» έρχεται να αντικαταστήσει το «Κυψέλη», το
οποίο στέφθηκε µε απόλυτη αποτυχία, αφού ούτε καν εφαρµό-
στηκε και η Κυβέρνηση το αντικαθιστά άρον-άρον. Όπως εκφρά-
σαµε τις αντιρρήσεις µας για το «Κυψέλη» και δικαιωθήκαµε, έτσι
και τώρα σας θέτουµε τις ενστάσεις µας και τους προβληµατι-
σµούς µας. 

Το «Αθηνά» λοιπόν φιλοδοξεί να θέσει το πλαίσιο της προσχο-
λικής αγωγής. Το πρόγραµµα εισάγει τη διεξαγωγή ανιχνευτικού
ελέγχου για τη γνωστική ανάπτυξη βρεφών και νηπίων µέσω ψυ-
χοµετρικού εργαλείου. Ο έλεγχος θα γίνεται από ειδικά εκπαι-
δευµένο προσωπικό και τα αποτελέσµατα θα φυλάσσονται σε
ατοµικό φάκελο στη δοµή. Καµία διευκρίνιση δεν µας έχει δοθεί
για το ψυχοµετρικό εργαλείο και για το ειδικά εκπαιδευµένο προ-
σωπικό. Κατά τις συνεδριάσεις της επιτροπής ρωτήσαµε επανει-
ληµµένως, αλλά το Υπουργείο επιµένει να µην απαντά. Θα είναι
εξωτερικοί συνεργάτες; Θα προσληφθούν από τις δοµές ή θα
διεξάγουν τους ελέγχους οι παιδαγωγοί µετά από επιµόρφωση;
Είναι πολύ σηµαντικό και η Κυβέρνηση αρνείται να µας ενηµερώ-
σει. Ζητά όµως τη στήριξή µας. 

Και βέβαια υπάρχει και το ζήτηµα της προστασίας των προσω-
πικών δεδοµένων των παιδιών. Η Κυβέρνηση δεν έχει επιδείξει
ιδιαίτερη ευαισθησία σε αυτόν τον τοµέα και ούτε τώρα µας εξη-
γεί πώς θα προστατευτούν και δεν θα διαρρεύσουν.

Το «Αθηνά» πρόκειται να εφαρµοστεί πιλοτικά µε χρηµατοδό-
τηση του Ταµείου Ανάκαµψης. Το νοµοσχέδιο αναφέρει ότι αρ-
χικά θα εφαρµοστεί σε ενενήντα σταθµούς. Αργότερα ενηµερω-
θήκαµε ότι δεν θα είναι ενενήντα, αλλά εκατόν είκοσι. Ακόµη το
Υπουργείο δεν µας εξηγεί πώς θα επιλεχθούν οι δοµές αυτές. Θα
γίνει µέσω κάποιου διαγωνισµού; Ποιος θα τις επιλέξει; Θα τους
διατεθούν απευθείας χρήµατα; Πρόκειται για σηµαντικά ερωτή-
µατα χωρίς καµία απάντηση ξανά.

Το υπόλοιπο νοµοσχέδιο αφορά πιλοτικά προγράµµατα. Μας
επαναπαρουσιάζεται το «Πρόγραµµα Υποστηριζόµενης Απασχό-
λησης Ατόµων µε Διαταραχές Αυτιστικού Φάσµατος», ένα πρό-

γραµµα της ΔΥΠΑ που βοηθά τους ωφελούµενους να βρουν ερ-
γασία µε ειδικά εκπαιδευµένους διαµεσολαβητές χωρίς καµία πε-
ραιτέρω διευκρίνιση. 

Σχετικά µε το πρόγραµµα του «Προσωπικού Βοηθού», η πιλο-
τική φάση θα έληγε στις 31-12-2024 και θα ξεκινούσε η καθολική
εφαρµογή του. Το Υπουργείο όµως έρχεται τώρα και παρατείνει
την πιλοτική φάση µέχρι τη λήξη του Ταµείου Ανάκαµψης το
2026. Το πρόγραµµα έχει όντως δυνατότητες. Γιατί λοιπόν καθυ-
στερεί η καθολική και µόνιµη εφαρµογή του; Αν το Υπουργείο
όµως δεν µπορεί να το εφαρµόσει καθολικά τώρα, µπορεί να εγ-
γυηθεί τη χρηµατοδότησή του µετά το 2026; Ακόµα, σκοπεύει το
Υπουργείο να βελτιώσει το πρόγραµµα; Ο «Προσωπικός Βοηθός»
έχει πολλά προβλήµατα. Το Υπουργείο τα γνωρίζει, τα έχει πα-
ραδεχθεί. Έχει βρει όµως λύσεις σε αυτά; Ο κόσµος ζητά απα-
ντήσεις. 

Ο αλγόριθµος επιλογής πετάει εκτός άτοµα µε υψηλά ποσοστά
αναπηρίας. Οι ωφελούµενοι του προγράµµατος µέχρι σήµερα
είναι περίπου χίλια τριακόσια άτοµα. Ο στόχος µέχρι το 2024
ήταν οι δύο χιλιάδες. Είµαστε µόλις στο 65%, πολύ χαµηλή από-
δοση.

Το νοµοσχέδιο θέτει και το ζήτηµα της προσβασιµότητας των
ατόµων µε αναπηρία. Στην πράξη εισάγονται τροποποιήσεις στο
πρόγραµµα που είχε ψηφιστεί το 2022, όπως για παράδειγµα
προστίθενται και τα δηµόσια κτίρια. Σύµφωνα µε τον νέο οικοδο-
µικό κανονισµό του 2012, τα δηµόσια κτίρια θα έπρεπε να έχουν
τις σχετικές υποδοµές προσβασιµότητας. Όλα αυτά τα χρόνια τι
έχει γίνει; Αλλά η καθηµερινότητα απαντά µόνη της. Σχολές ΑµεΑ
και δεν έχουν υποδοµές προσβασιµότητας. Τα µέσα µαζικής µε-
ταφοράς δεν έχουν υποδοµές προσβασιµότητας, σχολεία και
αθλητικές εγκαταστάσεις το ίδιο. Όλα αυτά είναι δηµόσια κτίρια
και δηµόσιες υπηρεσίες. Το κράτος έπρεπε να είχε µεριµνήσει
εδώ και χρόνια.

Να αναφερθώ και σε ένα ζήτηµα που χρήζει της προσοχής του
Υπουργείου Περιβάλλοντος. Σύµφωνα µε τον νέο οικοδοµικό κα-
νονισµό σε κτίρια όπου δεν διασφαλίζεται η προσβασιµότητα
ΑµεΑ ιδιοκτητών ή ενοίκων επιτρέπεται η τοποθέτηση ράµπας ή
αναβατορίου, ώστε να διασφαλίζεται η πρόσβασή τους. Προφα-
νώς ο νοµοθέτης επιθυµεί να προστατεύσει το δικαίωµα των ατό-
µων µε αναπηρία στην προσβασιµότητα. Το άρθρο όµως συνε-
χίζει: «Απαιτείται πρακτικό της γενικής συνέλευσης της πολυκα-
τοικίας µε πλειοψηφία 51% του συνόλου». Το εδάφιο αυτό έρχε-
ται σε πλήρη αντίθεση µε το πνεύµα της υπόλοιπης παραγράφου
και γι’ αυτό πρέπει να αλλάξει. Είναι ανεπίτρεπτο συνάνθρωποί
µας µε αναπηρία να µην έχουν ελεύθερη πρόσβαση στο ίδιο τους
το σπίτι. Αναµένουµε το Υπουργείο να δείξει την πρέπουσα ευαι-
σθησία.

Ως προς την καταβολή των επιδοµάτων µέσω προπληρωµένης
κάρτας το σύστηµα της προπληρωµένης κάρτας κοστίζει 10,3
εκατοµµύρια ευρώ και καλύπτεται από το Ταµείο Ανάκαµψης.
Πρόκειται για πολύτιµα κονδύλια. Πώς δικαιολογείται αυτό το
υπέρογκο κόστος; Γιατί δεν τροποποιήθηκε το λογισµικό των
τραπεζικών καρτών, που θα ήταν ανέξοδο οικονοµικά; Τα ποσά
αυτά θα µπορούσαν να αξιοποιηθούν διαφορετικά. Η επιδοµατική
πολιτική δεν είναι πανάκεια. Οφείλει όµως να είναι εργαλείο εν-
δυνάµωσης και στήριξης των αδυνάτων όχι εργαλείο µικροπολι-
τικών σκοπιµοτήτων. 

Τον Απρίλιο του 2023, έναν µήνα πριν τις εκλογές, δόθηκε αύ-
ξηση 8% στα επιδόµατα αναπηρίας, η πρώτη µετά από σχεδόν
δέκα χρόνια. Βέβαια αν αναλογιστούµε την αύξηση των τελευ-
ταίων ετών στο κόστος διαβίωσης, πρακτικά καµία αύξηση δεν
έχουν λάβει οι δικαιούχοι.

Ταυτόχρονα, εξαιτίας της διατύπωσης του άρθρου ένας µεγά-
λος αριθµός δικαιούχων δεν την έλαβε ποτέ. Κοντεύουν δύο σχε-
δόν χρόνια και παρά τις συνεχείς πιέσεις µας το Υπουργείο
κωφεύει. Τη δώσατε την αύξηση για να εξυπηρετήσετε τους προ-
εκλογικούς σας σκοπούς. Τουλάχιστον κάντε το σωστά. 

Το ΠΑΣΟΚ κατέθεσε τροπολογία για την αναπροσαρµογή των
επιδοµάτων αναπηρίας. Προτείνουµε να θεσµοθετηθεί µηχανι-
σµός ετήσιας αναπροσαρµογής των επιδοµάτων ατόµων µε ανα-
πηρία µε βάση τον αντίστοιχο µηχανισµό ετήσιας αύξησης των
κύριων συντάξεων. Είναι η δεύτερη φορά που καταθέτουµε την
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τροπολογία αυτή. Την προηγούµενη φορά την απορρίψατε χωρίς
καµία αιτιολογία. Σας καλούµε, λοιπόν, να στηρίξετε την τροπο-
λογία. Οφείλουµε να προστατεύσουµε τους δικαιούχους των επι-
δοµάτων αναπηρίας από τη φτωχοποίηση. Η αύξησή τους θα
είναι ετήσια και δίκαιη, όπως των κύριων συντάξεων που δίνει ο
e-ΕΦΚΑ. Δεν θα εξαρτάται από τη διάθεση της Κυβέρνησης. 

Θα ήθελα να αναφερθώ και στα προβλήµατα των κέντρων πρό-
νοιας, πολύτιµοι θεσµοί, µε σκοπό τη φροντίδα και περίθαλψη
παιδιών, ηλικιωµένων συνανθρώπων µας µε αναπηρία. Το κράτος
δεν κάνει τίποτα για να τα ενισχύσει. Αντίθετα, αντιµετωπίζουν
σοβαρά προβλήµατα υποστελέχωσης, ενώ κάποια είναι και κτι-
ριακά ακατάλληλα. 

Κυρία Υφυπουργέ, σας καλώ για άλλη µια φορά να επισκε-
φθούµε µαζί το παράρτηµα ΑµεΑ στην Αυλίδα, να δείτε από
κοντά τις προσπάθειες που καταβάλλει το ελάχιστο προσωπικό
για να καλύψει τις ανάγκες των περιθαλποµένων σε ένα κτίριο
υπό διάλυση. 

Ακόµα, η Κυβέρνηση δεν µας έχει φέρει καµία πρωτοβουλία
για το δηµογραφικό. Ακόµη περιµένουµε το εθνικό σχέδιο δρά-
σης. Έχουµε την τροπολογία για το πρόγραµµα δηµογραφικής
ανάπτυξης. Αφορά την ακριτική Περιφερειακή Ενότητα του Έβ-
ρου που σίγουρα χρειάζεται δηµογραφική ενίσχυση. Τι γίνεται,
όµως, και µε άλλες περιοχές, όπως τα Φουρνά; Θα λύσουν µόνοι
τους το πρόβληµα; Πρέπει να στηρίξουµε κάθε οικογένεια, κάθε
χωριό και πόλη.

Το ΠΑΣΟΚ έχει καταθέσει τροπολογία για την προστασία της
κύριας κατοικίας και βέβαια η Νέα Δηµοκρατία την απέρριψε. Η
Κυβέρνηση από τη µία επιτρέπει ή και διευκολύνει τον πλειστη-
ριασµό της πρώτης κατοικίας και από την άλλη δηλώνει ότι θέλει
να δώσει λύση στο στεγαστικό. Δεν µας πείθει. Λύση δεν δίνεται
µε πρόχειρα προγράµµατα σαν το «Σπίτι µου», είτε αυτό λέγεται
1 είτε λέγεται 2. Και σίγουρα όχι µε το να πετάνε ανθρώπους έξω
από τα σπίτια τους. 

Κυρίες και κύριοι, δεν έχουµε αυταπάτες. Ξέρουµε ότι τα προ-
βλήµατα που έχει να αντιµετωπίσει το Υπουργείο είναι πολλά και
ξέρουµε ότι δεν λύνονται µαγικά µε έναν νόµο. Χρειάζεται µια
ολιστική προσέγγιση και δυστυχώς δεν φαίνεται η Κυβέρνηση να
έχει διάθεση για κάτι τέτοιο. Επιµένει να µας παρουσιάζει πρό-
σκαιρα πιλοτικά προγράµµατα µε ηµεροµηνία λήξης και περιορι-
σµένη χρηµατοδότηση. «Προσωπικός Βοηθός», ψηφιακή εκπαί-
δευση, στέγαση ευάλωτων οµάδων, ενσωµάτωση ατόµων στο
φάσµα, ηµιαυτόνοµη διαβίωση εφήβων, όλα από το Ταµείο Ανά-
καµψης. Όντως τα προγράµµατα αυτά έχουν τη χρησιµότητά
τους. Τι θα γίνουν, όµως, µετά το 2026-2027 που τελειώνει η χρη-
µατοδότησή τους; Θέσαµε επίµονα την ερώτηση αυτή κατά την
επεξεργασία του νοµοσχεδίου στην επιτροπή και απάντηση δεν
πήραµε. Η κοινωνική πολιτική πρέπει να έχει συνέχεια. Πρέπει να
υπάρχει συνολικός σχεδιασµός. Και αν υπάρχει, ποιος είναι
αυτός; Παρουσιάστε τον µας.

Για εµάς στο ΠΑΣΟΚ το κοινωνικό κράτος αποτελεί βασικό
στοιχείο της κοινωνικής συνοχής. Έχουµε επίγνωση των προκλή-
σεων και έχουµε και ρεαλιστικές λύσεις. Στο επίκεντρο του προ-
γράµµατός µας έχουµε τους πιο αδύναµους συµπολίτες µας που
έχουν πραγµατική ανάγκη στήριξης. Οι πολιτικές µας θα καλύ-
πτουν τις ανάγκες αυτές ολιστικά και συστηµατικά. Ανήλικοι, ηλι-
κιωµένοι, άτοµα µε αναπηρία, ευπαθείς οµάδες στερούνται την
οφειλόµενη από το κράτος πρόνοια εξαιτίας της ανύπαρκτης κυ-
βερνητικής πολιτικής. Ήρθε, όµως, η ώρα να αλλάξει αυτή η πρα-
γµατικότητα και στο ΠΑΣΟΚ έχουµε τη γνώση, έχουµε την εµπει-
ρία, έχουµε όµως και την πολιτική βούληση. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ να κλεί-

σει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής οµιλητών.
Τον λόγο τώρα έχει η ειδική αγορήτρια από τον ΣΥΡΙΖΑ κ. Αι-

κατερίνη Νοτοπούλου. 
Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Θα ήθελα και τον

χρόνο της δευτερολογίας µου. Δεν θα µιλήσω µετά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κοιτάξτε, το θέµα

της δευτερολογίας, κατά τον Κανονισµό, είναι ακριβώς απάντηση
σε πράγµατα, δεν είναι πρόσθεση στην πρωτοµιλία. Αλλιώς, θα
έλεγε ο Κανονισµός ότι «η αρχική οµιλία µπορεί να είναι τόσο».
Θα παρακαλέσω να γίνει η πρωτοµιλία µε τη σχετική ανοχή και
µετά, αν θέλετε, θα κάνετε τη δευτερολογία.

Ευχαριστώ.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Θα προσπαθήσω,

κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ, αλλά νοµίζω πως και η πολιτική συ-
γκυρία µάς αναγκάζει να αναφερθούµε φυσικά και στην εκλογή
του νέου Προέδρου της Δηµοκρατίας, µία εκλογή που ήρθε να
σπάσει παράδοση δεκαετιών, που ήθελε να µην προέρχεται ο
Πρόεδρος της Δηµοκρατίας από το κυβερνών κόµµα, αλλά από
άλλες παρατάξεις, να είναι µια υπερκοµµατική υποψηφιότητα, να
συγκεντρώνει τη µεγαλύτερη δυνατή συναίνεση. Εσείς επιλέξατε
µια µονοκοµµατική υποψηφιότητα. Την υπερψηφίσατε, δεν την
αποσύρατε και αυτό ήρθε να επιστεγάσει την προσβολή που συ-
στηµατικά επιδεικνύετε στο πολιτικό σύστηµα, στους θεσµούς,
στη λειτουργία του και στους πολίτες. 

Λέω και στους πολίτες, διότι εδώ και είκοσι µέρες, ακούγοντας
το κυρίαρχο αίτηµα των πολιτών που ξεχύθηκαν στους δρόµους
και ζητούν απόδοση δικαιοσύνης, να έρθει η αλήθεια στο φως,
λένε ότι δεν έχουν οξυγόνο, αρνείστε να απαντήσετε θετικά στο
αίτηµά µας για προ ηµερησίας συζήτηση στη Βουλή, παρουσία
του Πρωθυπουργού, ο οποίος οφείλει να δώσει εξηγήσεις για τις
συγκλονιστικές αποκαλύψεις. Ταυτόχρονα, ο κ. Μητσοτάκης
αποδεικνύει την ασέβειά του, την αµετροέπειά του απέναντι
στους πολίτες, τους θεσµούς, τις Ανεξάρτητες Αρχές, τη Βουλή
και φυσικά από χθες και στο ανώτατο πολιτειακό αξίωµα, την
Προεδρία της Δηµοκρατίας. 

Κατά τα άλλα, ερχόµαστε σήµερα να συζητήσουµε ένα νοµο-
σχέδιο-βιτρίνα, ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Κοινωνικής Συ-
νοχής και Οικογένειας. Παρουσιάζετε τη δήθεν ευαισθησία της
Κυβέρνησής σας στους πολίτες και την πλειοψηφία της ελληνι-
κής κοινωνίας. Θα γνωρίζετε, φαντάζοµαι, ότι µία από τις βασικές
αρµοδιότητες του Υπουργείου σας, κυρία Υπουργέ, είναι η επί-
λυση του δηµογραφικού. Τι κάνετε για την επίλυση του δηµογρα-
φικού; Μήπως δηµιουργείτε ένα ευνοϊκό περιβάλλον για την
οικογένεια, για τους ανθρώπους που επιθυµούν να κάνουν οικο-
γένεια και να γίνουν γονείς για να µεγαλώσουν τα παιδιά τους µε
ασφάλεια; Όχι. Μήπως φροντίζετε να δηµιουργήσετε συνθήκες
θετικού µεταναστευτικού ισοζυγίου; Όχι. Μήπως φροντίζετε να
εξισορροπήσετε την επιβάρυνση που έχει στην οικονοµία το πρό-
βληµα του δηµογραφικού, εντάσσοντας γυναίκες στην αγορά ερ-
γασίας; Πάλι όχι. 

Φέρνετε µία µεταµεσονύκτια τροπολογία της ντροπής για το
δηµογραφικό στον Έβρο. Έχετε πάει στο Σουφλί; Στο Σουφλί
πριν δεκαπέντε χρόνια είχε σιδηροδροµικό σταθµό σε λειτουρ-
γία, υποκαταστήµατα τραπεζών, ΟΤΕ, εµπορικά καταστήµατα,
ΔΟΥ. Σήµερα δεν υπάρχει τίποτα απ’ όλα αυτά. Και έρχεστε να
µας πείτε ότι θα επιλύσετε το δηµογραφικό µε κάποιες ενισχύ-
σεις 10.000 και 6.000 ευρώ. Γνωρίζετε ότι απαιτείται δέσµη µέ-
τρων σε όλους τους τοµείς. 

Με αυτήν την εισαγωγή µπαίνω και στο νοµοσχέδιο. Ωραία.
Προφανώς είµαστε θετικοί στην ενσωµάτωση της ευρωπαϊκής
Οδηγίας. Ας µην ξεχνάµε ότι και η Έλενα Κουντουρά είχε πρω-
ταγωνιστικό ρόλο ως εκπρόσωπος της Ευρωπαϊκής Αριστεράς
στη διαµόρφωση αυτής της ευρωπαϊκής Οδηγίας. Στο διά ταύτα,
όµως, να σας θυµίσω ότι τη φέρνετε όχι από πολιτική βούληση,
όχι επειδή σας νοιάζει. Κίνησε η Κοµισιόν διαδικασίες επί παρα-
βάσει. Απέστειλε προειδοποιητική επιστολή στη χώρα µας για την
καθυστέρηση της ενσωµάτωσης αυτής της ευρωπαϊκής Οδηγίας
και όχι µόνο αυτής. Και σας θυµίζω ότι έχετε πολύ λίγο χρόνο
προσαρµογής ακόµα, διότι εκκρεµεί αυτή η διαδικασία. 

Πάµε τώρα να δούµε. «Δεν µπαίνουµε σε µια πλειοδοσία κοι-
νωνικής ευαισθησίας» λέει η εισηγήτριά σας. «Χρειάζεται χρό-
νος» λέει η Υπουργός. Ωραία, πόσος χρόνος; Πεντέµισι χρόνια.
Πεντέµισι χρόνια τι έχετε κάνει για να αντιµετωπίσετε το έµφυλο
χάσµα, την ανισότητα στην εργασία και στην κοινωνία; Τίποτα.
Πεντέµισι χρόνια φτώχειας, κοινωνικής εξαθλίωσης, ειδικά για
τους πιο ευάλωτους, ειδικά για τις γυναίκες και ειδικά για τους
νέους. Δύο χρόνια µετά τη σύσταση ενός Υπουργείου το οποίο
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δεν έχει ακόµη οργανόγραµµα, δεν έχει πόρους, δεν έχει προ-
σωπικό, δεν έχει στόχους, δεν έχει τίποτα, µόνο επικοινωνιακή
τακτική έχει, αυτό σας το αναγνωρίζουµε, έρχεστε και µας λέτε
ότι θα φέρετε λύσεις στα ζητήµατα και ότι για πρώτη φορά στην
Ελλάδα δίνεται προτεραιότητα στα ζητήµατα κοινωνικής συνο-
χής. 

Η χώρα µας, να σας ενηµερώσω, βρίσκεται σε άθλια κατά-
σταση σε επίπεδο κοινωνικής συνοχής και πρόνοιας. Είµαστε η
χώρα µε τις υψηλότερες ανισότητες στην Ευρωπαϊκή Ένωση.
Γνωρίζετε, κυρία Υπουργέ, ότι 2,65 εκατοµµύρια συµπολίτες µας
ζουν κάτω από το όριο της φτώχειας; Γνωρίζετε, αγαπητές και
αγαπητοί συνάδελφοι της Συµπολίτευσης, ότι τετρακόσιες ογδό-
ντα χιλιάδες είναι τα φτωχά παιδιά, που ούτε το πρόγραµµα σχο-
λικών γευµάτων δεν υλοποιείται; Και κουνάτε και το δάχτυλο για
κοινωνική πολιτική τόσες µέρες στην επιτροπή; Η αγοραστική δύ-
ναµη των Ελλήνων καταλαµβάνει προτελευταία θέση στην Ευ-
ρώπη των είκοσι επτά. Λιγότερη κοινωνική πολιτική, περισσότεροι
φόροι. 

Πάµε να δούµε τους φόρους. Μας είπαν αυτές τις µέρες οι συ-
νάδελφοι της Συµπολίτευσης ότι µειώσατε τη φορολογία. Το
2025 έχουν αυξηθεί οι φόροι ήδη 43,5% από το 2021, δυόµισι δι-
σεκατοµµύρια παραπάνω φόροι στον ελληνικό λαό, στην κοινω-
νική πλειοψηφία από ΦΠΑ και φόρο εισοδήµατος. 

Πάµε και στον ΦΠΑ. Ο ΦΠΑ αυξήθηκε 54% από το 2021. Πλη-
ρώνουµε 9,4 δισεκατοµµύρια παραπάνω τον χρόνο σε σχέση µε
το 2021 και, όπως σας είπα, για το 2025, συγκριτικά µε πέρσι ενά-
µισι δισεκατοµµύριο. Γνωρίζετε ότι έχει εκκινήσει διαδικασίες επί
παραβάσει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή στη χώρα µας, διότι δεν εν-
σωµατώνετε την ευρωπαϊκή Οδηγία για µείωση ΦΠΑ στις µικρές
επιχειρήσεις που θα έδινε ανάσα και στους καταναλωτές και στις
επιχειρήσεις ούτε την ευρωπαϊκή Οδηγία για µείωση ή µηδενισµό
του ΦΠΑ σε είδη πρώτης ανάγκης, σε φάρµακα. 

Σας καταθέσαµε προχθές τροπολογία για τον µηδενισµό ΦΠΑ
στα προϊόντα εµµήνου ρήσεως και για χαµηλότερο ΦΠΑ στις
πάνες ακράτειας ενηλίκων. Τι κάνατε; Τη ρίξατε στον κάλαθο των
αχρήστων και ούτε τη φέρατε για ψήφιση. Αυτοί είστε.

Η δαπάνη κοινωνικής προστασίας έχει µειωθεί τέσσερις µονά-
δες του ΑΕΠ από το 2020. Έκτοτε µόνο τη µειώνετε. Είµαστε
κάτω πέντε µονάδες από τη Γαλλία, τρεις µονάδες κάτω από την
Ιταλία. Η απόσταση από τον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης
είναι τεράστια.

Οι συνολικές δαπάνες για το Υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής
µας λέτε ότι είναι ονοµαστικά αυξηµένες 10 εκατοµµύρια. Η πρα-
γµατικότητα είναι ότι µειώσατε τα κονδύλια ανάκαµψης 28 εκα-
τοµµύρια. Αν δούµε δε τις δαπάνες αυτές τις κοινωνικές σε
σχέση µε το ΑΕΠ, ενώ η οικονοµία αναπτύσσεται, στη µοιρασιά
χάνονται 148 εκατοµµύρια για την κοινωνική πολιτική. Οι κοινω-
νικές παροχές, λοιπόν, είναι µειωµένες. Και το γνωρίζετε αυτό
λαµβάνοντας υπ’ όψιν και τον πληθωρισµό και τις πραγµατικές
αυξήσεις.

Πάω στην ενσωµάτωση της ευρωπαϊκής Οδηγίας. Σας θύµισα
την καθυστέρηση και τις τεράστιες ευθύνες που έχετε γι’ αυτό,
αφού αναγνώρισα φυσικά ότι ενσωµατώνετε πλήρως την Οδηγία
τουλάχιστον στο κατώτατο όριο. Αυτό είναι µια καλή πρακτική το
ότι ενσωµατώνεται πλήρως την Οδηγία. Βεβαίως, γίνεται µε µε-
γάλη καθυστέρηση. Θυµίζω την απουσία της ενσωµάτωσης του
συνόλου της Οδηγίας στον νόµο Φλωρίδη όπου πήρε a la carte
κάποιες διατάξεις κατασταλτικές. Και θέλω να σας θυµίσω, επί-
σης, ότι έγινε πολύ µεγάλη συζήτηση στις επιτροπές που προ-
ηγήθηκαν γιατί επιλέξατε τη δυνατότητα 33% και όχι 40%. Η
γειτονική µας χώρα, η Ισπανία, επέλεξε να δώσει πολύ περισσό-
τερα κίνητρα και να ρυθµίζει διαφορετικά την αγορά. 

Προς το παρόν, λοιπόν, το ποσοστό των γυναικών σε διοικη-
τικά συµβούλια µεγάλων εισηγµένων εταιρειών στη χώρα µας
είναι στο 22,8% προς 77,8% που είναι στην Ευρωπαϊκή Ένωση.
Άρα, αυτό πώς µεταφράζεται; Στη χώρα µας από ένα σύνολο
εκατόν τριάντα εισηγµένων εταιρειών, αυτές που επηρεάζονται
άµεσα µε την ενσωµάτωση της Οδηγίας, όπως παραδεχθήκατε,
είναι τριάντα επτά µε σαράντα. Δεν κάνατε και κάτι, δηλαδή.

Να δούµε, λοιπόν, και τις συνθήκες που καλούνται οι γυναίκες
να εργαστούν σήµερα; Το ποσοστό απασχόλησης των γυναικών

ηλικίας είκοσι έως εξήντα τεσσάρων ετών έπεσε από 52,5% σε
43,3% και, ταυτόχρονα, η ανεργία αυξήθηκε αλµατωδώς. Η χώρα
µας τον Νοέµβριο του 2024 κατέγραψε την υψηλότερη γυναικεία
ανεργία µε 12,6% υπερδιπλάσια από οποιαδήποτε άλλη χώρα
στην Ευρώπη. 

Αν, κυρία Υπουργέ, όλες οι γυναίκες έχουν δικαίωµα στην αξιο-
πρεπή καθηµερινότητα, όλες έχουν δικαίωµα στο όνειρο, τότε θα
πρέπει να µας εξηγήσετε γιατί δεν εφαρµόζετε καµία πολιτική για
να στηρίξετε πραγµατικά τη γυναίκα στον χώρο εργασίας. Καµία
κοινωνική πολιτική. Δεκάδες χιλιάδες είναι τα παιδιά που είναι
εκτός βρεφονηπιακών, εκτός ΚΔΑΠ, εκτός ΚΔΑΠ µεΑ. 

Ο Δείκτης Ισότητας των Φύλων του Ευρωπαϊκού Ινστιτούτου
Ισότητας των Φύλων δείχνει ότι είµαστε στην τέταρτη θέση από
το τέλος στην Ευρώπη σε σχέση µε την ισότητα.

Γνωρίζετε πόσο µειωµένες είναι οι αποδοχές των γυναικών στη
χώρα µας και πόσο παραπάνω παίρνουν οι άνδρες από τις γυναί-
κες; 18%. Δεν απασχολεί κανέναν από εσάς;

Μας είπατε ότι περιµένετε την ενσωµάτωση ευρωπαϊκής Οδη-
γίας για τη γεφύρωση του χάσµατος -αυτό µας είπε η κυρία
Υπουργός- τον Ιούνιο του 2026. Μαζί σας αναµένουµε και εµείς.
Μαζί σας αναµένουν και όλες οι γυναίκες που υφίστανται αυτό
το έµφυλο χάσµα και δεν βλέπουν να κουνιέται φύλλο από την
Κυβέρνηση.

Έχουµε χάσµα των φύλων και στη φτώχεια. Εκατόν είκοσι έξι
χιλιάδες είναι παραπάνω οι πολίτες που είναι φτωχοί τα τελευταία
χρόνια στη χώρα µας. Ξέρετε πόσες είναι οι γυναίκες από αυ-
τούς; Εκατόν επτά χιλιάδες. Είναι συντριπτική πλειοψηφία. Πώς
προστατεύετε, λοιπόν, τη γυναίκα σήµερα; Δεν την προστα-
τεύετε.

Αναµένω, λοιπόν, να δω εν τοις πράγµασι την ενσωµάτωση της
εφαρµογής της Οδηγίας στην εν γένει προώθηση θετικών δρά-
σεων, την πραγµατική σύνδεση αγοράς, Επιτροπής Κεφαλαι-
αγοράς, επιχειρήσεων, εκπροσώπων, συνεργασία φορέων, Γενι-
κής Γραµµατείας Ισότητας. Το καταθέσαµε πάρα πολλές φορές
και στην επιτροπή. Την ξεχνάτε πεντέµισι χρόνια. Είναι η πρώτη
φορά που την αναφέρετε. Παρ’ όλα αυτά, δεν έχει αρκετό προ-
σωπικό. Παρ’ όλα αυτά δεν έχει χρηµατοδότηση. Της έχετε αλ-
λάξει τα φώτα. Εργαζόµενοι και οι συµβασιούχοι περιµένουν
µήνες για να πληρωθούν τα δεδουλευµένα τους και κάθε τόσο
βγαίνουν στον δρόµο κι εµείς φωνάζουµε για να πληρωθούν οι
άνθρωποι αυτό που πρέπει.

Όσον αφορά τα πιλοτικά προγράµµατα δεύτερο µέρος, µας
έβγαλε χθες η Υπουργός µια οµιλία πειστική γιατί τα πιλοτικά
προγράµµατα είναι χρήσιµα. Συµφωνούµε. Πόσα χρόνια, όµως,
να υπάρχουν πιλοτικά προγράµµατα; Στα έξι χρόνια της Κυβέρ-
νησής σας επιχειρείτε να αντιµετωπίσετε όλες τις κατηγορίες, τις
οµάδες ευάλωτων συµπολιτών, όπως και την µεγάλη κοινωνική
πλειοψηφία µόνο µε πιλοτικά προγράµµατα, τα οποία δεν αντα-
ποκρίνονται στις πραγµατικές ανάγκες. Γνωρίζετε ότι δεν χρησι-
µοποιήσατε το Ταµείο Ανάκαµψης για συγκεκριµένες δοµές. 

Επίσης, πιλοτικό πρόγραµµα σηµαίνει, όπως είπε η Υπουργός,
βλέπουµε τι πάει σωστά και λάθος και τροποποιούµε το πρό-
γραµµα για να πάει καλύτερα. Δεν το κάνατε. Και στην ακρόαση
των φορέων όλοι οι φορείς εξέφρασαν την αγωνία τους, ζήτησαν
ένα ολιστικό σχέδιο για τις ανάγκες ατόµων µε αναπηρία. Το
έχετε; Όχι. Να σας θυµίσω, όµως, για την εθνική στρατηγική δι-
καιωµάτων των ανθρώπων µε αναπηρία κάνατε παρέλαση οι
Υπουργοί της Νέας Δηµοκρατίας πριν τις ευρωεκλογές. Ποια
είναι αυτή η στρατηγική; 

Χρονοδιάγραµµα δεν είχε, στόχους δεν είχε, πόρους δεν είχε,
αγαπητοί συνάδελφοι, τίποτα δεν είχε ούτε µετρήσιµα αποτελέ-
σµατα ανά δράση και έτος. Μια προεκλογική φιέστα ήταν εντός
της Βουλής στις πλάτες των ατόµων µε αναπηρία. 

Πιλοτικό πρόγραµµα επιχορήγησης παρεµβάσεων προσβασι-
µότητας φέρνετε, ώστε να είναι προσβάσιµες οι µονάδες και τα
σπίτια. Πρώτο ζήτηµα που σας βάλαµε είναι η στεγαστική κρίση.
Οξύνεται ιδιαίτερα για τους πιο ευάλωτους συµπολίτες. Άτοµα
µε αναπηρία πετιούνται στον δρόµο από πλειστηριασµούς, από
τα funds που τόσο στηρίζετε. Τι κάνετε; Δεν τους προστατεύετε.
Μιλάτε για τη δυνατότητα παρεµβάσεων σε δηµόσια κτίρια για
να καταστούν αυτά προσβάσιµα. Να ρίξουµε µια µατιά στις πό-
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λεις µας; Πουθενά δεν είναι προσβάσιµες οι διαδροµές στους
δρόµους, σε ιδιωτικά κτίρια, σε δηµόσια κτίρια, µέσα µαζικής µε-
ταφοράς. Παιδιά για ώρες σε γκαράζ να κινδυνεύουν να πάθουν
θερµοπληξία στα καράβια. Θυµόµαστε όλοι τις σκηνές. Τι να το
πρωτοπεί κανείς; Γίνονται καταγγελίες ξανά και ξανά και τίποτα
δεν αλλάζει. Σε πληθώρα δηµοσίων κτιρίων δεν υπάρχουν καν
ράµπες, σε σχολές ΑµεΑ δεν υπάρχουν οι κατάλληλες δοµές. 

Τα όποια µέτρα υπέρ της προσβασιµότητας θεσπίζονται τα
εφαρµόζετε άµεσα; Είναι ρητορική η ερώτηση. Τρία κρίσιµα χρό-
νια έχουν χαθεί από την ψήφιση σχετικών διατάξεων που εσείς
φέρατε στον νόµο του 2022 και χιλιάδες συµπολίτες µας µε ανα-
πηρία παραµένουν εγκλωβισµένοι. 

Πάµε και στην ψηφιακή προσβασιµότητα που αναφέρατε. Απέ-
δειξα στην Υπουργό ότι οι χώρες µας είναι πραγµατικά ψηφιακή
έρηµος. Είναι αποκλεισµένοι πλήρως οι άνθρωποι µε αναπηρία
από το διαδίκτυο, από µέσα κοινωνικής δικτύωσης και δεν κάνετε
τίποτε για να το επιλύσετε.

Το πιλοτικό πρόγραµµα υποστηριζόµενης απασχόλησης ατό-
µων µε διαταραχές αυτιστικού φάσµατος είναι θετικό βήµα.
Ωραία. Να παραβλέψουµε τα ποσοστά ανεργίας των ατόµων µε
αναπηρία; Το ποσοστό των απασχολούµενων ατόµων µε σοβαρή
αναπηρία είκοσι έως εξήντα τεσσάρων ετών είναι µόλις 18,4%.
Στο σύνολο των ανέργων µε αναπηρία είκοσι έως εξήντα τεσσά-
ρων ετών το 65% αντιµετωπίζει µακροχρόνια ανεργία. Γνωρί-
ζουµε ότι οι νέοι µε αναπηρία είναι εκτός αγοράς εργασίας.
Γνωρίζουµε, όµως, ακόµη χειρότερα ότι είναι και εκτός εκπαιδευ-
τικής διαδικασίας. 

Να πάµε µια βόλτα µαζί στα ειδικά σχολεία της Θεσσαλονίκης
και σε όλη τη χώρα; Να πάµε να δείτε τις άθλιες συνθήκες που
έχετε καταδικάσει τους µαθητές µε αναπηρία και δεν κάνετε τί-
ποτα. Το Ειδικό Σχολείο Ευόσµου είναι ακόµα εκεί. Πέντε χρόνια
υπόσχεστε µετεγκατάσταση σε ένα σχολείο-αποθήκη. Το 82%
των οικονοµικά ανενεργών ατόµων µε αναπηρία ηλικίας δεκαπέ-
ντε έως σαράντα τεσσάρων ετών δεν παρακολουθεί κανένα πρό-
γραµµα εκπαίδευσης.

Όσον αφορά τα νέα στοχευµένα προγράµµατα απασχόλησης,
σας καλούµε να βγάλετε µια πρόσκληση επιτέλους στο πλαίσιο
της ΔΥΠΑ να υπάρχει σταθερή πρόσβαση ατόµων µε αναπηρία
στην αγορά εργασίας, ευκαιρίες εργασίας και κατάρτισης. Δεν
το κάνετε. Σας ζητάµε να δώσετε χρηµατοδοτικά και φορολογικά
κίνητρα στις επιχειρήσεις για να προσλάβουν τα άτοµα, να στη-
ρίξετε τη µικροµεσαία επιχείρηση. Αδιαφορείτε. Δεν κάνετε τί-
ποτα γι’ αυτό. 

Όσον αφορά το πιλοτικό πρόγραµµα «Προσωπικού Βοηθού»,
µας είπατε ότι ήταν το πιλοτικό πρόγραµµα που απέδειξε πρώτα
απ’ όλα την ανάγκη των οικογενειών οι οποίες ζουν µε ένα άτοµο
µε αναπηρία, ανάγκη αυταπόδεικτη. Μας είπε η κυρία Υπουργός
ότι θα αξιολογήσει το πιλοτικό πρόγραµµα να δει τα κενά και να
τα διορθώσει. Τίποτα, όµως, δεν φέρνετε διορθωµένο ούτε µό-
νιµο πρόγραµµα ούτε στήριξη καθολική. Από τους δύο χιλιάδες
ανθρώπους που είπατε ότι θα εξυπηρετήσετε οι χίλιοι τριακόσιοι
εξυπηρετούνται. Ο αλγόριθµος είναι λάθος, έχει ηλικιακές δια-
κρίσεις, καθώς κάτω των δεκαπέντε και άνω των εξήντα πέντε πε-
τιούνται εκτός προγράµµατος οι άνθρωποι µε πολλαπλές
αναπηρίες. Παρατείνετε τον κοινωνικό αποκλεισµό. 

Επειδή καταλαβαίνω ότι τελειώνει και ο χρόνος, θα σας θυµίσω
ότι εδώ και µήνες η Κοινοβουλευτική µας Οµάδα έχει καταθέσει
πρόταση να συγκληθεί η αρµόδια επιτροπή και να συζητήσει για
το ζήτηµα της στήριξης των γονέων ατόµων µε αναπηρία, να
δοθεί σε αυτούς τους ανθρώπους, επειδή λείπει το κοινωνικό
κράτος, λείπει η πολιτεία, η δυνατότητα να φροντίζουν τα παιδιά
τους και να έχουν ένσηµα και αξιοπρεπή διαβίωση. Και αρνείστε
ακόµα και να συζητήσουµε. Ποιον κοροϊδεύετε σήµερα µε ανα-
φορά στις οικογένειες των ατόµων µε αναπηρία; 

Όσον αφορά την καταβολή επιδοµάτων και λοιπών παροχών
σε χρήµα µέσω προπληρωµένης κάρτας, αναγνωρίζετε το ζή-
τηµα της ελευθερίας στη χρήση των επιδοµάτων. Ακούω και συµ-
µερίζοµαι το επιχείρηµά σας για διαφάνεια, για στόχευση, για
ορθή χρήση επιδοµάτων. Όµως, να µην ξεχνάµε ότι τα συγκεκρι-
µένα επιδόµατα απευθύνονται σε ευάλωτες κοινωνικές οµάδες
που αντιµετωπίζουν µια σειρά από κοινωνικούς αποκλεισµούς. 

Μας είπατε για την ανάγκη διαλειτουργικότητας πληροφορια-
κού συστήµατος µε τις βάσεις δεδοµένων, η οποία δεν υπήρχε
και είναι σηµαντική για τη χρήση data, δεδοµένων και πληροφο-
ρίας ΟΠΕΚΑ, ΔΥΠΑ, τραπεζών. Δεν δώσατε όµως απάντηση στην
εύλογη απορία που τέθηκε από την εκπρόσωπο των εργαζοµέ-
νων του ΟΠΕΚΑ για την ανάγκη κατασκευής ολοκληρωµένων
πλατφορµών, ενιαίων µητρώων δικαιούχων επιδοµάτων και µη-
χανογραφικών εφαρµογών στους δύο οργανισµούς. Δεν δώσατε
απάντηση για το σοβαρότατο ζήτηµα της υποστελέχωσης των
οργανισµών και ιδιαίτερα του ΟΠΕΚΑ. 

Η ΔΥΠΑ µας έχει συνηθίσει σε σκανδαλώδεις απευθείας ανα-
θέσεις. Τις έχουµε καταγγείλει πάρα πολλές φορές µε την Κοι-
νοβουλευτική µας Οµάδα. Οι εκπρόσωποι εργαζοµένων τις
καταγγέλλουν. Συνεχίζετε τις απευθείας αναθέσεις. 

Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω. 
Κλείνω µε το τελευταίο κοµµάτι, µε το πρόγραµµα «Αθηνά - θε-

µελιώνοντας το µέλλον των παιδιών µας». 
Το νέο πρόγραµµα «Αθηνά» δεν κατευθύνεται στην εφαρµογή

ενός ολοκληρωµένου παιδαγωγικού πλαισίου προσχολικής αγω-
γής, γιατί δεν έγινε στοιχειώδης εθνικός διάλογος. Ούτε πληρο-
φόρηση υπήρξε επαρκής όλων των ενδιαφεροµένων. Αυτό
διαφάνηκε από τις τοποθετήσεις των εµπλεκόµενων φορέων. Ευ-
λόγως ζητήθηκε από τους φορείς η αλλαγή του όρου ΚΕΝ σε
«Κέντρο Προσχολικής Αγωγής και Φροντίδας». 

Δεν το φέρατε, δηλαδή δεν ήταν στις τροπολογίες που φέ-
ρατε. Προβλέπετε όµως ανιχνευτικό έλεγχο της γνωστικής ανά-
πτυξης των βρεφών και των νηπίων µέσω ψυχοµετρικού εργα-
λείου από ειδικά εκπαιδευµένο προσωπικό. 

Ας συµφωνήσουµε, λοιπόν, ότι χρειάζεται η επιµόρφωση των
ανθρώπων που δουλεύουν µέσα. Με ποιους όρους; Δεν µας λέτε
τα χαρακτηριστικά της επιµόρφωσης, δεν µας λέτε το πώς θα
γίνει, ούτε στους ανθρώπους που θα πρέπει να το επιτελέσουν
δεν το λέτε. Ούτε λέτε το πώς θα χρηµατοδοτείται. 

Στην ερώτησή µου για το ψυχοµετρικό εργαλείο…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ολοκληρώστε, πα-

ρακαλώ. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: …ότι το εργαλείο

αυτό δεν υπάρχει. Η διαδικασία στάθµισης δεν έχει γίνει, θα γίνει
τους επόµενους µήνες. 

Κανονικά αυτά τα εργαλεία πρέπει να είναι πλήρως σταθµι-
σµένα, µε εγκυρότητα και αξιοπιστία και να τα εφαρµόζουν ειδικά
εκπαιδευµένοι ψυχολόγοι. Και εδώ δεν µας λέτε τίποτα. 

Το πιλοτικό πρόγραµµα φάνηκε ότι θα αφορά εκατόν είκοσι
σταθµούς. Σήµερα οι ιδιωτικοί παιδικοί σταθµοί είναι χίλιοι δια-
κόσιοι και δεν µας είπατε πώς θα επιλέγονται αυτοί οι σταθµοί.
Μετά από αυτοπρότασή τους; Πώς θα διασφαλίζεται η γεωγρα-
φική κατανοµή, η αναλογία ιδιωτικών - δηµόσιων δηµοτικών
δοµών; 

Εν τω µεταξύ, επειδή βρισκόµαστε µπροστά πάλι σε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία συνάδελφε,

δεν θα επιτρέψω να πάµε στα δεκαεννέα λεπτά. Παρακαλώ, ολο-
κληρώστε. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε,
σας είπα ότι δεν θα ξαναπάρω τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Από τα δεκατέσσερα
λεπτά επισηµαίνεται ότι πρέπει να ολοκληρώσετε την οµιλία σας. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Θα ολοκληρώσω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Με µία φράση. Όταν

λέω «µία», µία!
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Αποδεικνύεται,

κυρία Υπουργέ, ότι φέρατε ένα νοµοσχέδιο επικοινωνιακό πυρο-
τέχνηµα. Παραπέµπετε σε πολλά «θα» στο µέλλον, χωρίς να απα-
ντάτε σε καµία από τις ανάγκες της µεγάλης κοινωνικής πλειο-
ψηφίας και της ελληνικής οικογένειας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας η ειδική αγορήτρια, η κ.
Δάγκα. 

Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε. 
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ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ (ΒΙΒΗ) ΔΑΓΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Σήµερα συζητάµε ουσιαστικά, όχι µόνο τρία νοµοσχέδια πα-

κέτο σε ένα, καθώς τα άρθρα του νοµοσχεδίου του υπό συζή-
τηση αφορούν τρία διαφορετικά θέµατα, αλλά έρχονται και δύο
τροπολογίες µε οκτώ διαφορετικά ζητήµατα. Αυτή η απαράδεκτη
διαδικασία, που έχει γίνει σύστηµα, πρέπει να σταµατήσει. Προ-
φανώς δεν ήταν µόνο δικό σας προνόµιο, αλλά πλέον η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας το έχει «απογειώσει». 

Πολύ περισσότερο, όταν ανάµεσα στα άρθρα των τροπολο-
γιών περιλαµβάνονται και σοβαρά ζητήµατα, όπως σχετικά µε την
εξέλιξη ενός, όχι πρωτόγνωρου, αλλά επικίνδυνου φαινοµένου
στις Κυκλάδες. Εκατοντάδες σεισµικές δονήσεις καθηµερινά
στην περιοχή της Σαντορίνης και της Αµοργού προκαλούν δικαιο-
λογηµένα ανησυχία, φόβο σε όσους κατοικούν στις νότιες Κυ-
κλάδες και τα βόρεια Δωδεκάνησα. 

Αυτή η ανασφάλεια δεν διαµορφώνεται σε κοινωνικό κενό,
αλλά στο έδαφος της ανυπαρξίας σοβαρών µέτρων πρόληψης
και διαχείρισης µιας τέτοιας κρίσης, στο έδαφος των αποσπα-
σµατικών µέτρων που παίρνει και η Κυβέρνηση και η τοπική διοί-
κηση και στα σοβαρά προβλήµατα ασφαλείας που παρουσιάζουν
οι υποδοµές του νησιού, από τα κέντρα υγείας, το Νοσοκοµείο
ΑΕ της Σαντορίνης, µέχρι την υποστελέχωση του Πυροσβεστικού
Σώµατος. 

Ο λόγος βρίσκεται ακριβώς στον προσανατολισµό που έχει η
καπιταλιστική ανάπτυξη και στη Σαντορίνη, δηλαδή στην κερδο-
φορία των µεγαλοεπιχειρηµατιών του τουριστικού κλάδου. 

Τώρα επιβάλλεται η Κυβέρνηση και η τοπική διοίκηση να πά-
ρουν µια σειρά µέτρα για την εξασφάλιση της εκπαιδευτικής δια-
δικασίας, καθώς και για την εξασφάλιση του εισοδήµατος εργα-
ζόµενων και µικρών επιχειρήσεων στα νησιά, γιατί σε σχέση µε
τα µέτρα που περιλαµβάνονται στο άρθρο 2 της τροπολογίας δεν
καλύπτουν τους επαγγελµατίες, ενώ και το επίδοµα των 534
ευρώ για τους µισθωτούς δεν αρκεί, χρειάζεται να είναι στο ύψος
του κατώτατου µισθού. 

Ταυτόχρονα, η Κυβέρνηση τώρα χρειάζεται να εξασφαλίσει
την αναστολή πληρωµής δανείων, ασφαλιστικών εισφορών και
δόσεων για χρέη. Γιατί την ίδια στιγµή, αντί να εξασφαλίσετε το
ελάχιστο, την ασφαλή και δωρεάν µετακίνηση των κατοίκων και
των επισκεπτών µε την επίταξη των αναγκαίων πλοίων και αερο-
πλάνων, φέρνετε το προκλητικό άρθρο 5 στην άλλη τροπολογία,
δίνοντας νέα προνόµια στους εφοπλιστές. 

Προφανώς το ΚΚΕ, µε συνεχείς παρεµβάσεις και ενέργειες, θα
βρίσκεται διαρκώς στο πλάι των κατοίκων και στις δίκαιες διεκδι-
κήσεις τους µε κάθε µέσο και τρόπο που έχει. 

Σε σχέση µε το νοµοσχέδιο, µπορεί τα µέρη του νοµοσχεδίου
να είναι άσχετα µεταξύ τους, αλλά τα διαπερνάει µια «κόκκινη
κλωστή». Και αυτή η «κόκκινη κλωστή» είναι η ευρωπαϊκή στρα-
τηγική για τη γυναικεία ισοτιµία, την αναπηρία, αλλά και την
αγωγή και φροντίδα παιδιών προσχολικής ηλικίας. 

Γι’ αυτό άλλωστε και η κριτική που σας κάνουν τα κόµµατα της
βολικής Αντιπολίτευσης -όχι µόνο το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ, αλλά
και η Νέα Αριστερά, η Πλεύση Ελευθερίας και άλλοι- είναι βού-
τυρο στο ψωµί σας, γιατί διαγωνίζεστε ποιο κόµµα θα είναι ο κα-
λύτερος µαθητής των ευρωπαϊκών Οδηγιών, για να κρύψετε ότι
η πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης και διαχρονικά των κυβερ-
νήσεων είναι µέρος του προβλήµατος και όχι της λύσης. 

Αλήθεια, ποιων γυναικών η συµµετοχή και σε ποια όργανα µπο-
ρεί να δώσει ανάσα στα σηµερινά αδιέξοδα που αντιµετωπίζει η
µισθωτή, η αυτοαπασχολούµενη, η άνεργη, η συνταξιούχος, η
νέα µητέρα και η φοιτήτρια; 

Εσείς απαντάτε ότι η αύξηση του ποσοστού συµµετοχής γυ-
ναικών στα διοικητικά συµβούλια των µετοχικών καπιταλιστικών
επιχειρήσεων αποτελεί –λέτε- ένα βήµα -άλλοι λένε άλµα-, για να
διαµορφωθεί µια κουλτούρα ισότητας των δύο φύλων. 

Αλήθεια, ποιο άλµα θα γίνει για τις χιλιάδες εργαζόµενες που
δουλεύουν χωρίς συλλογικές συµβάσεις εργασίας, χωρίς µέτρα
υγείας και ασφάλειας στους χώρους δουλειάς, ακόµα και χωρίς
µέτρα προστασίας της µητρότητας; Ποιο βήµα θα γίνει, όταν οι
απολύσεις εγκύων στο όνοµα της λήξης σύµβασης συνεχίζονται
ακάθεκτα; 

Ας µην συζητήσουµε για την προκλητική διάταξη για το σήµα

ισότητας σε επιχειρηµατικούς οµίλους που θα πιάνουν τον στόχο
της συµµετοχής γυναικών στα ΔΣ τους. Πρόκειται για τον νόµο
της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, εδώ που τα λέµε, που εσείς τον επε-
κτείνετε, παρέχοντας νέα προνόµια στη µεγαλοεργοδοσία. 

Πάντως, κάποιες από τις εταιρείες που διαφηµίζονται για την
πολιτική ισότητας και συµπεριληπτικότητας είναι αυτές που
έχουν σε οµηρία εδώ και δεκαεπτά χρόνια τους εργαζόµενους
και τις εργαζόµενες µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου. Αυτές θα
βραβεύσετε; 

Τελικά, το σκληρό πρόσωπο της καπιταλιστικής εκµετάλλευ-
σης παραµένει ανεξάρτητα από το ποσοστά συµµετοχής γυναι-
κών στη διοίκηση των µετοχικών επιχειρήσεων. Επίσης, παρα-
µένει όλο το αντεργατικό οπλοστάσιο που έχετε χτίσει λιθαράκι–
λιθαράκι, όχι µόνο η δική σας Κυβέρνηση, αλλά και οι προηγού-
µενες και το αξιοποιούν προφανώς οι επιχειρηµατικοί κολοσσοί,
διαµορφώνοντας µια εργασιακή ζούγκλα για τις µισθωτές, µε
σπαστά και ακανόνιστα ωράρια, µε δουλειά µε δικαιώµατα «λά-
στιχο». 

Κυρίως όµως είναι εδώ η στρατηγική για την ανταγωνιστικό-
τητα και την κερδοφορία του κεφαλαίου, που έχει µία βασική
προϋπόθεση, το τσάκισµα των εργασιακών δικαιωµάτων ανδρών
και γυναικών. 

Τελικά, το πραγµατικό κίνητρο των διατάξεων, όπως οµολογεί-
ται άλλωστε και στην αιτιολογική έκθεση, αλλά αναφέρεται και
στην ίδια την ευρωπαϊκή Οδηγία, είναι να ξεπεραστούν τα εµπό-
δια -σας το είπαµε και στην επιτροπή της Βουλής-, όχι γενικά των
γυναικών, αλλά των αστών γυναικών. 

Πάντως δεν είδαµε να δείχνει το Υπουργείο την αντίστοιχη
ευαισθησία, όταν αυτή τη στιγµή υπάρχουν γυναίκες επιστήµονες
µε έµµισθη εντολή µε µπλοκάκι που εδώ και δέκα µήνες δεν
έχουν πάρει το επίδοµα της ειδικής παροχής προστασίας της µη-
τρότητας από τη ΔΥΠΑ. Άνθρακες, λοιπόν, ο θησαυρός σας για
τις γυναίκες της εργατικής λαϊκής πλειοψηφίας, τις νέες που βιώ-
νουν οικονοµικούς και κοινωνικούς καταναγκασµούς στις σπου-
δές, στη δουλειά, στις διαπροσωπικές τους σχέσεις, γιατί οι
ανάγκες τους όχι µόνο δεν συναντιούνται πουθενά αλλά έρχονται
σε σύγκρουση µε τα συµφέροντα των γυναικών που από την τα-
ξική τους θέση υπερασπίζονται αυτό το σάπιο σύστηµα της εκµε-
τάλλευσης, της βίας, της γυναικείας ισοτιµίας. 

Προφανώς και µας χωρίζει άβυσσος. Εµάς µας ενδιαφέρει η
άνοδος της συµµετοχής γυναικών στα διοικητικά συµβούλια των
εργατικών σωµατείων, των ενώσεων αυτοαπασχολουµένων και
των βιοπαλαιστών αγροτών που βρίσκονται αυτή την περίοδο στα
µπλόκα του αγώνα. Μας απασχολεί η γυναικεία συµµετοχή στους
φοιτητικούς συλλόγους αλλά και στο ριζοσπαστικό γυναικείο κί-
νηµα. Το ΚΚΕ έχει γράψει ιστορία στον αγώνα για την ισότιµη
συµµετοχή των γυναικών στην οικονοµική και κοινωνική ζωή για
τη γυναικεία χειραφέτηση. Γιατί η ισότιµη συµµετοχή των δύο
φύλων έχει µια βάση. Και αυτό είναι η καθολική συµµετοχή της
γυναίκας στην κοινωνική εργασία µε όλα τα αναγκαία µέτρα. 

Προϋπόθεση για την απελευθέρωση της γυναίκας από κάθε
κοινωνική ανισότητα είναι η ανατροπή της οικονοµίας και της κοι-
νωνίας που στηρίζεται στη µετοχική καπιταλιστική ιδιοκτησία στο
κέρδος των επιχειρηµατικών κολοσσών, δηλαδή, σε µια κοινωνία
απαλλαγµένη από τα καπιταλιστικά δεσµά, τον σοσιαλισµό. Σε
αυτό το έδαφος µπορεί πραγµατικά να ικανοποιηθεί και η ανάγκη
κάθε παιδιού προσχολικής ηλικίας στην αγωγή και φροντίδα.
Γιατί το κρίσιµο, που η απάντησή του καθορίζει και το περιεχό-
µενο του παιδαγωγικού πλαισίου της προσχολικής αγωγής και
φροντίδας, είναι σε τι κόσµο µεγαλώνουν τα παιδιά, µε ποιες
αξίες, µε ποια ιδανικά, σε ποιο πλαίσιο διαπαιδαγωγούνται και µε
τι όρους. 

Η απάντηση που δίνει το ΚΚΕ προκύπτει από τις ίδιες τις δυ-
νατότητες της εποχής µας. Γιατί όντως η προσχολική ηλικία απο-
τελεί µια από τις σηµαντικότερες περιόδους στην ανάπτυξη και
εξέλιξη του µικρού παιδιού. Είναι η περίοδος που κάνει τα πρώτα
του βήµατα στην κοινωνικοποίηση εκτός του οικογενειακού πε-
ριβάλλοντος, µαθαίνει να είναι ανεξάρτητο να αυτοεξυπηρετείται.
Το επιστηµονικό παιδαγωγικό πρόγραµµα, λοιπόν, είναι ανάγκη
να πλαισιώνει και να υποστηρίζει την παραπάνω επαναστατική
ανάπτυξη του παιδιού προσχολικής ηλικίας. Άρα, είναι αναγκαίο
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και οι αντίστοιχες δοµές να είναι στελεχωµένες µε όλο το ανα-
γκαίο µόνιµο προσωπικό όλων των ειδικοτήτων από παιδαγω-
γούς, ειδικούς παιδαγωγούς, βοηθητικό προσωπικό καθαριότη-
τας, τραπεζοκόµων αλλά και το αναγκαίο ιατρικό και νοσηλευτικό
προσωπικό. Ο αύλειος χώρος αντίστοιχα χρειάζεται να είναι κα-
τάλληλα διαµορφωµένος ώστε να διευκολύνει το παιχνίδι, τη σω-
µατική άσκηση των παιδιών, τη γνωριµία µε τη φύση, µε τον
πειραµατισµό. 

Απαντάνε οι συγκεκριµένες διατάξεις του νοµοσχεδίου σε
αυτές τις ανάγκες του παιδιού προσχολικής ηλικίας; Προφανώς
και όχι. Γιατί σε µια κοινωνία που µέχρι και η προσχολική αγωγή
και φροντίδα προσεγγίζεται ως οικονοµική επένδυση µε βάση το
κέρδος που µπορεί να αποφέρει, οι όποιες δυνατότητες, είτε
προσφέρονται στρεβλά, είτε µε το σταγονόµετρο. Κυρίως µε τα
συγκεκριµένα άρθρα δεν ανατρέπεται το γεγονός ότι η αυτο-
νόητη ανάγκη των παιδιών στην αγωγή και φροντίδα, που θα
έπρεπε να είναι καθολικό δικαίωµα, αποτελεί ένα εµπόρευµα που
χρυσοπληρώνουν οι γονείς µε τα τροφεία στους δηµοτικούς ή
ιδιωτικούς βρεφονηπιακούς σταθµούς, αλλά και ευκαιριακή πα-
ροχή για λίγους και τυχερούς ή κουπόνι ευκαιρίας µε κριτήριο τα
απαράδεκτα όρια της φτώχειας. 

Και εδώ διαγωνιστήκατε ποια κυβέρνηση έκοψε τα λιγότερα ή
τα περισσότερα παιδιά αντί να συζητάµε για την καθολική τους
ανάγκη. Άλλωστε η παροχή µιας στοιχειώδους πρόνοιας για λί-
γους όσους βρίσκονται, δηλαδή, κάτω από τα απαράδεκτα όρια
της εξαθλίωσης που θέτετε εσείς, διαπερνά και τη λογική των
τροποποιήσεων στα πιλοτικά προγράµµατα δήθεν στήριξης των
ατόµων µε ειδικές ανάγκες, των ατόµων µε αναπηρίες. Το πιλο-
τικό πρόγραµµα προφανώς δεν αφορά την καθολική ικανοποίηση
των πρόσθετων και ανελαστικών αναγκών των ατόµων µε αναπη-
ρία. Προγράµµατα που διαρκούν όσο διαρκεί και η χρηµατοδό-
τηση από το Ταµείο Ανάκαµψης. Δεν θα µπορούσε να είναι και
διαφορετικά αφού ο ίδιος ο γραµµατέας του ΝΑΤΟ, κ. Ρούτε,
στον οποίο η Κυβέρνηση βαράει παλαµάκια είπε ξεκάθαρα
«κόψτε λεφτά για υγεία, παιδεία, πρόνοια και δώστε τα για τους
πολεµικούς εξοπλισµούς της χώρας, για τις ανάγκες του ΝΑΤΟ». 

Μιλάτε στην αιτιολογική για συµπερίληψη µόνο που τα άτοµα
µε αναπηρία, οι χρόνιοι πάσχοντες, περιθωριοποιούνται από τη
δική σας πολιτική, την πολιτική όλων των κυβερνήσεων από αυτό
το εχθρικό για τον λαό κράτος που αναπαράγει τις κοινωνικές
διακρίσεις, αναπαράγει την ταξική ανισότητα. Ένα κράτος, δη-
λαδή, που αντιµετωπίζει ως κόστος τις ανάγκες των ατόµων µε
ειδικές ανάγκες στην υγεία, στην ειδική αγωγή, στην αποκατά-
σταση και προφανώς µε το κριτήριο τι όφελος θα έχει ο ιδιωτικός
τοµέας ως ευκαιρία για την ανάπτυξη και την ενίσχυση της επι-
χειρηµατικής δράσης και σε αυτούς τους ευαίσθητους τοµείς. 

Γι’ αυτό άλλωστε αρνείστε την πρόταση που κατέθεσε το ΚΚΕ
για την προστασία της πρώτης κατοικίας από τους πλειστηρια-
σµούς και τις εξώσεις ιδιαίτερα των οικογενειών µε άτοµα µε ανα-
πηρία. Ούτως ή άλλως όλοι έχετε διαµορφώσει, όσο κι αν εδώ
τους καταγγέλλετε, το νοµοθετικό πλαίσιο µε βάση το οποίο δί-
νετε τη δυνατότητα στα κοράκια, τους τραπεζίτες και τα funds
να προχωράνε σε τέτοιες απαράδεκτες πρακτικές για τα δικά
τους συµφέροντα. Και µετά µιλάτε για προσβάσιµες κατοικίες,
όταν το δικαίωµα αυτό είναι ένα µακρινό όνειρο για τους περισ-
σότερους γιατί η κατοικία αποτελεί πανάκριβο εµπόρευµα; Όταν
το 80% των κτιρίων των ειδικών σχολείων είναι ακατάλληλα και
µη προσβάσιµα µε ευθύνη του κράτους και του Υπουργείου; Από
την άλλη κερδισµένοι θα βγουν και πάλι κατασκευαστικοί όµιλοι
που θα αναλάβουν την ανακατασκευή των χώρων παίρνοντας βέ-
βαια και το µεγαλύτερο µερίδιο των επιδοτήσεων. 

Τώρα σε σχέση µε το άρθρο 22 για την τροποποίηση του προ-
γράµµατος «Προσωπικός Βοηθός» για τα άτοµα µε αναπηρία, πα-
ραµένουν τα απαράδεκτα κριτήρια της λεγόµενης λειτουργικό-
τητας που και στο παρελθόν έχουν αξιοποιηθεί ως όχηµα για την
περικοπή, για τις παροχές των αναπήρων, για τη µείωση των δι-
καιούχων, δηλαδή για να κοπούν τα ποσοστά αναπηρίας, τα επι-
δόµατα και άλλα. Και αυτό έγινε και στην περίπτωση δύο γυ-
ναικών µε βαριά κινητική αναπηρία, η µία στην Κέρκυρα και η
άλλη στην Αθήνα. Και τώρα η Κυβέρνηση πρέπει να πάρει µέτρα
γι’ αυτό το θέµα. Δηλαδή, αυτά τα κριτήρια της λειτουργικότητας

καθορίζονται µε τη λογική του κόστους για το κράτος και όχι µε
βάση τις ανάγκες του ανάπηρου αλλά και της οικογένειάς του
κατ’ επέκταση. Όλα τα παραπάνω δηµιουργούν ένα µηχανισµό
αποκλεισµού και κατά συνέπεια εξάρτησης του ατόµου µε ανα-
πηρία και της οικογένειάς του. 

Σε σχέση µε τις προπληρωµένες κάρτες η αλήθεια είναι ότι δεν
ανατρέπουν τους κόφτες στα επιδόµατα, ούτε αναχαιτίζουν τις
συνέπειες από τα κύµατα της ακρίβειας στην ενέργεια, στα είδη
λαϊκής κατανάλωσης, ακόµα και για αυτά για τα οποία πληρώ-
νουν τις θεραπείες κ.ά. και βαραίνουν τις οικογένειες των ατόµων
µε ειδικές ανάγκες.

Με βάση τα παραπάνω, αν και θα ψηφίζαµε παρών σε άρθρα
του νοµοσχεδίου, του Μέρους Δ’, δηλαδή, καταψηφίζουµε επί
της αρχής µε κριτήριο το κύριο που διαπερνά την ενσωµάτωση
της ευρωπαϊκής Οδηγίας για τη συµµετοχή γυναικών στα διοικη-
τικά συµβούλια των καπιταλιστικών επιχειρήσεων. Ολοκληρώνο-
ντας, κύριε Πρόεδρε, απ’ ό,τι φαίνεται, στον στόχο της κοινω-
νικής συνοχής που διαπερνά το νοµοσχέδιο δεν είστε µόνοι σας.
Με αφορµή και το νοµοσχέδιο αλλά και την εκλογή του Προ-
έδρου της Δηµοκρατίας είδαµε να εξελίσσεται το γνωστό απο-
προσανατολιστικό παιχνίδι. Από τη µία η Κυβέρνηση κλείνει σε
όλες τις πτώσεις την οµαλότητα για να συγκαλυφθούν όλα τα
εγκλήµατα σε βάρος του λαού και από την άλλη τα υπόλοιπα κόµ-
µατα που έχουν αναγορεύσει στο άπαν της αντιπολιτευτικής
γραµµής την υπεράσπιση των θεσµών αυτού του σάπιου και διε-
φθαρµένου κράτους σας δίνουν και την αντίστοιχη σανίδα. Απέ-
ναντι όµως στη σήψη του εκµεταλλευτικού συστήµατος που
προκαλεί ασφυξία στις ανάγκες του λαού, οξυγόνο µπορεί να
δώσει ο αγώνας για την ανατροπή για να ξεριζωθούν οι µατωµέ-
νες ράγες του καπιταλιστικού κέρδους. Αυτό το µήνυµα θα στεί-
λουµε και µε τη µεγάλη απεργιακή συγκέντρωση στις 28 Φλε-
βάρη. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Και εµείς σας ευχα-

ριστούµε, κυρία συνάδελφε, για τη συνέπεια στον χρόνο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος», είκοσι µία µαθή-
τριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Δη-
µοτικό Σχολείο Αγίου Θωµά Βοιωτίας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «Ελευ-
θέριος Βενιζέλος», δεκαπέντε µαθήτριες και µαθητές και τρεις
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Δηµοτικό Σχολείο Σκούρτων Βοι-
ωτίας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τέλος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα
ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δη-
µοκρατίας», που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, δεκαεπτά µα-
θήτριες και µαθητές και µία συνοδός εκπαιδευτικός από το 2ο

Δηµοτικό Σχολείο Αγίου Στεφάνου Αττικής. 
Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο έχει τώρα η ειδική αγορήτρια από την Ελληνική Λύση,

η κ. Μαρία Αθανασίου. 
ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο το οποίο ει-

σάγεται προς ψήφιση ασχολείται µε το σηµαντικό ζήτηµα της εν
γένει ισότητας των φύλων και της δυνατότητας ίσων ευκαιριών
στα δύο φύλα, αλλά και την εξασφάλιση της παρουσίας αµφοτέ-
ρων των φύλων σε θέσεις ευθύνης. Η ισόρροπη εκπροσώπηση
των φύλων στα διοικητικά συµβούλια έχει πολλές θετικές επιπτώ-
σεις. Αρχικά εξασφαλίζεται ισότητα των φύλων στην εργασία.
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Τούτο αναδεικνύει το απολύτως αυτονόητο, δηλαδή, ότι οι ικα-
νότητες δεν εξαρτώνται ούτε στο παραµικρό από το φύλο. Αντι-
θέτως, το όφελος είναι πολλαπλό. Η εκπροσώπηση και των δύο
φύλων σε θέσεις ευθύνης και αποφάσεων µπορεί να συµβάλει
στη βελτίωση του τρόπου λήψης αποφάσεων, διότι οι άνδρες και
οι γυναίκες µε τη διαφορετική οπτική και διαφορετική προσέγ-
γιση για ένα θέµα ενισχύουν τη δηµιουργικότητα και καλύπτουν
περισσότερες πτυχές του θέµατος. 

Εν προκειµένω, µπορεί να ισχύσει πολύ δηµιουργικά η βασική
αρχή, δράση- αντίδραση-σύνθεση και να εξαχθούν εξαιρετικά
αποτελέσµατα. Αυτά τα αποτελέσµατα είναι και ο σκοπός της νο-
µοθετικής προσέγγισης στο ζήτηµα της ισορροπίας στην εκπρο-
σώπηση. Το ερώτηµα είναι αν η ισόρροπη εκπροσώπηση αρκεί
στο να επέλθει η ισότητα των δύο φύλων στον εργασιακό κλάδο,
αλλά και στον κοινωνικό τοµέα εν γένει. Επίσης, διερωτόµαστε
αν αρκεί από µόνη της η ποσόστωση συµµετοχής των δύο φύλων
στην επίτευξη της ισότητας, αλλά και στη βελτίωση της απόδο-
σης των εταιρειών. 

Θεωρούµε πως όχι, δεν αρκεί. Απαιτούνται και ουσιαστικά προ-
σόντα, τα οποία εννοείται πως είναι άσχετα και ανεξάρτητα από
το φύλο. Έτσι, η εµµονή στο θέµα της ποσόστωσης µπορεί να
φέρει το αντίθετο αποτέλεσµα από το επιθυµητό. Διότι θεωρούµε
ότι αν µια εργαζόµενη ή ένας εργαζόµενος είναι ικανοί και απο-
δίδουν, τότε σε αυτήν την περίπτωση το φύλο θα είναι το τελευ-
ταίο το οποίο θα επηρεάσει τον εργοδότη. Δηλαδή, παύει το
φύλο να αποτελεί παράγοντα αποκλεισµού. 

Με λίγα λόγια, αν τα στελέχη κάνουν σωστά τη δουλειά που
τους ανατίθεται, τότε ο εργοδότης δεν θα δώσει καµία σηµασία
αν αυτά τα στελέχη είναι γένους θηλυκού ή γένους αρσενικού.
Θα του είναι αδιάφορο. Και µια και µιλάµε για τα γένη, θα θέλαµε
εδώ µια διευκρίνιση, κυρία Υπουργέ. Αυτή η ποσόστωση συµπε-
ριλαµβάνει και άτοµα που δηλώνουν άλλο φύλο από αυτό που
είναι το βιολογικό τους; Θα θέλαµε µια απάντηση, για να πά-
ρουµε κι εµείς τις αποφάσεις µας. 

Έτσι, λοιπόν, το άρθρο 3 -πεδίο εφαρµογής- µας οδηγεί στο
να διατυπώσουµε το ερώτηµα: Τι είναι αυτό το οποίο θέλουµε να
πετύχουµε; Την επίτευξη αριθµού σε ποσοστά συµµετοχής ή την
αύξηση της παραγωγικότητας και της αποτελεσµατικότητας;
Σαφώς και το ιδανικό θα είναι να υπάρχει ισόρροπη εκπροσώ-
πηση ικανών εργαζόµενων ηγετών. Δεν θέλουµε, όµως, η υπο-
χρέωση αυτή να φέρει την υποβάθµιση στην αξιολόγηση των
στελεχών, να µη γίνουν, δηλαδή, οι εταιρείες όµηροι των αριθ-
µών, αν δεν υπάρχει η δυνατότητα της ισόρροπης εκπροσώπη-
σης. 

Θεωρούµε ότι ο σκοπός του νοµοσχεδίου είναι το να µην απο-
κλείεται κανένας εργαζόµενος από θέσεις ευθύνης και διοίκησης
λόγω φύλου, να µην είναι, δηλαδή, το φύλο αυτό το στοιχείο το
οποίο θα επηρεάσει την κρίση των εργοδοτών, από τη στιγµή
κατά την οποία τα προσόντα και οι ικανότητες του προσώπου
είναι επαρκείς. Έτσι, αν σε κάποια εταιρεία υπάρχουν καταλλη-
λότερες πιο πολλές γυναίκες ή αντίστοιχα καταλληλότεροι πιο
πολλοί άντρες για διευθυντικές θέσεις, αυτό να µην αποτελέσει
εµπόδιο στη στελέχωση των θέσεων ευθύνης. Όσο άδικο και
αντίθετο µε τους στόχους της εταιρείας είναι το να αποκλείονται
ικανές γυναίκες από θέσεις ευθύνης λόγω φύλου, τόσο αντί-
στοιχα αρνητικό είναι να επιλέγονται λιγότερο ικανά στελέχη πάλι
λόγω φύλου στον βωµό της εξυπηρέτησης της ποσόστωσης.
Τούτο έχει πρακτική εφαρµογή σε περιπτώσεις κατά τις οποίες
η φύση της δραστηριότητας δεν προσελκύει ενδιαφέρον από το
ένα φύλο -επί παραδείγµατι από τις γυναίκες- γι’ αυτό τον τοµέα
δραστηριότητας. 

Εν κατακλείδι, σε κάθε περίπτωση δεν πρέπει να δηµιουργηθεί
η αντίληψη ότι οι γυναίκες επιλέγονται για να εξυπηρετηθεί η
όποια ποσόστωση και όχι λόγω των ικανοτήτων τους. Εδώ ακού-
σαµε και συνάδελφο στην επιτροπή να κάνει σύγκριση αυτής της
περίπτωσης που φαίνεται στο νοµοθέτηµα µε το δικαίωµα της
γυναίκας να µπορεί να εκλέγει και να εκλέγεται. Ντροπή! Σκοπός
του νοµοθετήµατος είναι το να µην παραµερίζονται γυναίκες από
θέσεις ευθύνης λόγω του φύλου τους. 

Στο άρθρο 5, στο πλαίσιο παροχής ίσων ευκαιριών και στα δύο
φύλα, µε το παρόν άρθρο ορίζονται τα υποχρεωτικά ποσοστά

συµµετοχής του υποεκπροσωπούµενου φύλου στο διοικητικό
συµβούλιο της εταιρείας τα οποία ανέρχονται τουλάχιστον στο
25% του συνόλου των µελών του διοικητικού συµβουλίου. Πα-
ράλληλα, στις εταιρείες που απασχολούν διακόσιους πενήντα ερ-
γαζόµενους και άνω και έχουν ετήσιο κύκλο εργασιών, τουλά-
χιστον 50 εκατοµµύρια ευρώ ή ετήσιο ισολογισµό 43 εκατοµµύ-
ρια ευρώ, το ποσοστό αυτό θα πρέπει να είναι ή ίσο ή και να
υπερβαίνει το 33% στο σύνολο των µελών του διοικητικού συµ-
βουλίου. Η επίτευξη αυτού του ορίου, λοιπόν, θα θεωρείται ότι
καλύπτει την ισόρροπη εκπροσώπηση. 

Στο σηµείο αυτό, διερωτόµαστε, τι γίνεται µε τις εταιρείες στις
οποίες, λόγω αντικειµένου εργασιών, δεν εκδηλώνεται ενδιαφέ-
ρον και από τα δύο φύλα, θα κινδυνεύουν µε πρόστιµα; Μήπως,
όµως, µε αυτές τις επαπειλούµενες ποινές θα καταφύγουν στη
λύση του να απασχολήσουν εκπροσώπους του υποεκπροσωπού-
µενου φύλου, ανεξαρτήτως προϊόντων και ικανοτήτων; Αυτό θε-
ωρούµε ότι είναι πολύ επικίνδυνο. 

Στο άρθρο 8 αναφέρονται οι κυρώσεις σε βάρος των εταιρειών
σε περίπτωση κατά την οποία δεν τηρούν τις υποχρεώσεις, όσον
αφορά την ισόρροπη εκπροσώπηση των φύλων στα διοικητικά
τους συµβούλια. Η αρµόδια για την παρακολούθηση της τήρη-
σης των εν λόγω υποχρεώσεων Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς νοµι-
µοποιείται να επιβάλει επίπληξη ή χρηµατικό πρόστιµο ύψους
έως τριών εκατοµµυρίων ευρώ στην εταιρεία, η οποία παραβαίνει
τις υποχρεώσεις της στην ισόρροπη εκπροσώπηση. Είναι προ-
φανές ότι τα πρόστιµα αυτού του ύψους είναι εξοντωτικά και δύ-
νανται να οδηγήσουν την εταιρεία στην καταστροφή. Χωρίς να
υποτιµάµε την τεράστια σηµασία της ισόρροπης εκπροσώπησης,
η Ελληνική Λύση θεωρεί υπερβολικές τις κυρώσεις αυτές. Δεν εί-
µαστε αντίθετοι στην επιβολή κυρώσεων, όµως αυτές, να είναι
εύλογες και να οδηγούν στον σωφρονισµό και στη διόρθωση και
όχι στον αφανισµό της εταιρείας. Και πάλι, η Επιτροπή Κεφαλαι-
αγοράς οφείλει να συνεκτιµά εξατοµικευµένα τις ιδιαίτερες πε-
ριστάσεις οι οποίες οδήγησαν κάποια παραβάτρια εταιρεία σε
αυτήν την απόφαση. 

Άρθρο 9. Σ’ αυτό το άρθρο αναφέρονται οι συνέπειες για τους
παραβάτες σε περίπτωση κατά την οποία δεν συµµετέχουν γυ-
ναίκες σε ποσοστό, τουλάχιστον, 33% του διοικητικού συµβου-
λίου στις εισηγµένες εταιρείες, σε περίπτωση κατά την οποία
αυτές απασχολούν περισσότερους από διακόσιους πενήντα ερ-
γαζόµενους και έχουν ετήσιο κύκλο εργασιών τουλάχιστον 50
εκατοµµύρια ευρώ ή ετήσιο ισολογισµό, τουλάχιστον 43 εκατοµ-
µύρια ευρώ. Οι συνέπειες περιλαµβάνουν τον αποκλεισµό από
τη συµµετοχή σε διαδικασίες σύναψης δηµοσίων συµβάσεων και
συµβάσεων παραχώρησης, αντίστοιχα µε οποιονδήποτε οικονο-
µικό φορέα. Εξοντωτική η συνέπεια. 

Πέραν τούτου, η Ελληνική Λύση θεωρεί, εν προκειµένω, ότι
αυτή η διάταξη συνιστά και παρεµβατισµό του κράτους στη λει-
τουργία των ιδιωτικών εταιρειών. Εξαναγκάζει τον εργοδότη να
προσλαµβάνει και να διορίζει πρόσωπα του υποεκπροσωπούµε-
νου φύλου, ακόµη και αν αυτά δεν πληρούν τις απαραίτητες προ-
ϋποθέσεις, µόνο και µόνο για να εξυπηρετήσει τους αριθµούς.
Και όπως προανέφερα, αυτός που φέρει την ευθύνη της λειτουρ-
γίας της εταιρείας, δεν πρόκειται να σταθεί στο φύλο του στελέ-
χους που το παράγει έργο και που ενεργεί υπέρ των συµφε-
ρόντων της επιχείρησης. Το τελευταίο στο οποίο θα σταθεί είναι
το αν αυτός είναι γυναίκα ή άντρας. Τα άξια στελέχη θα βρουν
τις θέσεις εργασίας που τους αντιστοιχούν και δεν έχουν ανάγκη
κανέναν νόµο να τους αναγκάσει να το κάνουν. 

Στο ίδιο πνεύµα είναι και το άρθρο 12. Η Κυβέρνηση θα φέρει
πιο καλά αποτελέσµατα, αν δώσει κίνητρα και εµπνεύσει την εµπι-
στοσύνη, παρά αν απειλεί µε ποινές. Ας ενισχύσει την παραγωγή,
ας διευκολύνει τη δραστηριότητα απαλλάσσοντας από γραφει-
οκρατικές αγκυλώσεις και υπέρµετρες καθυστερήσεις και θα δει
πολύ καλύτερα αποτελέσµατα, τα οποία θα γεµίσουν τα δηµόσια
ταµεία.

Στο Μέρος Δ’, τώρα, ρυθµίσεις για πιλοτικά προγράµµατα για
την ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής. Στο άρθρο 20 επισηµαί-
νουµε ότι η χώρα µας έρχεται, δυστυχώς, σχεδόν τελευταία σε
θέµατα σεβασµού των δικαιωµάτων και διευκόλυνσης της προ-
σβασιµότητας των ΑµεΑ σε δηµόσιους χώρους. Αν δοκιµάσει κα-
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νείς να κινηθεί µε αµαξίδιο στα ανύπαρκτα ελληνικά πεζοδρόµια,
θα διαπιστώσει ότι τούτο είναι πρακτικά αδύνατο. Όταν πάλι
υπάρχουν τα πεζοδρόµια, δεν υπάρχει ο έλεγχος από τη Δηµο-
τική Αστυνοµία, για να δουν αν είναι καλυµµένα από οχήµατα,
πόσο µάλλον για τους συµπολίτες µας οι οποίοι είναι αναγκασµέ-
νοι να κινούνται κατ’ αυτόν τον τρόπο και να αντιµετωπίζουν απα-
γορευτικές, σχεδόν εχθρικές συνθήκες.

Τις περισσότερες φορές, επίσης, η πρόσβαση σε δηµόσια κτί-
ρια είναι δύσκολη, σε άλλα απλώς αδύνατη. Το θέµα της έλλει-
ψης προσβασιµότητας είναι πολύ σηµαντικό για µια προηγµένη
χώρα σαν την πατρίδα µας και η Κυβέρνηση οφείλει να το δει µε
την πρέπουσα σοβαρότητα και ευθύνη. 

Με το άρθρο 22 προστίθεται το ότι η πιλοτική εφαρµογή της
υπηρεσίας του «Προσωπικού Βοηθού» παρατείνεται έως τη λήξη
του προγράµµατος του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας,
σύµφωνα µε το Εθνικό Σχέδιο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας Ελ-
λάδα 2.0 και µέχρι εξαντλήσεως του προϋπολογισµού του έργου.
Και ρωτούµε: Τι χαρακτηρίζεται ως πιλοτικό, το ίδιο το πρό-
γραµµα ή η εφαρµογή του;

Η Ελληνική Λύση θεωρεί ότι ο θεσµός του «Προσωπικού Βοη-
θού» σε τέτοια άτοµα είναι απόλυτα αναγκαίος. Άρα, δεν µπορεί
να χαρακτηριστεί ούτε πιλοτικός ούτε να εφαρµόζεται δοκιµα-
στικά. Ο «Προσωπικός Βοηθός» καλύπτει µόνιµες ανάγκες τις
οποίες αδυνατεί να καλύψει ο ασθενής, κάτω από αδιανόητες
συνθήκες καθηµερινότητας. Ο «Προσωπικός Βοηθός», λοιπόν,
είναι απαραίτητος για την επιβίωση του προσώπου µε ειδικές
ανάγκες. Χρειάζεται να είναι πρόσωπο πλήρους και αποκλειστι-
κής απασχόλησης το οποίο θα γνωρίζει τις εξατοµικευµένες ανά-
γκες του συγκεκριµένου ασθενή. 

Επίσης, η Κυβέρνηση οφείλει να µας εξηγήσει ότι προβλέπεται
η παράταση του πιλοτικού προγράµµατος «Προσωπικός Βοηθός»
για άτοµα µε αναπηρία µέχρι την εξάντληση του προϋπολογι-
σµού του συγκεκριµένου έργου. Τι σκέφτεστε και τι προγραµµα-
τίζετε για το µετά, κυρία Υπουργέ; Αν, λοιπόν, υποτεθεί ότι ο
ασθενής δεν µπορεί να κινηθεί ούτε να αυτοεξυπηρετηθεί, την
ιδιότητα του προσωπικού βοηθού την αναλαµβάνουν τα οικεία
πρόσωπα του ασθενούς, τα οποία δεν θα έχουν ούτε τη δυνατό-
τητα να εργαστούν κάπου αλλού. 

Είναι, λοιπόν, προφανές ότι η Κυβέρνηση οφείλει να προβλέψει
τις συνέπειες του εγκλωβισµού του «Προσωπικού Βοηθού» και
να προβλέψει γι’ αυτόν µισθό και ένσηµα, έτσι να µπορεί και ο
ίδιος ο «Προσωπικός Βοηθός» να συντηρείται µε τακτικές απο-
δοχές και να µπορεί στο τέλος να αποκτήσει µια σύνταξη, έχο-
ντας εργαστεί σε όλη του τη ζωή ως βοηθός ασθενούς, ανεξαρ-
τήτως του αν ασθενής είναι το παιδί του, ο γονιός του ή µπορεί
και ο αδελφός του. 

Τέλος, ως προς την πιλοτική µέχρι τώρα πορεία του προγράµ-
µατος, καλούµε την Κυβέρνηση να µας παράσχει συγκεκριµένα
στοιχεία, όπως κόστη, αποτιµήσεις, συµπεράσµατα. 

Αισθάνοµαι την υποχρέωση, κυρία Υπουργέ, να αναφερθώ στο
Κέντρο Υγείας της Λέρου όπου στις 17-1-2025 έπεσε η οροφή
στο Τµήµα Ατόµων µε Ειδικές Ανάγκες του Κρατικού Θεραπευ-
τηρίου Λέρου και οι εργασίες αποκατάστασης ακόµα δεν έχουν
ξεκινήσει µετά από σχεδόν ένα µήνα. Οι ασθενείς συνεχίζουν να
παραµένουν στο τµήµα κάτω από εξαιρετικά επικίνδυνες και απα-
ράδεκτες συνθήκες, όπως παραδείγµατος χάριν να χρησιµοποι-
ούν πρόχειρες τουαλέτες ή να κάνουν µπάνιο µε λεκάνες. Από
τύχη δε δεν υπήρξε τραυµατισµός των παιδιών.

Τώρα στο Κεφάλαιο Γ’, στις ρυθµίσεις για το πρόγραµµα
«Αθηνά: Θεµελιώνοντας το µέλλον των παιδιών µας», στο άρθρο
26 διαπιστώνουµε ότι εµπεριέχει πολλές ασάφειες και αναπά-
ντητα ερωτήµατα, όπως το ότι δεν διευκρινίζεται ποιος θα είναι
υπεύθυνος για τη διεξαγωγή ανιχνευτικού ελέγχου της γνωστικής
ανάπτυξης των βρεφών και µε ποιον ακριβώς τρόπο θα πραγµα-
τοποιείται ο έλεγχος αυτός, µιας και µιλάµε για µία τόσο ευαί-
σθητη ηλικία; Επίσης, πώς και από ποιον φορέα θα διενεργείται
η διαρκής επιµόρφωση των παιδαγωγών και βοηθών παιδαγωγών
της πρώιµης παιδικής ηλικίας, όσον αφορά στα εν λόγω ζητή-
µατα;

Στο άρθρο 29 αναθεωρείται η σύνθεση του συµβουλίου. Εν
προκειµένω, θεωρούµε ότι η Κυβέρνηση οφείλει να επιλέξει τα

πρόσωπα τα οποία θα απαρτίζουν το συµβούλιο διαφανώς και
αξιοκρατικώς, ώστε να προάγεται το δηµόσιο συµφέρον και το
συµφέρον των παιδιών προσχολικής ηλικίας. 

Το άρθρο 30 αφορά στις αλλαγές στο ισχύον άρθρο 17 του
ν.4837/2021 τις οποίες προωθεί η Κυβέρνηση. Η Ελληνική Λύση
εκφράζει την αντίθεσή της σε αυτές τις αλλαγές και τούτο διότι
οι βρεφικοί και παιδικοί σταθµοί δεν είναι απλώς χώροι φύλαξης
παιδιών, αλλά χώροι διαπαιδαγώγησης και κοινωνικοποίησης των
νηπίων. Πρώτα αυτό και κατόπιν αποτελούν και κέντρα ανάπτυ-
ξης των δεξιοτήτων τους. Έτσι θεωρούµε ότι θα πρέπει να πα-
ραµείνει ο όρος «διαπαιδαγώγηση». 

Κύριοι, η Ελληνική Λύση θεωρεί ότι το παρόν νοµοσχέδιο εκ-
φράζει τον ιδεολογικό προσανατολισµό της Κυβέρνησης ο
οποίος αποσκοπεί στην υποβάθµιση του ρόλου της προσχολικής
εκπαίδευσης και την αποσυνδέει από τη διαπαιδαγώγηση την
οποία θεωρούµε θεµελιώδη για την ανάπτυξη και την ψυχοσω-
µατική συγκρότηση του νηπίου. Η προσχολική αγωγή δεν είναι
απλά τµήµα του κλάδου της κοινωνικής πρόνοιας, αλλά εκπαι-
δευτικός θεσµός. 

Ωστόσο, η Κυβέρνηση δείχνει ότι αποσκοπεί στην υποβάθµιση
του δηµόσιου χαρακτήρα της προσχολικής αγωγής, αδιαφορώ-
ντας για την πνευµατική και ψυχοσωµατική συγκρότηση των αυ-
ριανών πολιτών της. Ας ελπίσουµε ότι θα αναθεωρήσει και ότι θα
αντιµετωπίσει τα φλέγοντα ζητήµατα µε τη δέουσα σοβαρότητα
και υπευθυνότητα. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία συνάδελφε,
εµείς ευχαριστούµε για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει η ειδική αγορήτρια από τη Νέα Αριστερά,
η κ. Θεανώ Φωτίου.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το νοµοσχέδιο που συζητάµε σή-

µερα δεν είναι ένα ολοκληρωµένο σχέδιο νόµου. Είναι συγκόλ-
ληση τριών µερών, ασύνδετων µεταξύ τους. Δεν συγκροτούν
ενιαία νοµική ύλη. Η Κυβέρνηση καταφεύγει συχνά σε αυτόν τον
τρόπο νοµοθέτησης για καθαρά προπαγανδιστικούς και επικοι-
νωνιακούς σκοπούς. 

Το Μέρος Α’, άρθρα 4 έως 17, αφορά την καθυστερηµένη κατά
δύο χρόνια ενσωµάτωση ευρωπαϊκής Οδηγίας για την ποσό-
στωση γυναικών στα διοικητικά συµβούλια µεγάλων εισηγµένων
και µη εισηγµένων ανώνυµων εταιρειών του ιδιωτικού και του δη-
µόσιου τοµέα µε άνω των διακοσίων πενήντα εργαζοµένων και
άνω των 50 εκατοµµυρίων κύκλου εργασιών. 

Όπως όλοι καταλαβαίνουµε, πρόκειται για σταγόνα στον
ωκεανό των έµφυλων ανισοτήτων και στο χάσµα µεταξύ των
φύλων στη χώρα µας. Γιατί; Διότι αφορά όλες κι όλες τριάντα
επτά εταιρείες µόνο από τις εκατόν τριάντα εισηγµένες. Η Οδη-
γία σας λέει ότι η ποσόστωση πρέπει να είναι τουλάχιστον 33%
στα µέλη των διοικητικών συµβουλίων. Δηλαδή, αυτό το ποσοστό
το 33% είναι το πάτωµα, το κατώτατο σηµείο, όχι η γυάλινη
οροφή που µας λέτε ότι σπάτε κιόλας. Δηλαδή, εσείς κολλήσατε
στο πάτωµα, στο 33%. Ούτε κι εφαρµόζετε την ποσόστωση στα
διοικητικά συµβούλια των µεγάλων εταιρειών και φορέων του δη-
µοσίου, παραδείγµατος χάριν τις ΔΕΚΟ, όπως οφείλετε και µπο-
ρείτε, αφού ακόµα το κράτος έχει µεγάλα ποσοστά των µετόχων
τους και θα πρέπει να στείλει ένα σαφές µήνυµα προς όλες τις
εταιρείες. 

Συγχρόνως, όµως, περηφανεύεστε ότι προωθείτε την ισότητα
των φύλων στην εργασία και τη δηµιουργία κουλτούρας συµπε-
ρίληψης. Σε ποια χώρα ζείτε; Μήπως δεν γνωρίζετε ότι πολλά δι-
καιώµατα των γυναικών που έχουν κατοχυρωθεί στις ευρωπαϊκές
χώρες εδώ υστερούν απαράδεκτα; Να σας θυµίσω, λοιπόν, τι
λέει το Ευρωπαϊκό Ινστιτούτο Ισότητας για τη χώρα µας. Λέει ότι
βρισκόµαστε στην τέταρτη θέση από το τέλος στον δείκτη ισό-
τητας φύλων, στο 59,3% έναντι ευρωπαϊκού µέσου όρου 71%. 

Δεύτερον, το ποσοστό των γυναικών ως µέλη διοικητικών συµ-
βουλίων των µεγάλων εισηγµένων εταιρειών είναι 22,8% στη
χώρα µας έναντι 77,8% µέσου όρου στην Ευρώπη. Εσείς κολλή-
σατε στο πάτωµα. Στην Ελλάδα, µε το µεγαλύτερο ποσοστό απο-
φοίτων γυναικών από τα πανεπιστήµια της χώρας καταντούν
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µετά σ’ αυτήν την τεράστια αντιστροφή. Μέσες µηνιαίες αποδο-
χές 18% περισσότερο οι άντρες από τις γυναίκες. Μέση διάρκεια
εργασιακού βίου επτά χρόνια λιγότερα οι γυναίκες από τους
άντρες, δηλαδή µικρότερες συντάξεις. Ποσοστό φύλου που
κάνει δουλειές του σπιτιού καθηµερινά -κρατήστε το αυτό γιατί
θα αναφερθώ στον «Προσωπικό Βοηθό» µετά πάνω σε αυτό- 67%
γυναίκες έναντι 27,2% άντρες. Πρόκειται για την απλήρωτη επι-
πλέον εργασία φροντίδας του σπιτιού και των µελών της οικογέ-
νειας, αναπήρων, ηλικιωµένων, παιδιών κ.λπ..  

Χάσµα φύλων στη φτώχεια. Έξι φορές αυξήθηκε η φτώχεια για
τις γυναίκες επί Κυβέρνησης Μητσοτάκη, ενώ ο κίνδυνος φτώ-
χειας για τις ηλικιωµένες γυναίκες αυξήθηκε κατά 38.5%. Οι φτω-
χοί αυξήθηκαν επί Νέας Δηµοκρατίας κατά εκατόν είκοσι έξι
χιλιάδες πολίτες και από αυτούς οι εκατόν επτά χιλιάδες είναι γυ-
ναίκες. Και η ανεργία ενώ µειώνεται το διάστηµα 2019-2024, το
χάσµα των φύλων αυξάνεται. Το ποσοστό ανεργίας επί Νέας Δη-
µοκρατίας 72%, ενώ το 2019 ήταν 57%. Ενώ τριπλασιάστηκαν οι
γυναικοκτονίες από τον σύντροφο στην Ελλάδα, στοιχείο που η
Ευρώπη το συνυπολογίζει όταν βγάζει τον δείκτη ισότητας των
φύλων, επειδή η Ελλάδα δεν δίνει στοιχεία σε αυτόν τον τοµέα
είναι προφανές ότι ο δείκτης ισότητας στη χώρα µας είναι υπερ-
τιµηµένος.

Η Νέα Αριστερά σας προτείνει να οριστεί υποχρεωτικά ποσο-
στό 40% συµµετοχής γυναικών στο σύνολο των µελών, εισηγµέ-
νων και µη, των διοικητικών συµβουλίων, των εταιρειών και των
οργανισµών του δηµοσίου, ανεξαρτήτως µεγέθους και ποσού
κερδών. 

Ας έρθουµε στο κεφάλαιο Β’, του Μέρους Δ’ του νοµοσχεδίου,
18 έως 33 άρθρα. Εδώ έχουµε πιλοτικά προγράµµατα για ανα-
πήρους µε χρήµατα του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας,
µε µια διαφορά: Κανένα δεν είναι καινούργιο. Κανένα δεν είναι
καινούργιο! Είναι τα ίδια πιλοτικά προγράµµατα που νοµοθετή-
σατε πριν δύο ή τρία χρόνια και απλά δεν τα υλοποιήσατε ή είναι
η συνέχιση πιλοτικών προγραµµάτων που απέτυχαν παταγωδώς,
όπως του «Προσωπικού Βοηθού». Και ενώ δεν εφαρµόστηκαν,
αυτό δεν εµπόδισε τέσσερα χρόνια τον κ. Μητσοτάκη και τους
Υπουργούς του να εµφανίζονται ότι τα υλοποιούν κανονικά ως
θεµελιώδη προγράµµατα για την αναπηρία. 

Σήµερα, υπόσχεστε ξανά ότι αυτήν τη φορά θα τα εφαρµό-
σετε. Γιατί είσαστε νέο Υπουργείο, γιατί τα πήρατε στα χέρια
σας, γιατί εσείς θα τα εφαρµόσετε. Εντάξει, να σας πιστέψω. Τι
άλλο να κάνω; 

Παράδειγµα, το άρθρο 20 που αφορά την προσβασιµότητα του
ανάπηρου στην κατοικία του και τον εργασιακό του χώρο µε πι-
λοτικό πρόγραµµα. Μόνο που το πιλοτικό πρόγραµµα ψηφίστηκε
το 2022 και τρία χρόνια τώρα δεν ωφελήθηκε ούτε ένας ανάπη-
ρος, ούτε ένας για το σπίτι του, να κινείται µέσα στο σπίτι του ή
στον τόπο εργασίας του. Ούτε και η προσβασιµότητα σε δηµόσια
κτίρια και σχολεία έχει προχωρήσει. Οµοίως, για το πρόγραµµα
προώθησης στην εργασία προσώπων που εντάσσονται στο
φάσµα του αυτισµού, επίσης νοµοθετήθηκε το 2022, τρία χρόνια
µετά δεν κάνατε απολύτως τίποτα. Σήµερα, τροποποιείτε το µη-
τρώο των δυνητικά δικαιούχων και τα πεδία παρέµβασης των δια-
µεσολαβητών και λέτε ότι θα το ξεκινήσετε.

Ωραία, ας δούµε το πιλοτικό πρόγραµµα του «Προσωπικού
Βοηθού», που ήταν σηµαία σας όλα αυτά τα χρόνια. Νοµοθετή-
θηκε το 2021, µε δύο χιλιάδες ωφελούµενους ανάπηρους στον
ωκεανό του ενός εκατοµµυρίου αναπήρων που έχουν αυτήν την
ανάγκη. Υποτίθεται ότι θα έληγε το 2024 για να ξεκινήσει η πα-
νελλαδική του εφαρµογή. Αποτύχατε οικτρά. Σήµερα, το πρό-
γραµµα εξυπηρετεί µόνο χίλιους διακόσιους εβδοµήντα ανά-
πηρους από τις δύο χιλιάδες που υποσχεθήκατε, 35% κάτω από
τον στόχο που είχατε βάλει. Και µας λέτε ότι θα το συνεχίσετε µε
τον ίδιο τρόπο, αναβάλλοντας την καθολική του εφαρµογή για
µετά το 2027, που δεν ξέρουµε αν θα υπάρχουν χρήµατα, αφού
αυτά τώρα τα χρήµατα είναι από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθε-
κτικότητας.

Ερευνήσατε καθόλου γιατί απέτυχε; Ερευνήσατε; Η κλήρωση
βάσει αλγορίθµου έφερε τεράστιες αδικίες. Δεν το αλλάζετε.
Αποκλείετε άτοµα µε βαριές δια βίου αναπηρίες, παραδείγµατος
χάριν τους παραπληγικούς άνω των εξήντα πέντε χρόνων από το

πρόγραµµα. Δηλαδή µετά τα εξήντα πέντε οι παραπληγικοί δεν
χρειάζονται «Προσωπικό Βοηθό»; Αποκλείετε παιδιά µε σπάνιες
παθήσεις γιατί δεν περιλαµβάνετε ανήλικους κάτω των δεκαέξι
στο πρόγραµµα, τη στιγµή που το 50% των σπανίων παθήσεων
αφορούν παιδιά. Γνωρίζετε πόσοι προσωπικοί βοηθοί που είχαν
επιλεγεί, όταν αντιλήφθηκαν τις τεράστιες ανάγκες ενός ανάπη-
ρου παραιτήθηκαν; Πείτε µου τα νούµερα, τα ξέρετε. Και ισχυρί-
ζεται η Υπουργός ότι ο κ. Κυµπουρόπουλος της είπε ότι ο προ-
σωπικός βοηθός δεν χρειάζεται για να µένει ο ανάπηρος άνθρω-
πος στο σπίτι του, αλλά για να τον βοηθάει να κοινωνικοποιηθεί.
Με τα λόγια της Υπουργού: «Μου είπε ο Στέλιος Κυµπουρόπου-
λος κάποια στιγµή ότι θεωρεί ως το µεγαλύτερο όφελος από τον
προσωπικό βοηθό για τον ανάπηρο το να πάει στο σχολείο, να
πάει στο πανεπιστήµιο, να βγει έξω από το σπίτι και να µην χρω-
στάει πολλές χάρες στα µέλη της οικογένειάς του». Δηλαδή, όταν
ο ανάπηρος είναι µέσα στο σπίτι, πριν βγει έξω για τη βόλτα,
ποιος τον φροντίζει; Αυτή η αόρατη γυναίκα, µητέρα, αδελφή,
κόρη. Αυτοί τον φροντίζουν. 

Γι’ αυτό σας προτείνουµε τώρα να αναθεωρήσετε το πρό-
γραµµα. Πρώτον, να διευρύνετε τα ηλικιακά όρια κάτω των δε-
καέξι και άνω των εξήντα πέντε χρόνων. Δεύτερον, να εντάξετε
τους προσωπικούς φροντιστές, που διαµένουν ήδη µε τους ανά-
πηρους στο σπίτι και τους εξυπηρετούν στο µητρώο των προσω-
πικών βοηθών. Τέλος, η ελάχιστη αύξηση 8% που δώσατε στα
επιδόµατα των αναπήρων έχει ήδη εξανεµιστεί, όπως ξέρετε
καλά από την ακρίβεια και τον πληθωρισµό και η φτώχεια στην
αναπηρία αυξάνεται διαρκώς. Γι’ αυτό οφείλετε άµεσα να αυξή-
σετε όλα τα επιδόµατα των αναπήρων. 

Στο άρθρο 22 προβλέπετε την καταβολή του µισού των επιδο-
µάτων ΔΥΠΑ και ΟΠΕΚΑ µε προπληρωµένη κάρτα. Δεν έχετε κα-
ταλάβει ότι δεν είναι οι επιδοτούµενοι ευάλωτοι αυτοί που
ευθύνονται για το µαύρο χρήµα στη χώρα µας. Και βάζετε στο
πρόγραµµα 10,3 εκατοµµύρια από το Ταµείο Ανάκαµψης και Αν-
θεκτικότητας, από τα οποία όπως µας είπατε προχθές, κυρία
Υπουργέ, τα 8,5 θα είναι για την λοταρία. Εγώ σηκώνω τα χέρια
ψηλά!

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-
κογένειας): Και όχι για το πληροφοριακό σύστηµα, που λέγατε. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Βεβαίως. Σηκώνω τα χέρια ψηλά αφού θα
είναι για την λοταρία 8,5 εκατοµµύρια από το Ταµείο Ανάκαµψης
και Ανθεκτικότητας. 

Την ίδια στιγµή δεν συντηρείτε το εξαιρετικό πληροφοριακό
σύστηµα του ΟΠΕΚΑ που παραλάβατε το 2019, δεν ενισχύετε το
αποψιλωµένο από προσωπικό ΟΠΕΚΑ, ούτε όµως και τα κέντρα
κοινότητας που σε συνεργασία µε τον ΟΠΕΚΑ υλοποιούν όλα τα
προγράµµατά του και συνεχώς τους προσθέτετε νέα και συνεχώς
το προσωπικό τους µειώνεται.

Το τελευταίο κεφάλαιο του νοµοσχεδίου αφορά την αντικατά-
σταση του βλαπτικού και αντιπαιδαγωγικού προγράµµατος «Κυ-
ψέλη», που δικαίως πετάξατε στον σκουπιδοτενεκέ, όπως σας
είπε όλη η Βουλή. Δεν µας ακούγατε, όµως, τότε. Το ψηφίσατε
ωραία, ωραία και φέρνετε το νέο πρόγραµµα «Αθηνά: Θεµελιώ-
νοντας το µέλλον των παιδιών µας». Αν εδώ έβαζα έναν τίτλο, θα
ήταν «Ένα θεωρητικό, πιλοτικό πρόγραµµα, ασαφές ως προς
τους όρους και τα εργαλεία που θα εφαρµόσει και που θα φτια-
χτούν», όπως οι ίδιοι οι πανεπιστηµιακοί δάσκαλοι που το εκπο-
νούν µας είπαν στην ακρόαση, εδώ στη Βουλή, ότι όλα αυτά τα
εργαλεία θα εκπονηθούν, αφού ψηφιστεί στη Βουλή το πρό-
γραµµα. Δηλαδή, θα ψηφίσουµε ένα πουκάµισο αδειανό. Δεν
γνωρίζουµε ποια θα είναι τα ψυχοµετρικά εργαλεία, ποια η ανα-
λογία παιδαγωγών προς τα παιδιά στους βρεφονηπιακούς σταθ-
µούς που θα το εφαρµόσουν. Δεν υπάρχει προϋπολογισµός για
την εκπαίδευση των παιδαγωγών. Παραµένει αδιευκρίνιστο το
υλικό και το περιεχόµενο της εκπαίδευσης και ο τρόπος συµµε-
τοχής των γονιών, κάτι που θα έδινε την ευκαιρία εντοπισµού πι-
θανών προβληµάτων στο οικογενειακό περιβάλλον του παιδιού
προς διερεύνηση και αποκατάσταση. Παραµένει αδιευκρίνιστος
ο όρος «ολοκληρωµένο παιδαγωγικό πλαίσιο για την πρώιµη παι-
δική ηλικία». Δεν δίνεται βάρος στην αξιολόγηση της κοινωνικο-
συναισθηµατικής ανάπτυξης, εκτός της γνωσιακής, αλλά ούτε
και στην αναγκαία εκτίµηση του οικογενειακού περιβάλλοντος

7764 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



που θα αποκάλυπτε ελλιπή ή ακατάλληλα οικογενειακά περιβάλ-
λοντα και θα επέτρεπε παρέµβαση των κοινωνικών δοµών προς
έγκαιρη και έγκυρη διάγνωση και αποκατάσταση. Δεν γίνεται
καµία αναφορά στις κοινωνικές δοµές των δήµων, που θα έπρεπε
να πολλαπλασιαστούν -ενώ σήµερα φθίνουν- και να υποδέχονται
τα παιδιά και τις οικογένειες, που η εκτίµηση στους βρεφονηπια-
κούς σταθµούς θα επιδείκνυε.

Δεν αναφέρεται ποιο θα είναι το εκπαιδευµένο προσωπικό, που
θα ασχοληθεί µε την εφαρµογή όλων των παραµέτρων του προ-
γράµµατος. Το ΕΚΠΕ θα εκπαιδευθεί και από ποιους; Ποιοι θα
εκπαιδευτούν; Ποιοι θα χρησιµοποιήσουν ψυχοµετρικά εργαλεία
και µε ποια πιστοποίηση; 

Σηµαντικό θέµα είναι η διατήρηση, από το πρόγραµµα «Κυ-
ψέλη», της πρόβλεψης για φύλαξη των αποτελεσµάτων της αξιο-
λόγησης των παιδιών στον ατοµικό τους φάκελο. Ποιες και ποιοι
επαγγελµατίες θα έχουν πρόσβαση σε αυτόν τον φάκελο; Οι γο-
νείς θα έχουν πρόσβαση; Αυτά είναι εξαιρετικά δύσκολα θέµατα
και αµφιλεγόµενα.

Τέλος, δεν προβλέπεται η πρόσληψη στο Υπουργείο προσω-
πικού µε εµπειρία και επιστηµονική γνώση στον τοµέα της προ-
σχολικής αγωγής και φροντίδας, ώστε να παρακολουθούν την
πορεία υλοποίησης του προγράµµατος. 

Επιπλέον, ως προς την υλοποίηση του προγράµµατος «Κυ-
ψέλη», από το 2021 µέχρι το 2025, δεν έγινε τίποτα. Τώρα, το αλ-
λάζουµε. Σωστά; Καλά κάνουµε, που το αλλάζουµε, γιατί αυτό
ήταν πράγµατι άθλιο πρόγραµµα. Ήταν όρος για να πάρουµε
χρήµατα από το πρόγραµµα «Child Guarantee», για vouchers,
στους βρεφονηπιακούς σταθµούς. Αφού δεν υλοποιήσατε αυτό
το πρόγραµµα, φοβούµαστε ότι δεν υπάρχουν ευρωπαϊκοί πόροι
για τα vouchers του χρόνου. Ελπίζουµε να ισχύσει η δέσµευση
της Υπουργού, που είπε σε δική µου επίκαιρη ερώτηση ότι θα κα-
λυφθούν από εθνικούς πόρους, τουλάχιστον τα περσινά -ελλιπή
σε κάθε περίπτωση- vouchers.

Το χειρότερο, όµως, είναι ότι η πανελλαδική εφαρµογή θα απαι-
τήσει τουλάχιστον πέντε έως δέκα χρόνια και αν δεν υπάρχουν
κονδύλια από το Ταµείο Ανάκαµψης µετά από το 2027 -που δεν
θα υπάρχουν- είναι αµφίβολο αν θα υλοποιηθεί. Θέλει πολλά χρή-
µατα και πολύ χρόνο. Άλλο ένα πιλοτικό, δηλαδή, πρόγραµµα, για
ενενήντα έως εκατόν είκοσι βρεφονηπιακούς σταθµούς, που θα
γίνει και αυτό σηµαία της Κυβέρνησης Μητσοτάκη µέχρι τις εκλο-
γές, για να λέει πόσο φροντίζει τα παιδιά αυτής της ηλικίας. 

Είναι προφανές, κύριε Πρόεδρε, απ’ όσα είπα, ότι δεν ψηφί-
ζουµε το νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κυ-
ρία συνάδελφε. 

Τον λόγο, τώρα, έχει από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της
Νίκης, ο κ. Οικονοµόπουλος. Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.

ΤΑΣΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρία Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, συζητάµε σήµερα στην Ολοµέλεια το παρόν νοµοσχέδιο που
αφορά όχι µόνο ζητήµατα ισότητας των φύλων, κατά τη συµµε-
τοχή στα διοικητικά συµβούλια µεγάλων εταιρειών και ενσωµά-
τωση της Οδηγίας 2022/2381, αλλά και ζητήµατα που αναφέ-
ρονται στην προστασία των δικαιωµάτων των αδυνάτων, δηλαδή
των παιδιών και των αναπήρων. 

Από την ηλεκτρονική διαβούλευση και από τις τέσσερις συνε-
δριάσεις των επιτροπών, προέκυψαν πολλά χρήσιµα στοιχεία και
συµπεράσµατα. Τα συνοψίζω, για να εστιάσουµε στα πιο ενδια-
φέροντα σηµεία. 

Ως προς το ζήτηµα της ισόρροπης εκπροσώπησης των φύλων
στα διοικητικά συµβούλια, υπήρξε συµφωνία ότι υπάρχει υποεκ-
προσώπηση των γυναικών σε όλες τις θέσεις διευθυντικών στε-
λεχών και όχι µόνο στα διοικητικά συµβούλια. 

Επίσης, συµφωνία υπήρξε στο ότι η ισόρροπη συµµετοχή των
φύλων είναι γενικά επιθυµητή και στατιστικά δείχνει καλύτερη η
διοίκηση σε κάθε περίπτωση και πρέπει να υποστηριχθεί ότι η εν-
σωµάτωση της Οδηγίας είναι θετικό βήµα προς την κατεύθυνση
αυτή. 

Από εδώ και κάτω, αρχίζουν οι διαφορές, για το θέµα αυτό. 
Εποµένως, ως προς τον σκοπό αυτόν, όπως εκφράζεται στο

άρθρο 1, δεν υπάρχει γενική διαφωνία. Η Κυβέρνηση, όµως, αντι-
φάσκοντας, έρχεται στα επόµενα άρθρα να αναιρέσει τη γενικό-
τητα των διατυπώσεων των άρθρων, που περιγράφουν τον σκο-
πό, σε κάθε µέρος του παρόντος. Αυτό γίνεται για όλα τα αντι-
κείµενα του νοµοσχεδίου. 

Έτσι, ενώ στο άρθρο 1 η έκφραση των εισηγµένων εταιρειών
των ανωνύµων εταιρειών και των δηµοσίων επιχειρήσεων και ορ-
γανισµών υποδηλώνει όλες τις εισηγµένες, δηλαδή τις εκατόν
σαράντα µιας που περιλαµβάνει η λίστα της ιστοσελίδας της Επι-
τροπής Κεφαλαιαγοράς και όλες τις ανώνυµες και όλες τις δη-
µόσιες επιχειρήσεις, γιατί λείπει ο όρος «ορισµένων», που έπρεπε
να υπάρχει. Κανένα από αυτά δεν συµβαίνει. 

Στο άρθρο 2 ήδη οµολογείτε ότι το νοµοσχέδιο θα περιοριστεί
σε ό,τι αφορά τις µη εισηγµένες µεγάλες εταιρείες µε πάνω από
διακόσια πενήντα άτοµα προσωπικό και ετήσιο κύκλο εργασιών
50 εκατοµµύρια ευρώ ή 43 εκατοµµύρια ισολογισµό. 

Και στο άρθρο 12 περιορίζει ακόµα περισσότερο αυτό µε την
αίρεση να αναφέρεται στο καταστατικό τους τέτοια πρόβλεψη.
Οµοίως και στο άρθρο 13 για τις µη εισηγµένες δηµόσιες επιχει-
ρήσεις. Στο άρθρο 3, ακόµα χειρότερα από το 2, εµφανίζονται
ακόµη περισσότεροι περιορισµοί εφαρµογής για τις εισηγµένες
και για τις δηµόσιες εταιρείες µε αναφορά όσους υπάγονται
στους νόµους 4706, 4558 και 3429. Αυτό επιβεβαιώνεται και από
το άρθρο 5 που εισάγει ξανά αυτούς τους περιορισµούς στον
ν.4706 και τις εισηγµένες ως άρθρο 3Α.

Δηλαδή πόσες καταλήγουν να είναι αυτές οι εταιρείες µετά
από τόσους περιορισµούς; Λίγες δεκάδες. Ακούστηκε στην επι-
τροπή ο αριθµός τριάντα επτά και η κυβερνητική πλευρά προσέ-
θεσε και άλλες είκοσι τέσσερις, δηλαδή εξήντα µια από τις
εκατόν σαράντα µία.

Συνεπώς, πρόκειται για ένα πολύ µικρό µέρος των εταιρειών,
ενώ αρχικά οι διατυπώσεις ήταν τόσο γενικές σαν να αφορούσαν
όλες τις εταιρείες. Δηλαδή η ασυνέπεια είναι εγγενής ιδιότητα
στη συγγραφή των νοµοσχεδίων της Κυβέρνησης της Νέας Δη-
µοκρατίας ακόµη και από άρθρο σε άρθρο. Άλλα λέει η αρχή,
αλλά η µέση και άλλα το τέλος του κειµένου.

Στο άρθρο 4, µε την επιδιωκόµενη τροποποίηση του άρθρου 3
του ν.4706 αντί να επιτύχετε σαφή και συγκεκριµένα κριτήρια που
θα περιλαµβάνουν την πολιτική καταλληλότητος για την επιλογή
µελών του διοικητικού συµβουλίου δηλαδή αξιοκρατικά κριτήρια,
αποδεικνύεται ότι δεν γνωρίζετε σε τι συνίσταται η έννοια αυτή.
Αντί για σαφείς και µετρήσιµες ποσότητες και έννοιες σχετικά µε
την αξιοκρατία, εισάγετε αόριστες έννοιες και κριτήρια όπως:
εχέγγυα ήθους, φήµη, ανεξαρτησία κρίσης, πολυµορφία και
τέλος την ποσόστωση φύλου.

Με το άρθρο 5 οριστικοποιείται ο περιορισµός εφαρµογής,
ενώ στο άρθρο 6 µε το νεοεισαγόµενο άρθρο 3Β στον ν.4706 επι-
χειρείτε να ορίσετε τα κριτήρια και τη διαδικασία επιλογής για
ισόρροπη εκπροσώπηση των φύλων. Η παράγραφος 1 ορίζει πως
µεταξύ προσώπων µε ίδια προσόντα επιλέγεται το υποεκπροσω-
πούµενο φύλο.

Εξηγήστε µας πώς θα µετρηθεί η φήµη µεταξύ δύο υποψηφίων
για να µπορέσει ο αδικούµενος να ζητήσει αποκατάσταση. Πώς
θα µετρηθούν τα εχέγγυα ήθους, η ανεξαρτησία κρίσης και η πο-
λυµορφία; Αυτά αφορούν τα κριτήρια καταλληλόλητας. Για την
ποσόστωση φύλου τα κριτήρια είναι άγνωστα και θα αποφασι-
στούν από την εταιρεία πριν από τη διαδικασία επιλογής. Αν αυτά
βέβαια είναι σαν τα παραπάνω αόριστα κριτήρια καταλαβαίνουµε
ότι αποτελεί όνειρο θερινής νυκτός η εµπέδωση της αξιοκρατίας
στην Ελλάδα. Δεν πρόκειται να υπάρξει στον αιώνα τον άπαντα
µε τέτοιες διατάξεις και ρυθµίσεις που αφήνουν τα Δ.Σ. να απο-
φασίζουν ό,τι θέλουν.

Όµως, ας υποθέσουµε ότι αδικείται κάποιος. Πώς θα τεκµη-
ριώσει η εταιρεία σε απάντηση του αδικούµενου ότι είχε τα ίδια
προσόντα µε τον ανθυποψήφιο ή την ανθυποψηφία και άρα επι-
λέχθηκε το υποεκπροσωπούµενο φύλο. Ο προηγηθείς χρονικά
αποκλεισµός που µπορεί να γίνει µε τα κριτήρια καταλληλότητας
που προηγούνται χρονικά σε εφαρµογή από τα κριτήρια επιλο-
γής µπορεί άνετα να ακυρώσει την όποια ποσόστωση και να προ-
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βληθεί ως δικαιολογία µη εφαρµογής της. Οι εταιρείες θα επιλέ-
γουν πρόσωπα διαθέσιµα, ακόµα και χωρίς προσόντα, για την τυ-
πική κάλυψη των ποσοστώσεων και κανείς δεν θα µπορεί να
αποδείξει το αντίθετο ούτε µέσω των εκθέσεων του άρθρου 7,
γιατί ο αποκλεισµός θα έχει γίνει νωρίτερα σε άλλη φάση. Έτσι,
τα πρόστιµα του άρθρου 8 δεν θα µπορούν να επιβληθούν και
ταυτόχρονα να συµµετέχει η εταιρεία σε δηµόσια έργα σύµφωνα
µε το άρθρο 9. Αυτά είναι δύο ισχυρά κίνητρα για την τυπική κά-
λυψη των ποσοστώσεων. Άρα, άνθρακες ο θησαυρός, αν δεν λη-
φθεί µέριµνα για την προστασία της ισότητας στο σύνολο της
εργασιακής ζωής.

Η Νίκη θεωρεί ότι η προστασία της ισότητας και των δικαιω-
µάτων των εργαζοµένων, και κυρίως των γυναικών, πρέπει να
εφαρµόζεται σε όλον τον εργασιακό βίο, να γίνεται έµφαση στα
δικαιώµατα γονεϊκότητας και ειδικότερα της µητρότητας, τα
οποία όταν καταπατούνται συχνά αποκλείονται οι γυναίκες από
τη διεκδίκηση διευθυντικών θέσεων.

Αυτό µε ταυτόχρονη εφαρµογή αξιοκρατίας παντού µπορεί να
βελτιώσει και τον ιδιωτικό και τον δηµόσιο τοµέα. Η επινόηση
απονοµής του δήθεν σήµατος ισότητας στο άρθρο 10 αποτελεί
κακή πολιτική για την εµπέδωση της ισότητας, διότι δεν εξετάζει
τη συνολική εφαρµογή ισότητας στην εταιρεία, αλλά µόνο στην
επιλογή µελών του διοικητικού συµβουλίου.

Θα είναι, δηλαδή, εικονικό και ψευδές, γιατί δεν θα υπάρχει ο
προσδιορισµός, ώστε να αναγράφεται σήµα ισότητας για την πο-
σόστωση φύλων του Δ.Σ.. Είναι εξαπάτηση του κοινού, του ελλη-
νικού λαού και της ευρωπαϊκής νοµοθεσίας να υπάρχει τέτοιο
σήµα και να υποθέτει ότι υπάρχει γενική εφαρµογή των αρχών
ισότητας από την εταιρεία.

Η Νίκη απορρίπτει κάθε ψευδή επιβράβευση δήθεν της ισότη-
τας σε εταιρεία µόνο και µόνο επειδή τήρησε την ποσόστωση
φύλου στα µέλη του διοικητικού συµβουλίου. Προτείνουµε την
πλήρη απόσυρση της παραγράφου 1 του άρθρου 24α του ν.
4706, που εισάγεται µε το άρθρο 10 του παρόντος και την αντί-
στοιχη τελευταία περίοδο στην εισαγόµενη παράγραφο 6 του άρ-
θρου 87 του ν.4548/2018 µε το άρθρο 12 του παρόντος.

Το άρθρο 14 είναι εντελώς περιττό, επειδή προβλέπεται, ήδη,
από το ν.4808 η τιµωρία περιστατικών βίας ή παρενόχλησης στην
εργασία και περιλαµβάνεται και η διαδικασία επιλογής µελών του
διοικητικού συµβουλίου. 

Ας έρθουµε και στη δεύτερη οµάδα θεµάτων, που σχετίζονται
µε τα τέσσερα πιλοτικά προγράµµατα και την προπληρωµένη
κάρτα. Πολλά πιλοτικά προγράµµατα. Άραγε είναι αναγκαία όλα
αυτά να µένουν πιλοτικά για χρόνια και µάλιστα να δηλώνεται ότι
θα διαρκέσουν για όσο υπάρχουν πόροι από το Ταµείο Ανθεκτι-
κότητας;

Στο άρθρο 19, κάνετε ότι και στο άρθρο 1, διατυπώνετε σκο-
πούς µεγαλεπήβολους, µε πολλές φορές επανάληψη της συµπε-
ριληπτικότητας, τους οποίους αναιρείτε στα επιµέρους άρθρα,
τα οποία αποδεικνύονται ότι προκαλούν αποκλεισµούς και αντι-
συµπεριληπτικότητα, γιατί όλα συντηρούν την πιλοτικότητα και
επιπλέον θέτουν και άλλους περιορισµούς.

Στα ζητήµατα που αφορούν µέριµνα για αναπήρους, θεω-
ρούµε πως πρέπει άµεσα να τρέξουν τα πλήρη προγράµµατα µε
δαπάνες του εθνικού προϋπολογισµού και να µην περιµένουµε
πότε και αν θα υπάρξει κονδύλιο από το Ταµείο Ανθεκτικότητας.
Είναι στοιχειώδης υποχρέωση της πολιτείας να µεριµνά για τους
αδυνάτους, την οποία έχετε ξεχάσει, όπως και πολλές άλλες υπο-
χρεώσεις της. Νοµοθετήσατε µε το ν.4997/2022 και ακόµη να
φτάσουµε σε κανονική εφαρµογή, αλλά αντ’ αυτής τροποποιείτε
µε το άρθρο 20 τον νόµο αυτό, για πιλοτική εφαρµογή τρία χρό-
νια µετά.

Για το άρθρο 20 επισηµάναµε πολλές φορές ότι καλώς, µεν,
κάνατε το αυτονόητο και συµπεριλάβετε όλους όσους έχουν
ενεργές γνωµατεύσεις ανεξαρτήτως εγγραφής στο ηλεκτρονικό
µητρώο, αλλά κακώς περιορίσατε τις κατηγορίες ωφελουµένων
αναπήρων σε τρεις: τυφλούς, κωφούς και κοινωνικά ανάπηρους.

Η κυρία Υπουργός στην τελευταία οµιλία της στην τέταρτη συ-
νεδρίαση έδειξε να αντιλαµβάνεται ότι µειώνονται οι δικαιούχοι
µε αυτόν τον τρόπο ή προσδοκά ίσως ότι µε τη συµπερίληψη των
εχόντων ενεργές γνωµατεύσεις θα αυξηθεί κάπως ο αριθµός.

Μα, σκοπός δεν είναι απλά να έχουµε νούµερα κάπως αυξητικά,
αλλά να βοηθήσουµε τους ανάπηρους. Είναι λογική ευνοµούµε-
νης πολιτείας αυτή η περικοπή και ο αποκλεισµός αναπήρων;
Πρόσβαση λέγοντας δεν εννοούµε µόνο τη δυνατότητα να έχει
ράµπα κάποιος κινητικά ανάπηρος ή τυφλός στο σπίτι του ή στην
εργασία του ένα αµαξίδιο. Η πρόσβαση είναι γενικότερη έννοια
και αφορά όλα όσα απολαµβάνουν οι µη ανάπηροι, τα οποία δι-
καιούνται και τα άτοµα µε αναπηρίες. Με τον αποκλεισµό ορισµέ-
νων θεωρείτε πως θα κάνετε οικονοµία; Πολύ κακώς βρήκατε
αυτούς τους ανθρώπους για να κάνετε οικονοµία. Σας ζητούµε
να επαναφέρετε την αρχική διατύπωση και να τους συµπεριλά-
βετε όλους.

Στο άρθρο 21 για την απασχόληση αυτιστικών ατόµων, γιατί
να υπάρχει µόνο πιλοτικό πρόγραµµα µε το ν.4997/2022; Τρία
χρόνια και αυτό το πιλοτικό ακόµα; Και σαν να µην έφτανε αυτό,
εδώ ξεχάσατε το αυτονόητο του προηγούµενου άρθρου και δεν
συµπεριλαµβάνετε όσους έχουν ενεργές γνωµατεύσεις, αλλά
µόνο τους εγγεγραµµένους στο µητρώο, που είναι υποχρέωση
της πολιτείας να τους εγγράφει άµεσα. Πού είναι το ψηφιακό
κράτος;

Στο ίδιο άρθρο τα αφήνετε όλα αόριστα. Δηλαδή, στην τελευ-
ταία παράγραφο 6 του τροποποιούµενου άρθρου ρητά αναθέ-
τετε σε κοινή υπουργική απόφαση των Υπουργών Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης, Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας,
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Ψηφιακής
Διακυβέρνησης. Δηλαδή, η Βουλή σε τέτοιο σηµαντικό θέµα, που
άπτεται του στενού κύκλου της προσωπικής, ζωής δεν έχει κα-
νένα λόγο και θα ψηφίζει εν λευκώ;

Την ίδια κακή πρακτική πιλοτικότητας και ανάθεσης σηµαντι-
κών σηµείων σε υπουργικές αποφάσεις ακολουθείτε και στο άρθ-
ρο 22, που αφορά τον προσωπικό βοηθό των ΑµεΑ, πιλοτικό από
το 2021 µε το ν.4837/21 το πρόγραµµα. Σε αντίθεση µε το άρθρο
1, που επαγγέλλεται γενική εφαρµογή, έρχεστε να παρατείνετε
αντί να ολοκληρώσετε και να εφαρµόσετε κανονικά το πρό-
γραµµα αυτό και σ’ αυτό το σηµείο. Αν και σωστά προτάθηκε από
τους φορείς να συµµετέχουν ως προσωπικοί βοηθοί και οι γονείς
ή οι συγγενείς η κυρία Υπουργός δεν φάνηκε να το αντιλαµβάνε-
ται αυτό. Θεωρεί ότι βοηθά τους ανάπηρους να ξεφύγουν από
τη µονοτονία του οικογενειακού περιβάλλοντος και άφησε εκτός
τους συγγενείς.

Άραγε στην Ιταλία, στη Γαλλία ή και στην Αυστραλία, για να
µην αναφέρω σειρά άλλων χωρών ακόµη, που κάνουν το αντίθετο
και τους πληρώνουν ως εργαζόµενους εφ’ όρου ζωής µισούν
τους ανάπηρους;

Κυρία Υπουργέ, σας προτείνουµε να λαµβάνετε υπ’ όψιν τους
ανάπηρους και τη θέλησή τους. Θα έπρεπε να προβλέπεται η δυ-
νατότητα συµπερίληψης και των οικείων και να επιλέγει ο ανάπη-
ρος πρωτίστως ποιον θέλει και το οικείο πρόσωπο µετά τον
ανάπηρο αν µπορεί και αν θέλει να δεσµευτεί στο πρόγραµµα
αυτό. Η ανάθεση της φροντίδας σε παντελώς αγνώστους µε απο-
κλεισµό των οικείων εγκυµονεί πολλούς κινδύνους.

Για την προπληρωµένη κάρτα των άρθρων 23 και 24, οµοίως η
κυρία Υπουργός δεν κατάλαβε ότι προκαλεί πρόβληµα η δέ-
σµευση του µισού ποσού των πενιχρών επιδοµάτων και επανέ-
λαβε τα ίδια περί ασφάλειας, επιδεικνύοντας άγνοια και ως προς
τις διαδικασίες και ως προς τους κινδύνους. Δεν δίστασε να ανα-
φερθεί στο ότι θεσπίστηκε επί ΣΥΡΙΖΑ η κάρτα και ότι τα οκτώ
εκατοµµύρια από τα δέκα αφορούν ποσά λοταρίας σαν αυτό να
ήταν η µέγιστη ανάγκη των αναπήρων ή σαν να είναι ένα δέλεαρ
για να την πάρουν. Περιόρισε έτσι σε εξακόσιες χιλιάδες το κό-
στος σαν κι αυτό να ήταν µικρό ή ασήµαντο ποσό τη στιγµή που
κυκλοφορεί πληθώρα καρτών από τις τράπεζες, πολλές από τις
οποίες είναι δωρεάν. Άφησε ένα κενό, βέβαια, 1,4 εκατοµµυρίων,
τα οποία ίσως είναι ασήµαντα ποσά για την Κυβέρνηση.

Θα σας επαναλάβουµε ότι κάθε τι που γίνεται εξαναγκαστικά
και χωρίς τη θέληση του ανάπηρου ή του επιδοµατούχου µας βρί-
σκει κάθετα αντίθετους ως Νίκη. Η χρήση προπληρωµένης κάρ-
τας θα πρέπει να γίνεται µε επιλογή του επιδοµατούχου και µόνο.

Τέλος, για τα άρθρα 25 και 31 που αφορούν το πρόγραµµα
«Αθηνά» και το αρµόδιο Εθνικό Συµβούλιο θετικά στοιχεία µεν η
εµπλοκή των πανεπιστηµίων και των συλλογικών φορέων των παι-
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δαγωγών, αλλά λείπει, όπως φαίνεται, ο σχεδιασµός για την εκ-
παίδευση τους. Ούτε οι ίδιοι δεν γνωρίζουν, όπως φάνηκε και από
την ακρόαση των φορέων. Λείπει, επίσης και ο σχεδιασµός για
την εκπαίδευση των γονέων και παραµένει οµιχλώδες ακόµα το
πώς θα γίνεται πρώιµη διάγνωση προβληµάτων µε ψυχοµετρικά
εργαλεία. Όλα υποτίθεται θα ρυθµιστούν µε αποφάσεις, µε δευ-
τερογενή νοµοθεσία δηλαδή. Έχουµε σοβαρούς λόγους να πι-
στεύουµε ότι η πρακτική της ανάθεσης τέτοιων ζητηµάτων σε
ΚΥΑ είναι παρελκυστική, προβληµατική και συχνά επιζήµια για
την ευνοµούµενη λειτουργία της πολιτείας, γιατί δεν υπάρχει εν-
δελεχής έλεγχος των περιεχοµένων τους µε αποτέλεσµα να γί-
νονται αίτια αποτυχίας ακόµη και καλοπροαίρετων πολιτικών της
κάθε κυβέρνησης.

Εµείς θα ψηφίσουµε «παρών».
Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κύριε

συνάδελφε, για τη συνέπεια στον χρόνο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος», τριάντα τέσσερις
µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από
το 5ο Πειραµατικό Γυµνάσιο Κοµοτηνής.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα ο ειδικός αγορητής από την Πλεύση Ελευ-
θερίας, ο κ. Σπυρίδων Μπιµπίλας.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Καληµέρα σε όλους.
Ζούµε σε µία χώρα πολύπαθη µε πληγές και από το παρελθόν

και από το παρόν. Εµείς, ως νέοι Βουλευτές, που ήρθαµε µε το
νέο άνεµο της Πλεύσης Ελευθερίας στην ελληνική Βουλή, πρα-
γµατικά, βιώνουµε πράγµατα που µας πληγώνουν, ιδιαίτερα εµάς
τους καλλιτέχνες, µιας και η Πλεύση Ελευθερίας έχει τρεις καλ-
λιτέχνες από τους έξι που είµαστε στη Βουλή. Πιθανόν να έχουµε
περισσότερες ευαισθησίες, χωρίς να θέλω να προσβάλω κανέναν
εδώ από κάποιους που τα βλέπουν όλα µόνο γραφειοκρατικά.

Η πρωταρχική µας σκέψη είναι κοντά στους πολίτες της χώρας
µας, τα αδέλφια µας των νησιών των Κυκλάδων και ιδιαίτερα της
Σαντορίνης, της Θηρασιάς, της Αµοργού, της Ανάφης, που τώρα
δοκιµάζονται σκληρά και θα χρειαστεί να ενισχυθούν πολύ σο-
βαρά. Ευχόµαστε αυτό το γεωλογικό φαινόµενο, που συµβαίνει,
να σταµατήσει γρήγορα, αλλά η πληγή θα µείνει, δυστυχώς, στα,
ήδη, λαβωµένα νησιά µας από την ανεξέλεγκτη τουριστική ανά-
πτυξη.

Από την άλλη είµαστε σε µια χώρα, όπου κάποιοι ιερείς ασυ-
λόγιστα και ετσιθελικά εναντιώνονται σε θεατρικές παραστάσεις,
θέλουν να τις κατεβάσουν ακόµα και αν πρόκειται για το Εθνικό
µας Θέατρο, επειδή δεν τους αρέσει το περιεχόµενο και επανα-
φέρουν µε τις πράξεις τους ακραίες λογοκρισίες, σκοταδισµό και
µεσαίωνα.

Ζούµε σε µία χώρα όπου µία παράταξη, µεγάλη βεβαίως, εκλέ-
γει µόνη της Πρόεδρο Δηµοκρατίας έναν δικό της άνθρωπο,
αγνοώντας τις έννοιες της συναίνεσης, της συνεννόησης, της συ-
ναδέλφωσης και της ευρείας αποδοχής. Πιστεύετε ότι αυτό φέρ-
νει καλά αποτελέσµατα στον κόσµο ο οποίος έχει ξεσηκωθεί και
θα ξεσηκωθεί ξανά, για να φωνάζει στους δρόµους εναντίον σας
για την προσβολή απέναντί του; Σε τι βοηθάει η αλαζονεία, όταν
καλά γνωρίζετε ότι η πλειοψηφία εδώ είναι αποτέλεσµα ενός λη-
στρικού νόµου απαράδεκτου κατ’ εµέ, που ψήφισαν βέβαια και
άλλα κόµµατα και αποδυναµώνει την έννοια της δηµοκρατίας,
στο όνοµα της οποίας κόπτεστε; Βεβαίως αυτό είναι και αποτέ-
λεσµα της αδιαφορίας πολιτών που δεν προσέρχονται να ψηφί-
σουν και θα πρέπει στις επόµενες εκλογές να ψηφίσει όλος ο
ελληνικός λαός.

Οι πενήντα έδρες, όπως λέει και η Πρόεδρός µας η Ζωή Κων-
σταντοπούλου, ανήκουν κανονικά στα άλλα κόµµατα. Οι δηµο-
σκοπήσεις σας φέρνουν στο 25%, αλλά η πλειοψηφία, αυτή η
κατακερµατισµένη πλειοψηφία, είναι 75% και δεν την σέβεστε. Η
χθεσινή, λοιπόν, αποχή µας δεν είναι πράξη διαµαρτυρίας, αλλά
διαφωνίας ως προς την έννοια τού τι είναι δηµοκρατικό.

Για το νοµοσχέδιο τώρα, ακούγοντας προσεκτικά και τις από-
ψεις όλων, καταλήγουµε στο ότι τα εδάφια του νοµοσχεδίου που
αφορούν στην ισόρροπη εκπροσώπηση των δύο φύλων είναι
ακόµη ένα παράδειγµα, κατά κάποιο τρόπο, κοροϊδίας της σύγ-
χρονης ελληνικής πραγµατικότητας, επισφραγισµένης από ένα
νοµοσχέδιο. Γιατί από τη στιγµή που αυτό το νοµοσχέδιο αφορά
µόνο σε µικρό αριθµό εισηγµένων ή µη εισηγµένων ανωνύµων
εταιρειών και µε αυτά τα ποσοστά, τότε συµφωνούµε και παρα-
δεχόµαστε πως η Ελλάδα προχωράει ιχνηλατώντας, ενώ ο υπό-
λοιπος πολιτισµένος κόσµος προχωράει καλπάζοντας προς την
ισόρροπη εκπροσώπηση των δύο φύλων.

Τα τρία πρώτα µέρη του νοµοσχεδίου αφορούν στην ενσωµά-
τωση της Οδηγίας που στοχεύει στη βελτίωση της ισόρροπης εκ-
προσώπησης των φύλων στα διοικητικά συµβούλια των µεγάλων
εταιρειών εισηγµένων στο χρηµατιστήριο. Προσδιορίζει τις κυ-
ρώσεις σε περιπτώσεις µη εφαρµογής των προβλέψεων, στις
οποίες περιλαµβάνεται και η απαγόρευση της δυνατότητας συµ-
µετοχής σε δηµόσιες συµβάσεις.

Επί της ουσίας αυτό που προσπαθεί να επιτύχει είναι η προ-
ώθηση της λεγόµενης εταιρικής κοινωνικής ευθύνης σε ζητήµατα
ισότητας των φύλων µέσω ενός πλέγµατος διοικητικών και οικο-
νοµικών µέτρων και τυχόν κοινωνικής πίεσης, όπως σωστά κάνει
το άρθρο 14.

Επιπλέον, δηµιουργείται Ταµείο Ισότητας των Φύλων από το
οποίο θα χρηµατοδοτούνται µέτρα για την προώθηση της ισότη-
τας των φύλων και την καταπολέµηση της βίας κατά των γυναι-
κών. Και αυτό θα µπορούσε να τυγχάνει αποδοχής, εφόσον
σίγουρα θα πηγαίνουν εκεί αυτά τα χρήµατα. Αλλά είναι αρκετά
ασαφές, έτσι όπως έχει διατυπωθεί. Η ισότητα πρέπει να γίνει
πράξη σε όλο το φάσµα της εργασιακής ζωής.

Βρίσκω ιδιαίτερα επισφαλή -όπως έχω πει και σε προηγούµε-
νες οµιλίες- τη θέση της γυναίκας στην κοινωνία, όπως επίσης
επισφαλή εντός της κοινωνίας βρίσκω τη θέση των ανυπεράσπι-
στων παιδιών και των αυτοπροσδιοριζόµενων ατόµων.

Οι γυναικοκτονίες των τελευταίων ετών τείνουν να γίνουν ένα
από τα πιο αληθινά τροµακτικά θρίλερ της ελληνικής ειδησεο-
γραφίας. Η Πρόεδρός µας, η Ζωή Κωνσταντοπούλου, έχει κατα-
θέσει τριάντα πέντε ερωτήσεις ως τώρα για τις γυναικοκτονίες
και ουδεµία απάντηση έχει λάβει από τον κύριο Πρωθυπουργό.
Ορµώµενος και από τα τελευταία περιστατικά βίας έως και δο-
λοφονίας απέναντι σε ανυπεράσπιστα παιδιά, έρχοµαι να προ-
τείνω την ενίσχυση της παροχής του κοινωνικού λειτουργού και
ψυχολόγου σε κάθε ελληνική οικογένεια, σε κάθε άνθρωπο ανε-
ξαρτήτως ηλικίας.

Πολλοί συµπολίτες µας έχουν την ανάγκη να µιλήσουν σε ειδι-
κούς, σε κάποιον ψυχολόγο, σε σύµβουλο γάµου. Δεν έχουν,
όµως, τα χρήµατα να πληρώσουν τις συνεδρίες. Κάποιοι που
έχουν τα χρήµατα, διστάζουν να το κάνουν επειδή φοβούνται τα
αντίποινα από κάποιο µέλος της οικογένειας. Αν γίνει υποχρεω-
τική συνεδρία σε κοινωνικό λειτουργό ή ψυχολόγο ανά καθορι-
σµένα χρονικά διαστήµατα, τότε δεν θα φοβούνται να το κάνουν.

Θα οφείλει µια γυναίκα να το κάνει, γιατί πολύ απλά θα είναι
υποχρεωµένη από τον νόµο και αυτό θα το γνωρίζει ο σύζυγός
της, που ενδεχοµένως να ασκεί βία επάνω της. Και αν µια γυναίκα
δεν εµφανιστεί στη συνεδρία της, τότε η κρατική κοινωνική λει-
τουργός, η κρατική ψυχολόγος θα οφείλει να την ψάξει για να
µάθει αν είναι καλά και για ποιο λόγο δεν εµφανίστηκε. Γιατί δη-
λαδή στη Γερµανία πηγαίνει ψυχολόγος και κοινωνική λειτουργός
στα σπίτια γυναικών που γίνονται µάνες; Γιατί στην ευρωπαϊκή
αυτή χώρα η µητέρα παρακολουθείται ανά τακτά χρονικά διαστή-
µατα, τα οποία αραιώνουν, αν διαπιστωθεί πως η µητέρα και το
παιδί χαίρουν άκρας υγείας;

Αυτή η µέθοδος θα είναι µια πρόληψη, ώστε να µειωθούν, αν
όχι να εξαφανιστούν παντελώς, τα απαράδεκτα φαινόµενα ενδο-
οικογενειακής βίας. Αυτό το προληπτικό µέτρο ας εφαρµοστεί
για να µην υπάρξουν άλλα νεκρά παιδιά, άλλες νεκρές σύζυγοι.
Φτάνει πια! Δεν µπορούν αυτά να γίνονται αντικείµενα µόνο τη-
λεοπτικών εκποµπών. Φυσικά, αντίστοιχα τέτοιες συνεδρίες θα
πρότεινα -και καλό θα ήταν- να υπάρχουν και για τα παιδιά αλλά
και για τους άνδρες.

Όσον αφορά στα εδάφια του νοµοσχεδίου τα σχετικά µε τα κέ-
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ντρα προσχολικής αγωγής και φροντίδας, οφείλω να ξαναπώ
πως έχετε την υποχρέωση να ακούσετε τους ειδικούς παιδαγω-
γούς και να απαντήσετε στα εύλογα ερωτήµατα που σας θέτουν,
τα οποία εµφανίζονται ακόµα και στη δηµόσια διαβούλευση γιατί
πολλοί από αυτούς έχουν γράψει τις απόψεις τους και ηλεκτρο-
νικά. Μπορείτε να τα διαβάσετε και να απαντήσετε. Αυτό το πι-
λοτικό πρόγραµµα θα µπορούσε να χαρακτηριστεί ως ένα
βιαστικό πρόγραµµα λόγω της βιασύνης που επιδεικνύει για πρό-
ωρη διερεύνηση µαθησιακών δυσκολιών, ΔΕΠΥ και αυτισµού, τη
στιγµή που άλλα είναι τα µεγαλύτερα ζητήµατα που οφείλουν να
λυθούν σε αυτές τις πολύ ευαίσθητες ηλικίες. Προτεραιότητα
είναι η ασφάλεια και η προστασία αυτών των ηλικιών από κάθε
είδους προβλήµατα ενδοοικογενειακά και από ταµπέλες που ελ-
λοχεύουν να τους κολλήσουν.

Ας µιλήσουµε τώρα, κυρίες και κύριοι, για συµπολίτες µας που
ανήκουν στις κατηγορίες ΑµεΑ. Δεν µπορεί να ζήσει ένας άνθρω-
πος που έχει κάποια αναπηρία µόνος του, αν δεν βασιστεί στην
οικογένειά του από τη στιγµή µάλιστα που δεν µπορεί να εκφρα-
στεί λόγω της αναπηρίας του. Εφόσον είναι εν ζωή και µπορεί να
βοηθήσει η οικογένεια του ανάπηρου, βοηθάει. Αν όµως δεν είναι
εν ζωή, τότε τι κάνει το άτοµο µε αναπηρία;

Γνωρίζουµε περιπτώσεις ανθρώπων οι οποίοι στηρίζονται σε
φίλους τους, στην καλή διάθεση των φίλων να βοηθήσουν ακόµα
και οικονοµικά, µιας και το επίδοµα δεν αρκεί. Για παράδειγµα σε
περιπτώσεις σκλήρυνσης ή άλλες νευροµυϊκές παθήσεις είναι
απαραίτητη η πισίνα για τους ασθενείς. Η πισίνα, όµως, δεν δι-
καιολογείται ως θεραπεία από το κράτος και κάθε φορά που
µπαίνει ένα άτοµο µε αναπηρία σε πισίνα, πρέπει να πληρώσει 40
ευρώ. Πού να τα βρει;

Έπειτα η διαδικασία µε την οποία δίδονται τα επιδόµατα, πρέ-
πει να επανεξεταστεί, καθώς υπάρχουν άτοµα που αξιολογούνται
µε αναπηρία λιγότερη του 80%. Αυτό σηµαίνει ότι δεν παίρνουν
ολόκληρο το επίδοµα αναπηρίας, αλλά το µισό. Οι ίδιοι, όµως,
δεν είναι σε θέση λόγω της αναπηρίας τους να εργαστούν. Επο-
µένως το µισό επίδοµα δεν τους φτάνει. Για παράδειγµα ένα
άτοµο µε χρόνια νεανική ρευµατοειδή αρθρίτιδα, µπορεί να αξιο-
λογηθεί ότι έχει λιγότερη από 80% αναπηρία και θα πάρει µόνο
384 ευρώ το µήνα. Αντιλαµβάνεστε πως µε αυτό το ποσό δεν θα
µπορούσε να ζήσει, έτσι όπως είναι η κατάσταση στην Ελλάδα
σήµερα. Να ευχόµαστε σήµερα δηλαδή να έχουν όλα τα άτοµα
ανθρώπους δίπλα τους να τους βοηθάνε, συγγενείς, φίλους.

Επακόλουθα θα ήταν όχι απλά ανήθικο, αλλά και απαράδεκτο
από όλες τις απόψεις, να ξαναγίνουν πλειστηριασµοί σε σπίτια
ΑµεΑ και των οικογενειών τους. Όσοι τέτοιοι πλειστηριασµοί
έχουν ήδη γίνει, πρέπει να ανακληθούν, γιατί είναι άµεσης ανά-
γκης θέµα και ανθρωπιάς.

Όσο αφορά το θέµα τώρα του προσωπικού βοηθού, ο προσω-
πικός βοηθός στην Ελλάδα λαµβάνει 780 ευρώ µηνιαίως δου-
λεύοντας οκτώ ή δέκα ώρες και παίρνει εργόσηµα και όχι ένσηµα
µε ό,τι αυτό συνεπάγεται, την ίδια στιγµή που στην Γερµανία ο
προσωπικός βοηθός λαµβάνει 2.000 το µήνα και δουλεύει εξά-
ωρο. Το ξέρετε ότι φεύγουν άνθρωποι από την Ελλάδα για να
πάνε ως προσωπικοί βοηθοί στη Γερµανία; Αλλά δεν φεύγουν
µόνο οι βοηθοί των αναπήρων, µετακοµίζουν και οι ίδιοι οι ανά-
πηροι στις αναπτυγµένες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης για να
έχουν περισσότερες παροχές. Δυστυχώς έτσι είναι τα πράγµατα.

Αν δεν δώσετε το κίνητρο σε ανθρώπους να εργαστούν ως
προσωπικοί βοηθοί, πώς θα έχουµε προσωπικούς βοηθούς στη
χώρα µας; Δεν γίνεται αρκετή διαφήµιση του επαγγέλµατος
αυτού, ώστε να εργαστούν κάποιοι άνεργοι ή κάποιοι πτυχιούχοι
άλλων ειδικοτήτων, που θα ήθελαν να δοκιµαστούν σε αυτή την
εργασία. Ένα άλλο κοµµάτι που θα πρέπει να του δοθεί µεγάλη
σηµασία είναι η εκπαίδευση των προσωπικών βοηθών. Οι προσω-
πικοί βοηθοί πέρα από την ενσυναίσθηση που οφείλουν να έχουν
όταν πηγαίνουν να εργαστούν σε ανθρώπους ΑµεΑ, οφείλουν να
αποκτήσουν και την απαραίτητη εκπαίδευση από κατάλληλους
επιστήµονες.

Ας δούµε τώρα πού βρίσκεται η Ελλάδα ως µέλος της Ευρω-
παϊκής Ένωσης σε σχέση µε τη Γερµανία και το Βέλγιο. Στο σύ-
στηµα υγείας της Γερµανίας και του Βελγίου είναι καταχωρηµένα
στο ηλεκτρονικό αρχείο όλα τα δικαιολογητικά των ΑµεΑ µαζί µε

τις γνωµατεύσεις των ειδικών. Όποιο άτοµο µε αναπηρία χρει-
άζεται κάτι, απλά το ζητάει και σε λίγες µέρες έρχεται, όπως αµα-
ξίδια, βοηθοί, θεραπείες, γυµναστές, ό,τι χρειάζονται. Ακόµα και
γυναίκα αποκλειστική βοηθό παρέχει το κράτος σε µια µητέρα
που έχει τέσσερα παιδιά εκ των οποίων τα δύο είναι ΑµεΑ. Ακού-
γεται προχωρηµένο; Συµβαίνει όµως δίπλα µας, αλλά όχι στη
χώρα µας. Εµείς παλεύουµε ακόµα µε ένα πιλοτικό πρόγραµµα
χιλίων τριακοσίων περίπου προσωπικών βοηθών, ενώ χρειαζόµα-
στε πολλάκις περισσότερους για να καλύψουµε τις ανάγκες των
χιλιάδων ΑµεΑ που βρίσκονται στην Ελλάδα.

Ας δούµε συγκεκριµένα για το ζήτηµα του αναπηρικού αµαξι-
δίου. Ελληνίδα που ζει στο Βερολίνο πήρε από το κράτος αµαξί-
διο άµεσα, που κόστισε 20.000 ευρώ. Έχει πολύ υψηλό κόστος
αυτό το ειδικό αµαξίδιο. Φίλη µας από τη Θεσσαλονίκη είχε ανά-
γκη ακριβώς το ίδιο αµαξίδιο, για το οποίο χρειάστηκαν δύο ολό-
κληρα χρόνια για να το αποκτήσει. Έπρεπε να περάσει από τη
γνωστή και ατελείωτη γραφειοκρατία και αυτό το αµαξίδιο στοί-
χισε -πόσο λέτε;- 46.000 ευρώ µε την αιτιολογία ότι φορολογείται
ο ιδιώτης µε υψηλό συντελεστή. Οι επόµενες αιτήσεις που έγιναν
για αντίστοιχα αµαξίδια απλά απορρίφθηκαν, γιατί πλέον λόγω
τέτοιων οφθαλµοφανή διαφορών δεν µπορούν να συνεχιστούν.
Ποιος ζηµιώνεται τελικά, κυρίες και κύριοι; Τα άτοµα που έχουν
πραγµατική ανάγκη από το αµαξίδιο.

Στο σηµείο αυτό να κάνω µια ειδική αναφορά για το Πανελλα-
δικό και Υποστηρικτικό Κοινωνικό Δίκτυο 4ΑµεΑ που ίδρυσε η
αγαπηµένη µου συνάδελφος Νένα Χρονοπούλου µαζί µε τον σύ-
ζυγό της, τον παλαιό ποδοσφαιριστή Τάσο Μητρόπουλο, για τα
παιδιά ΑµεΑ και για τους γονείς που έχουν ΑµεΑ. Επειδή επί µία
εικοσαετία κάνουν παντού οµιλίες, συγκεντρώσεις, συναυλίες για
να µπορέσουν να κάνουν γνωστά στον κόσµο όλα αυτά τα προ-
βλήµατα, θα καταθέσω τις προτάσεις τους για τα πιλοτικά προ-
γράµµατα του προσωπικού βοηθού, καθώς και τις προτάσεις
τους για τη συνταξιοδότηση των γονιών που έχουν παιδιά ΑµεΑ.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων Μπιµπίλας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Συνεχίζω τώρα για τον φροντιστή του παιδιού ή του ενήλικου
ΑµεΑ, ο οποίος δεν έχει σχέση µε τον προσωπικό βοηθό, έχει να
κάνει, όµως, µε τη φροντίδα ενός ανθρώπου ΑµεΑ. Αντιλαµβάνε-
στε πως ο γονέας παιδιού ΑµεΑ είναι πολύ δύσκολο έως και αδύ-
νατο να εργαστεί, καθώς είναι αφιερωµένη η ζωή του εξ ολοκλή-
ρου στη φροντίδα του παιδιού του, σε ένα παιδί που όσο και να
µεγαλώνει παραµένει πάντα παιδί µε αυξηµένες ανάγκες.

Θα σας αναφέρω ξανά τη Νένα Χρονοπούλου, η οποία προ ει-
κοσαετίας σταµάτησε την καριέρα της για να µεγαλώσει αυτό το
παιδί και από τότε αγωνίζεται. Εποµένως, η µητέρα αναγκάζεται
να ζει µε το επίδοµα του παιδιού πολλές φορές και να φτάνει
στην πόρτα της εκκλησίας, του δήµου, του φορέα, του ΤΑΣΕΗ
που µπορεί να τη βοηθήσει. Δεν θα έπρεπε η πολιτεία να εξασφα-
λίσει στη µητέρα αυτή ότι θα πάρει κάποια σύνταξη, γιατί λόγω
των συνθηκών δεν κατάφερε να συγκεντρώσει τον κατάλληλο
αριθµό ενσήµων;

Ακόµη στην περίπτωση που τα παιδιά ΑµεΑ θα µπορέσουν να
εργαστούν, γιατί να κόβεται το προνοιακό επίδοµά τους από τη
στιγµή που δεν κόβεται στους ασθενείς που έχουν AIDS και λαµ-
βάνουν µηνιαίως 760 ευρώ; Δεν πρέπει να υπάρχει µια εξισορρό-
πηση πάνω σε αυτό;

Θίγετε την προσβασιµότητα ατόµων ΑµεΑ στο ίδιο νοµοσχέδιο.
Ποια προσβασιµότητα; Υπάρχει προσβασιµότητα στα πανεπιστή-
µια για τους τυφλούς ανθρώπους που θέλουν να προχωρήσουν
στην τριτοβάθµια εκπαίδευση; Είναι τα συγγράµµατα διαθέσιµα
σε ακουστική µορφή; Υπάρχουν ασανσέρ που να χωρούν αναπη-
ρικά αµαξίδια; Αν υπάρχουν, λειτουργούν; Γιατί, αν δεν λειτουρ-
γούν, πώς θα ανέβει στον επάνω όροφο άτοµο σε αναπηρικό
καροτσάκι; Επαγγελµατικός προσανατολισµός γίνεται στα άτοµα
µε αναπηρία ή ακολουθούν ό,τι τους προτείνει το ίδρυµα στο
οποίο πηγαίνουν; Άραγε, αυτοί οι άνθρωποι έχουν την ελευθερία
να επιλέξουν αυτό που πραγµατικά θέλουν να κάνουν ή σκέφτο-
νται και φοβούνται µήπως τους ειρωνευτούν οι υπόλοιποι;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-

7768 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



λίας του κυρίου Βουλευτή)
Τι θα γίνει αν ένα άτοµο ΑµεΑ µε µερική τύφλωση καταλαβαίνει

πως θέλει να γίνει ηθοποιός; Υπάρχει πρόσβαση σε αυτόν τον
χώρο του θεάµατος, παρόλο που ο νόµος που απαγόρευε σε
οποιοδήποτε άτοµο µε αναπηρία να γίνει επαγγελµατίας ηθο-
ποιός έχει καταργηθεί από το 2019; Αλλά φανταστείτε πόσο δύ-
σκολο είναι να του προταθούν ρόλοι σε άνθρωπο ΑµεΑ.

Ακόµα και οι προπληρωµένες κάρτες -θα χρειαστώ δύο λεπτά,
κύριε Πρόεδρε- για τα επιδόµατα και αυτό θέµα προσβασιµότη-
τας είναι. Έχουν όλοι οι ανάπηροι πρόσβαση σε µηχανήµατα για
να πληρώσουν µε κάρτα; Κινητικά δύνανται αυτοί οι άνθρωποι να
πάνε να αγοράσουν µε την κάρτα τους κάτι ή πρέπει να δώσουν
µετρητά για να το αγοράσουν άλλοι για αυτούς. Σε χωριά και
ακριτικές περιοχές, όπου µπορούν να υπάρχουν άτοµα ΑµεΑ,
µπορεί να χρησιµοποιηθεί αυτή η προπληρωµένη κάρτα για τις
πραγµατικές τους ανάγκες;

Ακόµα ένα σοβαρό ζήτηµα που έθιξαν και άλλοι συνάδελφοι
είναι το εξής: Για ποιον λόγο να επωφεληθούν οικονοµικά από
αυτές τις κάρτες οι τράπεζες; Γιατί σε κάθε ευκαιρία να βγαίνουν
κερδισµένες οι τράπεζες και όχι οι πολίτες; Γιατί δεν κάνετε αυτά
τα χρήµατα κάτι άλλο; Γιατί τα δίνετε στις τράπεζες; Δώστε τα
σε επιδόµατα, σε δωρεά σε σχολεία, σε κάτι πραγµατικά κοινω-
φελές. Γιατί εξακολουθείτε να ενισχύετε ένα σύστηµα που εκµε-
ταλλεύεται και παγιδεύει τους ανθρώπους που βρίσκονται σε
αδυναµία; Γιατί τα funds αγοράζουν 5.000 τα δάνεια των 80.000
ευρώ; Γιατί να µην µπορούν οι πολίτες να ξεπληρώσουν το δάνειό
τους µε 5.000 ευρώ, όπως τα funds; Γιατί κάθε φορά να ενισχύετε
το τραπεζικό σύστηµα και όχι τον άνθρωπο; Πότε επιτέλους θα
ενσκήψουµε πραγµατικά πάνω στις αληθινές ανάγκες των πολι-
τών; Πότε θα αφουγκραστούµε τα προβλήµατά τους; Πότε θα
καταλάβουµε και θα εφαρµόσουµε ό,τι χρειαστεί, προκειµένου
να έχουν τροφή, υγεία, παιδεία και στέγη;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Γνωρίζετε πως στη Γερµανία οι τρίτεκνες µητέρες παίρνουν
750 ευρώ, ενώ εδώ παίρνουν µόνο 160 ευρώ µηνιαίως για τα παι-
διά τους ως τα δεκαοκτώ χρόνια; Σε όποια µέτρα και σταθµά
βγαίνουν πρωτίστως υπολογίζουµε αν µπορούν να υλοποιηθούν
από τους ανθρώπους για τους οποίους προορίζονται. Ίσως γνω-
ρίζετε ότι τα άτοµα που έχουν αναπηρία που δεν φαίνεται, την
αόρατη δηλαδή, φοβούνται να τη µαρτυρήσουν για να µη στιγµα-
τιστούν ως ανάπηροι. Βλέπετε ότι η κοινωνία µας δεν έχει κάνει
ακόµα µεγάλα βήµατα.

Υπάρχουν οδηγοί για τα λευκά µπαστούνια σε όλους τους δρό-
µους, αλλά και σε υπηρεσίες, χώρους εκπαίδευσης, νοσοκοµεία,
χώρους τέχνης; Έχουν εγκατασταθεί ηχητικά φανάρια παντού;
Έχουν γίνει σωστές ράµπες στα πεζοδρόµια; Άραγε, πώς θα νιώ-
σουµε όταν µάθουµε τις πραγµατικές δυνατότητες αυτών των αν-
θρώπων, όταν τους δώσουµε πραγµατική πρόσβαση σε όλους
τους χώρους;

Για ποια προσβασιµότητα και ποια καταλληλότητα µιλάµε όταν
έχει κλείσει το ειδικό σχολείο στη Θεσσαλονίκη, αυτό που ήταν
στην περιοχή Κωνσταντινουπολίτικα και το ειδικό σχολείο στη
Θέρµη έχει πλέον σαράντα µαθητές αντί για είκοσι που είχε πριν
και δεν έχει καν αυλή; Εάν θέλουµε να απασχοληθούν τα άτοµα
µε αυτισµό κάποια στιγµή στον εργασιακό τοµέα, και µακάρι να
το πετύχουµε, θα πρέπει κατ’ αρχάς να ξεκινήσουµε από καλά ει-
δικά σχολεία. Στα ειδικά σχολεία µπορεί να διερευνηθεί η κλίση
των παιδιών µε αυτισµό.

Μιλήσατε για αξιοποίηση των ατόµων µε αυτισµό στον επαγ-
γελµατικό τοµέα. Για ποια άτοµα ακριβώς λέµε; Για αυτά που
έχουν υψηλό IQ και αυτισµό; Για τα υπόλοιπα, που έχουν αυτισµό
χωρίς να έχουν υψηλό IQ, τι θα γίνει; Ποια µέριµνα θα υπάρξει
για αυτά τα παιδιά;

Η κοινωνία µας πρέπει να εκπαιδευτεί, να εξοικειωθεί, µε την
αναπηρία καθώς επίσης και µε την αόρατη αναπηρία. Ξέρετε πως
υπάρχουν γονείς παιδιών µε αυτισµό που διστάζουν να κυκλοφο-
ρήσουν έξω γιατί κάποιος ασυνείδητος απαίδευτος µπορεί να θε-
ωρήσει επικίνδυνο το παιδί και να του κάνει παρατήρηση. Αυτοί
οι άνθρωποι έχουν κλειστεί στις οικογένειες τους γιατί εισπράτ-
τουν πως η κοινωνία δεν τους πολυσυµπαθεί.

Η αναπηρία είναι ένα τεράστιο φάσµα µε αµέτρητους τοµείς.
Αποτελεί πολύ µεγάλο ποσοστό του συνολικού πληθυσµού και
είναι η µοναδική κοινότητα στην οποία µπορεί να µπει κανείς ανά
πάσα στιγµή της ζωής του, διότι ποτέ δεν ξέρεις τι µπορεί να σου
συµβεί. Αξίζει να επενδύσουµε πολλά περισσότερα στην ευτυχία
και την ισορροπηµένη ζωή αυτών των ανθρώπων, που εκτός της
ταλαιπωρίας που αντιµετωπίζουν λόγω της αναπηρίας τους, αντι-
µετωπίζουν και όλα τα υπόλοιπα προβλήµατα που έχουν και οι
άνθρωποι χωρίς αναπηρία.

Η έµφαση χρειάζεται να γίνει στον ανθρωπισµό. Δεν χρειάζεται
να έχεις πάρει πτυχίο για να συµπεριφερθείς διακριτικά και
όµορφα σε έναν άνθρωπο ή να του δώσεις µια χείρα βοηθείας
χωρίς να τον κάνεις να νιώσει ανήµπορος. Συναισθηµατική νοη-
µοσύνη και λεπτότητα χρειάζεται. Πριν αρχίσουµε να επενδύουµε
σε ανακατασκευές πεζοδροµίων και σε πτυχία ειδικής αγωγής
καλό είναι να επενδύσουµε στην ενσυναίσθηση και να στοχεύ-
σουµε στα θεµέλια της κοινωνίας µας, που οδηγεί τα άτοµα µε
αναπηρία στο περιθώριο µε πολλούς τρόπους. Αυτό είναι απα-
ραίτητο να γίνει σε όλη τη χώρα, όχι µόνο στα µεγάλα αστικά κέ-
ντρα, γιατί άτοµα µε αναπηρία υπάρχουν παντού, και στα χωριά,
και στις ακριτικές περιοχές, και τους αξίζει µια καλή ποιότητα
ζωής. Να µη ζουν παρασιτικά εις βάρος άλλων, µε αγώνα και
προσπάθεια µεν, αλλά χωρίς να κυνηγάνε το αδύνατο, όπως
τώρα. Θέληση χρειάζεται και επένδυση στην παιδεία, στο να µε-
γαλώνουν οι άνθρωποι µε αρχές, µε ηθική και να βοηθούν όχι,
επειδή τους επιβάλλεται, µα επειδή το θέλουν.

Συνάδελφοι αγαπηµένοι, οφείλουµε να επενδύσουµε στην αν-
θρωπιά. Όση πρόοδο και να κάνουµε όλα τα κόµµατα, όλα τα
Υπουργεία, όλες οι κυβερνήσεις, όλη η κοινωνία, όλη η ανθρω-
πότητα, θα έχουµε αποτύχει, αν υπάρχουν ανάµεσά µας παιδιά
σαν τον τρίχρονο Άγγελο στην Κρήτη, αν υπάρχουν παιδιά που
πεθαίνουν από πείνα και δίψα, αν τα αντιµετωπίζουν κάποιοι ως
κατώτερα αυτά τα παιδιά, τα άτοµα ΑµεΑ.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας ευχα-

ριστούµε. 
Ο κ. Δηµητριάδης έχει τώρα τον λόγο και µετά µπαίνουµε στον

κατάλογο των οµιλητών. 
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ερχόµαστε

σήµερα να συζητήσουµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο αποτελείται
από τέσσερα µέρη και αφορά µέτρα για την ισόρροπη εκπροσώ-
πηση των φύλων σε θέσεις διευθυντικών στελεχών εισηγµένων
εταιρειών, µη εισηγµένων εταιρειών, ανωνύµων εταιρειών και δη-
µοσίων επιχειρήσεων, ενσωµατώνοντας µία Οδηγία, την υπ’ αριθ-
µόν 2381/2022, όπως επίσης και εισάγει κάποιες ρυθµίσεις για
την ενδυνάµωση πιλοτικών πραγµάτων ενίσχυσης της κοινωνικής
συνοχής.

Θέλω να ξεκινήσω µε το δεύτερο µέρος, το οποίο ενσωµατώ-
νει, όπως προείπα, την Οδηγία 2381/2022 του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου και αφορά κάποια συγκεκριµένα µέτρα τα οποία
προσπαθούν να ενισχύσουν την ισόρροπη εκπροσώπηση των
φύλων σε θέσεις διευθυντικών στελεχών εισηγµένων εταιρειών,
µη εισηγµένων ανωνύµων εταιρειών και δηµοσίων επιχειρήσεων.

Θέλω να πω, λοιπόν, το εξής. Πρώτα απ’ όλα, συµφωνούµε µε
το άρθρο 5 που πράγµατι εισάγει µια ποσόστωση σε συγκεκρι-
µένα είδη εταιρειών. Πιο συγκεκριµένα, 25% στο διοικητικό συµ-
βούλιο των ανωνύµων εταιρειών, 33% σε εισηγµένες επιχειρή-
σεις. Εµείς συµφωνούµε µε οποιοδήποτε µέτρο ενισχύει τη συµ-
µετοχή των γυναικών στον επιχειρηµατικό βίο. Θα θέλαµε, όµως,
να πούµε το εξής. Πρώτα απ’ όλα, θα πρέπει να συνοδεύονται
αυτά τα µέτρα µε ενίσχυση της µητρότητας, για να µπορεί µια
γυναίκα να συνδυάζει µητρότητα και καριέρα. Επίσης, θα θέλαµε
να δοθούν και κίνητρα να προσλαµβάνονται γυναίκες -και αυτό
θα πρέπει να το προσέξει το Υπουργείο- οι οποίες είναι διαζευ-
γµένες, έχουν µονογονεϊκές οικογένειες και έχουν µεγάλο πρό-
βληµα να προσληφθούν. Αυτό θα πρέπει να ενισχυθεί, διότι,
δυστυχώς, υπάρχει µεγάλο πρόβληµα, ειδικά από µια ηλικία και
µετά, πάνω από τα τριάντα.

Επίσης, θα ήθελα να πω το εξής. Ναι, µεν, είµαστε υπέρ του
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να ενισχύεται η ισότητα των γυναικών και η ισότιµη συµµετοχή
των γυναικών στον επιχειρηµατικό βίο, όµως έχουµε σοβαρές εν-
στάσεις αναφορικά µε τις κυρώσεις που προβλέπονται στο
άρθρο 8. Όταν, ξέρετε, υπάρχει πρόβλεψη ότι µπορεί η Επιτροπή
Κεφαλαιαγοράς, εάν διαπιστώσει ότι δεν γίνεται τήρηση των µέ-
τρων, να επιβάλει πρόστιµο έως και 3 εκατοµµύρια, υπάρχει έντο-
νος προβληµατισµός. Ναι, µεν, θα συµφωνήσω µε αυτό που
είχατε πει στην επιτροπή ότι είναι µια διοικητική διαδικασία,
υπάρχει δικαίωµα ακρόασης και κατάθεσης εγγράφων, όµως θα
πρέπει να πω ότι, όταν θεωρητικά προβλέπεται ένα τέτοιο εξο-
ντωτικό ποσό που µπορεί να επιβληθεί -δεν ξέρουµε, µακάρι να
µη γίνει, µακάρι να γίνεται λελογισµένη χρήση και να µην επιβάλ-
λεται, υπάρχει, όµως, εδώ η πρόβλεψη και µπορεί να επιβληθεί-,
τότε πολύ φοβάµαι ότι, πρώτον, ενδεχοµένως να οδηγήσουµε σε
πρόστιµα τα οποία να οδηγήσουν σε κλείσιµο εταιρειών. Δεύτε-
ρον, θα αναγκάσει -ειπώθηκε και από άλλους συναδέλφους- κά-
ποια διευθυντικά στελέχη εταιρειών να προσλάβουν γυναίκες
µόνο και µόνο λόγω φύλου και όχι για λόγους αξιοκρατικούς, δη-
λαδή ουσιαστικά υπό τον φόβο των κυρώσεων να κάνουν βεβια-
σµένες προσλήψεις.

Επίσης, θέλω να πω λίγο κάτι. Ελπίζω και εύχοµαι και η Επι-
τροπή Κεφαλαιαγοράς που θα επιβάλει τα πρόστιµα να κάνει λε-
λογισµένη και αναλογική χρήση των προστίµων και κυρίως να
λαµβάνονται υπ’ όψιν και οι συνθήκες υπό τις οποίες αποχωρεί
µια γυναίκα. Για παράδειγµα, αν µια γυναίκα σε ένα διοικητικό
συµβούλιο παραιτηθεί διότι έχει κάποιο πρόβληµα υγείας και
φύγει, να ληφθεί αυτό υπ’ όψιν. Να µη θεωρηθεί ότι η εταιρεία
παραβιάζει αυτοδικαίως τα δικαιώµατα των γυναικών -είναι σο-
βαρό αυτό που λέω- ώστε ακριβώς να µην έχουµε φαινόµενα βε-
βιασµένων προσλήψεων.

Εδώ θα ήθελα να πω ότι καλύτερο θα ήταν να γίνεται, ας
πούµε, µια επιβράβευση όπως στο άρθρο 12. Είναι σωστό αυτό
που γίνεται. Να γίνεται µια επιβράβευση για τις εταιρείες που
προσλαµβάνουν γυναίκες, δηλαδή να υπάρχει θετικό κίνητρο και
όχι αρνητικές συνέπειες οι οποίες µπορεί να είναι δυσανάλογες.
Να υπάρχουν κυρώσεις, δεν λέω το αντίθετο, απλώς να µην είναι
δυσανάλογες και να µην επιφέρουν ενδεχόµενο -δεν ξέρω τι µπο-
ρεί να γίνει- κλείσιµο εταιρειών. Είναι µια πρόβλεψη, να το πω
έτσι, µια επιφύλαξη, διότι ξέρετε ότι πρέπει να αφήσουµε και τις
εταιρείες να λειτουργούν αυτόνοµα και να υπάρχει µια έµµεση –
να το πω έτσι- παρέµβαση στη λειτουργία των εταιρειών µε αυτόν
τον τρόπο, γιατί θα αναγκάζεται το διοικητικό συµβούλιο να
προσλαµβάνει γυναίκες. Θα γίνει µια έµµεση παρέµβαση του
κράτους στη λειτουργία των εταιρειών. Αυτή είναι η µεγάλη µας
επιφύλαξη.

Τώρα, για άλλα θέµατα που έχουµε να πούµε, πρώτον, είχαµε
πει για τα πιλοτικά προγράµµατα τα οποία προβλέπονται µέσα
στο νοµοσχέδιο. Μιλάµε για το πιλοτικό πρόγραµµα επιχορήγη-
σης παρεµβάσεων προσβασιµότητας. Είχα αναφέρει και στις επι-
τροπές, το λέω και σήµερα, ότι δυστυχώς τα ΑµεΑ έχουν µεγάλο
πρόβληµα προσβασιµότητας ειδικά σε δηµόσια κτίρια. Είχα ανα-
φέρει τα δικαστήρια. Βέβαια, δεν είναι αρµοδιότητα του δικού
σας Υπουργείου, είναι και άλλων. Όµως, θα πρέπει να ληφθεί υπ’
όψιν, διότι δυστυχώς σε πολλά δηµόσια κτίρια δεν υπάρχουν ρά-
µπες αναπήρων. Είναι λυπηρό, αλλά ισχύει. Δεύτερον, τα ΑµεΑ
έχουν µεγάλο πρόβληµα κίνησης στους δρόµους. Δεν υπάρχουν
ράµπες, πολλές φορές κλείνονται από αυτοκίνητα, υπάρχει µε-
γάλο πρόβληµα. Στα πεζοδρόµια είναι πάρα πολύ δύσκολο να µε-
τακινηθούν.

Επίσης, να αναφέρω ότι υπάρχει και ένα άλλο θέµα µε τα ΑµεΑ
και αυτό είναι ότι, δυστυχώς, έχουµε τώρα το τελευταίο διάστηµα
φαινόµενα πλειστηριασµών σε κατοικίες ΑµεΑ. Δυστυχώς τα
funds και οι servicers πλέον έχουν επεκτείνει τις ορέξεις τους και
σε κατοικίες ΑµεΑ. Το ζω και ως δικηγόρος. Είναι πραγµατικά
πάρα πολύ λυπηρό. Δεν µπορεί αυτοί οι συµπολίτες να µένουν
ανυπεράσπιστοι στις ορέξεις των funds και των servicers, διότι
αυτοί οι άνθρωποι είναι ευάλωτοι. Αν δεν προστατεύσουµε και
τους ευάλωτους, τι θα συµβεί; Δεν θα µπορούσε να τους πει κα-
νείς ότι είναι στρατηγικοί κακοπληρωτές, ότι επίτηδες άφησαν
κάποιο δάνειο απλήρωτο. Οι άνθρωποι έχουν µεγάλο πρόβληµα
επιβίωσης και κινητικότητας. Αυτό θα πρέπει να προσεχθεί κά-

ποια στιγµή και να υπάρξει µια νοµοθετική παρέµβαση. Είναι ση-
µαντικό αυτό εδώ, διότι αυτήν τη στιγµή υφίσταται ένα σοβαρό
πρόβληµα. Έχουµε περιπτώσεις και δυστυχώς και θα έχουµε κι
άλλες όπως πάει η κατάσταση.

Επίσης, θα ήθελα να πω για το πιλοτικό πρόγραµµα «Προσω-
πικός Βοηθός» για άτοµα µε αναπηρία. Είχαµε πει ότι εµείς θα
θέλαµε να υπάρχουν προγράµµατα βεβαίως, να µη µείνουµε
όµως µόνο στα πιλοτικά. Ναι µεν να είναι πιλοτικά, να γίνει µια
δοκιµή, αλλά να καταλήξει σε κάτι πιο σταθερό, σε ένα ολιστικό
πλαίσιο αντιµετώπισης και όχι µόνο να µένουµε σε πιλοτικά προ-
γράµµατα. Επίσης, είχαµε εκφράσει τις επιφυλάξεις µας για το
κατά πόσον µπορεί να συνεχιστεί το πρόγραµµα µετά τη λήξη
του Ταµείου Ανάκαµψης, διότι εδώ εξαρτάται το πιλοτικό πρό-
γραµµα από το Ταµείο Ανάκαµψης. Μετά τι θα συµβεί; Θα έχουµε
κάποιο κονδύλι στον προϋπολογισµό; Θα προβλεφθούν κάποια
χρήµατα; Πρέπει να υπάρχει ένας σχεδιασµός, να µάθουµε εµείς
τι θα συµβεί µετά.

Επί τη ευκαιρία, επειδή είχα αναφερθεί κιόλας και στις επιτρο-
πές, να πω ότι µε τη σειρά µας θα θέλαµε να καταθέσουµε στα
Πρακτικά τις προτάσεις του δικτύου «4ΑΜΕΑ» της κ. Νένας Χρο-
νοπούλου, οι οποίες αφορούν τα άτοµα µε αναπηρία συνολικά.
Τις κατέθεσε ο κ. Μπιµπίλας, τις καταθέτουµε κι εµείς. Κατατίθε-
νται εις διπλούν, καλύτερα. «Η επανάληψις είναι µήτηρ πάσης µα-
θήσεως» λένε. Είναι ένας φορέας ο οποίος ασχολείται χρόνια µε
τα δικαιώµατα των ΑµεΑ. Έχουν επιτελέσει πολύ σπουδαίο έργο
και µάλιστα να πω ότι είναι άνθρωποι οι οποίοι έχουν βιώσει το
φαινόµενο τού να µεγαλώνεις παιδί µε αναπηρία, διότι η κ. Νένα
Χρονοπούλου παράτησε την καριέρα της ως ηθοποιός για να µε-
γαλώσει ένα παιδί. Είναι άνθρωποι οι οποίοι τα ζουν.

Ανέφερα και στις επιτροπές, αναφέρω και τώρα κάποιες εν-
στάσεις αναφορικά µε τον «Προσωπικό Βοηθό», µε την κατάρτισή
του, µε το ποινικό του µητρώο, µε το ότι θα πρέπει να γίνεται ψυ-
χική αξιολόγηση ανά έτος και όχι µία φορά µόνο. Αυτά είναι σο-
βαρά θέµατα και ας ληφθούν υπ’ όψιν από το Υπουργείο. Για
εµάς προσωπικά, πρέπει να ακούµε και τους φορείς. Δυστυχώς,
δεν ακούστηκε η κ. Χρονοπούλου στην ακρόαση των φορέων,
αλλά ανθρώπους που ασχολούνται µε αυτά τα αντικείµενα και
αυτά τα ζητήµατα επί χρόνια και τα βιώνουν καλό θα είναι να τους
ακούει το Υπουργείο. Σας καταθέτω τις προτάσεις για να τις δείτε
βασικά. Είναι εποικοδοµητικές και χρήσιµες.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Πέτρος Δηµητριάδης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, είχαµε άλλη µία ένσταση. Είχαµε πει κι εµείς µε τη
σειρά µας ενστάσεις για την προπληρωµένη κάρτα για τα επιδό-
µατα ΔΥΠΑ και ΟΠΕΚΑ. Είχαµε πει, λοιπόν, πως για εµάς προσω-
πικά αυτό το µέτρο θα δυσκολέψει ιδιαίτερα ηλικιωµένους και
άτοµα που δεν έχουν εξοικείωση µε το τραπεζικό σύστηµα. Επί-
σης, θεωρούµε πως είναι λάθος να δεσµεύεται ένα τµήµα του
επιδόµατος, διότι ουσιαστικά θίγεται για εµάς η ελευθερία του
ατόµου, αλλά και η προσωπικότητά του. Θα ήθελα να πω πως το
Υπουργείο θα µπορούσε να βρει έναν εναλλακτικό τρόπο, π.χ.
καταβολή σε τραπεζικό λογαριασµό, καταβολή σε είδος. Θα µπο-
ρούσε κάποια στιγµή να το κάνει αυτό. Για εµάς, πρέπει να νο-
µοθετούµε ή όχι προς όφελος των τραπεζών, αλλά προς όφελος
των ευάλωτων συµπολιτών µας. Εδώ αυτό το µέτρο είναι ιδιαί-
τερα προβληµατικό.

Μάλιστα, να πω ότι ακούσαµε και τους φορείς, τον εκπρόσωπο
των εργαζοµένων του ΟΠΕΚΑ που µας είπε για υποστελέχωση.
Τα είπε ο εκπρόσωπος των εργαζοµένων. Είχε εκφράσει επιφυ-
λάξεις για το κατά πόσον οι προπληρωµένες κάρτες θα διατε-
θούν εγκαίρως. Αυτά είναι κάποια ζητήµατα και κάποιες διατυ-
πώσεις που µας δηµιούργησαν έντονες ανησυχίες. Γι’ αυτό, λοι-
πόν, εµείς έχουµε ενστάσεις για το συγκεκριµένο άρθρο.

Τέλος, θα ήθελα να πω για το πρόγραµµα «Αθηνά». Πράγµατι,
διαβάζοντάς το και κατά γενική οµολογία, είναι πολύ καλύτερο
από το πρόγραµµα «Κυψέλη». Είναι πολύ βελτιωµένο. Σε αυτό
συµφωνούµε βασικά. Το πρόβληµά µας είναι ότι, πρώτον, είναι
και αυτό ένα πρόγραµµα πιλοτικό, αφορά συγκεκριµένους σταθ-
µούς, συγκεκριµένο αριθµό. Δεν γνωρίζουµε µε ποιους όρους θα
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γίνει η διεύρυνση του προγράµµατος. Επίσης ακούσαµε για τα
ψυχοµετρικά εργαλεία, τα οποία δεν είναι έτοιµα, θα γίνουν στο
µέλλον. Θα υπάρξει εκ νέου µια έκδοση ΚΥΑ. Σε πόσο χρόνο θα
γίνουν αυτά; Σε πόσο χρόνο θα είναι το πρόγραµµα «Αθηνά»
εφαρµόσιµο σε όλους σταθµούς της χώρας; Αυτό είναι για εµάς
κάτι σοβαρό. Είχαµε δηλώσει και εµείς τις επιφυλάξεις µας, το
είχαν πει και οι φορείς στην επιτροπή. Εµείς το αφήνουµε ως ένα
ερωτηµατικό. Θέλουµε κάποιες διευκρινίσεις γι’ αυτό το ζήτηµα
βασικά.

Εν κατακλείδι, θα ήθελα να πω πως το παρόν νοµοσχέδιο ει-
σάγει πράγµατι µία σειρά από ευεργετικές διατάξεις για την ισό-
τητα των φύλων, στις οποίες εµείς δεν θα µπορούσαµε να
είµαστε αντίθετοι. Δεν θα µπορούσαµε να τις καταψηφίσουµε.
Θα τις υπερψηφίσουµε. Από την άλλη πλευρά, όµως, επειδή έχει
κάποια προβλήµατα σε κάποιες διατάξεις, ειδικά στα πιλοτικά
προγράµµατα, για τα οποία, όπως είπα, δεν υπάρχει κάποιο ολι-
στικό πλαίσιο αντιµετώπισης, έχουµε επιφυλάξεις. Δεν θα ψηφί-
σουµε βέβαια κατά. Δεν µπορώ να ψηφίσω κατά σε ένα νοµο-
σχέδιο που εισάγει µέτρα για την ισότητα των γυναικών, ούτε
όµως και υπέρ. Θα ψηφίσουµε «παρών».

Είχα πει το εξής και σε άλλες συνεδριάσεις του Υπουργείου
σας. Επειδή ξέρετε ότι το Υπουργείο σας είναι ένα εξαιρετικά ση-
µαντικό Υπουργείο και αντιµετωπίζει σοβαρά προβλήµατα που
αφορούν την οικογένεια, το δηµογραφικό, την κοινωνική συνοχή,
περιµένουµε πολύ περισσότερο νοµοθετικό έργο. Δηλαδή να έρ-
θουν µέτρα, τα οποία θα ενισχύσουν και την οικογένεια, τις ευά-
λωτες οµάδες και τους ευάλωτους συµπολίτες µας, διότι ξέρετε
ότι δυστυχώς η Ελλάδα δηµογραφικώς καταρρέει -το γνωρί-
ζουµε όλοι- και πρέπει η πολιτεία να πάρει άµεσα µέτρα για την
αντιστροφή αυτού του άσχηµου κλίµατος. Διότι πολύ φοβάµαι
ότι σε λίγο καιρό θα έχουµε πρόβληµα επιβίωσης ως έθνος. Φυ-
σικά, θα πρέπει να ενισχύσουµε και τους ευάλωτους συµπολίτες
µας, διότι δυστυχώς έχουν ανάγκη τη βοήθεια της πολιτείας.

Με αυτά κλείνω και ευχαριστώ πάρα πολύ. Να είστε καλά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Αρχίζουµε τον κατάλογο. Ο κ. Σπάνιας από τη Νέα Δηµοκρατία

έχει τον λόγο και µετά ο κ. Μπιάγκης από το ΠΑΣΟΚ, ο κ. Πανα-
γιωτόπουλος από τον ΣΥΡΙΖΑ και η κ. Διγενή από το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα.

Ορίστε, κύριε Σπάνια, έχετε τον λόγο.
ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε

σήµερα το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Κοινωνικής Συνοχής
και Οικογένειας. Στο σχέδιο νόµου αναλύεται η διασφάλιση της
εφαρµογής της αρχής της ισότητας των φύλων και η επίτευξη
µιας πιο ισορροπηµένης εκπροσώπησής τους στο Δ.Σ. των ειση-
γµένων, των ανωνύµων εταιρειών και των δηµοσίων επιχειρήσεων
και οργανισµών. Ενσωµατώνεται η Οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και του Συµβουλίου της από 23-11-2022 σχετικά µε την ισόρ-
ροπη εκπροσώπηση των φύλων και την ουσιαστική εφαρµογή
κριτηρίων επιλογής διευθυντικών στελεχών βάσει καθορισµένης
διαδικασίας αξιολόγησης των προσόντων τους.

Η εταιρεία έχει πολιτική που περιλαµβάνει τη διαδικασία που
εφαρµόζεται λαµβάνοντας υπ’ όψιν και την ποσόστωση, τις
αρχές για την επιλογή ή την αντικατάσταση των µελών του Δ.Σ.
ή την ανανέωση της θητείας αυτών, όπως και τα κριτήρια και την
αξιολόγησή τους.

Η συµµετοχή του φύλου που λιγότερο εκπροσωπείται δεν µπο-
ρεί να είναι κάτω του 25% του συνόλου των µελών του Δ.Σ.. Σε
εταιρείες µε διακόσιους πενήντα εργαζόµενους και άνω, µε ετή-
σιο κύκλο εργασιών 50 εκατοµµυρίων ευρώ ή ετήσιο ισολογισµό
43 εκατοµµυρίων ευρώ το ποσοστό δεν πρέπει να υπολείπεται
του 33% επί του συνόλου των µελών του Δ.Σ.. Υποβάλλονται εκ-
θέσεις µε στοιχεία ποσόστωσης των µελών του Δ.Σ. του φύλου
που µειοψηφεί. Οι εταιρείες στέλνουν κάθε έτος την ειδική έκ-
θεση στην Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς ,Τµήµα Τεκµηρίωσης Έρευ-
νας και Ψηφιακής Υποστήριξης της Γενικής Γραµµατείας Ισό-
τητας των Ανθρώπων και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών και στον Συνήγορο του Πολίτη.

Η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς εποπτεύει και διενεργεί ελέγχους
για την τήρηση των διατάξεων και µπορεί να επιβάλει επίπληξη ή
χρηµατικό πρόστιµο ως 3 εκατοµµύρια ευρώ στην εταιρεία σε
µέλη του Δ.Σ., σε φυσικά ή νοµικά πρόσωπα έως 5% του ετήσιου
κύκλου εργασιών της. Η ποινή κοινοποιείται στη Γενική Γραµµα-
τεία Ισότητας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων και δηµόσια και στον
ιστότοπό της. Το πρόστιµο εξαρτάται από τη βαρύτητα, την επί-
πτωση στη λειτουργία της αγοράς, τη βλάβη που µπορεί να προ-
κύψει στους επενδυτές και στους µετόχους. Η Επιτροπή Κεφα-
λαιαγοράς καθορίζει το σύστηµα υπολογισµού και το ύψος των
κυρώσεων κάθε παράβασης.

Αρµόδιος φορέας για την έµφυλη ισορροπία στις εισηγµένες
εταιρείες ορίζεται η Γενική Γραµµατεία Ισότητας και Ανθρωπίνων
Δικαιωµάτων. Είναι αρµόδια για τη σύνταξη και δηµοσίευση ετή-
σιου καταλόγου των εισηγµένων εταιρειών που τηρούν τις υπο-
χρεώσεις τους και την κοινοποίηση στην Ευρωπαϊκή Ένωση.
Κοινοποιείται, επίσης, στην Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς, που βρί-
σκεται σε συνεργασία µε το Υπουργείο Ανάπτυξης και τον Συνή-
γορο του Πολίτη ως φορέα παρακολούθησης και προώθησης της
αρχής ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναικών.

Δηµιουργείται Ταµείο Ισότητας των Φύλων που εισπράττει τις
χρηµατικές κυρώσεις συµµόρφωσης και τα έσοδα από δωρεές
και χορηγίες.

Αναλύεται το πιλοτικό πρόγραµµα επιχορήγησης παρεµβά-
σεων για την προσβασιµότητα στους χώρους µόνιµης κατοικίας
και εργασίας ατόµων µε αναπηρία. Φορέας υλοποίησης είναι η
Ελληνική Εταιρεία Τοπικής Ανάπτυξης και Αυτοδιοίκησης.

Περιγράφεται, επίσης, το πιλοτικό πρόγραµµα για την απασχό-
ληση ατόµων στο φάσµα του αυτισµού, το οποίο παρέχει στήριξη
στα άτοµα για εύρεση εργασίας, καθοδήγηση των εργοδοτών και
ενηµέρωση για το εργασιακό περιβάλλον. Ωφελούµενος που
συµµετέχει στο πρόγραµµα δεν χάνει τα αναπηρικά προνοιακά
επιδόµατα σε χρήµα. Περιγράφονται, επίσης, επιδόµατα, παρο-
χές σε χρήµα, που χορηγεί ο ΟΠΕΚΑ.

Ρυθµίζεται η διαδικασία, ο χρόνος, ο τρόπος καταβολής και
ό,τι άλλο θέµα του προγράµµατος των δηµοσίων κληρώσεων και
καθορισµού των χρηµατικών ή άλλων επάθλων.

Αναλύονται τα θέµατα διασύνδεσης και διαλειτουργικότητας
του ολοκληρωµένου πληροφοριακού συστήµατος. Αναλύεται το
πρόγραµµα «Αθηνά», θεµελιώνοντας το µέλλον των παιδιών µας,
που πρόκειται για ένα ολοκληρωµένο παιδαγωγικό πλαίσιο για
την πρώιµη παιδική ηλικία µε στόχο την ανάπτυξη των παιδιών
έως τεσσάρων ετών µε τη δηµιουργία Τράπεζας Εξειδικευµένων
Γνώσεων, έτσι ώστε να βοηθήσουµε τους γονείς να στηρίξουν
την ανάπτυξη των παιδιών τους.

Ακόµα αναλύεται ο ανιχνευτικός έλεγχος της γνωστικής ανά-
πτυξης των βρεφών και των νηπίων µέσω ψυχοµετρικού εργα-
λείου, η επιµόρφωση και υποστήριξη των παιδαγωγών πρώιµης
παιδικής ηλικίας από δηµόσια ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα.
Συστήνεται Εθνικό Συµβούλιο Αγωγής και Φροντίδας στην πρώι-
µη παιδική ηλικία ως συµβουλευτικό και γνωµοδοτικό όργανο
υπαγόµενο στη Γενική Γραµµατεία Δηµογραφικής και Στεγαστι-
κής Πολιτικής του Υπουργείου. 

Η επιστηµονική έρευνα, η µελέτη, η αξιολόγηση και η προ-
ώθηση πρακτικών για την αγωγή και φροντίδα των παιδιών της
πρώιµης ηλικίας αποτελεί τον κύριο στόχο του συµβουλίου, όπως
και η υποστήριξη του όλου προγράµµατος. Επίσης, δηµιουργού-
νται ειδικές επιτροπές, οµάδες εργασίας για την επεξεργασία πο-
λύπλοκων θεµάτων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση, πιστή στις δε-
σµεύσεις της, µε το σχέδιο νόµου προωθεί τη δηµιουργία ενός
κράτους που δίνει λύσεις, αποβάλλοντας πρακτικές του παρελ-
θόντος που οδηγούν στην αποµόνωση ολόκληρες κοινωνικές
οµάδες, θέτοντας έτσι τα θεµέλια για µια κοινωνία που θα βλέπει,
θα αντιµετωπίζει και θα δηµιουργεί ένα περιβάλλον, εκείνο των
ίσων ευκαιριών και δικαιωµάτων για όλους τους πολίτες της. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Μπιά-
γκης από το ΠΑΣΟΚ έχει τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχεται προς
ψήφιση ένα σχέδιο νόµου, το οποίο αφορά κυρίως την ενσωµά-
τωση στην εθνική έννοµη τάξη µιας ευρωπαϊκής Οδηγίας, της
2022/2381. Είναι προφανές ότι είναι µια αναγκαία και θετική κί-
νηση και αποτελεί σαφώς ένα βήµα προς τη σωστή κατεύθυνση.
Ωστόσο, για µία ακόµη φορά η Κυβέρνηση αποσπασµατικά θα
έλεγε κανείς και όχι ολιστικά προσπαθεί να λύσει ένα πρόβληµα,
χωρίς να κατανοεί το βάθος του, που αντιµετωπίζουν οι γυναίκες
ιδιαίτερα στην αγορά.

Στην Ευρωπαϊκή Ένωση, όπως πολύ καλά γνωρίζουµε, το 60%
των γυναικών είναι απόφοιτοι πανεπιστηµίου. Όµως, η πρόσβαση
στις διευθυντικές θέσεις παραµένει ακόµα πολύ χαµηλή. Το έµ-
φυλο µισθολογικό χάσµα, η έλλειψη στήριξης για τη συµφιλίωση
εργασίας και οικογένειας, καθώς και τα εµπόδια στην επαγγελ-
µατική ανέλιξη είναι ζητήµατα που απαιτούν πλέον στοχευµένες
πολιτικές.

Η Ελλάδα χρειάζεται µία συνολική στρατηγική που θα αντιµε-
τωπίζει τα διαρθρωτικά αυτά τα προβλήµατα και δεν θα περιορί-
ζεται απλώς στην αυτονόητη ενσωµάτωση των ελάχιστων
προβλέψεων του ευρωπαϊκού κεκτηµένου και στην εφαρµογή πο-
σοστώσεων στην αγορά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ενίσχυση της συµµετοχής των
γυναικών στην εργασία δεν αποτελεί µόνο ζήτηµα ισότητας, αλλά
συνδέεται άµεσα µε το µέλλον της χώρας µας. Οι χώρες µε ισχυ-
ρές πολιτικές στήριξης της γυναικείας απασχόλησης εµφανίζουν
πολύ υψηλότερους δείκτες γεννήσεων. Η Ελλάδα µε δείκτη γο-
νιµότητας µόλις το 1,3 παιδιά ανά γυναίκα έναντι του 2,1, που
απαιτείται για τη διατήρηση τουλάχιστον του πληθυσµού στον
υφιστάµενο αριθµό του, βρίσκεται σε µια βαθιά, όπως καταλα-
βαίνετε, δηµογραφική κρίση, µια κρίση που απειλεί τη βιωσιµό-
τητα του ασφαλιστικού συστήµατος, την οικονοµική ανάπτυξη και
την κοινωνική συνοχή.

Η πρόσβαση των γυναικών, λοιπόν, σε υψηλόβαθµες θέσεις, η
ισότητα στην εργασία και η ουσιαστική στήριξη της οικογένειας
είναι αναγκαίες προϋποθέσεις για την ανακοπή της πληθυσµια-
κής συρρίκνωσης. Δεν µπορούµε να µιλάµε για ενίσχυση της γυ-
ναικείας παρουσίας στην αγορά εργασίας, αν δεν δηµιουργούµε
τις προϋποθέσεις για ισόρροπη ανάπτυξη µεταξύ εργασίας και
οικογένειας. Αυτό σηµαίνει περισσότερους βρεφονηπιακούς
σταθµούς, ευέλικτες µορφές εργασίας, στήριξη της µητρότητας
και της πατρότητας, οικονοµικά κίνητρα για τις γυναίκες και µια
ολιστική στρατηγική -επιτρέψτε µου- δηµογραφικής πολιτικής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε ανάγκη από καινοτόµες
και ρηξικέλευθες πολιτικές για την αντιµετώπιση της δηµογραφι-
κής κρίσης που βιώνει η πατρίδα µας. Έχω αναφερθεί επανειληµ-
µένα σε πρόταση καθιέρωσης µιας ρήτρας δηµογραφικής
πολιτικής. Πρόκειται για ένα θεσµικό µηχανισµό που θα υποχρε-
ώνει κάθε νέα νοµοθετική ρύθµιση να αξιολογείται υπό το πρίσµα
των δηµογραφικών της επιπτώσεων ανάλογα µε τον τοµέα εφαρ-
µογής. Θα µπορούν έτσι να διαµορφώνονται εκείνες οι πολιτικές
στήριξης των οικογενειών και των νέων γονέων, καθώς και µέτρα
για την αποκέντρωση και τη βελτίωση συνθηκών στις οικογένειες
πηγαίνοντας προς την περιφέρεια.

Η ενίσχυση της γυναικείας παρουσίας στην εργασία µπορεί να
λειτουργήσει ως µοχλός για την αύξηση του δείκτη γεννήσεων.
Χρειάζονται, όµως, πρόσθετα κίνητρα, όπως φορολογικές ελα-
φρύνσεις για γονείς, διευρυµένη γονική άδεια,  πρόγραµµα ενί-
σχυσης των γυναικών επιχειρηµατιών και ουσιαστική στήριξη των
εργαζόµενων µητέρων.

Η ρήτρα, λοιπόν, δηµογραφικής πολιτικής, την οποία σας προ-
τείνω, µπορεί να διασφαλίσει ότι κάθε πολιτική θα ενσωµατώνει
την αναγκαιότητα αύξησης των γεννήσεων και στήριξης της οι-
κογένειας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα χρειάζεται µια ολο-
κληρωµένη στρατηγική για την ισότητα των φύλων και την εργα-
σία, καθώς και την υιοθεσία στοχευµένων µέτρων για την ενίσχυ-
ση της οικογένειας. Η συζήτηση για την ισότητα των φύλων στον
επαγγελµατικό στίβο και η ανάγκη στήριξης των γυναικών στην
εργασία δεν µπορεί να ιδωθεί αποκοµµένα από τη συνολική πο-
λιτική κοινωνικής συνοχής και δικαιοσύνης.

Μία κοινωνία που θέλει να προάγει την ισότητα και την ανά-

πτυξη δεν µπορεί να αφήνει πίσω της τις ευάλωτες οµάδες ούτε
να αντιµετωπίζει τα κοινωνικά ζητήµατα αποσπασµατικά.

Σε αυτό το πλαίσιο, λοιπόν, κινήθηκε το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλ-
λαγής και έχει καταθέσει σήµερα µία σειρά από προτάσεις που
στοχεύουν στη θεσµική κατοχύρωση της κοινωνικής προστασίας,
εξασφαλίζοντας έτσι τους αδύναµους συµπολίτες µας, ώστε να
µην είναι έρµαια των όποιων οικονοµικών συµφερόντων ή των πο-
λιτικών σκοπιµοτήτων.

Άλλωστε, εκείνοι, όπως και τα υπόλοιπα µέλη της κοινωνίας,
αντιµετωπίζουν ένα προφανές κύµα ακρίβειας σε βασικά αγαθά,
ενέργεια, καύσιµα και ούτω καθεξής, που καθιστά ιδιαίτερα δύ-
σκολη την κάλυψη των καθηµερινών τους αναγκών, ως συνέπεια
της νεοφιλελεύθερης δογµατικής πολιτικής της Κυβέρνησης της
Νέας Δηµοκρατίας, µε την οποία ενισχύονται οι ισχυροί και απο-
δυναµώνονται οι µη προνοµιούχοι.

Καταθέτουµε λοιπόν σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
για ακόµη µία φορά, µία σηµαντική τροπολογία, η οποία αφορά
τη θεσµοθέτηση µόνιµου µηχανισµού ετήσιας αναπροσαρµογής
των οικονοµικών ενισχύσεων και επιδοµάτων για τα άτοµα µε
αναπηρία. Πρόκειται για µία δίκαιη και αναγκαία παρέµβαση, που
θα εξασφαλίσει ότι τα επιδόµατα αυτά θα προσαρµόζονται αυ-
τόµατα, χωρίς να εξαρτώνται από πολιτικές σκοπιµότητες, προ-
εκλογικές περιόδους και προθέσεις της εκάστοτε κυβέρνησης.

Η συγκεκριµένη πρόταση έρχεται να διορθώσει µία διαχρονική
αδικία και να διασφαλίσει ότι οι συµπολίτες µας µε αναπηρία δεν
θα αφεθούν στο έλεος των πληθωριστικών πιέσεων και της ακρί-
βειας, παρά την απορριπτική στάση της Κυβέρνησης σε µια πα-
λαιότερη αντίστοιχη πρωτοβουλία λίγες µόλις ηµέρες πριν τις
εκλογές. Τότε µας την είχε απορρίψει, ενώ η ίδια έφερε το 2023,
πριν τις εκλογές, προεκλογικές αυξήσεις επιδοµάτων, χωρίς
όµως να θεσµοθετήσει, όπως εµείς ζητάγαµε, ένα διαφανές και
διαρκές πλαίσιο αναπροσαρµογής τους.

Η πολιτεία οφείλει, λοιπόν, να εγγυηθεί ότι οι οικονοµικές ενι-
σχύσεις προς τα άτοµα µε αναπηρία δεν θα αποτελούν ένα ερ-
γαλείο ψηφοθηρίας, αλλά µια θεσµοθετηµένη πολιτική κοινωνι-
κής δικαιοσύνης.

Καλούµε, λοιπόν, την Κυβέρνηση να αποδεχτεί την τροπολογία
µας και να κάνει πράξη τη δέσµευση για µια κοινωνία χωρίς απο-
κλεισµούς, για µια κοινωνία χωρίς ανισότητες.

Καλούµε την Κυβέρνηση να αντιµετωπίζει τα ζητήµατα κοινω-
νικής δικαιοσύνης ως εθνική προτεραιότητα, προχωρώντας σε
υιοθέτηση µιας πραγµατικά ολιστικής πολιτικής, που θα διασφα-
λίζει, όχι µόνο την ισότητα στα χαρτιά, αλλά και τις πραγµατικές
συνθήκες, για να καταστεί αυτή η βιώσιµη εικόνα πράξη.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε τους οµιλητές για την οικονοµία του χρόνου.
Ο κ. Παναγιωτόπουλος έχει τον λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Βεβαίως, τα πάντα είναι υπό τη σκιά του µεγάλου δυστυχήµα-

τος, εγκλήµατος, των Τεµπών. Και έρχεται η Κυβέρνηση, µε ευ-
θύνη του Πρωθυπουργού, να εκλέξει Πρόεδρο της Δηµοκρατίας
µε τα δικά του µόνον κοµµατικά κριτήρια και ψήφο. Αυτό, δυστυ-
χώς, δεν αποτελεί θεσµική νίκη του πολιτεύµατος, αλλά αποτελεί
θεσµική υποχώρηση.

Συζητάµε σήµερα την ενσωµάτωση της Οδηγίας του 2022 της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, που ήρθε µετά από δύο χρόνια και µετά
από σύσταση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Την καλωσορίζουµε
βέβαια, διότι είναι θετική.

Έχω, όµως, και µία απορία. Γιατί όλες οι ευρωπαϊκές Οδηγίες
έρχονται µε τόση καθυστέρηση ετών, άραγε; Και αυτό δεν είναι
µόνον εδώ. Εδώ ίσως είναι το γρηγορότερο. Βλέπουµε άλλες ευ-
ρωπαϊκές Οδηγίες να κάνουν δέκα χρόνια να έρθουν εδώ και πριν
να εκπνεύσει η προθεσµία τη φέρνουµε κατεπειγόντως, άρον -
άρον, κοµµένη και ραµµένη στα µέτρα της Κυβέρνησης.

Μήπως χρειάζεται να δείξουµε µεγαλύτερο σεβασµό σε αυτή
τη διαδικασία, στην κάθε ευρωπαϊκή Οδηγία, και να προσαρµό-
ζεται ακόµα ευρύτερα και να αγκαλιάζει την ελληνική κοινωνία
και τα ντόπια δεδοµένα και τις απαιτήσεις αυτού του λαού, που
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ασφαλώς είναι ιδιαίτερες; Δεν µπορεί να είναι όλες ίδιες, σε όλη
την Ευρώπη.

Έχουµε, λοιπόν, την αύξηση του ποσοστού εκπροσώπησης
των γυναικών από 25% σε ποσοστό τουλάχιστον 33% στα διοικη-
τικά συµβούλια των εισηγµένων εταιρειών. Δηλαδή, το κατώτερο
όριο πιάνουµε. Έστω κι αυτό ας το πούµε ότι είναι θετικό, ενώ
θα µπορούσαµε να το αυξήσουµε κι άλλο ή σταδιακά να έχουµε
έναν προγραµµατισµό τέτοιο που ουσιαστικά θα αναβαθµίζει τη
συµµετοχή των γυναικών στα κέντρα λήψης των αποφάσεων και
σταδιακά θα έρχεται να µειώσει το χάσµα εκείνο που ευρίσκεται
µεταξύ ανδρών και γυναικών.

Ωστόσο, η Κυβέρνηση, πάλι σε ένα τόσο σοβαρό ζήτηµα, τσι-
γκουνεύτηκε, θα έλεγα, και δεν είναι τόσο ανοιχτή όσο πρέπει.
Ωστόσο, αν και η Ελλάδα είναι µία από τις ελάχιστες χώρες η
οποία έχει κατακτήσει την πλήρη ισότητα των φύλων στον νόµο,
στην πράξη, στην καθηµερινή ζωή, οι ανισότητες µεταξύ των
φύλων παραµένουν ιδιαίτερα έντονες, ειδικά στον τοµέα της ερ-
γασίας, αλλά πολλές φορές και στη συνείδηση των ανθρώπων.

Είναι ένα άλλο κοµµάτι, το οποίο πρέπει να καταπολεµήσουµε,
και σαφώς θα πρέπει να ξεκινάει από την ίδια την παιδεία αυτό,
για να µην έχουµε τα αποτελέσµατα αυτά που έχουµε µέχρι τις
γενοκτονίες, οι οποίες, απ’ ό,τι βλέπουµε, αυξάνονται, δεν µει-
ώνονται δυστυχώς. Γιατί είναι συνθήκες, αντιλήψεις και ένα σωρό
άλλα τα οποία εµπλέκονται και διαπλέκονται για να έχουµε το
κακό αυτό αποτέλεσµα στη χώρα µας.

Σύµφωνα µε το Ευρωπαϊκό Ινστιτούτο για την Ισότητα, η Ελ-
λάδα κατατάσσεται σταθερά στις τελευταίες χώρες στην Ευρω-
παϊκή Ένωση όσον αφορά την ίση πρόσβαση γυναικών και
ανδρών στην απασχόληση, αλλά και στις καλές συνθήκες εργα-
σίας.

Το έτος 2023 η Ελλάδα µε βαθµολογία 68,7 στα 100 κατατάσ-
σεται τρίτη από το τέλος στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Στην πράξη
διαπιστώνεται στην Ελλάδα απουσία αποτελεσµατικής συµµόρ-
φωσης µε τους κανόνες, περιορίζοντας τα εργασιακά δικαιώµατα
των γυναικών µε βάση το φύλο.

Οι ανισότητες είναι παρούσες. Έχουµε υψηλό ποσοστό ανερ-
γίας των γυναικών σχεδόν διπλάσιο των ανδρών, µε ποσοστό
ανεργίας 14,3% για τις γυναίκες έναντι 8,5% για τους άνδρες. Συ-
νεχής συρρίκνωση των, ήδη, ανεπαρκών δοµών ηµερήσιας φρο-
ντίδας για παιδιά και εξαρτώµενα άτοµα, υψηλά ποσοστά
ενδοοικογενειακών υποχρεώσεων των γυναικών, που φτάνουν το
67%, και µόνο το 23% από αυτές αφορά τους άνδρες, όταν µά-
λιστα πρόκειται για µια άµισθη εργασία, που θεωρείται φυσική
υποχρέωση των γυναικών και οδηγεί σε εργασιακή υπερκόπωση,
έλλειψη ελεύθερου χρόνου και ένα σωρό άλλα, που οι ίδιες ζουν
και βιώνουν. Για να µη µιλήσουµε και για τη γυναικεία διάσταση
της φτώχειας, όπου οι γυναίκες, δυστυχώς, και εκεί κατέχουν την
πρωτιά µε πολύ µεγαλύτερα ποσοστά. 

Εποµένως, το νοµοσχέδιο δεν προσεγγίζει µε έναν ολοκληρω-
µένο τρόπο την ισότιµη ένταξη των γυναικών στην εργασία. Εν-
σωµατώνει µια σηµαντική Οδηγία, που αφορά, όµως, έναν µικρό
αριθµό επιχειρήσεων, που δεν ξεπερνούν τις σαράντα.

Αν η Κυβέρνηση ήθελε πραγµατικά την αλλαγή της θέσης της
γυναίκας στην εργασία, θα προχωρούσε σε µια σταδιακή εφαρ-
µογή της ποσόστωσης και στις µικρότερες επιχειρήσεις και στις
δηµόσιες επιχειρήσεις του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα και θα
υιοθετούσε στοχευµένα µέτρα και δράσεις πολιτικής για τη στή-
ριξη της γυναικείας επιχειρηµατικότητας, την εµπέδωση µιας
κουλτούρας ίσων ευκαιριών σε εταιρικά περιβάλλοντα, την εναρ-
µόνιση της επαγγελµατικής, οικογενειακής και προσωπικής ζωής
των γυναικών και την ενίσχυση των εργαζόµενων γυναικών και σε
άλλες θέσεις, όχι µόνο διευθυντικές, ώστε να διαµορφωθεί ένα
ολοκληρωµένο θεσµικό πλαίσιο που θα διευκολύνει την ένταξη
και επανένταξη των γυναικών στην αγορά εργασίας.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να αναφερθώ και στις γυναίκες που
δεν αναγνωρίζονται ως εργαζόµενες, αλλά αντιθέτως εργάζονται
καθηµερινά και σκληρά. Ανέφερα το ποσοστό των ενδοοικογε-
νειακών υποχρεώσεων ανά φύλο παραπάνω. Είναι όλες αυτές
που κρατούν τα νοικοκυριά τους και τις οικογένειές τους όρθιες
και δεν υπάρχει καµία αναγνώριση προς τούτο.

Είναι η αγρότισσα µάνα της υπαίθρου, που βοηθάει στα χωρά-

φια, το σπίτι, τα παιδιά. Είναι οι γυναίκες που δουλεύουν όλη
µέρα. Και σε αυτές δεν αναγνωρίζουµε τίποτα. Και σε αυτές δεν
παρέχουµε τίποτα. Ούτε µειωµένη ασφαλιστική εισφορά σε µια
γυναίκα αγρότισσα που είναι δίπλα στον άνδρα της, που είναι
δίπλα στο αγροτικό νοικοκυριό και δουλεύει όλη µέρα! Όχι µε
ωράριο, όλη µέρα δουλεύει. Αυτά, εµείς που είµαστε της υπαί-
θρου, τα έχουµε ζήσει και τα βλέπουµε πάλι µπροστά µας.

Το ζητούµενο, λοιπόν, είναι να φτάσουµε σε ένα τέτοιο επίπεδο
πραγµατικής ισότητας των φύλων που δεν θα χρειάζεται οι πο-
σοστώσεις, αλλά µέχρι τότε έχουµε υποχρέωση ως κράτος και
κοινωνία να τη στηρίζουµε.

Ας πάµε τώρα στις διατάξεις που αφορούν την πιλοτική εφαρ-
µογή της υπηρεσίας προσωπικού βοηθού για άτοµα µε αναπηρία,
λες και χρειάζεται να είναι πιλοτική η βασική ανάγκη κάθε ατόµου
µε αναπηρία για καθηµερινή φροντίδα σε σταθερή βάση από αν-
θρώπους που ξέρουν τις ειδικές ανάγκες του.

Θα ήθελα να ρωτήσω τον Υπουργό τι θα γίνουν όλοι αυτοί οι
άνθρωποι όταν τελειώσουν τα χρήµατα του Ταµείου Ανάκαµψης.
Θεωρούµε ότι τότε δεν θα χρειάζονται στήριξη, «Προσωπικό
Βοηθό»; Για να µη µιλήσω κι εγώ για τα ειδικά σχολεία δεδοµένου
ότι στην Κάτω Αχαΐα έχουµε σχολείο για τις ειδικές ανάγκες σε
κοντέινερ όπου η τουαλέτα είναι εκατό µέτρα µακριά από αυτό
το κτίριο, τα κοντέινερ. Αντιλαµβάνεστε τα παιδιά της βαριάς
αναπηρίας εκείνος ο δάσκαλος κι εκείνος που τα στηρίζει εκεί
πώς θα τα πάει και µέσα στη βροχή και ασκέπαστο κιόλας. Για
να µη µιλήσω για την επόµενη βαθµίδα της εκπαίδευσης που δεν
υπάρχει σε έναν δήµο της δυτικής Αχαΐας, για παράδειγµα, µε
τριάντα χιλιάδες κατοίκους. Μιλάµε µε παραδείγµατα.

Δεν είναι πολλά, λέει, τα παιδιά. Βέβαια δεν είναι πολλά. Γιατί
τα άλλα παιδιά είναι µέσα στο σπίτι τους και τα κρύβουν από την
κοινωνία, διότι για να πάνε στην Πάτρα από ένα χωριό που από
την έδρα του δήµου απέχει σαράντα χιλιόµετρα, είναι άλλα σα-
ράντα. Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, τι κωλύµατα εµείς οι ίδιοι τους
βάζουµε ως οργανωµένο κράτος. Και εδώ, λοιπόν, έχουµε επι-
κοινωνιακές κορώνες για ένταξη και φροντίδα των ατόµων µε ει-
δικές ανάγκες χωρίς, όµως, ουσιαστικά να καλύπτεται αυτή η
παροχή από σταθερή κρατική χρηµατοδότηση, καθολικά, δω-
ρεάν και δηµόσια. Έχουµε εκατοντάδες χιλιάδες άτοµα µε βαριές
αναπηρίες και ο «Προσωπικός Βοηθός» αφορά σήµερα µόνο χί-
λιους διακόσιους εβδοµήντα ωφελούµενους. Αντιλαµβάνεστε ότι
και την ώρα που περνάει αυτός ο άνθρωπος από τα ΚΕΠΑ ή της
αναπηρίας του θα πρέπει όλο αυτό το σύστηµα να τον στηρίζει
συνεχώς και διά βίου, να του παρέχει ό,τι σήµερα παρέχει το κρά-
τος. Ψάχνει να βρει τι δικαιούται σήµερα ακόµα. Και από διάφο-
ρες υπηρεσίες τυχαία µπορεί να τα µάθει.

Για την προπληρωµένη κάρτα να πω ότι νοµίζω ότι τα είπε και
η εκπρόσωπος… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, έχετε φτάσει τα δέκα λεπτά. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Έχετε δίκιο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Το ξέρω.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Τα είπε οργανωµένα και

εµπεριστατωµένα η εκπρόσωπος των εργαζοµένων στον ΟΠΕΚΑ
όπου τα προβλήµατα είναι µεγάλα και εµείς απλώς µοιράζουµε
απλόχερα λεφτά σε ορισµένες εταιρείες και δεν ξέρω πού αλλού.
Αντί να οργανώσουµε τον ΟΠΕΚΑ κατά τέτοιο τρόπο που να µπο-
ρεί να στηρίζει όλον αυτό τον κόσµο.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Να είστε

καλά.
Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία πα-

ρακολουθούν τη συνεδρίαση αφού ενηµερώθηκαν για την ιστο-
ρία του κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος
Βενιζέλος», σαράντα µία µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνο-
δοί εκπαιδευτικοί από το 2ο Γυµνάσιο Καρδίτσας.

Σας καλωσορίζουµε παιδιά.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω τιµή να ανακοινώσω το δελ-
τίο επίκαιρων ερωτήσεων της Παρασκευής 14 Φεβρουαρίου
2025.
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Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ πρώτου κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής) 

1. Η µε αριθµό 506/10-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Ανατολικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ
– Κινήµατος Αλλαγής κ. Εµµανουήλ Χριστοδουλάκη προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα: «Περιβαλλοντι-
κές Διαστάσεις του Αναπτυξιακού Προγράµµατος και Μελέτης
Διαχείρισης (Master Plan) του Λιµένα Ραφήνας».

2. Η µε αριθµό 484/5-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ – Προ-
οδευτική Συµµαχία κ. Χαράλαµπου Μαµουλάκη προς τον Υπουρ-
γό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών µε θέµα: «Απαιτείται µία
άµεση λύση µε θετικό πρόσηµο για τους δανειολήπτες σε ελβε-
τικό φράγκο».

3. Η µε αριθµό 498/10-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λάρισας της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωρ-
γίου Λαµπρούλη προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού µε θέµα: «Να σταµατήσουν όλες οι άδικες διώξεις
εκπαιδευτικών στη Θεσσαλία».

4. Η µε αριθµό 490/6-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Έβρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής Λύσης κ.
Παράσχου Παπαδάκη προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµά-
των και Αθλητισµού µε θέµα: «Επιτακτική η ανάγκη κάλυψης των
κενών θέσεων στα δηµόσια σχολεία του Έβρου, όσον αφορά
στους σχολικούς νοσηλευτές για παιδιά ΑµεΑ».

5. Η µε αριθµό 486/5-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς κ.
Αθανάσιου Ηλιόπουλου προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Η πολιτεία οφείλει έστω και κα-
θυστερηµένα να τερµατίσει τις κατάφωρες διακρίσεις σε βάρος
αναπληρωτών εκπαιδευτικών».

6. Η µε αριθµό 503/10-2-2025 επίκαιρη ερώτηση της Προέδρου
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Πλεύρης Ελευθερίας και Βου-
λευτού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών κ. Ζωής Κωνσταντοπούλου
προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών µε θέµα:
«Το λαθρεµπόριο στον σιδηρόδροµο, οι αποκαλύψεις για το
έγκληµα των Τεµπών και οι δηλώσεις στελεχών της Κυβέρνη-
σης».

7. Η µε αριθµό 491/6-2-2025 επίκαιρη ερώτηση της ανεξάρτη-
της Βουλευτού Νοµού Πέλλας κ. Θεοδώρας Τζάκρη προς τον
Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών µε θέµα: «Μη εν-
σωµάτωση στο Εθνικό Δίκαιο, δύο Οδηγιών, που αφορούν στην
απαλλαγή των µικρών επιχειρήσεων από τον ΦΠΑ και στη µείωση
των συντελεστών ΦΠΑ σε βασικά αγαθά και υπηρεσίες καθώς και
στα νησιά του Αιγαίου».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ δεύτερου κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 510/10-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Κιλκίς της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής κ. Στέφανου Παραστατίδη προς τον Υπουργό Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Ανάγκη τροποποίησης
του θεσµικού πλαισίου για την ανώτατη διάρκεια φοίτησης και τη
διαχείριση των διαγραφών φοιτητών».

2. Η µε αριθµό 495/7-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ –
Προοδευτική Συµµαχία κ. Μιλτιάδη Ζαµπάρα προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα: «Τα σκάνδαλα στο τοµέα
των απορριµµάτων συνεχίζονται».

3. Η µε αριθµό 502/10-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό
Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Να σταµα-
τήσει τώρα η πειθαρχική δίωξη της δασκάλας του Δηµοτικού
Σχολείου Αχαρνών».

4. Η µε αριθµό 494/7-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Έβρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής Λύσης κ.
Παράσχου Παπαδάκη προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης µε θέµα:
«Ενηµέρωση για τις δικογραφίες που διαβιβάστηκαν από την Ει-

σαγγελία Εφετών Λάρισας στην Βουλή, όσο αφορά στο έγκληµα
των Τεµπών».

Συνεχίζουµε µε την κ. Διγενή από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-
λάδας.

ΑΣΗΜΙΝΑ (ΣΕΜΙΝΑ) ΔΙΓΕΝΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µε ποικίλα επικοινωνιακά

σόου, µε βαρύγδουπες διακηρύξεις περί ενδιαφέροντος για τα
παιδιά προσχολικής ηλικίας, το περιεχόµενο διαπαιδαγώγησης
τους, την ανάπτυξή τους κ.λπ., διαπράττει τελικά τη µία γκάφα
µετά την άλλη. Καταστρώνει προγράµµατα µε φόντο τις γενικές
ελλείψεις στον αριθµό των δοµών, την έλλειψη θέσεων για βρέ-
φη, για προσωπικό, της γερασµένες κτιριακές υποδοµές κ.ο.κ..
Τραγικά κενά ταυτόχρονα µε έναν απαράδεκτο πολυκερµατισµό
και κατάτµηση, αφού τρία Υπουργεία ασχολούνται µε το θέµα
παιδικοί σταθµοί χωρίς, όµως, κανένα να ασχολείται επί της ου-
σίας µε τις ανάγκες των µικρών παιδιών παρά τον συνεχή επικοι-
νωνιακό αγώνα να µας πείσουν για την ευαισθησία της Κυβέρ-
νησης στον τοµέα αυτό.

Πιστεύετε αλήθεια πώς θα αντιµετωπιστούν µε το νοµοσχέδιό
σας αυτά τα µεγάλα προβλήµατα; Ότι θα ξεπεραστούν τα προ-
βλήµατα των γερασµένων κτιρίων και δεν θα τρέµουµε για την
ασφάλεια των µικρών παιδιών; Γιατί να σας εµπιστευτούµε; Τι κά-
νατε σωστά µέχρι τώρα, ώστε να βασιστούµε στις δηλώσεις σας,
αφού ακόµα και το επιστηµονικό πρόγραµµα το οποίο πάτε να
επιλύσετε µε συγκεκριµένες διατάξεις είτε είναι ασυνεχές είτε
υπολείπεται των πραγµατικών αναπτυξιακών αναγκών αυτών των
παιδιών στην προσχολική ηλικία; Αυτό ο Θεός να το κάνει πρό-
γραµµα. Είναι φτωχότατο, είναι ασαφές ελλιπέστατο, χωρίς επι-
στηµονική έµπνευση, φαντασία και κυρίως γνώση της ελληνικής
πραγµατικότητας.

Τι άλλο είναι; Είναι εύστοχο σε σχέση µε τις προτεραιότητες
της καπιταλιστικής οικονοµίας. Είναι ιδιαίτερα πλούσιο σε σχέση
µε τις οικονοµικές προτεραιότητες αφού η οικονοµική ανάπτυξη
που κλείνεται σε όλες τις πτώσεις συναρτάται µε την ανάπτυξη
των παιδιών. Αφήστε που σε ορισµένα σηµεία, µάλιστα, δηµιουρ-
γείται η εντύπωση ότι ενηµερωνόµαστε για την απόδοση του
Χρηµατιστηρίου. Κάπου µάλιστα λέει: «η επένδυση ενός κράτους
στην προσχολική ηλικία είναι η επένδυση µε τη µεγαλύτερη από-
δοση από οποιαδήποτε επένδυση σε οποιοδήποτε άλλο στάδιο
της εκπαίδευσης. Για κάθε δολάριο που επενδύθηκε από το κρά-
τος στο κάθε παιδί του προγράµµατος η απόδοση προς την κοι-
νωνία ήταν 7 έως 10 ετησίως». Τι µπορούµε να προσθέσουµε
τώρα σε αυτό; Όταν µιλάει η οικονοµία η παιδαγωγική υποκλίνε-
ται.

Είναι αλήθεια ότι µας χωρίζει άβυσσος µε όλους εσάς και στο
ζήτηµα της παιδικής και προσχολικής αγωγής και φροντίδας. Με
τις συγκεκριµένες διατάξεις δεν ανατρέπεται το γεγονός πως η
αυτονόητη ανάγκη των παιδιών στην προσχολική αγωγή και φρο-
ντίδα ως καθολικό δικαίωµα αποτελεί εµπόρευµα που χρυσοπλη-
ρώνουν οι γονείς µε τα τροφεία στους δηµοτικούς και ιδιωτικούς
βρεφονηπιακούς σταθµούς. Το ερώτηµα είναι γιατί αλλάξατε
άραγε µε ορισµένες τροποποιήσεις στον τίτλο του προγράµµα-
τος «Κυψέλη» µε τον τίτλο «Αθηνά»; Ποια ακριβώς ήταν τα αρνη-
τικά που διαπιστώσατε και κάνατε αυτή την αλλαγή; Δηλαδή, δεν
θα είναι και αυτό, όπως και το προηγούµενο, απαράδεκτο και
αναντίστοιχο µε την παιδαγωγική δουλειά που, ήδη, γίνεται στους
παιδικούς σταθµούς; Δεν θα υπάρχει ασυνέχεια µεταξύ της πρώι-
µης παιδικής ηλικίας και του νηπιαγωγείου; Δεν θα αντιµετωπίζει,
όπως και το προηγούµενο, αυτό τον κρίσιµο τοµέα µε τη λογική
της οικονοµικής επένδυσης, δηλαδή, µε κριτήριο τις ανάγκες και
τις προτεραιότητες της καπιταλιστικής οικονοµίας; Αφού η πολι-
τική σας µε βάση τις κατευθύνσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης
εστιάζει ακριβώς σε αυτό: σε ευέλικτες εργασιακές σχέσεις των
εργαζόµενων γονιών ιδιαίτερα των µητέρων. Αφού προσπαθείτε
να διαχειριστείτε την οξυµένη κατάσταση που επικρατεί στις
υπάρχουσες κρατικές και ιδιωτικές δοµές φέρνοντας συµπληρώ-
µατα όπως οι «Νταντάδες της γειτονιάς». Μία µορφή αποσπα-
σµατικής υποβαθµισµένης υπηρεσίας που στηρίζεται σε ένα
άτοµο µε κάποιες πιστοποιηµένες δεξιότητες για τη φύλαξη των
παιδιών, υποκαθιστώντας ουσιαστικά την επιστηµονικά οργανω-
µένη κοινωνική δοµή.
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Έτσι αντιλαµβάνεστε ευαίσθητοι, κυρίες και κύριοι της Κυβέρ-
νησης, τη στήριξη και την αγάπη σας στο παιδί. Ούτε εσείς ούτε
οι προηγούµενες κυβερνήσεις έχετε να επιδείξετε κάποιες σηµα-
ντικές πρωτοβουλίες µε αποτέλεσµα η λειτουργία των παιδικών
σταθµών να µη συµβαδίζει µε τα σύγχρονα επιστηµονικά δεδο-
µένα, να είναι υποβαθµισµένη και σταθερά αναντίστοιχη µε τις
δυνατότητες που υπάρχουν. Ό,τι αναφέρεται στο νέο πλαίσιο
είναι κενό γράµµα αφού η υλοποίησή του προϋποθέτει την κα-
τάλληλη σύγχρονη αναβαθµισµένη υποδοµή των κτιρίων και τη
στελέχωση µε το αναγκαίο µόνιµο προσωπικό όλων των ειδικο-
τήτων που χρειάζονται για να υλοποιηθεί. Έτσι, αν και σωστά δια-
πιστώνετε ότι ο ύπνος, η διατροφή, το παιχνίδι σε εξωτερικούς
και εσωτερικούς χώρους, η µείωση της αναλογίας παιδιών και
παιδαγωγών είναι αναγκαία για την ουσιαστική αναβάθµιση της
παιδαγωγικής πράξης, τελικά µένετε µόνο στις διαπιστώσεις.
Γιατί; Γιατί αυτό απαιτεί γενναία χρηµατοδότηση για την εξασφά-
λιση όλων των υλικών και όχι µόνο όρων για την οποία κανένα
Υπουργείο σας δεν έχει δεσµευτεί.

Η αντίληψη του ΚΚΕ για την προσχολική αγωγή και φροντίδα
αφορά στο καθολικό δικαίωµα των παιδιών ως κοινωνική ανάγκη
τους που µε το ανάλογο περιεχόµενο συµβάλλει, ώστε να ανα-
πτύσσεται πιο βαθιά και ολόπλευρα η προσωπικότητά τους. Είναι
στοιχείο που εµείς θέλουµε να διαθέτει ο νέος άνθρωπος.

Συνοψίζοντας, το νέο πλαίσιο για την προσχολική αγωγή ως
προς την παιδαγωγική του διάσταση λέµε πως στερείται ερεισµά-
των από την πραγµατικότητα και την πείρα που ήδη υπάρχει και
δεν δίνει επιστηµονικές απαντήσεις, ώστε να εµπλουτιστεί και να
επεκταθεί η κατακτηµένη παιδαγωγική πράξη. Εναρµονίζει µέσω
της λειτουργίας και των στόχων των παιδικών σταθµών την
ένταση της εκµετάλλευσης των εργαζόµενων γονέων µε την υπο-
χρέωση που απορρέει από το γωνιακό τους ρόλο. Άσε που εν
µέσω πανηγυρικών τόνων δεν ψιθυρίστηκε καν το πιο απαραί-
τητο: η δηµιουργία σύγχρονων παιδικών σταθµών και πρόσληψη
µόνιµου προσωπικού.

Εποµένως, οι λαϊκές οικογένειες που αγωνιούν για τη σωστή
ανάπτυξη των παιδιών τους και δεν διαθέτουν τα αναγκαία µέσα
να το καλύψουν, µάλλον πρέπει να τα βγάλουν πέρα µόνες τους,
όπως γινόταν πάντα, δηλαδή.

Τελειώνοντας, καταλήγουµε πως η προσχολική αγωγή αποτε-
λεί επένδυση για την κερδοφορία του κεφαλαίου. Με ευκαιριακά
προγράµµατα, για κάποια παιδιά, ταΐζουν τον γιγαντωµένο ιδιω-
τικό τοµέα παροχών και κέντρων, αφού τα δηµόσια και δωρεάν
είναι σχεδόν ανύπαρκτα. Και επειδή τα παιδιά είναι η µόνη µορφή
αθανασίας -για την οποία µπορούµε να είµαστε σίγουροι- και η
αγωγή είναι αυτή που θα τους δώσει ρίζες και φτερά, όταν τους
τα κόβετε, καλό θα είναι να σκεφτείτε το καθήκον σας και τις
πολύ σοβαρές ευθύνες σας απέναντί τους.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος: Ευχαρι-

στούµε. 
Ο κ. Φωτόπουλος από την Ελληνική Λύση και αµέσως µετά η

κ. Κουρουπάκη, η κ. Κεφαλά, ο κ. Μιχαηλίδης, ο οποίος έκανε αλ-
λαγή µε την κ. Λινού, αµοιβαία.

Ορίστε, κύριε Φωτόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Διαβάσαµε χτες µία ανακοίνωση της Προέδρου του Αρείου

Πάγου µε την οποία ζητά τον σεβασµό προς την κορυφή της δι-
καιοσύνης και στη δικαιοσύνη γενικότερα.

Εχθές, όµως, εµείς ως Ελληνική Λύση βιώσαµε το εξής: Σε
προγραµµατισµένο ραντεβού του Προέδρου µας µε την Εισαγ-
γελέα του Αρείου Πάγου, η Εισαγγελέας του Αρείου Πάγου
έλειπε από τη θέση της ενώ το γνώριζε, ενώ είχε συµφωνηθεί το
ραντεβού, µε αποτέλεσµα να µη δεχτεί έναν πολιτικό Αρχηγό ο
οποίος πήγε στον Άρειο Πάγο. Άρα, ο σεβασµός προς τη δικαιο-
σύνη και από τη δικαιοσύνη πρέπει να είναι αµφίδροµος.

Έχουµε κάνει πολλή κουβέντα τις τελευταίες µέρες -και όχι
άδικα- για το τραγικό δυστύχηµα των Τεµπών. Αυτό το οποίο δεν
έχουµε αναδείξει, όσο θα έπρεπε, είναι µια τροπολογία την οποία
η Κυβέρνηση έφερε σε ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Ανάπτυ-
ξης και Επενδύσεων στις 26 Μαρτίου του 2023 -και αναφέροµαι
στο άρθρο 5- σύµφωνα µε την οποία τα µέλη της Επιτροπής

Εµπειρογνωµόνων -τα µέλη, δηλαδή, τα οποία θα δώσουν τις
οδηγίες και τα αποτελέσµατα- δεν δέχονται οδηγίες και υποδεί-
ξεις -σωστό- δεν ευθύνονται, δεν διώκονται και δεν εξετάζονται
για γνώµη που διατύπωσαν ή ψήφο που έδωσαν, κατά την άσ-
κηση των καθηκόντων τους, στο πλαίσιο της λειτουργίας της ως
άνω επιτροπής.

Αυτό είναι ένα πολύ σηµαντικό στοιχείο. Καταδεικνύει τη βια-
σύνη, την οποία έδειξε η Κυβέρνηση εκείνες τις ηµέρες και προ-
έβη σε κάποιες πράξεις, σε κάποιες καταστάσεις, αλλά το
γεγονός ότι πριν συµπληρωθεί µήνας από το τραγικό δυστύχηµα,
έφερε µία τροπολογία και δίνει ασυλία σε αυτούς οι οποίοι θα
εξετάσουν αυτό το δυστύχηµα, εµάς µας προβληµατίζει.

Και έρχοµαι τώρα στις τροπολογίες τις οποίες καταθέσατε,
σύµφωνα µε τις οποίες συνεχίζετε µια παράδοση την οποία έχει
αυτή η Κυβέρνηση. Μέσα στις τροπολογίες τις οποίες έχουνε και
σωστά στοιχεία και µε τα οποία και εµείς θα συµφωνούσαµε και
όλο το πολιτικό σύστηµα, όπως για παράδειγµα στην τροπολογία
318, όπου έχετε την παράταση εξαίρεσης των τηλεοπτικών σταθ-
µών -ένα παράδειγµα αναφέρω- από τον ειδικό φόρο τηλεοπτι-
κών διαφηµίσεων, µας φέρνετε και στοιχεία µε τα οποία δεν
µπορούµε να υπερψηφίσουµε, όπως είναι το άρθρο 4, σύµφωνα
µε το οποίο ο Υπουργός οικονοµικών καθορίζει τη διαδικασία
αξιολόγησης των στελεχών της Ανεξάρτητης -κατά τα άλλα-
Αρχής Δηµοσίων Εσόδων.

Το ίδιο ισχύει και σε µεγαλύτερο βαθµό µε την τροπολογία 319.
Στην τροπολογία 319, ενώ -κατά τα άλλα- υπάρχουν στοιχεία που
αφορούν το Πρόγραµµα Δηµογραφικής Ανάπτυξης και για τα
οποία θα µπορούσαµε να συµφωνήσουµε και -γιατί όχι- να τα
υπερψηφίσουµε, έρχεστε µε το άρθρο 3 -το έχετε δει το άρθρο
3 στην τροπολογία 319, κυρία Υπουργέ;- που αφορά ρυθµίσεις
για την τήρηση λογιστικών βιβλίων και κατάρτιση οικονοµικών κα-
ταστάσεων της Δηµόσιας Υπηρεσίας Απασχόλησης. Μιλάµε, δη-
λαδή, για τον πρώην ΟΑΕΔ, µιλάµε για τη ΔΥΠΑ. Σύµφωνα µε
άρθρο, λοιπόν, προβλέπεται ότι η Δηµόσια Υπηρεσία Απασχόλη-
σης -ακούστε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές- προβαίνει σε ανά-
θεση -ή δύναται να προβαίνει- εκτέλεσης υπηρεσιών σε φορείς
του δηµοσίου. Αλήθεια, ποιος φορέας του δηµοσίου θα κάνει τή-
ρηση των βιβλίων στη Δηµόσια Υπηρεσία Απασχόλησης ή σε φυ-
σικά ή νοµικά πρόσωπα µε σχετική αποδεδειγµένη εµπειρία; Τι
πάει να πει αυτό;

Μιλάµε, δηλαδή, για µία πόρτα η οποία ανοίγει -κατά την προ-
σωπική µου άποψη και κατά το παρελθόν, αλλά και από αυτά τα
οποία έχουµε δει από την Κυβέρνησή σας- για εταιρείες οι οποίες
παρέχουν -οι λεγόµενες «Big Four»- και ελεγκτικές υπηρεσίες και
συµβουλευτικές και εσχάτως και λογιστικές υπηρεσίες σε φορείς
του δηµοσίου τοµέα, τις οποίες εσείς δίνετε αφειδώς µε απευ-
θείας αναθέσεις, για να διεκπεραιώσουν τι; Την τήρηση των λο-
γιστικών βιβλίων της Δηµόσιας Υπηρεσίας Απασχόλησης από το
2016 µέχρι το 2023.

Αλήθεια, δεν έχει συντάξει η ΔΥΠΑ οικονοµικές καταστάσεις
οκτώ χρόνια; Αυτό προκύπτει. Θα θέλαµε µία απάντηση.

Έρχοµαι τώρα στο ίδιο το νοµοσχέδιο. Φέρατε σε ένα σχέδιο
νόµου την ποσόστωση των γυναικών στα διοικητικά συµβούλια
εταιρειών. Αυτή κρίνατε ότι ήταν η ανάγκη της κοινωνίας αυτή τη
στιγµή; Αυτό πιστεύετε ότι είναι το πρόβληµα των εταιρειών;
Αυτό είναι το πρόβληµα της ελληνικής κοινωνίας; Γιατί δεν φέρ-
νατε τις οδηγίες, παραδείγµατος χάριν, για την ενσωµάτωση
στην ελληνική νοµοθεσία του ορίου ΦΠΑ, για την ένταξη σε κα-
θεστώς ΦΠΑ που υπάρχει στην Ευρωπαϊκή Ένωση και το οποίο
δίνει τη δυνατότητα µέχρι 85.000 να υπάρχει απαλλαγή από τον
ΦΠΑ και στην Ελλάδα το έχετε αφήσει στα 10.000 ευρώ; Εν πάση
περιπτώσει, αν υπήρχε και η παραµικρή αµφιβολία ότι η Κυβέρ-
νηση αυτή προωθεί τη woke ατζέντα στην Ελλάδα, το νοµοσχέδιο
αυτό επιβεβαιώνει αυτό ακριβώς. Όχι µόνο υιοθετεί στο Ελληνικό
Δίκαιο µία ακόµη από τις απαράδεκτες ευρωπαϊκές Οδηγίες,
αλλά τη νοµοθετεί και επί το αυστηρότερο.

Το νοµοσχέδιο αυτό εντάσσεται στη φιλοσοφία των δήθεν θε-
τικών διακρίσεων και παρουσιάζεται σε µία περίοδο στην οποία
στις Ηνωµένες Πολιτείες ξηλώνουν ό,τι έχει να κάνει µε τη wοke
ατζέντα. Νοµοθετούµε και ενσωµατώνoυµε στο Ελληνικό Δίκαιο,
µία κατ’ εµάς αχρείαστη Οδηγία και λέω αχρείαστη, γιατί αν δει
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κανείς τα οικονοµικά στοιχεία των οικονοµιών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, θα διαπιστώσει ότι βρίσκεται στο 80% περίπου της απο-
τελεσµατικότητας που έχει η αµερικανική οικονοµία. Και βρίσκε-
ται στο 80%, µε βάση τα στοιχεία του 2024 και µε βάση την
οικονοµία, όπως έτρεχε, επί της προηγούµενης διακυβέρνησης,
επί διακυβέρνησης των Δηµοκρατικών.

Με τα µέχρι τώρα δεδοµένα θεωρούµε ότι από το 2025 και επί
διακυβέρνησης Τραµπ, θα αλλάξει αυτό το ποσοστό επί τα χείρω
για την ευρωπαϊκή οικονοµία. Η, δε, ελληνική οικονοµία είναι στο
50% της ευρωπαϊκής οικονοµίας. Αυτό τι σηµαίνει; Αυτό σηµαίνει
ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση αντί να ασχολείται µε συνθήκες και µε
αποφάσεις οι οποίες θα δώσουν στην ευρωπαϊκή οικονοµία µία
ώθηση, για να επιστρέψει στην κανονικότητα, για να επιστρέψει
στη βιοµηχανοποίηση, κάθεται και βγάζει οδηγίες και ασχολείται
µε πράγµατα, όπως είναι τα καλαµάκια στα µπουκάλια. Έτσι δεν
πρόκειται να πάµε πουθενά. Όσο υιοθετούµε κι εµείς ως ελληνική
έννοµη τάξη, ως ελληνικό Κοινοβούλιο, ως ελληνική πολιτική
σκηνή, τέτοιες οδηγίες, αντί να προσπαθήσουµε και να φέρουµε
στο ελληνικό Κοινοβούλιο δράσεις οι οποίες θα αλλάξουν το µεί-
γµα της ελληνικής οικονοµίας, για να µπορέσουµε να αρχίσουµε
να παράγουµε, δυστυχώς, θα ερχόµαστε πίσω, δυστυχώς, θα
βλέπουµε χώρες, όπως είναι οι Ηνωµένες Πολιτείες, η Κίνα, αλλά
και άλλες χώρες της Ανατολικής Ασίας, να µας ξεπερνάνε και να
γινόµαστε ουραγοί σε επίπεδο οικονοµικό.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει τον λόγο η κ. Κουρουπάκη από τη Νίκη και αµέ-
σως µετά η κ. Κεφαλά.

ΑΣΠΑΣΙΑ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τον Ιούνιο του

2023 συστάθηκε από τον Πρωθυπουργό το Υπουργείο Κοινωνι-
κής Συνοχής και Οικογένειας. Βρισκόµαστε στο 2025 και αναρω-
τιέται κανείς αν το Υπουργείο αυτό ασχολείται µε το µείζον
πρόβληµα της χώρας που είναι η κατάρρευση των γεννήσεων.
Ποια είναι, λοιπόν, η νοµοθετική παραγωγικότητα και η πρωτο-
βουλία του εν λόγω Υπουργείου; Σχεδόν καµία. Έχουµε ένα ψη-
φισµένο νοµοσχέδιο τον Απρίλιο του 2024 για τη στέγαση και
εργασία για τους άστεγους. Αυτό που συζητάµε σήµερα είναι το
δεύτερο νοµοσχέδιό σας. Και αντί σε αυτό να συµπεριληφθούν
οι πολιτικές για την αντιµετώπιση της δηµογραφικής κρίσης, βρι-
σκόµαστε ενώπιον ρυθµίσεων για το αµφιλεγόµενο ζήτηµα της
ισόρροπης εκπροσώπησης των φύλων σε θέσεις διευθυντικών
στελεχών. 

Στην θεωρία το νοµοσχέδιο και η κοινοτική Οδηγία που ενσω-
µατώνεται σε αυτό στοχεύουν στην προώθηση των γυναικών που
έχουν τα ίδια ή µεγαλύτερα προσόντα από άνδρες σε διευθυντι-
κές θέσεις, ώστε να τηρείται η ποσόστωση του 25% ή του 35%
κατά περίπτωση. Οι επιχειρήσεις καλούνται να υποβάλλουν ειδι-
κές εκθέσεις συµµόρφωσης υπό τη «δαµόκλειο σπάθη» των εξο-
ντωτικών προστίµων από την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς, εφόσον
δεν τεκµηριώνουν επαρκώς τον λόγο για τον οποίο δεν τηρούν
την ποσόστωση.

Στην πράξη ξέρουµε τι θα συµβεί. Οι εταιρείες θα διορίζουν
γυναίκες σε διευθυντικές θέσεις όχι λόγω των προσόντων τους,
αλλά για να αποφύγουν τον κίνδυνο επιβολής προστίµων. Αυτό
πρώτα και κύρια προσβάλλει εµάς τις γυναίκες. Διότι εκτός από
τις όποιες προκαταλήψεις, θα καλούµαστε να αντιπαλέψουµε τη
σκιά της αµφιβολίας που το νοµοσχέδιο δηµιουργεί σε κάθε δια-
δικασία πρόσληψης σε διευθυντική θέση. Θα υπονοµεύσει την
ικανότητα των γυναικών να εµπνέουν τον σεβασµό και την αφο-
σίωση του προσωπικού που θα διευθύνουν. Αυξάνει τις αντιθέ-
σεις µεταξύ των δύο φύλων και τροφοδοτεί τον διχασµό και τη
διαίρεση µέσα στην κοινωνία.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η αλλαγή ηγεσίας στις Ηνωµένες
Πολιτείες έριξε ένα δυνατό φως στα πραγµατικά πολιτικά διλήµ-
µατα. Θα παραµείνουµε ως Ελλάδα και Ευρώπη όµηροι στα
χέρια της γραφειοκρατίας των Βρυξελλών, µιας γραφειοκρατίας
που αντί να ασχολείται µε την υπογεννητικότητα και την ισλαµο-
ποίηση αναλίσκεται στην έκδοση ανερµάτιστων Οδηγιών, όπως

αυτή που ενσωµατώνουµε σήµερα, στην εθνική νοµοθεσία; Θα
παραµείνουµε όµηροι της εγκληµατικής ιδεολογίας του δικαιω-
µατισµού και της τυραννίας της µειοψηφίας στην οποία αναφέρ-
θηκε ο ίδιος ο Πρωθυπουργός; Θα συνεχίζουµε να εφαρµόζουµε
σε όλους τους τοµείς της οικονοµίας και της κοινωνίας ένα δια-
βρωτικό και ολέθριο σύστηµα ανταµοιβών βασισµένο όχι στην
προσωπική αξία, αλλά στον σεξουαλικό προσανατολισµό, το
φύλο ή την ταυτότητα φύλου, ένα σύστηµα που ταΐζει µια νοµεν-
κλατούρα γραµµατειών, επιτροπών και κρατικοδίαιτων δικαιωµα-
τιστών που πάει να µπλέξει και την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς σε
αυτό τον κυκεώνα ή µήπως θα αλλάξουµε πορεία, να βάλουµε
δηλαδή τις ανάγκες του έθνους και του λαού πάνω από κάθε
εφήµερο ιδεολόγηµα;

Από την πλευρά µας, ως Νίκη, δεσµευόµαστε να καταργή-
σουµε τις πολιτικές του δικαιωµατισµού και όλες τις δοµές των
Υπουργείων και των κρατικοδίαιτων ΜΚΟ που τις εξυπηρετούν.
Να απαγορεύσουµε σε επιχειρήσεις που υπηρετούν αυτές τις πο-
λιτικές την πρόσβασή τους σε δηµόσια έργα και χρηµατοδοτή-
σεις. Να κατευθύνουµε τους πόρους που διοχετεύονται στην
παρασιτική γραφειοκρατία του δικαιωµατισµού στο ταµείο αντι-
µετώπισης δηµογραφικής κρίσης που προτείνουµε να συσταθεί.

Ως Νίκη, πιστεύουµε στην ισοτιµία των δύο φύλων, δηλαδή
αναγνώριση της ίσης αξίας και σπουδαιότητας που έχουν ο άν-
δρας και η γυναίκα βάσει των διακριτών ρόλων που αναλαµβά-
νουν για τη δηµιουργία της οικογένειας και την αναπαραγωγή
του πατρικού και µητρικού προτύπου. Θα παλέψουµε µε όλη µας
την ψυχή απέναντι στο σύστηµα αντιλήψεων και ρυθµίσεων που
αναπαράγουν µε συνέπεια το στερεότυπο ότι η µητέρα νοικο-
κυρά βρίσκεται σε άνιση και υποδεέστερη θέση από τον επιτυ-
χηµένο άνδρα επαγγελµατία ή την εργαζόµενη και οικονοµικά
ανεξάρτητη γυναίκα, ένα σύστηµα αξιών που οδήγησε σε ρα-
γδαία πτώση των γεννήσεων µετά τη δεκαετία του 1980 και στη
δηµογραφική κατάρρευση που βιώνουµε σήµερα.

Θέλετε, κυρία Υπουργέ, να επιβραβεύσετε τις επιχειρήσεις; Να
το πράξετε. Όχι, όµως, µε το απαράδεκτο σήµα ισότητας που
αναφέρετε στο άρθρο 10 του νοµοσχεδίου, όχι µε συµπεριληπτι-
κές πολιτικές που εξαρτούν την επαγγελµατική ανέλιξη µε κριτή-
ρια διαφορετικά από την προσωπική αξιοσύνη. Δώστε στις
επιχειρήσεις υλική και ηθική επιβράβευση εάν οι υπάλληλοί τους
ενθαρρύνονται να κάνουν οικογένεια και παιδιά. Επιβάλλετε την
καταγραφή του δείκτη γεννήσεων για το προσωπικό που απα-
σχολείται σε κάθε µεγάλη δηµόσια ή ιδιωτική επιχείρηση. Δηµι-
ουργήστε ένα σήµα εθνικής ευθύνης και δώστε το σε όποια
επιχείρηση υπηρετεί την στρατηγική επιλογή της δηµογραφικής
ανάκαµψης.

Κλείνοντας, θα ήθελα να αναφερθώ στις παρεµβάσεις που κά-
νετε στο πρόγραµµα «Κυψέλη» για τους βρεφικούς, βρεφονηπια-
κούς και παιδικούς σταθµούς. Με λύπη µου διαπιστώνω ότι δεν
λάβατε καθόλου υπ’ όψιν σας την κριτική και τα ερωτήµατα που
έθεσε στο πλαίσιο της δηµόσιας διαβούλευσης η Πανελλήνια
Οµοσπονδία Συλλόγων Ιδιωτικών Παιδικών Σταθµών.

Θα σταθώ σε δύο από τα πολλά σηµεία αυτής της κριτικής.
Πρώτον, στην απουσία σαφών ρυθµίσεων αναφορικά µε τον
τρόπο και τις διαδικασίες επιµόρφωσης και αξιολόγησης των παι-
δαγωγών της πρώιµης ηλικίας.

Δεύτερον, στην εφαρµογή ψυχοµετρικών εργαλείων για τον
έλεγχο της ανάπτυξης των βρεφών και νηπίων χωρίς τις απαιτού-
µενες δικλίδες ασφαλείας, χωρίς να διευκρινίζεται ο τρόπος εξει-
δίκευσης του προσωπικού σε αυτόν τον τοµέα και χωρίς να
διασφαλίζεται η συναίνεση των γονέων. Θυµίζω ότι ο κώδικας δε-
οντολογίας των ψυχολόγων απαγορεύει τη διάδοση ψυχολογι-
κών δοκιµασιών µεταξύ µη ειδικών. Απαγορεύει, επίσης, την
εξέταση ενός ανήλικου χωρίς τη συγκατάθεση και των δύο γο-
νέων. Είναι σκανδαλώδες να στερείτε στους γονείς το θεµελιώ-
δες δικαίωµα να παρέχουν τη συναίνεσή τους τόσο για τη
διεξαγωγή των ψυχοµετρικών τεστ στα παιδιά τους όσο και για
την διαδικασία και τον χρόνο τήρησης των σχετικών προσωπικών
δεδοµένων από τους σταθµούς.

Κυρία Υπουργέ, τι να πούµε. Έξι χρόνια διακυβέρνησης Μη-
τσοτάκη και ακόµα δεν έχετε παρουσιάσει µια στρατηγική αντι-
µετώπισης της δηµογραφικής κρίσης ούτε βέβαια τις νοµοθετι-
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κές πρωτοβουλίες που απαιτούνται για την υλοποίησή της. Ο
χρόνος που περνάει για την σοβαρή αντιµετώπιση αυτών των
προβληµάτων λειτουργεί εις βάρος του κράτους και εξαντλεί την
ανοχή του ελληνικού λαού απέναντι στην Κυβέρνησή σας.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Δηµοκρατικού Πατριω-

τικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στώ.
Τον λόγο έχει η κ. Κεφαλά από την Πλεύση Ελευθερίας και

αµέσως µετά o κ. Μιχαηλίδης.
ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ πολύ.
Σας χαιρετώ όλους. Είναι ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο σήµερα

το οποίο έχει βαθιά νοήµατα που πιστεύουµε ότι δεν έχουµε
ακουµπήσει ακόµα ως κοινωνία.

Θα κάνω µία µικρή παρένθεση. Να σηµειώσω, σαν σχολιασµό
ίσως και στη χθεσινή διαδικασία, ότι η κοινωνία γνωρίζει πια και
ότι η απόσταση ανάµεσα στον λαό και στην πολιτική είναι σχεδόν
µηδενική. Οι ταχύτητες που µαθαίνονται και ανταλλάσσονται οι
πληροφορίες είναι µηδενικές. Η παντοκρατορία της τηλεόρασης
δεν υπάρχει κι έτσι η δυναµική της πολιτικής παραπλάνησης έχει
αποδυναµωθεί. Είναι ολοφάνερο αυτό.

Παρ’ όλα αυτά, κάποιοι επιµένουν να επικαλούνται τη δηµο-
κρατία και τους θεσµούς για να κρατήσουν τη φωτιά της διαπλο-
κής ζωντανή. Ακόµη και η Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων
έθεσε σοβαρότατα ζητήµατα και συµπλέει µε τον κόσµο. Διορι-
σµένοι ανώτατοι δικαστικοί λειτουργοί δεν διστάζουν να κυνηγή-
σουν ακόµα και πολίτες που λένε τη γνώµη τους και τους
κυνηγούν ως εχθρούς της δηµοκρατίας και της σταθερότητας.

Όπως και να µας βαφτίζετε, όπως και να βαφτίζετε τους αν-
θρώπους, ακραίους, αδιάφορους, επικίνδυνους, ανύπαρκτους,
τρελούς, αστείους, παρ’ όλα αυτά όλοι θα είµαστε εδώ και όλοι
θα είναι εδώ ως προέκταση, όχι των αγανακτισµένων πλέον, γιατί
όταν είσαι αγανακτισµένος κάτι διαπραγµατεύεσαι και κάτι διεκ-
δικείς, αλλά ως προέκταση των απελπισµένων. Δεν θα ξεχάσω
την απόκοσµη σιωπή που υπήρχε στο κάλεσµα που έγινε για τα
Τέµπη από τους συγγενείς των θυµάτων. Όταν σκοτώθηκε ο
Ερµής Θεοχαρόπουλος, πριν τα Τέµπη, δεν νιώσαµε αγανά-
κτηση. Νιώσαµε απελπισία. Γιατί καταλάβαµε ακριβώς ποιος είναι
ο βαθµός του κινδύνου που βρίσκεται η χώρα και του κινδύνου
που βρίσκονται τα παιδιά µας και του κινδύνου που βρισκόµαστε
όλοι µας.

Έχουµε, λοιπόν, ένα περιβάλλον, µία πραγµατικότητα ακρί-
βειας, µία καινούργια ίσως ενεργειακή κρίση προ των πυλών, δια-
φθορά, πληµµύρες, σεισµούς που γίνονται στη Σαντορίνη και
στην Αµοργό και βλέπουµε την πολιτική ηγεσία να ξεπλένει τα
χέρια της ουσιαστικά. Το λιγότερο που έχουµε υποχρέωση να κά-
νουµε είναι να αποχωρούµε και να διαµαρτυρόµαστε γι’ αυτήν
ακριβώς την προσβολή των δηµοκρατικών θεσµών από εσάς, για
όλα αυτά τα διαρκή ψέµατα που κανονικά θα έπρεπε να συνο-
δεύονται από πολιτική ευθύνη και παραιτήσεις. Θα έπρεπε του-
λάχιστον να υποστείτε µε σεβασµό όλες τις αντιδράσεις µέσα
στη Βουλή και έξω από αυτήν. Αυτό τουλάχιστον θα ήταν ένα
είδος καλής στάσης και αξιοπρέπειας.

Αυτό ακριβώς το πρόβληµα αντιµετωπίζουµε παντού. Όσες
προσπάθειες προόδου και να κάνουµε, τις κάνουµε αλληθωρίζο-
ντας, κοιτώντας µε το ένα µάτι µπροστά και µε το άλλο πίσω. Μι-
λάµε για ισότητα σήµερα. Λέµε ότι θα σπάσουµε τη γυάλινη
οροφή που κρατάει τις γυναίκες µακριά από θέσεις υψηλής ευ-
θύνης.

Πώς θα το κάνουµε αυτό όταν τα κορίτσια µας και τα αγόρια
µας µεγαλώνουν σε ένα περιβάλλον ανάµεσα στη θρησκευτική
παράδοση, µε την οποία δεν έχουµε κανένα πρόβληµα φυσικά,
γιατί πρεσβεύουµε το δικαίωµα των ανθρώπων να µπορούν να πι-
στεύουν και να πράττουν αυτό που λέει η καρδιά τους.

Παρ’ όλα αυτά η θρησκευτική παράδοση, την οποία µαθαί-
νουµε στα παιδιά µας από µικρή ηλικία έχει πολύ συγκεκριµένη
θέση για την όψη, για τη θέση και για τον προορισµό της γυναί-
κας και από την άλλη στηρίζουµε την αυτοδιάθεση, την ελευθε-
ρία και την αυτοδυναµία της γυναίκας ως αναφαίρετο δικαίωµά
της. Και τελικά υπερασπιζόµαστε τα δικαιώµατα όλων των αν-

θρώπων, ακόµα και στην πίστη. Δεν µπορούµε, λοιπόν, να λέµε
από τη µία στην γυναίκα να φοβάται τον άνδρα και από την άλλη
να µην τον φοβάται. Δεν µπορείς να ανήκεις στον άνδρα σου και
από την άλλη να λέµε στα κορίτσια µας ότι δεν ανήκουµε σε κα-
νέναν. Δεν µπορείς να µαθαίνεις από τη µία ότι η γυναίκα είναι
ακάθαρτη στην έµµηνο ρύση και από την άλλη ιερή. Δεν µπο-
ρούµε να λέµε µύθους και να τους µεταφράζουµε στο 2025 ως
πραγµατικά γεγονότα, λέγοντας ας πούµε την ιστορία του Αδάµ
και της Εύας και να λέµε στις γυναίκες ότι έχουν βγει από το
πλευρό του άντρα για να τον συντροφεύουν και ότι είµαστε υπεύ-
θυνοι για την εξαπάτησή του. Καταλαβαίνετε, δηλαδή, ότι η γυ-
ναίκα είναι καταραµένη και ευλογηµένη ταυτόχρονα σε αυτήν την
κοινωνία και είναι υποκριτικό.

Τα µηνύµατα για τη γυναίκα είναι διπλά. Σου ανήκει το σώµα
σου αλλά όχι αυτό που είναι µέσα στο σώµα σου. Δεν µπορούµε
να λέµε στα κορίτσια «µπορείς να γίνεις ό,τι θέλεις όταν µεγαλώ-
σεις». Θα έπρεπε να είναι αυτονόητο, δεν θα έπρεπε να το λέµε
καν. Και πρέπει να πάρουµε µία απόφαση µε ποιον θέλουµε να
συνοµιλούµε. Ίσως εκεί είναι το θέµα µας. Όλες οι γνώµες µε-
τράνε, αλλά πρέπει να αποφασίσουµε προς τα πού θέλουµε να
πάµε. Αν θέλω να µιλήσω για παράδειγµα για την εθελοντική αι-
µοδοσία, δεν θα σχεδιάσω ένα πρόγραµµα µε έναν µάρτυρα του
Ιεχωβά ας πούµε, που είναι καθ’ όλα σεβαστή η άποψή του, αλλά
δεν µετέχουν στις µεταγγίσεις αίµατος και το ξέρουµε όλοι. Κι
όµως αυτές οι πεποιθήσεις -και το λέω πολύ σοβαρά- κάνουν
όλες τις προσπάθειές µας να αποτυγχάνουν και την κοινωνία να
χωρίζεται στα δύο. Και το κάνουµε ξέροντας τον σκοπό αυτό και
εκµεταλλευόµενοι αυτόν το σκοπό.

Το ίδιο σαθρό υπόβαθρο στην πρόληψη για τα ΑµεΑ. Τη στιγµή
που όλοι γνωρίζουµε ακόµα και την αδυναµία στο απλό και στο
αυτονόητο, στο δικαίωµα για απρόσκοπτη, ελεύθερη µετακίνηση
των ΑµεΑ.

Το πρόγραµµα του νοµοσχεδίου επικεντρώνεται κυρίως σε
βελτιώσεις κατοικιών και χώρων εργασίας, ενώ η προσβασιµό-
τητα σε δηµόσιους χώρους, σε µέσα µεταφοράς και εκπαιδευ-
τικά ιδρύµατα παραµένει ανεπαρκής. Γίνεται προσπάθεια να
καταγραφούν άτοµα που δεν έχουν καταγραφεί ακόµα στο ψη-
φιακό µητρώο, πράγµα καλό. Το πρόγραµµα παραµένει περιορι-
σµένο σε άτοµα µε κινητική αναπηρία όµως και αναπηρία όρασης
και ακοής. Η νοητική και ψυχοκινητική αναπηρία; Παραβλέπεται.
Για άλλη µια φορά συµπερίληψη και ισότητα, αλλά όχι για όλους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Το πρόγραµµα απασχόλησης ατόµων µε διαταραχές αυτιστι-

κού φάσµατος πώς θα υποστηριχθεί χωρίς δέσµευση των εργο-
δοτών για διατήρηση των θέσεων εργασίας; Τι θα γίνει µετά το
τρίχρονο πρόγραµµα; Μήπως θα καλύψει τελικά την ανάγκη των
επιχειρήσεων για επιδοτούµενους εργαζόµενους; Πώς προστα-
τεύεται αυτή η ευάλωτη οµάδα από τον νοµοθέτη; Γιατί όχι πρόσ-
ληψη ατόµων µε αυτισµό και στο δηµόσιο; Ο νόµος για την
πρόσληψη ΑµεΑ στο δηµόσιο έχει µείνει ανενεργός για χρόνια.
Η κοινωνική πολιτική δεν µπορεί να βασίζεται σε πιλοτικά προ-
γράµµατα µε ηµεροµηνία λήξης, αλλά σε µία διαρκή και θεσµικά
κατοχυρωµένη δέσµευση για πραγµατική ισότητα. Τα προσωπικά
δεδοµένα των παιδιών στο πρόγραµµα «Αθηνά» αποτελούν ένα
νοµικά γκρίζο σηµείο, όπως και στην περίπτωση της προπληρω-
µένης κάρτας κοινωνικών παροχών. Μεγάλος όγκος προσωπικών
δεδοµένων, χωρίς σαφή προστασία για το πώς θα χρησιµοποι-
ηθούν και από ποιον. Ποιο θα είναι το εκπαιδευµένο προσωπικό
που αναφέρεται µέσα και ποιας ειδικότητας; Παιδαγωγοί, ψυχο-
λόγοι; Ποιοι ακριβώς; Και πώς θα γίνει η υποστήριξη των γονέων
που ευαγγελίζεται το νοµοσχέδιο; Δεν υπάρχει καµία αναφορά
σε χρηµατοδότηση ή σε διευκολύνσεις για γονείς που χρει-
άζονται ενίσχυση. Ούτε στη γνωστική ανάπτυξη, ούτε στην επι-
µόρφωση παιδαγωγών βρίσκουµε λεπτοµέρειες. Ποια θα είναι τα
ψυχοµετρικά εργαλεία και ποιοι θα τα χειρίζονται; Οι παιδαγωγοί
µετά από επιµόρφωση και όχι εξειδικευµένο προσωπικό; Και πρα-
γµατικά εµείς απορούµε, αλλά άνθρωποι που έχουν αναλάβει
αυτό το νοµοσχέδιο να το κάνουν πραγµατικότητα και συγκεκρι-
µένα για το πρόγραµµα «Αθηνά», διαµαρτύρονται. Και βέβαια,
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ανησυχούµε για τον κίνδυνο µετατροπής των βρεφονηπιακών
σταθµών σε κέντρα διάγνωσης µαθησιακών δυσκολιών, που θα
γίνονται εύκολα, µε ανειδίκευτο προσωπικό, αλλοιώνοντας και
τον παιδαγωγικό τους ρόλο. Για τα παιδιά ΑµεΑ µεταφέρει στους
παιδικούς σταθµούς αρµοδιότητες που ανήκουν σε εξειδικευµέ-
νες δοµές ειδικής αγωγής, χωρίς όµως να παρέχει τους κατάλ-
ληλους πόρους και την κατάλληλη στελέχωση. Οι επιπρόσθετες
απαιτήσεις σε προσωπικό και εξειδικευµένες υπηρεσίες θα δηµι-
ουργήσουν οικονοµική πίεση στις δοµές, κάτι που µπορεί να οδη-
γήσει σε αυξήσεις στα τροφεία φυσικά ή σε περικοπές υπηρε-
σιών, πλήττοντας τα παιδιά των λιγότερων προνοµιούχων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-
λώ, κυρία συνάδελφε.

ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Τελειώνω.
Με αυτές τις ελλείψεις το ελληνικό κράτος δεν δηµιουργεί

δοµές που λύνουν προβλήµατα, αλλά διατηρεί έναν φαύλο κύκλο
εξαρτήσεων φιλανθρωπικών παροχών και προσωρινών λύσεων.

Ευχαριστούµε πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

τώρα έχει ο κ. Μιχαηλίδης από το ΠΑΣΟΚ. Έχει γίνει αµοιβαία
αλλαγή µε την κ. Λινού.

Αµέσως µετά, τον λόγο θα πάρει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος της Νίκης κ. Νίκος Παπαδόπουλος. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, παίρνω τον λόγο για να αναφερθώ µόνο καθ’ ύλην αρµοδιό-
τητας στην τροπολογία που έχει φέρει ο Υπουργός Ναυτιλίας,
µία ακόµη αναστάτωση η οποία υφίσταται στα νησιά του Αιγαίου.

Κύριε Πρόεδρε, ξέρετε ότι στη ναυτιλία δεν υπάρχουν κενά. Η
ναυτιλία είναι σαν την ατµόσφαιρα. Κενά δεν υπάρχουν. Όλα
είναι ρυθµισµένα εδώ και δεκαετίες, ιδιαίτερα στα θέµατα της
ακτοπλοΐας, πολύ περισσότερο στην ποντοπόρο ναυτιλία. Μόνο
τρικυµία υπάρχει στη θάλασσα, αλλά δεν πρέπει να επεκτείνεται
και στα µυαλά των ιθυνόντων.

Έχουµε ένα πλήρες πλαίσιο νοµοθετικό, ρυθµιστικό, κανονι-
στικό που πραγµατικά πρέπει να προσπαθείς να το διαταράξεις.
Πριν λίγο καιρό αναστατώθηκαν Δωδεκάνησα και Κυκλάδες από
την επιµονή του Υπουργείου Ναυτιλίας να τροποποιήσει, να αλ-
λάξει το υφιστάµενο καθεστώς δεκαετιών όπου σε ένα πλοίο λαϊ-
κής βάσης της Καλύµνου καθ’ όλα αξιόπλοο, το οποίο συντη-
ρούσε και πολλές οικογένειες εκεί, αλλά και στα άλλα νησιά και
συνέδεε µε τον καλύτερο τρόπο τα νησιά της περιοχής, κατέ-
βαλλε προσπάθειες -δεν λέω σκοπίµως- να το βγάλει εκτός δια-
γωνισµού. Με τι τρόπο; Έβαλε όρια ηλικίας απαγορευτικά γι’
αυτό το πλοίο λαϊκής βάσης, αύξησε και το συµβατικό κόστος για
το κυκλικό ταξίδι σε ένα υπέρογκο ύψος µε αποτέλεσµα να ανοί-
ξει η «όρεξη» –επιτρέψτε µου τη λέξη- πλοίων από διάφορα ση-
µεία να συµβληθούν γι’ αυτήν τη γραµµή µε αποτελέσµατα πολύ
δυσάρεστα και για την τοπική κοινωνία και για την εταιρεία αυτή
της λαϊκής βάσης.

Το ίδιο αλλά µε µεγάλη αναστάτωση έχει προκληθεί εδώ και
τέσσερις µήνες µε τη σύνδεση της Λήµνου από το Λαύριο, Λή-
µνος - Άγιος Ευστράτιος – Λήµνος - Καβάλα. Αυτή η σύνδεση
έπρεπε να συνεχίσει και για τα επόµενα χρόνια αλλά η µη ανά-
ληψη πρωτοβουλιών εκ µέρους του Υπουργείου Ναυτιλίας
άφησε τη σύµβαση να εκπνεύσει µε αποτέλεσµα να έχουµε φτά-
σει σήµερα, µετά από τέσσερις µήνες στη λήξη της σύµβασης
και να µην µπορεί να βρεθεί πλοίο. 

Αυτό οδήγησε στην ενεργοποίηση των άρθρων για απευθείας
αναθέσεις, κάτι ιδιαίτερα αγαπητό και προσφιλές στην Κυβέρ-
νηση, και προχωρεί αιφνίδια ο Υπουργός και προχθές στις 11 Φε-
βρουαρίου υπογράφει σύµβαση µε ένα πλοίο για τη γραµµή
Λαύριο - Άγιος Ευστράτιος – Λήµνος – Σαµοθράκη - Αλεξανδρού-
πολη.

Αντιλαµβάνεστε ότι ένας τόπος όπως είναι η Λήµνος, η οποία
εδώ και δεκαετίες έχει συνδέσει τη ζωή της και την οικονοµική
της ανάπτυξη µε την Καβάλα, εκεί έχουν αναπτύξει οι επιχειρή-
σεις την οικονοµική τους δραστηριότητα, εκεί έχουν µάθει εδώ
και δεκαετίες οι κάτοικοι να πηγαίνουν για έναν γιατρό, να σπου-
δάζουν τα παιδιά τους στα σχολεία της ευρύτερης περιοχής, στη

Θεσσαλονίκη κ.λπ., ξαφνικά, επειδή το Υπουργείο Ναυτιλίας δεν
µπόρεσε πραγµατικά να αφουγκραστεί και να κάνει έγκαιρα αυτά
που έπρεπε και αυτά για τα οποία ο νόµος τον διευκολύνει να
κάνει, αιφνιδιάζει τον τόπο και όχι µόνο, αλλά όλα τα νησιά της
περιοχής και βεβαίως την Αλεξανδρούπολη και τη Σαµοθράκη,
και το πλοίο το οποίο βρισκόταν και εξυπηρετούσε τη γραµµή
Αλεξανδρούπολη - Σαµοθράκη µπαίνει τώρα και σε µία άλλη
γραµµή, ελαττώνει ή αλλάζει τα δροµολόγια στις αρχικές του
υποχρεώσεις και δηµιουργεί τελικά ένα περίπλοκο σύστηµα συν-
δέσεων που έχει πραγµατικά ταράξει τις κοινωνίες και των νησιών
και της βορειοανατολικής Μακεδονίας.

Το Υπουργείο Ναυτιλίας ούτε καν αισθάνθηκε την ανάγκη να
έρθει σε διαβούλευση µε τα νησιά του Άη Στράτη, της Λήµνου,
µε την Καβάλα, µε τη Σαµοθράκη, µε την Αλεξανδρούπολη, αλλά
αυθαιρέτως αποφασίζει και τροποποιεί τα δροµολόγια. Το Υ-
πουργείο Ναυτιλίας δεν έχει καταφέρει ούτε σ’ αυτό το ελάχιστο
που του δίνει το δικαίωµα ο νόµος από τον µήνα Απρίλη να σχε-
διάσει αυτές τις διαδικασίες.

Και δεν είναι µόνο αυτό. Τι εντάσσει µέσα στην τροπολογία που
µας φέρνει να ψηφίσουµε; Να σας πω, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, ότι η απόφαση αυτή του κάθε Υπουργού να δροµολογή-
σει απευθείας αναθέσεις σε εταιρείες σύνδεσης των νησιών ή µε
άλλα µέρη της χερσαίας χώρας προϋποθέτει την έγκριση του
Συµβουλίου Ακτοπλοϊκών Συγκοινωνιών.

Και αυτό το παρακάµπτει και δεν αντιλαµβάνεται τους κινδύ-
νους που αναλαµβάνει και ο ίδιος προσωπικά που υπογράφει µια
τέτοια σύµβαση, παρά δίδει το δικαίωµα η σύµφωνη γνώµη του
Συµβουλίου Ακτοπλοϊκών Συγκοινωνιών να κατατεθεί µετά από
πέντε µέρες. Και δεν του φτάνει αυτό, αλλά και παρανόµως -κάτι
που αναφέρει και το Γενικό Λογιστήριο- δίνει δικαίωµα και στον
συµβεβληµένο πλοιοκτήτη την εγγυητική επιστολή που πρέπει να
καταθέσει έγκαιρα, που για άλλες περιπτώσεις είναι λόγος ακυ-
ρότητας για την υπογραφή µιας τέτοιας σύµβασης, να την προ-
σκοµίσει µετά από επτά µέρες, όταν το Δηµόσιο ζητάει έγκαιρα
εγγυητική επιστολή ακόµα και όταν βγαίνεις να πάρεις ένα πα-
γωτό. Αυτά πραγµατικά για άλλη µια φορά επιβεβαιώνουν ότι
αυτή η Κυβέρνηση δεν έχει καµία σχέση µε τη σοβαρότητα, τη
διαφάνεια και την πραγµατικά συναίσθηση των προβληµάτων, ιδι-
αιτέρως της νησιωτικής Ελλάδας. 

Εµείς θα το ψηφίσουµε γιατί πραγµατικά νοιαζόµαστε, έχουµε
την αγωνία για το πώς θα εξυπηρετηθούν αυτές οι περιοχές,
αλλά ελπίζω πολύ γρήγορα ο Υπουργός Ναυτιλίας να διορθώσει
αυτές τις αδυναµίες του.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας
«Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαι-
δευτικοί από το Γυµνάσιο Αιαντείου Σαλαµίνας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Παπαδόπουλος, Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος της Νίκης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Αξιότιµοι κύριοι και κυρίες συ-
νάδελφοι, θα ήθελα να ξεκινήσω την οµιλία µου µε κάτι πολύ σο-
βαρό που συνέβη χθες στη Θεσσαλονίκη. Η Θεσσαλονίκη είναι η
περιοχή από την οποία εκλέγοµαι, από τη Μακεδονία µας, δη-
λαδή είµαι Μακεδών. 

Πριν από δύο µήνες είχαµε κάνει καταγγελία για το ΠΑΜΑΚ,
το Πανεπιστήµιο Μακεδονίας, ότι προωθούσε τη µακεδονική
γλώσσα. Τώρα, έχουµε άλλο ένα εθνικό ολίσθηµα στο ίδιο πανε-
πιστήµιο. Χθες το απόγευµα ο Πρόεδρος του Τµήµατος Βαλκα-
νικών Σπουδών και ο Πρόεδρος του Τµήµατος Πολιτικών Επιστη-
µών του Πανεπιστηµίου Μακεδονίας, προκάλεσαν ξανά τον λαό
της Μακεδονίας στην τελετή απονοµής Βραβείων Ειρήνης και Συ-
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νεργασίας των Βαλκανικών λαών, στο πλαίσιο της δωρεάς του
Ιδρύµατος «Αλέξη Τσίπρα». Ο κ. Τσίπρας ξαναχτυπά τη Μακεδο-
νία! 

Χθες λοιπόν το απόγευµα στις 19.00’ απένειµε τα βραβεία ο
ίδιος ο κ. Τσίπρας και ακολούθησε η οµιλία του µε θέµα: «Η αξία
της ειρηνικής επίλυσης διαφορών σε έναν κόσµο αστάθειας και
πολλαπλών κρίσεων». Παραφράζω τον τίτλο και λέω: «Η αξία της
προδοσίας».

Αυτός είναι ο τίτλος, αγαπητοί µου συνάδελφοι. Όσο κι αν πα-
σχίζει το διεθνές σύστηµα να επαναφέρει τον κ. Τσίπρα στην κε-
ντρική πολιτική σκηνή, ο λαός δεν ξεχνά τον εφιάλτη που έζησε
-µε εκείνον ως Πρωθυπουργό- να προδίδει τη Μακεδονία µας
στους Σκοπιανούς µε την επαίσχυντη ενδοτική Συµφωνία των
Πρεσπών, όπου παραχωρήθηκε γλώσσα, εθνότητα και πολιτι-
σµός στους γείτονες. Μιλάµε για προδοσία την οποία δεχτήκατε
κι εσείς ως Κυβέρνηση. 

Επίσης, δεν µπορώ να ξεχάσω ότι το ίδιο πρόσωπο καταπά-
τησε την κορυφαία διαδικασία της δηµοκρατίας όταν φτάσαµε
σε δηµοψήφισµα. Το δηµοψήφισµα -όλοι το λένε- ότι είναι η κο-
ρυφαία εκδήλωση της δηµοκρατίας. Ο ηγέτης όταν αδυνατεί να
πάρει µια απόφαση, απευθύνεται στον λαό. Ο λαός τού έδωσε
ένα απόλυτο «όχι», µε το 62%, για τη συνέχιση της σφαγής του
στα µνηµόνια και ο κ. «Τσε Γκεβάρα» της ελληνικής πολιτικής τον
έγραψε στα «παλαιότερα των υποδηµάτων» του και έκανε την πε-
ριβόητη «κωλοτούµπα» που την καθιέρωσε παγκοσµίως ως όρο
διεθνώς. Υποτάχθηκε στους διεθνείς τοκογλύφους, προκειµένου
να µακροηµερεύσει πολιτικά και βλέπετε ότι θέλουν να τον επα-
ναφέρουν. 

Είναι ο ίδιος, που ως γνωστόν -το λέω σε εσάς τους αριστε-
ρούς- ήταν εναντίον των ιδιωτικών πανεπιστηµίων, αλλά αναγο-
ρεύτηκε επίτιµος διδάκτωρ σε ιδιωτικό πανεπιστήµιο της Τουρ-
κίας, παρακαλώ, από τον κ. Ραχµί Κοτς ο οποίος είναι και σύµ-
βουλος του Σουλτάνου Ερντογάν και πολύ φίλος του νυν Πρω-
θυπουργού. 

Για να µην λέτε ότι βάλουµε µόνο και προσωποληπτούµε στον
κ. Τσίπρα,  θα ήθελα να αναφέρω ότι στα τέλη του 2018 ο κ. Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης, αξιωµατική αντιπολίτευση τότε, παραχώ-
ρησε συνέντευξη τύπου για το Μάτι, αν θυµάστε. Είπε: «Οι
ευθύνες θα αποδοθούν, µην έχετε αµφιβολία».

Αδυνατώ να αντιληφθώ τι σηµαίνει «πολιτική ευθύνη», χωρίς
παραίτηση. Η ευθύνη πρέπει να συνοδεύεται από πράξη, αλλιώς
εξυπηρετεί µόνο επικοινωνιακές σκοπιµότητες, όπως το σόου
του Πρωθυπουργού την ηµέρα της Μαύρης Επετείου της Μεγά-
λης Δευτέρας.

Λόγια µεγάλων ανδρών. Στο χωριό µου έλεγαν: «Μεγάλη µπου-
κιά φάε, µεγάλες κουβέντες µη λες», κύριε Μητσοτάκη. Γιατί ως
Πρωθυπουργός, σε συνέντευξη τύπου προχθές στον «Alpha»,
µετά από τις λαοσυνάξεις -όχι µόνο σε ελληνικές πόλεις, αλλά
και σε άλλες πόλεις- ανέφερε στον «Alpha»: «Έχω αναλάβει τις
πολιτικές ευθύνες, εγώ δεν κρύφτηκα ποτέ, στέκοµαι µπροστά
στον ελληνικό λαό, λέω την αλήθεια, όπως την αντιλαµβάνοµαι
εγώ».

Και όταν ρωτήθηκε, αγαπητοί µου, αν υπάρχει περίπτωση να
παραιτηθεί, όπως έκαναν αξιόλογοι γείτονες Πρωθυπουργοί, ο
ίδιος µε φοβισµένο ύφος τροµαγµένου πτηνού είπε: «Όχι, δεν
πρόκειται να παραιτηθώ». Το είπε χωρίς καµία ντροπή, καµία πα-
ραίτηση. Άλλωστε, τι Τσίπρας, τι Μητσοτάκης; Βίοι παράλληλοι. 

Επανέρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Άκουσα την αξιότιµη συνά-
δελφο, την κ. Κεφαλά, η οποία αναφέρθηκε πάρα πολλές φορές
στην Αγία Γραφή και ξεκινώ από αυτό. Ξέρετε στο µυστήριο του
γάµου πώς ξεκινάει ο παπάς; «Οι άνδρες αγαπάτε τας γυναίκας
εαυτών», δηλαδή, να αγαπάτε τις γυναίκες σας, όπως ο Χριστός
αγάπησε την Εκκλησία και έδωσε τη ζωή του για αυτήν. Αυτή
είναι η χριστιανική ιδεολογία των ανδρών και των γυναικών και
δεν υπάρχει τίποτα λιγότερο και τίποτα περισσότερο. 

Μελέτησα, λοιπόν, προσεκτικά το εν λόγω νοµοσχέδιο, το
οποίο επιχειρεί την ενσωµάτωση στην ελληνική έννοµη τάξη, της
σχετικής κοινοτικής Οδηγίας, που θεσπίστηκε το 2022. Έρχεται
εδώ µε καθυστέρηση, όπως επισήµαναν οι συνάδελφοι και πε-
ριέχει διατάξεις, προκειµένου να εφαρµοστεί ποσόστωση για την
εκπροσώπηση των δύο φύλων στα διοικητικά συµβούλια. 

Στο άρθρο 6 -δεν τα λέω για χάριν συντοµίας όλα τα άρθρα,
τα είπε ο εκλεκτός µου συνάδελφος- περιγράφεται η διαδικασία
επιλογής µελών διοικητικών συµβουλίων, η οποία προφανώς θα
πρέπει να γίνεται, λέει, µε βάση -ακούστε το αυτό- διαφανή και
αντικειµενικά κριτήρια. Και σας λέω, ποια είναι αυτά τα αντικει-
µενικά κριτήρια; Το είπαµε ότι έχουµε σοβαρές επιφυλάξεις πώς
µπορεί να εφαρµοστεί η διάταξη αυτή και ποιο είναι το ζητού-
µενο; Ποια είναι τα διαφανή κριτήρια; Μόνο τα λέµε διαφανή κρι-
τήρια; Ποια είναι; 

Στο άρθρο 8, τονίσαµε ότι άστοχα -το είπε και η συνάδελφός
µου πριν- επιβαρύνετε την υποχρέωση -ετήσια υποχρέωση µάλι-
στα- επιβολής ειδικής έκθεσης στην εταιρεία στην οποία θα απο-
τυπώνεται η ισόρροπη εκπροσώπηση των φύλων.  Κάθε χρόνο
δουλειά δεν θα έχουν οι εταιρείες, θα δαπανούν και χρόνο και
χρήµα για αυτήν την περίπτωση. Έτσι θα πάτε µπροστά την επι-
χειρηµατικότητα; 

Στο άρθρο 8, προβλέπονται οι δυσβάσταχτες κυρώσεις, µέχρι
3 εκατοµµύρια ή  5% του συνολικού τζίρου των εταιρειών. Υπερ-
βολικά αυστηρές κυρώσεις και ευθεία καταστρατήγηση συντα-
γµατικά κατοχυρωµένης αρχής της αναλογικότητας. Δηλαδή,
στην πράξη δυνητικά µπορεί να οδηγηθεί µία εταιρεία σε οικονο-
µική καταστροφή, εξαιτίας των δυσβάστακτων προστίµων, γιατί
δε µπόρεσε ο επιχειρηµατίας, επιχειρηµατικά ίσως δεν του ταί-
ριαζε για το business profile της εταιρείας του, να έχει περισσό-
τερες γυναίκες στο διοικητικό του συµβούλιο. 

Και είπαµε το παράδειγµα αν παραιτηθεί µια γυναίκα από το
διοικητικό συµβούλιο, τι θα κάνει ο επιχειρηµατίας; Θα ψάξει να
βρει αντίστοιχα γυναίκα αν έχει άλλον άνδρα διαθέσιµο; Σας είπα
το δικό µου παράδειγµα. Έχω έξι γιους, θα πέταγα τους δύο από
το διοικητικό συµβούλιο για να βάλω γυναίκες; Να κοιτάτε την
ουσία και όχι τον τύπο. 

Στο άρθρο 9, εξασφαλίζεται ότι προκειµένου οι εισηγµένες
εταιρείες να έχουν τη δυνατότητα να συµµετέχουν σε δηµόσιες
συµβάσεις, θα πρέπει πρώτα να έχουν εξασφαλίσει ισόρροπη εκ-
προσώπηση των δύο φύλων σε θέσεις στο διοικητικό συµβούλιο.
Αναρωτιέµαι, κυρίες και κύριοι, τι σχέση έχει η δυνατότητα µιας
εταιρείας να ανταποκριθεί µε επάρκεια σε ένα δηµόσιο έργο ή
µε ένα τυπικό προαπαιτούµενο τη στελέχωση του διοικητικού του
συµβουλίου; Υποτίθεται ότι το ζητούµενο για το κράτος, αλλά και
για τον καθένα από εµάς για να κάνει µια δουλειά µε µια εταιρεία
θα πρέπει να είναι το τελικό αποτέλεσµα, η σωστή υλοποίηση του
έργου και όχι να µένουµε σε τυπικές προϋποθέσεις, αποκλεί-
οντας εταιρείες για λόγους άσχετους µε αυτό καθ’ αυτό τον
σκοπό και το αντικείµενο της σύµβασης. Διαφωνώ κάθετα µε
αυτήν τη λογική. Εµείς στη Νίκη διαφωνούµε κάθετα µε αυτά, τα
οποία είναι ξεκάθαρα επιζήµια για τα συµφέροντα του Δηµοσίου. 

Στο άρθρο 10, έχουµε την επιβράβευση. Άλλο και εκείνο! Θα
επιβραβεύονται, λέει, οι εταιρείες και θα τους χορηγείται και ει-
δικό σήµα ισότητας, το οποίο καταχωρείται και στο Γενικό Εµπο-
ρικό Μητρώο. Δηλαδή, θα ξεχωρίζουµε σε καλά και κακά παιδιά
τις εταιρίες και αντίστροφα θα τιµωρούνται; Θα έχουµε, δηλαδή,
επιχειρήσεις µε βούλα και µε σήµα. Κάτι µου θυµίζει αυτό παλιά
που λέγαµε καρπούζι µε τη βούλα, τώρα θα έχουµε και τέτοια
πράγµατα µε εσάς.

Στο άρθρο 14, γίνεται λόγος για αντιµετώπιση περιστατικών
βίας και παρενόχλησης και τη διαδικασία διορισµού ή εκλογής
µελών του διοικητικού συµβουλίου. Σωστά; Σωστά. Φαντάζοµαι,
όµως, ότι αυτό δεν θα αφορά µόνο τα θύµατα γυναίκες, που όλο
αυτό ακούω, αλλά θα επεκτείνεται και στην εφαρµογή σε θύµατα
άνδρες. Προχθές, είχαµε στην Πιερία µία γυναίκα, που σκότωσε
και έθαψε τον άντρα της και ανακαλύφθηκε µετά το έγκληµα.
Εγώ δεν θα το χαρακτηρίσω, όπως πέφτετε εσείς στην παγίδα
της Αριστεράς, γυναικοκτονία ή ανδροκτονία και ο άνδρας και η
γυναίκα είναι άνθρωποι και το έγκληµα λέγεται ανθρωποκτονία.
Δεν θα πρέπει να χωρίζουµε εµείς τα φύλα. Τα φύλα είναι ίσα,
µην τα χωρίζετε. 

Και πάµε στο τελευταίο µέρος, στο τέταρτο µέρος του νοµο-
σχεδίου, που έχει κατά την άποψή µου και το ευρύτερο ενδιαφέ-
ρον. Πιο συγκεκριµένα, αφορά πιλοτικά προγράµµατα. Το άρθρο
20 αφορά πιλοτικά προγράµµατα για την αναπηρία, την κινητική
αναπηρία, την αναπηρία όρασης ακοής, το άρθρο 21 πιλοτικό
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πρόγραµµα για τον αυτισµό. Στο άρθρο 22 παρατείνεται πάλι µε
πιλοτικό πρόγραµµα η ολοκλήρωση προγράµµατος του Ταµείου
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας για τον προσωπικό βοηθό µάλι-
στα, πολύ σοβαρό ζήτηµα, για άτοµα δηλαδή µε αναπηρία.

Και εδώ προκύπτει, αγαπητές µου, το εξής ερώτηµα. Μετά την
ολοκλήρωση, που σας το είπαµε πολλές φορές, της χρηµατοδό-
τησης από το πρόγραµµα, τι θα λέτε; Θα πάψουν τα άτοµα µε
αναπηρία να χρειάζονται προσωπικό βοηθό; Λυπάµαι που το λέω,
αλλά µας παρουσιάζετε την προσωρινότητα σαν εντυπωσιακή
καινοτοµία, σαν κοινωνική σοβαρή παρέµβαση. Την επόµενη
µέρα τι θα πείτε σε αυτούς τους ανθρώπους ότι δεν υπάρχουν
άλλα χρήµατα, αλλά η ελληνική κοινωνία δεν είναι ικανή να σε
στηρίξει, ότι δεν µπορεί να στηρίξει τα παιδιά της χωρίς τα χρή-
µατα από την Ευρώπη; Αυτά θα πείτε; Αυτά που µας περιγράφετε
δεν αποτελούν λύσεις µόνιµες και ουσιαστικές, αλλά συνιστούν
απλά ασπιρίνες. Είναι σαν να κρύβετε ένα µείζον πρόβληµα κάτω
από το χαλί, έχοντας την ψευδαίσθηση ότι επειδή δεν φαίνεται,
εξαφανίστηκε το πρόβληµα διά µαγείας. 

Έχουµε παιδιά, τα οποία έχουν διακόψει να πηγαίνουν σε τέ-
τοιο σχολείο απασχόλησης πάνω, γιατί δεν ήσασταν εντάξει µε
τις οικονοµικές διευθετήσεις. Το κάνατε, όµως. Η οικογένεια
ήρθε σε εµένα και έκλαιγε, γιατί αυτά τα παιδιά το έχουν σαν διέ-
ξοδο να πηγαίνουν τέσσερις-πέντε ώρες να απασχολούνται εκεί.
Είναι, όµως, κυρίως διέξοδος για τη µητέρα, η οποία ξεκουράζε-
ται τρεις-τέσσερις ώρες.

Στο άρθρο 23, ήθελα να πω ότι προβλέπονται ρυθµίσεις σχε-
τικά µε την καταβολή επιδοµάτων σε χρήµα προπληρωµένης
κάρτας. Είναι µια εµµονή, βέβαια, της Κυβέρνησης οι άυλες και
οι εγχρήµατες συναλλαγές µέσω προπληρωµένης κάρτας. Υπο-
χρεούσαι να καταναλώσεις, να ξοδέψεις, απαγορεύεται όµως
µέσω της κάρτας αυτής να αποταµιεύσεις έστω και ένα µικρό
ποσό. Παρεµποδίζει, όπως σας είπαµε, την ελευθερία των αν-
θρώπων και περιορίζεται σε ένα κράτος «πατερούλη» πάλι. 

Συµπερασµατικά, για άλλη µια φορά η Κυβέρνησή σας αντί να
εµπνεύσει αντί να δώσει στήριξη και κίνητρα στην οικονοµία να
αναπτυχθεί, να προοδεύσει και να φέρει χρήµα στη χώρα, επιλέ-
γει να της βάζει τρικλοποδιές και να την απειλεί µε κυρώσεις,
αποκλεισµούς, δυσβάσταχτα πρόστιµα. Η αντισυνταγµατική
αρχή της αναλογικότητας πάει περίπατο, καταργείται. Μιλάµε για
έναν άκρατο κρατικό παρεµβατισµό, που περιορίζει την ιδιωτική
πρωτοβουλία. Αυτό είναι καταφανώς άδικο, γιατί προφανώς
υπάρχουν συγκεκριµένοι επιχειρηµατικοί κλάδοι, όπου η αναζή-
τηση και εύρεση ανώτερου στελεχιακού δυναµικού και στα δύο
φύλα εκ των πραγµάτων καθίσταται δυσχερής και συνάµα είναι
εντελώς παράλογο και αδικαιολόγητο να υποχρεούται ο ιδιώτης
να προσλάβει σε ανώτατες θέσεις της εταιρείας του άτοµα συ-
γκεκριµένου φύλου µε τη λογική του να µην του επιβληθεί πρό-
στιµο αντί να πάρει τον καταλληλότερο. 

Όσον δε αφορά το τέταρτο µέρος του νοµοσχεδίου προκύπτει
µία προσωρινή αίσθηση διευθέτησης εκκρεµοτήτων στη λογική
να φαινόµαστε καλοί και ευαίσθητοι και να καρπωθούµε τα όποια
κοµµατικά οφέλη, αδιαφορώντας για το µετά. Άλλωστε, άλλος
θα έχει τότε την ευθύνη. Αυτό, όµως, ξέρουµε δεν τιµά, γιατί ο
ανάπηρος πάντα δεν χρειάζεται την ανάγκη της κρατικής στήρι-
ξης. 

Τον αναγκάζετε, όµως, να ζει µε ένα διαρκές αίσθηµα ανασφά-
λειας, διαρκές αίσθηµα αβεβαιότητας, κράτους «πατερούλη»
όπως είπαµε. Είναι δείγµα του πολιτισµού µιας κοινωνίας το πώς
συµπεριφέρεται στα αδύναµα µέλη της. Και στο σηµείο αυτό η
βαθµολογία σας δεν είναι καλή, δεν είναι καθόλου καλή. Είναι
κάτω από τη βάση. 

Και τέλος, κύριε Πρόεδρε, εκφράζουµε κι εµείς τη συµπαρά-
στασή µας στους σεισµοπαθείς στο Αιγαίο µας. Και θέλω στο ση-
µείο αυτό να αναλογιστείτε και εσείς ως Κυβέρνηση και όσοι από
δω πέρα µέσα, τις ευθύνες σας, διότι όταν νοµοθετείτε, κύριε
Μητσοτάκη, µην ξεχνάτε τον επιβλέποντα τη γη ποιών αυτήν τρέ-
µειν, τον Θεό. Μην ξεχνάτε «τον απτόµενον…, ορέων και καπνί-
ζονται».

Γι’ αυτό λοιπόν να νοµοθετείτε, έχοντας συναίσθηση τις επιτα-
γές της επιστήµης, τις επιταγές της φύσης και του νόµου που
έθεσε ο Θεός. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Τσίµαρης από το ΠΑΣΟΚ. Και αµέσως µετά

είναι  ο κ. Καππάτος, ο κ. Οικονόµου, ο κ. Καπετάνος και η κ.
Αχτσιόγλου.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΜΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζη-

τούµε το δεύτερο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Κοινωνικής Συνο-
χής και Οικογένειας και στο πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου επί
της ουσίας ενσωµατώνουµε την Οδηγία 2022/2381 του Ευρωπαϊ-
κού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου σχετικά µε τη βελτίωση
της ισόρροπης εκπροσώπησης των φύλων σε θέσεις διευθυντι-
κών στελεχών των εισηγµένων εταιρειών και σχετικά µέτρα στην
ελληνική νοµοθεσία. 

Η ισότιµη εκπροσώπηση των γυναικών σε εισηγµένες εταιρείες
αποτελεί σηµαντικό ζήτηµα για την προώθηση της ισότητας των
φύλων στον επιχειρηµατικό κόσµο. Οι γυναίκες συνεχίζουν να
είναι υποεκπροσωπούµενες σε υψηλές θέσεις διοίκησης και σε
διοικητικά συµβούλια µεγάλων εταιρειών και αυτό από µόνο του
είναι ένα µεγάλο µειονέκτηµα για τη λειτουργία των ίδιων των
εταιρειών. Η γυναικεία εκπροσώπηση έχει αποδειχθεί ότι συµ-
βάλλει στην καλύτερη λήψη των αποφάσεων, την ενίσχυση της
καινοτοµίας και τη βελτίωση της οικονοµικής απόδοσης των εται-
ρειών. 

Επίσης, η παρουσία γυναικών σε ηγετικές θέσεις βοηθά στη
δηµιουργία ενός πιο δίκαιου και πιο συµπεριληπτικού εργασιακού
περιβάλλοντος στην Ελλάδα. Δύο και πλέον χρόνια µετά η Οδη-
γία ως οφείλαµε δεν νοµοθετήθηκε εγκαίρως, παρότι τα κράτη
µέλη όφειλαν να εκδώσουν και να δηµοσιοποιήσουν έως τις 28
Δεκεµβρίου 2024 τις αναγκαίες νοµοθετικές κανονιστικές και δι-
οικητικές διατάξεις για τη συµµόρφωση. 

Αποτελεί βέβαια πεπατηµένη τακτική και πολιτική σας η εκ των
υστέρων και κυρίως µε προχειρότητα νοµοθέτηση. Αποδεικνύει
την πολιτική και στρατηγική σας κατεύθυνση για την διακυβέρ-
νηση της χώρας. Ο δρόµος για την ισότιµη εκπροσώπηση απο-
τελεί συνεργασία µεταξύ των επιχειρήσεων, του πολιτικού κόσ-
µου και των οργανώσεων προώθησης της ισότητας των φύλων,
ώστε να ξεπεραστούν προκαταλήψεις, αγκυλώσεις και τα εµπό-
δια που εξακολουθούν να υπάρχουν. 

Η Κυβέρνηση οφείλει να έχει έγκαιρα αντανακλαστικά και να
προάγει την ισότητα από επιλογή και όχι από συµµόρφωση. Φο-
βάµαι ότι από συµµόρφωση θα κληθούµε και σε αυτή την περί-
πτωση -και µάλιστα και µε καθυστέρηση- να ενσωµατώσουµε και
την Οδηγία 2023/970 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµ-
βουλίου για την ενίσχυση της εφαρµογής της αρχής της ισότη-
τας της αµοιβής µεταξύ ανδρών και γυναικών για όµοια εργασία
ή για εργασία αυτής της αξίας µέσω της µισθολογικής διαφά-
νειας και των µηχανισµών επιβολής.

Το έµφυλο µισθολογικό χάσµα είναι µια πραγµατικότητα και
εσείς δύο χρόνια τώρα δεν έχετε ενσωµατώσει τη σχετική Οδη-
γία. Σύµφωνα µε επίσηµα στοιχεία στην Ελλάδα οι γυναίκες αµεί-
βονται κατά µέσο όρο 12,5% λιγότερο από τους άνδρες και οι
µεγαλύτερες διαφορές στις αποδοχές παρατηρούνται στα ανώ-
τερα διευθυντικά στελέχη. Δηλαδή, αυξάνονται τα προσόντα, αυ-
ξάνεται και το µισθολογικό χάσµα. 

Άρα, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, µήπως θα πρέπει να
νοµοθετήσουµε έχοντας ολιστική προσέγγιση, αντιµετώπιση της
ανισότητας ώστε να κάνουµε ουσιαστικά βήµατα προόδου;

Στο δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου εισηγείστε την τροποποί-
ηση του προγράµµατος «Κυψέλη» που αφορά τη λειτουργία των
βρεφονηπιακών σταθµών και την αντικατάστασή του από το πρό-
γραµµα «Αθηνά». Στην περιγραφή του αναφέρεστε σε ένα ολι-
στικό παιδαγωγικό πρόγραµµα για την πρώιµη παιδική ηλικία.
Εδώ θα πρέπει να τονίσουµε ότι το πρόγραµµα «Κυψέλη» νοµο-
θετήθηκε από την Κυβέρνησή σας το 2021 και αφορούσε την
αναβάθµιση της ποιότητας των παρεχόµενων υπηρεσιών σε βρε-
φικούς βρεφονηπιακούς και παιδικούς σταθµούς. Μέχρι σήµερα,
όµως, δεν εφαρµόστηκε καθόλου, αλλά έρχεστε και το αντικαθι-
στάτε. Αλήθεια, γιατί;
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Στο άρθρο 26 αναφέρεται ότι ο ανιχνευτικός έλεγχος της γνω-
στικής ανάπτυξης των βρεφών και των νηπίων θα γίνεται µέσω
ψυχοµετρικού εργαλείου από ειδικά εκπαιδευµένο προσωπικό.
Όπως όµως µας ενηµέρωσαν και οι φορείς στην αρµόδια επι-
τροπή, το εργαλείο δεν υπάρχει. Θα δηµιουργηθεί, αφού θα γίνει
η διαδικασία στάθµισης τους επόµενους µήνες, προκειµένου να
ολοκληρωθούν ψυχοµετρικοί έλεγχοι και στη συνέχεια θα γίνει η
εκπαίδευση των παιδαγωγών για το πώς θα χορηγείται. 

Άρα προκειµένου να καλύψουµε ασθµαίνοντας πόρους από το
Ταµείο Ανάκαµψης και Επιθετικότητας -το οποίο είναι αµφίβολο
αν τελικά το πετύχουµε µε τον τρόπο που κυβερνάτε τη χώρα-
νοµοθετούµε µε µία υποσχετική µέλλοντος. Και αυτό αφορά πρό-
γραµµα για βρέφη και νήπια, δηλαδή, ευάλωτες κοινωνικά οµά-
δες. Πραγµατικά η λέξη «προχειρότητα» δεν µπορεί να αποτυ-
πώσει το µέγεθος της εκούσιας και ακούσιας άγνοιάς σας. 

Επίσης, δείχνετε ότι δεν θέλετε να δίνετε λύσεις, αλλά να κρα-
τάτε εξαρτώµενες τις κοινωνικές οµάδες. Και αυτό φάνηκε όταν
καταθέσατε τροπολογία το 2023 λίγο πριν τις εθνικές εκλογές
για την αύξηση κατά 8% στα αναπηρικά επιδόµατα του ΟΠΕΚΑ
και του ΕΦΚΑ. Σπεύσατε κοινώς να θολώσετε τα νερά στους Έλ-
ληνες πολίτες, αφού προηγουµένως είχατε αναιτιολόγητα απορ-
ρίψει την τροπολογία του ΠΑΣΟΚ τον Δεκέµβρη του 2022 για
θεσµοθέτηση µόνιµου µηχανισµού αναπροσαρµογής. 

Εµείς καταθέσαµε εκ νέου την τροπολογία, κυρία Υπουργέ, για
θεσµοθέτηση µόνιµου µηχανισµού αναπροσαρµογής στα επιδό-
µατα αναπηρίας που χορηγεί ο ΕΦΚΑ και ο ΟΠΕΚΑ, καθώς και
στο ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα. Ο µηχανισµός είναι απαραί-
τητος προκειµένου να αποφευχθεί η περαιτέρω αύξηση κινδύνου
φτώχειας των δικαιούχων και να υπάρξει ουσιαστική στήριξη των
ατόµων µε αναπηρία και των οικογενειών τους, δεδοµένου ότι και
οι ίδιοι, όπως και τα υπόλοιπα µέλη της κοινωνίας, έχουν να αντι-
µετωπίσουν ένα άνευ προηγουµένου κύµα ακρίβειας στα προ-
ϊόντα, την ενέργεια, τα καύσιµα και ούτω καθεξής. Και αυτή η
ακρίβεια καθιστά αδύνατη την κάλυψη των βασικών καθηµερινών
τους αναγκών. Δεν είναι δυνατόν η αναπροσαρµογή των εν λόγω
επιδοµάτων να εξαρτάται από τον εκλογικό κύκλο ή τις διαθέσεις
της εκάστοτε κυβέρνησης. 

Σας καλούµε να την υιοθετήσετε, έτσι ώστε να αποδείξουµε
ότι θέλουµε να δώσουµε µόνιµες λύσεις, να βοηθήσουµε τους
κοινωνικά αδύναµους. Αµφιβάλλουµε γι’ αυτό. Περιµένουµε να
σας δούµε. Οι πολίτες βιώνουν µια πρωτόγνωρη κοινωνική ανι-
σότητα, µια έλλειψη εµπιστοσύνης όσον αφορά στους θεσµούς
και στη δικαιοσύνη. Και όλα αυτά έχουν την υπογραφή σας, την
υπογραφή της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

τώρα έχει ο κ. Καππάτος από τη Νέα Δηµοκρατία και µετά είναι
η κ. Οικονόµου.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, στεκόµαστε σήµερα ενώπιον µιας σηµαντικής µεταρρύθµι-
σης, µιας πρωτοβουλίας που ενσωµατώνει τη βαθύτερη ουσία
της πολιτικής, την ουσιαστική βελτίωση της ζωής των πολιτών,
την ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής, την προαγωγή της ισότη-
τας και της δικαιοσύνης. 

Το παρόν σχέδιο νόµου σηµατοδοτεί µια αποφασιστική στρο-
φή προς µια κοινωνία πιο δίκαιη, πιο συµπεριληπτική, πιο ανθε-
κτική στις προκλήσεις του παρόντος και του µέλλοντος. Η σύγ-
χρονη πολιτεία έχει χρέος να δηµιουργεί προϋποθέσεις για τη
µέγιστη αξιοποίηση του ανθρώπινου δυναµικού της. Κάθε πολί-
της ανεξάρτητα από το φύλο του πρέπει να έχει ίσες ευκαιρίες
συµµετοχής στις θέσεις ευθύνης. 

Στον επιχειρηµατικό κόσµο οι γυναίκες εξακολουθούν να αντι-
µετωπίζουν εµπόδια στην ανέλιξη τους, παρά τα αδιαµφισβήτητα
προσόντα και τις ικανότητές τους. Η ισόρροπη εκπροσώπηση
στα διοικητικά συµβούλια των µεγάλων επιχειρήσεων αποτελεί
ζήτηµα δηµοκρατίας, οικονοµικής ανάπτυξης και αξιοκρατίας. Η
θέσπιση ποσοστώσεων λειτουργεί ως καταλύτης για την αποκα-

τάσταση µιας διαχρονικής ανισορροπίας και συµβάλλει στη δια-
µόρφωση ενός πιο σύγχρονου και δίκαιου εργασιακού περιβάλ-
λοντος. 

Η συµµετοχή των γυναικών σε θέση ευθύνης δεν είναι µια αφη-
ρηµένη έννοια ή µια τυπική συµµόρφωση µε διεθνείς οδηγίες.
Μελέτες έχουν αποδείξει ότι οι εταιρείες που προωθούν τη γυ-
ναικεία εκπροσώπηση στα κέντρα αποφάσεων καταγράφουν
υψηλότερη κερδοφορία, ισχυρότερη ανθεκτικότητα σε κρίσεις
και µεγαλύτερη προσαρµοστικότητα στις µεταβαλλόµενες συν-
θήκες της αγοράς. 

Η αξιοποίηση όλων των διαθέσιµων ταλέντων αποτελεί µονό-
δροµο για µια οικονοµία που επιδιώκει να είναι ανταγωνιστική,
βιώσιµη και δυναµική. Το παρόν σχέδιο νόµου όµως δεν εξαντλεί-
ται στη διασφάλιση της ισότητας των φύλων στις επιχειρήσεις.
Έχει βαθιά κοινωνικό χαρακτήρα και διευρύνει το πλαίσιο της
κρατικής παρέµβασης, εστιάζοντας σε οµάδες πληθυσµού που
αντιµετωπίζουν ουσιαστικές προκλήσεις στην καθηµερινότητά
τους. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Η προσβασιµότητα των ατόµων µε αναπηρία αναβαθµίζεται
µέσω στοχευµένων δράσεων που αφορούν τόσο τον ιδιωτικό όσο
και τον δηµόσιο χώρο. Η δυνατότητα πρόσβασης στην εργασία,
στην εκπαίδευση, στις υπηρεσίες αποτελεί θεµελιώδες δικαίωµα
και βασική προϋπόθεση για την κοινωνική ένταξη και την αυτο-
νοµία. Τα προγράµµατα που ενισχύουν τη συµµετοχή των ατό-
µων µε αναπηρία στην αγορά εργασίας αποκτούν µεγαλύτερη
αποτελεσµατικότητα µέσα από τη θεσµοθέτηση εξειδικευµένων
διαµεσολαβητών, που θα στηρίζουν τόσο τους εργαζόµενους
όσο και τις επιχειρήσεις που επιθυµούν να δηµιουργήσουν ένα
συµπεριληπτικό περιβάλλον. 

Η αξιοποίηση του ανθρώπινου δυναµικού µιας χώρας δεν
αφορά µόνο τις µεγάλες εταιρείες και τα διοικητικά τους συµ-
βούλια, αλλά και κάθε εργαζόµενο που αξίζει µια ευκαιρία να
προσφέρει και να προοδεύσει. Το βλέµµα της πολιτείας στρέφε-
ται επίσης στη βάση της κοινωνικής πυραµίδας, εκεί που διαµορ-
φώνονται οι αυριανοί πολίτες. Η πρώιµη παιδική αγωγή και
φροντίδα αποτελεί κρίσιµο πεδίο παρέµβασης, διότι η ποιότητα
της εκπαίδευσης και των ερεθισµάτων που λαµβάνει ένα παιδί
στα πρώτα χρόνια της ζωής του καθορίζει τη µετέπειτα ανάπτυξή
του. 

Το νέο παιδαγωγικό πλαίσιο που εισάγεται αναβαθµίζει τις
υπηρεσίες που παρέχονται στους βρεφικούς και παιδικούς σταθ-
µούς, θέτοντας στο επίκεντρο τη γνωστική, ψυχοκοινωνική και κι-
νητική ανάπτυξη των παιδιών. Μέσα από την επιµόρφωση των
παιδαγωγών, την ενσωµάτωση σύγχρονων εκπαιδευτικών προ-
σεγγίσεων και την καλλιέργεια ενός συµπεριληπτικού περιβάλ-
λοντος διασφαλίζεται ότι κάθε παιδί, ανεξαρτήτως των αφετη-
ριών του, θα έχει την απαραίτητη υποστήριξη για να αναπτυχθεί
ολόπλευρα. Το όφελος µιας τέτοιας µεταρρύθµισης δεν περιο-
ρίζεται σε ατοµικό επίπεδο, αλλά αντανακλάται συνολικά στην
κοινωνία, αφού δηµιουργεί τις προϋποθέσεις για τη µείωση των
ανισοτήτων και την ενίσχυση της κοινωνικής κινητικότητας. 

Μια σύγχρονη κοινωνική πολιτική οφείλει επίσης να αξιοποιεί
τις δυνατότητες που παρέχει η ψηφιακή τεχνολογία για να κατα-
στήσει τις υπηρεσίες της πιο αποτελεσµατικές και προσβάσιµες.
Το σχέδιο νόµου εισάγει νέες τεχνολογίες στη διαχείριση των κοι-
νωνικών παροχών, διασφαλίζοντας ταχύτητα, διαφάνεια και απο-
φυγή καταχρήσεων. Οι διαδικασίες γίνονται πιο απλές, οι δικαιού-
χοι αποκτούν µεγαλύτερη ευκολία στην πρόσβαση στις παροχές
τους και τα φαινόµενα αδικαιολόγητης σπατάλης ή εκµετάλλευ-
σης περιορίζονται σηµαντικά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κοινωνική πολιτική δεν µπορεί
να είναι ένα άθροισµα αποσπασµατικών µέτρων. Οφείλει να είναι
ολοκληρωµένη, µεθοδική και να στηρίζεται σε αρχές που αντέ-
χουν στον χρόνο. Το νοµοσχέδιο αυτό εκφράζει µια ολιστική προ-
σέγγιση, συνδυάζοντας την ισότητα των φύλων, την κοινωνική
ένταξη των ευάλωτων οµάδων, την επένδυση στην εκπαίδευση
και την αξιοποίηση της τεχνολογίας για τη βελτίωση της αποδο-
τικότητας των κρατικών παρεµβάσεων. Η ευθύνη µας είναι να χτί-
σουµε µια κοινωνία που προάγει την αξιοκρατία, την αλληλεγγύη
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και τη διαφάνεια. Μια κοινωνία όπου κάθε πολίτης θα έχει τη δυ-
νατότητα να αξιοποιήσει τις ικανότητές του χωρίς εµπόδια, χωρίς
διακρίσεις, χωρίς περιττές γραφειοκρατικές δυσκολίες. 

Το µέλλον ανήκει στις κοινωνίες που επενδύουν στους ανθρώ-
πους τους, που διασφαλίζουν ότι κανένα ταλέντο δεν παραµένει
ανεκµετάλλευτο, που δίνουν πραγµατικές ευκαιρίες σε όλους.
Αυτή η µεταρρύθµιση είναι ένα βήµα προς αυτή την κατεύθυνση,
είναι ένα βήµα προόδου, ένα βήµα ανάπτυξης, ένα βήµα προς
µια κοινωνία που οι αξίες της δικαιοσύνης, της ισότητας και της
συνοχής γίνονται πράξη. Με αυτές τις σκέψεις καλώ όλους τους
συναδέλφους να στηρίξουν το νοµοσχέδιο, δίνοντας σχήµα και
περιεχόµενο σε ένα όραµα που αφορά το παρόν και το µέλλον
της χώρας µας. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Καππάτο. 

Καλείται στο Βήµα η κ. Θωµαΐς Οικονόµου Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας. Θα ακολουθήσουν ο κ. Καπετάνος και µετά
η κ. Αχτσιόγλου, Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος. 

ΘΩΜΑΪΣ (ΤΖΙΝΑ) ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας τώρα, όπως και κατά
την προηγούµενη τετραετία, έκανε και συνεχίζει να κάνει τα µε-
γαλύτερα άλµατα που έχουν καταγραφεί ποτέ στη βελτίωση της
συµµετοχής των γυναικών σε θέσεις διοικητικής ευθύνης, φέρο-
ντας θετικές αλλαγές τόσο στον δηµόσιο όσο και στον ιδιωτικό
τοµέα. 

Υπογραµµίζω αυτό το κρίσιµης σηµασίας γεγονός γιατί, αν
άκουγε κανείς τις τοποθετήσεις της Αντιπολίτευσης στην επι-
τροπή κατά τη συζήτηση του νοµοσχεδίου, θα πίστευε ότι η Ελ-
λάδα αν όχι ουραγός τουλάχιστον βρίσκεται στις τελευταίες
θέσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε ό,τι αφορά την ισόρροπη εκ-
προσώπηση των φύλων σε θέσεις διευθυντικών στελεχών. 

Η πραγµατικότητα βέβαια είναι τελείως διαφορετική. Ξεκινώ
από το Δηµόσιο για το οποίο το 2021 ο τότε αρµόδιος Υπουργός
Εσωτερικών, ο κ. Μάκης Βορίδης, ενηµέρωνε τη Βουλή ότι το πο-
σοστό των γυναικών που κατέχουν διευθυντικές θέσεις στον δη-
µόσιο τοµέα ανερχόταν σε 54% µε αυξητικές τάσεις, όταν,
θυµίζω, το 2013 το αντίστοιχο ποσοστό ήταν 49%. Άρα πράγµατι
υπήρξε ήδη από τότε µία αξιοσηµείωτη πρόοδος, η οποία συνε-
χίζεται τα τελευταία χρόνια. Αν µάλιστα κρίνουµε από πρόσφατα
στοιχεία του Υπουργείου Παιδείας για τις τοποθετήσεις διευθυ-
ντών σε σχολικές µονάδες στη δηµόσια εκπαίδευση, το ποσοστό
γυναικών σε διευθυντικές θέσεις έφτασε το 60%. Άρα θα ήταν µί-
ζερο να επιµένει κανείς ότι η επαγγελµατική εξέλιξη των γυναι-
κών στη χώρα µας είναι δήθεν στάσιµη, όπως ισχυρίζεται η
Αντιπολίτευση. 

Κυρίες Υπουργοί, το παρόν νοµοσχέδιο προφανώς έρχεται να
προωθήσει περαιτέρω τη θέση των γυναικών σε υψηλούς ρόλους
διοίκησης και στον ιδιωτικό τοµέα. Θυµίζω ότι ήταν η Κυβέρνηση
του Κυριάκου Μητσοτάκη που το 2020 µπήκε στην πρωτοπορία
των ευρωπαϊκών κρατών µε την εισαγωγή ως ελάχιστης ποσό-
στωσης του 25% για την εκπροσώπηση των γυναικών στα διοι-
κητικά συµβούλια εισηγµένων εταιρειών. Ένα κατώφλι το οποίο
τελικά καταφέραµε να ξεπεράσουµε, καθώς το 2023 το ποσοστό
αυτό έφτασε το 28%. 

Σήµερα πλέον στόχος της πολιτείας µε το παρόν σχέδιο νόµου
είναι να πάει την εφαρµογή της αρχής των ίσων ευκαιριών και
της ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναικών ακόµα πιο πέρα. Βα-
σική επιδίωξη της Κυβέρνησης είναι να αυξηθεί το ποσοστό εκ-
προσώπησης των γυναικών στα διοικητικά συµβούλια εισηγµέ-
νων εταιρειών στο 33%. 

Πιο συγκεκριµένα µε τα άρθρα 1 έως 17 του νοµοσχεδίου εν-
σωµατώνεται στο εθνικό δίκαιο ευρωπαϊκή Οδηγία για την υπο-
χρεωτική συµµετοχή των γυναικών σε διοικητικά συµβούλια
εταιρειών που απασχολούν πάνω από διακόσιους πενήντα εργα-
ζόµενους και έχουν ετήσιο τζίρο τουλάχιστον 50 εκατοµµυρίων
ευρώ ή ισολογισµό τουλάχιστον 43 εκατοµµυρίων ευρώ. Για τα
διοικητικά συµβούλια των εν λόγω µεγάλων εισηγµένων, όπου
συµµετέχουν τρία ή περισσότερα εκτελεστικά µέλη, στο 33% των

γυναικών θα περιλαµβάνεται υποχρεωτικά και ένα τουλάχιστον
εκτελεστικό µέλος, µία γυναίκα δηλαδή, µε ενισχυµένο διοικητικό
ρόλο στο στρατηγικό επίπεδο λήψης αποφάσεων. 

Εδώ το νοµοσχέδιο είναι σαφές. Στόχος µας δεν είναι η άκριτη
εφαρµογή ποσοστώσεων, αλλά η πραγµάτωση της αρχής της
αξιοκρατίας. Γιατί αυτό που επιδιώκουµε είναι να εξασφαλίσουµε
ότι οι άξιες γυναίκες δεν θα αποκλείονται από θέσεις υψηλής ευ-
θύνης λόγω φύλου. Με άλλα λόγια το φύλο δεν θα είναι ο καθο-
ριστικός παράγοντας επιλογής, αλλά θα πρέπει να υπάρχουν και
τα αντίστοιχα προσόντα. Γιατί δυστυχώς δεν είναι λίγες οι φορές
που σε αρκετά εργασιακά περιβάλλοντα καθόλα άξιες γυναίκες
δεν µπόρεσαν να φτάσουν στο επαγγελµατικό επίπεδο που δι-
καιούνταν ακριβώς λόγω τέτοιων αρνητικών σεξιστικών διακρί-
σεων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το δεύτερο αλλά όχι έσχατο
µέρος του νοµοσχεδίου έχει και αυτό έναν έντονα κοινωνικό χα-
ρακτήρα. Με τα άρθρα 18 έως 24 εισάγονται ρυθµίσεις για τη
βέλτιστη υλοποίηση πιλοτικών προγραµµάτων που απευθύνονται
σε άτοµα µε αναπηρίες και χρηµατοδοτούνται από το Ταµείο
Ανάκαµψης. Ξεχωρίζω από αυτά: Υλοποιείται το πρόγραµµα επι-
χορήγησης παρεµβάσεων προσβασιµότητας σε χώρους κατοι-
κίας και εργασίας ατόµων µε ειδικές ανάγκες και η αντίστοιχη
πρωτοβουλία του αρµόδιου Υπουργείου για τη βελτίωση της
προσβασιµότητας δηµοσίων κτιρίων, µία αναγκαιότητα για όλους
τους συνανθρώπους µας µε κινητικά προβλήµατα. Επίσης, συνε-
χίζεται το πιλοτικό πρόγραµµα «Προσωπικός Βοηθός» για άτοµα
µε ειδικές ανάγκες που ξεκίνησε το 2022 και του οποίου η δεύ-
τερη πιλοτική φάση παρατείνεται µέχρι την ολοκλήρωση του Τα-
µείου Ανάκαµψης. 

Ιδιαίτερα για το τελευταίο, κυρία Υπουργέ, γνωρίζοντας την τε-
ράστια ευαισθησία σας για τους πλέον ευάλωτους, θα ήθελα να
εξετάσετε τρόπους επιτάχυνσης της καθολικής εφαρµογής του
προγράµµατος µε την πανελλαδική επέκταση του «Προσωπικού
Βοηθού» για άτοµα µε ειδικές ανάγκες και τη µόνιµη παροχή
αυτής της πολύτιµης υπηρεσίας σε όλους όσοι την έχουν ανά-
γκη.

Κλείνοντας, θα ήθελα, κυρία Υπουργέ, να θέσω ένα θέµα µε το
οποίο γνωρίζω ότι έχετε ασχοληθεί επισταµένως το 2024. Ανα-
φέροµαι στο ζήτηµα της παράτασης συµβάσεων κυρίως βοηθη-
τικού προσωπικού που καλύπτει τις αυξηµένες ανάγκες
προνοιακών ιδρυµάτων, όπως είναι το Θεραπευτήριο Χρονίων
Παθήσεων Ευρυτανίας. Πέρυσι ψηφίσαµε -και πολύ σωστά- την
παράταση των συµβάσεων του επικουρικού προσωπικού που είχε
προσληφθεί λόγω της πανδηµίας του κορωνοϊού. Οι εργαζόµενοι
του Γηροκοµείου Καρπενησίου µου έθεσαν πριν λίγες µέρες την
ανάγκη παράλληλης παράτασης και για τους επικουρικούς εκεί-
νους που δεν υπάγονται στις ειδικές διατάξεις περί Covid.

Νοµίζω, κυρία Υπουργέ, ότι ειδικά για τα προνοιακά µας ιδρύ-
µατα, τα οποία αντιµετωπίζουν -όπως όλοι γνωρίζουµε- σηµαντι-
κές προκλήσεις, κάθε εργαζόµενος τους είναι πολύτιµος, γι’ αυτό
και θα ήθελα να εξετάσετε τη δυνατότητα παραµονής όλων των
συµβασιούχων σε φορείς πρόνοιας και το 2025, προκειµένου να
διευκολύνουµε την εύρυθµη λειτουργία τους υπέρ των πλέον
ευάλωτων, όπως είναι οι περιθαλπόµενοι στο Γηροκοµείο Καρ-
πενησίου. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Οικονόµου. 

Επόµενος οµιλητής ο κ. Χρήστος Καπετάνος, Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΠΕΤΑΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ,
κυρία Υφυπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε σήµερα ενώ-
πιον µιας σηµαντικής νοµοθετικής πρωτοβουλίας, ενός σχεδίου
νόµου που δεν αποτελεί απλά µια τυπική εναρµόνιση µε τις επι-
ταγές του ευρωπαϊκού δικαίου, αλλά µια τολµηρή µεταρρύθµιση
που στοχεύει στη θεµελίωση µιας κοινωνίας ίσων ευκαιριών. Η
ισόρροπη εκπροσώπηση των φύλων στις διευθυντικές θέσεις των
µεγάλων εταιρειών και των δηµοσίων επιχειρήσεων δεν είναι
απλά ένα ζήτηµα δικαιοσύνης, είναι µια αναγκαία συνθήκη για
την οικονοµική πρόοδο, την κοινωνική συνοχή και τη διασφάλιση
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ενός σύγχρονου, ανταγωνιστικού, επιχειρησιακού περιβάλλο-
ντος. 

Το παρόν σχέδιο µε την ενσωµάτωση της Οδηγίας 2022/2381
θέτει ξεκάθαρες προϋποθέσεις και δεσµεύσεις. Το υποεκπροσω-
πούµενο φύλο στα διοικητικά συµβούλια των εισηγµένων εται-
ρειών θα πρέπει να καλύπτει πλέον τουλάχιστον το 33%, ενώ
επιβάλλεται και η παρουσία ενός εκτελεστικού µέλους του υπο-
εκπροσωπούµενου φύλου. Με τη ρύθµιση αυτή διασφαλίζουµε
ότι οι εκπρόσωποι του φύλου που διαχρονικά στερούνται θέσης
ευθύνης, παρά τα αδιαµφισβήτητα προσόντα τους, θα έχουν
πλέον πρόσβαση εκεί που λαµβάνονται οι αποφάσεις. 

Κάποιοι ίσως πουν ότι η ποσόστωση ίσως αντίκειται στην αρχή
της αξιοκρατίας. Η απάντηση νοµίζω ότι είναι ξεκάθαρη: Δεν µπο-
ρεί να θεωρείται αξιοκρατικό ένα σύστηµα που κρατά µακριά από
τις ηγετικές θέσεις ικανές και καταρτισµένες γυναίκες. Άλλωστε,
η ίδια η συνθήκη της Ευρωπαϊκής Ένωσης επιτρέπει τη λήψη θε-
τικών µέτρων όπως αυτό που εισάγουµε, για να διορθωθούν ιστο-
ρικές ανισότητες. Στο Σύνταγµά µας, στο άρθρο 116 παράγρα-
φος 2, υπάρχει σαφής πρόβλεψη ότι η πολιτεία οφείλει να λαµ-
βάνει µέτρα για την αποκατάσταση της πραγµατικής ισότητας.
Το παρόν νοµοσχέδιο το κάνει αυτό. 

Όµως, δεν σταµατά µόνο εκεί. Προχωρά ένα βήµα ακόµα, θε-
σπίζοντας το «Σήµα Ισότητας», µια καινοτόµο πρωτοβουλία που
θα καταχωρείται στο ΓΕΜΗ και θα απονέµεται στις εταιρείες που
συµµορφώνονται µε τις νέες απαιτήσεις ισόρροπης εκπροσώπη-
σης. Πρόκειται για µια έµπρακτη επιβράβευση που θα ενισχύει
την εταιρική κουλτούρα ευθύνης και ισότητας και θα αποτελέσει
δείκτη κοινωνικής ευθύνης. 

Ταυτόχρονα, εισάγεται άλλος ένας θεσµός, η δηµιουργία του
Ταµείου Ισότητας των Φύλων, όπου θα συγκεντρώνονται πόροι
και πρόστιµα που επιβάλλονται από τη µη τήρηση των κανόνων
αυτών. Τα έσοδα αυτά θα διατίθενται αποκλειστικά για την προ-
ώθηση της έµφυλης ισότητας και την καταπολέµηση της βίας
κατά των γυναικών. Δεν αρκεί δηλαδή να µιλάµε για την ισότητα,
πρέπει να την υποστηρίζουµε και εµπράκτως και το νοµοσχέδιο
είναι προς αυτήν την κατεύθυνση. 

Όµως, κυρίες και κύριοι, η κοινωνική συνοχή ούτε αρχίζει ούτε
σταµατά στην ισότητα των φύλων, γι’ αυτό και στο τέταρτο µέρος
του νοµοσχεδίου περιλαµβάνονται διατάξεις που αφορούν την
ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής µέσα από καινοτόµες κοινωνι-
κές πολιτικές. Μεταξύ αυτών, το πιλοτικό πρόγραµµα «Προσωπι-
κός Βοηθός» για άτοµα µε αναπηρία που διασφαλίζει τη βιώσιµη
παροχή υπηρεσιών προσωπικής βοήθειας, καθώς και η υποστή-
ριξη της απασχόλησης ατόµων µε αυτισµό, µια πρωτοβουλία που
εισάγει δοµές υποστήριξης στην αγορά εργασίας για συµπολίτες
µας που χρειάζονται επιπλέον τη στήριξη της πολιτείας.

Ιδιαίτερη αναφορά σε αυτό το νοµοσχέδιο πρέπει να γίνει και
στο πρόγραµµα «Αθηνά», το οποίο έρχεται να αναβαθµίσει τις
υπηρεσίες φροντίδας και αγωγής στην πρώιµη παιδική ηλικία,
ένα ολιστικό, όπως ειπώθηκε, πρόγραµµα που δεν αφορά µόνο
τα παιδιά, αλλά και τους παιδαγωγούς και τους γονείς, θέτοντας
τις βάσεις για µια ποιοτική προσχολική εκπαίδευση.

Πέραν αυτών, µε το νοµοσχέδιο αυτό έρχεται προς ψήφιση και
µια σηµαντική τροπολογία η οποία αφορά το πρόγραµµα της δη-
µογραφικής ανάπτυξης µε αντικείµενο την οικονοµική ενίσχυση
µονοπρόσωπων και πολυπρόσωπων νοικοκυριών που µεταφέ-
ρουν την κύρια κατοικία τους και το κέντρο των βιοτικών τους
δραστηριοτήτων από δήµους ή δηµοτικές ενότητες της Επικρά-
τειας σε περιοχές των Δήµων Σουφλίου, Διδυµοτείχου και Ορε-
στιάδας. Είναι ένα πρόγραµµα το οποίο για πρώτη φορά
βρίσκεται σε µια πολύ σωστή κατεύθυνση και αφορά το να δώ-
σουµε κίνητρα σε συµπολίτες µας να πάνε να µείνουν σε χωριά.
Ξεκινάει το πρόγραµµα από τα χωριά του Έβρου, που βεβαίως
για λόγους ευνόητους είναι απαραίτητο να γίνει. Όµως, είναι η
πρώτη φορά που η πολιτεία θεσπίζει τέτοια κίνητρα. 

Πραγµατικά θέλω να συγχαρώ την Υπουργό, τη Σοφία Ζαχα-
ράκη, που κάνει µια εξαιρετική δουλειά σε αυτό, και την Υφυ-
πουργό, την Κατερίνα Παπακώστα, διότι για το δηµογραφικό
ζήτηµα, που τόσο έντονα έχει µπει στη ζωή µας, και για τις συνέ-
πειές του για πρώτη φορά υπάρχει µια αντιµετώπιση. Έχουµε ξε-
κινήσει να το συζητάµε και να προτείνουµε λύσεις, λύσεις οι

οποίες είναι προς τη σωστή κατεύθυνση και νοµίζω ότι θα έρθουν
και άλλα πράγµατα ακόµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα µε πολλή προσοχή και
τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης σήµερα και άκουσα πάλι κριτική,
µια µικροπολιτική εκµετάλλευση ότι ίσως άργησε να έρθει το νο-
µοσχέδιο. Άκουσα να λέει η εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ ότι η ανερ-
γία στις γυναίκες σήµερα είναι 13%. Εγώ δεν θέλω να θυµίσω
πόσο ήταν η ανεργία στις γυναίκες στο 2018 και το 2019 επί ΣΥ-
ΡΙΖΑ, γιατί ήταν κοντά στο 30%. 

Όµως, δεν είναι αυτό το ζήτηµά µας. Είναι ότι κάποια θέµατα,
κάποια ζητήµατα, τα οποία δεν έχουν χρώµα, πρέπει να τα αντι-
µετωπίζουµε µε τη σοβαρότητα και την υπευθυνότητα που πρέ-
πει, µε µέτρα συγκεκριµένα, µε πρωτοβουλίες µετρήσιµες και µε
πολιτικές που έχουν ουσία και αποτέλεσµα. 

Γι’ αυτόν τον λόγο στηρίζουµε το νοµοσχέδιο αυτό γιατί είναι
ένα βήµα µπροστά, ένα βήµα προς την ισότητα, την κοινωνική
συνοχή και την αξιοκρατία και είµαι βέβαιος ότι αυτή η µεταρ-
ρύθµιση δεν θα αλλάξει µόνο τις επιχειρήσεις. Δεν αναφέρεται
µόνο στις επιχειρήσεις, αναφέρεται στην ελληνική κοινωνία και
όλοι µαζί µπορούµε να κάνουµε πολλά γιατί αυτά που µας ενώ-
νουν είναι περισσότερα από αυτά που µας χωρίζουν. Απλά αυτά
που µας χωρίζουν είναι εντονότερα και πρέπει να το αντιλη-
φθούµε και µέσα σε αυτή τη Βουλή. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Καπετάνο. 
Καλείται στο Βήµα η κ. Έφη Αχτσιόγλου, Κοινοβουλευτική Εκ-

πρόσωπος της Νέας Αριστεράς. Θα ακολουθήσουν η κ. Σκόνδρα,
ο κ. Παπαθανάσης, η κ. Αποστολάκη και µετά η Υπουργός κ. Ζα-
χαράκη. 

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χθεσινή εκλογή του κ. Τα-

σούλα επιβεβαιώνει τη βαθιά θεσµική και πολιτική κρίση στην
οποία βρίσκεται η χώρα, διότι στις µέρες της πρωθυπουργίας
του κ. Μητσοτάκη είναι λογικό, είναι αρµόζον ο πρώτος τη τάξει
πολιτειακός παράγοντας της χώρας να είναι ένα πρόσωπο το
οποίο έχει αποτελέσει κοµµάτι του µηχανισµού συγκάλυψης στο
έγκληµα των Τεµπών, στο σκάνδαλο των υποκλοπών και στο
ναυάγιο της Πύλου. Στην εποχή της πρωθυπουργίας του κ. Μη-
τσοτάκη είναι λογικό και αρµόζον ο πρώτος τη τάξει πολιτειακός
παράγοντας της χώρας, αυτός που το Σύνταγµα λέει ότι είναι ο
ρυθµιστής του πολιτεύµατος, να είναι το πρόσωπο που έχει πρω-
ταγωνιστήσει σε κοµβικές υποθέσεις προσβολής του κράτους δι-
καίου και έχει λειτουργήσει εντελώς αντιθεσµικά, προκειµένου
να υποστηρίξει εκτροπές του κ. Μητσοτάκη. Είναι λογικό και αρ-
µόζον αυτό το πρόσωπο να εκλέγεται από µια απλή πλειοψηφία
της Νέας Δηµοκρατίας για να έχει το ανώτατο πολιτειακό αξίωµα.

Και ακούσαµε τον κ. Τασούλα χθες έχοντας αναλάβει το
αξίωµα να λέει ότι η πολιτική δίνει δυνατότητες προσφοράς και
παραδείγµατος. Μάλιστα. Μόνο που το δικό του παράδειγµα από
την προηγούµενη του θέση του Προέδρου της Βουλής δεν θα
έλεγα ότι ήταν και το καλύτερο δυνατό. Θύµωσε τον Χρήστο
Ράµµο από το να καταθέσει στη Βουλή όσα ήξερε, δέχθηκε ότι η
ΕΥΠ δεν θα λογοδοτεί πουθενά, δεν θα λογοδοτεί ούτε στην Επι-
τροπή Θεσµών και Διαφάνειας της Βουλής, φέρει την ευθύνη για
την Εξεταστική Επιτροπή στα Τέµπη -ξέρετε αυτή την επιτροπή
που ο ίδιος ο κ. Μητσοτάκης είπε ότι ήταν η κακή στιγµή της Βου-
λής- και αποδείχθηκε ότι έδινε και λεφτά της Βουλής, των πολι-
τών δηλαδή, σε ιερείς και άλλους φορείς της εκλογικής του
περιφέρειας στα Γιάννενα.

Αυτό το πρόσωπο χρήσατε χθες, κύριοι της Νέας Δηµοκρα-
τίας, µόνοι σας να έχει το ανώτατο πολιτειακό αξίωµα στη χώρα.
Αυτή είναι η κατάσταση στην οποία έχουν βρεθεί οι θεσµοί και
το πολιτικό σύστηµα στη χώρα µας.

Και νοµίζω ότι είναι η πιο κραυγαλέα ίσως µέχρι τώρα στιγµή
εκδήλωσης ενός µοντέλου άσκησης πολιτικής, γιατί εδώ δεν µι-
λάµε για ένα συµβάν, εδώ µιλάµε για ένα µοντέλο άσκησης πολι-
τικής που έχει όχι πια τα χαρακτηριστικά µιας κοινοβουλευτικής
δηµοκρατίας, που έχει αντίβαρα, που έχει βασικό σεβασµό σε
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τουλάχιστον στοιχειώδη των θεσµών και της λειτουργίας του
κράτους δικαίου, αλλά έχει τα χαρακτηριστικά καθεστωτικής λει-
τουργίας. Και χαρακτηριστικά καθεστωτικής λειτουργίας έχουν
και οι πρακτικές της αποσιώπησης, της συγκάλυψης, της εκτό-
ξευσης κατηγοριών σε όποιον τύχει να ζητάει στοιχεία, απαντή-
σεις, δεδοµένα ή να θέτει ερωτήµατα ότι αυτός είναι συνωµο-
σιολόγος, ότι είναι εχθροπαθής της Κυβέρνησης. 

Αυτά είναι χαρακτηριστικά ενός µοντέλου λειτουργίας και δια-
κυβέρνησης του κ. Μητσοτάκη και το βλέπουµε κατ’ εξακολού-
θηση στο έγκληµα των Τεµπών σε τρία επίπεδα από την αρχή,
την Κυβέρνηση και τον Πρωθυπουργό να προκαταλαµβάνει τις
αποφάσεις της δικαιοσύνης και των επιστηµών. 

Και µου κάνει πραγµατική εντύπωση που ακούω τελευταία
τους Υπουργούς της Νέας Δηµοκρατίας που λένε: «Μη µιλάτε
και προκαταλαµβάνετε τη δικαιοσύνη». Μα, ποιος προκατέλαβε
τη δικαιοσύνη; Ποιος ήταν ο ένας και ο µόνος που προκατέλαβε
τη δικαιοσύνη; Πρώτος δεν ήταν ο κ. Μητσοτάκης; Δεν βγήκε ο
κ. Μητσοτάκης την επόµενη µέρα του εγκλήµατος και είπε ότι
είναι ανθρώπινο λάθος; Δεν έλαβε ο ίδιος απόφαση η οποία δεν
του αντιστοιχεί; Δεν είπε ότι δεν υπήρχε εύφλεκτο υλικό στην
εµπορική αµαξοστοιχία; Ο ίδιος δεν τα είπε όλα ως να είναι ο
ίδιος κριτής της υπόθεσης; Άρα, ο πρώτος ο οποίος κακοποίησε
τον ρόλο της δικαιοσύνης και ο µόνος στην πραγµατικότητα ήταν
ο ίδιος ο Πρωθυπουργός. 

Το δεύτερο χαρακτηριστικό αυτής της διαδικασίας είναι ενέρ-
γειες συγκάλυψης, αλλοίωσης, παραποίησης στοιχείων από τον
τόπο του δυστυχήµατος, µη διαφύλαξης όλων αυτών των στοι-
χείων και του τόπου που θα έπρεπε να έχουν διαφυλαχθεί απεί-
ραχτα, ατόφια για να µπορέσει να γίνει η έρευνα της δικαιο-
σύνης, αυτή για την οποία οµνύετε τώρα ότι πρέπει να γίνει χωρίς
παρεµβάσεις.

Μα, πώς να γίνει η έρευνα; Πώς να γίνει έρευνα όταν δεν έχει
φροντίσει η διοίκηση για τη δικιά της δουλειά; Γιατί δικιά της δου-
λειά είναι αυτή. Μη µιλάµε µόνο για τη δικαιοσύνη. Δικιά της δου-
λειά είναι, της διοίκησης, του Υπουργείου, της Κυβέρνησης, της
Αστυνοµίας να διαφυλάξει τον χώρο και τα στοιχεία, ώστε να
µπορέσει να γίνει αυτή η έρευνα: µπάζωµα, µονταρισµένα ηχη-
τικά, αποµάκρυνση χωµάτων και άλλων υλικών, ακόµη και καταγ-
γελίες αστυνοµικών ότι δέχονται άνωθεν πιέσεις για να µπορέσει
να επιτραπεί το µπάζωµα, καθυστερήσεις από την Αρχή Διερεύ-
νησης των Ατυχηµάτων σε ένα σηµείο πλέον που έχει καταφανώς
αλλοιωθεί, εξαφάνιση βίντεο από τον εµπορικό σταθµό. Αυτά όλα
είναι ενέργειες της διοίκησης ή παραλείψεις της διοίκησης, δη-
λαδή υµών, της Κυβέρνησης. 

Και το τρίτο χαρακτηριστικό της υπόθεσης είναι η επίθεση σε
όποιον τολµά να αντιδράσει, σε όποιον ζητά απαντήσεις, δικαιο-
σύνη, αλήθεια, ακόµη και στους συγγενείς των θυµάτων. 

Και σήµερα δύο χρόνια µετά το δυστύχηµα, αφού ούτε ο ΟΣΕ
ούτε το Υπουργείο που τον εποπτεύει ούτε η Αστυνοµία -διοικη-
τικά όργανα είναι όλα αυτά, ευθύνη έχει η Κυβέρνηση για όλα
αυτά, το λέω ξανά γιατί ακούω τη γνωστή καραµέλα περί δικαιο-
σύνης- ούτε οποιαδήποτε υπηρεσία και η αρχή έχουν την ευθύνη
δεν διασφάλισαν ότι δεν θα χαθεί ούτε ένα βίντεο από την εµπο-
ρική αµαξοστοιχία, ερχόµαστε τώρα σήµερα όλοι έκθαµβοι –πο-
λιτικοί, συγγενείς των θυµάτων, πολίτες και αφού βλέπαµε ότι
στέλνονταν τόσο καιρό λάθος βίντεο για µια υπόθεση, της οποίας
ήταν το πλέον κρίσιµο στοιχείο µάλλον αυτό, και αφού πέρασαν
µήνες και πρακτικά δεν έχει διασωθεί κάτι που θα µπορούσε να
ανακτηθεί, έρχονται στη δηµοσιότητα βίντεο αµφιβόλου γνησιό-
τητας, αµφιβόλου αξιοπιστίας που λέει ότι κατείχε η εταιρεία σε-
κιούριτι όλο αυτό το διάστηµα τα οποία ισχυρίζεται ότι είναι από
την εµπορική αµαξοστοιχία από το βράδυ της σύγκρουσης.

Πού ήταν η εταιρεία σεκιούριτι όλα αυτά τα χρόνια; Σε άλλη
χώρα; Πού ήταν η Αστυνοµία και οι αρµόδιες αρχές αυτά τα δύο
χρόνια για την έρευνα; Δεν ξέρανε, δεν µάθανε, δεν γνώριζαν
πού υπήρχαν κάµερες στο δίκτυο για να πάρουν κάθε διαθέσιµο
υλικό από την πρώτη στιγµή;  Πού ήταν ο ΟΣΕ, Πού ήταν το
Υπουργείο, η Κυβέρνηση που εποπτεύει; Ούτε αυτοί ξέρανε πού
υπάρχουν κάµερες ασφαλείας στο δίκτυο, ποιος τις διαχειρίζεται
να πάρουν το υλικό; Έχουν κάποια λογική όλα αυτά;  Είναι λογικό
λίγες µέρες µετά τις τεράστιες διαδηλώσεις να έρχονται στην

επιφάνεια αµφιβόλου γνησιότητας βίντεο και η Κυβέρνηση να επι-
χειρεί να τα αξιοποιήσει επικοινωνιακά; 

Όλα αυτά είναι ξέρετε εξαιρετικά ύποπτα και είναι αυτά τα
οποία έχουν προκαλέσει την αγανάκτηση και την οργή της κοι-
νωνίας. Μην τα βάζετε  µε την Αντιπολίτευση όλη την ώρα. Εδώ
πέρα η Αντιπολίτευση µεταφέρει την οργή της κοινωνίας. Η κοι-
νωνία έχει εξοργιστεί µε το ζήτηµα. Η κοινωνία ζητάει απαντήσεις
και εδώ δεν µπορείτε να κάνετε business as usual, θα κάνουµε
µια επικοινωνιακή διαχείριση, θα ρίξουµε το τενεκεδάκι παρα-
κάτω, θα κάνουµε και έναν ανασχηµατισµό, θα αλλάξουµε λίγο
το θέµα. Δεν είναι τέτοια περίπτωση.

Εδώ µιλάµε για ένα θέµα που έχει πληγώσει την κοινωνία ορι-
ζόντια, βαθιά στην πιο ευαίσθητη χορδή της. Και όσο δεν παίρνει
απαντήσεις, όσο ο κ. Μητσοτάκης δεν απαντάει στα ερωτήµατα,
απαντήσεις που θα έπρεπε να έχει, που γνωρίζει ή που θα όφειλε
να γνωρίζει, όσο δεν αναλαµβάνει µια ευθύνη τόσο εξοργίζεται
η κοινωνία και τόσο εξοργίζεται η κοινωνία όσο βλέπει και τον κ.
Μητσοτάκη αµετανόητο, γιατί χαρακτηριστική πράξη που δείχνει
το πόσο αµετανόητος είναι να επιµένει να ορίσει στην πραγµατι-
κότητα τον κ. Τασούλα Πρόεδρο της Δηµοκρατίας, ένα πρόσωπο
το οποίο µε ηθεληµένες παραλείψεις κράτησε στοιχεία των κρί-
σιµων δικογραφιών στο σκοτάδι.

Σε αυτή τη συνθήκη βρισκόµαστε και αυτό είναι που έχει προ-
καλέσει τη µεγάλη κοινωνική αγανάκτηση και οργή. 

Εµείς, ως κόµµατα της δηµοκρατικής και προοδευτικής Αντι-
πολίτευσης, αυτό που πρέπει να κάνουµε, το ελάχιστο, είναι να
συντονίσουµε τις ενέργειές µας και να αντιστοιχηθούµε µε το κοι-
νωνικό αίτηµα. Ποιο είναι το κοινωνικό αίτηµα; Αποκάλυψη της
αλήθειας, απόδοση ευθυνών! 

Γι’ αυτό και εµείς, από τη δική µας πλευρά, όποια πρόταση θα
οδηγήσει στη διαλεύκανση της υπόθεσης θα τη στηρίξουµε για
την απόδοση ποινικών και πολιτικών ευθυνών. 

Το ζητούµενο είναι να οδηγηθούν ενώπιον της δικαιοσύνης
όλοι οι αρµόδιοι και αυτό συµπεριλαµβάνει τον κ. Καραµανλή.
Έχουµε τον κ. Τριαντόπουλο, ο οποίος πρέπει να οδηγηθεί ενώ-
πιον της δικαιοσύνης για το µπάζωµα. Όµως, η προανακριτική,
εφόσον συγκροτηθεί για τον κ. Τριαντόπουλο, δεν µπορεί να λει-
τουργήσει ως βαλβίδα αποσυµπίεσης ή βαλβίδα εξαέρωσης για
τον κ. Μητσοτάκη, ο οποίος είναι ο βασικός υπεύθυνος για την
υπόθεση αυτή. 

Είναι δυνατόν να παίρνει ο κ. Τριαντόπουλος αποφάσεις τέ-
τοιου είδους, επέµβασης στον χώρο του δυστυχήµατος λίγο µετά
από αυτό και να µην γνωρίζει κάτι ο κύριος Πρωθυπουργός; Ή,
όλοι γύρω του, τα κεντρικά πρόσωπα, να έχουν ρόλο και ο ίδιος
πάλι να το παίζει ανήξερος; Προφανώς και όχι. 

Γι’ αυτό ακριβώς, επειδή η κεντρική ευθύνη βρίσκεται εκεί, και
εµείς από την πρώτη στιγµή είπαµε ότι εδώ πρέπει να οδηγη-
θούµε σε πρόταση µοµφής. Γιατί µιλάµε για βαθιά αντιθεσµική
λειτουργία η οποία βαραίνει πρώτα και κύρια τον Πρωθυπουργό. 

Στην πραγµατικότητα, εµείς δεν κάνουµε τίποτα άλλο παρά να
λέµε ότι τη µοµφή που έχει απευθύνει η κοινωνία προς την Κυ-
βέρνηση τη φέρνουµε στο Κοινοβούλιο. Πρέπει να τη φέρουµε
στο Κοινοβούλιο. Εκεί θα συντονίσουµε, τουλάχιστον εµείς, τις
ενέργειές µας. 

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. 
Στο Πρώτο Μέρος έχουµε την ενσωµάτωση µιας Οδηγίας για

την ισόρροπη εκπροσώπηση των φύλων σε θέσεις διευθυντικών
στελεχών. Μάλιστα! Ας δούµε  για τι πράγµα επί της ουσίας µι-
λάµε καθαρά, ποια είναι η εικόνα, τι αφορά. 

Ήδη από το 2020 προβλέπεται ότι οι ανώνυµες εταιρείες πρέ-
πει να έχουν 25% γυναικών στα διοικητικά συµβούλια. Ήδη ισχύει
αυτό. Τι έρχεται να κάνει τώρα αυτό το σηµείο του νοµοσχεδίου; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα πάρω και τη δευτερολογία, κυρία Πρόεδρε.
Λέει ότι, κατ’ εφαρµογή της Οδηγίας, όσες επιχειρήσεις ειση-

γµένες στο χρηµατιστήριο απασχολούν πάνω από διακόσιους πε-
νήντα εργαζόµενους και έχουν και άλλες προϋποθέσεις, πολύ
υψηλού τζίρου, κύκλου εργασιών, κ.λπ., αυτό το 25% θα πρέπει
να πάει στο 33%. Περί αυτού µιλάµε. Πόσες είναι αυτές; Τριάντα
επτά εταιρείες. 
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Άρα, αυτό που συζητάµε σε αυτό το νοµοσχέδιο είναι αν σε
τριάντα επτά µεγάλες εταιρείες που έχουν κέρδη εκατοµµυρίων
στο διοικητικό τους συµβούλιο θα συµµετέχουν γυναίκες στε-
λέχη, όχι κατά το 25%, αλλά κατά το 33%. Τριάντα επτά εται-
ρείες! Αυτό συζητάµε.

Με συγχωρείτε, αλλά αυτό δεν είναι ούτε µείζονα παρέµβαση
για την ισότητα, ούτε καµία καθοριστική «ένεση» ισότιµης εκπρο-
σώπησης, ούτε αυτό που άκουσα από προηγούµενο συνάδελφο,
τροµερή µεταρρύθµιση για την κοινωνική συνοχή. Πρέπει να βά-
ζουµε τα πράγµατα στη σωστή τους διάσταση. Αυτό αφορά,
τριάντα επτά εταιρείες, όπου από τα στελέχη που έχουν θέσεις
ανώτατες να µπορεί να συµµετέχει καµία γυναίκα παραπάνω στα
διοικητικά συµβούλια. 

Σε ποιο πλαίσιο έρχεται αυτή η ρύθµιση; Σε µια χώρα η οποία
είναι στις τελευταίες θέσεις στην Ευρώπη στον δείκτη ισότητας
των φύλων, το µεγαλύτερο πρόβληµα που έχει στην αγορά ερ-
γασίας. Δηλαδή, έχουµε τη δεύτερη χειρότερη θέση σε ό,τι
αφορά τη συµµετοχή των γυναικών στην αγορά εργασίας. 

Όποιος πριν είπε ότι: «Πού ήταν η ανεργία των γυναικών επί
ΣΥΡΙΖΑ κ.λπ.», θα του πω ότι το χάσµα γυναικών - ανδρών είναι
το θέµα που συζητάµε και το χάσµα αυτό έχει διευρυνθεί στα
χρόνια της διακυβέρνησής του κ. Μητσοτάκη στη συµµετοχή
στην αγορά εργασίας. Αυτό είναι το πρόβληµα. 

Επίσης, έχουµε και ένα από τα υψηλότερα ποσοστά εισοδηµα-
τικής ανισότητας σε όλη την Ευρώπη. 

Άρα, τα βασικά µας θέµατα είναι ότι είµαστε στον πάτο στη
συµµετοχή των γυναικών στην αγορά εργασίας και στη διαφορά
τη µισθολογική. 

Γιατί συµβαίνει αυτό; Γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην
Ελλάδα δεν έχουµε καθολική δωρεάν παροχή ποιοτικών υπηρε-
σιών φροντίδας του παιδιού από το κράτος. Για να το πω µε πιο
λαϊκό τρόπο, στην Ελλάδα η υπεύθυνη για τη φροντίδα του παι-
διού θεωρείται κατ’ εξοχήν η µητέρα. Τελεία και παύλα! Αυτός
είναι ο λόγος για τον οποίο έχουµε αυτές τις πολύ κακές επιδό-
σεις. 

Τα απέδειξε όλα αυτά η οικονοµολόγος Κλόντια Γκόλντιν, που
πήρε το Νόµπελ Οικονοµικών πριν από δύο χρόνια, και απέδειξε
µε χρονοσειρές ότι ο βασικός λόγος της ανισότητας στην αγορά
εργασίας και της µισθολογικής ανισότητας έχει να κάνει µε το ότι
οι γυναίκες θεωρούνται κατ’ εξοχήν υπεύθυνες για το µεγάλωµα
του παιδιού και άρα µένουν εκτός των διαδικασιών στην αγορά
εργασίας όσο οι άντρες συνεχίζουν κανονικά. 

Αντί τώρα λοιπόν εµείς να παρεµβαίνουµε σε όλα αυτά και να
συζητάµε αυτά, δηλαδή πώς θα έχουµε καθολικές υπηρεσίες
φροντίδας από το κράτος για τα νήπια µέχρι τριών ετών, πώς θα
αυξήσουµε τη συµµετοχή των γυναικών στην αγορά εργασίας,
πώς θα µειώσουµε το µισθολογικό χάσµα, αντί να δούµε αυτές
τις παρεµβάσεις στον έκτο χρόνο της διακυβέρνησης του κ. Μη-
τσοτάκη που τα µεγέθη του χάσµατος χειροτερεύουν, συζητάµε
αν είναι σηµαντικό τριάντα εφτά πολύ κερδοφόρες εισηγµένες
στο χρηµατιστήριο εταιρείες να έχουν καµία γυναίκα ακόµα στο
διοικητικό τους συµβούλιο. Το θεωρούµε υποκριτικό για την
ουσία του προβλήµατος. 

Πάω στα υπόλοιπα, στο κοµµάτι που αφορά την κοινωνική συ-
νοχή. Η Υπουργός προβλέπει ένα σχέδιο «Αθηνά», ένα πιλοτικό
πρόγραµµα προσχολικής ηλικίας. Αυτό τι είναι στην πραγµατικό-
τητα; Εδώ έχουµε µια γενική ιδέα, µια διακήρυξη, χωρίς θεµέλιο,
χωρίς περιεχόµενο, χωρίς σχέδιο. Νοµίζω ότι, αν το διαβάσει ει-
δικά κάποιος νοµικός αυτό, θα δει ότι δεν έχει καν τη µορφή νο-
µικού κειµένου, δεν καταλαβαίνεις τι δεσµευτικότητα ιδρύει,
ποιος είναι ο κανόνας που θέτει. 

Λέει, για παράδειγµα, ότι θα υπάρχει ανιχνευτικός έλεγχος της
γνωστικής ανάπτυξης βρεφών και νηπίων µέσω ψυχοµετρικών
εργαλείων, λες και η γνωστική ικανότητα των βρεφών και των νη-
πίων είναι το µόνο πράγµα που µας ενδιαφέρει, λες και δεν µας
ενδιαφέρει η ψυχολογική τους εξέλιξη, δεν µας ενδιαφέρει κοι-
νωνική τους εξέλιξη, τίποτα. 

Ποια είναι αυτά τα ψυχοµετρικά εργαλεία; Δεν λέει. Ποιος θα
τα χρησιµοποιεί; Δεν λέει. Με ποια πιστοποίηση θα τα χρησιµο-
ποιεί; Δεν λέει. Πού θα οδηγεί αυτό το πράγµα, αν διαπιστωθεί
ότι όντως κάποιο θέµα υπάρχει; Τι θα κάνουν οι γονείς µε τα

νήπια; Δεν λέει. Ποιες δοµές θα υποστηρίξουν; Δεν λέει. Τι λέει,
λοιπόν; Καταλαβαίνετε ότι εδώ έχουµε ένα «κέλυφος». Δεν
έχουµε ένα ουσιαστικό νοµικό κείµενο για να κρίνει η Βουλή τι
θα νοµοθετήσει. 

Τι οµολογεί στην πραγµατικότητα; Το είπαν προηγούµενοι οµι-
λητές. Οµολογεί την αποτυχία του προηγούµενου προγράµµατος
που νοµοθέτησε η Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη το 2021, ένα
πρόγραµµα που λεγόταν «Κυψέλη», που ήταν αποτυχηµένο. Το
είχε πει όλη η Βουλή ότι είναι αντιπαιδαγωγικό, είναι λάθος. Και
απλά, έρχεται να το αντικαταστήσει, αλλά µην ρυθµίζοντας τί-
ποτα επί των κρίσιµων. 

Και ξαναλέω, ποιο είναι το κρίσιµο; Ζούµε σε µια χώρα που
µόλις το 30% των νηπίων έχουν πρόσβαση σε παιδικούς σταθ-
µούς. Γιατί; Γιατί δεν υπάρχουν θέσεις. Όλη η συζήτηση στις οι-
κογένειες που έχουν παιδιά αυτής της ηλικίας είναι: «Πού θα πάει
παιδικό σταθµό;». Δεν υπάρχουν θέσεις. Και αντί να συζητάµε
πώς θα αυξήσουµε τις θέσεις, πώς θα αυξήσουµε τους παιδαγω-
γούς ανά παιδί, πώς θα αυξήσουµε τη χρηµατοδότηση, συζητάµε
γενικές αρχές µιας ιδέας, ενός προγράµµατος, που είναι και πι-
λοτικό. 

Οµοίως και στο σκέλος που αφορά την αναπηρία, ουσιαστικά
το µόνο που παίρνουµε ως αποτέλεσµα της παρέµβασης που
κάνει είναι η επιβεβαίωση της αποτυχίας του προηγούµενου προ-
γράµµατος που έκανε η ίδια Κυβέρνηση υπό άλλη Υπουργό.
Αλλά, δεν έχει ιδιαίτερη σηµασία αυτό. Εµείς µιλάµε στο πλαίσιο
της ίδιας Κυβέρνησης. 

Χαρακτηριστικό είναι το πρόγραµµα του «Προσωπικού Βοη-
θού». Αυτό το πρόγραµµα από το 2019 όσοι είµαστε ακούµε τον
κ. Μητσοτάκη να το διαφηµίζει ως την υπέρτατη παρέµβαση κοι-
νωνικής συνοχής που έχει κάνει. 

Πού έχει οδηγήσει το πρόγραµµα «Προσωπικού Βοηθού»;
Πόσοι άνθρωποι έχουν ωφεληθεί; Πόσα ανάπηρα άτοµα; Μόλις
χίλια τριακόσια σε έναν ωκεανό ατόµων µε αναπηρίες, που ξε-
περνούν το ένα εκατοµµύριο! 

Γιατί έχουν ωφεληθεί τόσοι λίγοι και λιγότεροι και από αυτούς
που προέβλεπε η Κυβέρνηση, χαµηλότερα από τους δικούς της
στόχους; Γιατί ήταν λάθος οι προϋποθέσεις του προγράµµατος:
Ηλικιακά όρια, αποκλεισµοί παραπληγικών, αποκλεισµοί ατόµων
που έχουν άλλου τύπου παθήσεις, κληρώσεις µε αλγόριθµο, κά-
κιστες συνθήκες για την εργασία των βοηθών. 

Ήταν προϋποθέσεις οι οποίες µπλόκαραν το να είναι αποτελε-
σµατικό το πρόγραµµα. Τις πειράζει αυτές τις προϋποθέσεις, τις
συζητάει αυτές τις προϋποθέσεις το Υπουργείο; Όχι! Απλά πα-
ρατείνει για άλλα δύο χρόνια το πρόγραµµα. Το γιατί απέτυχε
δεν το βλέπει, δεν το απαντάει. Απλά το παρατείνει για άλλα δύο
χρόνια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία συνάδελφε,
ολοκληρώστε. 

ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 
Άρα, στην πραγµατικότητα αυτή είναι και η ουσία αυτού του

νοµοσχεδίου που ακροθιγώς ανέφερα. Επανανοµοθετείτε απο-
τυχηµένα δικά σας νοµοθετήµατα για επικοινωνιακούς λόγους,
για να φανεί ότι κάτι κάνετε στο πεδίο. Δεν είναι όµως έτσι τα
πράγµατα. Και νοµίζω ότι έχει παρέλθει και ο χρόνος που η κοι-
νωνία και οι πολίτες το αποδέχονται αυτό. Έχουν καταλάβει ότι
εδώ δεν γίνεται επί της ουσίας παρέµβαση και δουλειά. 

Εδώ έρχεται η ώρα και εµείς οι υπόλοιποι να αντιστοιχηθούµε
επιτέλους στις απαιτήσεις του να υπάρξει µία ουσιαστική πολι-
τική αλλαγή. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Αχτσιόγλου. 

Καλείται στο Βήµα η κ. Ασηµίνα Σκόνδρα Βουλευτής της Νέας
Δηµοκρατίας. Θα ακολουθήσουν ο κ. Παπαθανάσης και µετά η
κ. Αποστολάκη. 

Ορίστε, κυρία Σκόνδρα. 
ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Άκουσα µε πάρα πολύ προσοχή την κ. Αχτσιόγλου και θα συµ-

φωνήσω πραγµατικά σε ένα σηµείο. Σε αυτό που είπε ότι το κοι-
νωνικό αίτηµα είναι η αλήθεια. Από εκεί και µετά όµως, κυρία
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Αχτσιόγλου, λυπάµαι, αλλά ξεκίνησε η αντίφαση. Γιατί αφενός
µεν αυτό δεν είναι µόνο κοινωνικό αίτηµα είναι αίτηµα όλων. Αφε-
τέρου δε, δεν µπορεί να ζητάτε την αλήθεια ούτε από τον Πρω-
θυπουργό ούτε από τα µέλη της Κυβέρνησης ούτε από κανέναν.
Η αλήθεια θα βγει µόνο από τη δικαιοσύνη. Όταν, λοιπόν, υπάρ-
χει µια συνεχής και ακατάπαυστη όλο αυτό το διάστηµα επίθεση
κατά των πάντων και κατά της ίδιας της δικαιοσύνης, τότε εδώ
υπάρχει αντίφαση. Εκτός αν εσείς γνωρίζετε κάποιον άλλον που
θα βγάλει την ετυµηγορία, αν αυτά είναι τα λαϊκά δικαστήρια, αν
είναι τα πάνελ ή αν είναι η άποψη του καθενός. Γι’ αυτό καλό θα
ήταν αφού µιλάµε όλοι για θεσµούς να τιµούµε τους θεσµούς και
να τους προφυλάσσουµε. Γιατί µπορεί να είναι από ανεπίτρεπτο,
από ύβρις έως και επικίνδυνο το να προσπαθούµε να τους πριο-
νίζουµε µε αυτόν τον τρόπο.

Στο θέµα µας τώρα, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, κάνουµε σήµερα ένα ακόµα νοµοθετικό βήµα για την αντι-
µετώπιση σειράς θεµάτων που αφορούν στη δηµιουργία ίσων
ευκαιριών εργασιακής ένταξης και προστασίας των ανθρωπίνων
δικαιωµάτων, τη συµπερίληψη και την ισότιµη συµµετοχή των γυ-
ναικών στο οικονοµικό και κοινωνικό γίγνεσθαι. 

Η παρούσα νοµοθέτηση ενσωµατώνει την Οδηγία 2022/2381
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και περιλαµβάνει ρυθµίσεις για
την ενδυνάµωση των πιλοτικών προγραµµάτων που στοχεύουν
στην ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής. Ίση εκπροσώπηση των
φύλων σε θέσεις ευθύνης αποτελεί βασικό πυλώνα για τη δια-
σφάλιση της δικαιοσύνης και της δηµοκρατίας στο εργασιακό πε-
ριβάλλον διότι παρά τις διεθνείς και ευρωπαϊκές πρωτοβουλίες,
συνθήκες, προγράµµατα, δράσεις και παρά την πρόοδο που έχει
συντελεστεί σε µια σειρά τοµείς ως προς την ισότητα των φύλων
και τη βελτίωση της θέσης των γυναικών, τα ποσοτικά, τα στατι-
στικά και τα ποιοτικά δεδοµένα µας δείχνουν ότι δεν βρισκόµαστε
ακόµη στο επιθυµητό σηµείο. Οι γυναίκες εξακολουθούν να υπο-
εκπροσωπούνται σε ηγετικές θέσεις τόσο στον δηµόσιο όσο και
στον ιδιωτικό τοµέα. Αυτό αποδεικνύεται από τα στοιχεία που δεί-
χνουν ότι στις περισσότερες επιχειρήσεις και ιδίως στις µεγαλύ-
τερες εταιρείες οι διευθυντικές θέσεις καταλαµβάνονται κυρίως
από άνδρες. 

Το European Women’s Lobby που ασχολείται µε τα γυναικεία
δικαιώµατα και την ισότητα αναφέρει τους επικρατέστερους λό-
γους για την υποεκπροσώπηση των γυναικών. Πρώτον, έλλειψη
αυτοπεποίθησης. Οι γυναίκες έχουν περισσότερες αµφιβολίες
για τον εαυτό τους και συχνά δεν διεκδικούν θέσεις υψηλών απαι-
τήσεων θεωρώντας πως είναι ανεπαρκείς. Δεύτερον, η κουλ-
τούρα. Τα διοικητικά συµβούλια είναι ένας ανδροκρατούµενος
χώρος. Η γυναίκα δεν είναι ευπρόσδεκτη γιατί θεωρείται απειλή.
Τρίτον, η παιδική µέριµνα. Σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση
οι γυναίκες αφιερώνουν διπλάσιο χρόνο στη φροντίδα των παι-
διών σε σχέση µε τους άντρες. 

Εξετάζοντας, λοιπόν, τα ποιοτικά χαρακτηριστικά του ζητήµα-
τος µπορούµε να εντοπίσουµε βαθύτερες αιτίες που διατηρούν
την υποεκπροσώπηση. Η νοοτροπία παίζει τον καθοριστικότερο
ρόλο. Είναι αυτές οι ασυνείδητες προκαταλήψεις, οι ριζωµένες
από αιώνες τις οποίες έχουµε αντιµετωπίσει όλες. Φυσικά ούτε
της πολιτικής εξαιρουµένης. Και οι παρούσες µπορούµε να το
επιβεβαιώσουµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ευρωπαϊκή Ένωση µε την
Οδηγία αυτή θέτει συγκεκριµένους στόχους και δεσµεύσεις ώστε
να αυξηθεί η συµµετοχή των γυναικών στα διοικητικά συµβούλια
των εταιρειών. Η Ελλάδα ως κράτος µέλος έχει την υποχρέωση
να ενσωµατώσει την εν λόγω Οδηγία στο εθνικό δίκαιο και να δια-
σφαλίσει ότι θα υπάρξει συµµόρφωση στις προβλεπόµενες δια-
τάξεις. 

Συγκεκριµένα, επιδιώκεται, πρώτον, η καθιέρωση υποχρεωτι-
κού ποσοστού τουλάχιστον 33% για το υποεκπροσωπούµενο
φύλο στις διοικήσεις των εισηγµένων και µη εισηγµένων εται-
ρειών, καθώς και στις µεγάλες δηµόσιες επιχειρήσεις. Σκοπός η
δηµιουργία ενός πιο ισορροπηµένου, πιο δίκαιου εργασιακού πε-
ριβάλλοντος. 

Δεύτερον, η ενίσχυση της διαφάνειας στις διαδικασίες επιλο-
γής στελεχών διασφαλίζοντας ότι η αξιοκρατία και τα προσόντα

θα αποτελούν τα βασικά κριτήρια διορισµού. 
Τρίτον, η δηµιουργία µηχανισµών παρακολούθησης και αξιο-

λόγησης της εφαρµογής του νόµου ώστε να αποτρέπονται φαι-
νόµενα ανισότητας και διακρίσεων. Οι επικριτές των ποσοστώ-
σεων ισχυρίζονται ότι αυτές καταπατούν την αρχή της αξιοκρα-
τίας. Ωστόσο η πραγµατικότητα δείχνει ότι οι γυναίκες παρότι
διαθέτουν ισάξια ή και ανώτερα προσόντα από τους άνδρες συ-
ναδέλφους τους συναντούν συστηµατικά εµπόδια στην επαγγελ-
µατική τους ανέλιξη. Το πρόβληµα, λοιπόν, δεν έγκειται στην
έλλειψη ικανών γυναικών αλλά στη δοµή των ίδιων των επιχειρή-
σεων που ευνοεί τα έµφυλα στερεότυπα και αποκλείει τις γυναί-
κες από τις θέσεις λήψης αποφάσεων. 

Οι ποσοστώσεις µε τις οποίες και εγώ οµολογώ ότι δεν συµ-
φωνώ είναι δυστυχώς απαραίτητες ως ένα προσωρινό µέτρο εξι-
σορρόπησης που αποσκοπεί στη διόρθωση µιας ιστορικής
αδικίας. Επιπλέον, οι εταιρείες που ενσωµατώνουν πολιτικές ισό-
τητας παρουσιάζουν µεγαλύτερη οικονοµική απόδοση, καλύτερη
εταιρική διακυβέρνηση και αυξηµένη καινοτοµία. Έρευνες έχουν
δείξει ότι η πολυµορφία στις ηγετικές οµάδες συνδέεται µε αυ-
ξηµένη κερδοφορία και βελτίωση των εταιρικών επιδόσεων. Η
διαφορετικότητα στις απόψεις και προσεγγίσεις στη διοίκηση
οδηγούν σε πιο ισορροπηµένες και στρατηγικές αποφάσεις. 

Σηµαντικό σηµείο του σχεδίου νόµου πέραν της ισόρροπης εκ-
προσώπησης είναι η ενσωµάτωση τεχνολογιών που διασφαλίζουν
τη διαφάνεια και την αποδοτικότητα στις κοινωνικές παροχές.
Επίσης, η ενδυνάµωση και βελτίωση των υπηρεσιών αγωγής και
φροντίδας που παρέχονται από τους βρεφικούς, βρεφονηπια-
κούς και παιδικούς σταθµούς.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό θα  ήθελα, κύριε Πρόεδρε. 
Υλοποιείται ακόµη πιλοτικό πρόγραµµα επιχορήγησης και πα-

ρεµβάσεις προσβασιµότητας σε χώρους µόνιµης κατοικίας και
εργασίας ατόµων µε αναπηρία. Επεκτείνεται δε η δυνατότητα
ανάλογων παρεµβάσεων και σε δηµόσια κτίρια. 

Τέλος, υποστηρίζεται η απασχόληση ατόµων στο φάσµα του
αυτισµού µε τη δηµιουργία ειδικού µητρώου εκπαιδευµένων δια-
µεσολαβητών. Θεσπίζεται δε ότι τα άτοµα αυτά θα είναι δυνητικοί
ωφελούµενοι των προγραµµάτων της ΔΥΠΑ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι σαφές ότι η παρούσα νο-
µοθετική πρωτοβουλία αποσκοπεί στην ισότητα και την συµπερί-
ληψη. Ωστόσο για να φέρει αποτελέσµατα απαιτείται η ενεργή
συµµετοχή όλων των φορέων της Κυβέρνησης, των επιχειρή-
σεων, της κοινωνίας των πολιτών. Η αλλαγή της νοοτροπίας και
η αναγνώριση της σηµασίας της πολυµορφίας στον χώρο εργα-
σίας είναι απαραίτητα στοιχεία για την επιτυχία του στόχου. 

Κλείνοντας, θέλω να τονίσω ότι τέτοιου είδους παρεµβάσεις
δεν αποτελούν µόνο δικαιωµατισµό αλλά και µια αναπτυξιακή
στρατηγική. Είναι προς όφελος όλων το δίκαιο εργασιακό περι-
βάλλον όπου κάθε άτοµο θα έχει τις ίδιες ευκαιρίες εξέλιξης. Να
αξιοποιήσουµε, λοιπόν, την ευκαιρία για να οικοδοµήσουµε µια
κοινωνία πιο δίκαιη, πιο συµπεριληπτική και πιο βιώσιµη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ψήφιση του σηµερινού νοµο-
σχεδίου δεν συνιστά νοµοθετική τακτοποίηση, ούτε νοµοθετικό
ακτιβισµό. Είναι πολιτική απόφαση που στηρίζεται στον χάρτη
των θεµελιωδών δικαιωµάτων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και στο
ελληνικό Σύνταγµα. Αυτές τις πολιτικές είµαστε αποφασισµένοι
να τις εφαρµόσουµε µέχρι τέλους. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Σκόνδρα.

Καλείται στο Βήµα η κ. Σεβαστή Βολουδάκη, Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας. Έχει αλλάξει θέσεις µε τον κ. Παπαθανάση. 

ΣΕΒΑΣΤΗ (ΣΕΒΗ) ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν και βρισκό-

µαστε σε εποχές που πολλά αλλάζουν και πολλά αναιρούνται
υπάρχουν κάποια δεδοµένα, κάποιες κατακτήσεις του δυτικού
πολιτισµού που κανείς δεν µπορεί να ακυρώσει. Και γι’ αυτόν τον
λόγο το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου επιτελεί πολλαπλούς σκο-
πούς οι οποίοι έχουν ως κοινή στόχευση τη λήψη θετικών µέτρων,
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δηλαδή µηχανισµών, που αποσκοπούν στην πραγµάτωση της συ-
νταγµατικά κατοχυρωµένης αρχής της ισότητας. Πρόκειται για
µέτρα, που επιχειρούν να καταστήσουν εφικτή τη συµµετοχή
προσώπων από υποεκπροσωπούµενες οµάδες στην εργασία,
στην εκπαίδευση και στην κοινωνία συνολικά. 

Είναι γεγονός, που κανείς δεν αµφισβητεί, η υποεκπροσώπηση
των γυναικών στα διοικητικά συµβούλια των εταιρειών. Πρόκειται
για ένα φαινόµενο, που οι ίδιοι οι αριθµοί το επιβεβαιώνουν. Το
ποσοστό των γυναικών που συµµετέχουν στη λήψη επιχειρηµα-
τικών αποφάσεων ανωτάτου επιπέδου παραµένει πολύ χαµηλό
και στη χώρα µας. Μολονότι έγιναν σηµαντικά βήµατα βελτίωσης
µε τον ν.4706/2020, η χώρα µας παραµένει ακόµη σε πολύ χα-
µηλή θέση. 

Εδώ θέλω να κάνω και µία σηµαντική επισήµανση. Η ισότητα,
για κανέναν και καµία µας, δεν είναι αυτοσκοπός. Αποτελεί προ-
ϋπόθεση υγιούς, συµπεριληπτικής και άρα, δηµιουργικής προ-
σέγγισης της ανάπτυξης. Είναι δείγµα πολιτισµού και απόδειξη
του ευρωπαϊκού και δυτικού κεκτηµένου. Είναι σηµαντικό, λοιπόν,
να δηµιουργήσουµε τις συνθήκες, ώστε να παρέχεται η κατάλ-
ληλη στήριξη, για κάθε ηλικία. 

Η Ευρωπαϊκή Ένωση, προς αντιµετώπιση του φαινοµένου της
«γυάλινης οροφής», έχει αναλάβει σηµαντικές δράσεις ήδη από
το 1984, ενώ προχώρησε στη θέσπιση της Οδηγίας 2022/2381,
την οποία ενσωµατώνουµε µε το παρόν σχέδιο νόµου, για την
ισόρροπη εκπροσώπηση των φύλων σε θέσεις διευθυντικών στε-
λεχών των εισηγµένων εταιρειών και τη λήψη σχετικών µέτρων
για την ουσιαστική εφαρµογή των κριτηρίων επιλογής διευθυντι-
κών στελεχών, βάσει διαφανούς και πλήρως καθορισµένης δια-
δικασίας και αντικειµενικής συγκριτικής αξιολόγησης των
προσόντων τους. 

Οι καινοτοµίες, οι οποίες εισάγονται µε αυτό το νοµοσχέδιο,
αφορούν στη θέσπιση υποχρεωτικού ποσοστού, τουλάχιστον
33%, γυναικών στα διοικητικά συµβούλια των µεγάλων εισηγµέ-
νων εταιρειών, µε τα αντίστοιχα οικονοµικά κριτήρια και ενός,
κατ’ ελάχιστον, εκτελεστικού µέλους, ενώ παρέχεται η δυνατό-
τητα εφαρµογής αυτού και σε µη εισηγµένες ανώνυµες εταιρείες
αλλά και σε δηµόσιες επιχειρήσεις, υπό τη συνδροµή των ειδικών
οικονοµικών όρων. 

Επίσης, προβλέπονται κριτήρια καταλληλότητας, για την επι-
λογή των µελών των διοικητικών συµβουλίων, καθώς και προφα-
νώς κριτήριο δεν αποτελεί µόνο το φύλο. Άλλωστε, οι ρυθµίσεις
αυτές δεν έχουν σκοπό να επιβάλουν γυναίκες στα διοικητικά
συµβούλια των εταιρειών, αλλά να διασφαλιστεί η συµµετοχή των
άξιων µορφωµένων και ταλαντούχων γυναικών, οι οποίες, λόγω
των συνθηκών,  δυσκολεύονται να σπάσουν τη «γυάλινη οροφή».
Αυτό αποτελεί πραγµάτωση της ουσιαστικής ισότητας, η οποία
δεν είναι ευχολόγιο αλλά ζητούµενο για την περαιτέρω δίκαιη
ανάπτυξη, την υγιή ανταγωνιστικότητα και την ευηµερία των κρα-
τών-µελών. 

Θεσπίζεται η σύσταση του Ταµείου Ισότητας των Φύλων µε πό-
ρους από χρηµατικά πρόστιµα που θα εισπράττονται σε περιπτώ-
σεις παράβασης των ανωτέρω διατάξεων και αυτά θα διατίθενται
προς αντιµετώπιση της βίας κατά των γυναικών και των ανισοτή-
των.

Ο όρος «ισότητα», όµως, σηµαίνει πρωτίστως και κατανόηση
και πρόνοια για τους συνανθρώπους µας µε ειδικές ικανότητες.
Γι’ αυτό, θα ήθελα να σταθώ και στις διατάξεις του σχεδίου
νόµου για τη στήριξη ατόµων µε αναπηρία, µε παρεµβάσεις και
στην ιδιωτική ζωή αλλά και στην επαγγελµατική. 

Αρχικά, µε το πιλοτικό πρόγραµµα επιχορήγησης παρεµβά-
σεων προσβασιµότητας διευκολύνεται η πρόσβαση σε χώρους
κατοικίας και εργασίας, ώστε να µπορούν να συµµετέχουν και
άτοµα, που δεν έχουν ακόµη εγγραφεί στο ψηφιακό µητρώο ατό-
µων µε αναπηρία. Προβλέπεται, επίσης, και η επέκταση του προ-
γράµµατος σε δηµόσια κτίρια. Αποτελεί ένα σηµαντικό βήµα για
την επίτευξη της προσβασιµότητας. 

Αναβαθµίζεται το πιλοτικό πρόγραµµα υποστηριζόµενης απα-
σχόλησης ατόµων µε διαταραχές αυτιστικού φάσµατος του
ν.4997/2022, ώστε να συµµετέχουν περισσότεροι ωφελούµενοι
και να υποστηρίζονται από ειδικά εκπαιδευµένους διαµεσολαβη-
τές.

Ο σκοπός εδώ είναι η αύξηση της εργασιακής συµµετοχής και
η δηµιουργία του κατάλληλου εργασιακού περιβάλλοντος µε τη
βοήθεια ειδικών διαµεσολαβητών, µε τρόπο ώστε να ενθαρρύνε-
ται η συµµετοχή στην απασχόληση, η έµπρακτη στήριξη των αν-
θρώπων που βρίσκονται στο φάσµα, αλλά και η εκπαίδευση της
κοινωνίας στην αποδοχή και στη µη διάκριση. 

Πρόκειται για ένα πρόγραµµα πρωτοποριακό, που θα ενισχύ-
σει τους ενήλικες στο φάσµα του αυτισµού και είµαι σίγουρη ότι
το Υπουργείο θα αναλάβει και αντίστοιχες πρωτοβουλίες για
τους ανήλικους στο φάσµα, ειδικά για τις ηλικίες κάτω των δέκα
ετών µέσω της ενίσχυσης του προγράµµατος πρώιµης εκπαιδευ-
τικής και υποστηρικτικής παρέµβασης. Η άµεση διάγνωση των
αναπτυξιακών διαταραχών και η έγκαιρη παρέµβαση µπορούν
αποδεδειγµένα να µειώσουν τις δυσκολίες στη διαδικασία µάθη-
σης, βελτιώνοντας την κοινωνικοποίηση των παιδιών. 

Στο υπό ψήφιση σχέδιο νόµου προβλέπεται και η ενίσχυση του
πιλοτικού προγράµµατος «Αθηνά» για την πρώιµη παιδική ηλικία,
µε στόχο την ολόπλευρη ανάπτυξη παιδιών ηλικίας έως και τεσ-
σάρων ετών, την ενηµέρωση των γονέων, αλλά και τον ανιχνευ-
τικό έλεγχο της γνωστικής ανάπτυξης των βρεφών και των
νηπίων µέσω ψυχοµετρικού εργαλείου. 

Συνολικά, µε το παρόν σχέδιο νόµου επιδιώκεται η επίτευξη
της ουσιαστικής ισότητας, η στήριξη της γυναικείας απασχόλη-
σης και η διασφάλιση της ισότιµης συµµετοχής τους στα ανώ-
τερα κέντρα λήψης εταιρικών αποφάσεων. Η ισότιµη συµµετοχή
των γυναικών σε ανώτερες θέσεις διοίκησης αποτελεί εργαλείο
κοινωνικής και οικονοµικής ανάπτυξης, πέρα από έναν στόχο ευ-
ρωπαϊκό και εθνικό. 

Επιδιώκεται, περαιτέρω, η ενίσχυση των ατόµων µε αναπηρίες,
η προσβασιµότητα στον ιδιωτικό, δηµόσιο και επαγγελµατικό
χώρο, η στήριξη των ενηλίκων στο φάσµα του αυτισµού και η
συµµετοχή τους στην εργασία και την απασχόληση µε πολλαπλά
οφέλη, όχι µόνο για τους ίδιους, αλλά και για την κοινωνία µας.
Μαζί η κοινωνία µπορεί να ορίσει την ισότητα ως προϋπόθεση
ουσιαστικής συµπερίληψης, για να έχουµε έναν κόσµο καλύτερο,
παραγωγικότερο και ασφαλέστερο. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κυρία συνάδελφο. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας
«Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα δύο µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευ-
τικοί από το 2ο Γυµνάσιο Δράµας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Καλείται στο Βήµα η κ. Ελένη - Μαρία Αποστολάκη και θα ακο-
λουθήσει για την τροπολογία της η Υπουργός κ. Κεραµέως. 

ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Προτού σχολιάσω το νοµοσχέδιο στην ουσία του, θέλω να ανα-

φερθώ στην τροπολογία του ΠΑΣΟΚ για την καθιέρωση πάγιου
µηχανισµού αύξησης των επιδοµάτων ατόµων µε ειδικές ανάγκες
και του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος. 

Με την τροπολογία προτείνουµε την καθιέρωση ενός µηχανι-
σµού µόνιµης ετήσιας αναπροσαρµογής των οικονοµικών ενισχύ-
σεων και επιδοµάτων σε άτοµα µε αναπηρία µε βάση τον αντί-
στοιχο µηχανισµό ετήσιας αύξησης των κύριων συντάξεων µέσω
ΕΦΚΑ, στον αντίποδα µιας λογικής που µε κριτήρια ψηφοθηρίας,
παλαιοκοµµατικής και µικροκοµµατικής εκµετάλλευσης επιχειρεί
να εκµαυλίσει συνειδήσεις και να εξαγοράσει ψήφους, όπως
έκανε η Κυβέρνηση λίγο πριν τις εκλογές του Μαΐου του 2023,
αυξάνοντας τα αναπηρικά επιδόµατα, χωρίς πρόβλεψη πάγιου
µηχανισµού. 

Με κανόνες, λοιπόν, γνωστούς, σταθερούς και διαφανείς, που
σέβονται τα άτοµα µε αναπηρία και τις ανάγκες τους και τα αντι-
µετωπίζουν µε αξιοπρέπεια, καλούµε την Κυβέρνηση να υπερψη-
φίσει την τροπολογία µας, αποδίδοντας σε αυτήν την κατηγορία
των συµπολιτών µας τον οφειλόµενο σεβασµό. 
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Συζητούµε τώρα ένα νοµοσχέδιο, µε το οποίο επί της ουσίας
ενσωµατώνεται µε κάποια καθυστέρηση, για µία ακόµη φορά, µια
Οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Πέραν της ενσωµάτωσης και
των ποσοστώσεων, των αναγκαίων ακόµη ποσοστώσεων, απου-
σιάζει µια συνολική εθνική στρατηγική για την ένταξη των γυναι-
κών στον χώρο εργασίας, για την κατάληψη θέσεων ευθύνης,
αλλά και για το σπάσιµο αυτής της περιβόητης «γυάλινης ορο-
φής». 

Η ανεργία στις γυναίκες είναι σήµερα στη χώρα µας 13,8%.
Στους άνδρες είναι 7,8%. Υπάρχουν έξι ολόκληρες ποσοστιαίες
µονάδες διαφορά και αυτή η διαφορά είναι απόρροια µόνο του
φύλου. 

Όπως και µε τον ν.4706/2020 για την εταιρική διακυβέρνηση,
έτσι και µε αυτό το νοµοσχέδιο έχουµε αύξηση των υποχρεωτι-
κών ποσοστώσεων, κατόπιν ευρωπαϊκής κατεύθυνσης. Αυτό,
όµως, που λείπει είναι ένα σχέδιο προσαρµοσµένο στα χαρακτη-
ριστικά της χώρας και στις ιδιαιτερότητές της, καθώς και στις
προκαταλήψεις και στις ανισότητες που εξακολουθούν στην Ελ-
λάδα να είναι ακόµα πολύ έντονες. 

Οι ποσοστώσεις είναι αναγκαίες, είναι και χρήσιµες, όµως δεν
αρκούν. Σύµφωνα µε την Ελληνική Στατιστική Υπηρεσία η ανα-
λογία των γυναικών σε διευθυντικές θέσεις το 2023 ήταν 30,6%,
ενώ το 2011 ήταν 23,6%. Θα µπορούσε, λοιπόν, κανείς να πει ότι
έχουµε µια αργή και σταδιακή βελτίωση. Δεν είναι, όµως, έτσι.
Γιατί αντίστοιχα, πάλι µε βάση στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, οι γυναίκες
απόφοιτοι της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, βρίσκονται στο 51,8% του συνόλου της ελληνικής κοι-
νωνίας, ενώ οι αντίστοιχοι άνδρες στο 38,5%. Δηλαδή, αν και
έχουµε πολύ περισσότερες γυναίκες µε ανώτερη µόρφωση και
πολύ λιγότερους άνδρες, η δυνατότητά τους να καταλάβουν, µε
βάση τα προσόντα τους και την αξία τους, ανώτερες διευθυντικές
θέσεις είναι πολύ περιορισµένες. 

Αντίστροφα, ο δείκτης µε βάση τον οποίο ασχολούµαστε µε τη
φροντίδα των τρίτων για τους µεν άνδρες είναι 0,3%, για τις γυ-
ναίκες 1,7%. Κι εδώ είναι η στερεοτυπική αντίληψη, η ριζωµένη
στην κοινωνία µας, ότι οι γυναίκες είναι αυτές που κατ’ αρχάς
οφείλουν να φροντίσουν την οικογένεια. Είναι µια ριζωµένη στε-
ρεοτυπική αντίληψη που έχει επίπτωση στην απασχόληση και
στην επαγγελµατική εξέλιξη των γυναικών.

Το τίµηµα της µητρότητας στην αγορά εργασίας είναι τερά-
στιο. Είναι ένας παράγοντας που δυσχεραίνει την εξέλιξη των γυ-
ναικών σε υψηλόβαθµες θέσεις εργασίας ή ακόµα χειρότερο,
πολλές φορές -και το ξέρουµε όλοι αυτό- αποτελεί λόγο για να
µην προσληφθούν γυναίκες σε µία θέση παρότι τα προσόντα
τους είναι υπέρ αρκετά. 

Πώς θα λύσουµε, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πώς θα
λύσουµε, κυρίες Υπουργοί, το µείζον πρόβληµα της χώρας, το
δηµογραφικό, όταν οι γυναίκες στη χώρα µας γνωρίζουν ότι κά-
νοντας ένα παιδί δεν θα πάρουν τη δουλειά που θέλουν ή δεν θα
έχουν την εξέλιξη που αξίζουν; Πώς θα λύσουµε το δηµογραφικό
πρόβληµα της χώρας, αν δεν εξασφαλίσουµε µια ισορροπία ανά-
µεσα στην προσωπική και την επαγγελµατική ζωή, αν δεν εξα-
σφαλίσουµε µια ελάχιστη ισορροπία ανάµεσα στην οικογενειακή
ζωή και τις επαγγελµατικές υποχρεώσεις; 

Τον δρόµο τον έχουν δείξει οι προηγµένες χώρες. Είναι οι
χώρες της Σκανδιναβίας που δεν έχουν τέτοια ζητήµατα ούτε ισό-
τιµης εκπροσώπησης ούτε δηµογραφικό, γιατί ακριβώς εξασφά-
λισαν, µε µέτρα, µε νόµους, µε παρεµβάσεις, την ισορροπία ανά-
µεσα στην επαγγελµατική και την οικογενειακή ζωή. Χρειάζεται,
λοιπόν, ένα συνολικό σχέδιο για τη µητέρα που ξυπνάει το πρωί,
ετοιµάζει τα παιδιά της για το σχολείο, πηγαίνει στη δουλειά της
και µετά αρχίζει ο κυκεώνας για το πού θα αφήσει τα παιδιά της
και όλο το υπόλοιπο δίκτυο κοινωνικών υπηρεσιών που λείπει στη
χώρα µας. 

Η Ελλάδα βρίσκεται στο 53% του γενικού δείκτη ισότητας
φύλων βάσει του Ευρωπαϊκού Παρατηρητηρίου σε σχέση µε το
68% του µέσου όρου και στην εικοστή τέταρτη µόλις θέση στην
Ευρώπη των είκοσι επτά σε ό,τι αφορά τον δείκτη της ισότητας
των φύλων. 

Εκτός, όµως, από τους λόγους ισότητας και κοινωνικής δικαιο-
σύνης η αύξηση των γυναικών στην αγορά εργασίας και της συµ-

µετοχής τους σε αυτή θα βοηθήσει σηµαντικά και την παραγω-
γική αύξηση των επιχειρήσεων. Προσέξτε, οι πέντε πιο ανταγω-
νιστικές οικονοµίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης στον κόσµο διαθέ-
τουν ένα κοινό πλεονέκτηµα. Οι γυναίκες είναι ισόρροπα εντα-
γµένες στην ερευνητική και οικονοµική δραστηριότητα. Ο λόγος
είναι απλός. Είναι οι ανθρώπινοι πόροι, είναι το ταλέντο που είναι
πλέον ένας συντελεστής παραγωγής το ίδιο σηµαντικός και κρί-
σιµος µε το κεφάλαιο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα χρειάζεται ουσιαστικές
παρεµβάσεις. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας τον Μάιο του
2021 παρουσίασε ένα φιλόδοξο σχέδιο δράσης για την ισότητα
των φύλων µε τέσσερις άξονες: Την πρόληψη και καταπολέµηση
της ενδοοικογενειακής βίας, την ισότιµη µεταχείριση γυναικών
σε θέσεις λήψης αποφάσεων, την ισότιµη συµµετοχή γυναικών
στην αγορά εργασίας και την ενσωµάτωση της διάστασης φύλου
σε τοµεακές πολιτικές. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Δεν θα χρειαστώ πολύ χρόνο, κύριε Πρόεδρε.
Ας δούµε τι έχει κάνει. Η ενδοοικογενειακή βία σίγουρα δεν

έχει µειωθεί. Έχει αυξηθεί. Και ποια είναι η απάντηση της Κυβέρ-
νησής σας; Οι ανερµάτιστες τροποποιήσεις των ποινικών κωδί-
κων που ανακοινώνονται ως απάντηση στο αστυνοµικό δελτίο και
που θίγουν κατακτήσεις του κράτους δικαίου.

Για την ισότιµη µεταχείριση γυναικών σε θέσεις λήψης αποφά-
σεων δεν υπάρχει εθνική πολιτική, παρά µόνο ενσωµατώσεις
Οδηγιών. Προσέξτε. Ποιος µπορεί να ξεχάσει το µήνυµα του
Πρωθυπουργού, όταν λίγες ώρες µετά την εκλογή του το 2019,
σε ερώτηση δηµοσιογράφου του BBC γιατί η Κυβέρνησή του έχει
µόλις πέντε γυναίκες, ο κ. Μητσοτάκης απάντησε: «Δυστυχώς,
δεν έχουµε πολλές γυναίκες που να ενδιαφέρονται να µπουν
στην πολιτική». Είναι µια δήλωση ντροπή και είναι µια δήλωση
που θα τη ζήλευε ο Ντόναλντ Τραµπ. 

Στην ισότιµη συµµετοχή των γυναικών στην αγορά εργασίας
µε βάση την τελευταία έρευνα του ΟΟΣΑ, η Ελλάδα έχει τη µε-
γαλύτερη απόκλιση στα ποσοστά ανεργίας ανάµεσα σε άνδρες
και γυναίκες στο σύνολο σαράντα δύο χωρών. Η ψαλίδα όχι
απλώς δεν µειώνεται, αλλά αυξάνεται.

Ο δικός µας στόχος -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- είναι στο µέλ-
λον νέες γυναίκες να µπορούν να διεκδικήσουν µε επιτυχία πε-
ρισσότερους ηγετικούς και κρίσιµους ρόλους ευθύνης σε κάθε
κρίσιµο τοµέα, ρόλους που θα υπηρετήσουν µε µεγαλύτερη αυ-
τοπεποίθηση, µε ουσιαστική στήριξη. Αυτό απαιτεί κάτι παρα-
πάνω από τις χρήσιµες ποσοστώσεις. Κι εδώ η απουσία των
παρεµβάσεων της Κυβέρνησης είναι εκκωφαντική. Οι γυναίκες
µπορούν να έχουν µια άλλη µοίρα, οι γυναίκες µπορούν να µην
έχουν προκαθορισµένους ρόλους και η Κυβέρνηση Μητσοτάκη
δεν κάνει τίποτα γι’ αυτό. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Αποστολάκη. 
Τον λόγο έχει η κ. Νίκη Κεραµέως, Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης, για την τροπολογία της.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Ευχαριστώ πολύ κύριε, Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα είµαι πολύ σύντοµη σχετικά

µε διατάξεις που έχουµε εισάγει στο παρόν νοµοσχέδιο. Πρώτα
απ’ όλα, αφορούν διατάξεις προστατευτικές εργαζοµένων και
επιχειρήσεων για τον Δήµο Θήρας στη Σαντορίνη, που όπως ξέ-
ρετε πλήττεται από ένα πρωτοφανές γεωλογικό φαινόµενο και
γι’ αυτό ανακοινώσαµε αµέσως έκτακτα µέτρα για την προστασία
εργαζοµένων και επιχειρήσεων. 

Αναφέροµαι συγκεκριµένα στη δυνατότητα για τις επιχειρήσεις
να θέσουν σε αναστολή συµβάσεων εργασίας τους εργαζοµέ-
νους τους. Προϋπόθεση είναι, προφανώς, να διατηρηθούν στο
ακέραιο όλες οι θέσεις εργασίας. Άρα, µόλις ψηφιστεί η διάταξη
αµέσως µετά τη δηµοσίευση της διάταξης θα ξεκινήσει η διαδι-
κασία αυτή στην πλατφόρµα για να µπορούν οι επιχειρήσεις να
δηλώσουν ότι οι εργαζόµενοί τους θα περάσουν σε αναστολή
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σύµβασης εργασίας. Και εν συνεχεία, προβλέπεται στη ρύθµιση
που έχουµε καταθέσει αποζηµίωση ειδικού σκοπού ύψους 534
ευρώ, καθώς και πλήρης ασφαλιστική κάλυψη επί του ονοµαστι-
κού µισθού. 

Εδώ θέλω να διευκρινίσω το εξής. Όταν κατατέθηκε η διάταξη
είχε κηρυχθεί σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης ο Δήµος Θήρας
και η διάταξη αφορά τον Δήµο Θήρας. Χτες κηρύχθηκε σε κατά-
σταση έκτακτης ανάγκης και η Αµοργός. Συνεπώς, ετοιµάζουµε
και κατατίθεται νοµοτεχνική βελτίωση για να συµπεριληφθεί και
η Αµοργός. 

Εδώ θέλω να τονίσω ότι τα µέτρα αυτά συνδέονται άµεσα µε
την κήρυξη έκτακτης ανάγκης στις εν λόγω περιοχές. Μέληµά
µας είναι να προστατεύσουµε τους εργαζόµενους, τις επιχειρή-
σεις, την αγορά εργασίας στις πληττόµενες περιοχές. 

Επίσης, φέρνουµε δύο σηµαντικές, ευεργετικές διατάξεις για
τους ασφαλισµένους σε συνεργασία µε το Υπουργείο Οικονοµι-
κών -και θέλω να ευχαριστώ θερµά τον κ. Δήµα προσωπικά για
την άψογη συνεργασία- στο πλαίσιο αυτών των ρυθµίσεων. Με
νόµο του Υπουργείου Εργασίας, τον ν.5078, είχε προβλεφθεί ένα
ανώτατο όριο πλαφόν για το ύψος των εισφορών που καταβάλ-
λονται σε ταµεία επαγγελµατικής ασφάλισης. Είχε προβλεφθεί
εκεί ως όριο το ποσοστό 20% επί του ακαθάριστου εισοδήµατος.
Επειδή προέκυψαν διάφορα ερωτήµατα σχετικά µε το τι συνιστά
πραγµατικά το ακαθάριστο εισόδηµα, ερχόµαστε µε τη διάταξη
αυτή και διευκρινίζουµε ότι περιλαµβάνει και ακαθάριστες απο-
δοχές από τη µισθωτή εργασία, αλλά και εισφορές. Συνεπώς
είναι µια ευεργετική διάταξη για τους ασφαλισµένους.

Επίσης ευεργετική είναι και µια επέκταση που κάνουµε στη φο-
ροαπαλλαγή µέχρι 1.500 ευρώ ετησίως για εισφορές και ασφά-
λιστρα που καταβάλλονται από τον εργαζόµενο ή και τον
εργοδότη σε ταµεία επαγγελµατικής ασφάλισης. Η επέκταση που
κάνουµε είναι αυτή η συγκεκριµένη ρύθµιση, η δαπάνη, να καλύ-
πτεται και για σύζυγο και παιδιά του εργαζοµένου. Είναι δύο ση-
µαντικές, λοιπόν, ευνοϊκές διατάξεις για τους ασφαλισµένους.

Και µία τελευταία διάταξη, η δυνατότητα για να επισπεύσουµε
τη διαδικασία κατάρτισης ετήσιων οικονοµικών καταστάσεων στη
Δηµόσια Υπηρεσία Απασχόλησης. Συνεπώς, είναι ρυθµίσεις οι
οποίες περιλαµβάνονται σε δύο τροπολογίες. 

Και πάλι ευχαριστώ πολύ και το Υπουργείο Οικονοµικών για
την άψογη συνεργασία.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Κεραµέως.
Κύριε Μάντζο, έχετε τον λόγο για µια παρέµβαση.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ. 
Τέσσερα σηµεία όσο πιο σύντοµα γίνεται, κυρία Υπουργέ. 
Το πρώτο όσον αφορά στην τροπολογία σας, πράγµατι η Σα-

ντορίνη είναι το ένα νησί, η Αµοργός, η Ανάφη και η Ίος είναι τα
επόµενα νησιά. Και είναι αναγκαίο για όσα νησιά κηρύσσονται σε
έκτακτη ανάγκη να υπάρξουν άµεσα µέτρα στήριξης εκεί των επι-
χειρήσεων και των εργαζοµένων. Είναι σαφές ότι οι Κυκλάδες,
ιδίως η Σαντορίνη, η Θήρα συµβάλλουν καθοριστικά και σηµα-
ντικά στην αύξηση της απασχόλησης, ιδίως κατά την τουριστική
περίοδο και στην αύξηση του ακαθάριστου εγχώριου προϊόντος.
Και µάλιστα, µε υψηλής εξειδίκευσης και τεχνογνωσίας εργατικό
προσωπικό. Και γι’ αυτόν τον λόγο είναι πάρα πολύ κρίσιµο πρά-
γµατι, αυτό το φυσικό φαινόµενο της έξαρσης της σεισµικής ακο-
λουθίας, εκτός από επικίνδυνο φυσικό φαινόµενο να µην
εξελιχθεί και σε κρίση αξιοπιστίας ενός πολύ σηµαντικού τουρι-
στικού προορισµού. 

Άρα είναι πολύ αναγκαίες οι πρώτες πρωτοβουλίες του Υπουρ-
γείου Εργασίας, αλλά όχι αρκετές, προφανώς, κυρία Υπουργέ.
Το γνωρίζετε. Γνωρίζετε πολύ καλά ότι πολλές επιχειρήσεις στην
περιοχή απασχολούν εργαζόµενους υψηλής εξειδίκευσης και
σπάνιας τεχνογνωσίας. Είναι πολύ σηµαντικό να αποφευχθεί ο
κίνδυνος αυτοί ακριβώς οι εργαζόµενοι να αποχωρήσουν από την
Σαντορίνη, από τη Θήρα και να πάνε σε άλλους τουριστικούς
προορισµούς. Αυτό κατά την άποψη µας και την ανάγνωσή µας
απαιτεί οι ειδικές αποζηµιώσεις να ακολουθούν αναλογικά τις
αµοιβές οι οποίες υπάρχουν στη Σαντορίνη, ώστε πολύ απλά να
αποφευχθεί ο κίνδυνος να υπάρξει υποχώρηση ενδεχοµένως του

φαινοµένου, κάτι το οποίο όλοι ευχόµαστε και να υπάρξουν παρά
την υποχώρηση του φαινοµένου κλειστές επιχειρήσεις. Νοµίζω
ότι η θεσµική µνήµη της πολιτείας µας από την αντιµετώπιση της
πανδηµίας είναι τέτοια που επιβάλλει πρώτα στην Κυβέρνηση και
σε όλη την πολιτεία προφανώς, το καθήκον να ενεργήσουµε και
να σχεδιάσουµε µε γνώµονα το πώς θα µείνουν ανοιχτές οι επι-
χειρήσεις και να διασφαλιστούν ακριβώς οι εργαζόµενοι στην πε-
ριοχή, ώστε και το τουριστικό προϊόν της περιοχής, αλλά κυρίως
οι εργαζόµενοι και οι επιχειρήσεις και οι οικογένειες των εργα-
ζοµένων να µείνουν στην περιοχή και να ικανοποιηθούν τα εύ-
λογα συµφέροντά τους. 

Σαφές δε στην τροπολογία σας ότι είναι προκλητικό και του-
λάχιστον σπάνιο παράδειγµα αριστείας να έρχεται η δηµόσια
υπηρεσία απασχόλησης µόλις τώρα από το 2016 ως το 2023,
αφού δεν έχει κάνει ισολογισµούς και έχει εκτεθεί από τις εκθέ-
σεις του Ελεγκτικού Συνεδρίου και να αναθέσει σε τρίτους φο-
ρείς την εκπόνηση των ισολογισµών. Άλλο ένα σπάνιο, αλλά
τελικά τόσο ενδεικτικό και αντιπροσωπευτικό δείγµα αριστείας
αυτής της Κυβέρνησης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πολύ σύντοµα, η τροπολογία µας. Ξέρω ότι είναι στην αρµο-
διότητα και του Υπουργείου Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας,
αλλά απευθύνοµαι στην Κυβέρνηση στο σύνολό της. Θα ήθελα
να δω αν την έχετε µελετήσει. Είναι η δεύτερη φορά που την κα-
ταθέτουµε. Είναι τροπολογία ακριβώς για τον µόνιµο µηχανισµό
ετήσιας αναπροσαρµογής των οικονοµικών ενισχύσεων και επι-
δοµάτων σε άτοµα µε αναπηρία. Είναι ένα κρίσιµο και αναγκαίο
µέτρο, το οποίο και τον Δεκέµβριο του 2022 είχαµε προτείνει και
το είχατε απορρίψει άνευ άλλου σχολίου. Το φέρατε ως ένα προ-
εκλογικό µέτρο τον Απρίλη του 2023. Σε ερωτήσεις της κ. Καζάνη
απαντήσατε ότι δεν είναι και όλοι οι δικαιούχοι του επιδόµατος
που πήραν τελικά την αύξηση αυτή, το 8%, διότι πολύ απλά πολ-
λοί λόγω της διατύπωσης της προβληµατικής δεν πήραν αυτήν
την αύξηση. Σας λέγαµε τότε -και ο κ. Μουλκιώτης, ο εισηγητής
µας- ότι ένα προεκλογικό µέτρο το οποίο δεν µπορεί να το περι-
µένει ο δικαιούχος επιδόµατος αναπηρίας, να έρθουν οι εκλογές
για να πάρει αυτήν την αύξηση. Χρειάζεται ένα µόνιµο µέτρο στή-
ριξης αυτών των συµπολιτών µας, που δικαιούνται το επίδοµα
αναπηρίας και έναν µόνιµο καθαρό, διαφανή µηχανισµό υπολο-
γισµού των ετήσιων αυξήσεων. Θα επιµείνουµε σε αυτήν τροπο-
λογία και θα περιµένουµε µέχρι το τέλος της συνεδρίασης να
τοποθετηθούν τα συναρµόδια Υπουργεία. 

Μιλώντας για ΟΠΕΚΑ, το τρίτο από τα τέσσερα. Κύριε Πρό-
εδρε, ένα λεπτό παρακαλώ µόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Πιο σύντοµα, κύριε
Μάντζο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ένα λεπτό, µόνο.
Μιλώντας για τον ΟΠΕΚΑ, γνωρίζετε ότι όσο µιλούµε εδώ σή-

µερα, υπάρχουν πάρα πολλοί δικαιούχοι επιδοµάτων στέγασης
και επιδοµάτων παιδιών που έχουν χάσει ακριβώς αυτά τα επιδό-
µατα, επειδή ακριβώς λόγω των πενιχρών αυξήσεων στις συντά-
ξεις τους έχουν υπερβεί τα οικονοµικά κριτήρια. Δεν θεωρούµε
ότι το κοινωνικό κράτος µπορεί να έρχεται και να εκδικείται
όσους χαµηλοσυνταξιούχους παίρνουν απλώς και µόνο πενιχρές
αυξήσεις, να τους εκδικείται αποστέλλοντας τους κρίσιµα και
αναγκαία για τη διαβίωσή τους και τις ανάγκες των οικογενειών
τους επιδόµατα. 

Καλούµε την Κυβέρνηση άµεσα να αναπροσαρµόσει αυτά τα
οικονοµικά κριτήρια για να µην υπάρχει ακριβώς αυτό το εκδικη-
τικό πρόσωπο του κοινωνικού κράτους το οποίο βαθαίνει το έλ-
λειµµα εµπιστοσύνης των πολιτών στην πολιτεία µας και τελικά
πλήττει τους θεσµούς της δηµοκρατίας µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Και κλείνω µε ένα πολύ σοβαρό

θέµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,

έχετε φτάσει στα πέντε λεπτά.
Το κάνετε συνέχεια.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Είναι πολύ κρίσιµο, κύριε Πρόεδρε.
Υπάρχει απόφαση του Ανωτάτου Ειδικού Δικαστηρίου, παρα-
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πέµπει την υπόθεση των αναδροµικών των συνταξιούχων για την
περικοπή δώρων και µειώσεις επικουρικών συντάξεων ενδεκάµη-
νου Ιούνιος 2015 έως Μάιος 2016 στην Ολοµέλεια του Συµβου-
λίου της Επικρατείας και στην κρίση της εκεί. 

Κύριε Πρόεδρε, είναι η πολλοστή φορά που έχουµε µια εξα-
πάτηση και µια παραπλάνηση του ελληνικού λαού από την Κυ-
βέρνηση Μητσοτάκη. Σας θυµίζω, κυρία Υπουργέ, το 2018, λίγο
πριν γίνουν οι εκλογές το 2019, ο µετέπειτα Υπουργός Εργασίας,
Τοµεάρχης Εργασίας, Βρούτσης…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, λίγο
σεβασµό στον Κανονισµό.

Σας παρακαλώ!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µισό λεπτό. Είναι

πολύ κρίσιµο και αφορά σε πάρα πολλούς συνταξιούχους.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Μα, πήγατε στα έξι

λεπτά. Το κάνετε συνέχεια αυτό!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Είναι πολλά τα θέµατα του Υπουρ-

γείου Εργασίας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κλείστε, σας παρα-

καλώ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κλείνω και αφαιρέστε τον χρόνο από

τη βασική µου οµιλία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν έχω καµία διά-

θεση να σας αφαιρέσω κάτι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ο νόµος Κατρούγκαλου δεν διορθώ-

νεται, καταργείται. Δεύτερη εξαπάτηση: το 2019 η Νέα Δηµοκρα-
τία γίνεται Κυβέρνηση και όχι µόνο δεν τον καταργεί, αλλά χτίζει
πάνω στον νόµο Κατρούγκαλου τις δικές της αντιλαϊκές πολιτι-
κές. Και η τρίτη εξαπάτηση: 15 Ιουλίου του 2020, ο κυβερνητικός
εκπρόσωπος, Πέτσας, λέει στους συνταξιούχους: «Μην κάνετε
προσφυγές. Μην πάτε σε δικηγόρους. Κάντε λίγη υποµονή, θα
το ρυθµίσουµε». Και στις 31 Ιουλίου του 2020 έρχεται αυτή η Κυ-
βέρνηση και τι λέει µε τροπολογία της, µε τον ν.4714/2020,
άρθρο 114; Οι αξιώσεις των συνταξιούχων για ποσά που αντι-
στοιχούν σε αυτές ακριβώς τις περικοπές αποσβένονται, γιατί -
λέει- η χώρα έχει ανάγκη υποστήριξης έναντι της αυξανόµενης
τουρκικής προκλητικότητας. Αποσβένονται οι αξιώσεις αυτές. Και
την ίδια ώρα ο κ. Πέτσας που τα έλεγε αυτά, µε τις λίστες του,
έδινε αθρόα χρήµατα στα µέσα ενηµέρωσης, χτίζοντας ακριβώς
αυτήν την προκλητική προνοµιακή σχέση της σηµερινής Κυβέρ-
νησης µε τα µέσα ενηµέρωσης. 

Σε αυτήν την εξαπάτηση, σε αυτήν τη νέα παραπλάνηση, λοι-
πόν, την πολλοστή, έχει κάτι να πει το σηµερινό Υπουργείο Ερ-
γασίας; Τι θα κάνετε σε αυτές τις υποσχέσεις που κάνατε κάποτε
τις φρούδες; Θα πείτε έστω µια συγγνώµη σε αυτούς τους αν-
θρώπους που πίστεψαν σε όσα λέγατε και δεν προσέφυγαν και
τώρα είναι επί ξύλου κρεµάµενοι επειδή πίστεψαν στην Κυβέρ-
νηση του κράτους τους; Θα επανορθώσετε έστω τώρα, έστω και
δέκα, ζητώντας µεγάλη συγγνώµη και ρυθµίζοντας τώρα όσα
εσείς δηµιουργήσατε µε την επιχείρηση εξαπάτησης που προκα-
λέσατε;

Κάντε κάτι επιτέλους, έστω και τώρα. 
Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μάντζο.
Να ξέρετε ότι σας αφαιρέθηκε η δευτερολογία σας.
Έχετε τον λόγο, κύριε Γιαννούλη. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Θα προσπαθήσω να αποφύγω τις

κυρώσεις, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, όλοι αναγνωρίζουµε και θα συµφωνήσουµε µε

τον κ. Μάντζο ότι δεν προσφέρεται για καµία είδους αντιπολιτευ-
τική δογµατική αντιµετώπιση του πρώτου πακέτου µέτρων που
έρχονται γύρω από το φαινόµενο της σεισµικής δραστηριότητας
στην περιοχή των Κυκλάδων. 

Οφείλω να οµολογήσω ότι οφείλουµε και δικαιολογηµένα εί-
µαστε καχύποπτοι στον έγκαιρο σχεδιασµό που µε ψυχραιµία και
χωρίς κοµµατική ιδιοτέλεια προβλέπει και αποτρέπει γεγονότα
που έχουν επιστηµονική τεκµηρίωση. Χωρίς να θέλω να γίνω µά-
ντης κακών, αυτό που έχω εισπράξει από τις τοποθετήσεις του
επιστηµονικού κόσµου είναι ότι δεν πρόκειται για κάτι που εµφα-
νίστηκε ξαφνικά και θα σταµατήσει σε λίγες ηµέρες. Αυτό µας

υποχρεώνει να ζητήσουµε, να προειδοποιήσουµε την Κυβέρνηση
ότι εκτός από το πρώτο πακέτο µέτρων, ίσως θα πρέπει να πε-
ράσει και σε ένα ευρύτερης διάστασης δίκτυο προστασίας των
εργαζοµένων, των επιχειρήσεων. Πιστεύω ότι είστε και εσείς γνώ-
στης του γεγονότος ότι σε λίγες εβδοµάδες ξεκινά η τουριστική
δραστηριότητα στη Σαντορίνη και στις Κυκλάδες. Ελπίζω να
είστε σε µια διαρκή ετοιµότητα και προπαρασκευή ενός τέτοιου
προγράµµατος. Μπορούµε να συνεισφέρουµε όπως και το κά-
νουµε στη δηµόσια σφαίρα µε προτάσεις. Θα σας παρακαλούσα
όµως να µην το αµελήσετε ή να µην το υποτάξετε σε οποι-
αδήποτε είδους ιδιοτελή ή µικροκοµµατική αυταπάτη ή παραπλά-
νηση. Αυτό σας το ζητάµε ως επισπεύδουσα Αντιπολίτευση και
όχι απλά µια δηµόσια σφαίρα δηµιουργίας εντυπώσεων. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Γιαννούλη. 
Κυρία Αχτσιόγλου έχετε τον λόγο.
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Κυρία Υπουργέ, δύο σχόλια για την τρο-

πολογία.
Το πρώτο έχει να κάνει µε τη ρύθµιση για τους εργαζόµενους

στον Δήµο Θήρας. Ουσιαστικά εδώ επαναλαµβάνεται το σχήµα
των αναστολών εργασίας που είχαµε και στην πανδηµία. Αυτό
είναι. Το ίδιο σχήµα είναι ακριβώς, µε 534 ευρώ ανά εργαζόµενο.
Αυτή είναι η αποζηµίωση. Εκτός του χωρικού που περιγράψατε
ότι αφορά ένα µικρό δήµο και πρέπει να επεκταθεί, νοµίζω πως
το ποσό πια είναι πάρα πολύ χαµηλό. Δηλαδή είναι µία αποζη-
µίωση, η οποία δεν µπορεί πια να καλύψει τίποτα. 

Είµαστε σε άλλη περίοδο. Πρέπει οπωσδήποτε να υπάρξει αύ-
ξηση του ποσού. Τα 534 ευρώ είναι εντελώς µα εντελώς ανε-
παρκή για τους εργαζόµενους. 

Το δεύτερο σχόλιο έχει να κάνει µε τη ρύθµιση που φέρνετε
για τη ΔΥΠΑ. Τι συµβαίνει εκεί; Στην πραγµατικότητα αναγνωρί-
ζετε ότι υπάρχει αδυναµία -νοµίζω ότι έχει και κάποια χρόνια- να
µπορέσει να κλείσει ισολογισµούς και χρήσεις το προσωπικό στη
ΔΥΠΑ και ουσιαστικά αναθέτετε αυτό το έργο εξωτερικά, σε εξω-
τερικούς συνεργάτες, για να το πω έτσι. Γιατί σωρεύτηκε αυτό
το έργο; Και κυρίως γιατί δεν προσλήφθηκε προσωπικό για να
µπορέσει να το αντιµετωπίσει; Γιατί δεν υπάρχει δηλαδή προσω-
πικό και ειδικοί λογιστές ώστε να µπορούν να προχωρούν στις
αναγκαίες ενέργειες; Αυτό το αναφέρει και η έκθεση του Ελε-
γκτικού Συνεδρίου που διαπίστωσε αυτήν την έλλειψη.

Αυτό που µας προβληµατίζει είναι ότι εδώ δεν µοιάζει µε µια
ad hoc ρύθµιση. Δηλαδή αν ήταν µια ad hoc ρύθµιση για να αντι-
µετωπιστεί ένα πρόβληµα που πιέζει αυτήν τη στιγµή θα ήταν κα-
τανοητό. Είναι µια ad hoc ρύθµιση για να αντιµετωπιστεί ένα
πρόβληµα που πιέζει ή είναι µια µόνιµη στην πραγµατικότητα
ρύθµιση για να αντιµετωπιστεί το έλλειµµα του προσωπικού και
άρα έχουµε µια σταθερή πια µεταβίβαση αυτού του έργου σε
υπηρεσίες εκτός του Δηµοσίου; Και γιατί να µην αντιµετωπιστεί
αυτό µε προσλήψεις ή µε προσωπικό το οποίο φθίνει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κυρία Αχτσιόγλου.

Δεν υπάρχει άλλη ερώτηση, οπότε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον
λόγο για να απαντήσετε.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Ευχαριστώ πολύ και τους κυρίους και τις κυρίες συναδέλφους
για τις παρατηρήσεις τους.

Πρώτα απ’ όλα ξεκινώ µε τις πρωτοβουλίες της Κυβέρνησης
για τον Δήµο Θήρας. Δεν νοµίζω ότι προσφέρονται για αντιπολί-
τευση. Νοµίζω ότι η Κυβέρνηση έδειξε ότι πολύ γρήγορα και προ-
ληπτικά δρα σε ό,τι αφορά την πολιτική προστασία. Είδατε ότι
και στο Υπουργείο Εργασίας, αµέσως µόλις έγινε για παράδειγµα
η κήρυξη έκτακτης ανάγκης, το πρώτο µας µέληµα –και φέραµε
αµέσως διάταξη στη Βουλή για να εφαρµοστεί και είµαστε έτοι-
µοι να ανοίξουµε την πλατφόρµα- είναι να προστατεύσουµε ακρι-
βώς εργαζόµενους και επιχειρήσεις. Αν µη τι άλλο θα έλεγα ας
µην ξιφουλκούµε σε ζητήµατα τα οποία µας ενώνουν και τα οποία
είναι πώς θα προστατεύσουµε τη Σαντορίνη µας, πώς θα προ-
στατεύσουµε τον τουρισµό, πώς θα προστατεύσουµε τους εργα-
ζόµενους και τις επιχειρήσεις.
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Ξέρετε ότι πρόκειται για αποζηµίωση ειδικού σκοπού. Είναι
σαφές. Προάγουµε τον µηχανισµό. Είναι αντίστοιχος µε αυτόν
που είχε ακολουθηθεί και σε άλλες κρίσεις, όπως στην πανδηµία,
όπως στις φυσικές καταστροφές. Είναι ένας µηχανισµός ο
οποίος έχει αποδώσει. Το κράτος πρέπει να είναι δίπλα σε αυ-
τούς τους ανθρώπους και θα είναι δίπλα σε αυτούς τους ανθρώ-
πους. 

Κύριε Γιαννούλη, όσον αφορά αυτό που είπατε για ευρύτερα
µέτρα στήριξης, προφανώς η Κυβέρνηση βλέπετε ότι είναι σε µια
συνεχή εγρήγορση. Δεν µπορώ να απαντήσω για λογαριασµό
προφανώς άλλων Υπουργείων, αλλά αν µη τι άλλο νοµίζω ότι έχει
δείξει σε τι βαθµό προλαµβάνει και σε τι βαθµό επενδύει πάρα
πολύ στην πρόληψη, ακριβώς και στην περίπτωση αυτή.

Μια κουβέντα για το θέµα της ΔΥΠΑ.
Κυρία Αχτσιόγλου, σας άκουσα µε πάρα πολύ µεγάλη προσοχή

και οµολογώ εξεπλάγην. Ήσασταν Υπουργός. Ήσασταν Υπουρ-
γός, κυρία Αχτσιόγλου, τα χρόνια που δεν έβγαιναν ποτέ οι ισο-
λογισµοί και έρχεται αυτή η Κυβέρνηση και λέει ότι θα το λύσει
αυτό το πρόβληµα. Η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ που ήταν τεσσερά-
µισι χρόνια –και λυπάµαι, αλλά τότε ήσασταν στον ΣΥΡΙΖΑ και
ήσασταν Υπουργός Εργασίας, ήσασταν το Υπουργείο Εργασίας-
τι κάνατε εσείς γι’ αυτό;

Εµείς λέµε ότι υπάρχει ένα ζήτηµα, έχουν κατατεθεί αιτήµατα
στον ΑΣΕΠ για να προχωρήσει η πρόσληψη. Όσο δεν έχουν έρθει
και υπάρχει ζήτηµα υποστελέχωσης, ναι, δεν θα αναθέσουµε την
όλη –και θέλει προσοχή αυτό- διαδικασία σε εξωτερικούς. Η τε-
λική έγκριση είναι στις οικονοµικές υπηρεσίες στις ΔΥΠΑ οι
οποίες θα ελέγξουν όλες τις καταστάσεις. Όµως, αντί να καθό-
µαστε πάνω στο πρόβληµα και µην κάνουµε τίποτα, ναι, κάνουµε
κάποια ενέργεια για να το λύσουµε. Όµως, απορώ διότι ο ΣΥΡΙΖΑ
τεσσεράµισι χρόνια δεν έκανε τίποτα γι’ αυτό. Το άφησε σαν να
µην υπάρχει. Και λέω ξανά ο ΣΥΡΙΖΑ γιατί τότε, τα χρόνια εκείνα,
ήσασταν στον ΣΥΡΙΖΑ.

Τώρα, θέλω να πω µια κουβέντα για το θέµα που έθεσε ο κ.
Μάντζος για το Ανώτατο Ειδικό Δικαστήριο. Όπως ξέρετε και
όπως θα έχετε διαβάσει πράγµατι χτες εκδόθηκε, λέω ή φέρεται
να εκδόθηκε, γιατί δεν την έχουµε λάβει ακόµα επισήµως ως
Υπουργείο Εργασίας, αλλά από µέσα µαζικής ενηµέρωσης φαί-
νεται ότι έχει εκδοθεί η αναµενόµενη απόφαση του Ανωτάτου Ει-
δικού Δικαστηρίου.

Να τα πούµε λίγο εν τάχει. Και δεν θέλω να πάρω χρόνο, κύριε
Πρόεδρε, αλλά επειδή τέθηκε το θέµα θεωρώ ότι οφείλω µια
απάντηση. Υπήρχε η απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας
του 2015 που είχε κρίνει αντισυνταγµατικές κάποιες περικοπές.
Υπάρχει µεταγενέστερη απόφαση του Αρείου Πάγου που κρίνει
συνταγµατικές τις περικοπές.

Τίθεται λοιπόν το ζήτηµα αν πρέπει να συνέλθει το Ανώτατο Ει-
δικό Δικαστήριο για να δει αν υπάρχει διάσταση µεταξύ των κρί-
σεων. Έρχεται λοιπόν το Ανώτατο Ειδικό Δικαστήριο και λέει ότι
δεν υπάρχει επί της ουσίας διάσταση γιατί τα πραγµατικά ζητή-
µατα πάνω στα οποία τοποθετήθηκε αφενός το Συµβούλιο Επι-
κρατείας και αφετέρου ο Άρειος Πάγος δεν είναι τα ίδια. Στο µεν
Συµβούλιο Επικρατείας, φέρεται να λέει το Ανώτατο Ειδικό Δικα-
στήριο, είναι ζητήµατα που αφορούν τα δηµόσια ασφαλιστικά τα-
µεία, ενώ ο Άρειος Πάγος τοποθετήθηκε για το ταµείο της Τρά-
πεζας της Ελλάδος που είναι νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου.
Άρα, λέει για διαφορετικές κρίσεις. Συνεπώς, λέει το Ανώτατο Ει-
δικό Δικαστήριο: «Δεν έχω αρµοδιότητα».

Τι συµπεραίνει λοιπόν κανείς από αυτές τις πληροφορίες που
έχουν βγει για την απόφαση αυτή; Είναι τέσσερα σηµεία:

Σηµείο πρώτον, δεν έχει αλλάξει απολύτως τίποτα σε σχέση
µε αυτά που ίσχυαν χτες. Δεν υπάρχει κάτι νεότερο µε την έννοια
ότι το δικαστήριο είπε ότι δεν είναι αρµόδιο για να τοποθετηθεί
επί του ζητήµατος.

Σηµείο δεύτερον, η Κυβέρνηση, όπως ξέρετε, έχει ήδη συµ-
µορφωθεί µε τις αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας το
καλοκαίρι του 2020 προβλέποντας και νοµοθετικά µια οριζόντια
ρύθµιση για όλους, ύψους 1,4 δισεκατοµµυρίου ευρώ, εντός των
δηµοσιονοµικών δυνατοτήτων της χώρας.

Τρίτο σηµείο, προφανώς η έκδοση της απόφασης αυτής ξε-
µπλοκάρει τις προσφυγές συνταξιούχων που είχαν προσφύγει

πριν από το τέλος Ιουλίου 2020 για περικοπές στις επικουρικές
για το εν λόγω εντεκάµηνο. Άρα, ξεµπλοκάρουν αυτές οι διαδι-
κασίες. 

Σηµείο τέταρτο, κύριε Μάντζο, η Κυβέρνηση, όταν είχε τοπο-
θετηθεί τότε, είχε πει ότι επίκειται µια οριζόντια επίλυση σε ό,τι
αφορά τις κύριες συντάξεις. Μάλιστα, ακόµα και ο κύριος Πρω-
θυπουργός που είχε έρθει εδώ στο Βήµα της Βουλής, είχε εξη-
γήσει ακριβώς ότι η πρωτοβουλία της Κυβέρνησης θα είναι ορι-
ζόντια, ότι θα αφορά τα αναδροµικά για τις κύριες, αλλά υπάρ-
χουν συγκεκριµένες δηµοσιονοµικές δυνατότητες της χώρας. 

Να αναφέρω και ένα τελευταίο σηµείο. Η Κυβέρνηση, όλα αυτά
τα χρόνια, καταβάλλει πολύ µεγάλες προσπάθειες προκειµένου
διαρκώς να ενισχύει το εισόδηµα των συνταξιούχων. Θέλω να
σας θυµίσω ότι για πρώτη φορά, µετά από πάρα πολλά χρόνια,
έχουµε αυξήσεις. Θα θέλαµε περισσότερο; Προφανώς θα θέ-
λαµε περισσότερο. Είχαµε αυξήσεις σωρευτικά που αγγίζουν το
13,6%. Έχουµε  ρυθµίσεις για να µην περικόπτεται η σύνταξη των
εργαζόµενων συνταξιούχων, το 30% να µην περικόπτεται πλέον.
Έχουµε ρυθµίσεις ευνοϊκές για τα πλασµατικά χρόνια. Έχουµε
πολλές ρυθµίσεις οι οποίες στοχεύουν ακριβώς στη συνεχή δι-
εύρυνση του διαθέσιµου εισοδήµατος των συνταξιούχων. Η συ-
γκεκριµένη απόφαση, όµως, νοµικά δεν αλλάζει τίποτα σε σχέση
µε όσα γνωρίζαµε µέχρι χθες. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Κεραµέως.
Πριν συνεχίσουµε, θα ήθελα να κάνω δύο ανακοινώσεις προς

το Σώµα: 
Πρώτον, ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελλη-

νική Λύση – Κυριάκος Βελόπουλος» και οι Βουλευτές του κόµµα-
τός του κατέθεσαν σήµερα 13-2-2025 πρόταση νόµου: «Κατάρ-
γηση του ν.3126/2003 περί ποινικής ευθύνης των Υπουργών». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Και δεύτερον, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο

Υπουργός Δικαιοσύνης διαβίβασε στη Βουλή, σύµφωνα µε το
άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον ν.3126/2003 «Ποινική ευθύνη
των Υπουργών», όπως ισχύουν, την 13-2-2025, ποινική δικογρα-
φία που αφορά στον Υπουργό Ανάπτυξης, Παναγιώτη Θεοδωρι-
κάκο. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Αθανάσιος Παπαθανάσης, Βουλευτής
της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, σήµερα είµαι στην ευχάριστη θέση, πέραν του

εκσυγχρονιστικού και πραγµατικά προοδευτικού νοµοσχεδίου
που έφερε το Υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας και
η κ. Ζαχαράκη, να τοποθετηθώ θετικά υπέρ και µιας τροπολογίας
που εισηγείται η ίδια και η οποία αντανακλά την πραγµατική της
µέριµνα, αλλά και της παράταξής µας συνολικά για την ακριτική
µας Ελλάδα, αλλά και για την παραδοσιακή ελληνική πυρηνική
οικογένεια, την οποία θεωρούµε ως κύτταρο της ελληνικής κοι-
νωνίας και από την ενίσχυση αυτού του κυττάρου ξεκινάµε την
ανάσχεση του δηµογραφικού της πατρίδας µας. 

Η τροπολογία αυτή αναµένεται να δώσει µια νέα πνοή στον
Έβρο, ενισχύοντας τη δηµογραφική ανάπτυξη, προσελκύοντας
νέες οικογένειες και ενισχύοντας την τοπική οικονοµία. Η οικο-
νοµική ενίσχυση που προβλέπεται, φτάνοντας µέχρι και τις
10.000 ευρώ, θέτει τις βάσεις για την αναγέννηση των Δήµων
Σουφλίου, Ορεστιάδας και Διδυµοτείχου.

Πρόκειται για ένα σχέδιο που αναγνωρίζει τις προσκλήσεις της
περιφέρειας και στοχεύει στην αντιµετώπιση της υπογεννητικό-
τητας και της πληθυσµιακής συρρίκνωσης. Η δικαιοσύνη της
ρύθµισης έγκειται στην προσφορά µεγαλύτερης ενίσχυσης για
τις µικρότερες κοινότητες, δίνοντας προτεραιότητα στους οικι-
σµούς µε λιγότερους από πεντακόσιους κατοίκους. 

Η επιπρόσθετη ενίσχυση για κάθε ανήλικο τέκνο ενθαρρύνει
την αύξηση των οικογενειών και τη διαµόρφωση µιας βιώσιµης
κοινωνικής δοµής στις περιοχές αυτές. Ο τρόπος καταβολής της
ενίσχυσης σε δύο ισόποσες δόσεις εξασφαλίζει τόσο την άµεση
οικονοµική υποστήριξη όσο και την ενθάρρυνση µακρόχρονης
παραµονής, παρέχοντας σταθερότητα και ασφάλεια στις οικογέ-
νειες. 
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Μέσα από αυτήν τη ρύθµιση αποδεικνύουµε τη δέσµευσή µας
για µια ισόρροπη περιφερειακή ανάπτυξη, ενισχύοντας την κοι-
νωνική συνοχή και δηµιουργώντας ευκαιρίες για τις νέες γενιές.
Η κίνηση αυτή δεν είναι µόνο µια οικονοµική ενίσχυση, αλλά ένα
µήνυµα ελπίδας και αναγέννησης για τις περιοχές του Έβρου. Η
ρύθµιση για τον Έβρο εντάσσεται στο συνολικό σχέδιο για τη δη-
µογραφική ενίσχυση, την ανάπτυξη και ανασυγκρότηση του
νοµού και ο συνολικός προϋπολογισµός του προγράµµατος
ανέρχεται στα 8 εκατοµµύρια ευρώ. 

Καλώ όλους τους συναδέλφους να στηρίξουν αυτήν την τρο-
πολογία, αναγνωρίζοντας το ζωτικής σηµασίας έργο που επιτελεί
η διατήρηση πληθυσµιακής ισορροπίας και οικονοµικής ανάπτυ-
ξης των ακριτικών περιοχών µας. 

Είναι σήµερα πολύ σηµαντικό το νοµοσχέδιο το οποίο κατέ-
θεσε το Υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας. Το σχέ-
διο αυτό δεν είναι µόνο µία νοµική υποχρέωση, αλλά και µία ηθική
δέσµευση προς την κοινωνία που µας περιβάλλει και συγκεκρι-
µένα προς τις γυναίκες, αλλά και τους πολίτες µε αναπηρία. Με
το νοµοσχέδιο αυτό δεσµευόµαστε για την κοινωνική συνοχή και
ίση εκπροσώπηση. Το νοµοσχέδιο θέτει ως βασικό στόχο τη µεί-
ωση της ανισότητας στην εκπροσώπηση των φύλων σε θέσεις δι-
ευθυντικών στελεχών των εταιρειών.

Πιο συγκεκριµένα, εισάγει υποχρεωτικό ποσοστό τουλάχιστον
33% για το υποεκπροσωπούµενο φύλο στα διοικητικά συµβούλια
των εισηγµένων εταιρειών, που πληρούν συγκεκριµένα οικονο-
µικά κριτήρια, δηλαδή, απασχολούν πάνω από διακόσιους πενή-
ντα εργαζόµενους και έχουν ετήσιο κύκλο εργασιών τουλάχιστον
50 εκατοµµυρίων ευρώ ή ετήσιο ισολογισµό τουλάχιστον 43 εκα-
τοµµυρίων ευρώ. 

Αντίστοιχα, οι ρυθµίσεις αυτές µπορούν να εφαρµοστούν και
σε µη εισηγµένες ανώνυµες εταιρείες και δηµόσιες επιχειρήσεις,
που διαθέτουν τα ίδια ως άνω οικονοµικά κριτήρια, εφόσον τα
προβλέπουν στο καταστατικό τους. Η διαδικασία επιλογής µελών
των διοικητικών συµβουλίων θα γίνεται µε βάση διαφανή και αντι-
κειµενικά κριτήρια, δίνοντας προτεραιότητα σε υποψηφίους του
υποεκπροσωπούµενου φύλου, όταν υπάρχουν ίδια προσόντα µε
άλλους υποψηφίους. Η ρύθµιση αυτή επιδιώκει να ενισχύσει την
αξιοποίηση του ανθρώπινου δυναµικού και να εµπλουτίσει τα
εταιρικά περιβάλλοντα, δηµιουργώντας ένα πλαίσιο ίσων ευκαι-
ριών. 

Σε περιπτώσεις µη συµµόρφωσης µε τα προβλεπόµενα προ-
βλέπονται κυρώσεις που περιλαµβάνουν πρόστιµα έως 3 εκατοµ-
µύρια ευρώ. Επίσης, προβλέπεται υποβολή εκ µέρους των εται-
ρειών ειδικής έκθεσης, στην οποία συµπεριλαµβάνονται στοιχεία
µε την τήρηση των υποχρεώσεων του παρόντος νοµοσχεδίου και
τα µέτρα που εφαρµόζονται ή πρόκειται να εφαρµοστούν για τη
βελτίωση της ισόρροπης εκπροσώπησης των φύλων στα ΔΣ των
εταιρειών. 

Επίσης, συστήνεται ταµείο ισότητας των φύλων υπό τη µορφή
αναλυτικού λογαριασµού εσόδου, στον οποίο θα εγγράφονται
υπέρ της Γενικής Γραµµατείας Ισότητας και Ανθρωπίνων Δικαιω-
µάτων του Υπουργείου Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας,
πρώτον, τα ποσά από την είσπραξη των χρηµατικών κυρώσεων
που επιβάλλονται σε περιπτώσεις µη συµµόρφωσης µε το ελάχι-
στο ποσοστό εκπροσώπησης του υποεκπροσωπούµενου φύλου
και κάθε είδους έσοδα από χαριστική αιτία, όπως δωρεές και χο-
ρηγίες µε στόχο την υλοποίηση δράσεων για την προώθηση της
έµφυλης ισότητας και της καταπολέµησης της βίας κατά των γυ-
ναικών. 

Το νοµοσχέδιο αυτό προβλέπει την εφαρµογή πολιτικών που
θα ενδυναµώσουν τα άτοµα µε αναπηρία, µειώνοντας τις ανισό-
τητες που διαρθρώνονται στην κοινωνία µας. Στο πλαίσιο αυτό
προκύπτει η αναγκαιότητα να παραταθούν οι υπάρχουσες δοµές
µέχρι την ολοκλήρωση των προγραµµάτων από το Ταµείο Ανά-
καµψης, προκειµένου να διασφαλιστούν όλοι οι διαθέσιµοι πόροι
για τους ωφελούµενους. 

Ένα σηµαντικό βήµα που προσφέρει το σχέδιο είναι η αυτο-
µατοποίηση της διαδικασίας χορήγησης επιδοµάτων. Αυτή η εξέ-
λιξη θα απλοποιήσει την πρόσβαση στα κοινωνικά αγαθά και θα
ελαχιστοποιήσει τις γραφειοκρατικές διαδικασίες, επιτρέποντας
στους δικαιούχους να επικεντρωθούν στα ουσιώδη και όχι στις

διαδικασίες. Αντί για πολυάριθµες αιτήσεις και χρονοβόρες δια-
δικασίες οι πολίτες θα δουν την αίτησή τους να προχωρά αυτό-
µατα, διευκολύνοντάς τους να αποκτούν πρόσβαση στα προ-
γράµµατα που δικαιούνται. 

Η ένταξη των δηµοσίων επιχειρήσεων και οργανισµών ΔΕΚΟ
στο πλαίσιο του νοµοσχεδίου συνιστά ένα βήµα προς την κατεύ-
θυνση προώθησης της ισότητας και της ενίσχυσης των δίκαιων
πρακτικών στην αγορά εργασίας. Οι εταιρείες θα επιβραβεύονται
µε το σήµα ισότητας, ένα εργαλείο που ενισχύει την υποχρέωση
συµµόρφωσης και υποδεικνύει ότι οι καλές πρακτικές θα ανα-
γνωρίζονται και θα προωθούνται. Με τη νοµοθετική πρωτοβουλία
αυτή αναµένουµε να επιφέρουµε θετικές αλλαγές στη ζωή των
ανθρώπων µε αναπηρία. 

Το πρόγραµµα εµφορείται από την ανάγκη της κοινωνίας να
συµµετάσχει σε διαδικασίες που την αφορούν για ισότιµη και δί-
καιη εκπροσώπηση, ενώ εξασφαλίζει ότι το δικαίωµα στην εργα-
σία και την ανέλιξη όλων των πολιτών λαµβάνεται υπ’ όψιν και
υπολογίζεται. Υπάρχει µία αλλαγή που συντελείται και στο τέλος
της ηµέρας είναι σηµαντικό να αναθεωρήσουµε την άποψή µας
για την ισότιµη συµµετοχή και µεταχείριση ανδρών και γυναικών,
ειδικά όσον αφορά τις διαδικασίες λήψης αποφάσεων. Το ζήτηµα
δεν περιορίζεται µόνο σε ποσοστώσεις. Διαβάζω διάφορες από-
ψεις για την αύξηση της παρουσίας γυναικών ή ανδρών όταν ένα
από τα δύο φύλα υποεκπροσωπείται στα διοικητικά συµβούλια.
Ωστόσο, το σηµείο δεν είναι µόνο η ποσότητα, αλλά η ανάπτυξη
δεξιοτήτων στην ηγεσία και τη λήψη αποφάσεων από κάθε µέλος
που αποτελεί αναπόσπαστο µέρος του οργανισµού και αξίζει να
έχει την ευκαιρία να πετύχει.

Αυτό το νοµοσχέδιο στοχεύει στην παροχή δυνατοτήτων και
ευκαιριών για την ανάπτυξη τέτοιων δεξιοτήτων µε σκοπό µια ισό-
τιµη προσέγγιση σε µία κοινωνία που χρειάζεται τη συµβολή και
την ενεργό συµµετοχή όλων των µελών και στελεχών της, ιδιαί-
τερα στον επιχειρηµατικό τοµέα. Ο στόχος είναι να προσφέρουµε
λύσεις και να ενισχύσουµε την κοινωνική συνοχή µέσω ενός νο-
µοσχεδίου, που δεν στοχεύει απλά στη διαχείριση, αλλά επιδιώ-
κει να διαµορφώσει ένα πιο δίκαιο συµπεριληπτικό και αποτε-
λεσµατικό µέλλον. Εξετάζει, επίσης, την ενσωµάτωση της ευρω-
παϊκής Οδηγίας 2381/22 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου που αποτελεί αναγκαία συµµόρφωση της χώρας µας
για τη διασφάλιση ισόρροπης εκπροσώπησης των φύλων στις δι-
οικήσεις εταιρειών, ένα κανονιστικό πλαίσιο που θεσπίστηκε τον
Νοέµβριο του ’22 για την προώθηση της ισότητας. 

Με το νοµοσχέδιο αυτό επενδύουµε στην κοινωνική συνοχή,
στην ανοχή και στην ισότητα. Με αυτό το νοµοσχέδιο χτίζουµε
ένα µέλλον, που θα διασφαλίζει ότι κανένας πολίτης δεν θα µείνει
πίσω και ότι όλοι θα µπορούν να έχουν ίσες ευκαιρίες στην κοι-
νωνία µας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο συνάδελφο. 

Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Λοβέρδος, Βουλευτής της Νέας Δη-
µοκρατίας. 

ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πο-
λύ, κύριε Πρόεδρε. 

Σήµερα συζητάµε ένα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, που θα έπρεπε να τυγχάνει µεγαλύτερης ανα-
γνώρισης από ότι δυστυχώς τυγχάνει. Καταλαβαίνω ότι υπάρ-
χουν θέµατα πολιτικής επικαιρότητας, τα οποία γίνονται πιεστικά,
αλλά µην ξεχνάµε ότι η ζωή συνεχίζεται και η κοινωνία µας έχει
ανάγκη από αλλαγές και σηµαντικές αλλαγές και το Υπουργείο
Οικογένειας και Κοινωνικής Συνοχής φέρνει ένα τέτοιο νοµοσχέ-
διο προς τη µεταρρύθµιση ορισµένων κανόνων, που ήδη υπάρ-
χουν στη χώρα µας και που πρέπει να αλλάξουν. 

Χαίροµαι, διότι το Υπουργείο αυτό, που είναι νεοσύστατο,
εµπεριέχει δύο έννοιες, οι οποίες για εµένα -και υποθέτω για
όλους τους Έλληνες- είναι πάρα πολύ σηµαντικές, είναι οι παρα-
δοσιακές µας αξίες, οικογένεια και κοινωνική συνοχή. Χωρίς οι-
κογένεια και κοινωνική συνοχή δεν µπορεί να υπάρξει η ίδια η
κοινωνία µας. Και χαίροµαι, επίσης, διότι επικεφαλής αυτού του
νοµοσχεδίου είναι δύο νέες γυναίκες -νεότερες πάντως από µένα
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πολύ- οι οποίες έχουν κερδίσει την εκτίµηση και τον σεβασµό
µου, η Σοφία Ζαχαράκη, η Υπουργός και η Κατερίνα Παπακώστα,
η Υφυπουργός. 

Το νοµοσχέδιο αυτό είναι για τη γυναίκα. Για εµένα και για τους
περισσότερους άντρες οι γυναίκες είναι ό,τι σηµαντικότερο
υπάρχει στην κοινωνία µας και όχι µόνον πια µε τον ρόλο της
µάνας, της αδερφής, της κόρης, της συντρόφου, όπως ήταν πα-
λιότερα ή της νοικοκυράς. Σήµερα, η γυναίκα παίζει έναν πολύ
σηµαντικότερο ρόλο, χωρίς να υποτιµώ τον ρόλο της µάνας προς
Θεού, αλλά παίζει και έναν πολύ σηµαντικό ρόλο µεγαλύτερο
στην καθηµερινότητα που είναι απαραίτητος. Η γυναίκα είναι
ικανή, έξυπνη, µπορεί να διοικήσει επιχείρηση, µπορεί να συµµε-
τάσχει στα κοινά εξίσου αν και µερικές φορές και πολύ καλύτερα
από τον άνδρα. Γι’ αυτό και χρειάζεται να στηρίξουµε τη συµµε-
τοχή της γυναίκας σε όλες αυτές τις δραστηριότητες τις επιχει-
ρηµατικές, πολιτικές και όχι µόνο. 

Κατανοώ ότι υπάρχουν κάποιοι που έχουν µια δυστοκία όταν
µιλάµε για ποσόστωση. Η ποσόστωση δεν ακούγεται καλά. Δεν
µπορεί να υποχρεώσεις κάποιον σώνει και καλά µόνο και µόνο
λόγω φύλου ή λόγω άλλων δυνατοτήτων του να πρέπει να συµ-
µετάσχει σε µια επιχείρηση. 

Ταυτόχρονα, όµως, πρέπει να λάβουµε υπ’ όψιν µας ότι έχουµε
χρέος να βοηθήσουµε τη γυναίκα, η οποία κακά τα ψέµατα για
πολλές δεκαετίες, για να µην πω αιώνες, ήταν καταπιεσµένη και
περιορισµένη στο χώρο του σπιτιού, να µπορέσει να συµµετάσχει
ακόµη ενεργότερα στην κοινωνία. Και αυτό κάνει το νοµοσχέδιο
αυτό. Συγχρόνως, όµως, δεν λέει ότι θα βάλουµε ικανότητα. Παί-
ζει πάντα ρόλο είτε είσαι άντρας είτε είσαι γυναίκα, αν δεν έχεις
την ικανότητα, δεν µπορείς να σταθείς και η ικανότητα παίζει
ρόλο. Χρειαζόµαστε περισσότερες καλύτερες, ικανότερες γυναί-
κες σε όλους τους τοµείς της επιχειρηµατικής, οικονοµικής, πο-
λιτικής δραστηριότητας. 

Δεν θα µείνω όµως µόνο σε αυτό. Θέλω να αναφερθώ σε κάτι
που για µένα είναι πολύ πιο σοβαρό. Είναι το δηµογραφικό. Το
δηµογραφικό, όπως ξέρετε, είναι ένα από τα µεγαλύτερα, αν όχι
το µεγαλύτερο, πρόβληµα που αντιµετωπίζει η Ελλάδα τις τελευ-
ταίες δεκαετίες. Είµαστε από τις χώρες εκείνες της Ευρώπης που
ο πληθυσµός όχι µόνο γερνάει και πεθαίνει, αλλά µειώνεται συ-
στηµατικά κάθε χρόνο. Δεν έχει ξαναγίνει αυτό στην ιστορία της
Ελλάδος. Τις τελευταίες δεκαετίες γίνεται. Και αυτό είναι πάρα,
πάρα πολύ ανησυχητικό.

Να σας πω κάτι, που ίσως δεν το γνωρίζουν πολλοί. Το 1922
όταν έγινε η µεγάλη καταστροφή, η µεγαλύτερη εθνική κατα-
στροφή, η Μικρασιατική Καταστροφή, οι Έλληνες περίπου ήµα-
σταν 7,5 εκατοµµύρια. Οι Τούρκοι ήταν 15 εκατοµµύρια. Σήµερα
οι Έλληνες µε την τελευταία απογραφή είναι σκάρτα δέκα εκα-
τοµµύρια, οι Τούρκοι είναι πάνω από 80 εκατοµµύρια. Αυτό ση-
µαίνει κάτι και αυτό πρέπει να το λάβουµε σοβαρά υπ’ όψιν µας. 

Γι’ αυτό και το δηµογραφικό πρόβληµα δεν είναι µόνο πρό-
βληµα το οποίο έχει να κάνει µε τη µείωση του πληθυσµού. Έχει
να κάνει και µε την ανισοκατανοµή του πληθυσµού στην Ελλάδα.
Πάρα πολλές περιοχές, ιδίως στην ελληνική ύπαιθρο, επιδεινώ-
νονται. Γι’ αυτό και το Υπουργείο έφερε µια τροπολογία, η οποία
ήταν γνωστή -είχε ανακοινωθεί από τον περασµένο Οκτώβριο, αν
δεν κάνω λάθος- για την ενίσχυση Ελλήνων πολιτών, που θέλουν
να µετεγκατασταθούν σε ορισµένες περιοχές του Νοµού Έβρου.
Και γιατί ο Νοµός Έβρου; Γιατί ο Νοµός Έβρου είναι ένας από
τους πιο ευαίσθητους και τους πιο ιστορικούς νοµούς της χώρας. 

Ο Νοµός Έβρου είναι ο νοµός που συνορεύει µε δύο χώρες,
οι οποίες υπήρξαν οι προαιώνιοι εχθροί της χώρας µας. Και ναι
µεν µε τη Βουλγαρία έχουµε ευτυχώς κατορθώσει και έχουµε
βρει τρόπο συνεννόησης, συνεργασίας και οι σχέσεις µας περ-
νάνε µια εξαιρετική περίοδο µετά από τα όσα είχαν συµβεί στο
παρελθόν, δυστυχώς µε τον άλλο γείτονά µας, την Τουρκία, δεν
έχουµε βρει ακόµα τον τρόπο που θα µπορούσαµε να συνεννοη-
θούµε και να είµαστε καλοί γείτονες. Γι’ αυτόν τον λόγο και χρει-
άζεται να ενισχύσουµε δηµογραφικά το Νοµό Έβρου. 

Ο Νοµός Έβρου –επαναλαµβάνω- είναι ένας από τους πιο τα-
λαιπωρηµένους ιστορικά νοµούς της χώρας, όπως είναι -θα
έλεγα- όλη η ανατολική Μακεδονία και Θράκη. Αλλά κυρίως στον
Νοµό Έβρου οι Έλληνες εκεί έχουν υποστεί διωγµούς, µαρτύρια,

βασανιστήρια, πολύ άσχηµες καταστάσεις και σχετικά πρό-
σφατα, µέχρι το 1950. Κατά τη διάρκεια του 20ού αιώνα έγιναν
φοβερά πράγµατα στην ανατολική Μακεδονία και Θράκη και
αυτά πρέπει να το ξεπεράσουµε. Πρέπει να τα ξεπεράσουµε και
να δούµε το µέλλον, να πάµε µπροστά. 

Αυτό είναι το περιεχόµενο της ρύθµισης που φέρνει το Υπουρ-
γείο Οικογένειας και Κοινωνικής Συνοχής. Ελπίζω, κυρία Υπουρ-
γέ, σύντοµα να έχετε τη δυνατότητα, να έχει το ελληνικό κράτος
και η Κυβέρνηση τη δυνατότητα να δώσει ακόµα περισσότερο
για να ενισχύσει την ελληνική ύπαιθρο και ιδίως ιστορικούς και
ευαίσθητους νοµούς, όπως είναι ο Νοµός Έβρου, ώστε να έχουν
και τα νέα ζευγάρια τη δυνατότητα να φύγουν και από την Αττική
-που έχει γίνει υδροκεφαλική εγκεφαλική, ο µισός πληθυσµός της
χώρας βρίσκεται εδώ- και να µπορέσουν να πάνε να ζήσουν σε
άλλες περιοχές –που, µεταξύ µας, θα είναι και καλύτερη η ζωή-
της χώρας προς όφελος και της πατρίδας τους και της κοινωνίας
και της επίλυσης του δηµογραφικού προβλήµατος. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Λοβέρδο.

Μία ανακοίνωση στο Σώµα. 
Οι Υπουργοί Υγείας, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και

Εξωτερικών κατέθεσαν σήµερα 13-2-2025 σχέδιο νόµων:
α) «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ του Υπουργείου Υγείας της

Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Υγείας της Κυπρια-
κής Δηµοκρατίας στον τοµέα των µεταµοσχεύσεων»

β)  «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ του Υπουργείου Υγείας
της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Υγείας της Κυ-
πριακής Δηµοκρατίας στον τοµέα των διασταυρούµενων µετα-
µοσχεύσεων νεφρού»

Παραπέµπονται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Για να γίνει γνωστό ποιοι είναι οι επόµενοι που θα µιλήσουν:

Πρώτος θα µιλήσει ο κ. Χρήστος Γιαννούλης, Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ. Θα ακολουθήσει ο κ. Δήµας για την
τροπολογία του, µετά ο κ. Λαζαρίδης, η Υφυπουργός κ. Παπα-
κώστα για την οµιλία της, ο κ. Στύλιος, ο κ. Χήτας, Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης, η κ. Λινού, ο Υφυπουρ-
γός κ. Γκίκας για την τροπολογία, η κ. Χατζηιωαννίδου και η κ.
Κτενά.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Χρήστος Γιαννούλης, Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή το νοµοσχέδιο αφορά

ένα πολύ σηµαντικό αξιακό ζήτηµα, τη µείωση των κοινωνικών
ανισοτήτων, θέλω να µου συγχωρέστε αυτή την πολύ επώδυνη
διαδικασία να θυµηθούµε και να τιµήσουµε σήµερα τη µνήµη
ενός συναδέλφου µας, ενός εξαιρετικού ανθρώπου, ο οποίος
είχε σκοπό της ζωής του τη µείωση των ανισοτήτων, των κοινω-
νικών ανισοτήτων. 

Σήµερα συµπληρώνονται δύο χρόνια από τον θάνατο σε πολύ
νεαρή ηλικία του συναδέλφου Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία στα Δωδεκάνησα, του Νεκτάριου Σαντορινιού. 

Και αναφέροµαι µε οδύνη και πολύ γλυκιά ανάµνηση σε αυτό
το πρόσωπο, γιατί µία από τις σηµαντικότερες µεταρρυθµίσεις
που πάλεψε µε την ψυχή του και το σώµα του, καταπονώντας το,
ήταν η µεγάλη του αγάπη για την νησιωτικότητα και την πολιτική
επιλογή του µεταφορικού ισοδύναµου. 

Δυστυχώς, η Κυβέρνηση Μητσοτάκη κάνει ό,τι µπορεί για να
το ακυρώσει στην πράξη µε µεγάλες καθυστερήσεις για να το ξε-
χάσουν οι νησιώτες και οι νησιώτισσες. Υπάρχουν και παραδεί-
γµατα. Στην ακριτική Λέσβο καταγγέλθηκε στον αδελφικό φίλο
του Νεκτάριου, τον Πρόεδρο του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-
χία, Σωκράτη Φάµελλο, ότι οι καθυστερήσεις στις πληρωµές πο-
λιτών και επαγγελµατιών ξεπερνούν και τα δύο χρόνια. Και
βέβαια δεν έχει προχωρήσει η επέκταση του µέτρου. 

Ο Νεκτάριος παραµένει ζωντανός µε αυτά που είχε πετύχει και
ελπίζουµε να φανούµε αντάξιοι στη µαχητικότητα και την αποτε-
λεσµατικότητά του.

Και την αποτελεσµατικότητα θα τη χρησιµοποιήσω ως αφορ-
µή, µπαίνοντας στην ουσία της συζήτησης. Μια παράµετρός της
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είναι να σταµατήσουµε να υποκρινόµαστε. Ακούστε να δείτε, -και
το λέω µε µεγαλοφώνως, µπορεί και να παρεξηγηθώ- κουρά-
στηκα να ακούω µελοδραµατικές και πραγµατικά έχοντας στη
διάσταση του ελεήµονος ανθρώπου, να µιλάµε για τη γυναίκα
σαν κάτι κατώτερο, σαν κάτι που έχει ελλείψεις και ελλείµµατα,
που πρέπει να καλυφθούν για να έρθει σε ίση µοίρα µε τους άν-
δρες. 

Και η υποκρισία έγκειται στο γεγονός ότι αρνούµαστε να κα-
ταδυθούµε στην ουσία των προβληµάτων και σπεύδουµε να βα-
φτίσουµε ποµπωδώς µεταρρυθµίσεις και αλλαγές ως κάτι
εξαιρετικά σηµαντικό, χωρίς να θέλω να ισοπεδώσω τίποτε. 

Θέλω να θυµηθώ ότι µία από τις πιο εµβληµατικές φυσιογνω-
µίες σε αυτό που ορίζουµε ως γυναικείο κίνηµα, ως εκπροσώ-
πηση, ως υπερασπίστρια των δικαιωµάτων της γυναίκας, ως
πολιτικού, ως καλλιτέχνη, ως µητέρας είναι η Μελίνα Μερκούρη.
Η Μελίνα Μερκούρη έφυγε από τη ζωή µε ένα όνειρο, να καταρ-
γηθεί -δεν ξέρω πόσοι από τους παλιότερους το θυµάστε- χωρίς
να υπάρχει η αναγκαιότητά της, η 8η Μαρτίου, που είναι η Παγκό-
σµια Ηµέρα της Γυναίκας. Έλεγε στην ανάγνωσή της ότι για να
υπάρχει η αναγκαιότητα να τιµάται ως κάτι ξεχωριστό, ήδη απο-
τυπώνεται η διαφορετική µοίρα των δύο φύλων.

Έχει απόλυτο δίκιο. Και αυτή η άποψη δικαιώνεται, ακούγο-
ντας προσεγγίσεις ή επιχειρήµατα για να δηµιουργήσουµε µια
µέθεξη ότι σήµερα γίνεται κάτι συγκλονιστικό µε την αύξηση του
ποσοστού συµµετοχής στα διοικητικά συµβούλια τριάντα επτά
εισηγµένων εταιρειών στο Χρηµατιστήριο, το γεγονός ότι έχει
κάνει βήµατα βελτίωσης η γυναίκα, είναι πολύ χρήσιµη στην κα-
θηµερινότητα της ζωής των οικογενειών, βοηθάει και µπορεί να
διοικήσει µια επιχείρηση σε ποσοστό κατά τι µεγαλύτερο του
25%. Με συγχωρείτε πάρα πολύ, αλλά θα έπρεπε να απολογού-
µαστε, άνδρες και γυναίκες που έχουµε την ευθύνη εξουσίας,
διαχείρισης, νοµοθετικής και εκτελεστικής, για το γεγονός ότι
ακόµα υπάρχουν παθογένειες ή παιδευτικά ή λειτουργικά ή εκ-
παιδευτικά κενά ή κενά κουλτούρας στο αυτό να µην είναι πρό-
βληµα, στο να µην υπάρχει. 

Εάν θέλαµε πραγµατικά να ενδυθούµε τη χλαµύδα του πολιτι-
κού βασιλιά ή του µεσσία που εφηύρε λύσεις, ανακάλυψε τον
τρόπο να λύσει προβλήµατα που δεν έλυσε η ελληνική πολιτεία
από τη σύσταση του ελληνικού κράτους και µη οδηγώντας µια
χώρα µέσα σε µια παρακµή παρασιτικής αδιαφάνειας, παραπο-
λιτικής, µικροκοµµατικής, σκοτεινής και εν τέλει αποπροσανατο-
λισµένης πολιτικής ηθικής και πρακτικής, λυπάµαι πολύ, αλλά
µάλλον πρέπει να ζητάµε συγγνώµη από τις προηγούµενες και
τις επόµενες γενιές, γιατί καθυστερήσαµε πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Μία διακοπή, κύριε
Γιαννούλη, να αναγγείλω τα παιδιά. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού
ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο οργά-
νωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» σαράντα µία µαθήτριες
και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο Γυµνάσιο
Δράµας δεύτερο τµήµα.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει, παιδιά, και σας εύχεται καλή πρό-
οδο. 

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Γιαννούλη. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κι εγώ ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Καλωσορίζουµε τα παιδιά και εύχοµαι να ζήσουν σε µια πολύ

καλύτερη χώρα από αυτήν που θα τους παραδώσουµε. 
Άρα, λοιπόν, η ανάπτυξη κουλτούρας ισότητας στον επιχειρη-

µατικό κόσµο είναι µια διαρκής διαδικασία που επεκτείνεται και
σε όλα τα υπόλοιπα. 

Δεν υποτιµώ, κυρία Ζαχαράκη, το έργο που έχετε κάνει. Σας
έχω εκφράσει και δηµόσια και ιδιωτικά ότι για πολλά πράγµατα
δείχνετε ευαισθησία σε σχέση µε παραλείψεις ή προβλήµατα που
ανακύπτουν και σας το αναγνωρίζω. Θέλω να πω, όµως, ότι ειλι-
κρινά, αν θέλουµε να αγγίξουµε τα ζητήµατα της ισότητας, την
αυτονόητη χωρίς καµία ανάγκη θεσµικής ή νοµοθετικής θωράκι-

σης του όρου και της αξίας της ισότητας, πρέπει πρώτα να κλεί-
σουµε τις κοινωνικές ανισότητες που δεν αφορούν το φύλο αλλά
το βιοτικό επίπεδο των πολιτών αυτής της χώρας. Το βιοτικό επί-
πεδο των πολιτών αυτής της χώρας επηρεάζεται -για να υπάρ-
χουν και ευήκοα ώτα στην κουλτούρα της ισότητας, να υπάρχουν
δείγµατα πολιτισµού και προόδου αισθητικής και γενναιότητας
σε όλους µας- όσο αυξάνεται η φτώχεια στις ελληνικές οικογέ-
νειες, όσο υπάρχει η ακατανόητη ανοχή στην πολιτική της αι-
σχροκέρδειας και της συνεχούς συρρίκνωσης των εισοδηµάτων,
όσο επιβεβαιώνεται το πολιτικό αφήγηµα ότι δεν πειράζει, προ-
έχει η επικοινωνία και όχι η ουσία. Και όταν πλέον και η επικοινω-
νία δεν είναι εργαλείο για να αντιµετωπίσουµε την ουσία, τότε
µπορούµε να χρησιµοποιήσουµε την προπαγάνδα, την παραπλά-
νηση, την εξαπάτηση. Αυτά είναι δεδοµένα.

Όµως, αν θέλουµε πραγµατικά να δούµε γιατί µία εργαζόµενη
αµείβεται στον ιδιωτικό τοµέα λιγότερο απ’ ότι ένας άνδρας, πρέ-
πει να το πιάσουµε το πρόβληµα στη ρίζα του, στην ουσία του
και αφορά κυρίως στον κόσµο της εργασίας. Και δεν σας το λέω
µε καµία ταξική εµµονή ή κάποια ιδεολογική επαναστατική διά-
θεση. Όµως, είναι πιο σηµαντικό να κλείσουµε τα τραύµατα που
υπάρχουν στον ιδιωτικό τοµέα, στον χώρο της εργασίας µεταξύ
της αµοιβής άνδρα και γυναίκας και µετά να δούµε -εγώ δεν σας
λέω σε δεύτερη µοίρα, εξίσου- και το ζήτηµα των γυναικών που
συµµετέχουν στα διοικητικά συµβούλια εισηγµένων στο χρηµα-
τιστήριο εταιρειών. Ξέρετε, δεν υπάρχει ποσοστό. Το «50-50»
ήταν σίριαλ. Το «50-50» δεν αποτυπώνει καµία πολιτική πρόοδο.
Είναι µία ποσόστωση που θα πρέπει να θεωρείται αυτονόητη.
Αυτό είναι κάτι στο οποίο επιµένω. 

Και βέβαια, όσον αφορά αυτό για το οποίο µας ψέγουν πολλές
φορές, ότι ξέρετε, ασχολείστε µε την επικαιρότητα και δεν ασχο-
λείστε µε τα ζητήµατα των νοµοσχεδίων -και κλείνω, κύριε Πρό-
εδρε, για να βοηθήσω και τον χρόνο της συζήτησης-, θα ήθελα
να πω το εξής: Μα, πώς να σε αφήσει η επικαιρότητα να ασχολη-
θείς µόνο µε το αντικείµενο του νοµοσχεδίου, όταν αυτή τη στι-
γµή, πριν από λίγη ώρα, στην Ευρωπαϊκή Ένωση, στο Ευρωπαϊκό
Συµβούλιο το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα, το πατριωτικό, οι πατριώ-
τες και το κεντρονεοφιλελεύθερης εµπνεύσεως Renew έβαλαν
για µία ακόµη φορά εµπόδιο στην πρόταση των προοδευτικών
κοµµάτων του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου για να γίνει συζήτηση
στις 28 Φεβρουαρίου στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο; Αυτό είναι
αδιανόητο! Το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα, στο οποίο συµµετέχετε
και στο οποίο µάλιστα έχει αναδειχθεί πολλές φορές και ο πρω-
ταγωνιστικός ρόλος του Έλληνα Πρωθυπουργού κ. Μητσοτάκη,
αποφεύγει να γίνει συζήτηση στις 28 Φεβρουαρίου. Το Λαϊκό
Κόµµα, οι ακροδεξιοί, δεν ξέρω πώς αλλιώς να τους πω και κάτι
άλλες πολιτικές προχειρότητες, ερασιτεχνικά «αριστεροδεξιές»
αρνούνται, εν πάση περιπτώσει, να συζητήσουν κάτι που έχει
τραυµατίσει και έχει αποτυπωθεί ως πολύ βαρύ τραύµα στην ελ-
ληνική συνείδηση, κάτι που απέδειξαν οι άνθρωποι που κατέβη-
καν στους δρόµους χωρίς να πάρουν γραµµή από κανέναν ΚΚΕ,
από κανέναν ΣΥΡΙΖΑ, από καµία Πλεύση Ελευθερίας, από καµία
Νέα Αριστερά, από κανέναν. 

Είναι η πρώτη φορά που ερχόµαστε αντιµέτωποι µε τον πιο
γλαφυρό, αντιπροσωπευτικό και συµµετοχικό τρόπο µε αυτό που
λέµε «κοινωνία» και στο όνοµα της οποίας θεωρούµε ότι αντιστοι-
χιζόµαστε, αλλά αρνούµαστε να ακούσουµε το µήνυµα που στέλ-
νει έχοντας έναν Πρωθυπουργό ο οποίος λέει ότι παραπλανή-
θηκε για δύο χρόνια, έναν µονίµως παραπλανηµένο Πρωθυ-
πουργό για οτιδήποτε συµβαίνει µε το κράτος δικαίου, την οικο-
νοµία, τη δηµόσια υγεία, την παιδεία, τα δικαιώµατα, τη στέγαση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και στη συνέχεια, έχουµε σύσσωµη µία Συµπολίτευση η οποία
αρνείται να αναλάβει θέση ευθύνης απέναντι στους πολίτες που
είναι και ψηφοφόροι της, αρνείται να πάρει µια θέση ευθύνης και
να ξεκαθαρίσει επιτέλους σε αυτή την Αίθουσα -και κλείνω µε
αυτό, κύριε Πρόεδρε- µε τον δυνατό χτύπο της καρδιάς αυτού
που µας έρχεται και από τον κόσµο αν είµαστε µε το κόµµα ή µε
τη χώρα, αν είµαστε µε τη συνείδησή µας ή µε την έδρα µας, αν
είµαστε µε την κοµµατική µας υποχρέωση και την προσήλωση
στο «µαγαζί» µας ή µε τους πολίτες ανεξαρτήτως προσήµου και
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κόµµατος. Αυτήν την απάντηση θα έπρεπε να τη δώσετε σε µια
πρόταση δυσπιστίας που είναι άγνωστο για µένα γιατί δεν έχει
προχωρήσει ακόµα, σε µία συζήτηση προ ηµερησίας διατάξεως
που ακόµα εκκρεµεί και σε µία διαδικασία λογοδοσίας, γενναι-
ότητας και ειλικρίνειας.

Και θα κλείσω µε κάτι που ακούγεται αρκετά λαϊκό. Νιώθω
πλέον ότι δεν παίρνει κανέναν από εµάς να υποκρίνεται κάτι άλλο
από αυτό που πιστεύουµε και κάνουµε. Εγώ πάντως έχω τη συ-
νείδησή µου ήσυχη -και πιστεύω ότι εκπροσωπώ και τους συνα-
δέλφους µου στον ΣΥΡΙΖΑ- ότι πετυχαίνουµε αυτό που πιστεύου-
µε. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Γιαννούλη. 
Τον λόγο έχει ο κ. Χρίστος Δήµας για την τροπολογία του

Υπουργείου του. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-

κονοµικών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να υποστηρίξω τα τέσσερα πρώτα άρθρα της τροπολο-

γίας µε γενικό αριθµό 318 και ειδικό αριθµό 5. Ειδικότερα, µε τα
δύο πρώτα άρθρα επιδιώκεται η ορθή εφαρµογή των διατάξεων
του ν.5078/2023 και εισάγονται τροποποιήσεις για την επαγγελ-
µατική ασφάλιση, καθώς και στον Κώδικα Φορολογίας Εισοδή-
µατος µε σκοπό, πρώτον, την αποσαφήνιση της βάσης υπολογισ-
µού του ανώτατου ορίου εισφορών και ασφαλίστρων που κατα-
βάλλονται για συλλογικά συνταξιοδοτικά σχήµατα προαιρετικής
ασφάλισης σε περιπτώσεις µισθωτής εργασίας και δεύτερον, την
επέκταση της απαλλαγής από τη φορολογία στο ποσό των 1.500
ευρώ στις εισφορές και τα ασφάλιστρα που καταβάλλονται για
την ιατροφαρµακευτική κάλυψη του συζύγου και των τέκνων του
εργαζόµενου. Σε αυτά τα δύο άρθρα έκανε εκτενή αναφορά και
η Υπουργός Εργασίας κ. Κεραµέως, την οποία θέλω κι εγώ να
ευχαριστήσω µε τη σειρά µου δηµόσια για την άψογη συνεργα-
σία. 

Με την προτεινόµενη ρύθµιση αποσαφηνίζεται ότι θα λαµβά-
νεται ως βάση υπολογισµού το σύνολο των ακαθάριστων αποδο-
χών από µισθωτή εργασία, δηλαδή ο µικτός µισθός πριν την
αφαίρεση των ασφαλιστικών κρατήσεων, οι οποίες κατά τον Κώ-
δικα Φορολογίας Εισοδήµατος εξαιρούνται από τον υπολογισµό
του εισοδήµατος. Στη βάση του υπολογισµού προστίθενται και
οι παροχές σε είδος, αφού εµπίπτουν φορολογικά στην έννοια
του εισοδήµατος από µισθωτή εργασία ανεξαρτήτως αν εισφο-
ροδοτούνται. Με αυτόν τον τρόπο διασφαλίζεται µία διευρυµένη
βάση υπολογισµού προς όφελος των ασφαλισµένων. Ωφελούνται
οι εργαζόµενοι και οι οικογένειές τους, αφού µπορούν να λάβουν
µεγαλύτερη απαλλαγή -σε κάθε περίπτωση, εντός του ορίου των
1.500 ευρώ- παρέχοντας ένα επιπλέον κίνητρο για την κάλυψη
των προστατευόµενων µελών. Ταυτόχρονα, αντιµετωπίζονται δια-
χειριστικές δυσκολίες που δηµιουργούνται στα επικουρικά ταµεία
επαγγελµατικής ασφάλισης και στις ασφαλιστικές εταιρείες κατά
την εκκαθάριση των εισφορών λόγω της υφιστάµενης ρύθµισης.

Στο άρθρο 3 παρατείνεται µέχρι την 31η Δεκεµβρίου 2025, δη-
λαδή µέχρι το τέλος του έτους, η εξαίρεση των τηλεοπτικών
σταθµών περιφερειακής εµβέλειας από τον ειδικό φόρο τηλεο-
πτικών διαφηµίσεων, η οποία έχει παραταθεί µέχρι το τέλος του
2023 και µετά το 2024, µε σκοπό την ενθάρρυνση της προβολής
διαφηµίσεων σε παρόχους περιεχοµένου περιφερειακής εµβέ-
λειας επίγειας ψηφιακής τηλεόρασης.

Με τη συγκεκριµένη ρύθµιση του άρθρου 4 γίνονται οι ανα-
γκαίες συµπληρώσεις στην εξουσιοδοτική διάταξη, προκειµένου
να µπορεί ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών να
καθορίζει µε λεπτοµέρεια τα κριτήρια επιλογής και τη διαδικασία
αξιολόγησης της διοίκησης της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων
Εσόδων για λόγους διαφάνειας και ασφάλειας δικαίου των συµ-
µετεχόντων.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’

Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Μακάριος Λαζαρίδης από τη Νέα Δη-

µοκρατία. 
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρία και κύριοι Υφυπουργοί, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, σε µια εποχή γεµάτη προκλήσεις, όπου οι κοινωνι-
κές ανισότητες και οι διεθνείς κρίσεις δοκιµάζουν την ανθεκτικό-
τητα της κοινωνίας µας, η ευθύνη µας ως πολιτεία είναι ξεκά-
θαρη: να διασφαλίσουµε ότι κανείς δεν µένει πίσω. Η κοινωνική
συνοχή δεν είναι απλώς ένας ωραίος πολιτικός όρος, είναι η ρα-
χοκοκαλιά µιας ευηµερούσας χώρας. Πρόκειται για κάτι που µας
ενώνει όλους, ανεξάρτητα από πολιτικές διαφορές ή ιδεολογίες.
Είναι η ανάγκη να ζούµε σε µία κοινωνία που στηρίζει τον καθέναν
µας, που ενισχύει τους αδύναµους και που δίνει ελπίδα και ευ-
καιρίες σε όλους. Τελικά η κοινωνική συνοχή είναι η βασική αρχή
που κρατά ζωντανή την ανθρωπιά µας.

Σήµερα, λοιπόν, δεν µιλάµε απλώς για αριθµούς και νοµοθετι-
κές διατάξεις. Μιλάµε για οικογένειες που µπορούν να ζήσουν µε
αξιοπρέπεια, για νέους που βλέπουν προοπτική στη χώρα τους,
για ηλικιωµένους που αισθάνονται ασφάλεια, για γυναίκες που
αποκτούν ίσα δικαιώµατα µε τους άνδρες, για µια κοινωνία που
στέκεται όρθια και δυνατή. Και αυτό είναι το αληθινό µέτρο της
επιτυχίας µας. Στην κατεύθυνση αυτή κινείται το νοµοσχέδιο το
οποίο συζητάµε σήµερα εδώ και το οποίο αποτελεί µία βαθιά µε-
ταρρυθµιστική τοµή και συµβάλλει στην προώθηση της ισότητας,
της προστασίας των ευάλωτων και της πιο ποιοτικής κοινωνικής
αρωγής.

Στο σηµείο αυτό, θα ήθελα να συγχαρώ την ηγεσία του Υπουρ-
γείου, την κ. Ζαχαράκη και την κ. Παπακώστα, για το εξαιρετικό
έργο που επιτελούν.

Το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου έρχεται να ενσωµατώσει την
Οδηγία 2022/2381 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµ-
βουλίου της 23ης Νοεµβρίου 2022 για την ισόρροπη εκπροσώ-
πηση των φύλων στις διοικήσεις των εταιρειών. 

Μέσω αυτής της πρωτοβουλίας εφαρµόζεται η αρχή των ίσων
ευκαιριών και της ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναικών σε θέ-
µατα εργασίας και απασχόλησης, κινούµενη και σε αυτόν τον
τοµέα προς τη σύγκλιση µε τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. Βασικός
στόχος είναι να αυξηθεί το ποσοστό των γυναικών µε τα κατάλ-
ληλα προσόντα στο 33% επί του συνόλου των µελών των διοικη-
τικών συµβουλίων των µεγάλων εισηγµένων εταιρειών που
πληρούν συγκεκριµένα οικονοµικά κριτήρια. 

Παράλληλα, µε το παραπάνω το εν λόγω σχέδιο νόµου προ-
βλέπει και άλλες σηµαντικές παρεµβάσεις όσον αφορά το κοινω-
νικό κράτος. Ενδεικτικά αναφέρω τα πιλοτικά προγράµµατα
επιχορήγησης υποδοµών και προσβασιµότητας και της υποστη-
ριζόµενης απασχόλησης ατόµων µε διαταραχές αυτιστικού φά-
σµατος, τη συνέχιση του πιλοτικού προγράµµατος «Προσωπικός
Βοηθός για Άτοµα µε Αναπηρία», την επένδυση στην πρώιµη παι-
δική αγωγή µε το πρόγραµµα «Αθηνά» και την αναβάθµιση του
Εθνικού Συµβουλίου Αγωγής και Φροντίδας, καθώς και την ψη-
φιοποίηση και απλοποίηση των κοινωνικών παροχών που διασφα-
λίζουν τη διαφάνεια και την αποδοτικότητά τους µε χρήση
προπληρωµένης κάρτας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας θεωρεί την κοινωνική πολιτική ως κεντρική επιλογή, η
οποία ξετυλίγεται µε ρεαλιστικές, στοχευµένες και αποτελεσµα-
τικές δράσεις, αγκαλιάζοντας τους συµπολίτες µας που το έχουν
ανάγκη και διαµορφώνοντας ένα περιβάλλον κατάλληλο για τις
επόµενες γενιές. Απαντάµε στα πραγµατικά προβλήµατα των πο-
λιτών και οικοδοµούµε πάνω σε γερά θεµέλια ένα ισχυρό κοινω-
νικό κράτος, το οποίο ανταποκρίνεται στις απαιτήσεις των και-
ρών. 

Μέσα σε αυτά τα χρόνια, από το 2019 µέχρι και σήµερα τα πε-
πραγµένα πάνω σε αυτόν τον τοµέα δεν είναι λίγα. Συνοπτικά
υπενθυµίζω την αύξηση του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος,
τα προγράµµατα «Σπίτι µου ΙΙ», «Ανακαινίζω - Νοικιάζω» και «Εξοι-
κονοµώ», το πακέτο παρεµβάσεων για τις τραπεζικές χρεώσεις,
την απαλλαγή από τη φαρµακευτική δαπάνη των χαµηλοσυντα-
ξιούχων, τα δωρεάν απογευµατινά χειρουργεία, τη µείωση της
ανεργίας από το 18% το 2018 στο 9,4% που είναι σήµερα. Επί-
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σης, θυµίζω το «Εθνικό Σχέδιο Δράσης για το Δηµογραφικό», το
αυξηµένο επίδοµα γέννας, τον διπλασιασµό του επιδόµατος παι-
διού από το τρίτο παιδί και πάνω, τα αυξηµένα voucher για τους
βρεφονηπιακούς σταθµούς, αλλά και τα περισσότερα παιδιά που
πλέον φιλοξενούνται σε αυτούς, το πρόγραµµα «Νταντάδες της
γειτονιάς» που από τον προσεχή Ιούνιο θα λειτουργεί πλέον σε
όλους τους δήµους, την αύξηση των σχολικών γευµάτων και τη
ρύθµιση για τη διαχείριση των κόκκινων δανείων αγροτών και συ-
νεταιρισµών. 

Θα µου πείτε ότι αυτά µπορεί να µην είναι πολλά. Είναι, όµως,
πολλά και σηµαντικά, έχοντας, κυρία Υπουργέ, αρκετή δουλειά
να κάνουµε ακόµη. Άλλωστε, εµείς δεν το κρύβουµε ποτέ ούτε
θεωρούµε ότι όλα τα κάνουµε σωστά. Και προβλήµατα υπάρχουν
και αστοχίες υπάρχουν. Όµως, σε κάθε περίπτωση, αυτό που
προσπαθούµε έρχεται ως τελικό αποτέλεσµα προς την κοινωνία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας υπό τον Κυριάκο Μητσοτάκη έχει αποδείξει έµπρακτα
ότι η κοινωνική πολιτική δεν είναι απλώς µια δευτερεύουσα πτυχή
της διακυβέρνησής µας, αλλά είναι ένας θεµελιώδης άξονας του
σχεδίου µας για µια Ελλάδα πιο δίκαιη, πιο συνεκτική και πιο αν-
θρώπινη. Με πολιτικές που ενισχύουν την απασχόληση, αναβαθ-
µίζουν το κοινωνικό κράτος και παρέχουν ευκαιρίες στους πιο
ευάλωτους κάνουµε πράξη τη δέσµευσή µας για ανάπτυξη µε
επίκεντρο τον άνθρωπο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Από την αρχή της θητείας µας έχουµε επιλέξει να σταθούµε
δίπλα στην κοινωνία µέσα από πολιτικές που ενισχύουν την εκ-
παίδευση, την υγεία, την απασχόληση, την κοινωνική προστασία.
Ξέρουµε πάρα πολύ καλά ότι η πορεία προς αυτόν τον στόχο δεν
είναι εύκολη, αλλά είµαστε αποφασισµένοι να την ακολουθή-
σουµε γιατί, όπως λένε, µια αλυσίδα είναι τόσο δυνατή, όσο ο πιο
αδύναµος κρίκος της. Και εµείς ως κοινωνία είµαστε µια αλυσίδα.
Η δύναµή µας έγκειται στην ενότητά µας, στην αλληλεγγύη µας
και στη βούλησή µας να στηρίζουµε εκείνους που το χρειάζονται
περισσότερο. 

Σας καλώ να δούµε πέρα από τα πολιτικά διαχωριστικά και να
συµφωνήσουµε σε ένα πράγµα, ότι η κοινωνική συνοχή δεν είναι
πολυτέλεια, αλλά είναι αναγκαιότητα και δέσµευσή µας είναι να
συνεχίσουµε να εργαζόµαστε µε πάθος και αφοσίωση για να την
ενισχύσουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε και
για τη συνέπεια στον χρόνο.

Θα δώσουµε τώρα τον λόγο στην Υφυπουργό Κοινωνικής Συ-
νοχής και Οικογένειας κ. Αικατερίνη Παπακώστα - Παλιούρα.

Μετά θα ακολουθήσει ο κ. Στύλιος, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος της Ελληνικής Λύσης κ. Χήτας και η Ανεξάρτητη Βουλευ-
τής κ. Λινού.

Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ (Υφυ-

πουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας): Σας ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε
σήµερα στην Ολοµέλεια της Βουλής των Ελλήνων για τη συζή-
τηση και ψήφιση ενός εξαιρετικά σηµαντικού, κατά την άποψή
µας, σχεδίου νόµου του Υπουργείου Κοινωνικής Συνοχής και Οι-
κογένειας µε τίτλο: «Μέτρα για την ισόρροπη εκπροσώπηση των
φύλων σε θέσεις διευθυντικών στελεχών των εισηγµένων εται-
ρειών, των µη εισηγµένων ανωνύµων εταιρειών και των δηµοσίων
επιχειρήσεων - Ενσωµάτωση της Οδηγίας (Ε.Ε.) 2022/2381 του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 23ης Νοεµ-
βρίου 2022 - Ρυθµίσεις για την ενδυνάµωση των πιλοτικών προ-
γραµµάτων για την ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής», το οποίο
θέτουµε µε υπερηφάνεια στην κρίση σας.

Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο το οποίο δεν εναρµονίζει µόνο
το Εθνικό Δίκαιο µε τις κοινοτικές επιταγές εισάγοντας σηµαντι-
κές ρυθµίσεις που ακτινοβολούν την αξία της Ένωσης, αλλά που
τολµά να προχωρά µε θάρρος, αλλά και σύνεση, πέρα από τα
όρια που αυτή ορίζει, στο µέτρο εκείνο που το καθιστά, εν τέλει,

ορόσηµο για την ισότητα και την κοινωνική δικαιοσύνη, για τη
βιώσιµη ανάπτυξη, για την κοινωνική συνοχή.

Είναι ένα νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το οποίο
έχω ξαναπεί ότι δεν αποτελεί ακόµη ένα νοµοθετικό βήµα, αλλά
ένα δυναµικό άλµα, προκειµένου να δηµιουργήσουµε µια ισχυρή
ρωγµή στις περίφηµες γυάλινες οροφές που περιορίζουν, δυστυ-
χώς, ακόµη και σήµερα την προώθηση των γυναικών σε ηγετικές
θέσεις, αποτελώντας αόρατα, αλλά ισχυρά εµπόδια ανέλιξής
τους στην κορυφή. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Οδηγία 2022/2381 του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 23ης Νοεµβρίου του
2022, σχετικά µε τη βελτίωση της ισόρροπης εκπροσώπησης των
φύλων σε θέσεις διευθυντικών στελεχών των εισηγµένων εται-
ρειών, αποτελεί αναπόσπαστο κοµµάτι του κεκτηµένου της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης για την προώθηση της ουσιαστικής αρχής και
των ίσων ευκαιριών και της ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναι-
κών σε θέµατα εργασίας και απασχόλησης. 

Υπό το φως, λοιπόν, αυτών των θεµελιωδών νοµικών διατά-
ξεων, όπως η παράγραφος του άρθρου 4 του άρθρου 157 της
Συνθήκης για τη λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης και το
άρθρο 23 του Χάρτη των Θεµελιωδών Δικαιωµάτων της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, η ενωµένη Ευρώπη επιδιώκει να δώσει την απά-
ντηση του δυτικού κόσµου σε µια πληµµέλεια που δεν αυτορυθ-
µίζεται, σε µια αδικία που συντηρείται, σε µια ανάπτυξη που στε-
ρούµαστε. 

Οι γυναίκες παραµένουν ακόµη και σήµερα –είναι γεγονός- πα-
γιδευµένες στα κολλώδη δάπεδα της εταιρικής ανέλιξης στην
πλειονότητα των κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ενώ
ακόµη και εκείνες που µε κόπους και θυσίες καταφέρνουν να βρε-
θούν σε ανώτερες διευθυντικές θέσεις, απασχολούνται σε τοµείς
όπως οι ανθρώπινοι πόροι και η επικοινωνία, σε εξόφθαλµη ωστό-
σο αναντιστοιχία µε τους άντρες συναδέλφους τους, των οποίων
οι ανώτερες διευθυντικές θέσεις είναι συχνότερα επιφορτισµένες
µε καθήκοντα γενικής ή τοµεακής διεύθυνσης µέσα σε µια εται-
ρεία. 

Τα πλέον πρόσφατα διαθέσιµα δεδοµένα του Ευρωπαϊκού Ιν-
στιτούτου για την Ισότητα των Φύλων δείχνουν ότι τον Οκτώβριο
του 2023 οι γυναίκες αντιπροσώπευαν, πράγµατι, το 1/3 περίπου
των µη εκτελεστικών θέσεων στα δύο κορυφαία όργανα λήψης
αποφάσεων των µεγαλύτερων εισηγµένων εταιρειών στην ευρω-
παϊκή ένωση, σε σύγκριση περίπου µε το 1/5 των εκτελεστικών
θέσεων, ενώ είναι χαρακτηριστικό πως τουλάχιστον το 40% των
µη εκτελεστικών στελεχών είναι γυναίκες σε µόλις οκτώ κράτη-
µέλη, δηλαδή σε λιγότερο από το 1/3 των µελών, µε τις γυναίκες
να αντιπροσωπεύουν λιγότερα από τρία στα δέκα στελέχη και
στα είκοσι επτά κράτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Και όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα που, πε-
ρισσότερο από ποτέ, τα οφέλη της συµµετοχής των γυναικών
στην εταιρική διακυβέρνηση είναι αναντίρρητα και αποδεικνύο-
νται απτά. Πολυάριθµες είναι οι µελέτες που καταδεικνύουν ότι
η έµφυλη ποικιλοµορφία στα διοικητικά συµβούλια συνδέεται αι-
τιωδώς µε καλύτερες οικονοµικές επιδόσεις. Η ίδια η McKinsey
Company διαπίστωσε ότι για κάθε αύξηση 10% όσον αφορά την
έµφυλη ποικιλοµορφία στα ανώτερα στελέχη των εισηγµένων, τα
κέρδη προ τόκων και φόρων αυξήθηκαν κατά 3,5%, ενώ η δια-
µόρφωση µιας πιο συµπεριληπτικής κουλτούρας είναι βέβαιο πια
πως συµβάλλει στην προσέλκυση ταλέντων, αλλά και στη λήψη
καλύτερων αποφάσεων, αφού συνθέτει απόψεις και προσεγγί-
σεις που εκκινούν από διαφορετικές, προφανώς, δεξιότητες, ιδιο-
συγκρασίες και πρίσµατα θεώρησης. 

Σε ό,τι αφορά τη χώρα µας, δε, τα δεδοµένα πριν το 2020
υπήρξαν κάθε άλλο παρά ενθαρρυντικά για τις γυναίκες στην
εταιρική διοίκηση. Στο τέλος του 2020 η συµµετοχή των γυναικών
στα διοικητικά συµβούλια των εισηγµένων εταιρειών έφτανε
µόλις το 13% έναντι του 87% των ανδρών, σχεδόν µία γυναίκα
για εννέα άντρες, αποδεικνύοντας εµφατικά πόσο δρόµο έπρεπε
να διανύσουµε και πόσο τολµηρές αποφάσεις έπρεπε να λάβει
αυτή η Κυβέρνηση για να κάνει αυτόν τον δρόµο περισσότερο
ισότιµο. 

Μέσα σε µόλις, όµως, έναν χρόνο, δηλαδή στο τέλος του 2021,
το εν λόγω ποσοστό ανήλθε στο 25% έναντι 75% των ανδρών,
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µια αύξηση δώδεκα µονάδων που µας γέµισε ελπίδα, αποδει-
κνύοντας ότι τίποτε δεν µπορεί να αποτελέσει εµπόδιο σε µια µε-
ταρρύθµιση που είναι δίκαιη, εµφορείται προφανώς από ισχυρή
πολιτική βούληση, αλλά και αληθινή κοινωνική εταιρική ευθύνη. 

Τι µεσολάβησε όµως και το ποσοστό των γυναικών στα διοικη-
τικά συµβούλια των εισηγµένων εταιρειών σχεδόν διπλασιάστηκε
µόλις µέσα σε ένα έτος; Αναντίλεκτα, η ψήφιση και η εφαρµογή
από αυτήν την Κυβέρνηση του ν.4706/2020, ο οποίος καθιέρωνε
την επαρκή εκπροσώπηση ανά φύλο σε ποσοστό που δεν υπο-
λείπεται του 25%, ήταν εκείνη που εξόπλισε δεκάδες άξιες γυ-
ναίκες µε τη δυνατότητα να συµµετάσχουν στα διοικητικά
συµβούλια, χαρίζοντας στη χώρα µας όλα εκείνα τα συγκριτικά
πλεονεκτήµατα που συµπαροµαρτεί η γυναικεία παρουσία σε
αυτά. 

Σήµερα, λοιπόν, και σύµφωνα µε νεότερα στοιχεία, η γυναικεία
συµµετοχή έχει φτάσει πλέον στο 28% έναντι 72% των ανδρών,
µια θεαµατική βελτίωση αν κανείς αναλογιστεί από πού ξεκινή-
σαµε, αλλά και µια βελτίωση που, δυστυχώς, πραγµατικά, είναι
ακόµη µακριά από τον στόχο που έχουµε θέσει ώστε να επέλθει
η σύγκλιση µε την Ευρώπη. 

Αξιότιµες κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχοντας ως βασικό
στόχο ακριβώς αυτήν τη σύγκλιση, ήτοι τη µείωση της ανισότη-
τας και την αποκατάσταση της έµφυλης ισορροπίας στην εκπρο-
σώπηση των φύλων σε θέσεις διευθυντικών στελεχών των
εταιρειών, το παρόν νοµοσχέδιο εισάγει υποχρεωτικό ποσοστό
τουλάχιστον 33% από το 25% που ισχύει σήµερα για το υποεκ-
προσωπούµενο φύλο στα διοικητικά συµβούλια των εισηγµένων
εταιρειών που πληρούν συγκεκριµένα οικονοµικά κριτήρια, δη-
λαδή απασχολούν πάνω από διακόσιους πενήντα εργαζόµενους,
έχουν ετήσιο κύκλο εργασιών πάνω από 50 εκατοµµύρια ευρώ ή
ετήσιο ισολογισµό τουλάχιστον 43 εκατοµµύρια, ενώ στις ρυθµί-
σεις αυτές επεκτείνουµε και σε µη εισηγµένες ανώνυµες εται-
ρείες και δηµόσιες επιχειρήσεις που διαθέτουν τα ίδια ως άνω
οικονοµικά κριτήρια, εφόσον το προβλέπουν στο καταστατικό
τους. 

Άρα, θα µου επιτρέψετε σε αυτό το σηµείο να πω ότι, η πα-
ρούσα πολιτική ηγεσία δεν περιορίστηκε στο γράµµα του νόµου
ήτοι της ενσωµάτωσης -κατά λέξη- της συγκεκριµένης Οδηγίας.
Υπερβήκαµε τα όρια αυτής, ακριβώς διότι αυτή η πολιτική βού-
ληση, δηλαδή το να µπορέσουµε να δώσουµε µια ακόµη µεγαλύ-
τερη ώθηση προκειµένου να ξεπεράσουµε προφανώς και το 33%,
είναι µέσα στις δικές µας προθέσεις. 

Στις ρυθµίσεις, λοιπόν, αυτές επεκτείνουµε σε µη εισηγµένες
ανώνυµες εταιρείες και δηµόσιες επιχειρήσεις που διαθέτουν τα
ίδια ως άνω οικονοµικά κριτήρια, εφόσον το προβλέπουν στο κα-
ταστατικό τους. Και αυτή η ρύθµιση υπερβαίνει τα όρια και τους
σκοπούς της Οδηγίας και αποτελεί εθνική ρύθµιση. Ειδικά στις
ως άνω µεγάλες εισηγµένες εταιρείες, στο διοικητικό συµβούλιο
των οποίων συµµετέχουν τρία ή περισσότερα εκτελεστικά µέλη,
στο ως άνω ποσοστό του 33% περιλαµβάνεται κατά τρόπο δε-
σµευτικό και ένα τουλάχιστον εκτελεστικό µέλος από το υποεκ-
προσωπούµενο φύλο. 

Και αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποτελεί υπέρβαση
της παρούσας Οδηγίας. Θεωρούµε πραγµατικά ότι είναι προς τη
σωστή κατεύθυνση και είναι ο αντίλογος σε εκείνες τις φωνές οι
οποίες είπαν ότι υπάρχουν άλλες χώρες οι οποίες αποδείχθηκαν
πιο τολµηρές από την Ελλάδα. Προφανώς και υπάρχουν, αλλά
υπάρχουν –ξέρετε- και πιο συντηρητικές. Υπάρχουν χώρες που
έχουν ζητήσει την αναστολή και την εξαίρεση, υπάρχουν λίγες
χώρες, µετρηµένες στα δάχτυλα του ενός χεριού -µόλις τρεις,
Ισπανία, Γαλλία και Βέλγιο, αν θυµάµαι καλά- που έχουν πάει στο
ποσοστό, προσέξτε, του 40% όλων των µη εκτελεστικών µελών. 

Αυτή ήταν µια πολιτική επιλογή, το να θεσµοθετήσουµε, το να
πάµε στο ποσοστό του 33% σε µη εκτελεστικά και εκτελεστικά
µέλη. Γιατί; Ακριβώς επειδή δεν είναι πρόχειρο, όπως αυτό απο-
τυπώθηκε από κάποιους οµιλητές, ότι µε προχειρότητα και βια-
στικά ήρθε αυτό το νοµοσχέδιο. Αντιπαρέρχοµαι το «καθυστε-
ρηµένα», καθώς το απαντήσαµε επανειληµµένες φορές στην επι-
τροπή. Βιαστικό δεν ήταν ούτε πρόχειρο. Έγινε µια πολύ ευρεία
διαβούλευση µε τους φορείς της κοινωνίας και για πρώτη φορά
εγκαινιάσαµε µια ανεξάρτητη αρχή, την Ανεξάρτητη Αρχή Ανθρω-

πίνων Δικαιωµάτων, που της δώσαµε τη δυνατότητα εκείνη να
επιλέξει όλους εκείνους τους φορείς που θεωρεί ότι πρέπει να
συµµετάσχουν σε αυτήν τη διαβούλευση. Μετράµε πάνω από έξι
µήνες επεξεργασίας αυτού του νοµοσχεδίου, µε συνέργεια και
συνεργασία. Στο σηµείο αυτό οφείλω να ευχαριστήσω και από
αυτό το Βήµα τις εκπροσώπους της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς,
οι οποίες σε κάθε βήµα µάς αποτύπωναν την εικόνα της αγοράς,
των εταιρειών και την κατεύθυνση -αν θέλετε- στην οποία οφεί-
λουµε να φτάσουµε ως χώρα. Να ευχαριστήσω, προφανώς, και
την καθηγήτρια του Αστικού Δικαίου, την Πρόεδρο της Νοµοπα-
ρασκευαστικής Επιτροπής, την κ. Λίνα Αθανασίου, µία καθηγή-
τρια του Πανεπιστηµίου των Αθηνών, που είναι νοµικός. Επειδή
ακούστηκε ότι οι διατάξεις νοµικά είναι πρόχειρες, αντιπαρέρχο-
µαι, επίσης, αυτόν τον σχολιασµό. Είναι ένα πολύ καλά µελετη-
µένο νοµοσχέδιο, το οποίο θέτει βασικούς στόχους σύγκλισης,
τους οποίους θα πετύχουµε -να είστε σίγουροι- σε πολύ σύντοµο
χρονικό διάστηµα και από εκεί και πέρα είµαστε εδώ προκειµένου
να πάµε και ένα βήµα πιο πέρα µόλις δούµε ότι η αγορά είναι
έτοιµη να απορροφήσει τους σχετικούς κραδασµούς. 

Παράλληλα, θέτουµε αντικειµενικά και διαφανή κριτήρια, ου-
δέτερα ως προς το φύλο, στη διαδικασία για την επιλογή και τον
διορισµό των µελών στο διοικητικό συµβούλιο, ενώ επιπλέον θε-
σπίζουµε την υποχρέωση των ανωτέρων µεγάλων εταιρειών να
υποβάλλουν ετήσια έκθεση στην οποία περιλαµβάνονται στοιχεία
σχετικά µε την τήρηση των υποχρεώσεων του σχεδίου νόµου,
αναφορικά µε την εκπροσώπηση του υποεκπροσωπούµενου
φύλου. Τέθηκε πολλές φορές το θέµα στις επιτροπές ότι τα κρι-
τήρια δεν είναι σωστό να τίθενται από την πολιτεία. Ξαναλέω -το
απαντήσαµε πάρα πολλές φορές- τα κριτήρια προβλέπονται ήδη
στον ν.4706. Δεν αλλάζει τίποτε το παρόν σχέδιο νόµου και είναι
τα κριτήρια εκείνα τα οποία είναι διαφανή, είναι αντικειµενικά και
τα θέτουν οι ίδιες επιχειρήσεις, διότι δεν µπορείς να παρέµβεις -
και αυτό είναι το σωστό- σε µια ιδιωτική επιχείρηση στο ποια κρι-
τήρια θέλει εκείνη να θέσει, προκειµένου να καλύψει τις συγκε-
κριµένες θέσεις των ανώτατων διοικητικών της υπαλλήλων. 

Ταυτόχρονα, µε την υποχρεωτικότητα του νόµου επενδύουµε
σε συνέργεια επιβραβεύοντας όσες επιχειρήσεις επενδύουν στην
ισόρροπη ανάπτυξη χορηγώντας τους το σήµα ισότητας. Το
σήµα ισότητας έχει λειτουργήσει πιλοτικά στη χώρα µας και προ-
χωράµε στην καθολική του εφαρµογή. Είναι ένας τρόπος να επι-
βραβεύσεις αυτόν ο οποίος τηρεί πολιτικές ισότητας, ίσης
αµοιβής και πολλών άλλων, τα οποία σε προεδρικό διάταγµα σύ-
ντοµα θα καθοριστούν µε λεπτοµέρεια.

Τέλος, ιδρύουµε το Ταµείο Ισότητας των Φύλων, στο οποίο θα
εισέρχονται ποσά από τις χρηµατικές κυρώσεις και από κάθε εί-
δους δωρεές και χορηγίες, κληρονοµιές και κληροδοσίες υπέρ
της Γενικής Γραµµατείας Ισότητας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων,
µε σκοπό την εξυπηρέτηση της αποστολής της και την υλοποίηση
δράσεων για την προώθηση της έµφυλης ισότητας.

Επειδή υπήρξε ένας προβληµατισµός κατά πόσο τα συγκεκρι-
µένα κονδύλια θα απευθύνονται στους συγκεκριµένους σκοπούς
που θέτει το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου, να πω ότι ακολουθή-
σαµε κατά γράµµα τις αρχές που θέτει η δηµοσιονοµική πολιτική.
Έτσι, θα συγκροτηθεί ένας συγκεκριµένος λογαριασµός και τα
κονδύλια από τις κυρώσεις που θα κατατίθενται εκεί, θα κατευ-
θύνονται, πέραν πάσης αµφιβολίας και µε τη σχετική διαφάνεια,
στους στόχους που θα θέτει η Γενική Γραµµατεία Ισότητας σε
συνάρτηση µε το νοµοσχέδιο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου χαρα-
κτηρίζεται από τέσσερα σπουδαία στοιχεία: Είναι τολµηρό, είναι
συνετό, είναι δίκαιο και είµαι σίγουρη ότι θα αναδειχθεί και απο-
τελεσµατικό. Αποτελεί ένα βήµα ακόµη για µια πιο ισόρροπη εκ-
προσώπηση και στον δηµόσιο τοµέα και προφανώς θα δώσει
εκείνος το παράδειγµα της έµφυλης ποικιλοµορφίας.

Το νοµοσχέδιο είναι συνετό, καθώς απηχεί τις ανάγκες της
αγοράς, προβλέποντας επαυξηµένα ποσοστά, τα οποία δεν θα
έθεταν σε κίνδυνο την οµαλή λειτουργία των εισηγµένων και µη
εισηγµένων εταιρειών, αλλά και των επιχειρήσεων του δηµόσιου
τοµέα. 

Επίσης, είναι δίκαιο γιατί η αδικία της υποεκπροσώπησης των
γυναικών πρέπει να σταµατήσει τώρα, αφού δεν αποτελεί απλά
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ένα ζήτηµα γυναικείο, αλλά ένα ζήτηµα κοινωνικής δικαιοσύνης.
Καθίσταται στην ουσία του πυλώνας βιώσιµης ανάπτυξης που
µπορεί να προσδώσει σηµαντικά συγκριτικά πλεονεκτήµατα στις
επιχειρήσεις, οδηγώντας τες σταθερά σε ένα περιβάλλον διε-
θνούς αστάθειας.

Τέλος, είµαστε βέβαιοι ότι θα αποδειχθεί αποτελεσµατικό,
καθώς δεν είναι µόνο η εµπειρία από τον ν.4706/2020, που συ-
ντείνει σε αυτό, αλλά και η ίδια η αγορά, αφού σε σχετική έρευνα
που διεξήχθη από τον ΣΕΒ για τη θέση των γυναικών στις επιχει-
ρήσεις στην Ελλάδα αναδεικνύεται ότι η συντριπτική πλειονότητα
των επιχειρήσεων -περίπου το 74%- αναγνωρίζουν τη σηµασία
της συµβολής των µέτρων, όπως οι ποσοστώσεις, στην προ-
ώθηση της ισότητας των φύλων, στις προσλήψεις και στις προ-
αγωγές. 

Ακόµη -και είναι ίσως το πιο σηµαντικό- η ακτινοβολία αυτών
των επιχειρήσεων - κολοσσών δύναται να επηρεάσει συλλήβδην
την αγορά, κάνοντάς την να λειτουργήσει µιµητικά, σπάζοντας
τις «γυάλινες οροφές» της αδικίας και δίνοντας την ευκαιρία σε
χιλιάδες σπουδαίες γυναίκες να διαγράψουν µια λαµπρή πορεία
στο επιχειρείν. 

Ολοκληρώνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να πω ότι
αποτελεί αξιοσηµείωτο γεγονός πως σύµφωνα µε τα στοιχεία
από την Παγκόσµια Τράπεζα η Ελλάδα είναι µία από τις ελάχι-
στες χώρες στον πλανήτη που έχει κατακτήσει την πλήρη ισότητα
στον νόµο, γεγονός για το οποίο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Υπουργέ, δι-
πλασιάσατε τον χρόνο. Σας παρακαλώ.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ (Υφυ-
πουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας): Κύριε Πρό-
εδρε, δεν θα κάνω χρήση της δευτερολογίας µου. Ολοκληρώνω.
Δεν θα χρειαστώ άλλο χρόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Η Υπουργός έχει
δευτερολογία. Εσείς δεν έχετε δευτερολογία. Ο χρόνος σας ήταν
εννέα λεπτά και φτάσαµε στα δεκαοκτώ λεπτά.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ (Υφυ-
πουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας): Ολοκληρώνω.
Είµαι στον επίλογο, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ πολύ.

Γι’ αυτό το γεγονός αξίζει να νιώθουµε εθνικά υπερήφανοι. Άλ-
λωστε είµαστε εµείς πρώτοι που διδάξαµε στην οικουµένη ότι
πραγµατική δηµοκρατία δεν υφίσταται χωρίς ισονοµία. Τι νόηµα
θα είχε η ισονοµία, όµως, όταν οι «γυάλινες οροφές» που καθρε-
φτίζουν τα στερεότυπά µας, επιµένουν να εµποδίζουν την ανέλιξη
των γυναικών σε θέσεις ευθύνης από την εταιρική διοίκηση µέχρι
την πολιτική και από τις επιστήµες µέχρι όλες τις ηγετικές θέσεις
ευθύνης. 

Για όλες αυτές τις γυναίκες νοµοθετούµε σήµερα. 
Νοµοθετούµε για να υπερασπιστούµε ακριβώς αυτό το κεκτη-

µένο αλλά και για να το πάµε ένα βήµα πιο πέρα.
Νοµοθετούµε για όλες εκείνες τις άξιες, τις ικανές, τις ταλα-

ντούχες, που χάρη στις θυσίες τους βρισκόµαστε σήµερα εδώ,
αλλά και για όσες θα έρθουν, ώστε να βρουν έναν κόσµο πιο
ισόρροπο, πιο δίκαιο, πιο προσβάσιµο. 

Νοµοθετούµε για µια κοινωνία, όπου η αξιοκρατία θα είναι ο
κανόνας και όχι η εξαίρεση. 

Νοµοθετούµε όµως και για µια οικονοµία που θα αξιοποιεί στο
έπακρο τις δυνατότητες όλων των ανθρώπων της.

Τέλος, νοµοθετούµε, αγαπητοί συνάδελφοι, για τις κόρες µας,
για τις αδελφές µας, για τις φίλες µας, για τις συναδέλφους µας,
για κάθε γνωστή, αλλά και άγνωστη γυναίκα εκεί έξω, που εργά-
ζεται σκληρά, προκειµένου να κάνει πραγµατικότητα τους δικούς
της στόχους, τα δικά της όνειρα. 

Σας καλώ, λοιπόν, να σταθούµε όλοι µαζί στο ύψος της ευθύ-
νης.

Σας καλώ να σπάσουµε µαζί τις «γυάλινες οροφές». 
Σας καλώ να υπερψηφίσετε το παρόν νοµοσχέδιο. 
Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Γκίκα, είχα

υποσχεθεί να σας δώσω τον λόγο. Θα σας δώσω τον λόγο, αλλά
ζήτησε τον λόγο για µια σύντοµη παρέµβαση ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος, ο κ. Παφίλης, από το Κοµµουνιστικό Κόµµα.

Κύριε Παφίλη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θα έλεγα πως µετά την οµιλία της κ.

Παπακώστα, την «εµπνευσµένη», δεν χρειάζεται να πούµε τίποτα
κυριολεκτικά! Δεν χρειάζεται να πούµε τίποτα, παρά να την τυ-
πώσουµε και να την πάµε εκεί που οι γυναίκες δουλεύουν δώδεκα
και δεκατρείς ώρες, να την πάµε στους εµποροϋπαλλήλους που
δουλεύουν σπαστό ωράριο και έχουν και δύο παιδιά στο σπίτι.
Να πάµε σε όλες εκείνες τις γυναίκες που φτύνουν αίµα για να
βγάλουν µεροκάµατο. 

Τι µας λέτε; Ότι είναι άλµα στην ισοτιµία. Βεβαίως είναι άλµα
στην ισοτιµία. Ποιων όµως; Των στελεχών των επιχειρήσεων και
µάλιστα όχι όλων των επιχειρήσεων, αλλά των µεγάλων επιχειρή-
σεων. Απόδειξη γι’ αυτό που λέµε είναι τα στοιχεία που δώσατε,
κυρία Παπακώστα, όχι εσείς προσωπικά, η Κυβέρνησή σας.

Τι µας είπατε; Μας αναφέρατε στοιχεία των επιχειρήσεων όπου
µπήκαν οι γυναίκες. Αυτό βέβαια δεν είναι ακριβές, αλλά πάµε
παρακάτω. Εκεί που µπήκαν οι γυναίκες τι έχουν κάνει; Έχουν
αυξήσει την κερδοφορία. Το αποτέλεσµα ποιο είναι; Οι εργαζό-
µενες και οι εργαζόµενοι συνολικά τι έχουν κερδίσει, αλήθεια,
από αυτό;

Όταν εσείς µιλάτε για κοινωνική δικαιοσύνη, όταν µιλάτε για
άλµα στην ισοτιµία, εννοείτε αυτών -το «αυτών» πιάνει και άνδρες
και γυναίκες- που είναι στη διοίκηση των επιχειρήσεων και τσακί-
ζουν τα δικαιώµατα των εργαζοµένων, αν και έχετε φροντίσει να
τα θεσµοθετήσετε βέβαια µε αυτούς τους νόµους. 

«Για όλες τις γυναίκες»! Τι λέτε τώρα; Ποιον κοροϊδεύετε;
Πόσα είναι αυτά τα στελέχη των επιχειρήσεων; Πενήντα; Εξήντα;
Εβδοµήντα; Ογδόντα; Εκατό; Εδώ υπάρχουν εκατοµµύρια που
ζουν µε το άγχος πώς θα ζήσουν, πώς θα επιβιώσουν. Γι’ αυτές
δεν λέτε τίποτα. Τι λέτε; Μιλάτε για τα µεγάλα στελέχη και τις γυ-
ναίκες που είναι πιο αποτελεσµατικές στο να εντείνουν την εκµε-
τάλλευση, τη ληστρική, τις άθλιες συνθήκες που κυριαρχούν
ιδιαίτερα όσον αφορά τις γυναίκες.

Μας είπατε στο τέλος ότι νοµοθετείτε «για τις κόρες, τις συ-
ναδέλφους» κ.λπ.. Ποιανών τις κόρες; Του βιοµηχανικού εργάτη;
Του οικοδόµου; Για ποιανών τις κόρες νοµοθετείτε; Νοµοθετείτε
γι’ αυτούς που υποστηρίζετε, για τους καπιταλιστές και µάλιστα
τους µεγάλους. Τι µας λέτε τώρα για ισοτιµίες; Σοβαρολογείτε;
Μας περνάτε για ηλίθιους;

Θα την τυπώσουµε αυτήν την οµιλία και πολλά άλλα και θα τη
µοιράσουµε εκεί που «δένεται το ατσάλι», εκεί που βγαίνει το
ψωµί µε τον ιδρώτα και το αίµα και όχι εκεί που βγαίνει από την
εκµετάλλευση τη στυγνή, από τους νόµους τους απίστευτους,
που κάνουν αυτούς που παράγουν τον πλούτο να είναι πάµφτω-
χοι, να αγωνιούν για την επιβίωσή τους. 

Σε ποιους απευθύνεστε αλήθεια; Όταν µιλάγατε και σας
άκουσα, κατέβηκα από πάνω. Σε ποιους απευθύνεστε; Απευθύ-
νεστε στα golden girls. Σε αυτές δίνετε τη δυνατότητα και λέτε
µάλιστα -το ξαναλέω- ότι είναι πιο αποτελεσµατικές.

Αιδώς, Αργείοι! Θα τα πληρώσετε πολύ ακριβά, όπως τα πλη-
ρώνετε κάθε µέρα. Έχω και άλλα µαζεµένα. Θα τα πω στην οµιλία
µου.

Και µη µας λέτε για τον δυτικό πολιτισµό.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ (Υφυ-

πουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας): Καλά εσείς δεν
τον παραδέχεστε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Για τον καπιταλισµό να µας πείτε.
Αφήστε το «δυτικός πολιτισµός» και άλλους. Δεν είναι οι θρη-
σκείες το πρόβληµα, είναι το σύστηµα που υπάρχει. Μας λέτε «ο
δυτικός πολιτισµός, οι µεγάλες κατακτήσεις». Ποιες κατακτήσεις;
Τη σωµατεµπορία; Ποιες κατακτήσεις; Ότι όλα πουλιούνται και
αγοράζονται; Αυτές είναι οι κατακτήσεις. Πού στέλνει τις γυναί-
κες το σύστηµά σας; Τι γίνεται παντού; Βρώµα και δυσωδία.

Αµφιβάλετε ότι είναι τέτοιο; Άµα θέλετε, πάτε στη µητρόπολη
του καπιταλισµού, την Αµερική.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΠΑΛΙΟΥΡΑ (Υφυ-
πουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας): Είστε εκτός θέ-
µατος. Δεν έχετε αντιληφθεί τι συζητάµε σήµερα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Όχι, γιατί είδα ότι κουνάτε το κεφάλι.
Δεν είπα όνοµα. Γενικά είπα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, ελάτε.
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ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Λέω λοιπόν να ξέρετε –κοντός ψαλµός
αλληλούια- ότι αυτά θα τα σπάσει ο λαός. Το καζάνι βράζει, θα
πετάξει το καπάκι και θα καείτε και εσείς µαζί µε αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Η κ. Ζαχαράκη έχει
τον λόγο για µια παρέµβαση.

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-
κογένειας): Κύριε Παφίλη, συχνά στην Ελληνική Βουλή παρακο-
λουθώ µε µεγάλη προσοχή όλες τις οµιλίες και µε πολύ µεγάλο
σεβασµό βεβαίως. Στην Ελληνική Βουλή ακούγονται υπερβολές,
κάποιες στιγµές κινδυνολογίες, πολλές φορές προσβολές. Σή-
µερα νιώσαµε προσβεβληµένες. Θα σας πω γιατί.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ακούστε, πολιτική κριτική κάνω.
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-

κογένειας): Κύριε Παφίλη, ακούστε µε λίγο.
Κι εγώ εργαζόµενη είµαι και µάλιστα, δηµόσιος υπάλληλος.

Δεν θα βρείτε και πάρα πολλούς δηµοσίους υπαλλήλους στην
Ελληνική Βουλή. Αφήστε λοιπόν να παραθέσω κι εγώ τη δική µου
εµπειρία, που πιθανόν να έχει βελτιωθεί, γιατί κάποιοι νοµοθέτη-
σαν πριν από λίγο καιρό κι εσείς αφαιρείτε το δικαίωµα από
αυτήν τη συγκεκριµένη µεριά της Βουλής να µιλήσει και γι’ αυτόν
τον εργαζόµενο, για να έχει και η εργαζόµενη στον ιδιωτικό τοµέα
τους µήνες της άδειας αφού γεννήσει το παιδάκι της. Δεν το είχε
αυτό το δικαίωµα. Η αυτοαπασχολούµενη απέκτησε αυτό το δι-
καίωµα περισσότερους µήνες γιατί κάποιος νοµοθέτησε γι’ αυτό.
Η γυναίκα η οποία κάνει ένα δικό της πέταγµα σε µια ιδιωτική µι-
κροµεσαία επιχείρηση µπορεί να πάρει αυτήν την άδεια γιατί κά-
ποιος νοµοθέτησε και νοµοθέτησε η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας και ο Κυριάκος Μητσοτάκης. 

Δεν υπάρχει, πιστεύω -τουλάχιστον έτσι θέλω να µιλάω, γιατί
είµαστε όλοι πολίτες της ίδιας χώρας, σε µια δηµοκρατική χώρα
στην οποία θέλουµε να απολαµβάνουµε αυξηµένα δικαιώµατα
και προνόµια-, το προνόµιο να µιλάει µόνο ένας άνθρωπος και
ένα κόµµα για την εργατιά. Μιλάνε και όλοι αυτοί πιθανότατα. Η
κόρη του οικοδόµου δεν έχει µια προδικασµένη και µια, αν θέ-
λετε, προδιαγεγραµµένη πορεία, µπορεί να πετάξει όπου θέλει,
µπορεί να γίνει η ίδια εργαζόµενη, αν το επιθυµεί, να ακολουθή-
σει το επάγγελµα του πατέρα της το οποίο το τιµά και το σέβεται
και αν θέλει, να γίνει και µέλος αυτού του ΔΣ της εταιρείας που
σήµερα αυτήν τη στιγµή νοµοθετούµε. 

Πώς; Γιατί φέρνουµε στην ελληνική έννοµη τάξη κάτι το οποίο
ισχύει στην Ευρώπη και δεν είναι κάτι το οποίο αφαιρεί δικαίωµα
από κάποιον άλλον, προσθέτει δικαίωµα. Ας αφήσουµε λοιπόν τις
γυναίκες να έχουν αυξηµένα δικαιώµατα και να τα ασκούν όπως
επιθυµούν και να µη βάζουµε σε όλα αυτά τα διακεκοµµένα, θα
έλεγα, σε σιλό το δικαίωµα. 

Εγώ θέλω η γυναίκα οπουδήποτε και αν γεννιέται, όποιος και
να είναι ο µπαµπάς της -είναι εκπαιδευτικός, είναι δηµόσιος υπάλ-
ληλος, είναι ιδιωτικός υπάλληλος- να έχει το ίδιο δικαίωµα στο
όνειρο και δεν θα της βάλουµε κανένα, πιστεύω, ταβάνι σε αυτό.
Αυτό.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Το όνειρο είναι οι επιχειρήσεις.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
Πριν δώσουµε τον λόγο στον κ. Γκίκα για να αναπτύξει µια τρο-

πολογία, µια ανακοίνωση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αί-
θουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστο-
ρία του κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής, δεκαεπτά µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί
συνοδοί τους από το 3ο Πειραµατικό Δηµοτικό Σχολείο Λευκάδας. 

Σας καλωσορίζουµε. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολι-
τικής, ο κ. Γκίκας.

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ (Υφυπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρία Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, ουσιαστικά είναι το άρθρο 5 στην τροπολογία στο οποίο

θέλω να αναφερθώ, καθώς τα προηγούµενα τέσσερα άρθρα τα
υποστήριξε πριν ο συνάδελφος κ. Δήµας. Αναφέρεται ουσιαστικά
σε µια τροποποίηση του Κώδικα νοµοθεσίας των θαλασσίων εν-
δοµεταφορών. Γιατί το κάνουµε αυτό; 

Διότι σε περιπτώσεις έκτακτης ανάγκης που η εταιρεία, η
οποία είναι ο ανάδοχος µιας θαλάσσιας συγκοινωνίας, για λό-
γους ανωτέρας βίας το πλοίο, το οποίο έχει τη θαλάσσια συγκοι-
νωνία µε το συγκεκριµένο νησί, µπορεί να πάθει κάποια βλάβη,
µπορεί να απαιτηθεί να δεξαµενιστεί, και προκειµένου λοιπόν το
νησί αυτό να µη µείνει χωρίς θαλάσσια συγκοινωνία, ερχόµαστε
µε αυτήν τη διάταξη και δίνουµε τη δυνατότητα στον Υπουργό
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής µε απευθείας ανάθεση διάρ-
κειας εξήντα ηµερών και µε χαρακτηριστικά πλοίου που µπορεί
να είναι ανάλογα ή ακόµα και να µην είναι ανάλογα µε το πλοίο
το οποίο έχει πάρει τη γραµµή αυτή, να µπορεί να καλύψει γι’
αυτό το διάστηµα το νησί που αντιµετωπίζει πρόβληµα.

Με αυτήν τη διάταξη, το άρθρο 5, κύριε Πρόεδρε, παραδείγµα-
τος χάριν θα καλύψουµε και το πρόβληµα που ενέσκηψε προ-
σφάτως µε τα Κύθηρα. Γι’ αυτό βέβαια θα τοποθετηθώ τη Δευ-
τέρα στην επίκαιρη ερώτηση. 

Άρα, νοµίζω ότι δίνει ένα όπλο στη φαρέτρα του εκάστοτε
Υπουργού Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής σε έκτακτες κα-
ταστάσεις να µπορέσει να µην αφήσει ένα νησί ή µια οµάδα νη-
σιών χωρίς θαλάσσια συγκοινωνία. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. Ευχαριστού-

µε τον κύριο Υπουργό.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Στύλιος Γεώργιος από τη Νέα Δηµο-

κρατία και µετά θα ακολουθήσει ο κ. Χήτας, η κ. Λινού, η κ. Χα-
τζηιωαννίδου και ο κ. Μάντζος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι Ελληνίδες

γεννούν όλο και λιγότερα παιδιά. Εδώ και µια δεκαετία χτύπησε
το καµπανάκι για το δηµογραφικό. Γιατί; Μερικές από τις αιτίες
είναι γιατί δεν υπάρχουν αρκετές δοµές στήριξης, γιατί η προ-
σπάθεια για επαγγελµατική καταξίωση δεν συνοδεύεται από τις
απαραίτητες κοινωνικές παροχές. 

Σήµερα µε το νοµοσχέδιο που συζητάµε κάνουµε ένα ακόµα
βήµα για να ενδυναµώσουµε τον θεσµό της οικογένειας. Στόχος
είναι η κάλυψη των κοινωνικών ελλείψεων και η προώθηση της
ισότητας των φύλων. Κάθε χαµένη ευκαιρία αξιοποίησης ενός τα-
λέντου ανεξαρτήτως φύλου πλήττει την ισότητα, την οικογένεια,
την κοινωνία και την οικονοµία µας. 

Από την άλλη µεριά, οι επενδυτές και οι επιχειρήσεις στηρίζουν
τις στρατηγικές τους στην ποιότητα και στην επάρκεια των στε-
λεχών τους. Οι διαφανείς διαδικασίες επιλογής τους είναι ανα-
γκαίες σε ένα σύγχρονο, δίκαιο, ανταγωνιστικό επιχειρηµατικό
περιβάλλον. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο ενσωµατώνεται η ευρωπαϊκή νοµο-
θεσία για την ισόρροπη εκπροσώπηση των φύλων σε διευθυντι-
κές θέσεις εταιρειών µε ιδιαίτερη οικονοµική σηµασία, δηλαδή
δεν αφορά µικρές επιχειρήσεις, αφορά εταιρείες µε αντίκτυπο
στο σύνολο της αγοράς. Πιο συγκεκριµένα, εταιρείες που θέτουν
τα πρότυπα της εταιρικής διακυβέρνησης και των εργασιακών
σχέσεων.

Η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει υιοθετήσει διαχρονικά πρωτοβου-
λίες µε σκοπό την επίτευξη όχι µόνο της τυπικής, αλλά και της
ουσιαστικής ισότητας µεταξύ των δύο φύλων, προώθησε την ίση
κατανοµή των ευθυνών φροντίδας, µέσω γονικών αδειών, αδειών
πατρότητας και αδειών φροντίδας, ενθαρρύνθηκαν οι ευέλικτες
συνθήκες εργασίας ώστε να διευκολύνεται η εξισορρόπηση ερ-
γασίας και οικογενειακών υποχρεώσεων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το νοµοσχέδιο που συζη-
τούµε σήµερα θεσπίζεται υποχρεωτικό ποσοστό τουλάχιστον
33% για το υποεκπροσωπούµενο φύλο στα διοικητικά συµβούλια
των εταιρειών. Οι εταιρείες αυτές πρέπει να πληρούν συγκεκρι-
µένα κριτήρια, τα οποία είναι τα εξής: να απασχολούν πάνω από
διακόσιους πενήντα εργαζόµενους και να έχουν ετήσιο κύκλο ερ-
γασιών τουλάχιστον 50 εκατοµµυρίων ή ετήσιο ισολογισµό του-
λάχιστον 43 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Όταν το διοικητικό συµβούλιο είναι τριµελές, το ένα εκτελε-
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στικό µέλος είναι υποχρεωτικά γυναίκα.
Θεσµοθετούνται διαφανείς διαδικασίες επιλογής µε αντικειµε-

νικά κριτήρια για τα στελέχη των διοικητικών συµβουλίων. Προ-
βλέπονται κυρώσεις σε περίπτωση µη συµµόρφωσης. Τίθεται ως
προϋπόθεση η ισότιµη εκπροσώπηση των φύλων στο διοικητικό
συµβούλιο για τη συµµετοχή της εταιρείας σε δηµόσιες συµβά-
σεις. 

Κυρίες και κύριοι, το παρόν νοµοσχέδιο αντικατοπτρίζει µια
λεπτή ισορροπία µεταξύ ισότητας των φύλων και της επιχειρη-
µατικής ευελιξίας και της παραγωγικότητας. Γι’ αυτό δεν παρέ-
χεται αυτόµατα και ανεπιφύλακτα προτεραιότητα στις γυναίκες
υποψήφιες που έχουν ίσα προσόντα µε τους άνδρες. Επιλέγονται
µε αντικειµενική αξιολόγηση, µε βάση τα ιδιαίτερα χαρακτηρι-
στικά του κάθε υποψηφίου για το διοικητικό συµβούλιο. 

Η εταιρεία έχει τον τελευταίο λόγο. Δεν παρεµβαίνει το κράτος
στα εσωτερικά της εταιρείας, αλλά µπορεί να ελέγχει την τήρηση
των διαδικασιών και δεν θίγεται το κύρος των αποφάσεων των δι-
οικητικών συµβουλίων και των γενικών συνελεύσεων. 

Το κράτος σέβεται τις επιχειρήσεις. Γι’ αυτό και προβλέπεται
µια µακρά µεταβατική περίοδος έως τον Ιούνιο του 2026 για την
πλήρη συµµόρφωση των εταιρειών. Σκοπός είναι να µη διαταρα-
χθεί η λειτουργία τους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κοινωνική συνοχή προϋποθέ-
τει τη στήριξη όλων των πολιτών. Γι’ αυτό µε το δεύτερο σκέλος
του σχεδίου νόµου θεσπίζονται ρυθµίσεις για τη βέλτιστη υλο-
ποίηση πιλοτικών προγραµµάτων µε την αξιοποίηση των πόρων
του Ταµείου Ανάκαµψης. 

Προβλέπεται η επιχορήγηση για την προσβασιµότητα στους
χώρους µόνιµης κατοικίας και εργασίας των ατόµων µε αναπη-
ρία. Χρηµατοδοτείται η υποστηριζόµενη απασχόληση των ατό-
µων στο φάσµα του αυτισµού. Επεκτείνεται και διασφαλίζεται η
καθολική εφαρµογή του θεσµού του «Προσωπικού Βοηθού». 

Επίσης το νοµοσχέδιο ρυθµίζει τον συντονισµό όλων των αρ-
µόδιων φορέων για τα προγράµµατα ανάπτυξης για τα παιδιά
ηλικίας έως και τεσσάρων ετών, µε σκοπό να στηριχθεί περαι-
τέρω η οικογένεια. 

Τέλος, προβλέπεται προπληρωµένη κάρτα για τα επιδόµατα
του ΟΠΕΚΑ και της ΔΥΠΑ. Με απλά λόγια: διαφάνεια, ταχύτητα
και ασφάλεια. 

Κύριε Υπουργέ, αναγνωρίζουµε ήδη την προσπάθειά σας. Το
παρόν σχέδιο νόµου είναι κοντά στην πραγµατικότητα και τις
ανάγκες της κοινωνίας, αλλά πρέπει να παραµένουµε αφοσιωµέ-
νοι στον στόχο, την καταπολέµηση της υπογεννητικότητας. Η ελ-
ληνική επαρχία µαραζώνει. Τα χωριά µας αδειάζουν. 

Ο Πρωθυπουργός προχώρησε σε µια κίνηση µε ιδιαίτερο συµ-
βολισµό, ιδρύοντας το Υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής και Οικο-
γένειας. Τώρα είναι η σειρά σας. Δεν αναµετριέστε µε την Αντι-
πολίτευση ή τη δική µας κριτική, αλλά µε τον χρόνο. Δίνετε µια
µάχη µε ευσυνειδησία και υπευθυνότητα απέναντι σε µια µεγάλη
εθνική πρόκληση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αυτό το νοµοσχέδιο στέλ-
νουµε ένα ηχηρό µήνυµα για µια Ελλάδα κοινωνική, µια Ελλάδα
που δίνει ίσες ευκαιρίες στηρίζει, την οικογένεια και την κοινωνική
συνοχή, µια Ελλάδα παραγωγική, ανταγωνιστική, φιλική στις επι-
χειρήσεις και στις επενδύσεις, µια Ελλάδα µε συµπαγή οικονοµία. 

Βάζουµε ένα λιθαράκι για την ισότητα των φύλων και τη στή-
ριξη των ευάλωτων οµάδων. Είµαστε δίπλα στους πολίτες, στα-
θερά, τολµηρά, µπροστά. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης κ. Κωνσταντί-
νος Χήτας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Η αλήθεια είναι ότι σήµερα συγκινήθηκα κιόλας. Ακούω από το

πρωί τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας. Κάνουν λόγο για
πυρηνική οικογένεια, αυτοί, κυρία Υπουργέ µου, για το Υπουρ-
γείο Οικογένειας, Οικογενειακής Συνοχής και πυρηνική οικογέ-
νεια και πόσο σηµαντική η οικογένεια. Δεν ξέρω πραγµατικά,
είστε γεµάτοι εκπλήξεις. Είστε διπρόσωποι, τριπρόσωποι. Είστε
εσείς, η ίδια Κυβέρνηση -και βλέπω και πολλούς από εδώ- που

τότε συζητούσαµε, πριν από λίγους µήνες, για τον περίφηµο
γάµο των οµοφυλοφίλων. 

Τώρα το έχετε γυρίσει το καλαµατιανό. Ακούω Βουλευτές εδώ
να λένε πόσο σηµαντική είναι η πυρηνική οικογένεια, που θα τη
στηρίξουµε και κάναµε και Υπουργείο. Είστε οι ίδιοι άνθρωποι
που πριν από λίγους µήνες νοµοθετούσατε αυτό το έκτρωµα.
Είστε οι ίδιοι άνθρωποι που πριν από λίγους µήνες βάλατε βόµβα
στα θεµέλια της ελληνικής οικογένειας. Και µας θεωρούσατε
εµάς οπισθοδροµικούς, κι εσείς ήσασταν οι φευγάτοι κι οι ανοι-
χτόµυαλοι και οι «wokeιστές».

Τώρα αλλάζουν τα πράγµατα. Πολλούς βλέπω εδώ συναδέλ-
φους που τότε υπερθεµάτιζαν για το νοµοσχέδιο αυτό. Δεν ξε-
χνάει ο κόσµος, να ξέρετε, δεν µπορούµε να ξεχάσουµε. Και
φανταστείτε ότι τα έχετε κάνει τόσο -πολιτικά πάντα- µαντάρα
στο θέµα αυτό, που είναι τόσο σηµαντικό για την οικογένεια και
για την Ελλάδα, τόσο χάλια τα έχετε καταφέρει -ως Κυβέρνηση,
όχι η Ζαχαράκη η Υπουργός- που το παραµικρό να δούµε, είµα-
στε υποψιασµένοι µήπως κρύβεται κάτι άλλο από πίσω. Δηλαδή
µας έχετε κάνει τόσο καχύποπτους εδώ µε τα έργα και τις ηµέρες
σας και τις πράξεις σας. 

Όταν λοιπόν έρχεται µια κυβέρνηση και λέει: «Εγώ νοµοθετώ
τον γάµο οµοφυλοφίλων, τεκνοθεσία, υιοθεσία παιδιών», µετά
εµείς έχουµε κάθε δικαίωµα να σκεφτόµαστε ανάποδα. 

Και λέει εδώ για παράδειγµα. Τι λέµε εδώ; Σκοπός του παρό-
ντος είναι η διασφάλιση της εφαρµογής της αρχής ισότητας των
φύλων. Των φύλων, ποιων φύλων; Των «δύο φύλων», κυρία Ζα-
χαράκη. Παίρνετε ένα στυλό, των «δύο φύλων». Δύο είναι τα
φύλα. Το βάζετε εδώ µε ένα στυλό. Γιατί πριν από λίγο καιρό -
πάλι εσείς µας µπερδέψατε- λέγατε ότι υπάρχουν πολλά. 

Μετά την εκλογή Τραµπ και την κατάρρευσή σας τη δηµοσκο-
πική το γυρνάει ο Πρωθυπουργός και λέει ότι εγώ αναγνωρίζω
δύο φύλα. Σωστά µιλάει, τώρα. Πριν ποιος ήταν; Ένας άλλος;
Είχε µπει κάποιος άλλος µέσα στο σώµα του Πρωθυπουργού και
µιλούσε αντ’ αυτού; Ποιον Πρωθυπουργό να πιστέψουµε; Ποια
Κυβέρνηση να πιστέψουµε; Η ίδια είστε που διοικείτε τη χώρα τα
τελευταία έξι χρόνια. Ποιους να πιστέψουµε; Εκείνους, τώρα; 

Και βλέπουµε πράγµατα τώρα και λέξεις και λέµε: «Λες να κρύ-
βεται κάτι από πίσω;». Δείτε σε τι σηµείο φτάσαµε! Γιατί µε τον
νόµο αυτό -εγώ δεν θα χρησιµοποιήσω άλλο παράδειγµα, θα πω
για µένα για να µην παρεξηγηθώ κιόλας- αν εγώ παντρευτώ έναν
άνδρα -µη γελάτε, λέµε τώρα, παράδειγµα.

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Συµβαίνουν αυτά. Μη λέτε µεγάλες
κουβέντες.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ναι, κάποιοι γελάνε, κάποιοι το βρί-
σκουν αστείο. Κάποιοι άλλοι όχι. Καθένας έχει δικαίωµα να σκέ-
φτεται ό,τι θέλει. 

Αν εγώ παντρευτώ, δύο άντρες παντρευτούν -δηλώνει ο ένας,
κυρία Ζαχαράκη, άντρας και ο άλλος γυναίκα- και λέγατε στον
νόµο µέσα ότι δικαιούται επίδοµα λοχείας, επίδοµα τοκετού άµα
υιοθετήσουν παιδί. Μα έτσι είναι, τι γελάτε; Έτσι τα λέει ο νόµος,
ο νόµος - έκτρωµα. Τα ανέφερα αυτά, δεν τα λέω µε ικανοποίηση
αυτή τη στιγµή, αλλά δυστυχώς η Ελληνική Βουλή νοµοθέτησε
αυτό το έκτρωµα. 

Και ρωτάµε εµείς. Υπάρχουν αυτές οι διατάξεις µέσα. Τι θα
γίνει δηλαδή άµα κάποιος δηλώσει; Να, είναι τα άρθρα από το 6
ως το 9, ο ν.5089/2024. Τον έχω εκτυπώσει. Καθίσαµε και τον δια-
βάσαµε σήµερα µέσα. Από το 6 ως το 9. «Επέκταση παροχών και
προνοµίων σε οµόφυλους συζύγους και γονείς, προστασία από
την απόλυση των οµόφυλων γονέων, επέκταση της αρχής απα-
γόρευσης των διακρίσεων σε άλλους τοµείς». Απαγόρευση δια-
κρίσεων, τώρα το γυρνάµε, πάµε αλλού. «Εφαρµογή της αρχής
της ίσης µεταχείρισης» κ.λπ..

Ξαναλέω, πόσα είναι τα φύλα; Ποια είναι τα φύλα; Αποφασίστε.
Αντανακλά ο νόµος αυτός στο σηµερινό νοµοσχέδιο που φέρ-
νετε; Δικαίως ή αδίκως ανησυχούµε για σας; Να ξέρουµε. 

Είναι κάποιες σκέψεις, τις οποίες θέλαµε να σας πούµε, γιατί
εσείς τα έχετε κάνει έτσι. Αν κάπου σε όλα αυτά που έχω αναφέ-
ρει υπάρχει κάποιο ψέµα, να µου το πείτε. Βγείτε και πείτε: «Εµείς
δεν νοµοθετήσαµε τον νόµο αυτό, κάνετε λάθος. Δεν ήµασταν
εµείς που πανηγυρίζαµε εδώ στο «By the glass», από πίσω, µε
την Πρόεδρο της Δηµοκρατίας, την ιστορική εκείνη ηµέρα. Δεν
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είµαστε εµείς αυτοί που φέραµε στην Επιτροπή Δηµόσιας Διοί-
κησης όλη τη ΛΟΑΤΚΙ και τρανς κοινότητα και ασκούσαν µπού-
λινγκ σε εµάς τους Βουλευτές αυτοί οι τύποι, το έκαναν µέσα
πανηγύρι και φώναζαν». 

Δεν µπορώ να τα ξεχάσω αυτά τα πράγµατα, τα ζήσαµε εδώ
µέσα. Δεν µπορούµε να τα ξεχάσουµε ούτε µπορούµε να διαγρά-
ψουµε αυτά που έχετε νοµοθετήσει. Αν τα φύλα είναι δύο και αν
ο Πρωθυπουργός το έχει πάρει αλλιώς, καταργήστε τον νόµο.
Δεν χρειάζεται να περιµένουµε να έρθουµε στην κυβέρνηση εµείς
για να το κάνουµε. Καταργήστε τον νόµο τώρα εσείς για τον γάµο
των οµοφυλοφίλων, αφού µπήκατε στον ίσιο δρόµο.

Σήµερα, η Ελληνική Λύση κατέθεσε άλλη µία πρόταση νόµου.
Έχει πάει η πρόταση νόµου σε όλα τα κόµµατα. Δεν έχει κάποιο
δηµοσιονοµικό κόστος, δεν κοστίζει τίποτα. Δεν έχει να κάνει
ούτε µε προσλήψεις, ούτε µε αυξήσεις, ούτε µε τίποτα. Καταθέ-
σαµε πρόταση νόµου για την κατάργηση του νόµου περί ποινικής
ευθύνης των Υπουργών. Τι κάναµε σήµερα; Για ποιον λόγο το κά-
ναµε; Τι ισχύει και πού αποσκοπούµε;

Εξηγώ. Είναι µια πρόταση νόµου που θα καταργήσει τον νόµο
του 2003 για ποινική ευθύνη των Υπουργών. Ο νόµος του 2003
είναι ο εκτελεστικός νόµος του Συντάγµατος. Τι λέει το άρθρο 86
του Συντάγµατος; Υπήρχε η µικρή αποσβεστική προθεσµία. Εδώ
είναι και ο κίνδυνος, κυρία Ζαχαράκη, µε το θέµα των Τεµπών.
Εάν παρέλθει η Β’ Τακτική Σύνοδος της επόµενης Βουλής –εµείς
είµαστε στην επόµενη Βουλή, τον Ιούνιο θα έχουµε την Β’ Τακτική
Σύνοδο- εξαλείφεται το αξιόποινο. Αυτό –θα µου πείτε- καταργή-
θηκε. Αναθεωρήθηκε το Σύνταγµα. Βεβαίως! Με θέρµη το υπο-
στηρίξαµε και εµείς, και ο οµιλών, το 2019 στην Επιτροπή
Αναθεώρησης του Συντάγµατος. 

Προσέξτε ποια είναι η διαφορά, η λεπτοµέρεια, ο κίνδυνος.
Λέµε ότι ο έξω από εδώ κρύβεται στα µικρά γράµµατα. Το άρθρο
86 του Συντάγµατος έχει αλλάξει, αλλά ο εφαρµοστικός νόµος
του 2003 παραµένει. Μιλάει για τη µικρή αυτή αποσβεστική προ-
θεσµία. Τι ισχύει τελικά; Το Σύνταγµα είναι ανώτερο ή ως ο νόµος
ορίζει, όπως αναφέρει το Σύνταγµα πάρα πολλές φορές;

Σήµερα λοιπόν προτείνουµε εµείς –θα την προτείνουµε ούτως
ή άλλως- την κατάργηση του νόµου του 2003 και να καταργηθεί
αναδροµικά. Δηλαδή από τις 24-12-2019 που ισχύει το νέο Σύ-
νταγµα να έχει και αναδροµική ισχύ ο νόµος του 2003. Δεν γίνεται
οι Υπουργοί για οποιονδήποτε λόγο –γι’ αυτό το ζητάει η Ελλη-
νική Λύση- όταν θέλει για παράδειγµα ένας ανακριτής να τους
κυνηγήσει για κάτι που έκαναν, να µην µπορεί. Όχι, όπως όλοι οι
άνθρωποι, να πάνε και αυτοί ενώπιον του φυσικού δικαστή.

Τι πρέπει τώρα να κάνει ο Πρόεδρος της Βουλής; Κύριε Κα-
κλαµάνη µου, πρέπει να το φέρετε εδώ να συζητηθεί, όχι σαν τις
εξεταστικές επιτροπές που κατέθεσε η Ελληνική Λύση τον επό-
µενο µήνα ακριβώς από το έγκληµα στα Τέµπη και δεν τα φέρατε
ποτέ. Είναι υποχρεωµένη και η Βουλή να τα φέρει σήµερα εδώ. 

Είπε ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος, ο κ. Μαρινάκης σήµερα, ότι
το Σύνταγµα είναι υπεράνω όλων. Αυτό που δεν µας είπε, είναι
ότι ο εφαρµοστικός νόµος του 2003, που αντανακλά στο άρθρο
86 του Συντάγµατος, εάν δεν έρθει σύντοµα στη Βουλή, υπάρχει
θέµα παραγραφής τον Ιούνιο. Γιατί, ξαναλέω, θα µπούµε σε µία
προσπάθεια νοµικής ερµηνείας όλων αυτών. Και θα λέµε, τι
ισχύει; Ισχύει το άρθρο 86 του Συντάγµατος που άλλαξε; Ισχύει
το «ως ο νόµος ορίζει», που υπάρχει ακόµα ο εφαρµοστικός
νόµος του 2003; Και θα µπούµε σε µία τέτοια ατέρµονη και δαι-
δαλώδη συζήτηση και δεν θα βρίσκουµε άκρη. 

Και τον κίνδυνο διαγραφής τον αποκαλύψαµε εµείς. Πώς; Πη-
γαίνοντας χθες στην Εισαγγελία του Αρείου Πάγου, στην κ. Αδει-
λίνη. Παίζαµε κρυφτό στον Άρειο Πάγο χθες. Είχε ενηµερωθεί,
είχαµε στείλει τους δικηγόρους µας νωρίτερα, το είχε προαναγ-
γείλει ο Πρόεδρός µας από το Βήµα της Βουλής προχθές ότι
χθες θα πηγαίναµε. Στείλαµε το πρωί τους δικηγόρους µας, ενη-
µερώθηκε η κ. Αδειλίνη, πήγε αρχηγός κόµµατος να καταθέσει -
θα σας πω σε λιγάκι τι ακριβώς ζητήσαµε - τη µηνυτήρια ανα-
φορά και ψάχναµε την κ. Αδειλίνη, η οποία είχε κρυφτεί. Τι να κά-
νουµε τώρα; Είχε δουλειά µάλλον. Είµαστε καλοπροαίρετοι.

Και κλείνω -για να πάω λίγο στα του Αρείου Πάγου- επειδή δεν
µπορούµε να περιµένουµε τον εφαρµοστικό νόµο πότε και αν θα
τον φέρει η Νέα Δηµοκρατία, εµείς καταθέσαµε σήµερα να ακού-

σουν και οι Έλληνες πολίτες πρόταση νόµου για να τελειώνει
άπαξ διά παντός το θέµα της παραγραφής των αδικηµάτων για
όλους τους Βουλευτές και φυσικά για τους Υπουργούς. 

Τι ζητήσαµε χθες στον Άρειο Πάγο; Γιατί πήγε ο Πρόεδρός µας
στον Άρειο Πάγο; Γιατί πήγε η Ελληνική Λύση στον Άρειο Πάγο
σε συνεννόηση και ενηµέρωση της κ. Αδειλίνη, η οποία δεν δέ-
χτηκε να τον δει. Και καλά κάνει, όλοι κάτι ψηφίζουµε σε αυτή
την κοινωνία. Δεν πειράζει. Ζητήσαµε χθες την ποινική δίωξη
όλων των εµπλεκοµένων, ΡΑΣ, ΟΣΕ, Hellenic Train, την εταιρεία
σεκιούριτι, για υπεξαγωγή εγγράφων, το βίντεο, για υπόθαλψη
εγκληµατία, γιατί απέκρυψαν και δεν παρέδωσαν άµεσα το βίντεο
από τη φόρτωση της εµπορικής αµαξοστοιχίας και το έκαναν
µετά από δύο χρόνια. Είχαν υποχρέωση βάσει κοινοτικής Οδη-
γίας να τα παραδώσουν και για εσωτερική έρευνα. 

Δεύτερον, τι άλλο ζητήσαµε; Τον διαχωρισµό της µήνυσης από
την κύρια ανάκριση για να γίνει αυτοτελής προκαταρκτική εξέ-
ταση και να δοθούν άµεσα απαντήσεις αλλά και να αποφύγουµε
τον κίνδυνο της παραγραφής τους, όπως είπα πριν. Μην πάει,
δηλαδή, σε πολύ βάθος χρόνου και έχουµε τον κίνδυνο παρα-
γραφής. Πρέπει να χωριστούν οι δικογραφίες. Δεν πρέπει να
ενταχθεί η υπόθεση των βίντεο που ξαφνικά βγαίνουν στο προ-
σκήνιο, γιατί θα καθυστερήσει πάρα, πάρα πολύ η απόφαση και
υπάρχει και κίνδυνος παραγραφής. Είπαµε ότι τον Ιούνιο στη Β’
Σύνοδο κλείνει η υπόθεση.

Και τι άλλο αποκαλύψαµε χθες, κυρία Ζαχαράκη; Γιατί η γυ-
ναίκα του Καίσαρα πρέπει να είναι και να φαίνεται τίµια; Δεν είναι
δυνατόν η Νέα Δηµοκρατία λίγες ηµέρες µετά το φρικιαστικό που
συνέβη στα Τέµπη να νοµοθετεί ακαταδίωκτο της επιτροπής για
τα Τέµπη. Είναι το άρθρο 105 του ν.5039/2023. Και διαβάζω τι νο-
µοθετήσατε λίγες µέρες µετά τα Τέµπη. Γι’ αυτό σας λέω ότι και
να θέλετε, δεν µπορείτε να πείσετε. Δεν διώκονται, δεν δέχονται
οδηγίες και υποδείξεις, δεν ευθύνονται, δεν διώκονται, δεν επα-
νεξετάζονται για γνώµη που διατύπωσαν ή ψήφο που έδωσαν,
εκτός…»κ.λπ.. Είναι ο νόµος σας. 

Γιατί να µη σκεφτούµε ανάποδα πάλι εµείς και η κοινωνία; Γιατί
το ακαταδίωκτο στην επιτροπή που ερευνά τα Τέµπη; Γιατί το νο-
µοθετήσατε δέκα µέρες µετά το έγκληµα των Τεµπών; Πώς να
πιστέψουµε τις καλές σας διαθέσεις µετά; Πείτε µας.

Πάµε παρακάτω. Δεν το είδα πουθενά. Έψαχνα σήµερα,
µπήκα, έβαλα τα γυαλιά µου να ψάξω στα site. Πού είναι αυτή η
ανακοίνωση της Ένωσης Δικαστών και Εισαγγελέων; Η Ένωση
Δικαστών και Εισαγγελέων -για όνοµα του Θεού!- έβγαλε µία ανα-
κοίνωση για δικαστική διερεύνηση του δυστυχήµατος των Τε-
µπών, όπου µέσα κατηγορεί κανονικά και µε τον νόµο τον
Πρωθυπουργό ότι έχει εµπλοκή στη δικαιοσύνη και δεν το λέει
κανείς! Δεν το κάναµε εµείς. Δεν το συντάξαµε εµείς. Θα το κα-
ταθέσω στα Πρακτικά µόλις τελειώσω. 

Λένε µεταξύ άλλων οι άνθρωποι ότι δεν δίστασαν να εκφρά-
σουν δηµόσια τη διαµαρτυρία τους για την αριθµό τάδε επιστολή
του Πρωθυπουργού προς τον τότε Εισαγγελέα του Αρείου
Πάγου, που περιελάµβανε δηµόσιες υποδείξεις. Έκανε δηµόσιες
υποδείξεις ο Πρωθυπουργός στον τότε Εισαγγελέα του Αρείου
Πάγου. Δεν το λέει ο Βελόπουλος αυτό, ούτε η Ελληνική Λύση,
ούτε κανένας άλλος. Το λέει η Ένωση Δικαστών και Εισαγγε-
λέων. Λέει η Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων για ευθεία παρα-
βίαση της αρχής της διάκρισης των εξουσιών και έµµεση
υπονόµευση του κύρους της δικαιοσύνης. Μάλιστα.

Σε τι αναφέρονται, κυρία Ζαχαράκη; Σε µια επιστολή. Ποια
είναι αυτή η επιστολή; Είναι αυτή εδώ. «Αθήνα 6 Μαρτίου 2023,
Ελληνική Δηµοκρατία, ο Πρωθυπουργός». Τι λέει ο Πρωθυπουρ-
γός; Γιατί είναι πολύ προσεγµένη και καλά νοµικά γραµµένη.
Αλλά δείτε. Απευθύνεται ο Πρωθυπουργός στον εισαγγελέα και
λέει: «Αξιότιµε κύριε Εισαγγελεύ, προς τούτο σας ζητώ εκ µέ-
ρους της Ελληνικής Κυβέρνησης την προτεραιοποίηση των σχε-
τικών υποθέσεων και την ανάθεσή τους, εφόσον το κρίνετε, στο
υψηλότερο δυνατό ανακριτικό επίπεδο».

Συνεχίζει ο Πρωθυπουργός: «Παρακαλώ να προχωρήσετε ανε-
ξάρτητα από την πρόοδο των εργασιών της επιτροπής εµπειρο-
γνωµόνων που έχει οριστεί». Και κλείνει: «Αυτονοήτως θα
κοινοποιηθεί στις εισαγγελικές αρχές που διεξάγουν…». Δηλαδή
αν δεν το λες ευθεία παρέµβαση, δεν το λες ούτε καν επιθυµία.
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Δεν είναι αυτό ωµή παρέµβαση στη δικαιοσύνη;
Το καταθέτω στα Πρακτικά. Είναι η επιστολή του Πρωθυπουρ-

γού στις 6 Μαρτίου του 2023.
Και εδώ είναι η ανακοίνωση της Ένωσης Δικαστών και Εισαγ-

γελέων, που την καταθέτω και αυτήν για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χήτας καταθέ-

τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο Αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεν τα λέµε εµείς αυτά. Τα λένε αυτοί οι άνθρωποι.
Δεν αφήνουµε κάτι, ψάχνουµε, διαβάζουµε, ενηµερωνόµαστε,

παίρνουµε στοιχεία, τα βλέπετε, καταθέτουµε προτάσεις νόµου. 
Κλείνω µε κάτι άσχετο, γιατί είναι από αυτά που λες «µην ασχο-

λείσαι βρε παιδί µου, άστα να πάνε», αλλά δεν µπορείς. Έχουµε
µιλήσει πάρα πολλές φορές. Δεν σχολιάζουµε ποτέ, µα ποτέ τις
δηµοσκοπήσεις είτε είναι ευνοϊκές για εµάς είτε αρνητικές. Δεν
θα έχετε ακούσει ένα στέλεχος, έναν Βουλευτή ή τον Πρόεδρό
µας, κανέναν, να σχολιάζει δηµοσκοπήσεις. 

Είναι ένα εργαλείο, εξυπηρετούν κάποια πράγµατα, κάνουν µια
δουλειά και αυτοί οι άνθρωποι -καµιά δουλειά δεν είναι ντροπή-,
κατά παραγγελία παίρνουν «πραγµατάκια». Ωραία, µια χαρά.
Ούτως ή άλλως, έχουν πάει στον κουβά εκατό φορές οι δηµο-
σκοπήσεις και έξω και εδώ. Μέσα δεν πέφτουν ποτέ. Όµως, δεν
µας απασχολεί αυτό. Δηµιουργούν µια αίσθηση στην κοινωνία.
Δηµιουργούν µια εικόνα.

Είναι µια δηµοσκοπική εταιρεία, η οποία έχει λέει κάνει µε viber
unreal reports ή real polls ή unreal polls -λέω εγώ, γιατί µάλλον
είναι unreal αυτοί, δεν είναι real και ψάξαµε να τους βρούµε αυ-
τούς τους ανθρώπους, γιατί ξέρουµε τους δηµοσκόπους. Είναι
ο κ. Μαύρος, ο κ. Αράπης και άλλοι. Αυτούς τους ξέρουµε, τους
βλέπουµε και είναι στα µητρώα. Ποια είναι αυτή η εταιρεία; Βρή-
καµε ότι είναι µια αόρατη εταιρεία µε γραφεία και έδρα στην
Κύπρο. 

Στείλαµε εµείς εξώδικη δήλωση να µας πει ο Σύλλογος Εται-
ρειών Δηµοσκόπησης και Έρευνας Αγοράς, ο ΣΕΔΕΑ, το επίσηµό
τους όργανο, εάν τους ξέρει αυτούς και εάν είναι µέλη τους. Δη-
λώνουν δηµοσκόποι οι άνθρωποι. Είναι σε εσάς; Ανήκουν στον
Σύλλογο Εταιρειών Δηµοσκόπησης και Έρευνας Αγοράς; Απα-
ντούν «Αξιότιµοι, σε συνέχεια της εξώδικης δήλωσης που προ-
σφάτως µας αποστείλατε, οι εταιρείες µέλη του συλλόγου µας
αναφέρονται στην ιστοσελίδα τάδε», µας έστειλαν τις εταιρείες,
«Δεύτερον, η εταιρεία Real Polls µε έδρα την Κύπρο», το λέει
εδώ, «δεν είναι µέλος του ΣΕΔΕΑ». Αυτοί οι άνθρωποι εδώ δηµι-
ουργούν εικόνες και κάνουν ό,τι τους κατέβει στο κεφάλι. Σας
έχουµε πει ότι δεν θα αφήσουµε τίποτα να πέφτει κάτω! 

Πάντως, κυρία Υπουργέ, θα θέλαµε κάποιες απαντήσεις στα
ζητήµατα που θέσαµε και στις απορίες µας και να µας πείτε ποιοι
είστε. Είστε οι προ πενταµήνου; Είστε τώρα κάποιοι άλλοι;
Μήπως πρέπει να συστηθείτε ξανά στον κόσµο και να µας πείτε
ποια είναι η Νέα Δηµοκρατία; Για να καταλάβουµε και εµείς.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε και κα-
λούµε στο Βήµα την κ. Αθηνά Λινού, Ανεξάρτητη Βουλευτή.

Μετά είναι η κ. Χατζηιωαννίδου, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος κ. Μάντζος, η κ. Κτενά, η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος κ.
Ευθυµίου. Μετά την κ. Ευθυµίου, θα πάρει τον λόγο η Υπουργός
κ. Ζαχαράκη. 

Κυρία Λινού, έχετε τον λόγο.
ΑΘΗΝΑ ΛΙΝΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε κληθεί

µεταξύ άλλων σήµερα να κυρώσουµε την Οδηγία για τουλάχι-
στον συµµετοχή 33% γυναικών σε τριάντα επτά µεγάλες εισηγµέ-
νες εταιρείες. Αν κάνει κανείς τις πράξεις, ανάλογα και µε τα µέλη
του κάθε διοικητικού συµβουλίου, µιλάµε για είκοσι πέντε µε τριά-
ντα γυναίκες; Στην καλύτερη περίπτωση εκατό.

Θα πρέπει, όµως, να σκεφτούµε πού βρισκόµαστε στον δηµό-
σιο χώρο ως προς την κάλυψη µιας τέτοιας οδηγίας που θα την
υιοθετούσαµε, εάν αφορούσε και το Δηµόσιο. 

Στον πολιτικό χώρο αν δούµε τι γίνεται στην Κυβέρνηση, 20%
των Υπουργών είναι γυναίκες -κυρία Υπουργέ, είστε µία από τις

τέσσερις γυναίκες Υπουργούς και µπράβο σας-, 30% είναι Ανα-
πληρώτριες Υπουργοί ή Υφυπουργοί, 31% είναι Γενικοί Γραµµα-
τείς. Αυτό σηµαίνει, δηλαδή, ότι αν ισχύει αυτό ο νόµος για την
Κυβέρνηση, θα έπρεπε να της δώσουµε τα ίδια πέναλτι στις ίδιες
οικονοµικές κυρώσεις να πληρώσει, γιατί δεν τηρεί τον νόµο;

Αν εφαρµόζαµε το αντίστοιχο στον ακαδηµαϊκό χώρο, ήδη έχω
αναφερθεί ότι µόνο 12,5% των πρυτάνεων και 23% των µελών
των πρυτανικών συµβουλίων, των πρυτανικών αρχών, είναι γυναί-
κες. Αν δούµε τι γίνεται στην Ακαδηµία Αθηνών, λιγότερο του
10% των µελών σήµερα είναι γυναίκες.

Δεν υπάρχουν επαγγέλµατα στα οποία έχουν προτεραιότητα
οι γυναίκες; Βεβαίως. Είναι στον εκπαιδευτικό χώρο, ιδιαίτερα
στον χώρο της παιδείας ή της αγωγής -ενός άλλου στον οποίο
αναφέρεται το σηµερινό νοµοσχέδιο- στα βρέφη και στα παιδιά,
είναι στον νοσηλευτικό χώρο και εύλογα θα µου πείτε, βεβαίως,
ότι είναι και στον δικαστικό χώρο. Να θυµηθούµε ότι το 1955 η
Ολοµέλεια του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους είχε αποφανθεί
ότι οι γυναίκες δεν έχουν την ικανότητα να δικάζουν και αν µελε-
τήσει καλά κάποιος τους λόγους που δεν θα µπορούσαν τότε να
δικάζουν οι γυναίκες, θα το ερµήνευε µε σύγχρονους όρους ότι
έχουν αυξηµένη συναισθηµατική νοηµοσύνη και γι’ αυτό έπρεπε
να αποκλειστούν. Τι γίνεται τώρα; Γιατί οι γυναίκες πάνε τόσο
καλά στον δικαστικό χώρο; Για έναν απλούστατο λόγο. Γιατί και
στο εισαγωγικό για να γίνουν δικαστές αλλά και για να ενταχθούν
στα ανώτατα δικαστήρια χρειάζονται εξετάσεις. Νοµίζω αυτό τα
λέει όλα, για το αν έχουµε αδικίες ή όχι στη χώρα µας.

Σε συνταγµατικό επίπεδο και σε νοµικό επίπεδο οι γυναίκες
αναγνωρίστηκαν σαν ισότιµες µόλις το 1975, παρ’ ότι είχαν δι-
καίωµα ψήφου από το 1952.

Το δεύτερο θέµα µε το οποίο ασχολείται το νοµοσχέδιο είναι
το πρόγραµµα αγωγής και φροντίδας σε παιδιά προσχολικής ηλι-
κίας. Αυτή τη στιγµή, επειδή από το 2010 και µετά µειώθηκαν οι
γεννήσεις κατά 50%, καθώς είχαµε περίπου εκατό χιλιάδες γυ-
ναίκες το 2010, ενώ το 1975 είχαµε εκατόν πενήντα χιλιάδες γεν-
νήσεις τον χρόνο, φέτος έχουµε περίπου εβδοµήντα χιλιάδες µε
τριακόσιες χιλιάδες παιδιά που δικαιούνται να είναι σε ιδιωτικούς
ή δηµοτικούς παιδικούς σταθµούς. Η πιλοτική εφαρµογή του
νέου προγράµµατος για την αγωγή και για τη φροντίδα βρεφών
και νηπίων θα καλύψει εκατόν είκοσι κέντρα, δηλαδή το πολύ
δέκα χιλιάδες παιδιά. Αν το εφαρµόσουµε στο σύνολο της επι-
κράτειας, σε όλα τα παιδιά δηλαδή, θα χρειαστούµε τετρακόσι-
ους µε πεντακόσιους ειδικούς µόνο για να εκτιµήσουν την ικα-
νότητα των παιδιών. Πότε θα γίνει αυτό; Πώς θα γίνει; Με τι κον-
δύλια; 

Υπάρχουν και τα βρέφη και νήπια στο σπίτι τα οποία τα αναθέ-
τουν στις «Νταντάδες της γειτονιάς», σε έναν µη εργαζόµενο
γονέα, στον παππού και τη γιαγιά. Θα υπάρξουν σχολές γονέων;
Θα υπάρξουν σχολές και τεκµηρίωση της εκπαίδευσης για τις
νταντάδες; Θα υπάρξουν σχολές των παππούδων, ίσως;

Το άλλο θέµα που αντιµετωπίζουµε είναι για άτοµα στο φάσµα
του αυτισµού και τη δυνατότητά τους, χρησιµοποιώντας κάποιον
διαµεσολαβητή, να βρουν µια θέση εργασίας ή σε περίπτωση
παιδιών µία θέση σε σχολείο ειδικής αγωγής. Ποιος θα λάβει υπ’
όψιν τα ειδικά χαρίσµατα αυτών των παιδιών, ιδιαίτερα στα µα-
θηµατικά και πώς θα είναι ικανός; Θα έχει τέτοια εκπαίδευση ο
διαµεσολαβητής;

Το τελευταίο θέµα στο οποίο θέλω να αναφερθώ είναι η τρο-
πολογία για τη δηµογραφική ανάπτυξη. Οι πρώτοι δήµοι θα είναι
στο Σουφλί, στο Διδυµότειχο, στην Ορεστιάδα, δηλαδή στον
Έβρο, εκεί που βρίσκεται η Δαδιά. Ποιος θα πάει και γιατί; Για
10.000 σε τρία χρόνια; Και πώς τον επιλέγουµε, ώστε να επηρε-
άσει θετικά το δηµογραφικό, δηλαδή να αποκτήσει παιδιά; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό, αν µπορώ.
Πρώτα, πρώτα πρέπει να ξέρουµε αν θέλει να αποκτήσει παι-

διά, αν έχει τη βιολογική δυνατότητα να αποκτήσει παιδιά και
ποια είναι τα κίνητρα. Δηλαδή, θα πρέπει να δούµε αν είναι ένας
άνθρωπος πολύτεκνος που του αρέσουν και αγαπάει τα παιδιά.
Είναι ένα ζευγάρι; Είναι στην κατάλληλη ηλικία ή είναι άνω των
εξήντα ετών; Έχει ένα επάγγελµα που ευνοείται σε αυτή την πε-
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ριοχή; Κατάγεται από αυτή την περιοχή; Νοµίζω ότι για να επιτύ-
χει αυτό το πρόγραµµα, χρειαζόµαστε πολλά επιπλέον κίνητρα,
που θα µπορούσαν να είναι φορολογικά κίνητρα, κοινωνικά κίνη-
τρα, δηλαδή να υπάρχουν σχολεία για αυτά τα παιδιά που θα γεν-
νηθούν, παιδικοί σταθµοί, υπηρεσίες υγείας.

Θα πρέπει να υπάρχει η δυνατότητα συνυπηρέτησης για τα
ζευγάρια που θα αποφασίσουν να ζήσουν εκεί, κίνητρα να υπάρ-
χει εύκολη συγκοινωνία και φθηνότερη ίσως, κάποια bonuses για
εισαγωγή στα πανεπιστήµια που θα ενδιαφέρουν αυτά τα παιδιά.
Μην ξεχνάµε ότι στην ίδια περιοχή για τη θρησκευτική µειονότητα
υπάρχει ειδική µέριµνα για εισαγωγή σε πανεπιστήµια και σε συ-
γκεκριµένες σχολές, µε προκαθορισµένους αριθµούς εισακτέων
από τη µειονότητα. Ίσως να προκηρύξουµε θέσεις ειδικών. Ξέ-
ρουµε ότι, λόγω του δάσους της Δαδιάς και της καταστροφής,
χρειάζονται γεωπόνοι, χρειάζονται κτηνίατροι λόγω της πανώλης
και της ευλογιάς που έπληξε την περιοχή.

Χρειαζόµαστε ίσως να αναπτύξουµε ειδικό τουρισµό, θρησκευ-
τικό τουρισµό -ας θυµηθούµε την Παναγία του Έβρου- φυσιολα-
τρικό τουρισµό, γαστρονοµικό και ίσως παραδοσιακής ενδυµατο-
λογικής τέχνης, µιας και έχουµε και το µετάξι.

Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι έχετε εξαιρετικές ιδέες και επαρκές
όραµα, αλλά πιστεύω ότι αυτή η προσπάθεια και αυτός ο νόµος
χρειάζεται πολύ µεγαλύτερη µελέτη για να µπορέσουµε να κα-
ταφέρουµε να τον κάνουµε εφαρµόσιµο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

η κ. Μαρία Χατζηιωαννίδου από τη Νέα Δηµοκρατία. Μετά είναι
ο κ. Μάντζος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ, ακο-
λουθεί η κ. Κτενά, η κ. Ευθυµίου και η κ. Ζαχαράκη.

Έχετε τον λόγο, κυρία Χατζηιωαννίδου.
ΜΑΡΙΑ - ΝΕΦΕΛΗ ΧΑΤΖΗΙΩΑΝΝΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, νοµίζω ότι οι περισσότεροι από εµάς γνωρίζουµε κάποια γυ-
ναίκα η οποία αµείβεται λιγότερο από κάποιον συνάδελφό της,
ενώ βρίσκεται στην ίδια εργασία. Οι περισσότερες από εµάς γνω-
ρίζουµε µια γυναίκα η οποία δυσκολεύεται πραγµατικά να εξισορ-
ροπήσει την προσωπική και την επαγγελµατική της ζωή, κάνοντάς
την να νιώθει ανεπαρκή ή, ακόµα χειρότερα, γνωρίζουµε µια γυ-
ναίκα η οποία δεν προάγεται λόγω στερεοτύπων φύλου.

Η µισθολογική ανισότητα, η περιορισµένη εκπροσώπηση σε
θέσεις ευθύνης, οι δυσκολίες εξισορρόπησης προσωπικής και
επαγγελµατικής ζωής είναι µόνο κάποιες από αυτές τις δυσκο-
λίες που έχουµε να αντιµετωπίσουµε και χρειαζόµαστε πραγµα-
τικά ουσιαστικές λύσεις.

Σήµερα συζητάµε µια µεταρρυθµιστική παρέµβαση η οποία
επηρεάζει κρίσιµα κοινωνικά και οικονοµικά ζητήµατα. Επιλύει
οριστικά όλα τα προβλήµατα που ανέφερα; Σε καµία περίπτωση.
Χρειάζονται επιπλέον µεταρρυθµίσεις; Φυσικά και αυτό είµαστε
εδώ να κάνουµε. Ωστόσο, κάθε βήµα που βελτιώνει την υπάρ-
χουσα συνθήκη οφείλουµε να το χαιρετίζουµε θετικά.

Και πάµε να δούµε τι κάνει το παρόν νοµοσχέδιο. Τέσσερα
πράγµατα: Ενσωµατώνει τεχνολογίες που διασφαλίζουν τη δια-
φάνεια και την αποδοτικότητα στις κοινωνικές παροχές. Ρυθµίζει
περαιτέρω πιλοτικά προγράµµατα που απευθύνονται σε άτοµα
µε αναπηρία. Βελτιώνει τις υπηρεσίες αγωγής και φροντίδας που
παρέχονται από βρεφικούς, βρεφονηπιακούς και παιδικούς σταθ-
µούς και ενισχύει την ισότητα των φύλων, αφού µε την ενσωµά-
τωση της ευρωπαϊκής Οδηγίας επιχειρείται η ισόρροπη εκπρο-
σώπηση των φύλων σε θέσεις διοικητικών συµβουλίων.

Επιτρέψτε µου να αναλύσω αντίστροφα τους τέσσερις πυλώ-
νες του νοµοσχεδίου, όχι επειδή η ευρωπαϊκή Οδηγία επιτάσσει
ποσοστό 33% στα διοικητικά συµβούλια των εισηγµένων ή µη ει-
σηγµένων ανώνυµων εταιρειών, αλλά επειδή τα ψιλά γράµµατα
της εν λόγω διάταξης µε κάνουν ιδιαίτερα χαρούµενη και απα-
ντούν -αν θέλετε- και σε κάποιους συναδέλφους της Αντιπολίτευ-
σης που προβληµατίζονται για τα θέµατα αξιοκρατίας.

Η επιλογή των διευθυντικών στελεχών σε αυτές τις εταιρείες
θα γίνεται µε αντικειµενική συγκριτική αξιολόγηση. Έτσι, λοιπόν,
θα επιλέγεται το υποεκπροσωπούµενο φύλο µόνο σε περιπτώ-
σεις ισοβαθµίας.

Εποµένως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ επιχειρείται κάτι
σηµαντικότερο από µια επιβολή ποσόστωσης. Επιχειρείται µια
αλλαγή νοοτροπίας, µια προσπάθεια να αντιληφθούµε ότι η ισό-
τητα δεν είναι απλώς θέµα δικαιοσύνης, είναι ζήτηµα ανταγωνι-
στικότητας, καινοτοµίας, αλλά και οικονοµικής απόδοσης. Είναι
ζήτηµα ανάπτυξης για όλες και όλους µας. Κάθε φορά που συµ-
µετέχω σε µια συζήτηση σχετικά µε την ίση εκπροσώπηση των
γυναικών πάντα υπάρχει κάποιος που αναρωτιέται γιατί το συζη-
τάµε ακόµα.

Και -δεν µπορεί- έχετε ακούσει όλοι και κυρίως όλες, ατάκες,
όπως «µα, καλά, δεν έχετε πλέον ίσα δικαιώµατα, ποιος σας
εµποδίζει από το να διεκδικήσετε µια διευθυντική θέση, αν το αξί-
ζετε;». Και εδώ τα νούµερα µιλούν από µόνα τους. Ενώ οι γυναί-
κες αποτελούν το 60% περίπου των αποφοίτων πανεπιστηµίων,
υποεκπροσωπούνται σηµαντικά σε θέσεις λήψης αποφάσεων.
Σύµφωνα µε στοιχεία, λοιπόν, το 31,5% των µελών διοικητικών
συµβουλίων είναι γυναίκες, ενώ πρόεδροι σε διοικητικά συµβού-
λια είναι µόνο το 8%.

Με το παρόν νοµοσχέδιο, υποχρεωτικό µέτρο ποσόστωσης
τουλάχιστον 33% στα διοικητικά συµβούλια έχουν οι εισηγµένες
εταιρείες, που πληρούν συγκεκριµένα κριτήρια. Και ποια είναι
αυτά; Να απασχολούν πάνω από διακόσιους πενήντα εργαζοµέ-
νους, να έχουν ετήσιο κύκλο εργασιών τουλάχιστον 50 εκατοµ-
µύρια ή ετήσιο ισολογισµό τουλάχιστον 43 εκατοµµύρια ευρώ.
Και είναι πολύ πιθανό -και ακούστηκαν κάποιες τέτοιες απόψεις
από τους συναδέλφους της Αντιπολίτευσης- όποιος ακούει τα
παραπάνω νούµερα να αναρωτιέται: Μα, καλά, πόσες γυναίκες
αφορά αυτό το νούµερο; Πόσες είναι οι τόσο µεγάλες εταιρείες;
Πώς βοηθούν αυτά τα µέτρα µια γυναίκα η οποία καλείται να ερ-
γαστεί σε µια µικρή ή µεσαία εταιρεία;

Και στην απάντηση αυτή κρύβεται όλη η ουσία της ενσωµάτω-
σης αυτής της ευρωπαϊκής Οδηγίας. Οι µεγάλες εταιρείες -αυτές
που, όντως, αφορά αυτό το νοµοσχέδιο- είναι αυτές που δηµι-
ουργούν τις βέλτιστες πρακτικές και τα πρότυπα που θα ακολου-
θήσουν µετέπειτα οι µικρότερες εταιρείες κατά το δοκούν. Είναι
αυτές που θα δηµιουργήσουν µια κουλτούρα η οποία θα διαχυθεί
και στην υπόλοιπη κοινωνία, δηµιουργώντας την πραγµατική αλ-
λαγή που επιθυµούµε.

Και συνεχίζω µε τα υπόλοιπα που κάνει το νοµοσχέδιο. Θα
ήθελα να µιλήσω για το Ταµείο ισότητας των φύλων, µια πρωτο-
βουλία για την οποία αξίζουν πραγµατικά συγχαρητήρια στο
Υπουργείο, καθώς πλέον οι χρηµατικές κυρώσεις από τη µη τή-
ρηση των δεσµεύσεων θα χρησιµοποιούνται αποκλειστικά για την
προώθηση της έµφυλης ισότητας και την καταπολέµηση της βίας
κατά των γυναικών, αντιµετωπίζοντας µε αυτόν τον τρόπο ακόµα
µεγαλύτερες έµφυλες προκλήσεις.

Περνούµε τώρα στις βελτιώσεις των δύο πολύ σηµαντικών
προγραµµάτων, το πιλοτικό πρόγραµµα επιχορήγησης υποδο-
µών προσβασιµότητας και το πιλοτικό πρόγραµµα υποστηριζό-
µενης απασχόλησης ατόµων µε διαταραχές αυτιστικού φάσµα-
τος. Το πρώτο, µε χρηµατοδότηση 23,9 εκατοµµυρίων ευρώ από
το Ταµείο Ανάκαµψης, επεκτείνεται για να καλύψει όχι µόνο κα-
τοικίες ή ατοµικές επιχειρήσεις, αλλά και δηµόσια κτήρια, γιατί η
πραγµατική προσβασιµότητα ξεκινάει από τον προσωπικό χώρο
ενός ατόµου, αλλά φυσικά, δεν πρέπει να σταµατάει εκεί.

Το δεύτερο πρόγραµµα, µε 4 εκατοµµύρια ευρώ από το Ταµείο
Ανάκαµψης, ανοίγει τις πόρτες της αγοράς εργασίας σε όλους
τους ανέργους στο φάσµα του αυτισµού, ακόµη και αν δεν είναι
εγγεγραµµένοι στο Ψηφιακό Μητρώο Αναπηρίας. Αυτό σηµαίνει
λιγότερη γραφειοκρατία και περισσότερες ευκαιρίες.

Επιπλέον, δηµιουργείται το µητρώο εκπαιδευµένων διαµεσο-
λαβητών υπό την εποπτεία της Γενικής Γραµµατείας Κοινωνικής
Αλληλεγγύης και Καταπολέµησης της Φτώχειας.

Σε ό,τι αφορά τον προσωπικό βοηθό, ο θεσµός γίνεται πλέον
καθολικό δικαίωµα, καθώς πραγµατικά, δεν θέλουµε να αφή-
σουµε κανέναν πίσω. Στον τοµέα της κοινωνικής πρόνοιας, η προ-
πληρωµένη κάρτα κοινωνικών παροχών και η έγκαιρη καταβολή
πληρωµών από τον ΟΠΕΚΑ και τη ΔΥΠΑ έρχονται να εκσυγχρο-
νίσουν το σύστηµα, να απλοποιήσουν τις διαδικασίες και να εξα-
σφαλίσουν αξιοπρέπεια στους δικαιούχους.

Τέλος, γίνεται ένα πολύ σηµαντικό βήµα για την πρώιµη παι-
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δική αγωγή. Το πρόγραµµα «Αθηνά» έρχεται να καλύψει τα παι-
διά ηλικίας µηδέν έως τεσσάρων ετών, βάζοντας στο επίκεντρο
όχι µόνο την ανάπτυξή τους, αλλά και την επιµόρφωση των παι-
δαγωγών τους. Το νέο παιδαγωγικό πλαίσιο θα εφαρµοστεί πι-
λοτικά το 2025 και από το 2026 σε ολόκληρη τη χώρα.

Με κάθε µέτρο, µε κάθε πρωτοβουλία που εφαρµόζουµε απο-
δεικνύουµε ότι υπάρχει η βούληση να διορθώσουµε τα κακώς κεί-
µενα, γιατί η ισότητα δεν µπορεί να παραµένει ένα σύνθηµα
απλώς. Πρέπει να είναι πολιτική µετρήσιµων αποτελεσµάτων. Γι’
αυτό και σας καλώ να υπερψηφίσετε το νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κ. Χατζηιωαννίδου.

Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΠΑΣΟΚ, ο κ. Μάντζος.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να µου επιτρέψετε, κατ’ αρχάς

και επειδή πρόκειται για την πρώτη συνεδρίαση της Ολοµέλειας
του Σώµατος µετά την εκλογή του νέου Προέδρου της Δηµοκρα-
τίας, να ευχηθώ καλή επιτυχία στον εκλεγµένο Πρόεδρο της Δη-
µοκρατίας κατά την εκτέλεση των καθηκόντων του, µε µόνο
κριτήριο το εθνικό συµφέρον και στο πλαίσιο που χαράσσει το
Σύνταγµα, καθήκοντα τα οποία, ωστόσο, δυστυχώς, αναλαµβάνει
ο ίδιος µετά τη διάρρηξη µιας µακράς και ιδιαίτερα θετικής πα-
ράδοσης, µιας συνταγµατικής κοινοβουλευτικής συνθήκης τε-
λικά, η οποία διήρκησε επί πολλές δεκαετίες, µετά τον εκφυλισµό
δυστυχώς της µέγιστης δυνατής κοινοβουλευτικής συναίνεσης,
όπως αξιώνει το Σύνταγµα, το γράµµα και κυρίως, το πνεύµα του
Συντάγµατος, που δεν άλλαξε µε την Αναθεώρηση του 2019 -ει-
δικά το πνεύµα- και τον εκφυλισµό αυτής της συναίνεσης σε εσω-
κοµµατική συνεννόηση, µετά από µια, δυστυχώς, κοµµατική
επιλογή και ένα κοµµατικό, τελικά, όπως αναµενόταν, αποτέλε-
σµα, το οποίο πράγµατι αξιολογείται από τους πολίτες, όπως
ακριβώς αξιολογείται ήδη και η δήλωση του κυρίου Πρωθυπουρ-
γού, του προσωπικού υπαιτίου αυτής ακριβώς της θεσµικής υπο-
χώρησης, ότι -διαβάζω- αποδεικνύεται πόσο ατυχείς υπήρξαν οι
απόπειρες ορισµένων να εµπλέξουν τον πρώτο πολίτη σε µικρο-
κοµµατικούς ανταγωνισµούς.

Το διαβάζω και το ξαναδιαβάζω και µόνο ως δήλωση αυτοκρι-
τικής από τον κ. Μητσοτάκη µπορώ να το εκλάβω. Διότι, ναι, είναι
σωστή η αναφορά του εκλεγµένου Προέδρου της Δηµοκρατίας
για αυτό το αόρατο νήµα της εθνικής ενότητας, όµως, δεν µπορεί
κανείς να ξεχάσει, να διαγράψει ότι αν κάποιος είναι εκείνος ο
οποίος τελικά διέρρηξε και έκοψε το ορατό νήµα της συναίνεσης
εδώ στην Εθνική Αντιπροσωπεία, αυτός είναι προσωπικά ο Πρω-
θυπουργός της χώρας ο κ. Μητσοτάκης. Και η βαθύτερη πολιτική
ουσία ακριβώς εντοπίζεται στο ίδιο το µήνυµα που εκπέµπεται,
της αλαζονείας, της εξουσίας που επειδή δεν χρειάζεται τις συ-
ναινέσεις, τις καταπατά κιόλας, ό,τι και να λέει το Σύνταγµα, ό,τι
και να αξιώνει το Σύνταγµα. Είναι ακριβώς η ιδιοκτησιακή αντί-
ληψη της εξουσίας που κρύβεται πίσω από αυτού του είδους τις
συµπεριφορές, µια στρεβλή αντίληψη για τους θεσµούς και τη
λειτουργία της δηµοκρατίας. 

Και µιλώντας για θεσµική συµπεριφορά, θα µου επιτρέψετε,
κύριε Πρόεδρε, και µια παρέκβαση. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
της Πλειοψηφίας, αντιλαµβανόµαστε ότι ενδεχοµένως επίκειται
ανασχηµατισµός. Τελευταία φορά ο κύριος Πρωθυπουργός, πρά-
γµατι, αντάµειψε µε θέσεις Υπουργών τα µέλη της Εξεταστικής
Επιτροπής για τα Τέµπη, παρά το γεγονός ότι ο ίδιος ex post ανέ-
φερε ότι δεν πρόκειται για την καλύτερη στιγµή της Βουλής. Είναι
εύλογο, λοιπόν, ορισµένοι από εσάς να πιστεύουν ότι αυτή τη
φορά θα ανταµειφθούν εκείνοι που θα διακριθούν στο αγώνισµα
της λασπολογίας. 

Όµως, υπάρχει και ένα όριο στον δηµόσιο λόγο. Υπάρχει ένα
όριο το οποίο όσο δύσκολο και να είναι να τηρηθεί, πρέπει να τη-
ρηθεί, γιατί είναι δηµοκρατική συνθήκη. Θα πρέπει να υπάρχει
υπεύθυνη κατανάλωση των non papers. Δεν είναι για χόρταση.
Και θα πρέπει να υπάρχει και αξιολόγηση της πληροφορίας. Δεν
είναι όλα προς εκµετάλλευση. Υπάρχει και µια προσωπική αξιο-
πρέπεια της κάθε µίας και του καθενός από εµάς που πρέπει να

τη διαφυλάσσουµε. Καµιά υπουργική καρέκλα, κανένα δεκάλε-
πτο πρόσκαιρης δηµοσιότητας δεν µπορεί, και δεν πρέπει, να
έχει µεγαλύτερη αξία από την ίδια την αξιοπρέπεια του καθενός
από εµάς.

Μέσα σε αυτή τη βαριά ατµόσφαιρα συλλογικής κοινωνικής
απογοήτευσης, καλούµαστε σήµερα σε αυτή την Αίθουσα να συ-
ζητήσουµε και να ψηφίσουµε ένα σχέδιο νόµου του Υπουργείου
Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας. Η εισηγήτρια µας, η εξαί-
ρετη συνάδελφος από την Εύβοια, η Κατερίνα η Καζάνη, ανέ-
πτυξε τις θέσεις µας και τις απόψεις µας. Πράγµατι, ενώ υπάρ-
χουν τόσα ζητήµατα που άπτονται των συνταγµατικά προστα-
τευόµενων δικαιωµάτων της οικογένειας, της ισότητας των φύ-
λων, της προστασίας των ατόµων µε αναπηρία και ενώ η Κυβέρ-
νηση δηµιούργησε πράγµατι υψηλές προσδοκίες συστήνοντας
ένα Υπουργείο αφιερωµένο στην κοινωνική συνοχή και στην οι-
κογένεια, το παρόν σχέδιο νόµου, δυστυχώς, είναι µόλις το δεύ-
τερο το οποίο έρχεται από τη δηµιουργία του Υπουργείου το
2023. Και είναι ένα Υπουργείο το οποίο, δυστυχώς, ακόµα συ-
γκροτείται µε πολύ αργούς ρυθµούς και µάλλον χρησιµοποιείται,
δυστυχώς -και το δυστυχώς το λέµε πραγµατικά µε ειλικρίνεια-
ως ένα εργαλείο επικοινωνιακό για να εµφανίζεται ένα δήθεν κοι-
νωνικό πρόσωπο από την Κυβέρνηση.

Η χώρα µας έχει πάρα πολλά, δυστυχώς, ακόµα να κάνει και
έχει πολύ µεγαλύτερες ανάγκες, πολύ µεγαλύτερες από ένα κενό
κέλυφος, Υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής. Η χώρας µας έχει πολύ
µεγαλύτερες ανάγκες από το να γίνονται διεκπεραιωτικές ενσω-
µατώσεις ενωσιακών οδηγιών. Η χώρα µας έχει ανάγκη από γεν-
ναία βήµατα που θα µπορέσουν να εισφέρουν στην πραγµατική
ισότητα των φύλων.

Η καθυστέρηση της χώρας µας στην εφαρµογή πολιτικών ισό-
τητας των φύλων αποδεικνύεται και από τους αριθµούς. Και έτσι,
ενώ το ευρωπαϊκό πλαίσιο θέτει πράγµατι σαφείς δεσµεύσεις για
τη βελτίωση της εκπροσώπησης των φύλων στα διοικητικά συµ-
βούλια και τη διαµόρφωση διαφανών διαδικασιών επιλογής, το
σχέδιο νόµου το προτεινόµενο περιορίζεται σε µια ελάχιστη συµ-
µόρφωση, αφήνοντας κρίσιµα ζητήµατα εκτός ρύθµισης. 

Αυτό το οποίο πράγµατι έχει ανάγκη η πατρίδα µας, είναι µια
ολιστική προσέγγιση, µια πολιτική στήριξης της γυναίκας για την
ένταξή της στην αγορά εργασίας εν γένει. Η Οδηγία άλλωστε δεν
είναι παρά µια αφετηρία, ένα περιορισµένο µέτρο. Και οι διακρί-
σεις δεν περιορίζονται µόνο στις θέσεις ευθύνης, όπως πολύ
σωστά ειπώθηκε από πολλές πτέρυγες της Βουλής, αλλά επε-
κτείνονται -και το γνωρίζουν οι γυναίκες που είναι παρούσες εδώ
σήµερα- σε όλους τους εργασιακούς χώρους. Οι αριθµοί είναι
δηλωτικοί και καθηλωτικοί, και η επανάληψή τους και µόνο επι-
βαρύνει τη συζήτηση. 

Οι διακρίσεις είναι. πράγµατι. αυτές που εµποδίζουν την εξέ-
λιξη και την προσωπική ολοκλήρωση των γυναικών στον εργα-
σιακό χώρο. Είναι το φαινόµενο της «γυάλινης οροφής», όπως
σωστά ειπώθηκε, που τόσο συχνά και τόσο επίµονα µας καλούσε
η αείµνηστη πρόεδρός µας, η Φώφη Γεννηµατά, και από αυτό το
Βήµα να σπάσουµε. Έλεγε για την εµπειρία της ότι: «Όχι απλώς
µε κοιτάζουν µε άλλο µάτι, λένε και άλλα πράγµατα επειδή είµαι
γυναίκα, και τα λένε κάθε µέρα. Τα στερεότυπα µεταδίδονται από
στόµα σε στόµα, από γενιά σε γενιά, και τελείως άκριτα. Η κριτική
δεν είναι τι λέω και πώς το λέω, αλλά: έλα µωρέ, γυναίκα είναι».
Και έλεγε ακόµα η Φώφη Γεννηµατά πως: «Η µητρότητα είναι δι-
καιολογία. Και αν ήθελε η πολιτεία να την αντιµετωπίσει, και µά-
λιστα µε σχέδιο, το δηµογραφικό και η µητρότητα δεν θα ήταν
πια δικαιολογία».

Η µόνη λύση, λοιπόν, ήταν και παραµένει το σχέδιο αντιµετώ-
πισης του δηµογραφικού. Γι’ αυτό η Φώφη Γεννηµατά και το
ΠΑΣΟΚ πρότειναν τη διακοµµατική επιτροπή για το δηµογρα-
φικό. Γι’ αυτό επιµείναµε, και επιµένουµε, στην ολιστική αντιµε-
τώπιση του δηµογραφικού, που δυστυχώς διαρκώς επιτείνεται.
Τα στοιχεία είναι καθηλωτικά, 6,1% λιγότερα παιδιά γεννήθηκαν
σε σχέση µε το προηγούµενο έτος, και είναι τα λιγότερα παιδιά
που έχουν γεννηθεί ποτέ µέσα σε µία χρονιά στη χώρα µας από
τότε που υπάρχουν καταγραφές, από το 1932.

Είναι αναγκαία η ενίσχυση των δοµών βρεφικής φροντίδας,
ώστε να µην µένει κανένα παιδί εκτός. Πρέπει να αυξηθούν οι δι-
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καιούχοι των vouchers, διότι διαφορετικά οι γονείς αναγκάζονται
να δαπανούν µεγάλα χρηµατικά ποσά µηνιαίως για τους βρεφο-
νηπιακούς σταθµούς. Και φυσικά παραµένει, δυστυχώς, η αµη-
χανία της πολιτικής τάξης της Κυβέρνησης, της πολιτείας απέ-
ναντι στα φαινόµενα της έµφυλης βίας, µιας Κυβέρνησης που,
δυστυχώς, αλλάζει τους ποινικούς κώδικες µε ιδιαίτερη ευκολία,
χωρίς να διαβουλεύεται µε την επιστηµονική κοινότητα, όχι µόνο
των νοµικών, αλλά και των φορέων και των επιστηµόνων που
ασχολούνται µε την πρόληψη της ενδοοικογενειακής βίας και την
προστασία των θυµάτων της ενδοοικογενειακής βίας, όπως δεί-
χνει και η πρόσφατη νοµοθετική πρωτοβουλία του Υπουργείου
Δικαιοσύνης.

Για την Οδηγία, τα δύο βασικά θέµατα έχουν ήδη τεθεί και από
την εισηγήτρια µας και από πολλούς συναδέλφους. Ο στόχος ο
ποσοτικός σε άλλες χώρες είναι ήδη µεγαλύτερος. Στην Ισπανία
αναφέρεται το 40%. Ο µέσος όρος στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι
33% µε 34%. Θα θέλαµε η Κυβέρνηση να έχει επιδείξει ακόµα µε-
γαλύτερα και πιο τολµηρά βήµατα προς την προσπάθεια ισόρ-
ροπης ανάπτυξης. 

Επίσης, το δεύτερο σηµείο είναι το σε ποιους αφορά τελικά
αυτή η Οδηγία και η νοµοθεσία. Διότι δεν πρέπει να µας διαφεύ-
γει το γεγονός ότι η πλειοψηφία των επιχειρήσεων στην Ελλάδα
είναι µικρού µεγέθους και δεν εµπίπτουν στην υποχρέωση εφαρ-
µογής του νόµου. Αυτό ακριβώς δηµιουργεί κενό στην εφαρµογή
της νοµοθεσίας για την ισότητα των φύλων, καθώς πολλές επι-
χειρήσεις, ιδίως στον ιδιωτικό τοµέα, δεν θα υποχρεούνται να τη-
ρούν τις προβλέψεις αυτές. 

Ακόµη ένα πολύ προβληµατικό στοιχείο είναι ακριβώς η έλ-
λειψη ρύθµισης για τις δηµόσιες επιχειρήσεις και οργανισµούς,
η έλλειψη υποχρεωτικότητας, για να το πω πιο σωστά, για τις δη-
µόσιες επιχειρήσεις και τους οργανισµούς και τους φορείς που
έπρεπε να δίνουν το παράδειγµα στην τήρηση των αρχών της
ισότητας και της µη διάκρισης. Αν η πολιτεία η ίδια δεν δείξει ότι
µπορεί να επιβάλει στον εαυτό της δεσµευτικά µέτρα καταπολέ-
µησης των ανισοτήτων στα δικά της όργανα, αναρωτιόµαστε πώς
µπορεί να το πετύχει και να το απαιτήσει αυτό από τον ιδιωτικό
τοµέα, τη συµµόρφωση. 

Είναι σαφές ότι όλες αυτές οι διατάξεις, όπως και οι υπόλοιπες
του σχεδίου νόµου -για τον προσωπικό βοηθό, για την προσβα-
σιµότητα στα δηµόσια κτήρια, για το πρόγραµµα βρεφονηπιακών
σταθµών, που αυτή τη φορά, κυρία Υπουργέ, ελπίζουµε να πετύ-
χει µετά την αποτυχία του µέχρι σήµερα προγράµµατος- µας
φέρνουν µπροστά στην ευθύνη όλων µας, Κυβέρνησης και πολι-
τείας ευρύτερα και Αντιπολίτευσης, για το κοινωνικό κράτος και
τις αναγκαίες παρεµβάσεις. 

Γι’ αυτό και εµείς ως υπεύθυνη αντιπολίτευση επανερχόµαστε
µε την τροπολογία, την οποία έθεσα ξανά, κυρία Υπουργέ, και
στην κυρία Υπουργό Εργασίας νωρίτερα, για τον πάγιο µηχανι-
σµό υπολογισµού της ετήσιας αύξησης των επιδοµάτων στα
άτοµα µε αναπηρία από τον ΟΠΕΚΑ και τον e-ΕΦΚΑ. Είναι µια
απολύτως αναγκαία πρωτοβουλία για την ουσιαστική στήριξη
των ανθρώπων που έχουν ακριβώς αυτές τις πολύ µεγάλες ανά-
γκες, άνθρωποι για τους οποίους η κρίση αξιοπρεπούς διαβίω-
σης, η κρίση του κόστους ζωής είναι ακόµα πιο σοβαρή µε
δεδοµένες τις προσωπικές ανάγκες τις δικές τους και των οικο-
γενειών τους. Το ίδιο ισχύει και για τους δικαιούχους του ελάχι-
στου εγγυηµένου εισοδήµατος. 

Για πολλοστή φορά ζητούµε να την µελετήσετε και να απαντή-
σετε. Προσοχή! Είναι µια ρύθµιση που φέραµε τον Δεκέµβρη του
2022. Τον Απρίλη του 2023 µε µια προεκλογική ρύθµιση φέρατε

αυξήσεις 8%, τις οποίες δυστυχώς -το επαναλαµβάνω- δεν τις
έχουν πάρει όλοι οι δικαιούχοι. Υπάρχουν εκατοντάδες δικαιού-
χοι που δεν πήραν λόγω κακής διατύπωσης του νόµου. 

Δεν είναι προεκλογική χρονιά. Ούτε η περσινή ήταν ούτε η φε-
τινή είναι, απ’ όσο ξέρουµε τουλάχιστον και δεν µπορούν σε κάθε
περίπτωση να περιµένουν τον εκλογικό κύκλο, όποτε τον ανοιγο-
κλείνει η εκάστοτε Πλειοψηφία, για να πάρουν αυτοί οι άνθρωποι
τα επιδόµατα. 

Και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, χωρίς να αναλώσω άλλο χρόνο.
Έχω πει ήδη και στην προηγούµενη παρέµβασή µου ότι εµείς θέ-
λουµε, ακριβώς µε αυτές τις ρυθµίσεις, σαφήνεια και απεξάρ-
τηση των ατόµων µε αναπηρία από δήθεν φιλάνθρωπα υπουρ-
γεία. Δεν είναι φιλόπτωχο ταµείο το κοινωνικό κράτος, το κοινω-
νικό πρόσωπο του κράτους, τα κοινωνικά δικαιώµατα, το καύ-
χηµα της ευρωπαϊκής και ελληνικής σοσιαλδηµοκρατίας. Είναι
κατάκτηση για τη δηµοκρατία µας, διότι κατατείνουν σε µια δη-
µοκρατία τελικά ολοκληρωµένη µε όρους κοινωνικής δικαιοσύ-
νης. 

Αυτή είναι η βάση της δηµοκρατίας. Είναι η εµπιστοσύνη των
πολιτών, ιδίως των πλέον αδύναµων, στους πολιτικούς θεσµούς,
στους θεσµούς της πολιτείας, ότι θα έχουν ασφάλεια στη ζωή
τους µε τη νέα έννοια της ασφάλειας, ότι ένα δηµόσιο σύστηµα
υγείας θα λειτουργεί σύγχρονο και αποδοτικό, ότι ένα δηµόσιο
σύστηµα παιδείας, η δηµόσια παιδεία θα είναι ανταγωνιστική και
εξωστρεφής, ότι τα τρένα θα φτάνουν στον προορισµό τους, ότι
η δικαιοσύνη θα απονέµεται και κανείς, όσο δυνατός και αν είναι,
δεν θα µπορεί να την παρεµποδίσει. 

Το κοινωνικό κράτος, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, δεν είναι πολυτέλεια ούτε σύνθηµα ούτε σηµαία ευκαι-
ρίας. Είναι κατάκτηση µόνιµη, δοµική πολιτική επιλογή. Είναι
στοιχείο που χωρίζει τελικά τις υγιείς δηµοκρατίες από τις ολι-
γαρχίες του πλούτου και των διευρυνόµενων κοινωνικών ανισο-
τήτων, ισχυρός δηµοκρατικός θεσµός, εγγύηση συλλογικής και
δίκαιης ευηµερίας, µιας ευηµερίας που άλλωστε δεν µπορεί να
υπάρξει χωρίς ισχυρούς θεσµούς µιας ισχυρής και ανθεκτικής
δηµοκρατίας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Μάντζο για τη συνέπεια στο χρόνο.
Θα δώσουµε τον λόγο στην κυρία Υπουργό για να καταθέσει

κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις. 
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-

κογένειας): Έχω ούτως ή άλλως ακούσει ή προσπαθώ να ακού-
σω τις οµιλίες και να τοποθετηθώ µετά, όµως έχουµε νοµοτεχνι-
κές βελτιώσεις. 

Επειδή και στην επιτροπή είχαν τεθεί κάποια ζητήµατα, ποιος
κάνει ανιχνευτικό έλεγχο, ποιοι είναι αυτοί, πώς τηρείται και το
κοµµάτι του µητρώου, το κοµµάτι των δικών µας νοµοτεχνικών
θέλω να το δείτε λίγο. Είναι κάποιες απαραίτητες διευκρινίσεις,
στην περίπτωση που κάποιοι αξιολογείτε θετικές κάποιες διατά-
ξεις και σκέφτεστε να τις ψηφίσετε. Είναι άλλες οι τροπολογίες
από τα υπόλοιπα υπουργεία. Τις καταθέτω έτσι ώστε να τις δείτε
προ το πέρας της διαδικασίας.

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οικογέ-
νειας κ. Σοφία Ζαχαράκη καταθέτει για τα Πρακτικά τις προανα-
φερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Να φωτοτυπηθούν
και να µοιραστούν στις Κοινοβουλευτικές Οµάδες. 

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Αφροδίτη Κτενά από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας, µετά η κ. Ευθυµίου και η Υπουργός. 

Ορίστε, κυρία Κτενά. 
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Διανύουµε την τρίτη εβδοµάδα σεισµικής διέγερσης στο Αιγαίο

και φέρνετε ένα άρθρο σε µία τροπολογία µε διάφορα άσχετα
θέµατα για να καλύψετε όπως όπως το πρόβληµα των εργαζο-
µένων που βγαίνουν υποχρεωτικά σε αναστολή, τα γνωστά 534
ευρώ της εποχής της πανδηµίας. 

Σοβαρά µιλάτε; Με τον πληθωρισµό των τριών τελευταίων
ετών να καλπάζει µε τους ρυθµούς που γνωρίζουµε, µε άγνωστο
το πόσο θα διαρκέσει το φαινόµενο, µε όλα τα προβλήµατα που
έχουν συσσωρευθεί στη Σαντορίνη, στην Αµοργό, στην Ανάφη,
αλλά και τα άλλα νησιά; Γιατί αυτές τις µέρες που η Σαντορίνη
βρίσκεται στην επικαιρότητα και µάλιστα παραδίδονται µαθήµατα
γεωφυσικής σε δελτία ειδήσεων και εκποµπές infotainment,
αυτές τις µέρες λοιπόν σκίστηκε το παραπέτασµα της λαµπερής
βιτρίνας και εµφανίστηκε η πίσω όψη του τουριστικού θαύµατος. 

Φάνηκε ότι τα κέρδη των µεγαλοεπιχειρηµατιών που αρµέγουν
το νησί βγαίνουν πάνω στην πλάτη των εργαζοµένων στην εστία-
ση, στην καθαριότητα, σε όλες τις λειτουργίες που απαιτούνται
σε έναν τόπο. Ωστόσο αυτοί οι κύρια ωφεληµένοι είναι άφαντοι
σε τούτες τις δύσκολες ώρες για το νησί. Και δεν είναι µόνο οι
µισθοί πείνας, οι επισφαλείς σχέσεις εργασίας, η ζωή «λάστιχο»,
η µαύρη εργασία -δεν δικαιούνται επίδοµα φαντάζοµαι αυτοί-
αλλά είναι και συνολικά οι συνθήκες ζωής όσων ζουν και εργάζο-
νται εκεί, είναι οι ακάλυπτες υγειονοµικές τους ανάγκες. Στείλατε
έκτακτο προσωπικό τώρα που τα φώτα είναι στραµµένα σε Σα-
ντορίνη και Αµοργό. Μετά τι θα γίνει; 

Για την υποστελέχωση του νοσοκοµείου λέτε «βγάζουµε προ-
κηρύξεις και πληρώνουµε και πολλά λεφτά, αλλά δεν έρχονται
γιατροί». Μα, δεν αρκεί ο µισθός για να πάει κάποιος σε νησί.
Είναι όλο το πλαίσιο που δεν εξασφαλίζεται για την κάλυψη στοι-
χειωδών αναγκών του λαού, ποιοτική και φθηνή στέγη, µέριµνα
και εκπαίδευση για τα παιδιά του προσωπικού, µεταφορές, πολι-
τισµός. 

Είναι επίσης το µεγάλο ζήτηµα της σύνδεσης των νησιών µε-
ταξύ τους και µε την ηπειρωτική χώρα. Δεν υπάρχει καν διανη-
σιωτική θαλάσσια συγκοινωνία. Τα ακτοπλοϊκά εισιτήρια είναι
πανάκριβα και ανεβαίνουν κάθε χρόνο και κάθε χρόνο αυξάνονται
οι επιδοτήσεις και τα προνόµια των εφοπλιστών, για να µας κά-
νουν τη χάρη να εξυπηρετούν τα νησιά µας. 

Πριν λίγες µέρες τα Κύθηρα έµειναν χωρίς σύνδεση µε την
ηπειρωτική χώρα και φέρνετε τώρα στη δεύτερη τροπολογία διά-
ταξη που δείχνει ποιος κάνει κουµάντο στο Αιγαίο. Θα βάζουν
όποιο πλοίο θέλουν, όποτε θέλουν και η επιδότηση θα τρέχει. Για
κυρώσεις βέβαια ούτε λόγος, αλλά ας τολµήσει κάποιος εργαζό-
µενος να αθετήσει όρο της σύµβασης για λόγους ανωτέρας βίας.
Μαύρο φίδι που τον έφαγε. «Ας µην υπέγραφαν», τους λέτε. Το
ζήσαµε και το ζούµε µε τους υποτρόφους του ΙΚΥ που τους ζη-
τάτε να επιστρέψουν τις υποτροφίες. Θέλετε να στηρίξετε τους
νησιώτες; Επιτάξτε τα πλοία χωρίς καµία επιδότηση, γιατί ούτως
ή άλλως έχουν ήδη πληρωθεί πλουσιοπάροχα οι εφοπλιστές. 

Εξαγγείλατε άρον άρον την περασµένη εβδοµάδα και κάτω
από την πίεση των κατοίκων και της λαϊκής συσπείρωσης, αντι-
σεισµικούς ελέγχους στα σχολικά κτίρια. Όταν τελειώσει το φαι-
νόµενο πρέπει να ξαναελεγχθούν τα κτίρια. Τι µόνιµους µηχανισ-
µούς έχετε προβλέψει; Με τι στελέχωση, µε τι πρόγραµµα; Τί-
ποτα απολύτως. 

Μαζί µε όλα αυτά αποκαλύφθηκε και το αίσχος της αυθαίρετης
και άναρχης δόµησης, ακόµα και πάνω στην Καλντέρα. Ψηφί-
στηκε πριν από µερικές βδοµάδες, νοµίζω πριν τις γιορτές, µία
ρύθµιση για τον έλεγχο όλων των οικοδοµικών αδειών στη Σα-
ντορίνη µέχρι το τέλος του 2025. Ποιοι θα τις κάνουν; Ξέρετε
πόσοι εργάζονται στην Πολεοδοµία στη Σαντορίνη; Τι µέτρα
έχετε πάρει για να ολοκληρωθούν οι έλεγχοι µέχρι τότε; Τίποτα,
για να µη γίνει τίποτα και µετά θα µας ρωτάτε για ποια συγκά-
λυψη µιλάτε! Όπως και µε το έγκληµα στο Σαρακήνικο, δεν ξέ-
ρατε, δεν είδατε, δεν καταλάβατε. Αυτά σας έλεγαν, αυτά λέγατε.

Τέλος µιλάτε για τηλεκπαίδευση. Τι έχετε κάνει για να εξασφα-
λίσετε ότι οι εκπαιδευτικοί εκεί έχουν πρόσβαση στον εξοπλισµό
που χρειάζονται για να κάνουν τηλεκπαίδευση; Πάµε και όπου
βγει και εκεί! 

Τι µέτρα έχετε πάρει σε περίπτωση που το φαινόµενο διαρκέ-
σει εβδοµάδες, µήνες, όπως λένε οι ειδικοί; Τίποτα. Γιατί δεν επι-
τάσσετε ξενοδοχεία πέντε αστέρων; Τόσες αίθουσες στα
πεντάστερα υπάρχουν. Μεγάλα συνέδρια διοργανώνονται εκεί.
Σίγουρα θα µπορούν να στεγάσουν τη σχολική διαδικασία προ-
σωρινά. 

Αυτή τη στιγµή που µιλάµε βρίσκεται στη Σαντορίνη το ερευ-
νητικό σκάφος του ΕΛΚΕΘΕ, το «Αιγαίο». Το σκάφος αυτό -το
έχουµε πει πολλές φορές, το έχουν πει και οι ερευνητές εκεί, το
έχει πει και η διοίκηση- είναι παµπάλαιο, σαράντα ετών, µε σο-
βαρά προβλήµατα και χρειάζεται επειγόντως συντήρηση και για
λόγους λειτουργικούς, αλλά και για λόγους ασφάλειας του προ-
σωπικού. 

Επίσης, οι ναυτεργάτες που εργάζονται εκεί δεν καλύπτονται
από τη συλλογική σύµβαση εργασίας των υπολοίπων ναυτεργα-
τών και αµείβονται µε µισθούς πείνας. Ο ρόλος του πλοίου «Αι-
γαίο» ωστόσο είναι πάρα πολύ σηµαντικός σε µια χώρα σαν τη
δική µας και αποδεικνύεται και από το ότι το στείλατε και πήγε
εκεί πέρα στην παρούσα κρίση. Τι κάνετε λοιπόν για όλα αυτά τα
ζητήµατα, για το πλοίο «Αιγαίο»; Τίποτα. 

Την ίδια στιγµή ωστόσο µε ιδεοληπτικό τρόπο κλείνετε την και-
νοτοµία, δηλαδή την εµπορευµατοποίηση της έρευνας σε όλες
τις πτώσεις και έχετε αφήσει τα ερευνητικά κέντρα χωρίς στα-
θερή και επαρκή χρηµατοδότηση. «Φέρτε λεφτά και κάντε ό,τι
θέλετε» τους λέτε. 

Και κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Για να αντιληφθούν όσοι µας ακούν
τη γύµνια και την αδιαφορία του κρατικού µηχανισµού, διαχρο-
νικά και από επιλογή, αρκεί να πούµε ότι δέκα χρόνια µετά από
ένα ανάλογο, αλλά µικρότερης κλίµακας φαινόµενο στην περιοχή
της Σαντορίνης, µόνο το 30% του Αιγαίου έχει χαρτογραφηθεί.

Και το «Τάλως», το σχέδιο διαχείρισης της κρίσης για τη Σα-
ντορίνη, λαµβάνει ως παραδοχή τη µη ύπαρξη σταθµών µέτρη-
σης αέριας ρύπανσης ως αποτέλεσµα της ηφαιστειακής δραστη-
ριότητας. Για τέτοιο χάλι µιλάµε!

Συµπέρασµα: Ο λαός των Κυκλάδων, όπως και όλης της χώ-
ρας, βρίσκεται αντιµέτωπος µε επικείµενα Τέµπη εξαιτίας της επι-
λεκτικής ανικανότητας ενός εχθρικού κράτους και της πολιτικής
κόστους-οφέλους για λογαριασµό των λίγων. Και στη Σαντορίνη
και παντού το δίληµµα είναι ένα: Ή τα κέρδη τους ή οι ζωές µας!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον
λόγο τώρα στην κ. Άννα Ευθυµίου, Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο
της Νέας Δηµοκρατίας.

ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, κατ’ αρχάς και από αυτό το

Βήµα θα ήθελα να δώσω τα συγχαρητήριά µου για την εκλογή
του Κωνσταντίνου Τασούλα στο αξίωµα του Προέδρου της Δη-
µοκρατίας. Όπως είπε και ο Πρωθυπουργός, είναι µία νίκη του
πολιτεύµατος η εκλογή του Προέδρου της Δηµοκρατίας και ολο-
κληρώθηκε άψογα η σχετική συνταγµατική πρόβλεψη.

Από σήµερα ο Κωνσταντίνος Τασούλας είναι Πρόεδρος της
Δηµοκρατίας, είναι Πρόεδρος της Δηµοκρατίας όλων των Ελλή-
νων. Και εκεί πραγµατικά θα περίµενα από όλα τα κόµµατα να
µπει µία τελεία από σήµερα, ό,τι έγινε έγινε. Από σήµερα θα πε-
ρίµενα, πραγµατικά, να µπει µία τελεία και από εδώ και πέρα να
κριθεί ως Πρόεδρος της Δηµοκρατίας όλων των Ελλήνων για το
έργο του.

Τι ακούσαµε πάλι, όµως και από αυτό το Βήµα σήµερα; Με έκ-
πληξη το ακούσαµε. Ακούσαµε για την περιβόητη συναίνεση από
το ΠΑΣΟΚ. Συγγνώµη, πραγµατικά, δεν αντιλαµβάνοµαι γιατί η
συναίνεση από το ΠΑΣΟΚ έπρεπε να δοθεί, αν ήταν µόνο µία
προσωπικότητα από τον χώρο της Κεντροαριστεράς και δεν µπο-
ρεί να δοθεί αν είναι από τον χώρο της Κεντροδεξιάς. Πραγµα-
τικά, δεν το αντιλαµβάνοµαι αυτό. Αντιλαµβάνοµαι, όµως, ότι από
όλη τη διαδικασία της εκλογής Προέδρου Δηµοκρατίας η συναί-
νεση για το ΠΑΣΟΚ και των άλλων κοµµάτων της Αντιπολίτευσης
θα ήταν στο να µας υποδείξουν αυτά το συγκεκριµένο πρόσωπο
και εµείς να συναινούσαµε. Έτσι µόνο ορίζεται η συναίνεση κυ-
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ρίως από τον χώρο του ΠΑΣΟΚ.
Και χθες τι ακούσαµε από τον Πρόεδρο του ΣΥΡΙΖΑ και επα-

ναλήφθηκε και εδώ µέσα σε αυτή την Αίθουσα σήµερα το πρωί;
Τι ακούσαµε κατά τη δήλωσή του για την εκλογή του Προέδρου
Δηµοκρατίας; Ότι η Κυβέρνηση είναι µία µη νοµιµοποιηµένη Κυ-
βέρνηση. Αλήθεια; Δεν έχει εκλεγεί µε εκλογές; Είναι µη νοµιµο-
ποιηµένη; Η διαδικασία εκλογής του Προέδρου της Δηµοκρατίας
δεν έγινε όπως το Σύνταγµα και ο νόµος και ο Κανονισµός της
Βουλής προβλέπουν και µας λένε ότι είναι µία µη νοµιµοποιηµένη
Κυβέρνηση; Πραγµατικά, αυτό είναι ένα πολιτικό ατόπηµα που
περίµενα, όµως, από σήµερα να το είχαµε ξεπεράσει. Δυστυχώς,
δεν το ξεπεράσαµε και µένουµε εδώ.

Τώρα, σε ό,τι αφορά τον κ. Γιαννούλη και την τοποθέτησή του
ότι το τραγικό δυστύχηµα των Τεµπών δεν συζητείται στο Ευρω-
κοινοβούλιο, επικοινώνησα µε την επικεφαλής της Ευρωοµάδας
της Νέας Δηµοκρατίας, την κ. Βόζεµπεργκ, η οποία µου είπε ότι
δεν πέρασε αυτό το αίτηµα. Από τη Διάσκεψη των Προέδρων δεν
πέρασε το αίτηµα αυτό µε το αιτιολογικό ότι τα θέµατα που διε-
ρευνά η δικαιοσύνη σε κράτος-µέλος δεν µπορούν να γίνουν αντι-
κείµενο debate-συζήτησης στο Ευρωκοινοβούλιο. Επίσης, ουδέ-
ποτε έχει γίνει θέµα συζήτησης δυστύχηµα στον χώρο των µετα-
φορών -αεροπορικό, σιδηροδροµικό- στο Ευρωκοινοβούλιο.

Ως προς το συζητούµενο νοµοσχέδιο, επειδή πέραν από το κα-
θαυτό νοµοσχέδιο τέθηκαν ζητήµατα και µείωσης των κονδυλίων
που κατανέµονται στην κοινωνική πολιτική, εγώ από τον προϋπο-
λογισµό του 2025 θα σας αναφέρω έξι επιπλέον κονδύλια που
ενισχύουν την κοινωνική πολιτική: Πρώτον, επιπλέον επίδοµα
αναπηρίας κατά 60 εκατοµµύρια ευρώ. Δεύτερον, επιπλέον επί-
δοµα ανασφάλιστων υπερηλίκων κατά 33 εκατοµµύρια ευρώ. Τρί-
τον, επιπλέον είκοσι χιλιάδες θέσεις σε υφιστάµενους ή νέους
βρεφονηπιακούς σταθµούς. Τέταρτον, επιπλέον 12 εκατοµµύρια
ευρώ για την κάλυψη όλων των ατόµων µε αναπηρία σε ΚΔΑΠ -
ΑµεΑ. Πέµπτον, επιπλέον 12 εκατοµµύρια για τα vouchers στους
βρεφονηπιακούς σταθµούς και έκτον, επιπλέον 7 εκατοµµύρια
ευρώ για τα σχολικά γεύµατα.

Τώρα, ως προς το νοµοσχέδιο, είναι ένα νοµοσχέδιο που πρα-
γµατικά έχει πάρα πολύ ευαίσθητα ζητήµατα, βαθύ κοινωνικό νο-
µοσχέδιο µε αντίκτυπο κοινωνικό, πολιτικό, αναπτυξιακό. Και το
πρώτο θέµα που θέτει είναι η ενίσχυση και ο στόχος της ισότητας
µεταξύ ανδρών και γυναικών. Ειλικρινά, αυτά που καταθέτω είναι
βιωµατικά. Είµαι µητέρα δύο µικρών παιδιών, µάχιµη έως σήµερα
δικηγόρος και πολιτικός. Η µάχη που δίνουµε εµείς οι γυναίκες
για την ισότητα είναι µία διαρκής µάχη, είναι µία δύσκολη µάχη
και δίνουµε πολλές φορές µία µάχη για το αυτονόητο. Και κά-
ποιες φορές αυτή η µάχη µας δεν αναγνωρίζεται µε τον τρόπο
που θα έπρεπε να αναγνωρίζεται η µάχη για το αυτονόητο.

Άρα, στον αγώνα αυτό σήµερα πιστεύω ότι όλες οι γυναίκες
του Κοινοβουλίου παίζουµε έναν πρωταγωνιστικό ρόλο και πέρα
από τις ιδεολογικές αντιλήψεις καθενός -το καταλαβαίνω- θα
µπορούσαµε να καταλήξουµε σε µία πολιτική συναίνεση µέσα
στα ιδεολογικά όρια που έχει καθένας, αλλά να λειτουργήσουµε
από αυτό το Κοινοβούλιο για αυτά τα θέµατα που είναι κοινά,
γιατί τα έχουµε βιώσει όλες εδώ µέσα, θα µπορούσαµε να είµα-
στε µία γροθιά. Είναι, λοιπόν, αναγκαία η πολιτική συναίνεση. Και
ξέρετε γιατί; Γιατί, δυστυχώς, όπως καταδεικνύεται και από µία
πρόσφατη έρευνα της ActionAid, το 44% των Ελλήνων εκφράζει
έστω και µία προκατάληψη βάσει φύλου. Την καταθέτω για τα
Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα Ευθυµίου καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τι έχει κάνει η Κυβέρνηση απέναντι σε αυτό; Η Κυβέρνηση έχει
αναλάβει µία πολλαπλή και πολυµέτωπη δράση είτε στο µέτωπο
της ενίσχυσης της ισότητας, είτε στην αντιµετώπιση της έµφυλης
βίας, είτε στη συµφιλίωση της επαγγελµατικής και οικογενειακής
ζωής. Να δούµε αν αυτές οι δράσεις της Κυβέρνησης έχουν
φέρει αποτελέσµατα.

Εµείς λέµε ότι προκύπτει ότι έχουν φέρει αποτελέσµατα, διότι
η Αντιπολίτευση ήρθε και είπε εδώ ότι η Ελλάδα κατέχει από τις
χαµηλότερες θέσεις στον δείκτη ισότητας του Ευρωπαϊκού Ινστι-

τούτου Ισότητας. Πραγµατικά, δεν είπε, όµως, η Αντιπολίτευση
ότι έχουµε τη µεγαλύτερη ετήσια αύξηση στον δείκτη ισότητας
από όλες τις άλλες χώρες της Ευρώπης και για το έτος 2024 και
για το έτος 2025. Το καταθέτω και αυτό για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα Ευθυµίου καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στα επιµέρους θέµατα του νοµοσχεδίου, ως προς την αύξηση
της εκπροσώπησης των γυναικών στα διοικητικά συµβούλια, προ-
φανώς η αύξηση αυτή είναι κάτι που επηρεάζει εµάς τις γυναίκες
θετικά, αλλά έχει και άλλα πολλαπλά οφέλη. Εισάγει τις γυναι-
κείες ικανότητες στις εταιρείες. Ναι, είναι κάτι που το χρειαζόµα-
στε. Εισάγει τη µεγαλύτερη συµµετοχή των γυναικών σε όλα τα
επίπεδα διοίκησης και φυσικά, δηµιουργεί τις προϋποθέσεις για
µεγαλύτερη συµµετοχή των γυναικών στο εργατικό δυναµικό.
Άρα, αυτά τα δύο πού βοηθούν; Πρώτον, στη µείωση του κενού
σε ό,τι αφορά την απασχόληση, στο κενό µεταξύ ανδρών και γυ-
ναικών σε ό,τι αφορά την απασχόληση και τη µείωση του κενού
της αµοιβής µεταξύ ανδρών και γυναικών. Και εκεί εστιάστηκε
και η κριτική της Αντιπολίτευσης.

Να δούµε, όµως, αυτό ισχύει και σε ποιον βαθµό; Με βάση την
τρίτη τριµηνιαία έκθεση του Γραφείου του Προϋπολογισµού της
Βουλής σηµειώθηκε βελτίωση το τελευταίο έτος στη διαφορά πο-
σοστού ανεργίας µεταξύ ανδρών και γυναικών και µειώθηκε από
6,2 ποσοστιαίες µονάδες το τρίτο τρίµηνο του 2023 σε 4,4 ποσο-
στιαίες µονάδες στο τρίτο τρίµηνο του 2024. Άρα, υπήρξε µία
βελτίωση. Όσον αφορά αυτή τη βελτίωση που υπήρξε, εµείς εί-
παµε ότι έχουµε δρόµο να διανύσουµε, αλλά δεν µπορεί να πα-
ρουσιάζεται το αντίθετο.

Όπως, επίσης, προκύπτει από τα στοιχεία ότι την τελευταία πε-
νταετία εργάζονται στη χώρα διακόσιες εξήντα χιλιάδες περισ-
σότερες γυναίκες. Καταθέτω στα Πρακτικά την έκθεση του
Προϋπολογισµού της Βουλής.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα Ευθυµίου καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και ως προς το κενό σε σχέση µε τις αµοιβές, ειπώθηκε ότι οι
γυναίκες αµείβονται κατά µέσο όρο 10% λιγότερο από τους άν-
δρες. Πράγµατι, έτσι είναι, αλλά δεν ειπώθηκε ότι είναι χαµηλό-
τερο το ποσοστό αυτό από τον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης που είναι 13%. Αυτά προκύπτουν από το Ευρωπαϊκό Ιν-
στιτούτο για την Ισότητα των Φύλων, από την έρευνα. Το κατα-
θέτω και αυτό για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα Ευθυµίου καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και σύµφωνα µε τα στοιχεία του Υπουργείου Εργασίας, η αύ-
ξηση στους µισθούς που παρατηρείται στους άνδρες την τελευ-
ταία πενταετία είναι 13%, στις γυναίκες αυξάνεται ο µισθός κατά
14%. Είναι ένα ενθαρρυντικό στοιχείο και αυτό. Πράγµατι, προ-
σπαθούµε να µειώσουµε το κενό στις αµοιβές, το µισθολογικό
χάσµα, καταβάλλουµε µία προσπάθεια. Αυτή φέρνει κάποια απο-
τελέσµατα. Είµαστε εδώ για να προσπαθήσουµε ακόµη περισσό-
τερο µε πρακτικές που φέρνουν αποτελέσµατα.

Επίσης, ειπώθηκε από την Αντιπολίτευση ότι η αύξηση της πο-
σόστωσης αφορά τριάντα επτά επιχειρήσεις. Εάν το δούµε έτσι,
εντάξει, µπορεί να είναι το νούµερο αυτό, δεν το γνωρίζω ακρι-
βώς, αλλά δεν θέλουµε να πετύχουµε αυτό. Πρώτον, εξήγησαν
και η Υπουργός και η Υφυπουργός ενδελεχώς τους λόγους, δεν
θα εµφιλοχωρήσω περισσότερο σε αυτό, απλά θα ήθελα να ανα-
φέρω ότι και από τους φορείς ακούσαµε ότι µπορεί αυτό να
φέρει ανατροπές και στις εταιρείες στον τρόπο διοίκησης και ορ-
γάνωσής τους, µε αποτέλεσµα να έχει αντίκτυπο και στην εργα-
σία. Όµως, εµείς αυτό που θέλουµε να εµπεδώσουµε είναι
ακριβώς την κουλτούρα, τη νοοτροπία να συµµετέχουν οι γυναί-
κες στις θέσεις ευθύνης. Άρα, µε αυτό το νοµοσχέδιο κάνουµε
ένα βήµα περισσότερο στο να το καταφέρουµε αυτό. Και φυσικά,
η µη συµµόρφωση σχετίζεται και µε χρηµατικές κυρώσεις. Και
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εγώ θεωρώ πάρα πολύ σηµαντικό το γεγονός ότι αυτά τα χρή-
µατα θα τα αξιοποιεί πλέον η Γενική Γραµµατεία Ισότητας και Αν-
θρωπίνων Δικαιωµάτων για δράσεις που θα ενισχύουν την
ισότητα.

Καταλήγοντας, η εισηγήτριά µας, η κ. Ιατρίδη, έχει µε µεγάλη
λεπτοµέρεια αναφερθεί στο πιλοτικό πρόγραµµα «Επιχορήγηση
παρεµβάσεων προσβασιµότητας», στο πιλοτικό πρόγραµµα υπο-
στηριζόµενης απασχόλησης ατόµων µε διαταραχές αυτιστικού
φάσµατος, στην πολύ σηµαντική συµβολή του «Προσωπικού
Βοηθού», αλλά και στο καινούργιο πρόγραµµα «Αθηνά», στο
οποίο θα ήθελα να αναφερθώ για µισό λεπτό και µε αυτό θα κα-
ταλήξω, κύριε Πρόεδρε. Είναι ένα πολύ σηµαντικό πρόγραµµα
πιστεύω, διότι για πρώτη φορά εισάγεται ένα ενιαίο παιδαγωγικό
πλαίσιο για τη φροντίδα και εκπαίδευση των παιδιών στην πρώιµη
παιδική ηλικία. Η νοµοθετική αυτή πρωτοβουλία αναγνωρίζει τη
σηµασία της πρώιµης παιδικής ηλικίας και επιδιώκει να εξασφα-
λίσει ποιοτικές υπηρεσίες για όλα τα παιδιά. Και αυτό το ξεχώ-
ρισα, γιατί ως µητέρα πρώτον, θέλω το παιδί µου να πάει σε έναν
βρεφονηπιακό σταθµό, αλλά δεύτερον, θέλω οι υπηρεσίες που
παρέχονται εκεί να είναι πραγµατικά ποιοτικές και έτσι αυτό δίνει
µία προοπτική και µία ελπίδα για το µέλλον.

Με αυτές τις σκέψεις υπερψηφίζουµε το νοµοσχέδιο.
Σας ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κ. Ευθυµίου.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση εξή-
ντα έξι µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί
από το 1ο Γυµνάσιο Τυρνάβου.

Σας καλωσορίζουµε, συµπατριώτες Τυρναβίτες!
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα η Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οικο-
γένειας, η κ. Ζαχαράκη.

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-
κογένειας): Θα κάνω µια ανατροπή στα συνήθη ροή για να ανα-
φερθώ στις τροπολογίες, γιατί δεν είχαµε την ευκαιρία πριν και
να πούµε και τι γίνεται δεκτό. Πρώτα από όλα, να αναφερθώ σε
µια τροπολογία η οποία είναι αρκετά σηµαντική. Έχει γίνει ήδη
αναφορά και αναλυτικά από κάποιες οµιλήτριες και οµιλητές για
το ζήτηµα του Έβρου. Είναι µια αρχή, το κοµµάτι δηλαδή των ει-
δικών µέτρων και των κινήτρων για τη µετεγκατάσταση µε αυτό
το χρηµατικό ποσό που ορίστηκε στις 10.000 ευρώ, όταν πηγαί-
νεις σε έναν οικισµό που είναι κάτω από πεντακόσιους κατοίκους
και όταν µεταφέρεσαι µε την οικογένεια -αν επιθυµείς µε την οι-
κογένεια, ανάλογα µε την επαγγελµατική ή οικογενειακή κατά-
σταση- σε έναν οικισµό µε πάνω από πεντακόσιους κατοίκους µε
6.000 ευρώ που αυξάνεται κατά 1.000 ευρώ ανά παιδί. Είναι µια
σηµαντική εξέλιξη. Δεν είναι, όµως, το τέλος, είναι η αρχή. Αυτό
σηµαίνει ότι ειδικά στοιχεία θα εξειδικευθούν στην υπουργική
απόφαση. Γιατί ξέρετε ότι αυτό µπορεί να προκαλέσει και προ-
βληµατισµό για το ποιος το παίρνει. Μπορεί να είναι και ο υπάλ-
ληλος ο οποίος αυτή τη στιγµή αποσπάται ή µετατίθεται στην
περιοχή του Έβρου µε τα ειδικά κριτήρια εντοπιότητος. Και είναι
σηµαντική και αυτή η εξέλιξη, το ήθελαν πάρα πολύ και οι δήµοι
οι οποίοι πλήττονται από τη δηµογραφική κατάρρευση και νοµίζω
ότι παντού στην Ελλάδα έχει ξυπνήσει και στον α’ βαθµό αυτοδι-
οίκησης µια -θα έλεγα έτσι- αισιοδοξία, ότι µπορούν να υπάρχουν
κίνητρα εντοπιότητος. Και αυτό έρχεται να συµπληρώσει µία ει-
κόνα στήριξης. Αυτή η εικόνα, λοιπόν, είναι µόνο η αρχή, δεν είναι
το τέλος.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Εδώ να πω ότι ειδικά για την περίπτωση της Περιφερειακής
Ενότητας του Έβρου και των τριών δήµων οι οποίοι µάλιστα υφί-
στανται δηµογραφική κατάρρευση, όταν µιλάµε δηλαδή για το
Σουφλί, όταν µιλάµε για το Διδυµότειχο, ή την Ορεστιάδα, δεν
είναι µόνο το κοµµάτι του κινήτρου της µετεγκατάστασης που
υπάρχει. Πρέπει να σας πω ότι το Υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής
και Οικογένειας προχωράει σε προγράµµατα γυναικείας επιχει-
ρηµατικότητας, σχήµατα δηλαδή στήριξης µέχρι 20.000 ευρώ γυ-

ναικών που θα κάνουν το πρώτο εγχείρηµα µιας µικροµεσαίας
επιχείρησης.

Συγχρόνως, προχωράει σε ανακαίνιση βρεφονηπιακών σταθ-
µών ΚΗΦΗ και ΚΑΠΗ, έτσι ώστε να µπορούµε να µιλάµε για κα-
λύτερες συνθήκες καθηµερινότητας ως προς τη φροντίδα των
παιδιών. Το κοµµάτι των σχολείων δεν το πιάνω, γιατί το καλύπτει
το Υπουργείο Παιδείας.

Άρα, βλέπουµε ότι δεν είναι µόνο τα κίνητρα µετεγκατάστασης,
είναι και µια πλειάδα άλλων µέτρων που αγγίζουν από το νεότερο
παιδάκι, από το µικρό παιδάκι το οποίο πηγαίνει στον βρεφονη-
πιακό σταθµό µέχρι και τον µεγαλύτερο συµπολίτη µας. Αυτό να
αναµένουµε, λοιπόν, να µπορέσει να επεκταθεί και σε άλλα µέρη
στην Ελλάδα που υφίστανται αυτή τη στιγµή τη δηµογραφική κα-
τάρρευση.

Συγχρόνως να θυµίσω και στο Σώµα, γιατί πολλοί αναρωτιού-
νται -και καλά κάνουν και αναρωτιούνται- αν µπορεί να είναι µόνο
ένα κίνητρο ή ένα επίδοµα. Συνάµα και δίπλα σε αυτά που είπα
υπολογίστε και αυτό το ειδικό επιτόκιο το οποίο υπάρχει για το
«Σπίτι µου II» ειδικά για την Περιφερειακή Ενότητα του Έβρου
και για τους δήµους αυτούς, έτσι ώστε να έχει αυξηµένο επιτόκιο,
όταν µια οικογένεια αγοράζει ένα σπίτι σε αυτούς τους δήµους.
Νοµίζω ότι είναι η αρχή µιας κουβέντας την οποία πρέπει να κά-
νουµε όλες και όλοι µαζί, χωρίς στεγανά, αλλά νοµίζω µια ανοιχτή
κουβέντα όπου µόνο καλό µπορούν να κάνουν όλες οι απόψεις
οι οποίες κατατίθενται. Και βέβαια, δεν είναι οι µοναδικές, καθώς
όλες αυτές εντάσσονται σε τοπικά σχέδια ανάπτυξης, τα οποία
ανακοινώνουµε και παρουσιάζουµε σε όλη την Ελλάδα.

Με αυτή τη σκέψη να σας πω ότι γίνονται δεκτές από την Κυ-
βέρνηση οι δύο προτεινόµενες υπουργικές τροπολογίες, η 318 -
αναφερθήκαµε πριν- για τον προσδιορισµό του ακαθάριστου
εισοδήµατος για την εφαρµογή των εισφορών, τις απαλλαγές ει-
σοδήµατος για τη µισθωτή εργασία, την εξουσιοδοτική για την
επιλογή διοίκησης Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων και η
319, που είναι το Πρόγραµµα Δηµογραφικής Ανάπτυξης, αυτό
που ανέφερα τώρα για τον Έβρο, τα έκτακτα και επείγοντα µέτρα
για τον Δήµο Θήρας και οι ρυθµίσεις.

Γιατί δεν γίνεται δεκτή αυτή τη στιγµή η τροπολογία την οποία
κατέθεσε το ΠΑΣΟΚ; Αντιλαµβανόµαστε ότι το πλαίσιο της µε-
ταρρύθµισης για τα επιδόµατα, το οποίο αυτή τη στιγµή αγγίζει
τα τρία βασικά επιδόµατα, το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα, το
επίδοµα στέγασης και του παιδιού βάζει -αυτό δεν έχει νοµοθε-
τηθεί ακόµα, ούτως η άλλως έχουµε καταρτίσει ένα σχέδιο, µία
νέα αρχιτεκτονική σε αυτό- τη λογική της ενιαίας αναπροσαρµο-
γής µέσα σε αυτά τα µεγάλα επιδόµατα.

Αυτά, για να ξέρετε, κύριε Μάντζο, φτάνουν περίπου τα 1,9 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ από τα 3,5 δισεκατοµµύρια που έχει ο
ΟΠΕΚΑ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Για την αναπηρία να πείτε!
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-

κογένειας): Δεν είναι τα αναπηρίας, τώρα θα πω για τα αναπη-
ρικά. Τα αναπηρικά, πράγµατι, είχαν αυξηθεί, όταν αυξήθηκαν.
Νοµίζω, µάλιστα, ότι θα αδικούσε ίσως λίγο και τη συνολική προ-
σπάθεια για τη συµπόρευση για τα άτοµα µε αναπηρία και τη
βοήθειά τους αν λέγαµε ότι απλά είναι ένα πυροτέχνηµα το οποίο
έχει και έναν εκλογικό κύκλο. Γιατί το λέω αυτό; Γιατί την ίδια στι-
γµή που αυξήθηκαν τα αναπηρικά επιδόµατα -και είναι κάτι το
οποίο και το αναπηρικό, ούτως ή άλλως, κίνηµα το παραδέχεται
και το σηµειώνει- την ίδια στιγµή τρέχουν προγράµµατα τα οποία
υπερβαίνουν τα 140 εκατοµµύρια, ναι για τις ανακαινίσεις, ναι για
τον «Προσωπικό Βοηθό», ναι για το κοµµάτι το οποίο έχει να κάνει
µε την αύξηση της απασχόλησης, για να µπορέσουν κάποιοι συ-
µπολίτες µας µε αναπηρία εξ αυτών να φανταστούν και το µέλλον
τους χωρίς απαραίτητα το επίδοµα. Να βοηθάει το επίδοµα εκεί
όπου χρειάζεται, να µπορούν, όµως, να αποκτούν και αυτή την
απαραίτητη αυτόνοµη πορεία την οποία πρέπει να ευχηθούµε και
σε όλους τους συµπολίτες µας µε αναπηρία, σε όσους εξ αυτών
επιθυµούν, να έχουν την ευκαιρία αυτή για τη δουλειά. 

Άρα, θα έλεγα ότι αυτή τη στιγµή δηµοσιονοµικά -ξέρω ότι
µπορεί να ακούγεται κοινότοπο και να έχει ξανακουστεί, αλλά
στους συµπολίτες µας που µας ακούν πρέπει να µιλάµε πάντα µε
τη γλώσσα της αλήθειας- δεν υπάρχει η δυνατότητα. Θα θέλαµε
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να ρωτήσουµε και τους συντάκτες της πρότασης αν έχει πραγµα-
τοποιηθεί µια δηµοσιονοµική άσκηση και τι θα σήµαινε µια αυτό-
νοµη αναπροσαρµογή ως προς το κοµµάτι της προτεινόµενης
αλλαγής, πόσο κοστολογείται και πού άραγε θα µπορέσουµε να
βρούµε το περιθώριο, έτσι ώστε να µπορέσουµε να κάνουµε αυτή
την αλλαγή. Επίσης, θα ήθελα να αντιπροτείνω πως καλό είναι
όλοι να προτείνουµε ή να νοµοθετούµε, τουλάχιστον αυτό προ-
σπαθούµε να κάνουµε, µε έναν τρόπο υπεύθυνο και µεθοδικό
στηρίζοντας τις ευάλωτες οµάδες και εξαντλώντας το πλαίσιο,
θα έλεγα, µε ουσιαστικές παρεµβάσεις.

Συνάµα, όµως, πιστεύω ότι όλοι θα θέλαµε, ειδικά οι γενιές µας
που έχουν ταλανιστεί πολλές φορές από υπερβολικές ασκήσεις
οι οποίες στο τέλος δεν είχαν κάποιον θετικό ορίζοντα, να έχουµε
δηµοσιονοµική υπηρεσία, ισορροπία και αποτελεσµατικότητα του
κοινωνικού κράτους. 

Πηγαίνω στο κείµενο, αλλά έχοντας συνάµα πάρα πολλές
προσλαµβάνουσες από αυτά τα οποία άκουσα αυτές τις µέρες
στις επιτροπές µας, αλλά και από την κουβέντα που είχε γίνει εδώ
στη Βουλή. Λέω και επισηµαίνω µε απόλυτη ειλικρίνεια ότι χαίρο-
µαι µε αυτές τις συζητήσεις κυρίως γι’ αυτά που αφορούν εµάς,
γιατί επιστρέφοντας στο Υπουργείο παίρνουµε, νοµίζω, ουσια-
στικά συµπεράσµατα για το πώς πρέπει κι εµείς να διάγουµε, αν
θέλετε, τον υπηρεσιακό µας βίο. 

Αυτό, όµως, που σίγουρα δεν µπορώ να δεχτώ είναι µια απα-
ξίωση ή ένας µηδενισµός ενός έργου που έχει γίνει τον τελευταίο
καιρό µε πολύ δύσκολες συνθήκες. Έχουµε πει ξανά εδώ στη
Βουλή ότι το να µπορείς να συστήσεις ένα νέο Υπουργείο και
στην πορεία να παράγεις έργο είναι κάτι αρκετά δύσκολο. 

Αυτό, όµως, που πρέπει να πιστώσω στην οµάδα που υπάρχει
εδώ, στην Υφυπουργό, τους Γενικούς Γραµµατείς, σε όλο το δι-
οικητικό προσωπικό, στους επιστήµονες που είχαν υπηρετήσει
χρόνια την πρόνοια και ήταν άνθρωποι από τη Διεύθυνση Νεο-
λαίας και άνθρωποι του Υπουργείου Δικαιοσύνης, είναι ότι έβα-
λαν γερή πλάτη, για να µπορούµε από την πρώτη στιγµή που
πήγαµε στο Υπουργείο να ερχόµαστε εδώ και να σας παρουσιά-
ζουµε διατάξεις τις οποίες θεωρούµε ως θετικές για την καθηµε-
ρινότητα των ευάλωτων συµπολιτών µας και συνάµα να
µπορούµε να ελπίζουµε χωρίς βαρύγδουπες δηλώσεις ότι βελ-
τιώνουµε το κοινωνικό κράτος, πράγµα το οποίο θεωρούµε ότι
είναι απαραίτητο, έτσι ώστε να µιλάµε για κοινωνική συνοχή. Για
να µπορέσουµε να πετύχουµε την ανάπτυξη, δεν θα πρέπει κά-
ποιος συµπολίτης µας να νοµίζει ότι αυτή η κουβέντα που κά-
νουµε δεν τον αφορά. Πρέπει να τον αφορά, γιατί πραγµατικά
αξίζει να ελπίζει.

Συζητήθηκαν, λοιπόν, πάρα πολλά πράγµατα και πραγµατικά
ευχαριστώ τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης και τους φορείς.
Μένω σε αυτό το κοµµάτι που άκουσα και θέλω να απαντήσω στα
περί φτωχής ή ελλιπούς νοµοθέτησης ή µη αποτελεσµατικού έρ-
γου που ίσως θα θέλατε κι εσείς περισσότερο από εµάς. Ελάτε,
λοιπόν, να αξιολογήσουµε µερικά πράγµατα και να δούµε στο
τέλος αν είναι προς τη θετική κατεύθυνση ή όχι.

Ξεκινήσαµε, λοιπόν, και ενισχύσαµε τη διοικητική δοµή. Έχου-
µε έναν προϋπολογισµό για το 2025, κάτι που µας είπε ούτως ή
άλλως και η κ. Ευθυµίου, ο οποίος είναι και αυξηµένος κατά 70
εκατοµµύρια. Φτάνουµε, δηλαδή, τα 3,79 δισεκατοµµύρια, µε-
γάλο κοµµάτι εκ των οποίων είναι πράγµατι επιδόµατα, αλλά έχει
και πολλές ενεργητικές πολιτικές που δίνουν περισσότερες ευ-
καιρίες. Ας θυµηθούµε το δηµογραφικό. 

Αυτή, λοιπόν, η προσπάθεια που έγινε έφερε και ένα απτό απο-
τέλεσµα. Σύντοµα, εντός δεκαπέντε ηµερών, θα έχουµε στη δη-
µόσια διαβούλευση και το σχέδιο δράσης. Είχαµε ζητήσει και από
όλα τα κόµµατα να συνδράµουν. Κάποιοι ανταπεξήλθαν και κά-
ποιοι όχι. Το ΚΚΕ ήταν το κόµµα που έστειλε προτάσεις για το
εθνικό σχέδιο δράσης δηµογραφικού και όλο αυτό διυπουργικά
και µε πάρα πολλούς φορείς παρήγαγε ένα κείµενο, 20 δισεκα-
τοµµύρια και εκατό δράσεις σε ορίζοντα δέκα ετών. 

Μάλιστα, µπροστά µας έχουµε δύο σηµαντικές δεσµεύσεις.
Πρώτον, να εξειδικεύσουµε το εθνικό σχέδιο δράσης στις δεκα-
τρείς περιφέρειες, έτσι ώστε να µη µιλάµε µόνο για οριζόντιες
πράξεις. Παράδειγµα αποτελεί το επίδοµα γέννας που νοµοθε-
τήθηκε από αυτή την Κυβέρνηση και αυξήθηκε από αυτό το

Υπουργείο, αλλά και οι άλλες πολύ σηµαντικές εκφάνσεις που
δόθηκαν και στην άδεια µητρότητας και η αύξηση την οποία ανέ-
φερα πριν και από το Υπουργείο Εργασίας. Θα έχουµε, λοιπόν,
εξειδικευµένα δεκατρία σχέδια δράσης ανά περιφέρεια και θα
έχουµε και ένα πολύ σηµαντικό παρατηρητήριο, έτσι ώστε οι πο-
λιτικές να µην έχουν µια λογική πυροτεχνήµατος, αλλά να παρα-
κολουθεί κάποιος τη συνέπεια και την πολιτική συνέχεια, αλλά
και τη δηµογραφική ρήτρα.

Και επειδή υπονοήθηκε ή ειπώθηκε και στις επιτροπές ότι δεν
µπορούµε να συζητάµε για κοινωνική συνοχή αν δεν συζητή-
σουµε πέραν από το δηµογραφικό και για το στεγαστικό, θα
ήθελα να θυµίσω ότι αυτή τη στιγµή και µε τη συνδροµή του
Υπουργείου τρέχουν προγράµµατα 6,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ
για το στεγαστικό. Τα εµβληµατικά µας είναι το «Σπίτι µου Ι» και
το «Σπίτι µου ΙΙ». Ανέφερα τη µεγάλη διαφορά και την επισήµανση
που αφορά τους ανθρώπους, τις οικογένειες του Έβρου µε το
ειδικό βελτιωµένο επιτόκιο, ενώ στο τέλος της µέρας τριάντα χι-
λιάδες ζευγάρια και πολύ περισσότεροι συµπολίτες µας θα έχουν
αποκτήσει για πρώτη φορά µετά από χρόνια απραξίας και ερή-
µου, θα έλεγα, στη στεγαστική πολιτική το δικό τους σπίτι. Νο-
µίζω είναι µια θετική είδηση που µένει να προστεθεί σε όλα τα
υπόλοιπα µέτρα. 

Και επειδή είµαστε στη Βουλή, θα ήθελα να ενηµερώσουµε το
Σώµα ότι στις 21 Φεβρουαρίου ανοίγουµε ξανά και την πλατ-
φόρµα του «Ανακαινίζω-Νοικιάζω», η οποία θα είναι πολύ βελτιω-
µένη και µε αυξηµένη επιδότηση και ελπίζουµε και µε καλύτερη
επίδοση, γιατί στην αρχή το πρόγραµµα δεν πήγε πολύ καλά. Γι’
αυτό και το βελτιώσαµε, για να µπορέσουν να έρθουν περισσό-
τεροι αιτούντες και περισσότερες αιτούσες. 

Έρχοµαι τώρα στο κοµµάτι του παιδιού και στις µεγάλες θε-
µατικές, τις οποίες έχω τη χαρά και την τιµή να δουλεύω µε τους
εξειδικευµένους Γενικούς Γραµµατείς και τις Γενικές Γραµµα-
τείες.

Όσον αφορά, λοιπόν, την αποϊδρυµατοποίηση, ξέρω ότι αγγί-
ζει πάρα πολλούς εξ ηµών µέσα στην Αίθουσα και το έχετε θέσει
και σε ερωτήσεις και σε επίκαιρες ερωτήσεις. Συνεχίζουµε µε µε-
γάλη επιµονή να βοηθάµε, έτσι ώστε τα παιδιά να φεύγουν από
τα ιδρύµατα, όπως µε την υιοθεσία και την αναδοχή, κάτι που δεν
είχε ξεκινήσει από εµάς, αλλά επί ΣΥΡΙΖΑ και βελτιώθηκε µε τη
Δόµνα Μιχαηλίδου. Βοηθήσαµε έτσι ώστε να µπορέσουµε να εν-
σωµατώσουµε όσο γίνεται περισσότερο την ψηφιοποίηση και να
τη βελτιώσουµε ως προς το «ANYNET», το πληροφοριακό σύ-
στηµα που υπήρχε. Αυτή τη στιγµή έχουµε απτά αποτελέσµατα
µε σηµαντική αύξηση στο κοµµάτι των υιοθεσιών και των αναδό-
χων.

Μέσα στον ενάµιση χρόνο αυτού του νεοσύστατου Υπουρ-
γείου αυξήσαµε το επίδοµα για τους αναδόχους και για τα παιδιά
τυπικής ανάπτυξης, το διπλασιάσουµε για τα παιδάκια µε αναπη-
ρία. Αυξήσαµε στα 1.850 ευρώ την αποζηµίωση για τον επαγγελ-
µατία ανάδοχο, για να µπορεί να πάρει στο σπίτι ένα παιδί που
έχει αυξηµένο ποσοστό αναπηρίας, άνω του 67%, έτσι ώστε να
µπορέσει να ζήσει σε µια οικογενειακή θαλπωρή µακριά από τη
διαµονή ασυλικού τύπου.

Και βέβαια, θυµίζω και µια πολύ σηµαντική εξέλιξη που αρχίζει
σιγά σιγά να παίρνει σάρκα και οστά αυτή τη χρονιά και αφορά
τις αιτήσεις των φορέων, των κέντρων πρόνοιας και των ιδιωτικών
φορέων, των µεγάλων και πολύ σηµαντικών προσπαθειών που
έχουν γίνει για να φύγουν τα παιδιά από τα ιδρύµατα και οι µε-
γαλύτερη σε ηλικία να πάνε σε διαµερίσµατα ηµιαυτόνοµης δια-
βίωσης. Όλη αυτή η προσπάθεια χρηµατοδοτείται από το Ταµείο
Ανάκαµψης.

Επίσης, θυµίζω την απόλυτη συνέχεια αυτού που αναφέρατε
όλοι µε εύλογους προβληµατισµούς και αφορά το καινούργιο
ενοποιηµένο σύστηµα για την προσχολική ηλικία, για τους βρε-
φονηπιακούς σταθµούς, που οδηγεί και στην πρώιµη παρέµβαση.
Όλοι όσοι έχουµε αντιµετωπίσει, πιθανότατα και µέσα στην οικο-
γένεια, ζήτηµα παιδιού το οποίο µπορεί να είναι στο φάσµα του
αυτισµού ή να έχει κάποιου είδους διαταραχή, ξέρουµε ότι είναι
πολύ σηµαντικό το να µπορέσεις να εντοπίσεις εγκαίρως το πρό-
βληµα από τους πρώτους µήνες της ηλικίας του, µέχρι τα τρία
έτη, ώστε να µπορέσεις διεπιστηµονικά να ενισχύσεις την οικο-
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γένεια µε ένα voucher αρχικά και µε µόνιµη εθνική πολιτική µετά.
Νοµίζω ότι αυτό είναι ένα απτό δείγµα του πώς µπορούµε να ενι-
σχύσουµε την οικογένεια κυρίως εκεί που µπορεί να υπάρχει ένα
ζήτηµα τόσο οικονοµικής δυστοκίας όσο και λοιπών δυσκολιών. 

Άκουσα κι άλλα πράγµατα για τα κέντρα πρόνοιας και οφείλω
να απαντήσω, γιατί λογοδοτώ απέναντί σας, ενώ οφείλω πολλές
φορές να διορθώσω και την αδικία που µπορεί να ακούγεται.
Ακούσαµε, λοιπόν, για τους προϋπολογισµούς. Θυµίζω, όµως,
ότι φέτος θα έχουµε τον υψηλότερο προϋπολογισµό που έχει
δοθεί ποτέ σε κέντρα πρόνοιας. Θα φτάσουµε τα 25 εκατοµµύρια
µε το προϋπολογισµένο ποσό που ψήφισε η Βουλή, µε τα ποσά
τα οποία θα δώσουµε από το κρατικό λαχείο, όπως επίσης και µε
το ειδικό ποσό που παίρνει ειδικά η κεντρική Μακεδονία για τις
κατασκηνώσεις της. Όλα αυτά φτάνουν στα 25 εκατοµµύρια. 

Επίσης, ακούω για το προσωπικό και θα πω ότι έχετε δίκιο.
Έχετε δίκιο να µας παροτρύνετε συνεχώς να βελτιώνουµε τα θέ-
µατα του προσωπικού. Ωστόσο, είναι και αλήθεια, κάτι που αυτή
τη στιγµή είναι και πάρα πολύ εύκολο να αποδειχθεί ανατρέχο-
ντας στα στοιχεία, ότι έχουµε δύο χιλιάδες τριακόσιους έξι υπαλ-
λήλους, πολλοί εκ των οποίων είναι πράγµατι µε συµβάσεις.
Εµείς θέλουµε και παροτρύνουµε συνέχεια να γίνουν µόνιµοι και
γι’ αυτό έχουν προϋπολογιστεί οκτακόσιες πενήντα επτά θέσεις
µέσα στις πράξεις υπουργικού συµβουλίου, έτσι ώστε να µπο-
ρούν να µπαίνουν αντίστοιχα και στις προκηρύξεις που γίνονται
από το ΑΣΕΠ. 

Και επειδή ακούω και για άλλα πράγµατα, θέλω να απαντήσω,
όπως και σε αυτά που άκουσα για τις «νταντάδες της γειτονιάς».
Άκουσα ότι είναι αποτυχηµένο, λίγο και ηµιτελές. Είναι, όµως,
αυτό που έρχεται και συµπληρώνει, ειδικά στις περιοχές που δεν
έχουµε βρεφονηπιακό σταθµό, τη βοήθεια που δίνεται στην οι-
κογένεια από τους πρώτους µήνες µέχρι τα δυόµισι έτη. Εγώ σας
λέω ότι είµαι υπέρµαχος και πολύ θετικά διακείµενη, θα έλεγα,
στο να έχουµε βρεφονηπιακούς σταθµούς σε όσο το δυνατόν πε-
ρισσότερα µέρη. Αυτή τη στιγµή είναι στον αέρα πρόγραµµα 70
εκατοµµυρίων, για να κάνουν αίτηση οι δήµοι, αλλά και ιδιώτες
και να φτιάξουν νέους βρεφονηπιακούς σταθµούς ή να ενισχύ-
σουν τα βρεφικά τµήµατα στους υπάρχοντες. Διότι, όπως πολύ
σωστά λέτε, αν δώσεις το voucher, αλλά δει ο άλλος ότι δεν µπο-
ρεί να το ενεργοποιήσει, είναι δώρον άδωρον. 

Άρα, µιλάµε για ολοκληρωµένο πρόγραµµα που θα έχει και το
κοµµάτι των βρεφονηπιακών σταθµών για να αυξάνουν συνέχεια
τις διαθέσιµες θέσεις, έτσι ώστε να µην παίρνει κάποιος γονέας
ένα voucher και να µην µπορεί να το ενεργοποιήσει, αλλά και το
πρόγραµµα «νταντά της γειτονιάς» που από το καλοκαίρι του
2025 και µετά θα είναι πλέον διαθέσιµο. Το δουλεύουµε µαζί µε
την Υφυπουργό, την οποία και συγχαίρω, γιατί το δουλεύει θερµά
και θέλει να το βελτιώσει. Επίσης, θα δούµε και τα προβλήµατα
που προέκυψαν κατά το πιλοτικό πρόγραµµα, ώστε να το έχουµε
σε όλους τους δήµους. Και αυτό δεν γίνεται µε µία έωλη, αν θέ-
λετε, ή θεωρητική δέσµευση, αλλά µε τα 100 εκατοµµύρια από
το ΕΣΠΑ. 

Άρα, όλα αυτά σηµαίνουν στρατηγική. Όλα αυτά σηµαίνουν ότι
βλέπουµε το σύνολο των αναγκών των οικογενειών και πάµε να
συµπληρώσουµε τα υπαρκτά κενά που υπάρχουν, που ούτως ή
άλλως υφίστανται. Λέω απλά ότι δεν πρέπει να τα ακυρώνουµε
όλα. Λέω απλά ότι δεν πρέπει να είµαστε µηδενίστριες και µηδε-
νιστές γιατί εν τέλει δεν θα µπορέσουµε να βελτιώσουµε αυτές
τις παρεχόµενες υπηρεσίες στη χώρα µας. 

Θα σας πω και κάτι τελευταίο, πριν µπω σε κάποια στοιχεία του
νοµοσχεδίου. Μιλήσαµε για αποτελεσµατικότητα. Μιλήσαµε για
πόρους. Να αφήσω εδώ στην αξιολόγησή σας ότι φέτος συµβα-
σιοποιήθηκαν έργα περίπου 177 εκατοµµυρίων ευρώ από το
Υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας. Ξεπεράσαµε τον
στόχο για την απορρόφηση, ενώ το 2025 η απορροφητικότητα
του Υπουργείου θα φτάσει στο 65,4% για το Ταµείο Ανάκαµψης.
Αυτό σηµαίνει συνεκτική, προσεκτική και πολύ στοχοπροσηλω-
µένη προσπάθεια. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Κάτι το οποίο
είναι ορατό προσπαθεί να βελτιώσει το µέλλον για πολλούς συ-
µπολίτες µας, όπως βελτιώνεται µε τα επιµέρους προγράµµατα
τα οποία είπα.

Ένα από τα επιχειρήµατα που ακούσαµε από την Αντιπολί-

τευση αφορά -και θέλω να τοποθετηθώ σε αυτό- την ανεργία των
ατόµων µε αναπηρία. Το ακούσαµε µε αφορµή και το πρόγραµµα
για το φάσµα του αυτισµού. Μας κατηγορούν ότι η πολιτική δεν
αποδίδει, ότι οι συµπολίτες µας µε αναπηρία συνεχίζουν να απο-
κλείονται από την αγορά εργασίας. 

Ας είµαστε ειλικρινείς, γιατί αλλιώς δεν θα µπορέσουµε και να
το αντιµετωπίσουµε ως ζήτηµα. Τα ποσοστά απασχόλησης των
ατόµων µε αναπηρία παραµένουν χαµηλά και µάλιστα στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση είναι και από τα χαµηλότερα τα οποία η χώρα
µας, ούτως ή άλλως, έχει να δείξει σε σχέση µε άλλες χώρες.
Είναι ένα πρόβληµα διαχρονικό, του οποίου όµως η διαχρονικό-
τητα είναι για µας µια απαραίτητη απαίτηση και παρότρυνση να
επιλυθεί, να αντιµετωπιστεί.

Όµως, το ποσοστό απασχόλησης των ατόµων µε αναπηρία
στην Ελλάδα αυξήθηκε από το 32,6% το 2019, στο 38,1% το
2021. Είναι µια αύξηση 5,5 ποσοστιαίων µονάδων. Είναι η τέταρτη
υψηλότερη στην Ευρώπη. Δεν είναι πανάκεια και σίγουρα δεν
είναι κάτι για το οποίο πανηγυρίζουµε και λέµε «Μπράβο, τα κα-
ταφέραµε». Λέµε, όµως, ότι έχει καταγραφεί µια βελτίωση. 

Κατάφερε, λοιπόν, η Ελλάδα µας να δείξει αυτή την αυξητική
τάση, ενώ άλλες χώρες, παραδοσιακά πολύ ισχυρές στο κοινω-
νικό κράτος όπως η Γερµανία, η Γαλλία, η Δανία, παρέµεναν στά-
σιµες ή είχαν και υποχώρηση. Και, βέβαια, επανέλαβα και πριν
ότι ελπίζουµε πως µε τα µέτρα αυτά τα οποία αυτή τη στιγµή
εφαρµόζουµε, µε ένα σύνολο το οποίο ενισχύει και το κοµµάτι
της απασχόλησης των ατόµων µε αναπηρία, θέλουµε πραγµατικά
να παράξουν και απτό αποτέλεσµα ποσοστιαίο. 

Οφείλω να µιλήσω και για κοµµάτια στα οποία αναφερθήκαµε,
πέραν του πρώτου κοµµατιού της Οδηγίας το οποίο νοµίζω πως
αναλύθηκε πάρα πολύ. Εδώ εγώ θα ήθελα µόνο να πω ότι πέραν
του ποσοστού και πέραν της κουβέντας για το πόσες γυναίκες ή
άνδρες θα µπορέσουν να αξιοποιήσουν αυτό το ποσοστό και να
γίνουν κοµµάτια των εισηγµένων εταιρειών ως προς το διοικητικό
συµβούλιο, πρέπει να µιλήσουµε και για την αλλαγή νοοτροπίας.
Πρέπει να µιλήσουµε λίγο και γι’ αυτό το οποίο εκείνη τη στιγµή
µπορεί να εµπνεύσει ένα νεαρό κορίτσι και να το κάνει να σκεφτεί
ότι τίποτα δεν µπορεί να το σταµατήσει και να φτάσει να γίνει ένα
υψηλόβαθµο στέλεχος, αν το θέλει. Εµένα θα µε ικανοποιήσει -
και το είπα και πριν ίσως λίγο πιο έντονα- να µπορέσει οποι-
οδήποτε κορίτσι, όπου κι αν γεννιέται και µε οποιαδήποτε παρα-
καταθήκη λαµβάνει από τους γονείς της, να έχει δικαίωµα στο
όνειρο, έτσι ώστε αυτό που ονειρεύεται για τον εαυτό της να γίνει
πραγµατικότητα. 

Αν µπορεί λοιπόν και αυτή η Οδηγία, αυτός ο νόµος, να βοη-
θήσει, γιατί να µην το προσθέσουµε και αυτό σ’ αυτή την
οµπρέλα των επιλογών της και χωρίς να αφαιρέσουµε ή να ακυ-
ρώσουµε την κουβέντα που γίνεται για τη γυναίκα η οποία αυτή
τη στιγµή βρίσκεται σε ένα εργοστάσιο, όπως τις γυναίκες που
βρήκα προχτές στην Ηλεία ή τη γυναίκα η οποία µπορεί να είναι
φροντίστρια σε ένα άτοµο µε αναπηρία και πρέπει να της ανα-
γνωρίσουµε τα επαγγελµατικά δικαιώµατα ή µια γυναίκα που
µπορεί να είναι αναπληρώτρια και πρέπει να πηγαίνει από το ένα
µέρος στο άλλο;

Λέω, λοιπόν, ότι γίνονται σηµαντικά βήµατα και µε αυτή την
Οδηγία που είναι τόσο καλά δουλεµένη και σε τόσο ευρεία δια-
βούλευση. Πρέπει ακριβώς να βοηθηθεί και το απτό αποτέλεσµα
που είναι η αύξηση του ποσοστού όχι µόνο για µια ευρωπαϊκή
επιταγή, αλλά για µία εθνική υπόθεση, αλλά κυρίως πρέπει να αλ-
λάξουν µυαλά ανθρώπων που νοµίζουν ότι πρέπει να λειτουρ-
γούµε περιοριστικά και να µη δίνουµε ευκαιρίες εκεί που η
αξιοσύνη πρώτα απ’ όλα τις επιβάλλει.

Πηγαίνω στα κοµµάτια τα οποία έχουν να κάνουν και µε τη
στρατηγική για την αναπηρία, γιατί άκουσα γι’ αυτά και θέλω να
απαντήσω. Υπάρχει εθνική στρατηγική για την αναπηρία. Έχει
επτά πυλώνες και είκοσι επτά κοµβικούς στόχους. Έχουν κατα-
τεθεί στη δηµόσια διαβούλευση -και αυτό θέλω να το συγκρατή-
σετε- τριακόσιες εξήντα επτά τοποθετήσεις, εκ των οποίων
διακόσιες ενενήντα οκτώ στο προσβάσιµο περιβάλλον ψηφιακής
πύλης για άτοµα µε αναπηρία, δεκατρείς επιστολές προς τον συ-
ντονιστικό µηχανισµό για τα δικαιώµατα των ατόµων µε αναπηρία
και, βέβαια, πεντακόσια δώδεκα σχόλια. 
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Αυτό το λέω γιατί καµιά φορά κάποιοι λένε ότι νοµοθετούµε ή,
τέλος πάντων, τοποθετούµαστε µόνοι µας. Νοµίζω ότι εδώ φαί-
νεται έτσι και η πολυσυλλεκτικότητα αυτού.

Το κοµµάτι στο οποίο θέλω να δώσω ιδιαίτερη σηµασία έχει να
κάνει προφανώς και µε το κοµµάτι στο οποίο εσείς µείνατε πάρα
πολύ. Επαναλαµβάνω ότι είναι το θέµα της προσχολικής και το
πώς εν τέλει θα δηµιουργηθεί αυτό το ενιαίο πρόγραµµα. 

Πρώτα από όλα, αυτό το ενιαίο πρόγραµµα δεν έρχεται να φο-
ρεθεί ως επιβολή σε οποιονδήποτε. Έρχεται πρώτα απ’ όλα να
καταρτιστεί από το ελληνικό δηµόσιο πανεπιστήµιο -και νοµίζω
ότι είναι µια αλλαγή την οποία όλοι επισηµάναµε ότι είναι θετική-
από τους ανθρώπους οι οποίοι εν τέλει εκπαιδεύουν τους µελλο-
ντικούς βρεφονηπιοκόµους, τους ανθρώπους οι οποίοι έρχονται
να είναι κοντά στα παιδιά µας στα πρώτα χρόνια της παροχής
αυτής της φροντίδας και της αγωγής. Δεν φεύγουν οι παραδο-
σιακοί όροι. Εµπλουτίζονται. Και, βέβαια, δεν µιλάµε για τεστ τα
οποία είναι διαγνωστικά. Μιλάµε για τεστ τα οποία ανιχνεύουν
πράγµατα που αµέσως µετά θα πρέπει να πάνε στον κατάλληλο
επαγγελµατία, στον άνθρωπο ο οποίος είναι αναπτυξιολόγος ή
ειδικός ψυχολόγος. Είναι οι άνθρωποι οι οποίοι, εν τέλει, θα ανα-
λάβουν το κοµµάτι της φροντίδας της οικογένειας, αν κριθεί ότι
υπάρχει ανάγκη. 

Άκουσα πάρα πολλά για το αν υπάρχουν χρήµατα για την πα-
νελλαδική εφαρµογή. Οτιδήποτε πιλοτάρεται, πιλοτάρεται για να
αξιολογείται και, προφανώς, µε τα θετικά αποτελέσµατα της δρά-
σης γίνεται πανελλαδικό. Αυτή είναι η τάση. Αν είναι ευρωπαϊκά
χρήµατα στην αρχή από το Ταµείο Ανάκαµψης και µετά µπορεί
να περάσει στο ΕΣΠΑ και µετά στον τακτικό προϋπολογισµό,
είναι η συνήθης ροή των πραγµάτων και των προγραµµάτων. Ας
µην προδικάσουµε την εξέλιξή τους και να πούµε ότι ξαφνικά θα
σταµατήσει ένα πιλοτικό πρόγραµµα. 

Το ίδιο ισχύει για το πρόγραµµα «Προσωπικός Βοηθός». Για το
πρόγραµµα «Προσωπικός Βοηθός» κάποιοι έσπευσαν να το
απορρίψουν ή να πουν ότι απέτυχε. Μα, πώς απέτυχε κάτι το
οποίο έχει ήδη χίλιους τριακόσιους ωφελούµενους; Πρέπει να
σας πω ότι είναι πολύ δύσκολο να βρούµε σε πολλές περιπτώσεις
«Προσωπικούς Βοηθούς» και δεν πρέπει να τους µπερδεύουµε
µε τους φροντιστές. Είναι λάθος αυτή τη στιγµή -και στον παι-
δευτικό ρόλο, αν θέλετε, που µπορεί να έχουµε και για τους αν-
θρώπους που µας παρακολουθούν- να µπερδέψουµε την φρο-
ντίστρια ή τον φροντιστή µε τον «Προσωπικό Βοηθό». 

Εµείς έχουµε σκοπό, ούτως ή άλλως, να φτάσουµε τον στόχο
µας. Δηλαδή, πιστεύω ότι τα χίλια επτακόσια άτοµα είναι εφικτά.
όµως, έχουµε σκοπό να κάνουµε και κάτι άλλο και θέλω να σας
το ανακοινώσω. Θα κάνουµε και µια επόµενη κλήρωση τον Απρί-
λιο, έτσι ώστε όσα χρήµατα βλέπουµε αυτή τη στιγµή ότι περισ-
σεύουν, θα ξαναπέσουν πάλι µέσα στο πρόγραµµα. Το συζητάµε
µαζί µε τον Γενικό Γραµµατέα. Θέλουµε τον Απρίλιο να έχουµε
από τη δεξαµενή των ανθρώπων που ήταν επιλαχόντες και επι-
λαχούσες, µία νέα οµάδα ανθρώπων που θα ωφεληθούν. 

Και να µην ανησυχούν αυτοί οι άνθρωποι ότι θα σταµατήσει το
πρόγραµµα. Ξέρω πολύ καλά ότι όταν κάποιος έχει συνηθίσει µε
έναν «Προσωπικό Βοηθό», θα ήταν τουλάχιστον ανάλγητο από
πλευράς του κράτους να του αφαιρέσει αυτό το δικαίωµα. Θα
εξαντληθούν οι προσπάθειες -το ξαναλέω- έτσι ώστε αυτό να
εξαπλωθεί σε όλη την Ελλάδα. Είναι µια κατάκτηση του κοινωνι-
κού κράτους. Είναι µια δέσµευση του ίδιου του Πρωθυπουργού
και είναι κάτι από το οποίο δεν µπορούµε να υπαναχωρήσουµε.
Άρα, θα εξαντλήσουµε τις προσπάθειες -το έχω ξαναπεί και σε
επίκαιρες, το ξαναλέω και τώρα- για την πανελλαδική εφαρµογή
του «Προσωπικού Βοηθού».

Νοµίζω ότι αυτά είναι τα περισσότερα στα οποία θα ήθελα να
αναφερθώ. Στο κοµµάτι της καταβολής των επιδοµάτων απαντή-
σαµε και στην επιτροπή. Είπαµε ότι, προφανώς, αυτά τα χρήµατα
του Ταµείου Ανάκαµψης δεν θα πάνε στο να παραχθούν κάρτες,
διότι αυτές δίνονται δωρεάν, ούτως ή άλλως, από τις τράπεζες.
Δεν θα διατεθούν για να γίνει ένα πληροφοριακό σύστηµα. Είναι
για να γίνει λοταρία, για να µπορέσει, πράγµατι, να είναι πιο ελ-
κυστικό το πρόγραµµα. Βεβαίως, λαµβάνουµε υπ’ όψιν και τους
ανθρώπους που πιθανότατα να µην µπορούν να έχουν πρόσβαση
σε αυτή την κάρτα, όπως τα άτοµα µε αναπηρία, που το αναπη-

ρικό δεν σε συµπεριλαµβάνει. Πρέπει οι ίδιοι να έχουν ένα άλλο
επίδοµα που να τους καταβάλλεται εκεί. Να ξέρετε ότι θα εξα-
ντλήσουµε κάθε προσπάθεια για την επιτυχία, τη δικαιοσύνη και
τη στόχευση αυτού. 

Με αυτές τις σκέψεις και ξέροντας ότι ήδη έχω κάνει κατά-
χρηση του χρόνου -θα κάνω καλύτερη χρήση ή µη χρήση στη
δευτερολογία- θα ήθελα πραγµατικά να µπορέσουµε να συµφω-
νήσουµε ότι οι κοινωνικές πολιτικές σε τόσο ανθρωποκεντρικό,
θα έλεγα, Υπουργείο όταν αυτό τις εισηγείται, δεν αφήνουν πολύ
περιθώριο στο να υψώνουµε ιδιαίτερα τους τόνους ή απαραίτητα
να βρίσκουµε αυτά τα οποία µας χωρίζουν. Θα έλεγα να βρούµε
αυτά τα οποία µας ενώνουν. Είναι πολύ υψηλοί οι σκοποί οι
οποίοι υπηρετούνται. Βέβαια, να ελπίσουµε ότι µπορούµε να έρ-
θουµε και µια επόµενη φορά και µε κάτι άλλο το οποίο να αγγίζει
ακόµα περισσότερο την ελληνική οικογένεια. 

Εµείς δεσµευόµαστε ότι τα επόµενα τα οποία θα παρουσιά-
σουµε στην ελληνική Βουλή έχουν να κάνουν µε την παιδική προ-
στασία, µε το δηµογραφικό και µε το κοµµάτι της κοινωνικής
οικονοµίας, πράγµατα τα οποία ξέρω ότι ούτως ή άλλως ενδια-
φέρουν πάρα πολλές και πολλούς εξ ηµών. 

Σας ζητώ, λοιπόν, να στηρίξετε αυτές τις διατάξεις. Νοµίζω ότι
µπορούµε να βρούµε κοινό τόπο ή να επεξηγηθεί οτιδήποτε µπο-
ρεί να προκαλεί αυτή τη στιγµή έναν προβληµατισµό. Θα είναι,
όµως, µια κατάκτηση το να µην πάµε µόνο µε την ψήφο ενός κόµ-
µατος, αλλά να µπορέσουµε να βρεθούµε πολύ περισσότερες και
περισσότεροι στο πλευρό αυτών των απαραίτητων αλλαγών. 

Σας ευχαριστώ ιδιαίτερα.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-
µε, κυρία Υπουργέ. 

Τώρα τον λόγο θα πάρει η ανεξάρτητη Βουλευτής, η κ. Ραλλία
Χρηστίδου, την οποία και καλώ στο Βήµα. Στη συνέχεια θα µιλή-
σει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας ο κ. Γεώργιος Σταµάτης
και µετά θα συνεχίσουµε τις οµιλίες µας και από τον κατάλογο,
γιατί παρεµβάλλονται και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι και
πρόεδροι κοµµάτων κ.λπ..

Ορίστε, κυρία Χρηστίδου, έχετε τον λόγο.
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Υπουργέ, κυρία Υφυ-

πουργέ, την προηγούµενη βδοµάδα οι ανεξάρτητοι Βουλευτές
που έχουµε ενταχθεί στο Κίνηµα Δηµοκρατίας καταθέσαµε µια
τροπολογία για την κατάργηση της ειδικής παραγραφής για τα
υπουργικά αδικήµατα, διότι, προκειµένου να καταργηθεί η παρα-
γραφή των υπουργικών αδικηµάτων -όπως προβλέπει η συντα-
γµατική Αναθεώρηση του 2019- απαιτείται ένας ερµηνευτικός
νόµος. Και ο νόµος αυτός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έξι χρό-
νια µετά δεν έχει έρθει ακόµα στη Βουλή. 

Είπε σήµερα -ανέφερε- ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος ότι η Κυ-
βέρνηση το επόµενο διάστηµα θα φέρει προς ψήφιση σχετικό
νόµο. Για να µην υπάρχει παρεξήγηση εδώ, δεν καταθέτουµε
τροπολογία αυθεντικής ερµηνείας του Συντάγµατος του άρθρου
86 γιατί αισθανόµαστε ότι είµαστε µικροµέγαλοι ή κοιτάµε το
µπόι µας να είναι µεγαλύτερο από τον ίσκιο µας. Δεν θέλουµε να
υπάρχει αυτή η παρεξήγηση. Καταθέτουµε τροπολογία του ήδη
υπάρχοντος νόµου διότι, αν, ο µη γένοιτο στο µέλλον, κάποιος
έρθει στη δυσάρεστη θέση να επικαλεστεί τον σχετικό νόµο, γνω-
ρίζετε πάρα πολύ καλά ότι θα έχει τη δυνατότητα να επικαλεστεί
τον προηγούµενο ευµενέστερο για εκείνον νόµο. Γι’ αυτόν ακρι-
βώς τον λόγο καταθέσαµε τροπολογία. Δεν καταθέσαµε τροπο-
λογία γιατί θέλουµε να δείχνουµε µικροµέγαλοι ή κάτι άλλο,
επειδή ακούγεται πολύ συχνά. Βέβαια, όσοι θεωρούν ότι οι ανε-
ξάρτητοι Βουλευτές και Βουλεύτριες υστερούν ως προς τον κοι-
νοβουλευτισµό και το κοινοβουλευτικό σύστηµα, όσοι γνωρίζουν
συνταγµατικό δίκαιο εντός της Αιθούσης ξέρουν πολύ καλά για
τους ανεξάρτητους Βουλευτές του τάγµατος των Ιαπώνων και
τον ρόλο που έπαιξαν στο κοινοβουλευτικό σύστηµα και στην
Προεδρευόµενη Κοινοβουλευτική Δηµοκρατία, ως έχει διαµορ-
φωθεί µέχρι σήµερα.

Κι όµως, η Κυβέρνηση απέρριψε την τροπολογία. Καθυστέ-
ρησε κιόλας να την φέρει µέσα στην Αίθουσα. Δεν επέτρεψε καν
τη συζήτησή της µέσα στην Ολοµέλεια. Εµείς, ωστόσο, επιµέ-
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νουµε και φέρνουµε για άλλη µια φορά την τροπολογία, µια τρο-
πολογία αυθεντικής ερµηνείας του άρθρου 86 γιατί η Βουλή και
εσείς και εµείς όλοι είµαστε οι αυθεντικοί ερµηνευτές του Συντά-
γµατος. Την φέρνουµε, λοιπόν, για άλλη µια φορά και καλούµε
τους κυβερνητικούς Βουλευτές και τον Πρωθυπουργό ενώπιον
των ευθυνών του. Αν δεν δεχθείτε την τροπολογία, είναι εύλογο
να θεωρήσει και ο πλέον καλοπροαίρετος ότι υπάρχει σκοπιµό-
τητα για αυτή την καθυστέρηση. Και αν πραγµατικά επικαλείστε
δικαιοσύνη, τώρα έχει έρθει η ώρα για να την αποδείξετε. 

Την ίδια στιγµή, συζητάµε ένα νοµοσχέδιο που, ενώ φέρει τον
τίτλο της κοινωνικής συνοχής, στην ουσία, εκτιµούµε ότι δεν κα-
ταφέρνει να ανταποκριθεί όπως αξίζει στις πραγµατικές ανάγκες
της κοινωνίας. Το πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου αφορά την εν-
σωµάτωση της Οδηγίας 2022 για την ισόρροπη εκπροσώπηση
των φύλων στα διοικητικά συµβούλια των εισηγµένων εταιρειών.
Αν και η Οδηγία συνιστά ένα θετικό βήµα και θέλω να είµαι απο-
λύτως ειλικρινής, την κυρία Υπουργό την ξεχωρίζω από τους υπό-
λοιπους Υπουργούς της συγκεκριµένης Κυβέρνησης και την
ξεχωρίζω για έναν απλό λόγο, γιατί θεωρώ ότι είναι µία µετριο-
παθής πολιτικός και ξέρει από σκληρή δουλειά και αυτό είναι κάτι
το οποίο µόνο να εκτιµηθεί θετικά µπορεί. Ωστόσο, ενώ είναι θε-
τικό το συγκεκριµένο βήµα κυρία Υπουργέ, ως προς αυτό που
λέµε την διάρρηξη της γυάλινης οροφής και την προώθηση των
γυναικών σε ηγετικές θέσεις, το νοµοσχέδιο έχει αστοχίες. Είναι
ανεπαρκές διότι αγνοεί ή παρουσιάζεται να αγνοεί τεράστια προ-
βλήµατα της γυναικείας απασχόλησης. 

Σε µια χώρα όπως η Ελλάδα, που η πρόσβαση των γυναικών
στην αγορά εργασίας βρίσκεται στα χαµηλότερα επίπεδα της Ευ-
ρώπης και οι εργαζόµενες αντιµετωπίζουν σωρεία προβληµάτων,
η συζήτηση για τη γυάλινη οροφή δείχνει λίγο άκαιρη όταν ολό-
κληρο το οικοδόµηµα κάτω απ’ αυτή είναι σαθρό και ετοιµόρ-
ροπο. Και η κατάσταση είναι πραγµατικά αποκαρδιωτική. Η
Ελλάδα κατέχει το υψηλότερο ποσοστό γυναικείας ανεργίας
στην Ευρώπη. Η ανεργία στις γυναίκες είναι στο 14,3% ενώ
στους άνδρες είναι στο 8,5%. Υπάρχει χάσµα αµοιβών µεταξύ αν-
δρών και γυναικών και αυτό το χάσµα ανέρχεται στο 10% για την
ίδια εργασία. Για τις εργαζόµενες γυναίκες µε πτυχίο -εκεί να
δείτε- το µισθολογικό χάσµα αγγίζει το 22%. 

Άκουσα µε µεγάλη προσοχή την κυρία Υπουργό και χαίροµαι
που συµµερίζεται τις ίσες ευκαιρίες και το δικαίωµα στο όνειρο,
όπως ανέφερε νωρίτερα στην οµιλία της. Η Κυβέρνηση, όµως,
δεν αντιµετωπίζει αυτή την κατάσταση έτσι όπως θα έπρεπε,
αλλά έχει επιδεινώσει δραµατικά τη θέση των γυναικών, επιβάλ-
λοντας δεκάωρη εργασία, καταργώντας την κυριακάτικη αργία,
διευκολύνοντας τις απολύσεις, αποδυναµώνοντας τις συλλογικές
διαπραγµατεύσεις. Ποιο είναι το συµπέρασµα από όλα αυτά; Ότι
έχει καταστήσει τις εργαζόµενες πιο ευάλωτες από ποτέ και ιδι-
αίτερα τις έγκυες και τις µητέρες.

Επιπλέον, η ίδια η Κυβέρνηση που υποτίθεται ότι προσπαθεί
να βελτιώσει τη θέση των γυναικών και να στηρίξει την οικογένεια
έξι χρόνια τώρα, θυµίζω ότι πριν από λίγα χρόνια επέβαλλε την
απαράδεκτη ρύθµιση της συνεπιµέλειας, η οποία έχει δηµιουρ-
γήσει τεράστια προβλήµατα. Η συνεπιµέλεια που δυσχεραίνει ση-
µαντικά την αντιµετώπιση των περιπτώσεων οικογενειακής βίας,
που δηµιουργεί εµπόδια στην καθηµερινότητα των παιδιών για
συνεχείς µετακινήσεις, προκαλώντας σύγχυση και επιβαρύνο-
ντας ψυχολογικά τα παιδιά γιατί τους στερεί το αγαθό της στα-
θερής οικογενειακής εστίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ λίγο χρόνο ακόµα και κλείνω. 
Επιπλέον, πολλές µητέρες βρέθηκαν σε πολύ δυσχερέστερη

οικονοµική κατάσταση, διότι οι ρυθµίσεις για διατροφή και οικο-
νοµική στήριξη των παιδιών σε περιπτώσεις συνεπιµέλειας απο-
δυναµώνονται δραµατικά και επιβαρύνουν δυσανάλογα τις ίδιες. 

Εµείς, λοιπόν, θεωρούµε ότι οι ποσοστώσεις δεν θα συµβά-
λουν σηµαντικά στην ισότητα των φύλων στην εργασία, όταν στη
χώρα µας υπάρχουν τόσο µεγάλα δοµικά προβλήµατα. Χρει-
άζονται βαθιές και ουσιαστικές παρεµβάσεις. Αύξηση κατώτατου
µισθού, εφαρµογή ίσης αµοιβής για ίση εργασία, υποχρεωτικές
γονικές άδειες και για τους δύο γονείς ώστε να µην επιβαρύνο-

νται δυσανάλογα οι γυναίκες, επαρκείς δηµόσιες δοµές φροντί-
δας παιδιών και ηλικιωµένων ώστε οι γυναίκες να µπορούν να ερ-
γάζονται χωρίς να σηκώνουν µόνες τους το βάρος της οικογε-
νειακής φροντίδας. 

Το δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου -έχω ξεφύγει από τον
χρόνο και δεν θέλω να κάνω κατάχρηση σε βάρος των λοιπών
συναδέλφων- περιλαµβάνει προγράµµατα στήριξης, τα οποία
όµως είναι προσωρινά και περιορισµένης εµβέλειας, τη στιγµή
που απαιτούνται µόνιµα και δραστικά µέτρα. 

Θα αναφέρω µόνο τρία ποσοστά. Αυτή τη στιγµή η ελληνική
πολιτεία σε καµία περίπτωση δεν δείχνει την αρωγή που οφείλει.
Το ποσοστό απασχόλησης των ατόµων µε σοβαρή αναπηρία είναι
µόλις 18,5%. Το 65% των ανέργων µε αναπηρία είναι µακροχρό-
νια άνεργοι χωρίς προοπτική εύρεσης εργασίας. Το 84% των
νέων µε αναπηρία εργάζεται και δεν συµµετέχει σε κανένα πρό-
γραµµα εκπαίδευσης ή κατάρτισης. 

Δυστυχώς αυτό το νοµοσχέδιο είναι άλλη µια χαµένη προσπά-
θεια διαχείρισης κοινωνικών προβληµάτων. Η κοινωνική πολιτική
δεν µπορεί να είναι µια σταγόνα στον ωκεανό. Απαιτούνται τολ-
µηρές µεταρρυθµίσεις και κυρίως αύξηση στις δηµόσιες δαπά-
νες. 

Εµείς θα συνεχίσουµε να αγωνιζόµαστε για µια πραγµατική
κοινωνική πολιτική, γνωρίζοντας τι συµβαίνει, µε επίκεντρο τον
άνθρωπο και τη µοναδικότητά του και όχι απλά τη διαχείριση της
φτώχειας του, για να µπορούµε επί της ουσίας να µιλάµε για ίσες
ευκαιρίες και δικαίωµα στο όνειρο, στο ελληνικό όνειρο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-

µε.
Τον λόγο, όπως έχω ήδη πει, έχει ο Βουλευτής της Νέας Δη-

µοκρατίας κ. Γεώργιος Σταµάτης. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω µε την καταληκτική

φράση της συναδέλφου, που είπε για την κοινωνική πολιτική που
επίκεντρο έχει τον άνθρωπο.

Σας καλώ να ανατρέξετε σήµερα στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» στο Υπουρ-
γείο Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας. Θα δείτε ένα πρό-
γραµµα το οποίο δηµιουργήθηκε πριν κάποια χρόνια και εξελίσ-
σεται σε πάρα πολλούς δήµους της χώρας. Οι άνθρωποι οι οποίοι
βρίσκονται στο δρόµο, άνθρωποι οι οποίοι ζουν σε επισφαλείς
κατοικίες µπαίνουν σε ένα καινούργιο σπίτι. Αυτό συνδυάζεται µε
την ψυχοκοινωνική τους στήριξη και ταυτόχρονα µε δουλειά.
Αυτή είναι η κοινωνική πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας. Είναι κάτι
που εσείς δεν καταφέρατε να το κάνετε.

Επίσης, κοινωνική πολιτική είναι ο προσωπικός βοηθός και
προφανώς οι πάρα πολλοί ωφελούµενοι του θεσµού αυτού, όπως
και οι µητέρες τους, οι γυναίκες, δεν είναι µέλη εισηγµένων στο
χρηµατιστήριο εταιρειών, είναι απλές γυναίκες σαν τις µάνες που
έκαναν και εµάς. Άρα εµείς δεν ερχόµαστε εδώ να φέρουµε,
όπως εσείς λέτε, ένα ταξικό νοµοσχέδιο. Είναι µια ευρωπαϊκή
Οδηγία και γνωρίζετε πολύ καλά ότι η χώρα µας, όπως όλες οι
χώρες, είναι αναγκασµένη να τις υιοθετεί. Προφανώς το ποσοστό
είναι πολύ µικρό, αλλά αυτό δείχνει πώς µπορούµε να περάσουµε
στην επόµενη µέρα και σε εταιρείες που δεν είναι εισηγµένες στο
Χρηµατιστήριο, αλλά και πώς µπορούµε να δώσουµε την προ-
οπτική σε µια κοπέλα, που αυτή τη στιγµή είναι στην πρώτη τάξη
του λυκείου και σχεδιάζει το µέλλον της, την επόµενη µέρα, ανε-
ξαρτήτως ταξικής και κοινωνικής της καταγωγής, να είναι µέλος
ενός διοικητικού συµβουλίου µιας εταιρείας που είναι εισηγµένη
στο χρηµατιστήριο. 

Το θέµα δεν είναι να καταπολεµήσουµε τον πλούτο, όπως είχε
πει ο Ούλωφ Πάλµε, είναι να καταπολεµήσουµε τη φτώχεια. Εκεί
προφανώς θα θέλαµε να είστε συµµέτοχοι. 

Από την άλλη κατηγορείτε την Κυβέρνηση ότι δεν παίρνει
µέτρα. Τα 4 σχεδόν δισεκατοµµύρια που έχει η πρόνοια αυτή τη
στιγµή, που είναι λεφτά του ελληνικού λαού, είναι το µεγαλύτερο
ποσοστό που έχει δοθεί ποτέ για κοινωνική πολιτική. 

Κατηγορούµαστε για πιλοτικά προγράµµατα. Πείτε στα άτοµα
µε αναπηρία στη χώρα µας που τους υπόσχεστε σχεδόν χωρίς
κριτήρια προσωπικό βοηθό, πού θα βρείτε 30 και 40 δισεκατοµ-
µύρια και πείτε τους επίσης ότι θα τους κόψετε και το επίδοµα,
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γιατί αλλιώς δεν θα βρεθούν ποτέ αυτά τα λεφτά. Αυτός είναι
ένας λαϊκισµός προς τα άτοµα µε αναπηρία που δεν τον θέλουν
ούτε τα ίδια τα άτοµα µε αναπηρία. Σας καλώ να διαβάσετε το
πόρισµα όπου καταγράφεται η συµφωνία του αναπηρικού κινή-
µατος µε το πιλοτικό πρόγραµµα της Κυβέρνησης, µε την προ-
οπτική αυτού του προγράµµατος. Είναι και δέσµευση του
Πρωθυπουργού ότι αυτό το πρόγραµµα θα συνεχίσει, ώστε να
προσφέρει υπηρεσίες σε άτοµα µε πολύ βαριές αναπηρίες και
ταυτόχρονα όταν οσονούπω φέρει το Υπουργείο τη θεσµοθέτηση
και του φροντιστή θα δείτε και γενικότερα το πλέγµα της κοινω-
νικής πολιτικής της Κυβέρνησης η οποία, πιστέψτε µε, δεν τελει-
ώνει το 2027. Μιλάµε για µια πολιτική η οποία ξεπερνάει το 2035.
Και όχι µόνο αυτό, αλλά παίρνει τα δεδοµένα που ισχύουν αυτή
τη στιγµή στην Ευρώπη. Η Ελλάδα, η χώρα µας, και για τα θέ-
µατα της καταπολέµησης της φτώχειας και για τα θέµατα της
κοινωνικής και συµπεριληπτικής πολιτικής όχι µόνο παίρνει τα εύ-
σηµα, αλλά προσπαθεί κάθε φορά να αλλάζει τα δεδοµένα σε
ένα µοντέλο πολιτικής που είχαµε συνηθίσει. Και ποιο ήταν αυτό
το µοντέλο; Ήταν το επίδοµα και καµία διασύνδεση µε την εργα-
σία, µέσα στο σπίτι το άτοµο µε αναπηρία, µέσα στο σπίτι ο συ-
µπολίτης µας στο φάσµα της ανεργίας, χωρίς καµία εκπαίδευση,
χωρίς κανένα σεµινάριο, χωρίς να µπορεί την επόµενη µέρα να
διεκδικήσει και αυτός κάτι. 

Και νοµίζω ότι όσον αφορά το νοµοσχέδιο -κυρίως όσον αφορά
την Οδηγία- συντάσσοµαι πλήρως µε αυτά που είπε και η Κοινο-
βουλευτική Εκπρόσωπος, η κ. Ευθυµίου, η οποία και µε τη στάση
της είχε δείξει την περίοδο που ήταν στη δεύτερη εγκυµοσύνη
της ότι µια γυναίκα µπορεί να είναι και µητέρα και πολιτικός και
εργαζόµενη. Αυτό ίσως είναι το πιο σηµαντικό. Εκεί πρέπει να κα-
τευθύνουµε τις πολιτικές µας. Όταν η οποιαδήποτε γυναίκα επι-
λέξει το οποιοδήποτε µοντέλο ζωής, η πολιτεία να είναι εκεί για
να τη συνδράµει και να την στηρίξει και την επόµενη µέρα. Και
ποια είναι η επόµενη µέρα; Νοµίζω ότι τα είπε ξεκάθαρα η Υπουρ-
γός. Τα έχει πει χίλιες φορές, αλλά θέλετε πάντα να τα διαστρε-
βλώνετε. Είναι οι θέσεις στους βρεφονηπιακούς σταθµούς, είναι
οι θέσεις στους παιδικούς σταθµούς, είναι πλέον το πρόγραµµα
της πρώιµης παρέµβασης που ουδέποτε καµία κυβέρνηση δεν
είχε σκεφτεί να το κάνει, είναι η θεσµοθέτηση της υποχρεωτικής
προσχολικής αγωγής, που ως χώρα έχουµε κερδίσει από αυτό,
ότι τα παιδιά πάνε πολύ πιο νωρίς στο σχολείο και κυρίως τα παι-
διά από κοινωνικά ευάλωτες και ευπαθείς οµάδες και µειώνεται
έτσι σταδιακά το όποιο -προφανώς υπάρχει- χάσµα των κοινωνι-
κών ανισοτήτων και αν προσθέσουµε και το µοντέλο πλέον της
επαγγελµατικής εκπαίδευσης και τη δηµιουργία περισσότερων
σχολείων δεύτερης ευκαιρίας, µιλάµε για ένα πλέγµα το οποίο
και εσείς δεν θα µπορούσατε να πιστέψετε ποτέ ότι µία Κεντρο-
δεξιά κυβέρνηση θα µπορούσε να το κάνει. Και όµως το κάνει.
Γιατί το κάνει; Διότι ασπάζεται πλήρως αυτά που γράφει η ιδρυ-
τική της διακήρυξη, που είναι επίκαιρη, όπως όταν γράφτηκε. Νο-
µίζω ότι αυτό είναι το µέλλον που πρέπει όλοι να δούµε.

Και πάµε τώρα στο κοµµάτι του προγράµµατος για το φάσµα
του αυτισµού. Νοµίζω ότι κανένας εδώ στην Αίθουσα δεν είχε
ακούσει ποτέ, προτού η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας κερ-
δίσει τις εκλογές, αυτό που λέµε «υποστηριζόµενη εργασία» στα
άτοµα µε νοητική αναπηρία. Αυτό σηµαίνει ότι όχι µόνο θα δου-
λεύουν όταν θα θεσµοθετηθεί µετά το πιλοτικό πρόγραµµα, αλλά
θα δοθεί η δυνατότητα σε αυτά τα άτοµα να είναι πλήρως εντά-
ξιµα στην κοινωνία, ισότιµα µε όλους µας και όχι µόνο θα µπο-
ρούν να εντάσσονται στον δηµόσιο τοµέα, αλλά θα µπορούν να
είναι στις ιδιωτικές εταιρείες. Μία ιδιωτική εταιρεία θα µπορεί να
κάνει µια πρόσκληση και τα άτοµα στο φάσµα του αυτισµού, στο
σύνδροµο Down θα µπορούν να δουλεύουν ισότιµα στο κοµµάτι
της υποστηριζόµενης εργασίας µαζί µε τον job coach. Αυτό είναι
κάτι κοινωνικό. Εγώ δεν θα το χαρακτήριζα ούτε κεντροδεξιό
ούτε κεντροαριστερό. Είναι κάτι που επιτάσσει η Σύµβαση των
Ηνωµένων Εθνών για τα Δικαιώµατα των Ατόµων µε Αναπηρία
που η χώρα µας έχει κυρώσει. Είµαι πεπεισµένος ότι εκεί µπο-
ρούµε να βρούµε πάµπολλες συνιστώσες συνεννόησης, ώστε
όλοι µας να βοηθήσουµε σε αυτό που επιτάσσει το Σύνταγµα και
για το οποίο είµαστε εδώ, να κάνουµε λίγο καλύτερη τη ζωή των
Ελλήνων πολιτών. 

Και κλείνοντας -ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή- να
δώσω και εγώ από την πλευρά µου συγχαρητήρια για την εκλογή
του δέκατου Προέδρου της Ελληνικής Δηµοκρατίας, γιατί ο κ.
Τασούλας είναι  Πρόεδρος της Ελλάδος, είναι ο Πρόεδρος της
Ελληνικής Δηµοκρατίας, είναι αυτός που εκπροσωπεί τη χώρα
µας στο εσωτερικό και στο εξωτερικό. Πέραν του ότι ευχόµαστε
καλή επιτυχία, να σηµειώσω ότι είµαστε σε µια περίοδο που συµ-
βαίνουν πολλά πράγµατα στον διεθνή παράγοντα. Είµαι σίγου-
ρος ότι όχι µόνο θα τελέσει στο ακέραιο αυτό για το οποίο η
Βουλή των Ελλήνων, άρα οι εκπρόσωποι του ελληνικού λαού, του
έδωσαν τη δυνατότητα, αλλά κυρίως και λόγω καταγωγής από
την Ήπειρο θα είναι ένας ακόµα πιο ενεργός Πρόεδρος, πάντα
για την προάσπιση της δηµοκρατίας µας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε και
εµείς τον κ. Σταµάτη. 

Καλώ τώρα στο Βήµα τον Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία, τον κ. Γεώργιο Παπαηλιού. Αµέσως µετά τον λόγο θα
πάρει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας, ο κ. Θανάσης Παφίλης, και θα ακολουθήσει
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του κόµµατος Σπαρτιάτες, ο κ.
Κόντης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: … (Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κοιτάξτε, υπάρχει κά-

ποιος ιδιαίτερος λόγος -ένα ραντεβού- για τον κ. Κόντη. Ήδη,
ενώ θα βάζαµε έναν ή δύο Βουλευτές, έβαλα τρεις Βουλευτές.

Κύριε Παπαηλιού, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, ειπώθηκε -νοµίζω από την Κοινοβουλευτική Εκπρό-
σωπο της Νέας Δηµοκρατίας- ότι το αίτηµα για συζήτηση του
θέµατος των Τεµπών στο Ευρωκοινοβούλιο απορρίφθηκε, διότι
ουδέποτε είχε γίνει συζήτηση για κάποιο δυστύχηµα που ερευ-
νάται δικαστικά. Μεγάλο δυστύχηµα εννοείται. Όµως θα έλεγα
ότι ουδέποτε είχαµε και δυστύχηµα-έγκληµα, όπως τα Τέµπη, και
κυρίως επιχείρηση συγκάλυψης µε παραβίαση της διάκρισης των
εξουσιών και µε ευθεία παρέµβαση της Κυβέρνησης στο δικα-
στικό έργο.

Εποµένως, η απόρριψη αυτή, η οποία έγινε µε τη συναίνεση,
µε τις ψήφους των Ευρωβουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας, έγινε
για άλλους λόγους. Γιατί θέλετε, όπως και το Ευρωπαϊκό Λαϊκό
Κόµµα, να αποφύγετε τη συζήτηση. Αλλά και εσείς την αποφεύ-
γετε, ο ίδιος ο Πρωθυπουργός. Έχει ζητηθεί από πλευράς µας
από τον Πρόεδρο του του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, τον
Σωκράτη Φάµελλο, να γίνει προ ηµερησίας συζήτηση στη Βουλή
και ακόµη αναµένεται να προσδιοριστεί.

Όσον αφορά αυτά που ο είπε ο προηγούµενος συνάδελφος
της Νέας Δηµοκρατίας περί κοινωνικής πολιτικής και περί πιλο-
τικών προγραµµάτων, θα έλεγα ότι όλες οι ρυθµίσεις, όλες οι πα-
ρεµβάσεις που γίνονται στο κοινωνικό πεδίο από κυβερνητικής
πλευράς ή σχεδόν όλες έχουν προσωρινό πιλοτικό χαρακτήρα ή
όπως αλλιώς θέλετε να τον προσδιορίζετε. Επιδόµατα και προ-
σωρινές παρεµβάσεις µε ηµεροµηνία λήξεως, όπως και οι συµ-
βάσεις εργασίας και µάλιστα σε τοµείς εξαιρετικά ευαίσθητους
που αποτελούν και τους πυλώνες του κοινωνικού κράτους, δη-
λαδή στην υγεία και στην εκπαίδευση επικουρικοί και αναπληρω-
τές. Προσωρινές λύσεις, «µπαλώµατα». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο.
Σε κοινοτικό επίπεδο και συνταγµατικό έχει καθιερωθεί και προ-
βλέπεται η ισότητα ανδρών και γυναικών. Προβλέπεται και στη
συνθήκη για τη λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Το δε Δικα-
στήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης προβλέπει ότι -και αυτό γίνεται
εν προκειµένω µε το νοµοσχέδιο που είναι η ενσωµάτωση Οδη-
γίας- η αρχή της ίσης µεταχείρισης ανδρών και γυναικών δεν
εµποδίζει τα κράτη-µέλη να διατηρήσουν ή να θεσπίσουν µέτρα
µε ειδικά πλεονεκτήµατα τα οποία διευκολύνουν το λιγότερο εκ-
προσωπούµενο φύλο, δηλαδή τις γυναίκες. Συνεπώς, σε αυτό το
πλαίσιο εντάσσεται και το υπό κρίση νοµοσχέδιο και οι προβλέ-
ψεις που περιέχονται σε αυτό.

Ως ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία στηρίζουµε κάθε θεσµική
παρέµβαση που προωθεί την ισότητα των φύλων, περιλαµβανο-
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µένου και του εργασιακού χώρου, όπου οι γυναίκες εξακολου-
θούν να υφίστανται ανισότητες, όσον αφορά τις θέσεις διοίκη-
σης, τις αµοιβές, τις ευκαιρίες ανέλιξης. Η διαχρονική µας στάση
υπέρ της έµφυλης ισότητας αποδεικνύεται και µε το έργο της
διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ 2015-2019.

Η ουσιαστική ισότητα στην αγορά εργασίας και όχι µόνον δεν
επιτυγχάνεται µόνο µε ποσοστώσεις, αλλά µε µια δέσµη, µε µια
σειρά ευρύτερων πολιτικών που αντιµετωπίζουν τις ανισότητες
στον πυρήνα τους. Χρειάζονται στοχευµένες παρεµβάσεις, όπως
η καθιέρωση ίσης αµοιβής για ίση εργασία, η ενίσχυση των συλ-
λογικών διαπραγµατεύσεων, η αποκατάσταση δηλαδή της συλ-
λογικής αυτονοµίας και για τη συµπερίληψη ρητρών έµφυλης
ισότητας στις συλλογικές συµβάσεις εργασίας και η αυστηρο-
ποίηση των ποινών για εργοδοτικές πρακτικές διάκρισης.

Επιπλέον, είναι απαραίτητη η θέσπιση ισχυρών µέτρων για την
προστασία από κάθε είδους παρενόχληση στον εργασιακό χώρο,
καθώς και η προώθηση πολιτικών που ενθαρρύνουν και τη συµ-
µετοχή των ανδρών στη γονική άδεια, ώστε να επιτευχθεί δίκαιη
κατανοµή των οικογενειακών βαρών-ευθυνών. Η ενσωµάτωση
αυτών των πολιτικών στη νοµοθεσία και η ουσιαστική εφαρµογή
τους είναι ζωτικής σηµασίας για την άρση ή τουλάχιστον για την
άµβλυνση των έµφυλων ανισοτήτων και την οικοδόµηση µιας
πραγµατικά δίκαιης και συµπεριληπτικής αγοράς εργασίας.

Από το νοµοσχέδιο λείπουν οι ουσιαστικοί µηχανισµοί εφαρ-
µογής, οι συγκεκριµένοι ελεγκτικοί µηχανισµοί και οι κυρώσεις
για τις επιχειρήσεις που δεν συµµορφώνονται. Αφήνετε το µέτρο
κενό περιεχοµένου. Απουσιάζουν οι συνοδευτικές πολιτικές για
την ισχυροποίηση της γυναίκας στη ζωή και την εργασία. Η πο-
σόστωση δεν αρκεί από µόνη της. Είναι σαφές. Οι γυναίκες συ-
νεχίζουν να επιβαρύνονται δυσανάλογα µε τη µέριµνα για το
σπίτι, τη φροντίδα των παιδιών και των ηλικιωµένων, γεγονός που
τις αποκλείει από θέσεις ηγεσίας. Χρειάζονται συνοδευτικά
µέτρα, πολιτικές συµφιλίωσης και εξισορρόπησης επαγγελµατι-
κής και οικογενειακής ζωής, επιδοτήσεις για τις υπηρεσίες φρο-
ντίδας και ενίσχυση της γυναικείας επιχειρηµατικότητας.

Επιπλέον, η κυβερνητική πολιτική είναι υποκριτική, ενώ ανα-
λαµβάνει τη νοµοθετική πρωτοβουλία για την ενίσχυση της έµ-
φυλης ισότητας, έχει συστήσει το Υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής
και Οικογένειας -και καλώς έπραξε- χωρίς όµως σχεδιασµό,
χωρίς στελέχωση και µε ανεπαρκή προϋπολογισµό, έχει υποβαθ-
µίσει τη Γενική Γραµµατεία Ισότητας, έχει αποδυναµώσει τις πο-
λιτικές στήριξης των εργαζόµενων µητέρων και έχει αφήσει τις
πολιτικές καταπολέµησης της έµφυλης βίας χωρίς επαρκή χρη-
µατοδότηση.

Η δήθεν προοδευτική στάση της Κυβέρνησης, κυρία Υπουργέ,
µέσω του υπό κρίση νοµοσχεδίου έρχεται σε πλήρη αντίθεση µε
τη νεοφιλελεύθερη πολιτική που εφαρµόζετε στον τοµέα της ερ-
γασίας, στον οποίο περιλαµβάνονται και τα δικαιώµατα όλων των
εργαζοµένων, ανδρών και γυναικών, που συρρικνώνονται καθη-
µερινά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παραµένουµε σταθεροί στην
υπεράσπιση των δικαιωµάτων των γυναικών και στην προώθηση
της έµφυλης ισότητας όχι µε λόγια, αλλά µε πράξεις. Η ποσό-
στωση στην εκπροσώπηση των γυναικών, όπως προβλέπεται στο
νοµοσχέδιο, είναι ένα, θα έλεγα, µικρής εµβέλειας τεχνικό µέσο
που κάποιες ή πολλές φορές θα παραµείνει εκ των πραγµάτων
ανεφάρµοστο. Για την κατάργηση των διακρίσεων, για την ισό-
τητα στην καθηµερινότητα, χρειάζεται εκπαίδευση της ίδιας της
κοινωνίας από τα «µικράτα» των πολιτών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πηγή των διακρίσεων, των ανι-
σοτήτων είναι η εκµετάλλευση, η φτώχεια, ο κοινωνικός αποκλει-
σµός. Στο πλαίσιο αυτών των παραµέτρων εντάσσονται οι
διακρίσεις και η ανισότητα βάσει του φύλου. Εποµένως, για τις
προβλέψεις του παρόντος νοµοσχεδίου ισχύει το «ώδινεν όρος
και έτεκεν µυν».

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-

µε.
Πριν καλέσω στο Βήµα τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του

Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, τον κ. Παφίλη, να κάνω µια
ανακοίνωση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αί-
θουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστο-
ρία του κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής, πενήντα ένας µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το Γενικό Λύκειο Θεσσαλονίκης «Ο
Απόστολος Παύλος».

Σάς καλωσορίζουµε στη Βουλή.
Και ιδιαίτερα σάς καλωσορίζουν πέντε παρόντες αυτή τη στι-

γµή Βουλευτές από τη Θεσσαλονίκη: η κ. Ευθυµίου, η κ. Νοτο-
πούλου, ο κ. Παπαδόπουλος, ο κ. Κόντης και ο κ. Δηµητριάδης.

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Ορίστε, κύριε Παφίλη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θέλουµε πριν απ’ όλα να χαιρετί-

σουµε και να εκφράσουµε τη συµπαράστασή µας, που είναι δε-
δοµένη, στη µεγάλη σαρανταοκτάωρη απεργία στις κατασκευές
από τους οικοδόµους και τους τεχνικούς, έναν κλάδο µε µεγά-
λους αγώνες και αιµατηρούς πολλές φορές και έναν κλάδο, που
-δεν πρέπει να το κρύψουµε- έχει µεγάλους δεσµούς µε το ΚΚΕ
σε όλη την ιστορία του. Και η απεργία αυτή -αυτή είναι η Αντιπο-
λίτευση, κυρίες και κύριοι- έφερε αποτελέσµατα θετικά. Οι προ-
τάσεις που έγιναν και που συµφωνούνται -θα δούµε στην πορεία
και από την πλευρά της εργοδοσίας- καλύπτουν µια σειρά από
σοβαρά αιτήµατα. 

Αυτό που µένει, κυρία Υπουργέ -και δεν απευθύνοµαι προσω-
πικά- στην Κυβέρνηση είναι να επικυρωθεί από το Υπουργείο. Αν
δεν επικυρωθεί, είναι αδικαιολόγητο για πάρα πολλούς λόγους
και η Κυβέρνηση έχει τεράστιες ευθύνες. Δεν µπορεί να συµφω-
νούν σε ένα πλαίσιο εργαζόµενοι-εργοδότες και να το αρνείται
το Υπουργείο. 

Το δεύτερο που θέλω να πω είναι ότι χαιρετίζουµε τις κινητο-
ποιήσεις, µεγάλες κινητοποιήσεις, τις συγκλονιστικές, των αγρο-
τών σε όλη την Ελλάδα από άκρη σε άκρη, να εκφράσουµε τη
συµπαράστασή µας, τη στήριξη σε όλα τα δίκαια αιτήµατά µας.
Πρέπει να το πούµε -δεν µας αρέσει, αλλά πρέπει να το πούµε-
ότι είµαστε στην πρώτη γραµµή, όχι για να βγάλουµε φωτογρα-
φίες πάνω στα τρακτέρ, αλλά για να βοηθήσουµε στη µεγαλύ-
τερη κινητοποίηση των αγροτών. 

Τι ζητάνε; Δεν θα πω όλα τα αιτήµατα, τα ξέρετε. Ζητάνε να
επιβιώσουν, να ζουν µε κάποια αξιοπρέπεια. Ζητούν να παραµεί-
νουν στην αγροτική παραγωγή. Ζητούν να παράγουν φτηνά και
ποιοτικά προϊόντα για να εφοδιάζουν και τους υπόλοιπους, τους
εργαζόµενους. Όλα αυτά τα στερείτε. 

Ο στόχος είναι γνωστός, να φύγουν και να γίνουν µεγάλες κα-
πιταλιστικές επιχειρήσεις, που στην καλύτερη περίπτωση θα είναι
υπάλληλοι σε αυτούς που δουλεύουν τα χωράφια τους. 

Εµείς θα συνεχίσουµε τη συµπαράσταση αυτή και περιµένουµε
και τα αποτελέσµατα της συνάντησης της Παρασκευής. 

Το δεύτερο είναι για ορισµένα ζητήµατα που αφορούν το
έγκληµα των Τεµπών. Με βάση τις εξελίξεις λοιπόν, τις καθηµε-
ρινές τώρα πλέον, επιβεβαιώνεται η προσπάθεια συγκάλυψης
της Νέας Δηµοκρατίας, που έχει πολλαπλές στοχεύσεις, πρώτον
να αποφύγει τις πολιτικές ευθύνες όσο και τις ποινικές που υπάρ-
χουν. Και όσοι εδώ κάνουν τον καµπόσο, µόνο εµείς στο πόρισµα
που καταθέσαµε καταθέσαµε και ποινικές ευθύνες για συγκεκρι-
µένους Υπουργούς. Κανένας άλλος, για συγκεκριµένους λόγους,
όχι για έναν. Και να συγκαλυφθούν βέβαια, γενικότερα, οι γενι-
κότερες αιτίες της σύγκρουσης, οι ευθύνες όλων των Κυβερνή-
σεων και της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Έλεος! 

Τι άλλο πρέπει να δείτε; Πιστοποιητικά ασφάλειας και πυρα-
σφάλειας έδινε στην Hellenic Train ο Ευρωπαϊκός Οργανισµός
Σιδηροδρόµων. Το καταλαβαίνετε; Κι ο τελευταίος τεχνικός
έβλεπε το δράµα που υπήρχε, να τρέχουν εκατόν ογδόντα χιλιό-
µετρα τρένα σε γραµµές που ήταν έτοιµες να διαλυθούν και όλα
τα υπόλοιπα, που τα εφάρµοσαν όλες κυριολεκτικά οι κυβερνή-
σεις. Αυτή η πολιτική οδήγησε στο προδιαγεγραµµένο έγκληµα. 

Και επειδή σήµερα όλοι βγαίνουν στα κεραµίδια, πρέπει να σας
πω ότι µε την πρώτη στιγµή που πήγαµε εκεί -κι έτυχε να είµαι
εγώ εκ µέρους του κόµµατος- κάναµε δήλωση ότι είναι προδια-
γεγραµµένο έγκληµα, καλέσαµε τον λαό να βγει στο δρόµο και
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να ζητήσει την τιµωρία και να αλλάξουν τα πράγµατα στους ελ-
ληνικούς σιδηροδρόµους, ενώ οι άλλοι έλεγαν «πενθούµε», για
να µην πω και άλλα ωραία που έλεγαν σε εκείνη την περίπτωση
και σήµερα κάνουν τον κάµποσο και λένε «ζήτω» που κατεβαίνει
ο λαός. 

Εµείς λοιπόν, χωρίς υψηλούς τόνους, αυτή τη δουλειά κάναµε.
Όλο το κόµµα µας βγήκε την ίδια µέρα σε όλη την Ελλάδα, κα-
λώντας τον λαό για προδιαγεγραµµένο έγκληµα, ενώ οι υπόλοι-
ποι µιλούσατε για ατύχηµα και δυστύχηµα. 

Το δεύτερο θέµα. Να σκεφτούµε λίγο ψύχραιµα. Πρώτον, είναι
τα αίτια της σύγκρουσης. Ποια είναι; Τι λέτε; Η Νέα Δηµοκρατία
λέει «ανθρώπινο λάθος» και οι υπόλοιποι εκεί επικεντρώνονται.
Δεν ήταν όλη αυτή η πολιτική; Δεν ήταν αυτή η πολιτική που
έφερε τη σύγκρουση και την έκρηξη, που είναι ένα δράµα; 

Εποµένως, το µεγάλο ερώτηµα που θέλουµε να πούµε είναι τι
µετέφερε τελικά, κυρία Υπουργέ -απλά λέω- αυτή η αµαξοστοι-
χία; Κανένας δεν ξέρει;

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-
κογένειας): Πάντως δεν µπορούµε να το αποφασίσουµε εδώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Το ξέρω. Το λέω στην Κυβέρνηση.
«Σένα τα λέω πεθερά για να τ’ ακούει η νύφη», που λένε.

Τι µετέφερε; Είναι δυνατόν; Κανένας δεν ξέρει τι µετέφερε; Ο
κ. Ρέππας είπε για «µαύρα βαγόνια». Μισοεπιβεβαιώνεται. Τι τε-
λικά µετέφερε αυτή η αµαξοστοιχία που προκάλεσε αυτό το
έγκληµα, µε αποτέλεσµα κάποιοι άνθρωποι, κυρίως νέοι, να
καούνε ζωντανοί. 

Μετά από αυτά, αναρωτιόµαστε ειλικρινά -και απευθυνόµαστε
στον λαό- γιατί όλοι τέτοιο µέγεθος για συγκάλυψη, αλλοίωση
του χώρου, µπάζωµα, κοπτοραπτική στα ηχητικά ντοκουµέντα,
οπτικό υλικό; Τι είναι αυτό που κρύβει αυτή η έκρηξη και όλη
αυτή -θα το πω- συγκάλυψη ή συνωµοσία; Κανένας δεν ξέρει γι’
αυτό το πράγµα; Κυβέρνηση, κρατική µηχανή, η οποία είναι κάτω
από τον έλεγχο της Κυβέρνησης; Και µην µας πείτε τίποτα τώρα,
αυτά φαίνονται καθηµερινά. Αναρωτιόµαστε λοιπόν τι είναι αυτό
το µεγάλο. 

Και κάνουµε απλά ερωτήµατα. Τι γύρευε η Πολεµική Αεροπο-
ρία µε ανώτατο κλιµάκιο, την επόµενη µέρα ακριβώς, στην πε-
ριοχή του εγκλήµατος; Τι γύρευε; Τι δουλειά είχε; Η Πολεµική
Αεροπορία έχει καµιά αρµοδιότητα για τους σιδηροδρόµους;
Πουθενά δεν υπάρχει αυτό. Τι γύρευε εκεί; 

Δεύτερον, υπήρχε δηµοσίευµα -δηµοσιεύτηκε, εµείς δεν έ-
χουµε στοιχεία, δεν το λέµε- ότι µετέφερε καύσιµα ή πράγµατα
του ΝΑΤΟ. Θα µας πείτε εσείς όλα στο ΝΑΤΟ τα φορτώνετε; Μας
δουλεύετε; 

Ξέρετε τι περνάει κάθε µέρα από τους σιδηροδρόµους µέσα
από τα σπίτια του κόσµου; Τι οπλικά συστήµατα, τι χηµικά, τα
οποία πάνε στην Ουκρανία! Αν σκάσει ένα -και δεν είναι απίθανο
αυτό- ξέρετε τι θα γίνει αν είναι µες στην πόλη; Θα ισοπεδωθεί
συνοικία ολόκληρη. 

Άρα γιατί να µην είµαστε καχύποπτοι; Γι’ αυτό και να βάζουµε
το ερώτηµα στην Κυβέρνηση. Το έχουµε βάλει. Δεν απαντάει κα-
νένας. Και όχι µόνο η Κυβέρνηση, αλλά και τα άλλα κόµµατα κά-
νουν την πάπια σε ό,τι αφορά το ΝΑΤΟ και τα υπόλοιπα, στο τι
κουβάλαγε. Το λαθρεµπόριο καυσίµων είναι αυτό; Μα είναι νοµί-
ζουµε πολύ µικρό και µπορείτε να το βρείτε σε χρόνο dt. 

Εδώ σήµερα µας έφεραν µια δικογραφία για τον Δελή, που βά-
λαµε «Όχι στο έγκληµα» στον Λευκό Πύργο στη Θεσσαλονίκη,
τους άλλους δεν τους γνώριζαν και ήρθε χαρτί και καλαµάρι µε
την τελευταία λεπτοµέρεια. Και µε φωτογραφίες µάλιστα! Τα δια-
πίστωσε όλα αυτά η Αστυνοµία. Ολόκληρο κράτος, δεν µπορείτε
να βρείτε τι ήταν αυτό που κουβάλαγε ή θα βγει κανένα και θα
πάθετε ακόµα µεγαλύτερο κάζο, να πουν ότι κουβάλαγε τίποτε
άλλο; Κουβάλαγε λαµαρίνες. Οι λαµαρίνες δεν κάνουν τέτοια
πράγµατα. 

Αυτά τα ερωτηµατικά, λοιπόν, πρέπει να απαντηθούν και εµείς
δεν θα σταµατήσουµε.

Τώρα σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο τι ακούµε; Ελληνικέ λαέ,
γυναίκες, εργαζόµενες, τι ακούµε αλήθεια; Ακούµε ότι όταν υπο-
χρεώσεις τις ανώνυµες µεγάλες εταιρείες να πάρουν 33% γυναί-
κες, αυτό είναι άλµα στην ισοτιµία. Πού ζούµε! 

Λοιπόν να το πάρετε αυτό -εσείς ήσασταν µετρηµένη, πρέπει

να είµαι ειλικρινής- να πείτε στην κυρία Υφυπουργό -αποφεύγω
να λέω ονόµατα- να το πάρει και να κάνει περιοδεία στο Περι-
στέρι, στο Αιγάλεω, στην Κοκκινιά, στο Πέραµα και να λέει στις
γυναίκες «Κορίτσια και κυρίες, τώρα λοιπόν έχουµε άλµα στην
ισοτιµία της γυναίκας».

Είπατε ότι είναι αλλαγή νοοτροπίας. Δεν το περίµενα. Δηλαδή
είναι αλλαγή νοοτροπίας το να βάλετε -πόσες είναι αυτές- τριά-
ντα επτά, σαράντα, πενήντα, εξήντα, εκατό; Με το να δώσετε τη
δυνατότητα σε αυτές τις εταιρείες και µάλιστα να τις επιδοτή-
σετε, κάνουµε άλµα στην ισοτιµία των γυναικών; Δεν λέω στην
ισότητα, διότι η ισότητα είναι διαφορετικό πράγµα. 

Εµάς, λοιπόν, µας χωρίζει άβυσσος και είναι δεδοµένο. Η Ευ-
ρωπαϊκή Οδηγία στηρίζει το κεφάλαιο χυδαία, ωµά, µε αυτά που
λέει. Και να σας πω και κάτι είναι και λίγο ξεφτίλα να το λες αυτό.
Ποιος θα σε πιστέψει; Όµως δεν είναι τυχαίο. 

Εµείς, λοιπόν, τι λέµε; Σε αυτή τη φάση, αυτό που χρειάζεται
είναι η συµµετοχή των γυναικών σε όλο το µαζικό λαϊκό κίνηµα.
Εσείς τι θέλετε; Τι προωθείτε; Να προωθηθούν οι γυναίκες -της
αστικής τάξης κυρίως- στα διοικητικά συµβούλια των καπιταλι-
στικών επιχειρήσεων. Ταξικά είναι τα θέµατα καθαρά. Είστε µε
το κεφαλαίο, είµαστε µε τους εργαζόµενους και τον λαό που πα-
ράγει τον πλούτο και του τον κλέβει το κεφάλαιο. Αυτά είναι απλά
πράγµατα. Δεν νοµίζω ότι µπορεί κανένας να µας πει ότι έχουµε
αταξική κοινωνία σήµερα. Συµφέροντα οικονοµικά είναι. 

Γι’ αυτό λέµε ότι εµείς θέλουµε οι γυναίκες να οργανωθούν
παρά τις δυσκολίες που αντιµετωπίζουν. Κάνουµε τα πάντα γι’
αυτό στα σωµατεία τους. Παντού, παντού, παντού! 

Εσείς τι θέλετε; Να δηµιουργήσετε κάποιες ψευδαισθήσεις και
να προωθηθούν οι γυναίκες σε καπιταλιστικές επιχειρήσεις, οι
οποίες βλάπτουν τα δικαιώµατα των γυναικών στην εργασία, στην
εκπαίδευση, στην προστασία της µητρότητας και της οικογέ-
νειας. Γίνεται κόλαση! Μην κάνετε τους αδιάφορους για το τι
συµβαίνει στον εργασιακό χώρο, για το τι µεσαίωνας επικρατεί. 

Τι µας λέτε τώρα; Γυναίκα που δουλεύει δώδεκα και δεκατρείς
ώρες κι έχει και δύο παιδιά και ο άντρας της δουλεύει κι αυτός
στο εργοστάσιο, τι θα κάνει αλήθεια; Θα έχει τη δυνατότητα να
αναρριχηθεί στο διοικητικό συµβούλιο της εταιρείας που την
γδέρνει; Αυτό λέει η Ευρωπαϊκή Οδηγία και µάλιστα η Ευρωπαϊκή
Ένωση. 

Θα σας πω κάτι που ο κόσµος δεν το ξέρει. Παλιά οι γυναίκες
απαγορευόταν να δουλεύουν σε βραδινές βάρδιες σε εργοστά-
σια κ.λπ.. Έρχεται, λοιπόν, µία Οδηγία από το πλάι και λέει όχι,
πρέπει να δουλεύουν και οι γυναίκες. Κάνουν προσφυγή στο Ευ-
ρωπαϊκό Δικαστήριο η Ιταλία, η Πορτογαλία και δεν θυµάµαι και
ποιος άλλος. Και τι απαντάει το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο των Δι-
καιωµάτων του Ανθρώπου, των γυναικών; Ότι βεβαίως και πρέπει
να δουλεύουν για λόγους ισοτιµίας. 

Αυτή την Ευρωπαϊκή Ένωση υποστηρίζετε, όλοι! Αυτή που έχει
φέρει το δωδεκάωρο, το δεκατριάωρο -και για τις γυναίκες- που
έχει φέρει το δικαίωµα να τις απολύει. Και λέτε τώρα και οι υπό-
λοιποι όχι τριάντα είναι λίγο, να γίνει σαράντα. Και τι θα γίνει;
Σιγά µη στάξει η ουρά του γαϊδάρου άµα θα είναι 40% στις διοι-
κήσεις των ανωνύµων εταιρειών που είναι εισηγµένες; Τι θα γίνει;
Θα γίνει άλµα στην ισοτιµία της γυναίκας; Θα σταµατήσουν ή θα
συνεχίσουν οι εργαζόµενες -για παράδειγµα στα τηλεφωνικά κέ-
ντρα- να δουλεύουν µε µηνιαίες συµβάσεις; Θα συνεχίσουν οι γυ-
ναίκες εµποροϋπάλληλοι να δουλεύουν ακόµα και τις Κυριακές
χωρίς να παίρνουν τίποτα; Θα συνεχίσουν οι ξενοδοχοϋπάλληλοι
γυναίκες και άντρες, να δουλεύουν χωρίς συλλογικές συµβάσεις
εργασίας; Ποιος θα τα αλλάξει αυτά; Η συµµετοχή των γυναικών
στο διοικητικό συµβούλιο της εταιρίας; Μα γιατί τις θέλουν;  

Πρώτον, θέλουν να προωθήσουν γυναίκες, οι οποίες θα εφαρ-
µόσουν κυνικά -όπως και οι άντρες, το ίδιο είναι- αυτή τη βάρ-
βαρη πολιτική µε τα δεκατριάωρα κ.λπ.. Αυτήν την πολιτική που
απολύει εγκύους. Δεν το ξέρετε αυτό; Τα γράφει ο «Ριζοσπά-
στης». Να τον διαβάζετε για να µαθαίνετε τι γίνεται. 

Τι κέρδισαν αλήθεια οι ναυτεργάτες; Ένα παράδειγµα θα πω:
Η Πρόεδρος της Ένωσης Εφοπλιστών είναι γυναίκα. Κέρδισαν
τίποτα; Γυναίκα είναι! Μιλάω για την Ένωση Εφοπλιστών Ελλά-
δας, την πρώτη σε δύναµη σε εµπορικό στόλο στον κόσµο. Τι
πήραν οι ναυτεργάτες; Τίποτα! Το αντίθετο! Βέβαια, έχετε το
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οπλοστάσιο και τώρα θέλετε να πετύχετε «µε ένα σµπάρο δυο
τρυγόνια», να διαµορφώσετε µια ηγεσία αστών γυναικών που θα
στηρίζει το σηµερινό µατωµένο δρόµο ανάπτυξης. Και ταυτό-
χρονα διαφηµίζετε τις ικανότητες. Σκεφτείτε τι κυνισµός χυδαίος
υπάρχει στην Οδηγία. Τι λέει; Ότι οι γυναίκες είναι πιο αποτελε-
σµατικές. Σε τι; Στο να λύσουν προβλήµατα γυναικών; Όχι. Τι µας
είπε η Υφυπουργός, φέρνοντας στοιχεία; Στις εταιρείες που
πήγαν οι γυναίκες και αναρριχήθηκαν -έδωσε παραδείγµατα-
είχαν µεγαλύτερα κέρδη. Από πού τα έβγαλαν; Από την ένταση
της εκµετάλλευσης. Πήγαν µπροστά, αναπτύχθηκαν και τι κέρδι-
σαν οι γυναίκες εργαζόµενες; Τίποτα κυριολεκτικά. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Ζαχαράκη, δεν είναι προσωπικό το θέµα. Μας είπατε

εδώ µια φράση: Ότι σε ένα ανθρωποκεντρικό Υπουργείο, όπως
είναι το Υπουργείο αυτό που έχετε, είναι πολύ δύσκολα τα πρά-
γµατα. Αυτό είναι σωστό, όµως δεν είναι αυτό το δύσκολο. Είναι
το καπιταλιστικό σύστηµα. Το καπιταλιστικό σύστηµα είναι αυτό
που τα καθορίζει όλα αυτά, την άγρια εκµετάλλευση, είναι αυτό
που χρηµατοδοτεί µε δισεκατοµµύρια το µεγάλο κεφάλαιο, είναι
αυτό το οποίο τσακίζει, συντρίβει σήµερα τα δικαιώµατα των ερ-
γαζοµένων. Είναι τόσο προοδευτικό που το 1921 θεσπίστηκε το
οκτάωρο και το 2021 το δωδεκάωρο και το δεκατριάωρο. Δεν
χρειάζονται λοιπόν, άλλα στοιχεία. 

Κι εµείς τι λέµε; Εµείς παλεύουµε. Ό,τι αποσπάσει ο λαός θα
είναι µε τον αγώνα του. Σε αυτό το σύστηµα δεν πρόκειται να
λύσει τα προβλήµατά του. Θα τα λύσει η ανατροπή του συστή-
µατος και ο σοσιαλισµός. 

Αν θέλετε -αλλά δεν θέλετε- να συγκριθούµε λίγο -και όχι µε
τα σηµερινά δεδοµένα που είναι τεράστια, µε τα δεδοµένα εκεί-
νης της εποχής- µε τη Σοβιετική Ένωση και τις σοσιαλιστικές
χώρες όπου η ισοτιµία των γυναικών απογειώθηκε -δεν µπορεί
να τα σκέφτεται ποτέ ο καπιταλισµός- σε όλους τους τοµείς. 

Να πω ένα όνοµα; Η Βαλεντίνα Τερεσκόβα, είναι η πρώτη γυ-
ναίκα αστροναύτης. Να πω τι γινόταν; Τι παροχές είχαν; Δύο χρό-
νια γονική άδεια είχαν εκείνες τις εποχές και µε τις τεράστιες
δυσκολίες οικοδόµησης του σοσιαλισµού, πέρα από τα λάθη και
τις αδυναµίες. Αυτά, λοιπόν, πέτυχε.

Το ΚΚΕ -για να πούµε και τα δικά µας- έχει δώσει µεγάλες
µάχες και για τη γυναίκα. Ποιο κόµµα ζήτησε πρώτο στην ιστορία
την ψήφο των γυναικών; Ο λαός τη µετέφραζε -δεν είναι σε επί-
σηµο κείµενο- ψήφος στο φουστάνι. Πότε ψήφισαν πρώτη φορά
οι γυναίκες στην Ελλάδα; Δεν ψήφισαν το 1956 ή το 1952 που εί-
πατε. Ψήφισαν στην κατοχή για να βγάλουν τους αντιπροσώπους
για την ΠΕΕΑ, δηλαδή την κυβέρνηση του βουνού, χιλιάδες γυ-
ναίκες. 

Δεν θέλω να συνεχίσω προς αυτόν τον τοµέα. Ο καθένας έχει
µια ιστορία. Η δική σας παράταξη και γενικώς οι συντηρητικές
και η Ένωση Κέντρου κ.λπ., λέγανε ότι οι γυναίκες είναι ανίκανες. 

Κλείνοντας, δυτικός πολιτισµός και επιτεύγµατα: Πρώτον, οι
πολιτισµοί δεν είναι ούτε δυτικοί ούτε ανατολικοί ούτε βόρειοι
ούτε νότιοι. Είναι πολιτισµοί των λαών. Μην κρύβεστε, ο καπιτα-
λισµός είναι αυτός. Τι δικαιώµατα έδωσε; Παλιά τις είχε στο σπίτι
και όταν τις χρειάστηκε στην παραγωγή, τις έβαλε και τις πλή-
ρωνε τζάµπα. Αυτό γίνεται και σήµερα, σε µεγάλο βαθµό και ό,τι
δικαιώµατα µπορεί να απέσπασαν και τα παίρνετε πίσω, τα απέ-
σπασαν µε τον σκληρό αγώνα. 

Για αυτό καλούµε τις γυναίκες των λαϊκών στρωµάτων -αλλά
και αυτών που σκέφτονται να συσπειρωθούν στο µαζικό κίνηµα-
να συµπορευτούν µε το ΚΚΕ, διότι, οι υπόλοιποι είναι στα ίδια.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-

µε τον κ. Παφίλη.
Καλώ στο Βήµα τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του κόµµα-

τος των Σπαρτιατών κ. Ιωάννη Κόντη. 
Κύριε Κόντη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε ακό-

µα µία φορά µια Ευρωπαϊκή Οδηγία την οποία πρέπει να εντά-
ξουµε, µια Οδηγία ανάµεσα σε πάρα πολλές που βγάζουν οι
σοφοί της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Φαίνεται, όµως, ότι διαλέγουµε
ποιες θα εντάξουµε, γιατί υπάρχουν και πάρα πολλές άλλες Οδη-

γίες που δεν έχουµε εντάξει και οι οποίες προηγούνται Οδηγιών,
όπως η Οδηγία που έχει βγει µε προτροπή του Προέδρου της
Πολωνίας και κάποιων χωρών του Βίζεγκραντ µετά την εισβολή
της Ρωσίας στην Ουκρανία, σύµφωνα µε την οποία καλό θα είναι
οι Ευρωπαίοι πολίτες να εξοικειώνονται µε τα όπλα και να είναι
δυνατόν να έχουν στην κατοχή τους όπλα για οποιαδήποτε δύ-
σκολη στιγµή προκύψει στα έθνη τους.

Εδώ έχουµε το αντίθετο. Και δεν την φέρνουµε και έχουµε
οπλοφοβία. Έχουµε στρατό στον οποίο οι φαντάροι µας πλέον -
κατ’ εντολή και των γονέων τους- δεν ρίχνουν µία σφαίρα στα
πεδία βολών. Πάνε στον στρατό έναν χρόνο τώρα -εµείς πηγαί-
ναµε δυόµισι και τρία- και δεν ρίχνουν µία σφαίρα για να ξέρουν
πώς λειτουργούν τα όπλα που τους δίνουν. Αυτή η οδηγία, όµως,
δεν έρχεται προς ένταξη εδώ στην Ελλάδα. Έχει πάει σε όλη την
Ευρωπαϊκή Ένωση, εκτός από εµάς. Το λέω για να αναφέρω ότι
διαλέγουµε επιλεκτικά.

Ας πάµε τώρα στο τι Οδηγία είναι αυτή. Είναι µια Οδηγία, κυρία
Υπουργέ, που µας λέει ότι πρέπει να εντάξουµε γυναίκες, ανε-
ξαρτήτως ικανοτήτων ή όχι, σε συµβούλια. Εµείς είµαστε υπέρ
αυτού.

Όµως, εγώ θέλω να ρωτήσω κάτι άλλο. Για παράδειγµα, αυτό
ισχύει για τις ανώνυµες ποδοσφαιρικές εταιρείες; Είναι µη ειση-
γµένες ανώνυµες εταιρείες. Ισχύει, δηλαδή, ότι από αύριο µε την
ψήφιση, κάθε ανώνυµη ποδοσφαιρική εταιρεία θα πρέπει στο
συµβούλιό της να είναι το ένα τρίτο γυναίκες; Δεν θα τις βρει. Θα
τιµωρηθεί µε πρόστιµο; Διότι, το πρόστιµο που αναφέρετε είναι
σχεδόν 3 εκατοµµύρια. Θα κινδυνέψει να κλείσει, να µην λειτουρ-
γεί; Τα έχουµε προβλέψει αυτά; Ξαναλέω, µιλάµε για ποδοσφαι-
ρικές ανώνυµες εταιρείες που διαχειρίζονται εκατοµµύρια. Στην
περίπτωση του Ολυµπιακού, για παράδειγµα, 100 εκατοµµύρια
τον χρόνο, µε προσδοκώµενα έσοδα κ.λπ.. Ισχύει για εκεί ή υπάρ-
χει εξαίρεση; Δεν το έχετε διευκρινίσει και αποσαφηνίσει εδώ;
Αύριο µετά την ψήφιση, θα γίνει νόµος. Θα πιέσετε αυτές τις εται-
ρείες να βρουν άµεσα γυναίκες που θα ενταχθούν στο ποδό-
σφαιρο; Είναι ένα θέµα και το λέω εγώ σαν άνθρωπος του
ποδοσφαίρου. Πού θα βρεθούν; 

Θέλω να πω ότι καλό είναι να προσπαθήσουµε να εντάξουµε
γυναίκες και είναι ευπρόσδεκτες. Μάλιστα, εγώ έχω εµπειρία
προσωπική στο ποδόσφαιρο. Οι γυναίκες που γνώρισα ήταν πολ-
λές φορές και καλύτερες από άνδρες. Να πω, όµως, ότι θα είναι
δύσκολο να βρούµε ικανές σε συγκεκριµένους τοµείς που δεν
έχουν ασχοληθεί. Καλώς ή κακώς, δεν υπάρχουν τόσες πολλές
γυναίκες να ασχολούνται µε το ποδόσφαιρο στην Ελλάδα, σε δι-
οικητικό επίπεδο. Είναι µία δύσκολη ενασχόληση αυτή. Διότι, δεν
έχει να κάνει µόνο µε το ποδόσφαιρο. Έχει να κάνει και µε κόσµο
που µπορεί να σε βρίζει την Κυριακή, µε κόσµο που µπορεί να σε
δει και να µην τον ενδιαφέρει αν είσαι γυναίκα και µετά από ένα
ατυχές αποτέλεσµα -όπως έγινε και µε γυναίκα Ελληνίδα η οποία
πήγε στη Ρόµα-, να σου επιτεθεί και να θέλει να σε λιντσάρει. Θα
βρούµε, λοιπόν, γυναίκες κατάλληλες για να στελεχώσουν τις
ανώνυµες εταιρείες στο ποδόσφαιρο; Αυτή είναι η ερώτησή µας.
Αλλιώς, κάντε µια τροπολογία που θα τις εξαιρείτε. Είναι απλό.

Μην εµφανιστούµε και πούµε «Κύριοι, τιµωρούµε αυτή την
ΠΑΕ, γιατί δεν µπορεί ξαφνικά να βάλει στο δεκαµελές ή δωδε-
καµελές πέντε γυναίκες». Πώς θα γίνει; Μάλιστα, σε εταιρεία η
οποία έχει πιάσει το ποσοστό µε την ποσόστωση αυτή, εάν πει
µια κυρία, η οποία είναι πολύ ικανή «θα φύγω, θα πάω να συνε-
χίσω στην Αµερική» και µία άλλη πει «θέλω να καθίσω σπίτι µου»,
πώς θα γίνει η ξαφνική πλήρωση των θέσεων; Θα βρούµε ικανές
εκείνη τη στιγµή ή οτιδήποτε χρειαστεί, ό,τι βρούµε, που ίσως
είναι µε όχι τα ίδια προσόντα που θα έχουν δύο προσφερόµενοι
άντρες και θα τις βάλουµε, για να πληρώσουν τη θέση, για να µην
υπάρξουν κυρώσεις; Είναι θέµατα τα οποία δεν λύνονται µε κυ-
ρώσεις.

Αντί να λέµε, λοιπόν, ότι είναι ευπρόσδεκτη η είσοδος των γυ-
ναικών ακόµα και σε ποσοστό 60%, αν είναι ικανότερες από τους
άντρες, εµείς πάµε να βάλουµε µια ποσόστωση, όπως έγινε και
γίνεται τώρα µε τις εκλογές. Μάλιστα, θέλουµε να κάνουµε τις
γυναίκες να είναι σαν προστατευόµενο είδος. Είναι ίσες οι γυναί-
κες µε τους άνδρες. Πώς να το κάνουµε; Ίσες και ικανές. Αν θε-
ωρείτε ότι αυτά που λέω εγώ τις απαξιώνουν, τότε δεν ξέρω να
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µιλήσω ελληνικά. Εγώ λέω ότι είναι ίσες. Δεν είναι και κάτι το
οποίο πρέπει εµείς µε το ζόρι να βρούµε να πάει κάπου. Μπορούν
να βρουν µε την ικανότητά τους.

Να πάµε τώρα σε άλλα θέµατα. Και επειδή άκουσα πριν για
απεργία, στις 28 Φεβρουαρίου η Ναυτεργατική Οµοσπονδία έχει
το άλυτο θέµα. Η ΠΝΟ κάνει µια µεγάλη απεργία. Η σύµβαση ερ-
γασίας, δυστυχώς, των ακτοπλόων δεν έχει υπογραφεί ακόµη.
Είναι ντροπή. Το καλοκαίρι θα τους παρακαλάµε να βάλουν τα
πλοία τους και να δουλεύουν οι Έλληνες ναυτικοί να µας πηγαί-
νουν στα νησιά, αλλά σύµβαση εργασίας για τους ναυτικούς µας
δεν υπάρχει. Δεν ασχολείται κανείς. Έγινε απεργία τον Οκτώ-
βριο, την έλυσαν, ενώ είχαν πει να την κάνουν µεγαλύτερη, καλή
τη πίστη τη σταµάτησαν και τώρα έχουµε 28 Φεβρουαρίου άλλη
µία απεργία. Μακάρι να λυθεί το πρόβληµα, επαναλαµβάνω, των
ακτοπλόων όχι των ποντοπόρων. Οι ποντοπόροι έχουν τη δική
τους σύµβαση.

Να µιλήσουµε και για τα θέµατα αυτά της επικαιρότητας.
Ακούµε συνέχεια αυτό το θέµα, δυστυχώς, το τροµερό θέµα των
Τεµπών, που έχει γίνει πεδίο εκµετάλλευσης, να ψάχνουν τα κόµ-
µατα, όπως είπα και προχθές, να δουν ποιος έχει τη µεγαλύτερη
ευθύνη. Τρία κόµµατα έχετε την ευθύνη, κύριοι, το ΠΑΣΟΚ, ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ και η Νέα Δηµοκρατία. Η Νέα Δηµοκρατία τώρα, γιατί στα
χέρια της «έσκασε» αυτό και έχει τη µεγαλύτερη. Όµως, έχουν
και οι προηγούµενοι. 

Διαβάζω «Βαρύ κατηγορητήριο για δύο ελεγκτές της Εθνικής
Αρχής Διαφάνειας», οι οποίοι τι έκαναν; Αντιµετωπίζουν κατηγο-
ρίες µέχρι και για εικοσαετή φυλάκιση, επειδή έκαναν τα στραβά
µάτια, όταν δεν επεβλήθησαν τα µέτρα ασφαλείας στους σιδη-
ροδρόµους από το 2013. Δηλαδή και αυτοί έχουν 100% ευθύνη,
αλλά δεν πιάνουµε τους κύριους υπεύθυνους που δεν τα επέβα-
λαν. Πιάνουµε αυτούς οι οποίοι έκαναν τα στραβά µάτια και δεν
τους επέβαλαν ποινές ή δεν το έκαναν δηµόσιο. Τιµωρούνται
αυτοί. Δεν τιµωρούνται, όµως, οι κύριοι υπεύθυνοι, Υπουργοί,
ποιοι ήταν εκεί, µετά ο άλλος Υπουργός, ο Σπίρτζης αργότερα,
που δεν εφάρµοσε την 717. Όλοι αυτοί µιλάνε, κελαηδούν και την
πληρώνουν δύο γραφειοκράτες, που δεν επέβαλαν τα µέτρα σε
αυτούς που δεν την εφάρµοσαν. Αυτή είναι η λογική µας.

Το τρένο συνεκρούσθη ακριβώς γιατί δεν υπήρχαν µέτρα
ασφαλείας. Ψάχνουµε τώρα αν είχε τουλόλιο, ξυλόλιο. Σίγουρα
κάτι είχε, για να εκραγεί, αλλά δεν θα γίνουµε ντετέκτιβ να
βρούµε αυτό. Το βασικό είναι γιατί συνεκρούσθη. Γιατί συγκρού-
στηκαν δύο τρένα; Γιατί δεν υπήρχαν µέτρα ασφαλείας. Όπως
έχουµε στα πλοία τον Κανονισµό Αποφυγής Συγκρούσεων, όπως
έχουµε µέτρα ασφαλείας εκεί, έτσι έχουν και τα τρένα. Πριν από
το ETCS και τη σύµβαση που υπήρχε και έπρεπε να εφαρµοστεί
µε την 717, υπήρχαν άλλα µέτρα ασφαλείας. Μέχρι και οι Ινδίες
είχαν βάλει και έχουν τέλειο σύστηµα σήµερα. Εµείς δεν βάλαµε
ποτέ κανένα. Για τηλεδιοικήσεις λέγαµε. Ο ένας λέει «άφησα
στον άλλον».

Λοιπόν, κάποτε πρέπει να σοβαρευτούµε και να δούµε τα πρά-
γµατα και να επωµιστούµε και τις ευθύνες µας, όχι να κατηγο-
ρούµε τους επόµενους για λάθη που κάναµε σήµερα. Είναι σαν
να βγω εγώ για κυνήγι, να σηµαδεύω κάποιον να τον σκοτώσω,
έναν αντίπαλο, να µην τον πετύχω και να τον σκοτώσει κάποιος
άλλος σε επόµενο κυνήγι και να βγω εγώ να κατηγορώ τον άλλο
και να πω «Τι έκανες, βρε, παλιάνθρωπε;», ενώ τον έχω σηµαδέ-
ψει πρώτα εγώ. Όλοι είναι συνυπεύθυνοι σε αυτό.

Το ίδιο ακούω και στο Ναυάγιο για την Πύλο. Βγαίνει και ο δη-
µόσιος συνήγορος και βγάζει για τους λιµενικούς ευθύνες, να
πάνε να αντιµετωπίσουν ποινές φυλάκισης. Τι έγινε στην Πύλο;
Έγινε το ναυάγιο στα πενήντα µίλια εκτός Ελλάδος. Να σώσουµε
ναυαγούς; Ναι, 100%. Και σαν πρώην καπετάνιος, είµαι υπέρ. Να
σώσω κάποιον και πεντακόσια µίλια µακριά µου να είναι, αν
ακούσω «Distress» ή αν ακούσω «Mayday» ότι βυθίζεται πλοίο.
Θα πρέπει να πάω. Όταν, όµως, ρωτάς ένα πλοίο αν έχει πρό-
βληµα και σου λέει: «Όχι, συνεχίζω κανονικά», αλλά µε τη µετα-
τόπιση του ανθρώπινου φορτίου, βυθίζεται σε δέκα δευτερό-
λεπτα, δεν σηµαίνει ότι φταίει ο λιµενικός µας που δεν πήγε στα
πενήντα µίλια, που δεν έχει υποχρέωση από τη Search and Res-
cue in the Mediterranean Sea, από τη σύµβαση της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και από τις διεθνείς συµβάσεις. Δεν έχει καν δικαίωµα

να πάει εκεί. Για ποιον λόγο; Για το ότι δεν έχει πάρει σήµα κιν-
δύνου. Όταν πάρει σήµα κινδύνου, να πάει.

Τι κάνουµε εµείς; Πιάνουµε τώρα τους ναυαγούς, έξι λαθρο-
διακινητές Αιγύπτιους, δικάζονται στην Καλαµάτα µε κατηγορίες
για ισόβια, βαριές κατηγορίες και ξέρετε τι συµβαίνει; Αθωώ-
νονται. Γιατί; Διότι είχε γεµίσει το δικαστήριο µε ΜΚΟ ψευτοαν-
θρωπιστών, οι οποίοι επέβαλαν στους δικαστές διά φωνής να
τους αθωώσουν και δίνουµε το δικαίωµα στους λαθροδιακινητές. 

Ξέρετε πόσοι άνθρωποι έχουν πεθάνει στα νερά της Μεσο-
γείου από το 2014 έως το 2018; Άνθρωποι, όχι άψυχα κουτάκια.
Δεκατέσσερις χιλιάδες άνθρωποι. Υγρός τάφος! Αν κοιτάξετε τον
βυθό της Μεσογείου, είναι δεκατέσσερις χιλιάδες νεκροί άνθρω-
ποι, οι οποίοι έχουν πεθάνει από τους λαθροδιακινητές κυρίως.

Και ρωτώ εγώ: Τα τελευταία δέκα χρόνια έχουν µπει στην Ελ-
λάδα µε µετρήσεις εξήντα χιλιάδες σκάφη που έχουν µεταφέρει
λαθραίους µετανάστες. Πόσοι από τους λαθροδιακινητές που
συνελήφθησαν είναι στη φυλακή σήµερα; Διότι οι ποινές τους
είναι για ισόβια. Πείτε µου. Εγώ ρώτησα προχθές και δεν ήξερε
να µου απαντήσει ο αρµόδιος της επιτροπής διαχείρισης του θέ-
µατος. Πόσοι είναι στη φυλακή από αυτούς; Θα έπρεπε να
έχουµε πενήντα χιλιάδες λαθροδιακινητές στη φυλακή. Δεν
έχουµε ούτε δέκα.

Αυτό, λοιπόν, το ότι µπορεί να τους τιµωρούµε ή να τους αφή-
νουµε µε τις παρεµβάσεις των ΜΚΟ κ.λπ., έχει δηµιουργήσει το
αίσθηµα ατιµωρησίας και το αίσθηµα της δικαίωσης του λαθρο-
διακινητή, που παίρνει ανθρωπάκους που τους βρίσκει στην
Τουρκία, τους υπόσχεται µια καλύτερη ζωή και τους φέρνει εδώ
-γιατί αυτό γίνεται- και τους παίρνει και το βιός που έχουν που-
λήσει στα µέρη τους, 5.000 ευρώ, 10.000 ευρώ και τους υπόσχο-
νται, ξέρετε τι; Δεν πάµε στην Ελλάδα. Πάµε για την Αγγλία, πάµε
για τη Γερµανία. Αυτό τους λένε.

Δεν πιάνουµε, όµως, τους λαθροδιακινητές, την αιτία και προ-
σπαθούµε να δούµε ποιος φταίει και τι δεν φταίει. Τώρα αυτόν
που µπήκε από την Ελλάδα µάς τον στέλνει η Γερµανία πίσω.
Ένα εκατοµµύριο, λένε, που δεν τους θέλει τώρα θα τους στείλει
στην Ελλάδα και η Ελλάδα, λένε, θα τους αναλάβει µε δικά της
έξοδα. Εδώ τώρα θα δείτε τι έχει να γίνει! Εδώ να δείτε τι έχει να
γίνει! Η Γερµανία το αποφάσισε, τα δύο µεγάλα κόµµατα.

Αντί, λοιπόν, εµείς να χτυπάµε στη βάση το πρόβληµα, πάµε
να δώσουµε ασπιρίνη στον καρκινοπαθή. Αυτό κάνουµε µε τα δύο
µεγάλα αυτά θέµατα. Και έρχεται ο Συνήγορος του Πολίτη να
βρει ότι το πρόβληµα του ναυαγίου της Πύλου είναι οι έξι λιµενι-
κοί. Έτσι αποφάσισε. Αυτό είναι.

Εγώ να τους δώσω και ευθύνες, αν είχε γίνει SOS από το πλοίο
και δεν πήγαν. Μα, αυτό είναι το πρόβληµα; Το πρόβληµα είναι
ότι δεν ενδιαφέρεται κανείς να κλείνει φυλακή τους λαθροδιακι-
νητές. Έξι αθωώθηκαν, έξι Αιγύπτιοι, οι υπεύθυνοι του πλοίου.
Πεντακόσια άτοµα πνίγηκαν, αθωώθηκαν αυτοί.

Αυτή είναι, λοιπόν, η κοροϊδία που ακούει ο κόσµος. Και τι θα
ακούσει; Το ναυάγιο της Πύλου; Ποιο; Τους σκότωσε το Λιµενικό.
Αυτό είναι.

Δεν προστατεύουµε τίποτα, δεν προστατεύουµε ούτε τις ίδιες
τις αρχές µας και νοµίζουµε ότι όλα είναι όπως τα παρουσιάζουν.

Εγώ να κλείσω, έχοντας το θάρρος της γνώµης µου να πω ότι
καταδικάζουµε και την ενέργεια, έστω και αν ήταν συµβολική, στο
σπίτι του νεοεκλεγέντος Προέδρου, του κ. Τασούλα, γιατί αυτό
είναι µια στοχοποίηση που βγαίνει όπως βγαίνει και σε εµάς. Και
εµείς θυµίζω ότι δεχτήκαµε βοµβισµό, όταν ήµασταν όλοι µαζί
στις αρχές σε σπίτι συναδέλφου Βουλευτή. Η στοχοποίηση, το
«ναζί, φασίστες», όλα αυτά, η στοχοποίηση είναι για όλους.

Η στοχοποίηση, λοιπόν, και αυτή πρέπει να παταχθεί στη βάση
της. Δεν µπορεί να στοχοποιεί η κάθε εφηµερίδα, ο κάθε δηµο-
σιογράφος, ο καθένας, το κάθε κόµµα τον οποιονδήποτε. Να σκε-
φτόµαστε τι λέµε και όχι να τρέχουµε µετά να κλαίµε πίσω, αν
συµβεί κάτι.

Δεν θα πω τίποτα άλλο, κύριε Πρόεδρε. Θα σεβαστώ τον χρό-
νο, γιατί και εγώ πρέπει να φύγω.

Σας ευχαριστώ για την προσοχή και θα ψηφίσουµε ανάλογα,
όπως είπε και ο αγορητής µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-
µε.
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Θα καλέσω στο Βήµα τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας,
τον κ. Ευστάθιο Κωνσταντινίδη.

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρία Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, ακούστηκε από πολλές, από όλες σχεδόν τις πτέρυγες του
Κοινοβουλίου η έκφραση ότι στην πολιτεία µας, στη χώρα µας
πρέπει να σπάσουµε γυάλινες οροφές, εννοώντας µε αυτή ότι
υπάρχουν ακόµα στερεότυπα, υπάρχουν ακόµα εµπόδια στην
ανέλιξη των γυναικών, στην εξέλιξή τους, στη συµµετοχή τους
στην κοινωνικοοικονοµική ζωή της πατρίδας µας, σε µια χώρα
όπου έχουµε Πρόεδρο της Δηµοκρατίας γυναίκα, όπου σήµερα,
στα κυβερνητικά έδρανα κάθεται µια Υπουργός και µια Υφυπουρ-
γός και στα κοινοβουλευτικά έδρανα πάρα πολλές αγαπητές συ-
νάδελφοι.

Βεβαίως, πλαισιώνουν όλες τις λειτουργίες τα ύψιστα αξιώ-
µατα της πολιτείας, όλες τις λειτουργίες άξιες γυναίκες στον δι-
καστικό τοµέα, στη δηµόσια διοίκηση, στην ακαδηµαϊκή και ερευ-
νητική κοινότητα. Μια γυναίκα είναι επικεφαλής στην ΕΣΗΕΑ,
είναι Πρόεδρος της ΕΣΗΕΑ. Μια άλλη γυναίκα είναι Πρόεδρος
στον Σύνδεσµο Βιοµηχανιών Ελλάδος και γενικότερα, κάθε γυ-
ναίκα έχει τη δυνατότητα να εξελιχθεί, να σπουδάσει, να συµµε-
τέχει, να ανελιχθεί.

Από την άλλη, βέβαια, αν δει κανείς τα δεδοµένα και τις κατα-
τάξεις, θα αναγνωρίσει και θα οµολογήσει ότι την ίδια στιγµή, η
συµµετοχή των γυναικών σε κάποιους κλάδους, σε κάποιους το-
µείς είναι περιορισµένη και τέτοια είναι και η συµµετοχή των γυ-
ναικών στα ανώτατα συµβούλια, στις διοικήσεις εισηγµένων
επιχειρήσεων, µεγάλων επιχειρήσεων, γεγονός που εξηγεί και τη
σηµερινή νοµοθετική πρωτοβουλία, που βεβαίως δεν περιορίζε-
ται σε αυτό το αντικείµενο.

Από την ίδια οπτική θα έλεγε ίσως κάποιος ότι έχουµε ικανο-
ποιητικά επίπεδα στην προσβασιµότητα και στη συµπερίληψη, αν
έβλεπε τον Στέλιο Κυµπουρόπουλο, γιατρό και Ευρωβουλευτή,
να συµµετέχει σε εθνικά και διεθνή fora, πολλές γυναίκες µε κι-
νητικά ή άλλα προβλήµατα, άτοµα µε αναπηρίες να συµµετέχουν
στην κοινωνικοοικονοµική ζωή από ανώτατες θέσεις.

Να πάω και στον τόπο µου, όπου γυναίκες, όπως η Κάτια, η
Βασιλική -τις λέω µε το όνοµά τους- είναι γνωστές για την πορεία
τους, για τη δράση τους στις τοπικές κοινωνίες, στην Κοζάνη, ο
Μιχάλης, ο Μάκης από την Πτολεµαΐδα και τα Σέρβια έχουν πε-
τύχει πολλά πράγµατα. Συµµετέχουν ενεργά στην οικονοµική
ζωή, στην πολιτική ζωή, στις κοινωνικές δραστηριότητες.

Από την άλλη, όµως και εκεί εξακολουθούν να υπάρχουν εµπό-
δια και νοµίζω ότι το βλέπει ο καθένας από εµάς στην καθηµερι-
νότητα, στην προσβασιµότητα, στη συµπερίληψη. Άρα καλώς
λαµβάνεται µέριµνα από την πολιτεία. Πρέπει να ενισχυθούν τα
µέτρα και εκεί όπου η πολιτεία, παρότι έχει επέµβει, συναντά δυ-
σκολίες, καλείται και πρέπει, όπως κάνει και το συζητούµενο σχέ-
διο νόµου, να βελτιώσει το περιβάλλον, να ενισχύσει τα ψηφιακά
εργαλεία, να διευρύνει το πλαίσιο, ούτως ώστε αυτοί οι συµπο-
λίτες µας να µπορούν να ενταχθούν, να κάνουν χρήση, να ωφε-
ληθούν από τις δράσεις και τις νοµοθετικές πρωτοβουλίες και τις
πολιτικές που εφαρµόζονται και είναι, πράγµατι, αυτές πολλές.

Ακούστηκε, σε µια προσπάθεια να ακυρωθεί η νοµοθετική πρω-
τοβουλία, η άδικη κριτική ότι απευθύνεται ή µάλλον ότι έχει τα-
ξικά χαρακτηριστικά η σηµερινή νοµοθετική ρύθµιση.

Όµως, αυτή είναι η Κυβέρνηση που εφάρµοσε το επίδοµα µη-
τρότητας για τις αγρότισσες µητέρες, για τις αυτοαπασχολού-
µενες, για τις µη µισθωτές, εννεάµηνη επιδότηση, που έχει
εφαρµόσει πολλά µέτρα για τη στήριξη της µητρότητας, που
έφερε τις νταντάδες της γειτονιάς, αλλά και πολλές δράσεις και
παρεµβάσεις, µε πιο σηµαντική ίσως στον τοµέα των ατόµων µε
αναπηρία, τη στήριξη µε τον Προσωπικό Βοηθό, στην οποία ρύθ-
µιση αναφέρεται και το σηµερινό νοµοσχέδιο, που έρχεται να
εξασφαλίσει τη συνέχιση αυτού του προγράµµατος, καθ’ ό διά-
στηµα θα διαρκέσει το χρηµατοδοτικό εργαλείο του Ταµείου Ανά-
καµψης, προκειµένου έτσι να συνεχιστεί, να επεκταθεί, εξασφα-
λίζοντας στη συνέχεια ένα άλλο χρηµατοδοτικό εργαλείο. Ανα-
φέρθηκε η κύρια Υπουργός και νοµίζω ότι έχουµε ο καθένας από
εµάς και η καθεµία σχετική εµπειρία από άτοµα που ωφελήθηκαν,

χίλια τριακόσια άτοµα µέχρι σήµερα. Και θέλουµε να αποκτήσει
καθολική εφαρµογή το µέτρο, µε τους χίλιους οκτακόσιους πα-
ρόχους αυτών των υπηρεσιών, τους Προσωπικούς Βοηθούς, που
κάνουν τη ζωή αυτών των συµπολιτών µας πολύ καλύτερη, ευχε-
ρέστερη. Προσέξτε: Δεν ωφελούνται µόνο οι ίδιοι. Ωφελούνται
και οι οικογένειές τους. Όλα αυτά τα χρόνια καλούνται να τους
υποστηρίξουν από το πρωί µέχρι το βράδυ.

Άρα, λοιπόν, νοµίζω ότι είναι σηµαντικές οι πρωτοβουλίες που
αναλήφθηκαν στο πεδίο εφαρµογής της συγκεκριµένης ρύθµι-
σης. Εξασφαλίζεται µε την πρόβλεψη ότι τουλάχιστον το 33% των
θέσεων στα διοικητικά συµβούλια θα καλύπτεται από τις γυναί-
κες, ενώ µέχρι σήµερα, η πρόβλεψη ήταν για 25% και νοµίζω ότι
στην πραγµατικότητα, αγγίζει το 28%, γεγονός που συνέβη ακρι-
βώς, γιατί υπήρξε το 2020 µια αντίστοιχη άλλη ρύθµιση.

Ακούσαµε από το ΠΑΣΟΚ ότι θα έπρεπε να είναι στο σαράντα.
Ωραία, και εγώ θα πω: Γιατί να µην είναι στο πενήντα; Πρέπει οι
στόχοι που θέτουµε να βρίσκονται κοντά στην πραγµατικότητα.
Πρέπει αυτό που νοµοθετούµε να είναι ρεαλιστικό και επιτεύξιµο.
Το 33% είναι ο µέσος ευρωπαϊκός δείκτης, είναι ο ευρωπαϊκός
µέσος όρος. 

Προφανώς υπάρχουν δυσκολίες στην εύρεση εργασίας για τις
γυναίκες. Καταγράφονται και µισθολογικές διαφορές, µε βάση
τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ. Όµως, ποιος µπορεί να παραγνωρίσει
τα σηµαντικά βήµατα που έχουν γίνει και µε τη θεσµοθέτηση ενός
Υπουργείου που απευθύνεται στη σύγκλιση και στο κλείσιµο του
χάσµατος, στη στήριξη των πιο αδύναµων, στην ενεργοποίηση
τέτοιων µέτρων, ενός υπουργείου όπως είναι το Υπουργείο Κοι-
νωνικής Συνοχής και Οικογένειας. Χαίροµαι πάρα πολύ που και
από τα άλλα κόµµατα ακούστηκαν πολύ καλά λόγια για την πολι-
τική ηγεσία, λόγια που τα δικαιούται.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ζητώ την κατανόησή σας, κύριε Πρόεδρε. Θα αναφερθώ µόνο
στην τροπολογία για τον Έβρο, και θα ολοκληρώσω.

Ως Υφυπουργός Μακεδονίας - Θράκης είχα την ευκαιρία τη
δύσκολη εκείνη στιγµή, να βρεθώ κοντά στους ανθρώπους, ιδίως
του βορείου Έβρου, όταν οι καταστροφικές πυρκαγιές στη Δαδιά
επιβάρυναν µια έτσι και αλλιώς δύσκολη κατάσταση, µια δύσκολη
κατάσταση που διαµορφώνει ενδοπεριφερειακή ανισότητα στον
Έβρο, ανάµεσα στο νότιο τµήµα του και στο βόρειο, µε µετακι-
νήσεις και φυγή νέων ανθρώπων από το βόρειο τµήµα προς το
νότιο ή προς άλλα µέρη της πατρίδας µας.

Βεβαίως, στο πλαίσιο εκείνων των πρωτοβουλιών που είχαν
αναληφθεί, εφαρµόσθηκαν µέτρα για τη στήριξη του βορείου
Έβρου. Και σήµερα έρχεται µια άλλη διάταξη πολύ σηµαντική να
δώσει κίνητρα για την µετοίκηση ανθρώπων σε εκείνες τις περιο-
χές. Είµαι ιδιαίτερα χαρούµενος που αυτό συµβαίνει. Από την
άλλη, χαίροµαι επίσης για το γεγονός ότι η κυρία Υπουργός ανα-
φέρθηκε στη δυνατότητα που προβλέπει η ίδια διάταξη, στην πα-
ράγραφο 9, για την επέκταση του µέτρου και σε άλλες περιοχές. 

Εδώ θα επαναλάβω την πρόταση που απηύθυνα προς τους
υπογράφοντες την τροπολογία Υπουργούς, και βεβαίως την
Υπουργό της Κοινωνικής Συνοχής, να επεκταθεί πρωτίστως και
κατά προτεραιότητα -καταλαβαίνω ότι αυτό δεν µπορεί να συµβεί
σήµερα, αφού έχει δηµοσιονοµικό κόστος η οποιαδήποτε επέ-
κταση- και σε άµεσο χρόνο, δηλαδή όσο γίνεται πιο γρήγορα, και
για τη δυτική Μακεδονία που βιώνει ακριβώς τις προκλήσεις της
απολιγνιτοποίησης και της δίκαιης µετάβασης. 

Έρχεται -και κλείνω µε αυτό- τούτη η νοµοθετική πρωτοβουλία
να προστεθεί σε µια σειρά νοµοθετικών ρυθµίσεων που στηρί-
ζουν τους πιο ευάλωτους συµπολίτες µας. Έχει µόνο θετικές δια-
τάξεις να προσθέσει. Και νοµίζω ότι θα πρέπει να τύχει καθολικής
υποστήριξης.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-
µε.

Να καλέσω στο Βήµα τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Γεώργιο Κωτσό.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε
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σήµερα στην Αίθουσα της Ολοµέλειας να συζητήσουµε ένα νο-
µοσχέδιο που αφορά το Υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής και Οι-
κογένειας, το Υπουργείο που στον πυρήνα της δράσης του έχει
την οικογένεια, έχει τον άνθρωπο, και µάλιστα σε µια περίοδο
όπου το δηµογραφικό πρόβληµα, η πληθυσµιακή συρρίκνωση
της χώρας µας, δεν είναι όπως συνηθίζαµε παλαιότερα να λέµε
ότι είναι µια βραδυφλεγής βόµβα στα θεµέλια της κοινωνίας µας,
αλλά είναι µια βόµβα που έχει ήδη απασφαλίσει, είναι µια βόµβα
που υποθάλπει το µέλλον, όχι µόνο της χώρας µας αλλά της Ευ-
ρώπης και ολόκληρου του δυτικού κόσµου. 

Το λέω αυτό γιατί τα στοιχεία που θα σας παραθέσω είναι κα-
ταλυτικά. Ο µέσος όρος ηλικίας στην Ευρώπη είναι τα σαράντα
πέντε έτη, πάνω από σαράντα πέντε έτη. Είναι πρώτη η Ιαπωνία
µε χειρότερη επίδοση τα 48,4 και πέµπτη η Ελλάδα µε 45,5. Κα-
ταλαβαίνετε ότι σε βάθος χρόνου υπάρχει ένα σοβαρό πρόβληµα
για ολόκληρο τον δυτικό κόσµο, ένα πρόβληµα επιβίωσης, σε
πρώτη φάση µάλιστα στήριξης του ασφαλιστικού, του φορολο-
γικού συστήµατος, των εργασιακών αναγκών. Επιβάλλεται να
εφαρµοστούν πολιτικές τέτοιες που θα αντιµετωπίσουν αυτό το
πρόβληµα στον πυρήνα του.

Θα σας πω µόνο το εξής. Όντας δήµαρχος στον Δήµο Μουζα-
κίου, λόγω των πολύ µεγάλων επενδύσεων σε σχέση µε τον πλη-
θυσµό του Δήµου Μουζακίου, το πανεπιστήµιο του Κλερµόν-Φε-
ράν της Γαλλίας έκανε focus στην περιοχή µας. Με καλούσε δυο
ή τρεις φορές τον χρόνο στα διάφορα φόρα που έκανε. Το πανε-
πιστήµιο του Κλερµόν-Φεράν αποτελεί think tank για τη Γαλλία,
και µέσα εκεί επεξεργάζονται τις πολιτικές που µε το λόµπινγκ
στη συνέχεια προωθούνται ως πολιτικές της Ευρώπης. 

Σε µία, λοιπόν, από αυτές τις ευρείες και διευρυµένες συνε-
δριάσεις, ένας Γάλλος αναπτυξιολόγος έλεγε τα εξής: «Επειδή
ακριβώς ο µέσος όρος ηλικίας για την Ευρώπη είναι πάνω από
σαράντα πέντε έτη, αυτό το ζήτηµα είναι θνησιγενές για την Ευ-
ρώπη. Σε λίγο διάστηµα η Ευρώπη δεν θα µπορεί να υποστηρίξει
ούτε τις εργασιακές της ανάγκες, ούτε το ασφαλιστικό της σύ-
στηµα, ούτε το φορολογικό της σύστηµα, πολύ δε περισσότερο
θα µαραζώνει, θα φθίνει».

Και ξέρετε κάτι; Η φύση απεχθάνεται τα κενά. Όπου υπάρχουν
κενά, κάποιο άλλο είδος θα έρθει να τα καλύψει. Ποιες ήταν οι
προτάσεις του; Κατά αυτόν, υπάρχουν δύο σχολές. Υπάρχει στην
Ευρώπη, λέει, η γερµανική σχολή η οποία επιµένει για διεύρυνση
της Ευρώπης προς Ανατολάς, δηλαδή οι πρώην χώρες της Σο-
βιετικής Ένωσης να ενσωµατωθούν στην Ευρωπαϊκή Ένωση.
Αλλά, λέει, και αυτές αν ενσωµατωθούν, ο µέσος όρος παραγω-
γικής ηλικίας δεν θα πέσει κάτω από τα σαράντα έτη, άρα θα εξα-
κολουθούσε να είναι θνησιγενές και αυτό το σύστηµα. Η γαλλική
άποψη, λέει, αναφέρει επέκταση της Ευρώπης προς τη βόρεια
Αφρική, όπου παραδοσιακά είχε αποικίες η Γαλλία. Αλλά και
αυτές οι χώρες αν ενσωµατωθούν, λέει, λίγο κάτω από τα σαρά-
ντα έτη θα είναι ο µέσος όρος παραγωγικής ηλικίας. 

Η άποψη του συγκεκριµένου αναπτυξιολόγου είναι ότι η µόνη
λύση για την Ευρώπη σε βάθος χρόνου είναι οι Ινδίες. Αντιλαµ-
βάνεστε πού βρισκόµαστε; Οι Ινδίες έχουν µέσο όρο ηλικίας τα
28,4 έτη. Να σας δώσω και κάποια άλλα στοιχεία; Το Πακιστάν
έχει µέσο όρο 22,8, η Αιθιοπία 19,5, το Αφγανιστάν 18,4 και η Ου-
γκάντα 16,6, η Τουρκία 31,5. Καταλαβαίνετε ποιο θα είναι το µέλ-
λον στον κόσµο αύριο και µεθαύριο; 

Άρα, καταλαβαίνετε, κυρία Υπουργέ, καταλαβαίνει και το Σώµα
πόσο σηµαντικός ο ρόλος σας, πόσο σηµαντικός είναι όχι µόνο
ο ρόλος του Υπουργείου σας, αλλά και της Κυβέρνησής µας,
αλλά και του συνόλου του δυτικού κόσµου, να σταθούµε µε πολύ
µεγάλη προσοχή, µε ευαισθησία και µε συγκεκριµένα µέτρα που
θα ενισχύσουν την οικογένεια και θα βοηθήσουν τα νέα ζευγάρια
να προχωρήσουν σε τεκνοποίηση. Μάλιστα, για τη χώρα µας το
όριο ανά παραγωγική γυναίκα είναι το 1,32, όταν οι όροι βιωσι-
µότητας επιβάλλουν πάνω από 2,4. 

Βέβαια, εδώ θα ρωτήσει κανείς το εξής. Έχουν γίνει βήµατα
προς αυτή την κατεύθυνση; Προφανώς και έχουν γίνει, µε µέτρα
για τη στήριξη των νέων µητέρων και µέσω των παιδικών σταθ-
µών, προκειµένου να βοηθηθούν οι νέες µητέρες προς αυτή την
κατεύθυνση, αλλά και µε το πρόγραµµα «Σπίτι µου». Είναι µόνο
οικονοµικοί, όµως, οι παράγοντες που οδηγούν στην υπογεννη-

τικότητα; Όχι βέβαια. Είναι και κοινωνικοί. Έχει αλλάξει και το
αξιακό σύστηµα των νέων ανθρώπων. Και θα πρέπει να υπάρξουν
παρεµβάσεις ακόµη και σε αυτή την αλλαγή της νοοτροπίας και
της αντίληψης, αν θέλουµε πραγµατικά η Ευρώπη να κατοικείται
από Ευρωπαίους µετά από πολλά χρόνια και δεν θέλουµε την Ευ-
ρώπη και τον δυτικό κόσµο να φθίνει διαρκώς.

Το δε νοµοσχέδιο, επειδή είναι ένα νοµοσχέδιο κοινωνικής συ-
νοχής και συµπερίληψης, προβλέπει µια σειρά από διατάξεις που
έχουν να κάνουν µε ευάλωτες οµάδες, µε αδύναµες οµάδες, µε
τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες, µε τα άτοµα που βρίσκονται στο
φάσµα του αυτισµού, αφενός µεν για να υπάρξει πρόσβαση στην
αγορά εργασίας, αφετέρου δε για να υπάρξει προσβασιµότητα,
που είναι ένα κύριο αίτηµα. Και ξέρετε κάτι; Πριν από µία δεκα-
πενταετία περίπου άρχισε η τοπική αυτοδιοίκηση να λύνει ζητή-
µατα προσβασιµότητας των ατόµων µε ειδικές ανάγκες σε δηµό-
σιους χώρους, στα πεζοδρόµια, όχι στις οικίες τους, ούτε και στα
δηµόσια κτίρια εν πολλοίς.  

Και µπράβο που το σηµερινό νοµοσχέδιο έρχεται να δώσει
απάντηση σε αυτή την υπόθεση. Γιατί δεν νοείται µια πολιτισµένη
κοινωνία να έχει αποκλεισµένα µέλη, να έχει αποκλεισµένα ευά-
λωτα µέλη, που πρέπει να τους δίνει τις ευκαιρίες και τις δυνα-
τότητες να συµµετέχουν ισότιµα σε όλες τις εκφάνσεις της ζωής. 

Και βέβαια για την υποεκπροσώπηση του όποιου φύλου, των
γυναικών εν τοις πράγµασι, επίσης σηµαντική παρέµβαση είναι
αυτή που προβλέπει το 1/3 των θέσεων σε διοικητικά συµβούλια
µεγάλων εταιρειών -ακόµη ακόµη και στο Δηµόσιο- να καλύπτεται
από το υποεκπροσωπούµενο φύλλο. 

Θερµά συγχαρητήρια λοιπόν, κυρία Υπουργέ. Χρειαζόµαστε
πραγµατικά δουλειά στη συγκεκριµένη κατεύθυνση. Και µόνο το
γεγονός ότι ο Κυριάκος Μητσοτάκης συνέστησε Υπουργείο Κοι-
νωνικής Συνοχής και Οικογένειας δείχνει την ευαισθησία, αλλά
και την αντίληψη που υπάρχει στην Κυβέρνησή µας για το συγκε-
κριµένο θέµα και γι’ αυτό θα ήθελα να καλέσω όλες τις πτέρυγες
της Βουλής να αντιµετωπίσουν µε ευαισθησία, µε κατανόηση,
αλλά και µε θετικό πρόσηµο το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ για τη συνέπεια στον χρόνο.

Να καλέσω στο Βήµα τη Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας, την
κ. Φωτεινή Αραµπατζή. 

Ορίστε, κυρία Αραµπατζή, έχετε τον λόγο. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, στη συζήτηση του σηµερινού νοµοσχεδίου προσερχόµαστε
όχι µόνο µε τη Βουλευτική µας ιδιότητα ούτε µόνο ως πολίτες
µιας ευνοµούµενης δηµοκρατικής χώρας, αλλά ως θεµατοφύλα-
κες ενός κοινού διακοµµατικού οράµατος, ενός οράµατος που η
ισότητα δεν είναι προνόµιο αλλά δικαίωµα, ένα αδιαµφισβήτητο
δικαίωµα όπου η ενδυνάµωση δεν πρέπει να είναι εξαίρεση, αλλά
να είναι ο κανόνας. 

Αυτό το δικαίωµα άλλωστε έδωσε σε όλους εδώ εµάς, τις γυ-
ναίκες Βουλευτές, θέση ανεξαρτήτως παράταξης και αυτή η
θέση µάς παραχωρήθηκε και από όλες εκείνες τις Ελληνίδες γυ-
ναίκες που έχουν σήµερα δικαίωµα ψήφου και ελευθερίας λόγου. 

Η νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης για την προ-
ώθηση της ισότητας στην κοινωνία και τους χώρους εργασίας
δεν είναι σηµερινή, δεν είναι αποσπασµατική. Είναι ένα ακόµη
βήµα σε µια σειρά παρεµβάσεων που δίνουν το ρυθµό, φιλοδο-
ξούν να περάσουν την κουλτούρα στην κοινωνία για τις αλλαγές
που οφείλει η κοινωνία να ενσωµατώσει, την ίδια στιγµή που ως
πολιτεία και ως νοµοθετική εξουσία ακούµε και οφείλουµε να
ακούµε και να εφαρµόζουµε σε µια αµφίδροµη σχέση, τη συντε-
λούµενη κοινωνική µεταβολή.

Και φυσικά το νοµοσχέδιο σε µια λογική ενσωµάτωσης, συµπε-
ρίληψης και φροντίδας περιλαµβάνει ρυθµίσεις για τις ευάλωτες
κοινωνικές οµάδες και βεβαίως επιχειρεί να επενδύσει στα παιδιά
µας, µε ρυθµίσεις για τη βελτίωση και την εξέλιξη παροχής υπη-
ρεσιών αγωγής και φροντίδας σε βρέφη και παιδιά προσχολικής
ηλικίας. 

Έγινε πολύς λόγος κατά τη συζήτηση του νοµοσχεδίου στις

7822 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



επιτροπές, αλλά και σήµερα στην Ολοµέλεια για τους αριθµούς,
τα νούµερα, τις ποσοστώσεις. Η αλήθεια είναι ότι τρία χρόνια
πριν τον ν.4706 του 2020 που έφερε αυτή η Κυβέρνηση, η εκπρο-
σώπηση των γυναικών στα διοικητικά συµβούλια των εισηγµένων
εταιρειών ήταν µόλις 13%. Σήµερα έχει ανέλθει στο 28% και µε
το παρόν νοµοσχέδιο φιλοδοξεί να φτάσει στο 33% και ακόµη
ψηλότερα. 

Αυτοί οι αριθµοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι απλά
στατιστικά στοιχεία. Είναι ζωές που έχουν µεταµορφωθεί, ευκαι-
ρίες που έχουν ξεκλειδωθεί, φραγµοί που έχουν καταρριφθεί.
Όµως, οι νόµοι και η πολιτική, αν και ζωτικής σηµασίας δεν αρ-
κούν. Η πραγµατική ισότητα δεν νοµοθετείται µόνο, βιώνεται κα-
θηµερινά στην πράξη. Απαιτεί λοιπόν µια αλλαγή στη συνείδηση,
έναν επαναπροσδιορισµό των αξιών που κρατάµε βαθιά και δια-
γενεακά µέσα µας. Ο κόσµος απαιτεί αλλαγή, ένα τέλος στις ξε-
περασµένες αντιλήψεις ότι η βιολογία δήθεν καθορίζει τη µεγα-
λοφυΐα, τις δυνατότητες, την ευαισθησία, την καλοσύνη, την ικα-
νότητα. Η ισότητα δεν είναι απλά ζήτηµα δικαιοσύνης, είναι ζή-
τηµα προόδου. 

Οι κοινωνίες που ενδυναµώνουν τις γυναίκες ευηµερούν. Οι
επιχειρήσεις µε γυναίκες σε ηγετικές θέσεις αποδίδουν καλύ-
τερα. Γι’ αυτό στον πολύ δρόµο που έχουµε ακόµη µπροστά µας,
η πρόκληση δεν είναι απλώς να δηµιουργήσουµε νόµους -πολύ
καλά κάνει η Κυβέρνηση και νοµοθετεί και θα συνεχίσει να νοµο-
θετεί- αλλά να αλλάξουµε νοοτροπία και να αφαιρέσουµε τις δια-
κρίσεις από τις συνειδήσεις, να καλλιεργήσουµε µια κουλτούρα
όπου κάθε πολίτης καταλαβαίνει ότι η ισότητα δεν είναι χάρη στις
γυναίκες. Είναι δώρο στην κοινωνία και στην ανθρωπότητα. 

Κι αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι απλώς ευθύνη
της Κυβέρνησης. Είναι καθήκον όλων µας. Είναι θέµα των καθη-
µερινών επιλογών µας, των λέξεων που χρησιµοποιούµε -παρευ-
ρίσκοµαι συχνά σε εκδηλώσεις, σε οµιλίες και πολλές φορές,
κυρία Υπουργέ, ακούω από του Βήµατος να λένε «κύριοι Βουλευ-
τές»- των ευκαιριών λοιπόν που δίνουµε, του σεβασµού που δεί-
χνουµε. Ναι, η δύναµη των λέξεων είναι πολύ σηµαντική και η
Κυβέρνηση κατανοεί το βάρος αυτής της ευθύνης, όπως και ανε-
ξαρτήτως παράταξης θεωρώ ότι στέκοµαι ανάµεσα σε γυναίκες
συναδέλφους διαπαραταξιακά που µοιράζονται αυτή την ευθύνη.

Από τη σηµερινή µου οµιλία δεν θα µπορούσα να παραλείψω
να αναφερθώ σε έναν τοµέα όπου οι ανισότητες δυστυχώς καλά
κρατούν και µιλάω για τον χώρο των επιστηµών. Κάθε χρόνο στις
11 Φεβρουαρίου γιορτάζουµε τη Διεθνή Ηµέρα Γυναικών και Κο-
ριτσιών στην Επιστήµη. Αυτή η µέρα θεσπισµένη από τον ΟΗΕ
το 2015 µάς υπενθυµίζει τη σηµασία της ισότιµης συµµετοχής
των γυναικών στους τοµείς της επιστήµης, της τεχνολογίας, της
µηχανικής και των µαθηµατικών, αλλά και των αναδυόµενων ψη-
φιακών τεχνολογιών. 

Τα στερεότυπα και τα εµπόδια που αντιµετωπίζουν τα κορίτσια
από µικρή ηλικία, ας µη γελιόµαστε, συχνά τα αποθαρρύνουν να
ασχοληθούν µε σταδιοδροµίες στις θεωρούµενες στερεοτυπικές
αντρικές επιστήµες. Και όµως η ιστορία -και ευτυχώς- είναι γε-
µάτη παραδείγµατα γυναικών που αψηφώντας τις δυσκολίες, τα
εµπόδια, τις γυάλινες οροφές, άνοιξαν νέους δρόµους από τους
αφανείς µαθηµατικούς της αρχαιότητας µέχρι τη Μαρία Κιουρί
που βραβεύτηκε µε δύο βραβεία Νόµπελ και τις σύγχρονες πρω-
τοπόρους στην τεχνητή νοηµοσύνη, τη βιοτεχνολογία, την κλιµα-
τική έρευνα. 

Αλήθεια όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πόσοι και πόσες
από εµάς γνωρίζουµε ότι η Χέντι Λαµάρ υπήρξε η «µητέρα» του
Wi-Fi ή ότι η Μάργκαρετ Χάµιλτον έγραψε τους κώδικες που
έστειλαν το «Απόλλων 11» στο φεγγάρι ή ότι η Αντέλ Γκόλ-
ντµπεργκ, µε τη γλώσσα προγραµµατισµού που επινόησε, πρό-
σφερε τη βάση για την ανάπτυξη του πρώτου υπολογιστή της
Apple; Η αναφορά στα επιστηµονικά επιτεύγµατα αυτών των φω-
τισµένων γυναικών δεν έχει χαρακτήρα µουσειακό. Αποτελεί αντί-
θετα επείγουσα υπενθύµιση να καταργήσουµε τα εµπόδια που
κρατούν τα ταλέντα στο περιθώριο. 

Σήµερα µόλις το 28% των ερευνητών παγκοσµίως είναι γυναί-
κες. Στην Ευρωπαϊκή Ένωση το ποσοστό αυτό είναι 33%, ενώ
στην Ελλάδα φτάνει το 37%. Στη χώρα µας οι γυναίκες ερευνή-
τριες αποτελούν το 54,1% στις ανθρωπιστικές επιστήµες και το

43% στην ιατρική και τις επιστήµες υγείας. Στις επιστήµες µηχα-
νικής και τεχνολογίας το ποσοστό δυστυχώς περιορίζεται στο
29%. Ακόµη πιο σηµαντικό όµως είναι ότι, σύµφωνα µε τον ΟΗΕ,
οι γυναίκες λαµβάνουν µικρότερα ερευνητικά κονδύλια και αντι-
προσωπεύουν µόλις το 33% όλων των ερευνητών. 

Αυτά τα στοιχεία δεν αντικατοπτρίζουν έλλειψη ικανοτήτων,
αλλά έλλειψη ευκαιριών και αυτές τις ευκαιρίες πρέπει να κερδί-
σουµε και µε νοµοθετικές πρωτοβουλίες, όπως η σηµερινή, που
δίνει τον ρυθµό και προσπαθεί να περάσει κουλτούρα. 

Η ισότητα λοιπόν στην ηγεσία των επιχειρήσεων, στα fora
λήψης αποφάσεων που ρυθµίζει µε τις αναγκαίες αριθµητικές
συµµορφώσεις το παρόν νοµοσχέδιο και η ισότητα στην επι-
στήµη δεν αφορά µόνο την ενδυνάµωση των γυναικών. Αφορά
τη συλλογική πρόοδο. Γι’ αυτό, κυρία Υπουργέ, συνεχίστε µε ένα
δοµηµένο και απαιτητικό σχέδιο για την ενδυνάµωση, την υπο-
στήριξη, τη διευκόλυνση της γυναίκας, τη διευκόλυνση της µη-
τέρας να ζει, να εργάζεται, να προοδεύει χωρίς εγγενείς αποκ-
λεισµούς. 

Η στήριξη στη γυναίκα, η στήριξη στη µητέρα είναι στήριξη
στην οικογένεια, στην ελληνική οικογένεια που πρέπει µε κάθε
τρόπο και κάθε επαναστατική -θα τολµούσα να χρησιµοποιήσω
τον όρο- νοµοθετική πρωτοβουλία να υποστηριχθεί κατά προτε-
ραιότητα, κυρία Υπουργέ.

Το λέω γιατί προέρχοµαι από έναν νοµό που παρουσιάζει δη-
µογραφική συρρίκνωση της τάξης του 14%. Κατά προτεραι-
ότητα, λοιπόν, πρέπει να γίνει η στήριξη της γυναίκας, η στήριξη
της ελληνικής οικογένειας απέναντι στον µεγαλύτερο κίνδυνο
που λέγεται δηµογραφικό.

Σας ευχαριστώ και για την κατανόηση για τον χρόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Πριν καλέσω στο Βήµα τη Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ.

Καραµπατσώλη, θα ήθελα να κάνω µία ανακοίνωση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος», είκοσι εννέα µα-
θήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο

Γενικό Λύκειο Ρόδου.
Σας καλωσορίζουµε στη Βουλή! 
Σας ευχόµαστε καλή πρόοδο και εδώ σας παρακολουθούν και

δύο Βουλευτές της περιοχής σας που βλέπω, ο κ. Υψηλάντης και
η κ. Ιατρίδη, που είναι και εισηγήτρια στο συζητούµενο νοµοσχέ-
διο.

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Ορίστε, κυρία Καραµπατσώλη, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΚΑΡΑΜΠΑΤΣΩΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, το σηµερινό σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικογένειας και
Κοινωνικής Συνοχής αποτελεί άλλη µία έµπρακτη απόδειξη της
προσπάθειας που καταβάλλει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας για την εµπέδωση και την ενίσχυση της κοινωνικής ισότητας
και δικαιοσύνης. Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο µε πολλαπλές κα-
τευθύνσεις, αρκετά πολύπλευρο, το οποίο αποσκοπεί τόσο στην
ενίσχυση της εκπροσώπησης του υποεκπροσωπούµενου φύλου
στις εταιρείες και τις δηµόσιες επιχειρήσεις όσο και στην παροχή
κάθε δυνατής βοήθειας µέσω πιλοτικών προγραµµάτων και βοη-
θηµάτων στα άτοµα µε αναπηρία.

Αισθάνοµαι, λοιπόν, διπλά περήφανη ως Βουλευτής, αλλά και
ως γυναίκα, το κατ’ αρχήν υποεκπροσωπούµενο φύλο, για την
πρωτοβουλία αυτή του αρµόδιου Υπουργείου και θέλω να δώσω
συγχαρητήρια στην ηγεσία του.

Πάµε, λοιπόν, στο νοµοσχέδιο. Φυσικά, δεν θα αναφερθώ στο
σύνολο των ρυθµίσεών του, παρά θα εστιάσω στα δύο κύρια
µέρη του τα οποία παρουσιάζουν και το µεγαλύτερο ενδιαφέρον.

Με το Μέρος Β’ του παρόντος νοµοσχεδίου ενσωµατώνεται η
Οδηγία (ΕΕ) 2022/2381 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου της Ζωής της 23ης Νοεµβρίου 2022, διά της οποίας
εισάγονται µέτρα για την ισόρροπη εκπροσώπηση των φύλων σε
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θέσεις διευθυντικών στελεχών των εισηγµένων εταιρειών, των µη
εισηγµένων εταιρειών και των δηµοσίων επιχειρήσεων.

Ειδικότερα παρατηρείται σήµερα µη ισόρροπη εκπροσώπηση
των φύλων στα διοικητικά συµβούλια των εταιρειών και ιδίως των
εισηγµένων εταιρειών. Το γεγονός αυτό, πέρα από την πρωτο-
φανή κοινωνική αδικία που ενσωµατώνει, στερεί από τα άτοµα
που ανήκουν στο υποεκπροσωπούµενο φύλο ευκαιρίες στην
αγορά εργασίας και την επαγγελµατική εξέλιξη και ταυτόχρονα,
οι εταιρείες δεν αξιοποιούν το υφιστάµενο ανθρώπινο δυναµικό
και χάνουν το πλεονέκτηµα να εµπλουτίσουν τα εταιρικά περι-
βάλλοντα.

Στατιστικά, δυστυχώς, σχεδόν τρία χρόνια µετά την έναρξη
ισχύος του ν.4706/2020 το ποσοστό εκπροσώπησης των γυναι-
κών στα διοικητικά συµβούλια του συνόλου των εισηγµένων εται-
ρειών αυξήθηκε περαιτέρω στο 28%. Ωστόσο, το ποσοστό αυτό,
παρότι αυξάνεται σταθερά τα τελευταία χρόνια, παραµένει χα-
µηλό σε σχέση µε τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. Αυτή την αδικία ερ-
χόµαστε να διορθώσουµε σήµερα.

Εισάγονται, λοιπόν, σηµαντικές ρυθµίσεις αντιµετώπισης του
κοινωνικού αυτού ζητήµατος, όπως µέτρα για να επιδιώκεται από
τις εταιρείες η βελτίωση της ισόρροπης εκπροσώπησης των
φύλων στο διοικητικό συµβούλιο, καθώς και η διασφάλιση της
ίσης µεταχείρισης και των ίσων ευκαιριών µεταξύ αυτών και η
διαδικασία επιλογής των µελών του διοικητικού συµβουλίου για
τη βελτίωση της ισόρροπης εκπροσώπησης των φύλων, ενώ προ-
βλέπεται η επιβολή κυρώσεων από την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς
στις περιπτώσεις µη συµµόρφωσης µε τις υποχρεώσεις των ορι-
ζόµενων διατάξεων. Καθιερώνεται ως εκ τούτου ισόρροπη εκ-
προσώπηση των δύο φύλων στο διοικητικό συµβούλιο των
εισηγµένων εταιρειών, των µη εισηγµένων εταιρειών και των δη-
µοσίων επιχειρήσεων υπό συγκεκριµένους όρους και προϋποθέ-
σεις. Αναµένεται, λοιπόν, µε τις ρυθµίσεις αυτές να εξαλειφθούν
οι έµφυλες διακρίσεις στα σηµαντικά κέντρα λήψεως αποφά-
σεων.

Για εµένα, ωστόσο, έχει πολύ µεγάλη σηµασία και το Μέρος
Δ’, το οποίο εισάγει µια σειρά ρυθµίσεων για την ενίσχυση της
θέσης των ατόµων µε αναπηρία. Προσωπικά θεωρώ ότι η στήριξη
των συµπολιτών µας µε αναπηρία πρέπει να αποτελεί προτεραι-
ότητα. Πρέπει να δοθεί ένα τέλος στην περιθωριοποίηση της ση-
µαντικής αυτής µερίδας συµπολιτών µας και αυτό επιτυγχάνεται
µε τέτοιες ρυθµίσεις. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας θα
κάνει τα πάντα για να είναι πλάι στα άτοµα αυτά.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ)

Με το παρόν νοµοσχέδιο, λοιπόν, τροποποιούνται οι διατάξεις
του άρθρου 53 του ν.4997/2022, σχετικά µε το πιλοτικό πρό-
γραµµα επιχορήγησης παρεµβάσεων για την προσβασιµότητα
των χώρων µόνιµης κατοικίας και εργασίας ατόµων µε αναπηρία
µε τη διεύρυνση των ωφελούµενων του εν λόγω προγράµµατος,
καθώς και µε την παροχή δυνατότητας πραγµατοποίησης των
παρεµβάσεων και σε δηµόσια κτίρια που εξυπηρετούν άτοµα µε
αναπηρία.

Παράλληλα, τροποποιούνται, συµπληρώνονται διατάξεις του
άρθρου 70 του ν.4997/2022, σχετικά µε το πιλοτικό πρόγραµµα
υποστηριζόµενης απασχόλησης ατόµων µε διαταραχές αυτιστι-
κού φάσµατος µε την κατάρτιση Ειδικού Μητρώου Ειδικά Εκπαι-
δευµένων Διαµεσολαβητών, το οποίο θα τηρείται στη Γενική
Γραµµατεία Κοινωνικής Αλληλεγγύης και Καταπολέµησης της
Φτώχειας του Υπουργείου Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας.

Προβλέπεται, επίσης, η συνέχιση του πιλοτικού προγράµµατος
«Προσωπικός Βοηθός για Άτοµα µε Αναπηρία» µέχρι την εξά-
ντληση του προϋπολογισµού του συγκεκριµένου έργου.

Τέλος, τροποποιούνται και συµπληρώνονται οι διατάξεις σχε-
τικά µε την καταβολή επιδοµάτων και λοιπών παροχών σε χρήµα
µέσω προπληρωµένης κάρτας προς τη σηµαντική διευκόλυνση
των συµπολιτών µας.

Θα ήθελα να κλείσω τη σηµερινή µου οµιλία µε δύο µηνύµατα,
ένα µήνυµα προς τα άτοµα µε αναπηρία και συγκεκριµένα στα
άτοµα του νοµού µου, που έχω την τιµή να εκπροσωπώ, της Εύ-
βοιας: Ακούµε τα παράπονά σας, γνωρίζουµε τις ανάγκες σας.
Δεν θα αφήσουµε τίποτα στην τύχη. Θα κάνουµε τα πάντα για

την κοινωνική και επαγγελµατική σας ένταξη. Το σηµερινό νοµο-
σχέδιο αποτελεί ένα πρώτο βήµα στην κατεύθυνση αυτή, αλλά
να είστε σίγουροι ότι ο αγώνας και η προσπάθεια δεν θα σταµα-
τήσει εδώ.

Το δεύτερο µήνυµα αφορά στις γυναίκες. Ως γυναίκα είναι
πραγµατικά λυπηρό να βλέπουµε τόσο λίγες γυναίκες σε διευθυ-
ντικές θέσεις στις µεγάλες εταιρείες και στις δηµόσιες επιχειρή-
σεις, παρά το γεγονός ότι είναι αποδεδειγµένα εξίσου ικανές. Οι
γυναίκες έχουν πολλά να προσφέρουν και µε µέτρα όπως αυτά
του παρόντος νοµοσχεδίου τούς ανοίγεται ο δρόµος για να απο-
δείξουν την αξία τους στον τραχύ αυτό δρόµο εµπέδωσης της
ισότητας.

Άλλωστε, τρανό παράδειγµα αποτελεί η πολιτική ηγεσία του
αρµόδιου Υπουργείου, η οποία αποτελείται από δύο ικανότητες
γυναίκες τις οποίες συγχαίρω για την αξιέπαινη πρωτοβουλία
τους και την κοινωνική αλληλεγγύη τους.

Για όλους αυτούς τους λόγους θεωρώ αυτονόητο, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, ότι θα υπερψηφίσετε το παρόν νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε την κ. Καραµπατσώλη.

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Παπαδόπουλο, Κοινοβουλευ-
τικό Εκπρόσωπο από τη Νίκη, για µια σύντοµη παρέµβαση και
στη συνέχεια θα πάρει τον λόγο η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη για άλλη µία φορά δείχνει ως νεοφι-

λελεύθερη Κυβέρνηση τη νοσηρή εξέλιξη του νεοφιλελευθερι-
σµού. Και αυτό γιατί συνιστά το πιο ακριβό κράτος στον κόσµο.
Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη -ακούτε, κυρίες και κύριοι;- ξοδεύει το
55% του ΑΕΠ σε κρατικές δαπάνες, όταν στον δυτικό πολιτισµό
αυτό είναι γύρω στο 20%, 25%, 30%. Η δε Σιγκαπούρη ξοδεύει
το 17% του ΑΕΠ. Έχετε ξεχάσει τι σηµαίνει νεοφιλελεύθερο µο-
ντέλο; Έχετε ξεχάσει ότι κορυφαίοι οικονοµολόγοι λένε ότι πρέ-
πει να παίζει το κράτος τον ρόλο του διαιτητή, δηλαδή το κράτος,
ο διαιτητής δεν ακουµπάει ποτέ την µπάλα. Ξέρει τους όρους της
αγοράς, ξέρει τους όρους της οικονοµίας, θέτει τους όρους, επι-
βλέπει αν αυτοί εφαρµόζονται σωστά, ποτέ, όµως, δεν ακουµπάει
την µπάλα, ποτέ δεν τη δίνει στα δεξιά, ποτέ δεν τη δίνει στους
φίλους, αφήνει να αναπτυχθεί ελεύθερα η οικονοµία και κυρίως
ποτέ στη µέση του παιχνιδιού δεν αλλάζει τους όρους.

Και βλέπουµε εσάς τώρα να έρχεστε εδώ και να λέτε µε πε-
ρισσή ευκολία ότι θα αλλάξετε τα διοικητικά συµβούλια, ότι θα
βάλετε τόσο τοις εκατό ποσόστωση γυναίκες, ότι θα βάλετε και
πρόστιµα και θα ζητάτε και πιστοποιητικά γνησιότητας για το αν
είναι καλά παιδιά ή δεν όχι. Έτσι θα πάτε µπροστά τη χώρα;

Δεύτερον, κύριοι Υπουργοί και κύριοι Υφυπουργοί, από τη µία
κόπτεστε για τα ΑµεΑ και βλέπουµε να φέρνετε πονόψυχα νοµο-
σχέδια, αλλά από την άλλη δεν λέτε να πάρετε από τα σαγόνια
των funds τα σπίτια και τις πρώτες κατοικίες των ανθρώπων, έστω
των ΑµεΑ. Τις προάλλες βρέθηκα εδώ στην Ελευσίνα για µια πα-
ρολυµπιονίκη που θα της έπαιρναν το σπίτι. Προσπαθήσαµε, φω-
νάξαµε, κάναµε, αλλά ήρθε σε επαφή µε τον δικηγόρο της και
µου είπε «τσάµπα φωνάζετε, κύριε Παπαδόπουλε. Το κράτος έχει
κάνει ένα τέτοιο νοµικό ιστό που ό,τι και να κάνετε, πιο βαθιά τυ-
λίγεται στον ιστό της αράχνης». Το σπίτι της κοπέλας θα χαθεί.
Σας τα λέω αυτά για να δείτε τα καταντήµατα της πολιτικής σας.

Και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε το εξής: Όλοι εδώ αναγνω-
ρίζουµε ότι το µείζον πρόβληµα της πατρίδας µας είναι το δηµο-
γραφικό. Έχουµε διπλάσιους θανάτους από τις γεννήσεις. Στον
Έβρο έχουµε δεκαοκτώ κηδείες και µία γέννα. Εσείς είστε το κατ’
εξοχήν Υπουργείο που θα έπρεπε να φέρετε την ευθύνη να γίνετε
το «τσιµπούρι», ας µου επιτραπεί η έκφραση, σε όλα τα Υπουρ-
γεία, σε όλους τους συναδέλφους σας στο Υπουργείο Οικονο-
µίας, στο Υπουργείο Εργασίας, στο Άµυνας και στο Εξωτερικών
Υποθέσεων, ώστε να βάζετε πάντα την πινελιά σας και την από-
χρωσή σας και πάντα ο στόχος σας να είναι η οικογένεια και το
δηµογραφικό. 
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Πραγµατικά ντρέποµαι γι’ αυτό το δεύτερο νοµοσχέδιο που θα
µπορούσε να είναι νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµικών, του
Υπουργείου Εσωτερικών, αυτό που ασχολείται µε τις ευρωπαϊκές
υποθέσεις. Στην ουσία εφαρµόζετε µια ευρωπαϊκή ρήτρα. Είστε
εσείς Υπουργείο Οικογένειας, όταν το δεύτερο νοµοσχέδιο που
φέρνετε εδώ πέρα δεν έχει καµία σχέση µε αυτό που σας κάλεσε
ο ελληνικός λαός να κάνετε, να αναπτύξετε την οικογένεια, να
προωθήσετε όντως την οικογένεια, τον άνδρα, την εργαζόµενη
γυναίκα, το παιδί, τη µητρότητα, τη γαλουχία, την παιδική ηλικία;
Τι είναι αυτά τα πράγµατα; Θα έπρεπε να βοηθηθούν έµπρακτα
οι νέες οικογένειες, οι νέοι γονείς και να δώσετε κίνητρα για την
απόκτηση νέων τέκνων. Σας είπα ότι θα έπρεπε να παρεµβαίνετε
σε όλα τα Υπουργεία µε τη γυναικεία χάρη που έχετε και οι δύο,
ώστε να µπορέσετε να φέρετε αποτελέσµατα σε όλα τα Υπουρ-
γεία, ώστε να γεννηθούν Ελληνόπουλα και όχι να λέγονται αυτές
οι βλακείες που ακούγαµε από Υπουργούς τόσο αυτής της Κυ-
βέρνησης όσο και της προηγούµενης, ότι θα µπορούν να αντικα-
τασταθούν οι πληθυσµοί από ανώτερους πληθυσµούς. Εµείς
είµαστε Έλληνες και θέλουµε να αντικατασταθούµε µε Έλληνες. 

Θα πρέπει να δώσετε, λοιπόν, κίνητρα στους νέους γονείς, κί-
νητρα για την απόκτηση παιδιών, κίνητρα σε νέες οικογένειες, να
στηρίξετε τις νέες µητέρες κατά τη διάρκεια της λοχείας και ακο-
λούθως κατά την επιστροφή στην εργασία τους. Εξαφανίστε τις
υπάρχουσες δυσκολίες και τα προσκόµµατα και αφήστε αυτές
τις θεωρητικολογίες. 

Άλλωστε, αγαπητές µου κυρίες, να ξέρετε ότι τέτοια νοµοσχέ-
δια τώρα µε την εκλογή του Τραµπ φαντάζουν ως ορορροούσες
ποµφόλυγες ή φληναφήµατα, θα έλεγα, ψευτοδικαιωµατισµού.
Στηρίξτε πραγµατικά τη γυναίκα, στηρίξτε τη µητέρα, στηρίξτε
τον άνδρα, στηρίξτε το παιδί, στηρίξτε την ελληνική οικογένεια!

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε τον κ. Παπαδόπουλο. 
Τον λόγο έχει τώρα η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ.

Ζωή Κωνσταντοπούλου. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σήµερα 13 Φεβρουαρίου και ώρα 20.15’ το βράδυ συ-
ζητιέται από το πρωί αυτό το νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας και, όπως διαπίστωσα, δεν
έχει µιλήσει κανένας πολιτικός Αρχηγός. Δεν θεωρείται επαρκώς
σοβαρό το νοµοσχέδιο για την ισότητα των φύλων και τη συµπε-
ρίληψη για να µιλούν οι Αρχηγοί ούτε για να έρθει ο Πρωθυπουρ-
γός. Κυρίως αυτό, αλλά και γενικότερα τα ζητήµατα ισότητας,
συµπερίληψης, εξάλειψης των διακρίσεων, εξάλειψης του µισο-
γυνισµού, του ρατσισµού, της οµοφοβίας, της τρανσφοβίας, της
µισαλλοδοξίας και των πάσης φύσεως διακρίσεων δεν απασχο-
λούν. 

Κυρία Ζαχαράκη, γνωριζόµαστε από τα µαθητικά µας χρόνια
και ξέρετε ότι εξαρχής θεώρησα θετική πρωτοβουλία το να υπάρ-
ξει ένα τέτοιο Υπουργείο, όπως αυτό που αναλάβατε και σας ευ-
χήθηκα «καλή δύναµη». Ξέρετε, επίσης, ότι το πρώτο που συνέβη
όταν αναλάβατε αυτό το Υπουργείο ήταν µια αδιανόητη µισογυ-
νική κακοποιητική επίθεση σχετικά µε το πώς µία γυναίκα χωρίς
παιδιά που δεν είναι παντρεµένη αναλαµβάνει το πεδίο της οικο-
γένειας και της κοινωνικής συνοχής. Ξέρετε ότι υπήρξα ίσως η
πρώτη που βγήκα να σας υπερασπιστώ, όπως έχω κάνει για κάθε
Βουλευτή από άλλο κόµµα και πολιτικό αντίπαλο, όπως για τη συ-
νεργάτιδα του κ. Γεωργιάδη που δέχτηκε τραµπούκικη και µισο-
γυνική επίθεση και για τη Βουλευτίνα του ΚΚΕ που την κατέβασε
από την έδρα ο Αντιπρόεδρος Γεωργαντάς, αλλά και για κάθε
πρόσωπο, όπως για την κ. Τζάκρη, που ο κ. Τασούλας της έλεγε
«σας λυπάµαι, είστε αξιοθρήνητη». Το ίδιο έχω κάνει και για πρό-
σωπα µε τα οποία µπορεί να έχουµε τεράστιες πολιτικές διαφο-
ρές. 

Θα πρέπει να είναι διαρκής η υποχρέωσή µας να υπερασπιζό-
µαστε αρχές και αξίες, την αξιοπρέπεια και την υπόστασή µας
και βεβαίως ως γυναίκες, όσες βρισκόµαστε εδώ, θα πρέπει να
αντιδρούµε και να αντιλέγουµε στις διακρίσεις, στον κακοποι-
ητικό λόγο, στον µισογυνισµό που εκφράζεται πάρα πολλές
φορές µε καθεστωτικό τρόπο από το Προεδρείο της Βουλής. 

Τώρα προεδρεύει ο κ. Πλακιωτάκης, ο οποίος είναι πάντοτε

θεσµικός και ευγενής. Όµως, έχει τύχει να προεδρεύουν πρό-
σωπα όχι µόνο κυβερνητικά, αλλά και κοµµάτων της Αντιπολίτευ-
σης -τρανό παράδειγµα ο κ. Λαµπρούλης µε τα πρόσφατα κατορ-
θώµατά του- που από τη θέση εξουσίας του Προεδρείου δεν δί-
στασαν να απευθύνονται σε γυναίκα Βουλευτή πολιτική Αρχηγό.
Δεν δίστασε ο κ. Λαµπρούλης και πρέπει να του µιλήσει κάποιος.
Το κόµµα του θα πρέπει να του µιλήσει και όχι να τον υπερασπί-
ζεται. Διότι τότε δίνετε την εντύπωση ότι είναι κατά συλλογική
απόφαση αυτές οι σκαιές συµπεριφορές ενός Αντιπροέδρου της
Βουλής που κάνει «Μα, δεν καταλαβαίνετε;». Οι γυναίκες είναι
χαζές, δηλαδή, και δεν καταλαβαίνουν. «Δεν ξέρετε την τύφλα
σας», µου είπε. «Δεν ξέρετε την τύφλα σας»! Το ίδιο που έλεγε ο
Μαρκόπουλος ως πρόεδρος της εξεταστικής επιτροπής: «Είναι
ογκώδης η άγνοιά σας». Τι διαφορά έχει αυτή η συµπεριφορά
από τη συµπεριφορά των κυβερνητικών; Τι διαφορά; Καµία!

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ (ΒΙΒΗ) ΔΑΓΚΑ: Μα, τι λέτε τώρα; Όπως θέλετε
τα λέτε!

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εγώ προσωπικά δεν έχω επιτρέψει ποτέ Βουλευτής µου
να επιτεθεί ούτε σε Βουλευτή ούτε σε Αρχηγό άλλου κόµµατος
µε σκαιό τρόπο και να προσβάλει την υπόσταση ενός ανθρώπου
που αγωνίζεται, γιατί εµείς εδώ µέσα αγωνιζόµαστε. Αγωνιζόµα-
στε και εδώ µέσα. Ναι, έχουµε την άποψη ότι και στο Κοινοβούλιο
υπάρχει πεδίο µάχης και αγώνα, ότι δεν είναι για γέλια το να λες
όχι στη συγκάλυψη µέσα στη Βουλή ούτε για λοιδορία και ότι ο
ακτιβισµός δεν είναι σόου, αλλά το µέσο που έχουν πάρα πολλοί
άνθρωποι…

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ (ΒΙΒΗ) ΔΑΓΚΑ: Θα το συνεχίσετε πολύ ακόµα
αυτό; 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): …για να αντιστέκονται απέναντι στις εξουσίες και ότι
όταν κάποιος ανεβαίνει σε θέση εξουσίας, δεν είναι η ευκαιρία
να ξεθυµάνει γιατί αυτή τη θέση ονειρευόταν.

Εγώ προσωπικά σε αυτή τη θέση έχω ανέβει και έχω κατέβει
µε δική µου βούληση, όταν παραβιάστηκαν οι αρχές και οι αξίες
µου. Κι επειδή συµβαίνει να είµαι κόρη δύο ανθρώπων οι οποίοι
συνελήφθησαν, βασανίστηκαν, φυλακίστηκαν και απέδειξαν µε
την υπόστασή τους και µε άγρια βασανιστήρια στα οποία δεν λύ-
γισαν ποιοι είναι, δεν δέχοµαι από κανέναν εξυπνάκια εξυπνάδες
µε µοντάζ του χειρίστου είδους και κολάζ του χειρίστου είδους
που λένε ότι εγώ είµαι χρυσαυγίτισσα. 

Μα, πόσο πιο χαµηλά; Πόσο πιο χαµηλά; Πόσο πιο χαµηλά να
λέτε αυτό σε έναν άνθρωπο που έχει µε όλη του την πορεία απο-
δείξει ποιος είναι. Πόσο πιο χαµηλά;

Δεν το απευθύνω σε εσάς προσωπικά, κυρία Δάγκα, σε καµία
περίπτωση. Ίσα-ίσα, ξέρετε πολύ καλά ότι και σας συµπαθώ και
σας έχω υπερασπιστεί και θα το ξανακάνω, όσο κι αν διαφωνή-
σουµε, όπου διαφωνήσουµε. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ (ΒΙΒΗ) ΔΑΓΚΑ: Εγώ απλώς σας απαντάω. Δεν
είναι θέµα συµπάθειας. Πολιτικά θέτουµε εµείς τα θέµατα.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Όµως, είναι άλλο πράγµα η διαφωνία και άλλο η λασπο-
λογία, η λοιδορία, οι µονταζιέρες. Οι µονταζιέρες ανήκουν γενικά
στα καθεστώτα και στις εξουσίες. Και τέτοιες µονταζιέρες έχει
επιστρατεύσει το καθεστώς της Νέας Δηµοκρατίας και για την
πολύ σοβαρή υπόθεση των Τεµπών, στην οποία θα έρθω σε λίγο.

Πριν να έρθω, όµως, σε αυτό, επειδή θέλω να ολοκληρώσω,
δεν θα χαριστώ σε κανέναν γι’ αυτά. Να είστε βέβαιοι. Εµείς υπε-
ρασπιζόµαστε µε όλες µας τις δυνάµεις τη δηµόσια και δωρεάν
παιδεία. Είµαστε εκείνοι -και προσωπικά είµαι εκείνη και ο καθέ-
νας µπορεί να πει προσωπικά τι έχει κάνει, γιατί εγώ δεν υπήρξα
ούτε κοµµατικό στέλεχος ούτε ποτέ µου εισέπραξα µισό ευρώ
από κόµµα- που έχουµε κατέβει στα συλλαλητήρια και στις δια-
δηλώσεις από φοιτητές. Τη δηµόσια, λοιπόν, και δωρεάν εκπαί-
δευση την υπερασπιζόµαστε, αλλά το επιχείρηµα απέναντι στα
ιδιωτικά πανεπιστήµια, στα οποία όλοι αντιτιθέµεθα, δεν µπορεί
ποτέ να είναι ότι οι φοιτήτριες θα ψάχνουν «sugar daddies». Δεν
είναι αυτό το επιχείρηµα…

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ (ΒΙΒΗ) ΔΑΓΚΑ: Καλά, σοβαρά µιλάτε τώρα;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): …και είναι ένα ακραία σεξιστικό επιχείρηµα, το οποίο
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έπρεπε να έχει ανακληθεί και διορθωθεί, όπως θα έπρεπε να
έχουν αναθεωρηθεί πολλές αντιλήψεις προβληµατικές, όπως, ας
πούµε, η καταψήφιση του νοµοσχεδίου για την ισότητα που ήταν
ένα νοµοσχέδιο που έδωσε ορατότητα, δικαιώµατα, συµπερί-
ληψη στους ανθρώπους που το διεκδικούσαν για πάρα πολλά
χρόνια. Και ξέρετε, µπορεί κάποιοι να έχουν διαµορφώσει την
προσωπική τους ζωή έτσι που να έχουν λύσει τα θέµατα αυτά,
όταν όµως έρχεται η ώρα να ψηφίσουν και καταψηφίζουν για
τους άλλους, τότε δίνουν την εντύπωση ότι τελικά τα κίνητρα δεν
είναι καθόλου ανιδιοτελή. 

Τα υπόλοιπα θα τα απαντήσουµε µε ντοκουµέντα, χωρίς µο-
ντάζ…

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ (ΒΙΒΗ) ΔΑΓΚΑ: Κανένα µοντάζ!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): … και µε πραγµατικά βίντεο όσων συµβαίνουν εδώ µέσα,
για να ξέρουµε ποιοι αντιστέκονται στο σύστηµα και ποιοι βο-
λεύονται µέσα σε ένα σύστηµα, το οποίο άµα ταρακουνηθεί, θα
το κρατήσουν µην πέσει. Και δεν αναφέροµαι, φυσικά, καθόλου
σε έναν κόσµο που πιστεύει και αγωνίζεται…

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ (ΒΙΒΗ) ΔΑΓΚΑ: Μα, τώρα σοβαρά µιλάτε;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): …τον οποίο σέβοµαι πάρα πολύ, τον οποίο υπερασπίζο-
µαι και στις δράσεις για το περιβάλλον και στις αγροτικές διεκ-
δικήσεις και σε πάρα-πάρα πολλά πεδία.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ (ΒΙΒΗ) ΔΑΓΚΑ: Σοβαρά µιλάτε; Που έχουν φορ-
τώσει τον µισό Ποινικό Κώδικα στα στελέχη του ΚΚΕ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Σας παρακαλώ!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Και σας υπερασπίζοµαι. Και τα στελέχη σας ρωτήστε τα
αν τα υπερασπίζοµαι. Ρωτήστε τα αν τα υπερασπίζοµαι σε όλους
τους αγώνες. Το ξέρουν. Οι άνθρωποι που είναι στον αγώνα το
ξέρουν. Τώρα, εσείς γιατί επιτίθεστε…

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ (ΒΙΒΗ) ΔΑΓΚΑ: Υπάρχει ένα όριο στο τι ρόλο
παίζετε, κυρία Κωνσταντοπούλου!

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ένα όνοµα. Τον Ρίζο τον Μαρούδα. Ένα όνοµα. Την
Αλέκα τη Ζαµπάτη.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ (ΒΙΒΗ) ΔΑΓΚΑ: «Ένα όριο», σας είπα.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Πώς;
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ (ΒΙΒΗ) ΔΑΓΚΑ: «Ένα όριο».
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, όχι διά-

λογο.
Κυρία Πρόεδρε, απευθυνθείτε στο Σώµα, παρακαλώ.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Όχι, εντάξει. Δεν θέλω να απαξιώσω µία παρέµβαση που
γίνεται και τη Βουλευτίνα του ΚΚΕ -το ξαναείπα- και τη συµπαθώ
και τη σέβοµαι.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ (ΒΙΒΗ) ΔΑΓΚΑ: Δεν είναι θέµα συµπάθειας.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Όµως, σε όλα τα πράγµατα υπάρχουν όρια. Αν σας έλε-
γα εγώ «χρυσαυγίτισσα», θα είχατε ανέβει πάνω στο έδρανο και
πολύ σωστά. Όταν το κάνετε αυτό σε µένα, µην περιµένετε ότι
εγώ προσωπικά αυτό θα το αφήσω αναπάντητο. Είναι στο όριο,
δηλαδή, της αφέλειας να νοµίζετε ότι µπορεί να ειπωθεί αυτό
προς εµένα και εγώ να το αφήσω αναπάντητο. Είναι δυνατόν;
Είναι δυνατόν; Πώς µπορεί να το σκέφτεστε κάτι τέτοιο; Πώς
µπορεί να το σκέφτεστε κάτι τέτοιο; Πώς µπορεί να το σκέφτεστε
κάτι τέτοιο και να βάζετε µπροστά να λοιδορεί εµένα και να µε
συκοφαντεί ένα πρόσωπο, την κ. Κανέλλη, που είναι γνωστό ότι
έχει κάνει καριέρα επί χούντας και είναι γνωστό ότι διαφήµιζε την
TELESTET; Εγώ τη θυµάµαι ως φοιτήτρια να λέει «TELESTET, το
έχω ψάξει». Δεν θυµάµαι να ήταν κοµµουνίστρια. Και είναι δι-
καίωµά της να έχει αλλάξει, αλλά η λοιδορία και η συκοφαντία,
βεβαίως, δεν µπορούν να περάσουν. Και κυρίως, δεν είναι σωστό
απέναντι στον κόσµο που αγωνίζεται άλλα να του λέτε έξω και
άλλα να γίνονται εδώ µέσα. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ (ΒΙΒΗ) ΔΑΓΚΑ: Εντάξει, συνεχίστε!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Εµείς στηρίζουµε όποιον αγωνίζεται εδώ µέσα σε πάρα
πολύ δύσκολες συνθήκες, έξι Βουλευτές µε συνεχή παρουσία.

Έξι βουλευτές µε συνεχή παρουσία! Αδιάκοπα! Με πάρα πολύ
κόστος και συνείδηση ότι ο κόσµος περιµένει εκπροσώπηση, δεν
περιµένει κοροϊδία. Με πάρα πολλή συναίσθηση ότι έχουµε οδη-
γηθεί σε αυτήν την τροµακτική συνθήκη, διότι η Βουλή για πάρα
πολλά χρόνια λειτουργεί άδεια, γιατί πάρα πολλοί λένε «Δεν πα-
λεύεις το σύστηµα. Δεν το ανατρέπεις από µέσα. Δεν µπορείς
στη Βουλή να κάνεις τίποτα». Άµα δεν µπορείς να κάνεις στη
Βουλή τίποτα, τι κάνετε πενήντα χρόνια στη Βουλή; 

Εγώ πιστεύω ότι και στη Βουλή και στα δικαστήρια και στον
δρόµο και στους αγώνες και στις κινητοποιήσεις και στις απερ-
γίες και στα µπλόκα και στον ακτιβισµό, παντού µπορούν να γί-
νουν πράγµατα! Παντού! Δεν υπάρχει τίποτε που δεν γίνεται όταν
ο άνθρωπος προσπαθεί. Και αυτό έχει δείξει και η ιστορία. Αυτό
έχει δείξει η ιστορία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
Εχθές ήµασταν εδώ, λοιπόν, µε τις Βουλευτίνες της Πλεύσης

Ελευθερίας, την Έλενα Καραγεωργοπούλου και την Τζώρτζια Κε-
φαλά, και αποφασίσαµε να είµαστε µόνον οι γυναίκες της Κοινο-
βουλευτικής µας Οµάδας για να δηλώσουµε το «όχι» στη συγκά-
λυψη, αλλά και τη γυναικεία παρουσία και αντίθεση σε έναν υπο-
ψήφιο Πρόεδρο της Δηµοκρατίας… Και στις επιθέσεις του και
στο µπούλινγκ τον σιγοντάρανε οι εκπρόσωποί σας στη Διά-
σκεψη των Προέδρων. Τον σιγοντάρανε! Αυτή είναι η αλήθεια!
Και το κακέκτυπο παράδειγµά του το µιµήθηκε ο Αντιπρόεδρος
της Βουλής από το κόµµα σας. Αυτή είναι η αλήθεια. Και αυτό
δεν έχει τίποτε το αντισυστηµικό, τίποτε το αντικαθεστωτικό και
κανενός είδους µάχη απέναντι στην αστική δηµοκρατία. Η µάχη
στην αστική δηµοκρατία δεν δίνεται βάζοντας µέσα σε φάκελο
τα κρυµµένα έγγραφα για τα Τέµπη. Η µάχη εναντίον της αστικής
δηµοκρατίας δεν γίνεται εφαρµόζοντας ιδίας επινοήσεως τυπο-
λατρικούς κανόνες που οδηγούν στην απόκρυψη στοιχείων. Και
στην απόκρυψη ποιων στοιχείων συγκεκριµένα; Ότι το µπάζωµα
στον τόπο του εγκλήµατος των Τεµπών έγινε υπό την ευθύνη του
αδελφού του Βουλευτή Λάρισας της Νέας Δηµοκρατίας, του κ.
Μάξιµου Χαρακόπουλου, του Αγάπιου Χαρακόπουλου, κάτι που
δεν το ξέραµε δύο χρόνια. Προέκυπτε από την κατάθεση την
οποία επιδίωξα να θέσω στα Πρακτικά και ο Βουλευτής Λάρισας
Λαµπρούλης είπε «Όχι, δεν θα µπει στα Πρακτικά. Θα τη βάλω
σε φάκελο», που σηµαίνει ότι δεν µπορεί να πάρει αντίγραφα από
τα Πρακτικά ο δηµοσιογράφος, ο πολίτης, ο Βουλευτής, κανείς!
Βλέπει τον φάκελο και την υπογραφή. Δεν βλέπει την κατάθεση
του Αστυνοµικού Διευθυντή της Τροχαίας Λάρισας που λέει ότι
εγώ αντιτάχθηκα στο µπάζωµα και το µπάζωµα το έκανε ο Αγά-
πιος Χαρακόπουλος. 

Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Αν αυτό έχει οτιδήποτε αντίθετο
προς το σύστηµα, προς το καθεστώς και προς την αστική δηµο-
κρατία, παρακαλώ να µας το εξηγήσετε και εµάς και σε κάθε πε-
ρίπτωση να δεχθείτε τη δική µας διαφωνία. 

Μένω στο θέµα των γυναικών, για να πω, κυρία Υπουργέ, ότι
σήµερα διαπράχθηκε -και νόµιζα ότι θα πει κάτι η Βουλευτίνα των
Σερρών, αλλά µου είπαν ότι δεν είπε κάτι- άλλη µια γενοκτονία
στις Σέρρες. 

Άλλη µία γυναίκα δεν είναι ανάµεσά µας. Άλλη µία γυναίκα δεν
είναι ανάµεσά µας. Και έχω πει πάρα πολλές φορές για την αί-
σθηση εξουσίας επάνω στη γυναίκα, η οποία είναι χαζή, η οποία
δεν καταλαβαίνει, η οποία πρέπει να είναι µαζεµένη. 

Τις προάλλες µου είπε ο κ. Λαµπρούλης να είµαι µαζεµένη. Να
µαζευτώ, µου το είπε λαϊκά. Αλλιώς τι; Αλλιώς τι; Απαντήστε µου.
Αλλιώς τι; Όταν µου λέει ένας προεδρεύων Αντιπρόεδρος της
Βουλής από το ΚΚΕ «για µαζευτείτε, σας το λέω λαϊκά». Αλλιώς
τι; Τι πρέπει εγώ να αντιληφθώ ως γυναίκα Βουλευτής και η µο-
ναδική γυναίκα Αρχηγός; Ότι θα µε πλακώσει στο ξύλο; Ότι τι θα
κάνει; 

Γιατί τις ίδιες εκφράσεις χρησιµοποιεί, µε την ίδια άνεση και
νταηλίκι ο κ. Γεωργιάδης εδώ µέσα και λέει «όταν απευθύνεστε
σε µένα, να είστε πιο µαζεµένη». Και πάλι ο κ. Λαµπρούλης λέει
«χρειάζεται και αγριάδα». «Χρειάζεται και αγριάδα». Μα, τα επι-
κροτείτε αυτά; Τα επικροτείτε να λέει ένας Βουλευτής σας και
Αντιπρόεδρος της Βουλής «χρειάζεται αγριάδα»; Με την ίδια
ακριβώς νοοτροπία και τρόπο που έρχεται ο κ. Γεωργιάδης και
λέει «ελπίζω να καταλάβετε γιατί έπρεπε να της µιλήσω όπως της
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µίλησα και τώρα µαζεύτηκε η κ. Κωνσταντοπούλου». 
Μα, δεν καταλαβαίνουµε ότι αυτά είναι που παράγουν αυτό το

τροµακτικό πρότυπο και εκπέµπουν το µήνυµα ότι είναι εντάξει
να συµπεριφέρεσαι έτσι σε µια γυναίκα; Δεν καταλαβαίνουν ότι
αυτά τα νταηλίκια από καθέδρας είναι ό,τι πιο συστηµικό, ό,τι πιο
καθεστωτικό και ό,τι πιο δηλητηριώδες και τοξικό και επιζήµιο για
την κοινωνία; 

Άλλη µία γυναικοκτονία. Ξέρετε, κυρία Ζαχαράκη, κυρία
Υπουργέ, αύριο κανονικά θα έπρεπε ο κ. Μητσοτάκης να έρθει
εδώ στη Βουλή να απαντήσει στην τριακοστή έκτη επίκαιρη ερώ-
τηση που του έχω καταθέσει για το ζήτηµα της ποινικοποίησης
των γυναικοκτονιών. Και δεν έρχεται ο κ. Μητσοτάκης. Και µου
είπε το καλοκαίρι «όλο καταθέτετε την ίδια ερώτηση, καταθέστε
καµιά άλλη». Μα, τι άλλο πρέπει να γίνει για να συζητήσουµε την
ανάγκη ποινικοποίησης της γυναικοκτονίας; Πόσες ακόµη πρέπει
να δολοφονηθούν από συντρόφους, πρώην συντρόφους, οι-
κείους, που ασκούν επάνω τους εξουσία ζωής και θανάτου; Πώς
κοιµάστε ήσυχοι, πραγµατικά, όσοι έχετε την εξουσία και δεν
πράττετε κάτι γι’ αυτό; 

Σας προτρέπω, κυρία Υπουργέ, να µην αφήσετε ήσυχο τον
Πρωθυπουργό. Να µην τον αφήσετε σε χλωρό κλαρί. Και ο
Υπουργός Δικαιοσύνης είναι άλλος νταής, ο οποίος βγαίνει από
τις επιτροπές κουνώντας το δάχτυλο και λέγοντας «θα µιλάω
όποτε θέλω εγώ, θα λέω ό,τι θέλω εγώ και όσοι µιλάνε για µπά-
ζωµα είναι για τα µπάζα». Άλλος νταής µάς βρήκε. Αλλά, για τα
ζητούµενα τα ζέοντα, την προστασία της ζωής της γυναίκας,
µηδέν.

Καταθέτω στα Πρακτικά -το έχω κάνει ατελείωτες φορές, δεν
ξέρω µήπως έρθει κανείς να τα βάλει και αυτά σε φάκελο να µη
φαίνονται- την τριακοστή έκτη επίκαιρη ερώτηση που κατέθεσα
τη Δευτέρα 10 Φεβρουαρίου στον κύριο Πρωθυπουργό για την
ποινικοποίηση των γυναικοκτονιών.

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι κάτι απέναντι στο οποίο πρέπει να είµαστε όλοι και όλες
ενωµένοι και ενωµένες. Είναι κάτι το οποίο δεν επιδέχεται καµία
αναβολή και αναστολή. Μα, καµία. Μα, καµία.

Η Κυριακή Γρίβα δολοφονήθηκε µπροστά στο Αστυνοµικό
Τµήµα 1η Απριλίου του 2024, µπροστά στο Αστυνοµικό Τµήµα,
έχοντας προσφύγει στο Αστυνοµικό Τµήµα όπου την έδιωξαν
στους Αγίους Αναργύρους, έχοντας καλέσει στο «100», στο
οποίο την παρέπεµψε το Αστυνοµικό Τµήµα, µιλώντας µε τον εκ-
φωνητή του «100» που την καθυστερούσε και της έλεγε «ναι,
πείτε µου τη διεύθυνση» και την κρατούσε εκτεθειµένη σε κοινή
θέα ρωτώντας τη βλακώδεις ερωτήσεις και υπό το βλέµµα του
φρουρού του Αστυνοµικού Τµήµατος. 

Τέσσερις µήνες νωρίτερα, η Γεωργία Λαλέ, η εµβληµατική καλ-
λιτέχνης που έφτιαξε το έργο για τις γυναικοκτονίες, τη σηµαία
αυτήν την ελληνική από σεντόνια γυναικών σε ροζ χρώµα για να
κάνει αυτόν τον συµβολισµό, όπως η τέχνη συµβολίζει, υπέστη
άλλη κακοποιητική συµπεριφορά. Της κατέβασαν το έργο τέχνης. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Με τη σηµαία δεν παίζουµε!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δεν παίζει κανείς µε τη σηµαία. Το έργο τέχνης...
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Όποιος ατάλαντος θέλει να

κάνει όνοµα, µε τη σηµαία τα βάζει ή µε τους αγίους ή µε την Εκ-
κλησία.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Τα έργα τέχνης διαχρονικά αµφισβητούν και ο πατριω-
τισµός µας, να ξέρετε…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Τα βάζουν ή µε την Εκκλησία
ή µε τους αγίους…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ο καθένας να κρατήσει την άποψή του. 

Η δική µας άποψη είναι ότι η τέχνη…
(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του Δηµοκρατικού Πατριωτι-

κού Κινήµατος - ΝΙΚΗ)
Τζώρτζια, µού φαίνεται πρέπει να τραγουδήσεις Sex Pistols.

Είναι η ώρα.

ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Δεν έχω κοινό!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Λοιπόν, η τέχνη πάντα αµφισβητούσε. Και βεβαίως εµ-
βληµατικοί καλλιτέχνες έχουν χρησιµοποιήσει σηµαίες άλλων
κρατών ως αντικείµενα έργων τέχνης και αµφισβήτησης του κα-
θεστώτος, της εξουσίας, αλλά και εκποµπής ενός µηνύµατος
προς αφύπνιση, ότι υπάρχει κίνδυνος για τις γυναίκες από το
έγκληµα αυτό. 

Έρχοµαι σε κάποια θέµατα που αφορούν το νοµοσχέδιο και
θα µιλήσω στη συνέχεια, µιας και δεν θα δευτερολογήσει και ο
εισηγητής µας, και για τις τελευταίες εξελίξεις για το έγκληµα
των Τεµπών. 

Κυρία Ζαχαράκη, κυρία Υπουργέ, υπάρχουν πάρα πολλά ζητή-
µατα για τα οποία είναι επιβεβληµένο να αναληφθούν πρωτοβου-
λίες. Ένα από αυτά είναι εργασιακές ρυθµίσεις για τις γυναίκες.
Η άδεια εµµήνου ρύσεως που πρέπει επιτέλους να θεσµοθετηθεί
στη χώρα µας. Η Ισπανία, µία χώρα µέλος της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, το έχει κάνει. Γιατί η Ελλάδα να µην το κάνει και να µη χο-
ρηγείται η άδεια για κάποιες ηµέρες στις γυναίκες; Υποχρεωτικά,
όχι ως αναρρωτική, αλλά ως άδεια εµµήνου ρύσεως. Πρέπει να
θεσµοθετηθεί. Το έχουµε βάλει στη δηµόσια συζήτηση, το ξανα-
θέτουµε, σας το υπενθυµίζουµε, σας το προτείνουµε και καλούµε
βεβαίως και τα άλλα κόµµατα να το στηρίξουν. 

Δεύτερον, η φτώχεια περιόδου. Υπάρχουν πάρα πολλές γυναί-
κες που είναι σε τέτοια κατάσταση φτώχειας και στέρησης ώστε
δεν µπορούν να αντιµετωπίσουν τις ανάγκες της περιόδου. Και
αυτές οι ανάγκες, ξέρετε -είµαι βέβαιη- ότι υπάρχουν και στις φυ-
λακές. Και, υπάρχουν, ευτυχώς και ακτιβιστικές δράσεις και πρω-
τοβουλίες της κοινωνίας των πολιτών για την στήριξη γυναικών
στις φυλακές που αντιµετωπίζουν φτώχεια περιόδου. Είναι, λοι-
πόν, και αυτό µέσα στις πρωτοβουλίες που πρέπει να αναλη-
φθούν. 

Επίσης, έχετε ένα άρθρο για το µπούλινγκ στην εργασία, σε
σχέση µε την ανάδειξη σε θέσεις ευθύνης, στο άρθρο 14 του νο-
µοσχεδίου. Η άποψή µας είναι ότι πρέπει να θεσµοθετηθούν πολύ
πιο αυστηρά µέτρα κατά του µπούλινγκ, του εργασιακού µπού-
λινγκ και της σεξουαλικής παρενόχλησης στην εργασία. Το
έχουµε προτείνει εδώ στη Βουλή από τότε που ήταν Υπουργός
Εργασίας ο κ. Γεωργιάδης και έταζε ότι θα τα φτιάξει πολύ καλά
στον τοµέα της εργασίας και µετά πήγε να τα φτιάξει πολύ καλά
στον τοµέα της υγείας, αλλά θυµήθηκε τα τηλεοπτικά του ταλέ-
ντα περισσότερο και κάνει εκεί καριέρα -όχι πολύ επιτυχηµένη,
αν και έχει εµπνεύσει πάρα πολλά τρολ βίντεο µε κλόουν, που
εγείρουν τη δηµιουργικότητα των πολιτών και υπό αυτήν την
άποψη είναι και αυτά πολύ ενδιαφέροντα. 

Έχετε ένα κοµµάτι του νοµοσχεδίου το οποίο αναφέρεται στα
άτοµα µε αναπηρία, στα ευάλωτα άτοµα. Ο εισηγητής µας, ο
Σπύρος ο Μπιµπίλας, που έχει πολύ µεγάλη ευαισθησία και είναι
ένας άνθρωπος που έχει δώσει τη ζωή του στηρίζοντας ευάλω-
τους ανθρώπους και συναδέλφους του καλλιτέχνες και µέχρι σή-
µερα όλη του η ζωή είναι µια προσφορά από τη θέση του
προέδρου του Ταµείου Αλληλοβοήθειας του Σωµατείου Ελλήνων
Ηθοποιών, του πρώην προέδρου του Σωµατείου Ελλήνων Ηθο-
ποιών και τώρα αντιπροέδρου, αλλά και ως άνθρωπος, είναι ένας
άνθρωπος της προσφοράς, ξέρει πολύ καλά τα προβλήµατα, σας
έθεσε µε λεπτοµέρεια και προτάσεις και συστάσεις και δικές µας
παρατηρήσεις.

Θα ήθελα να τονίσω ότι είναι πάρα πολύ σηµαντικό να αντιµε-
τωπιστεί το ζήτηµα της αστεγίας. Σας το έχει θέσει και µε επί-
καιρη ερώτησή του ο Αλέξανδρος ο Καζαµίας, έχει κάνει
παρεµβάσεις και ερωτήσεις σχετικά ο Διαµαντής ο Καραναστά-
σης. Το θέµα της αστεγίας είναι ένα θέµα που δεν έχει λυθεί και
δεν µπορεί να περιµένει, όπως τα ζητήµατα των πλειστηριασµών,
των εξώσεων και των πλειστηριασµών πρώτης κατοικίας και µά-
λιστα σε ευάλωτους ανθρώπους, σε ανάπηρους, σε πρόσωπα τα
οποία εµπίπτουν στον χαρακτηρισµό της ευαλωτότητας. Υπάρ-
χουν µέχρι και σήµερα άνθρωποι οι οποίοι εκδιώκονται µε τη συν-
δροµή ΜΑΤ, δηλαδή µε κυβερνητική παρέµβαση, µε κυβερνητική
βία από τις εστίες τους και οδηγούνται στην αστεγία, κάτι το
οποίο πρέπει να απαγορευθεί και σας καλώ να αναλάβετε εσείς
την πρωτοβουλία, διότι το να εφαρµόζεται έξωση και το αποτέ-
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λεσµα να είναι ο άνθρωπος ο οποίος εξοβελίζεται να µένει άστε-
γος, είναι ένα αποτέλεσµα µη ανεκτό για ένα κράτος δικαίου.
Αυτά τα θέµατα στην Ισπανία έχουν λυθεί µε απόφαση του Συ-
νταγµατικού Δικαστηρίου από το 2013 και στη χώρα µας είναι
ακόµα σε εκκρεµότητα, όπως σε εκκρεµότητα είναι η αίτηση ακύ-
ρωσης που κάναµε κατά των ηλεκτρονικών πλειστηριασµών από
το 2017 µε την Έλενα την Καραγεωργοπούλου, τον Διαµαντή τον
Καραναστάση -είναι και οι δύο σήµερα Βουλευτές µας- και µε
άλλα µέλη µας και µε µέλη κινηµάτων, γιατί ναι, οι διεκδικήσεις
µπορούν να παίρνουν και νοµική µορφή. Εδώ και δύο χρόνια έχει
συζητηθεί η υπόθεση αυτή και απόφαση δεν έχει βγει. Ελπίζω να
µην πάρει κανένα τηλέφωνο ο κ. Μητσοτάκης να βγει απόφαση
κατά τις επιθυµίες του, γιατί πολλές παρεµβάσεις έχουµε στη δι-
καιοσύνη και θα είναι αυτό το τελευταίο µέρος της οµιλίας µου,
όταν θα µιλήσω για τα Τέµπη. 

Στο πεδίο, κυρία Υπουργέ, του νοµοσχεδίου επισηµαίνουµε ότι
είναι σηµαντικό να υπάρξει επικαιροποίηση των γνωστικών εργα-
λείων και της γνώσης των ανθρώπων που ασχολούνται µε τα παι-
διά. Μιλώ για το πρόγραµµα «Αθηνά». Είναι σηµαντικό να ενισ-
χυθεί η ανίχνευση των διαφόρων πεδίων και καταστάσεων αυτι-
σµού ή άλλης µη ορατής ευαλωτότητας ή αναπηρίας. Είναι ση-
µαντικό ότι υπάρχει και εισαγωγή επιστηµονικών φορέων και
µελών σε αυτήν τη διαδικασία. Είναι επίσης σηµαντικό να υπάρξει
πραγµατική ωφέλεια για τους παιδικούς σταθµούς και τα νηπια-
γωγεία σε όλη τη χώρα και οι πόροι οι οποίοι προορίζονται γι’
αυτό το αντικείµενο να ωφελήσουν όλα τα παιδιά. Αυτό είναι κο-
ρυφαίας σηµασίας. Και βεβαίως πάντοτε όταν έχουµε και διαδι-
κασίες αξιολόγησης και διαδικασίες κρίσης εµάς µας απασχολεί
ποιος είναι αυτός που αξιολογεί και αυτός που κρίνει.

Έρχοµαι τώρα στα πολύ σοβαρά που δεν µπορώ φυσικά να
αφήσω αναπάντητα ούτε να µην τα θίξω και αφορούν το έγκληµα
των Τεµπών. Θέλω να επαναλάβω την κατάσταση που εκδηλώ-
νεται στην Κυβέρνηση µε τη λυσσαλέα προσπάθεια συγκάλυψης,
µε όργανο και εργαλείο τον πρώην Πρόεδρο της Βουλής, τον κ.
Τασούλα, που τώρα αναβιβάζεται µε ψηφοφορία σε Πρόεδρο της
Δηµοκρατίας. Να δούµε µέχρι τις 13 Μαρτίου. Εγώ τον έχω κα-
λέσει να παραιτηθεί και να µην αναλάβει, δεν είναι το κατάλληλο
πρόσωπο γι’ αυτήν τη θεσµική ευθύνη…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρία Πρόεδρε, µι-
λάµε για τον νυν Πρόεδρο της Δηµοκρατίας. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Όχι, δεν είναι νυν, θα είναι νυν µετά τις 13 Μαρτίου. Τα
ίδια, όµως, θα πω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Μεγαλύτερη θεσµι-
κότητα στο όνοµα του Προέδρου!

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Όχι, να είναι ο Πρόεδρος θεσµικός. Σας παρακαλώ,
κύριε Πρόεδρε. Εντάξει, εσείς αισθανθήκατε την ανάγκη να κά-
νετε αυτήν την παρέµβαση. Εγώ θα πω αυτά που θέλω και αυτά
που πιστεύω και αυτά που πρέπει να ειπωθούν. Αλίµονό µας άµα
φιµωθούµε και δεν κρίνουµε τον κ. Τασούλα! Δεν πιστεύω γι’
αυτό να τον έκαναν Πρόεδρο της Δηµοκρατίας, για να µην υφί-
σταται κριτική. 

Έρχοµαι, ορµώµενη από την παρέµβασή σας σε όλο αυτό που
εκδηλώνεται. Εκδηλώνεται µια καθεστωτική συµπεριφορά από
πρόσωπα στην ηγεσία της δικαιοσύνης, που είναι διορισµένα από
την Κυβέρνηση. Βλέπουµε την Πρόεδρο του Αρείου Πάγου να
απαντά σε µία πολίτη, τη Μαρία Καρυστιανού, µάνα ενός κορι-
τσιού, της Μάρθης, που κάηκε ζωντανό, όπως αποδεικνύεται, και
να της κουνάει το δάχτυλο η Πρόεδρος του Αρείου Πάγου, η κ.
Κλάπα, της Μαρίας Καρυστιανού και να της λέει ότι δεν επιτρέ-
πεται να κρίνει την ανάκριση για τον θάνατο του παιδιού της.
Αυτό, λέει, είναι δουλειά κάποιων θεσµικών φορέων. Ποιοι είναι
οι θεσµικοί φορείς; Αυτοί που σιωπούν ή αυτοί που στρογγυλο-
κάθονται σε θέσεις; Κάθε πολίτης έχει δικαίωµα να κρίνει και τη
δικαστική λειτουργία και τους δικαστικούς λειτουργούς και τις
δικαστικές αποφάσεις, διότι κάθε εξουσία -και η δικαστική- ασκεί-
ται και απονέµεται στο όνοµα του ελληνικού λαού, στο όνοµα των
πολιτών έχουν την εξουσία οι δικαστές και κανένας πρόεδρος
του Αρείου Πάγου δεν νοµιµοποιείται να απευθύνει µαθήµατα σε
µια µάνα που αγωνίζεται για να βγει η δικαιοσύνη και η αλήθεια

για τον θάνατο του παιδιού της, που ήταν δολοφονία, που ήταν
ανθρωποκτονία, σαφέστατα µε ενδεχόµενο δόλο και έκθεση σε
βαθµό κακουργήµατος και άλλα κακουργήµατα στα οποία θα
επεκταθεί η ανάκριση αν κάνει σωστά τη δουλειά της η δικαστική
εξουσία. 

Δύο χρόνια η δικαστική εξουσία δεν διεισδύει όσο πρέπει, πε-
ριµένουµε από τον προηγούµενο Απρίλιο έναν καθηγητή του Με-
τσόβιου Πολυτεχνείου, τον κ. Καρώνη, να καταθέσει ένα πόρισµα
που έπρεπε να το έχει καταθέσει από τον Μάιο και εκκρεµεί γιατί
δεν θα συµφέρει την Κυβέρνηση το πόρισµα. Μόλις όµως κατα-
τίθενται κάτι αδέσποτα βίντεο από έναν δικηγόρο, τον κ. Καπερ-
νάρο, που είναι και ο πρόεδρος του Περιφερειακού Συµβουλίου
της Περιφερειακής Διοίκησης Χαρδαλιά, ξαφνικά ανατίθεται πρα-
γµατογνωµοσύνη και σε τρεις µέρες βγαίνει ότι είναι γνήσια τα
βίντεο. Μα ποιος το πιστεύει; Τα παιδιά πάνω αν ρωτήσω αν το
πιστεύουν, δεν το πιστεύουν. Είναι πρόκληση στην κοινή λογική.
Αποφάνθηκαν κάποιοι ειδικοί βλέποντας κάποια αδέσποτα βίντεο
µέσα σε τρεις µέρες ότι αυτά είναι γνήσια και δεν µετέφερε πα-
ράνοµο φορτίο η εµπορική αµαξοστοιχία. Ας γελάσω! Δεν µπο-
ρώ, όµως, να γελάσω όταν υπάρχουν πενήντα επτά νεκροί, δεν
µπορώ, δεν είµαι χοντρόπετση σαν τον κ. Μαρκόπουλο που λέει
ότι το διασκεδάζει και «είναι γουρλίδικη η Επιτροπή για τα
Τέµπη». Δεν µπορώ παρά να είµαι εδώ και να λέω ότι είναι απα-
ράδεκτες οι παρεµβάσεις της Κυβέρνησης στη δικαιοσύνη -έγινε
προσωπική παρέµβαση του κ. Μητσοτάκη στον κ. Ντογιάκο για
να αλλάξει για τρίτη φορά χέρια η ανάκριση-, όπως είναι και απα-
ράδεκτες αυτές οι αδιανόητες παρεµβάσεις της κ. Κλάπα και της
κ. Αδειλίνη.

Είναι ποτέ δυνατόν εισαγγελέας του Αρείου Πάγου -το διά-
βασα- να στέλνει φιρµάνι στο οποίο -δεν το πιστεύω, ότι τόσο χα-
µηλά µπορεί να πέσει ένας λειτουργός- λέει: «Το δίκαιο και
πάνδηµο κοινωνικό αίτηµα για αποκάλυψη της αλήθειας στην
υπόθεση της τραγωδίας των Τεµπών»; Εισαγγελέας µιλάει για
τραγωδία και όχι για έγκληµα, ενώ γίνεται ανάκριση σε βαθµό κα-
κουργήµατος. Τι ντροπή! Αυτόκλητοι υποκριτές προστάτες των
θεσµών, που δεν ορρωδούν προ ουδενός προκειµένου να υπη-
ρετήσουν ταπεινά παντός είδους συµφέροντα πλήττουν στην
πραγµατικότητα είτε µε δηµόσιες δηλώσεις είτε µε πράξεις και
αναρτήσεις τους την καρδιά της δηµοκρατίας.

Του κ. Γεωργιάδη είναι το πόνηµα; Απορώ. Απορώ. Δεν ανέχε-
ται η δικαιοσύνη την κοινωνική κριτική και στη συνέχεια κοτσάρει
από κάτω µια ανάρτηση την οποία τη στηλιτεύει ως προβληµα-
τική, ως αξιόποινη, την κοτσάρει για να τη δει όλος ο κόσµος; 

Πώς προστατεύει αυτά τα οποία υποτίθεται ότι προστατεύει η
κ. Αδειλίνη; Η κ. Αδειλίνη που έβαλε τη βούλα ότι δεν υπήρχαν
παρακολουθήσεις αξιόποινες από πλευράς της ΕΥΠ και κρατικών
λειτουργών. Και πότε έβαλε τη βούλα; Να τα πούµε και αυτά.
Έβαλε τη βούλα στις 30 Ιουλίου. Πότε δηλαδή; Όταν είχε διαβι-
βαστεί αυτή η δικογραφία, αυτή η δικογραφία που κρύφτηκε από
τον κ. Τασούλα και δεν ανακοινώθηκε, αυτή η δικογραφία που
δεν ήθελε ο κ. Λαµπρούλης να καταθέσω τα έγγραφά της στα
Πρακτικά και τα έβαλε στον φάκελο. Αυτή η δικογραφία είχε
φύγει από το Υπουργείο Δικαιοσύνης, είχε διαβιβαστεί στο Υ-
πουργείο Δικαιοσύνης στις 26 Ιουλίου. Πρωτοκολλήθηκε, έφυγε
στις 26 από την Αλεξάνδρας στον Άρειο Πάγο και πρωτοκολλή-
θηκε στις 29 στη Μεσογείων στο Υπουργείο και 30 βγήκε η κ.
Αδειλίνη να µας πει ότι δεν υπάρχουν υποκλοπές. 

Και όσο εδώ κάναµε τον αγώνα να έρθει η κ. Αδειλίνη στη
Βουλή να µας εξηγήσει πώς δεν υπάρχουν υποκλοπές και δεν ερ-
χόταν και δεν απαντούσε θεσµικά, η δικογραφία εκκρεµούσε, εκ-
κρεµούσε, εκκρεµούσε. Έκλεισε η Βουλή 2 Αυγούστου, δεν
διαβιβάστηκε από το Υπουργείο Δικαιοσύνης, διαβιβάστηκε 9 Αυ-
γούστου. 

Η κ. Αδειλίνη, λοιπόν, είναι αυτή που τότε έλεγε «Δεν υπάρχει
έγκληµα» και σήµερα αντιδρά απέναντι σε πολίτες και λέει µάλι-
στα «Έτσι όχι µόνον υποδεικνύουν στην κοινωνία ως ενδεδει-
γµένη οδό της απονοµής της δικαιοσύνης αυτή της επιστροφής
στην αυτοδικία, στον Μεσαίωνα και στα λαϊκά δικαστήρια, αλλά
προχωρούν και πιο πέρα».

Για µισό λεπτό. Ποιος ωθεί τους πολίτες στην αυτοδικία; Μα,
η αρνησιδικία, η αδικία και η ατιµωρησία, αυτά για τα οποία είναι
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υπεύθυνη η δικαστική εξουσία. Αλλά δεν κατάλαβα αυτήν την
αναφορά στα λαϊκά δικαστήρια. Δεν είναι θεσµός του Συντάγµα-
τος τα µικτά ορκωτά δικαστήρια µε πλειοψηφία ενόρκων; Με ποιο
δικαίωµα η εισαγγελέας του Αρείου Πάγου αναφέρεται στον
λαϊκό παράγοντα ως παράγοντα απονοµής της δικαιοσύνης µε
αυτήν την απαξίωση;

Εγώ προσωπικά, βεβαίως, και διαµαρτύροµαι γι’ αυτού του εί-
δους τις καθεστωτικές παρεµβάσεις µιας Προέδρου του Αρείου
Πάγου που επιτίθεται στη µάνα και µιας εισαγγελέως του Αρείου
Πάγου που βγάζει πολιτικό µανιφέστο για να µας πει ότι κάποιοι
πολίτες είναι υποκριτές, αυτόκλητοι προστάτες των θεσµών και
υπηρετούν ταπεινά παντός είδους συµφέροντα. 

Ας καταθέσει κάπου τι εννοεί η κ. Αδειλίνη για όλα αυτά.
Επειδή όλοι καταλαβαίνουµε ότι επιχειρείται ένας εκφοβισµός
της κοινωνίας να µην αντιδρά στο σκάνδαλο που βρίσκεται σε
εξέλιξη µπροστά στα µάτια όλων µας και το σκάνδαλο είναι ότι
ενώ υπάρχει έγκληµα, ενώ υπάρχει λαθρεµπόριο, ενώ υπάρχουν
οικονοµικά εγκλήµατα και η κυβερνητική εµπλοκή εξαρχής, η δι-
καιοσύνη κλωσάει τη δικογραφία, λες και πρόκειται να βγει κά-
ποιο κλωσόπουλο. Αυτό το καταλαβαίνουν οι πολίτες. Δεν είναι
χαζοί οι πολίτες. Και αντιδρούν δικαίως οι πολίτες. Δικαίως αντι-
δρούν, όπως αντιδρούν και οι γονείς δικαίως. 

Και όταν κάποιοι βγήκαν να υπερασπιστούν τον Αγοραστό που
έχει παίξει πρωταρχικό ρόλο στο µπάζωµα, εγώ είπα «Υπερασπί-
ζοµαι τους γονείς» που αντιδρούν στον κ. Αγοραστό, τον κολλητό
του κ. Μητσοτάκη, που ήταν από πάνω για να µπαζωθεί ο τόπος
του εγκλήµατος και για να µην είναι ανιχνεύσιµη η ουσία η οποία
διαχύθηκε εκεί από τη µεταφορά από την εµπορική αµαξοστοι-
χία. 

Με αυτά, λοιπόν, θέλω να πω και σε κάποιους αυτόκλητους
υπερασπιστές µιας δικαστικής καθεστωτικής συµπεριφοράς και
αναφέροµαι στον κ. Σωτήρη Φέλιο, ο οποίος βγήκε και έβγαλε
δελτίο Τύπου να πει ότι θα υπερασπιστεί ως Πρόεδρος της Ολο-
µέλειας των Πειθαρχικών Τµηµάτων του Πρωτοβάθµιου Πειθαρ-
χικού Συµβουλίου της Περιφέρειας του Εφετείου Αθηνών. Δεν
είναι αυτός ο ρόλος του δικηγόρου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρία Πρόεδρε…
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ναι, ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Δεν είναι ρόλος του δικηγόρου να υπερασπίζεται το καθεστώς

ούτε είναι ο ρόλος του δικηγόρου να βγάζει βεβαιώσεις και να δίνει
διαπιστευτήρια στις εξουσίες, στοχοποιώντας κάποιες συµπερι-
φορές πολιτών, δικηγόρων, οτιδήποτε άλλο, που πάντως δεν είναι
το κύριο ζητούµενο όταν µιλάµε για το έγκληµα των Τεµπών. 

Όταν µιλάµε για το έγκληµα των Τεµπών, δεν είναι αν υπερέβη
τα όρια της έκφρασης ένας πολίτης στο διαδίκτυο. Αλίµονο.
Όταν συζητάµε για το έγκληµα των Τεµπών, είναι αν παραβιάζουν
τα καθήκοντά τους δικαστικοί και εισαγγελικοί λειτουργοί και αν
για να το κάνουν αυτό, δέχονται εντολές και εισπράττουν ανταλ-
λάγµατα από την κυβερνητική εξουσία. 

Με αυτά, λοιπόν, µε αυτές τις παρατηρήσεις, εγώ θα ήθελα να
πω ότι εµείς θα συνεχίσουµε τον αγώνα για να µην επικρατήσει
η συγκάλυψη, για να µην επικρατήσει αυτή η καθεστωτική συµπε-
ριφορά που προκαλεί την κοινωνία, για να µην επικρατήσουν οι
«Πορτοσάλτε» και τα άλλα γκεµπελικά φαινόµενα τα οποία τα
υφίσταται ο πολίτης εδώ και πάρα πολλά χρόνια µέσα στο σπίτι
του, στην τηλεόρασή του και θέλει να σπάσει την τηλεόραση,
γιατί είναι βία αυτό που ασκείται στους πολίτες, όπως είναι βία
τα ΜΑΤ εναντίον των εποχικών πυροσβεστών, όπως είναι βία ο
Υπουργός Δικαιοσύνης που λέει ότι όποιος µιλάει για µπάζωµα
είναι για τα µπάζα. Αυτά είναι βία. Αυτά είναι βία, όχι η µάνα που
ζητάει δικαιοσύνη. 

Εµείς θα είµαστε, λοιπόν, ενεργοί και έµπρακτα παρεµβατικοί
και ακτιβιστές, όσο και αν µας λοιδορούν. Η Ευρωβουλευτίνα µας
µέσα στην Ευρωβουλή την ώρα της ακρόασης του Τζιτζικώστα
πήγε και µοίρασε επιστολή για να µην εκλεγεί ο Τζιτζικώστας Επί-
τροπος Μεταφορών -και είχαµε προσκαλέσει και άλλα κόµµατα
και τον κ. Κουτσούµπα είχα καλέσει προσωπικά γι’ αυτό το θέµα,
έχω και τα µηνύµατα που του είχα στείλει-, µπήκε λοιπόν µέσα
µια γυναίκα Ευρωβουλευτίνα και την περικυκλώνανε και η κ. Βό-
ζεµπεργκ φώναζε «Είναι απρεπές. Μην το κάνετε. Δεν ντρέπε-

στε», αλλά το έκανε και ενηµέρωσε όλα τα µέλη της Επιτροπής
του Ευρωκοινοβουλίου τι σηµαίνει η εκλογή Τζιτζικώστα στη θέ-
ση του Επιτρόπου Μεταφορών, που είναι το ίδιο που σηµαίνει η
εκλογή Τασούλα στη θέση του Προέδρου της Δηµοκρατίας. 

Εµείς αυτά θα συνεχίσουµε, λοιπόν, να τα κάνουµε. Πι-
στεύουµε στη διεκδίκηση. Πιστεύουµε ότι έχουµε πολλά περισ-
σότερα µέσα από µια συγκαταβατική αντίρρηση και πιστεύουµε
επίσης ότι η κοινωνία που διεκδικεί και διαµαρτύρεται και πάλλε-
ται και ζητάει οξυγόνο και ζητώντας οξυγόνο, ζητάει δικαιοσύνη,
στο τέλος θα δικαιωθεί και εµείς θα είµαστε δίπλα της. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρία Πρόεδρε…
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Θέλετε να ξαναέρθω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Θέλω να συνεννοη-

θούµε για κάτι.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Αυτό δεν έχει ξαναγίνει. Συνήθως µου λένε να κατέβω.
Τώρα ο κ. Πλακιωτάκης θέλει να ανέβω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Όχι, κοιτάξτε, επειδή
οι αναφορές σας, κατά την άποψή µου, στο πρόσωπο του εκλε-
γµένου Προέδρου της Ελληνικής Δηµοκρατίας συνιστούν σο-
βαρό πολιτικό ατόπηµα, όχι µόνο δεν εκφράζουν την πραγµα-
τικότητα, αλλά προσβάλλουν και το πρόσωπο, αλλά κυρίως τον
θεσµό, εγώ έχω ζητήσει τα Πρακτικά να µου τα φέρουν…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Τι έχετε ζητήσει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Έχω ζητήσει να µου
φέρουν τα Πρακτικά. Εγώ θα σας ζητήσω να ανακαλέσετε τους
χαρακτηρισµούς σας…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Όχι, κύριε Πλακιωτάκη. Εγώ δεν λέω πράγµατα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ως προς το πρό-
σωπο του κυρίου Προέδρου.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σε καµία περίπτωση. Εγώ δεν λέω πράγµατα για να τα
ανακαλώ. Τα λέω και τα εννοώ. Και ο κ. Τασούλας βεβαίως µπο-
ρεί να ασκήσει τα δικαιώµατά του κι εσείς να ασκήσετε ό,τι νοµί-
ζετε. Δεν συναινώ στο να διαγραφεί τίποτα από τα Πρακτικά. Να
παραµείνουν στα Πρακτικά. Είναι δηµόσια καταγγελία και φυσικά
εννοείται ότι αναλαµβάνω και την ευθύνη αυτής της καταγγελίας
και µπορώ να την αποδείξω µε πάρα πολλά πειστήρια.

Δεν είναι σε κανένα απυρόβλητο ο κ. Τασούλας, επειδή οι Βου-
λευτές της Νέας Δηµοκρατίας εχθές τον ψήφισαν Πρόεδρο της
Δηµοκρατίας, σε κανένα απυρόβλητο, ούτε πρόκειται να σταµα-
τήσουµε να τον κρίνουµε και να παρεµβαίνουµε, επειδή έγινε
αυτή η χθεσινή λαθροχειρία µε πενήντα Βουλευτές µπόνους η
Νέα Δηµοκρατία. Δηλαδή µε εκατόν εξήντα, εκ των οποίων οι πε-
νήντα µπόνους, εξέλεξε Πρόεδρο Δηµοκρατίας τον εκλεκτό του
κ. Μητσοτάκη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τώρα, κυρία Πρό-
εδρε, ο κ. Τασούλας εκλέχτηκε νοµίµως και αποτελεί Πρόεδρο
της Δηµοκρατίας. Σας παρακαλώ.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ (Υφυ-
πουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας): Είµαστε στα
σαράντα έξι λεπτά! Να σεβαστούµε και τους συναδέλφους που
θέλουν να ταξιδέψουν; Ούτε ο Πρωθυπουργός δεν µιλάει τόσο!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εν πάση περιπτώσει,
η κυρία Πρόεδρος δεν ανακαλεί. Με ευθύνη του Προεδρείου οι
χαρακτηρισµοί για το πρόσωπο του νυν Προέδρου της Ελληνικής
Δηµοκρατίας διαγράφονται.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πλακιωτάκη, όχι, όχι. Εγώ δεν συναινώ στο να δια-
γραφούν και παρακαλώ πάρα πολύ ας έχουµε επιτέλους Πρα-
κτικά που αποτυπώνουν το τι πράγµατι γίνεται στην Αίθουσα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Με ευθύνη του Προ-
εδρείου θα διαγραφούν.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Και χθες είπα «όχι» στη συγκάλυψη κι είπε ο κύριος Πρό-
εδρος να µη γραφτεί τίποτα στα Πρακτικά. Γιατί; Να γραφτεί στα
Πρακτικά.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Το Προεδρείο ανα-
λαµβάνει την ευθύνη. Θα διαγραφούν οι χαρακτηρισµοί.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εµείς αντιλέγουµε στην ευθύνη που αναλαµβάνετε και
στη διαγραφή από τα Πρακτικά. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ (Υφυ-
πουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας): Κύριε Πρό-
εδρε, σας παρακαλούµε πολύ! Υπάρχουν συνάδελφοι που θα
χάσουν το αεροπλάνο τους. 

Κυρία Κωνσταντοπούλου, ξεπεράσατε και το χρονικό όριο…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, ολοκλη-

ρώσατε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κυρία Παπακώστα, δεν ασχολήθηκα µαζί σας, µολονότι
ξέρετε πολύ καλά ότι θα µπορούσα να ασχοληθώ, ήσασταν αντι-
πρόεδρος της Εξεταστικής Επιτροπής για τα Τέµπη, ήσασταν
εκεί, προαχθήκατε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Σας παρακαλώ, µην
ανοίξουµε διάλογο τώρα. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εντάξει, δεν ασχολήθηκα. Μην ασχολείστε τώρα και
εσείς για να µας πείτε…

Ο κ. Πλακιωτάκης µε φώναξε, µήπως θέλω να ανακαλέσω. Δεν
ανακαλώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρία Πρόεδρε, ευ-
χαριστούµε.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ (Υφυ-
πουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας): Είστε εκτός θέ-
µατος για άλλη µια φορά! Έλεος! Κάθε φορά επαναλαµβάνετε
τα ίδια και τα ίδια. Σεβαστείτε τους συναδέλφους! Χάνει το αε-
ροπλάνο της!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Σας παρακαλώ!
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Τι εννοείτε, δεν θα µιλήσουµε;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ποιος χάνει το αεροπλάνο του; Τι είναι αυτά τώρα; 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ (Υφυ-

πουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας): Σαράντα πέντε
λεπτά, κυρία Κωνσταντοπούλου;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Σας παρακαλώ! Όχι
διάλογο, παρακαλώ!

Κυρία Πρόεδρε, ευχαριστούµε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας):
Λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, επιµένω, δεν ανακαλώ και επιφυλάσ-

σοµαι φυσικά αν διαγραφούν αυτά τα οποία έχω πει, τα οποία
εννοώ µέχρι κεραίας και τα εννοούν και πάρα πολλοί άνθρωποι
µέχρι κεραίας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος», δώδεκα µαθή-
τριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο

Δηµοτικό Σχολείο Μετσόβου. 
Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Έχει ζητήσει τον λόγο για µια παρέµβαση ο κ. Παφίλης, Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδος. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Είναι προφανές ότι η κ. Κωνσταντο-
πούλου έχει αναλάβει τον ρόλο, τον βρώµικο ρόλο της προβοκά-
τσιας και της συκοφαντίας απέναντι στο ΚΚΕ. Και µιλάω εκ
µέρους του ΚΚΕ και της Κοινοβουλευτικής Οµάδας. Κι αυτά που
ξέρετε, να διαχωρίζετε πρόσωπα µε πολιτικές, ξεχάστε τα, του-
λάχιστον για το κόµµα µας.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εσείς τα κάνετε αυτά! 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν σας απαντάω, δεν µε ενδιαφέρει.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σ’ εµένα µιλάτε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Λέω λοιπόν ότι αυτά που είπε η κ. Κων-

σταντοπούλου αποτελούν συγκεκριµένη, ανήθικη επίθεση στο
ΚΚΕ συνολικά. Ποιος, αλήθεια, την κάνει; 

Θα συνεχίσω, λοιπόν. Τι λέει η κ. Κωνσταντοπούλου; Συνολικά.
Αρχίζουµε από τη µονταζιέρα. Εµείς δεν κάνουµε µονταζιέρες.
Απλώς βγάζουµε το µακιγιάζ που παρουσιάζετε στον λαό. Αυτό
κάναµε. Και το κάναµε µε δηλώσεις δικές της, προσωπικές, που
γνωρίζουν όσοι ήταν εκείνη την περίοδο εδώ πέρα και γνωρίζουν
και περισσότερο τη συµπεριφορά της και τη στάση της άπαντες.
Και οι υπάλληλοι της Βουλής που τους φέρνατε µέχρι τις 4.00’ η
ώρα και µετά τους διώχνατε. Να µην ανοίξω το στόµα µου και πω
πάρα πολλά, θα µείνω στα πολιτικά ζητήµατα.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ανοίξτε το, κύριε Παφίλη! Ναι, µε µακιγιάζ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ακούστε. Είστε τόσο -δεν θέλω να πω
βαριά κουβέντα- απαράδεκτη που µιλάτε. Γιατί µιλάτε; Όταν µι-
λούσατε εσείς πήγε κανένας να σας διακόψει;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ναι, διαρκώς. Να σκάµε θέλετε;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Λοιπόν, αυτό δείχνει…. Μη µε αναγκά-
σετε να πάω σε χαρακτηρισµούς. Θα µιλήσω πολιτικά. 

Μιλάει για µονταζιέρα. Ποια µονταζιέρα; Η κ. Κωνσταντοπού-
λου δεν είπε ότι η κατάργηση των µνηµονίων µε ένα άρθρο και
µε έναν νόµο ήταν σχήµα λόγου; Διαβάστε το. Πάρτε και το βί-
ντεο.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ψήφισα εγώ µνηµόνια, κύριε Παφίλη;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κυρία
Πρόεδρε!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ακούστε να σας πω, λοιπόν, κόφτε το!
Ξέρετε σε ποιον µιλάτε! Άντε µπράβο!

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Τι, θα µε δείρετε; Μιλάω σε αυτόν που ήταν στη Σέ-
ριφο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Όχι διάλογο!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεύτερον, ήταν εκείνη που δεν άφηνε

τη Βουλή να συνεδριάσει αν δεν έρθουν οι Χρυσαυγίτες από τον
Κορυδαλλό. Ψέµατα ή αλήθεια;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ψέµα! Θα σας απαντήσω.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Αλήθεια. Εντάξει, πλέον δεν υπάρχουν
όρια για να συνεννοηθείς. Το ξέρουν όλοι. Ποιος ήταν εδώ να
µας πει; Τα θυµάστε; Δέστε τα Πρακτικά της Βουλής. 

Εµείς αυτά που λέµε -και ξέρετε ότι είµαστε φειδωλοί σε αυτά
που λέµε- τα λέµε µε στοιχεία. Μπορεί να διαφωνεί κανένας µαζί
µας κ.λπ., αλλά ποτέ δεν κάνουµε µικροπολιτική. 

Δεύτερον, επιτίθεται σε πρόσωπο για να επιτεθεί στο κόµµα.
Δεν µασάµε εµείς από τέτοια, έχουµε περάσει και χειρότερα. 

Εµείς καταθέσαµε πρόταση νόµου µε τον ΣΥΡΙΖΑ για την κα-
τάργηση των µνηµονίων, η οποία εξαφανίστηκε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Καθόλου δεν εξαφανίστηκε, διαβιβάστηκε στο …

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν την έφερε ποτέ στη Βουλή. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Μα τι λέτε, κύριε Παφίλη!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Πονάει, ε;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Καθόλου. Θα απαντήσω σε όλα.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεύτερον, καταθέσαµε πρόταση, που

είχαν καταθέσει εξακόσια, δεν θυµάµαι πόσα, σωµατεία για τα
θέµατα τα εργασιακά, πρόταση νόµου, τεκµηριωµένη κ.λπ.,
άσχετα αν συµφωνεί ή διαφωνεί κανένας. Εξαφανίστηκε κι αυτή
η πρόταση. Για να θυµόµαστε µερικά πράγµατα. 

Νοµίζετε ότι η Κυβέρνηση στριµώχνεται από τα σόου της Κων-
σταντοπούλου και από τα ψέµατα τα οποία λέει, που παριστάνει
τον Τσακιτζή της υπεράσπισης των φτωχών και των αδυνάτων;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ποιον;
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ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Αν δεν το ξέρετε, πατάτε στο Google,
θα το βρείτε. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Είναι επειδή είµαι χαζή ως γυναίκα. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Παντού και πάντα; Δεν τους πειράζει,
όλα τα σόου που γίνονται εδώ, το αντίθετο. Είναι φιλοξενούµενη
σε όλα τα συστηµικά µέσα µαζικής ενηµέρωσης και ήταν η πολι-
τική Aρχηγός, πριν να µπει στη Βουλή, η οποία είχε τις περισσό-
τερες παρουσίες στα µαζικά µέσα ενηµέρωσης. 

Αυτό που πειράζει, αυτό που τροµάζει -καθένας έχει την άποψή
του-ξέρετε τι είναι;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Φταίει ο καπιταλισµός και η Κωνσταντοπούλου.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Πω πω! Μιλάµε τώρα ο Μαρξ ωχριά!
Είναι ο καπιταλισµός κι η Κωνσταντοπούλου που τροµάζει το σύ-
στηµα! Τι να πω! Δεν µπορώ να πω τίποτα. 

Παραδείγµατος χάριν, χθες και προχθές, νέκρωσαν τα γιαπιά
από την απεργία της Οµοσπονδίας Οικοδόµων και των Τεχνικών.
Άχνα σήµερα. Δεν είναι σηµαντικό θέµα. Τι λέτε; Σηµαντικό είναι
τι ψέµατα θα πούµε -γιατί ψέµατα λέει- εδώ στη Βουλή. Και ξέ-
ρουν όλοι. 

Τρίτον, πουλάει αντι αντισυστηµισµό. Ποιος πουλάει, αλήθεια;
Άχνα δεν βγάζουν για µεγάλα συµφέροντα, Ευρωπαϊκή Ένωση.
Σας έκανε κριτική χθες, αν δεν το πήρατε χαµπάρι, γιατί χρω-
στάτε 500 εκατοµµύρια ευρώ στις τράπεζες, ενώ έχουν έχουν
δοθεί 70 δισ.-αν δεν κάνω λάθος, µπορεί να είναι λιγότερα- για
την ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών. Σας έκανε κριτική χθες.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Και είπα να επιστραφούν! Δεν το ακούσατε;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Καλά, ναι, εντάξει! Δεν πειράζει, µπο-
ρείτε να µιλάτε µόνη σας, δεν σας δίνω σηµασία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κυρία
Πρόεδρε!ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ψήφισε -και µην πάµε και πα-
ραπέρα. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Πάτε, πάτε, όλα πείτε τα. Καθαρός ουρανός αστραπές
δεν φοβάται. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ναι, άµα τα πούµε όλα ξέρετε τι θα
γίνει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, µην ξε-
φεύγουµε. Έχουµε ξεφύγει από το νοµοσχέδιο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Αφήνει περίεργα, ανήθικα υπονοού-
µενα, βρώµικα, τόσο βρώµικα που η πίσσα ωχριά, για τον Γιώργο
Λαµπρούλη. Και µάλιστα σήµερα σε ένα κανάλι άφησε υπονοού-
µενα ότι τα έχει κάνει πλακάκια µε τον Γεωργιάδη. Τι µας λέτε
τώρα; Εκατόν σαράντα έξι ερωτήσεις έχει καταθέσει, δεκαέξι όλη
η Πλεύση Ελευθερίας, που µας έρχεται εδώ και µας πουλάει
τώρα ότι κατέθεσε τόσα και το ένα και τ’ άλλο.  

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεκαέξι έχουµε καταθέσει; Δεν τα ξέρετε µάλλον. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Έχει συγκρουστεί ο ίδιος ο Λαµπρού-
λης µε τον κ. Γεωργιάδη πολιτικά. Εµείς πολιτικά συγκρουόµα-
στε. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Έτσι, τα πρόσωπα…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εσείς «κάνετε» τα πρόσωπα για να
κρύψετε το σύστηµα. Τέτοιοι είστε. Αυτό κάνετε. Επιτίθεστε στα
πρόσωπα για να κρύψετε το σύστηµα. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εµείς κρύβουµε το σύστηµα; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Και µας κάνει εδώ ένα αφήγηµα, κυρά
µου, για την οικογένειά σου και για τα γυναικεία θέµατα κ.λπ..

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κυρά µου;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κύριε Παφίλη, παρα-
καλώ. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ο πατέρας του Λαµπρούλη ήταν δή-
µαρχος της Λάρισας και έκανε δεκαοχτώ χρόνια φυλακή. Κατα-
λάβατε; 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κυρά µου είπατε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κύριε Παφίλη, σας
παρακαλώ. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Το παίρνω πίσω. Κυρία µου. Συγγνώ-
µη. Εγώ είµαι και λίγο χωριάτης. Δεν µεγάλωσα ούτε στα πανε-
πιστήµια της Αµερικής. Στην οικοδοµή δούλευα για να τα βγάλω
πέρα. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Οι άνθρωποι της οικοδοµής δεν έχουν τρόπους; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, κύριε
Παφίλη. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θα ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε.
Αφήστε µε. 

Λέω, λοιπόν, τόση ανηθικότητα; Αντισυστηµικοί; Άχνα. Για Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση; Ζήτω! Για ΝΑΤΟ; Ζήτω! 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ποιος είπε «ζήτω»;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Έχετε ψηφίσει περίπου τα µισά νοµο-
σχέδια της Νέας Δηµοκρατίας.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Τι λέτε, κύριε Παφίλη;

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Τι λέτε τώρα;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κοιτάξτε, κυρία Κωνσταντοπούλου...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Μη κάνετε διάλογο,

σας παρακαλώ, κύριε Παφίλη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν είστε η αυτοκράτειρα Πασών των

Ρωσιών που πρέπει οι άλλοι να µη µιλάνε. Και µη µας πουλάτε
ότι είστε η µοναδική πολιτική αρχηγός γυναίκα. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Γιατί; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Προηγήθηκαν κι άλλες. Ήταν η Αλέκα
Παπαρήγα. Ήταν πρώτο το ΚΚΕ. Ήταν η Φώφη Γεννηµατά. Εντά-
ξει; Για να γνωριζόµαστε σε αυτήν την Αίθουσα. Μη µας πουλάτε
αγώνες. Τι ξέρετε εσείς από αγώνες; Ούτε χαστούκι δεν έχετε
φάει. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Αλήθεια; Μάλιστα. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ούτε σύγκρουση δεν έχετε κάνει. Δεν
έχει όµως αυτό σηµασία. Σηµασία έχει η πολιτική. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Συνεχίστε… 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Όποτε θέλετε, µέχρι το πρωί. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Εγώ θα σας απαντήσω. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ναι θα µου απαντήσετε και θα σας

απαντήσω κι εγώ όµως µετά. 
Έχετε αυτό το προνόµιο και µιλούσατε σαράντα επτά λεπτά,

όπως µιλάτε και σε κάθε συνεδρίαση τουλάχιστον τρεις φορές
από µισή ώρα. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κι εσείς. Πάντοτε µιλάτε τον διπλάσιο χρόνο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κανένας δεν το έχει κάνει αυτό σε
αυτήν τη Βουλή.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Καµία γυναίκα δεν το έχει κάνει. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν σέβεστε τίποτα και κανέναν. Προ-
βάλλεστε από το πρωί µέχρι το βράδυ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εσείς µια χαρά το κάνετε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ακούστε όταν µιλάτε στο ΚΚΕ για τις
γυναίκες, πρέπει να ξέρετε την ιστορία του. Την είπα πριν αλλά
εσείς…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Αφήστε και καµία Βουλευτίνα σας να µιλήσει.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Όταν µιλάτε στο ΚΚΕ για τις γυναίκες,
να ξέρετε ότι ήµασταν οι πρώτοι που τη δεκαετία του ’20, του ’30
ζητήσαµε την ψήφο των γυναικών και µάλιστα ο λαός το µετέ-
φρασε «ψήφο στο φουστάνι». Ήµασταν εµείς που σαν ψυχή, κα-
θοδήγηση του ΕΑΜ, οργανώσαµε εκλογές και ψήφισαν πρώτη
φορά οι γυναίκες στην ελεύθερη Ελλάδα για την εκλογή των συ-
νέδρων της ΠΕΕΑ, που ήταν η κυβέρνηση του βουνού, να το πω
για να το καταλάβει ο κόσµος. Μη λέτε σε εµάς γι’ αυτά.
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ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εσείς είστε η κυβέρνηση του βουνού; Θα µας τρελά-
νετε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρία Πρόεδρε, πα-
ρακαλώ! Να ολοκληρώσει ο κ. Παφίλης παρακαλώ! 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν µπορώ! Διότι είναι άγνωστο πεδίο
για τους ανθρώπους. 

Λέω, λοιπόν, ότι όλη αυτή η οργανωµένη προβοκάτσια που
κάνει, η ανήθικη επίθεση στο ΚΚΕ, έχει να κάνει µε την ριζικά δια-
φορετική αντίληψη που έχουµε. Εµείς, λοιπόν, παλεύουµε να κι-
νητοποιήσουµε τον λαό, οπότε µη µας τα λέτε τώρα αυτά. 

Δεν µπορώ προκαλούµαι. Όταν έγινε το έγκληµα των Τεµπών,
έτυχε εκ µέρους του κόµµατος να είµαι ο πρώτος που πήγα.
Μετά ήρθε ο Πρωθυπουργός. Και η δήλωση που κάναµε ήταν:
Είναι προδιαγεγραµµένο έγκληµα. 

Η δική µας παράταξη στις 7 Φεβρουαρίου στους σιδηροδρό-
µους -η δική σας δεν υπάρχει βέβαια, αλλά δεν έχει σηµασία- είπε
ότι έρχεται µεγάλο ατύχηµα. Προειδοποίησε, γιατί η κατάσταση
ήταν άθλια κ.λπ.. Εµείς δεν βγαίνουµε να κοκορευόµαστε. Εµείς
καλέσαµε τον λαό να κατέβει -το ξαναείπα- στον δρόµο, να πα-
λέψει να µη συγκαλυφθεί το έγκληµα, να τιµωρηθούν οι ένοχοι
και όλα τα υπόλοιπα και οι άλλοι έλεγαν «τώρα πενθούµε». Κα-
θένας παίρνει την ευθύνη του για τα πολιτικά. 

Εποµένως, για να τελειώνω µε τη µάχη στην αστική δηµοκρα-
τία, σιγά, κατεβάστε τα άρµατα! Σιγά, µην την γκρεµίσετε µε τους
λόγους στην Βουλή και όχι µε τη λαϊκή κινητοποίηση που την κά-
νουµε εµείς και είµαστε πρωταγωνιστές σε αυτό. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν υπάρχει άλλος κανένας! Εσείς µόνο!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν λέω ότι είµαστε µόνοι µας, αλλά
είναι και όλοι οι υπόλοιποι. 

Τώρα για τα «χρυσαυγίτικα» που λέτε, σας είπα, µη συνεχίσω. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Συνεχίστε. Εγώ θα σας απαντήσω. Η λάσπη δεν κολλάει
πάνω µου. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Όταν ήσασταν Πρόεδρος της Βουλής,
που µιλάτε εσείς για Κανονισµό της Βουλής, γιατί δεν το αλλά-
ξατε αυτό; Τι έκανε ο Λαµπρούλης; Ό,τι έλεγε ο Κανονισµός,
αυτό έκανε. Λέει ο Κανονισµός ότι όταν κατατίθενται έγγραφα
τέτοια, µπαίνουν σε φάκελο και πάνε εκεί. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Πού το λέει; Σε ποιο άρθρο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κυρία
Πρόεδρε, µην κάνετε διάλογο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Στο άρθρο 1947, 1949!
Γι’ αυτό, λοιπόν, αυτός ο βρώµικος ρόλος που παίζετε, να ξέ-

ρετε ότι θα γυρίσει µπούµερανγκ. Κατηγορεί το ΚΚΕ ότι είναι εν-
σωµατωµένο στο σύστηµα. Καταλαβαίνετε σε τι σηµείο έχει
φτάσει; Ό,τι κινείται και ό,τι παλεύεται, έχει την σφραγίδα του
ΚΚΕ είτε συµφωνεί είτε διαφωνεί κανείς. Κανένα πρόβληµα. Γι’
αυτό, λοιπόν, δεν θέλω να πω τίποτα άλλο, τίποτα περισσότερο.
Καλύτερα κρείττον το σιγάν.  

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Το καλύτερα και το κρείττον είναι το ίδιο. 

Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρία Πρόεδρε, µια

σύντοµη παρέµβαση, επειδή πρέπει να κλείσει το θέµα. Μια πολύ
σύντοµη παρέµβαση, γιατί πρέπει να προστατεύσουµε και το
κύρος της διαδικασίας και το κύρος του Κοινοβουλίου. 

Παρακαλώ, έχετε τον λόγο. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Παφίλη, νοµίζω ότι δεν µπορούσατε µε καλύτερο
τρόπο να µε επιβεβαιώσετε από αυτά που κάνατε και είπατε. Το
«τι λες κυρά µου» από το Βήµα της Βουλής και το χέρι το προτε-
ταµένο, είναι κάτι το οποίο εµείς θα το παλεύουµε κι εµένα θα µε
βρίσκετε απέναντι, όσο κι αν σας ενοχλώ, όσο κι αν σας ανεβαίνει
το αίµα στο κεφάλι και θέλετε να µε δείρετε. Όσο κι αν λέει ο κ.
Λαµπρούλης «µαζευτείτε». Αλλιώς τι; Αλλιώς τι κύριε Παφίλη; Θα
µας δείρετε; Θα µας δείρετε µε την αντρίλα και τα νταηλίκια;  

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εσείς τους δέρνετε όλους, µιλάτε λες
και είστε δεν ξέρω τι. Κάτι ξεχωριστό από όλους. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σας απαντώ σε αυτά που είπατε που είναι όλα ψέµατα. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εδώ δεν είναι δικηγορία, πολιτικό είναι
εδώ. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Πρώτον, σας ενόχλησα προεκλογικά το 2023 που µπήκε
η Πλεύση Ελευθερίας στη Βουλή, υφιστάµενη τη χειρότερη και
ειδεχθέστερη επίθεση µιντιακά και από όλο το πολιτικό σύστηµα
και από τον κ. Κουτσούµπα, που µας κορόιδευε και λοιδορούσε
τις καρδούλες και αφήσατε να περάσει κάτω από το ραντάρ το
κόµµα των Σπαρτιατών, που µας ήρθε και µας κατσικώθηκε εδώ
µέσα στη Βουλή. Τώρα, εγώ είµαι Χρυσαυγίτισσα; Για εξηγήστε
µας, γιατί σας έφταιγα εγώ προεκλογικά το 2023 και αφήσατε
τους Σπαρτιάτες να περάσουν κάτω από το ραντάρ ως αντισυ-
στηµικοί;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Σας ευχαρίστησε ο Κασιδιάρης. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Όταν ήµουν Πρόεδρος της Βουλής, η Χρυσή Αυγή δεν
κουνούσε ρούπι, δεν κουνιόταν φύλλο.

(Γέλωτες από την πτέρυγα του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας)

Και όταν έθετα τα ζητήµατα, δεν υπήρχε κανενός είδους επει-
σόδιο από αυτά τα οποία, δυστυχώς, το σύστηµα επιδιώκει να
υπάρχουν, για να αποπροσανατολίζουν. 

Σε µένα, λοιπόν, που τολµήσατε να πείτε αυτά, αφού το κάνατε
µέσα εδώ και κατά πρόσωπο, θα πρέπει να ξέρετε ότι δεν θα
έπρεπε να υπολογίζετε ότι θα σιωπήσω. 

Πρώτον, ξέρετε πολύ καλά ότι το θέµα για την παρουσία Βου-
λευτών που ήταν προφυλακισµένοι ετέθη διότι ο εισαγγελέας των
φυλακών έδινε στους ίδιους Βουλευτές άδεια -και ήταν εδώ µέσα
στη Βουλή- για να πάνε στην Επιτροπή της Βιβλιοθήκης. Ήταν
εδώ στη Βουλή οι Βουλευτές στους οποίους αναφέρεστε. Όµως,
δεν τους έδινε άδεια να έρθουν στην Ολοµέλεια στην ονοµαστική
ψηφοφορία άρσης της ασυλίας του κ. Άδωνι Γεωργιάδη. Τι πε-
ρίεργο! Τι περίεργο! Γιατί ένας εισαγγελέας να παρεµβαίνει στο
ποιοι Βουλευτές θα ψηφίζουν και να λέει ότι αυτοί µπορούν να
βγουν από τη φυλακή να πάνε στη βιβλιοθήκη αλλά όχι και να ψη-
φίσουν άρση ασυλίας του Άδωνι Γεωργιάδη; Να τελειώνουν, λοι-
πόν, τα παραµύθια αυτά τα οποία εκτοξεύετε. 

Δεύτερον, κύριε Παφίλη, επειδή ήσασταν και τότε Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος του ΚΚΕ, δεν µπορεί να λέτε τόσο χονδρο-
ειδή ψέµατα για τις προτάσεις νόµου. Πρώτον, το µνηµόνιο εσείς
το θυµηθήκατε το 2015. Μέχρι το 2015 λέγατε ότι δεν είναι τα
µνηµόνια, είναι ο καπιταλισµός. 

Καταθέσατε προτάσεις νόµου τις οποίες αµέσως διαβίβασα
στο Υπουργείο Οικονοµικών, για να γίνει κοστολόγηση. Αµέσως!
Και το ξέρετε, επίσης. Δεν επέστρεψαν από το Υπουργείο Οικο-
νοµικών στη Βουλή. Δεν χάθηκαν σε κάποιο συρτάρι δικό µου και
δεν θα παραποιείτε την αλήθεια µε αυτόν τον τρόπο. 

Τρίτον, έλεος! Λέτε σε εµένα ότι είπα ότι ήταν σχήµα λόγου η
κατάργηση των µνηµονίων µε ένα άρθρο και έναν νόµο, υπονοώ-
ντας ότι ήµουν µνηµονιακή; Δεν ξέρετε ότι κατέβηκα από την
Έδρα της Προέδρου της Βουλής, για να µην ψηφίσω µνηµόνια
και ότι αντιστάθηκα στο να έρθουν τα µνηµόνια; Όταν ήρθε το
τρίτο µνηµόνιο, κύριε Παφίλη µου, σας πήρα τηλέφωνο και σας
είπα: «Θανάση, φέρνουν το τρίτο µνηµόνιο». Ξέρετε τι µου εί-
πατε; Το θυµάστε. «Ζωή µου, είµαι στη Σέριφο µε την οικογένεια»
και δεν ήρθατε πίσω στη Διάσκεψη των Προέδρων για το τρίτο
µνηµόνιο και σας αντικατέστησε ο κ. Καραθανασόπουλος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σας παρακαλώ, λοιπόν! Εσείς προκρίνατε τις διακοπές
σας και δικαίωµά σας, αλλά εγώ ήµουν εδώ και αντιστάθηκα στο
τρίτο µνηµόνιο. Αυτού του είδους τη σπίλωση, όταν έχουν γίνει
αυτά τα γεγονότα, δεν την επιτρέπω.

Τώρα, σε σχέση µε τις πολιτικές αρχηγούς, συµβαίνει δυστυ-
χώς µε αυτά τα κακέκτυπα, τα οποία εκπέµπονται από το πολιτικό
σύστηµα, να είµαι η µοναδική γυναίκα Αρχηγός. Δεν είπα ότι δεν
υπήρξε άλλη στην ιστορία. Επιδιώκω να υπάρξουν και άλλες. Επι-
διώκω στο Προεδρείο της Βουλής να µην είναι µία µόνο γυναίκα
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Αντιπρόεδρος και στην Κυβέρνηση να µην είναι τραγική µει-
οψηφία οι γυναίκες. 

Θα µου επιτρέψετε, επειδή γνώρισα πολύ µικρή τον Χαρίλαο
Φλωράκη, που είχε πολύ προσωπική σχέση µε τον πατέρα µου…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Χαλαρά.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Αφήστε τις χειρονοµίες.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κλείστε, παρακαλώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Χαλαρά, λίγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δεν αγγίζετε και δεν φτάνετε στο δαχτυλάκι κάποιων αν-
θρώπων. Μην επικαλείστε αλλωνών ανθρώπων τους αγώνες.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μην πιάνετε στο στόµα σας ανθρώ-
πους…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, κυρία
Πρόεδρε. Παρακαλώ, να κλείσουµε.  

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μην επικαλείστε αλλωνών ανθρώπων τους αγώνες! Και
επειδή των ανθρώπων που αγωνίζονται εγώ ποτέ προσωπικά δεν
αµφισβήτησα τους αγώνες, δεν θα αµφισβητείτε και εσείς την
πραγµατικότητα. Δεν θα αµφισβητείτε!

Η δική µου η πορεία είναι διαφανής. Την ξέρουν τα µέλη σας,
που τα έχω υπερασπιστεί σε πάµπολλες καταστάσεις και σε κι-
νήµατα και σε πλειστηριασµούς και σε ακτιβισµούς για το περι-
βάλλον και για τον ΧΥΤΑ Αιγείρας και για τα αγροτικά, σε πάµπολ-
λες καταστάσεις. Το ξέρετε και εσείς και ας το κρύβετε. Εδώ
µέσα στη Βουλή δεν υπάρχει άλλος Αρχηγός να έχει υπερασπι-
στεί τους Βουλευτές σας όταν βάλλονται. Και αυτό είναι βαθιά
ανήθικο, ότι τον άνθρωπο που σας υπερασπίζεται όταν βάλλεσθε,
εσείς τον στοχοπείτε µε την πιο χυδαία προπαγάνδα και µε µο-
ντάζ και µε κολάζ, µε λοιδορίες και γέλια εχθές, γιατί ήταν αστείο
το ότι είπαµε όχι στη συγκάλυψη. 

Τώρα, πραγµατικά..
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κλείστε, παρακαλώ. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δεν θα αργήσω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Όχι, κλείστε, παρα-

καλώ.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ναι, ναι, θα κλείσω αµέσως. 
Επειδή συµβαίνει να έχω πνευµατική σχέση µε πολύ µαχόµενο

οικοδόµο που είναι και στο ΚΚΕ, µη λέτε, σας παρακαλώ πάρα
πολύ, τέτοιες χοντράδες. Εµείς υποστηρίξαµε όλες τις απεργίες,
όλες τις κινητοποιήσεις. Εγώ είµαι στην πρώτη γραµµή, όταν συλ-
λαµβάνονται άνθρωποι αγωνιζόµενοι. Ο δηµοσιογράφος του Ρι-
ζοσπάστη που κακοποιήθηκε από τους ΜΑΤατζήδες, ήµουν εγώ
εκεί να τον υπερασπιστώ, κύριε Παφίλη, δεν ήσασταν εσείς.

Άρα, σας παρακαλώ πάρα πολύ, αυτού του είδους την προπα-
γάνδα σε εµένα, όταν ξέρει ο κόσµος στο πεδίο ποια είµαι και
δεν το ξέρει τώρα, το ξέρει όλα µου τα χρόνια, διότι δεν ήµουν
ποτέ ούτε άφαντη, ούτε αγνώστου προελεύσεως, ούτε αγνώστου
κατοικίας, ούτε µε αναζητούσε κανείς και δεν µε έβρισκε, τα υπο-
νοούµενα, λοιπόν, τα ψυχιατρικά είναι αδιανόητα να τα εκστοµί-
ζετε εσείς. Αυτά είναι τα εργαλεία του φασισµού. Τα υπονοού-
µενα τα σεξιστικά σάς καλώ να τα σταµατήσετε. Η εικόνα σας
πριν µε το «Κυρά µου» και µε το χέρι τεταµένο, τα είπε όλα. Δεν
θα έπρεπε κανονικά να απαντήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Νοµίζω ανακάλεσε ο
κ. Παφίλης.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Α, και δεν τρέχει τίποτα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Όχι, δεν τρέχει τί-
ποτα. Ανακάλεσε. Το διόρθωσε. Κλείστε, παρακαλώ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ελπίζω να ανακληθεί συνολικά αυτό το πρότυπο, κύριε
Πρόεδρε.

Τέλος, αυτό θα το επαναλάβω, διότι εµείς δεν είµαστε από αυ-
τούς που λένε κάθε φορά «Εµείς δεν έχουµε πρόβληµα µε τα
πρόσωπα. Ψηφίζουµε «παρών» για τις πολιτικές». Όχι. Εµείς πι-
στεύουµε ότι υπάρχει και προσωπική ευθύνη και δεν δίνουµε συγ-
χωροχάρτια µε ένα «παρών», χωρίς να αποδίδουµε ευθύνες.

Εµείς πιστεύουµε και στηρίζουµε κάθε θετική πρωτοβουλία.
Την πρόταση που έκανε το ΚΚΕ για την εξεταστική επιτροπή για
το έλλειµµα των Τεµπών τη στηρίξαµε πρώτοι-πρώτοι. Και θα το
ξανακάνουµε για κάθε πρωτοβουλία και τροπολογίες που έχουν
καταθέσει και πρωτοβουλίες. 

Είναι δυνατόν να λέτε στην Πλεύση Ελευθερίας ότι στηρίζει το
ΝΑΤΟ; Μα είστε στα καλά σας; Πραγµατικά. Η Πλεύση Ελευθε-
ρίας είναι εκείνο το κίνηµα που έχει κάνει την πιο συνεπή εκστρα-
τεία για την ειρήνη κατά της πολεµικής βιοµηχανίας, κατά του
ΝΑΤΟ, κατά των εξοπλισµών και παρεµβαίνει συνεχώς εδώ, µέσα
στη Βουλή, για τη γενοκτονία στη Γάζα, για την οποία παρακαλώ
τον Αρχηγό σας να συνεννοηθούµε και δεν ευαρεστείται. Σας πα-
ρακαλώ! Είναι ποτέ δυνατόν να λέτε τέτοιες χοντράδες; Να γρά-
φει ο Ριζοσπάστης ότι στηρίξαµε πράγµατα αδιανόητα; Να
στέλνω στον Αρχηγό σας, τον κ. Κουτσούµπα ότι «γράψατε αυτό
και είναι ψέµα» και να µου λέει «Έγινε κατά λάθος. Θα το διορ-
θώσουµε» και να µην το διορθώνετε ποτέ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, ολοκλη-
ρώστε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σας παρακαλώ! Όταν θα λέτε κάτι, θα δέχεστε απαντή-
σεις και δεν θα λέτε προς την Πλεύση Ελευθερίας ψέµατα και
προπαγάνδα και µοντάζ και κολάζ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ωραία.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σας λέω ότι επάνω µας η λάσπη δεν κολλάει. Και όποτε
έχετε τη διάθεση να ξαναπείτε αυτά τα πράγµατα, να φροντίσετε
να είµαι εδώ, για να σας απαντήσω και πάλι.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Επανερχόµενοι στο

νοµοσχέδιο, ολοκληρώνουµε τον κύκλο των Κοινοβουλευτικών
Εκπροσώπων µε την Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο από την
Πλεύση Ελευθερίας κ. Καραγεωργοπούλου. Στη συνέχεια πάµε
στις δευτερολογίες των εισηγητών.

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Οµολογώ ότι µετά από σχεδόν δώδεκα ώρες συνεδρίασης το
κλίµα είναι αρκετά βαρύ. Το µόνο βέβαιο είναι ότι η Πλεύση Ελευ-
θερίας ούτε ψέµατα λέει ούτε εµφανίζει κάτι διαφορετικό από
αυτό που είµαστε. Με διαφάνεια αγωνιζόµαστε από το 2023
εντός του Κοινοβουλίου, για να είµαστε µαζί µε τους πολίτες και
να υπερασπιζόµαστε τα δίκαια τους. Κάθε άλλη λασπολογία στο
πρόσωπο της Ζωής Κωνσταντοπούλου ή κάθε άλλη παρέµβαση,
πραγµατικά, µας ξενίζει και µας λυπεί ιδιαίτερα.

Σε σχέση µε τις τροπολογίες θέλω να αναφερθώ, κυρίες
Υπουργέ και Υφυπουργέ. Ακούσαµε από τον κ. Δήµα, από το
Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, ότι για λόγους
διαφάνειας έρχεται η διάταξη του άρθρου 4 να θεσπίσει µια εξου-
σιοδοτηµένη διάταξη για την επιλογή διοίκησης της Ανεξάρτητης
Αρχής Δηµοσίων Εσόδων. Αλήθεια, η Νέα Δηµοκρατία για λό-
γους διαφάνειας αποφασίζει την επιλογή του διοικητή της Ανε-
ξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων να γίνεται µε ανοικτό
διαγωνισµό τώρα; Τον προηγούµενο χρόνο µε νοµοθετική παρέµ-
βαση παρατάθηκε για τρίτη φορά η θητεία του κ. Πιτσιλή! Πόσο
ανεξάρτητη είναι αυτή η Αρχή Δηµοσίων Εσόδων, µε τον κ. Πι-
τσιλή να του ανανεώνετε µε φωτογραφική διάταξη τη θητεία
τρίτη φορά; Όχι βεβαίως τυχαία, αλλά γιατί ο κ. Πιτσιλής είναι ο
αυτοκράτορας, ο ανέλεγκτος στην κρίση του από την Κυβέρνηση
Μητσοτάκη, γιατί ακριβώς κάνει την «καλή» δουλειά για εσάς.
Αυτά ως προς την τροπολογία του Υπουργείου Οικονοµικών, που
είναι κάποια διάταξη από τις περισσότερες που φέρνετε, ώστε
σε πολύ λίγο χρόνο να γίνει νόµος του κράτους, µέσα σε ένα νο-
µοσχέδιο µε το οποίο δεν έχει καµία σχέση. Αυτό σίγουρα είναι
καταστρατήγηση των αρχών καλής νοµοθέτησης.

Πάµε στην τροπολογία για τα έκτακτα και επείγοντα µέτρα για
την προστασία θέσεων εργασίας στον Δήµο Θήρας. Προσθέτετε
πολύ καλά «στον Δήµο Αµοργού, στον Δήµο Ανάφης». Έχετε ξε-
χάσει τις Μικρές Κυκλάδες, σαν να µην συµβαίνει τίποτα στην
Ηράκλεια, στη Δονούσα, στα Κουφονήσια. Δεν κουνιούνται εκεί,
δεν προβληµατίζονται οι ακρίτες που ζουν αποµονωµένοι, εγκα-
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ταλελειµµένοι από την πολιτεία; Τους έχετε σκεφτεί στην Ηρά-
κλεια, στη Δονούσα, στα Κουφονήσια;

Και δεν είναι µόνο αυτό. Μας είπε η κ. Κεραµέως ότι επενδύει
η ελληνική Κυβέρνηση στην πρόληψη. Είπε αντίστοιχα ο κύριος
Πρωθυπουργός όταν πήγε στη Σαντορίνη: «Προλαµβάνουµε τα
γεγονότα, αντί να τρέχουµε να τα αντιµετωπίζουµε µετά». 

Σε τι συνίσταται η διατυµπανιζόµενη πρόληψη, όταν η πρώτη
σκέψη µετά το έγκληµα των Τεµπών, πέραν της ακαριαίας σπου-
δής της συγκάλυψης των πραγµατικών αιτίων και υπευθύνων,
ήταν να µη σταµατήσει να κινείται ο σιδηρόδροµος, όταν, µετά
τους πρώτους βρυχηθµούς του εγκέλαδου στην Αµοργό, στην
Ανάφη και στην ευρύτερη περιοχή και στις Μικρές Κυκλάδες -να
µην τις ξεχνάµε- ιδίως, βεβαίως, στη χρυσή Σαντορίνη, η πρώτη
σκέψη των κυβερνώντων ήταν να µην πληγεί το προϊόν της επό-
µενης τουριστικής σεζόν, από µια Κυβέρνηση που δήθεν επεν-
δύει στην πρόληψη, αλλά δίνει αφειδώς τις οικοδοµικές άδειες
για να γίνουν τα πολεοδοµικά εγκλήµατα στα Φηρά, στην Οία,
στα πρανή, στην πλαγιά, στην πλήρη κατηφόρα προς τη θά-
λασσα, στις περιοχές της Σαντορίνης και κάτω του παραδοσια-
κού οικισµού, µε ψευτοθεµελιώσεις.

Κανείς, φυσικά, δεν παίρνει θέση και δεν προλαµβάνει για το
τι θα γίνει, αν συµβεί ο µεγαλύτερος σεισµός και πώς θα αντα-
ποκριθεί στις απαιτήσεις που θα ανακύψουν το Γενικό Νοσοκο-
µείο Θήρας, µε όλες τις ιατρικές ειδικότητες, µε νοσηλευτικό
προσωπικό και απόθεµα φαρµάκων. Ποιος έχει πάρει θέση για
το τι συµβαίνει αυτή τη στιγµή στο Νοσοκοµείο της Θήρας; Είναι
επαρκώς στελεχωµένο; Υπάρχουν εκείνες οι ενισχύσεις που θα
επιτρέψουν την αντιµετώπιση κάθε ανάγκης ή θα το ψάξετε
εκείνη την ώρα; Οι ενισχύσεις που έχουν µεταβεί στο νησί µπο-
ρούν να εφαρµόσουν το πρόγραµµα «Ξενοκράτης», ενώ δεν γνω-
ρίζουν καν το νησί; Τι θα γίνει µε τους συµβασιούχους εργαζό-
µενους ή γενικότερα, µε τους εργαζόµενους που χάνουν τις δου-
λειές τους και το µικρό εισόδηµά τους σε αυτή την περίοδο, αλλά
και όσο ακόµα θα συνεχίζεται η κρίση;

Είδαµε την έντροµη φυγή περίπου έντεκα χιλιάδων πολιτών
από τη Σαντορίνη, µια φυγή που πραγµατοποιήθηκε και πάλι διά
της ατοµικής ευθύνης, δηλαδή µε έξοδα των πολιτών. Είδαµε,
βεβαίως, τον κ. Κυρανάκη να θριαµβολογεί για τον ψηφιακό
χάρτη «My safety plan», µε καταγεγραµµένα τα ασφαλή σηµεία.
Είναι, βεβαίως, ο Υφυπουργός που αντιλαµβάνεται την κτηµατο-
γράφηση µέσω της στατιστικής και των αριθµών, που κρατά πα-
γωµένο το διάστηµα της ανάρτησης και της βάσης δεδοµένων
του Κτηµατολογίου σε όλες τις περιοχές όπου επικαλείται ανάρ-
τηση και οι πολίτες δεν µπορούν να ελέγξουν καν αν έχουν δη-
λώσει σωστά, αν έχουν καταχωριστεί σωστά οι ιδιοκτησίες τους.

Το ίδιο θα συµβεί και στις Κυκλάδες σε λίγο καιρό, γιατί φυ-
σικά, η σηµαία της περαίωσης της κτηµατογράφησης είναι κάτι
που πρέπει να αναδείξει το ελληνικό κράτος ως παγκόσµιο φαι-
νόµενο στην ιστορία του Κτηµατολογίου. Με έναν πρωτοφανή
τρόπο περαιώνεται η κτηµατογράφηση, αλλά κανείς δεν γνωρίζει
αν είναι δηλωµένη η περιουσία του, κανείς δεν γνωρίζει αν η Άνυ-
δρος έχει καταχωριστεί σωστά στο Κτηµατολόγιο, αν η Καλντέρα
και η Καµένη της Σαντορίνης έχουν εκείνα τα ΚΑΕΚ που έχουν
αποδοθεί σωστά στους ιδιοκτήτες ή ακόµα και αν το Δηµόσιο
έχει καταχωρίσει τις ιδιοκτησίες τους στην περιοχή αυτή.

Είδαµε, επίσης και τις εκκλήσεις της Χριστίνας Καλούδη από
το καταφύγιο Santorini Animal Welfare Association για τη φρο-
ντίδα δεκάδων ζώων συντροφιάς, φάρµας, να εκλιπαρεί για τα
παρατηµένα ζώα όσων τα εγκατέλειψαν στο νησί. Στα καταφύγια,
όπως τα ονοµάζετε, υπάρχουν σκηνές µε εξειδικευµένο προσω-
πικό να υποδεχθούν τους πολίτες που έµειναν στα σεισµόπληκτα
νησιά; Είναι οι καταυλισµοί αυτοί πλήρως επανδρωµένοι; Υπάρχει
επάρκεια τροφίµων σε περίπτωση διάρκειας της κρίσης και µε τα
µέτρα που υπάρχουν στο λιµάνι για τη διευκόλυνση των φορτη-
γών τροφοδοσίας;

Ακόµα και για το ναυάγιο του Sea Diamond, ποιος παρακολου-
θεί τη στατικότητά του, όταν ακόµα και σήµερα φέρνει στην επι-
φάνεια µικρές κηλίδες χηµικών ουσιών και ρύπων; Είναι µια
κινητή βόµβα στην καρδιά του κουµπαρά της Ελλάδας, που η
όποια µικρή ή µεγάλη µετατόπισή του θα έχει συνέπειες σε όλη
την ηφαιστειακή λεκάνη. Θα απαιτηθούν µήνες για να καθαριστεί.

Έχουµε έκτακτα µέτρα για αυτό και µέχρι πότε;
Ως προς τους εκπαιδευτικούς που λείπουν, πως τα παιδιά λαµ-

βάνουν εκπαίδευση στα νησιά µας; Δυο-τρία παιδιά σε κάθε οι-
κογένεια συµβαίνει να έχουν έναν υπολογιστή. Έχετε αναρωτηθεί
αν αυτά τα παιδιά θα λάβουν εκείνη την εκπαίδευση που δικαιού-
νται, που είναι από τα αυτονόητα συνταγµατικά τους δικαιώµατα,
ακόµα και σε περιόδους κρίσης;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Και µιλάµε για ένα νοµοσχέδιο που δήθεν θεσπίζει την ισόρ-
ροπη εκπροσώπηση φύλων σε θέσεις διευθυντικών στελεχών,
όταν το ελληνικό κράτος αρνείται να καθιερώσει ως ιδιώνυµο το
έγκληµα της γυναικοκτονίας και όταν περιορίζεστε στη θέαση
εκείνων των γυναικών που λαµβάνουν την προσοχή των επιχει-
ρηµατικών συµφερόντων και συνεχίζετε να περιφρονείτε πεισµα-
τικά όσες παραπέµπετε στο panic button και εγκαταλείπετε στα
χέρια των αδίστακτων δολοφόνων τους, γιατί το περιπολικό δεν
είναι ταξί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, δεν έχω
κάνει καµία παρέµβαση. Μιλάω στα έξι λεπτά. Σίγουρα δικαιούµαι
και τα τρία λεπτά της παρέµβασής µου.

Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης που δεν εφαρµόζεται και δεν
σας απασχολεί. Εκτίναξη του φαινοµένου ενδοοικογενειακής
βίας, ειδικά µετά την ψήφιση του ν.4800 περί συνεπιµέλειας. Δεν
σας έχει απασχολήσει το πόρισµα-έκθεση «καταπέλτης» της Επι-
τροπής GREVIO για την παρακολούθηση της εφαρµογής της
Σύµβασης της Κωνσταντινούπολης από το έτος 2023 ακόµη. Εξί-
µισι χρόνια µετά και οι δύο ΚΥΑ, κοινές υπουργικές αποφάσεις,
που προβλέπονταν από την κύρωση της Σύµβασης της Κωνστα-
ντινούπολης δεν έχουν εκδοθεί, για να τεθούν σε εφαρµογή οι
προβλέψεις και κυρίως, οι αποζηµιώσεις των γυναικών θυµάτων
ενδοοικογενειακής βίας τελούν υπό προϋποθέσεις, όπως της τε-
λεσίδικης δικαστικής απόφασης και ακόµα και του διοικητικού τέ-
λους των 50 ευρώ, προϋποθέσεις που, αν δεν υπάρξουν, δεν θα
λάβουν ποτέ ακόµα και µικρές αποζηµιώσεις τα θύµατα ενδοοι-
κογενειακής βίας.

Αν η πολιτική είναι το σύνολο των πρακτικών και των θεσµών
µέσω των οποίων δηµιουργείται η τάξη και η οργάνωση της αν-
θρώπινης συνύπαρξης στο περιβάλλον, τότε οι πράξεις ή οι πα-
ραλείψεις οφειλόµενων ενεργειών της Αστυνοµίας, της
Διοίκησης, της Βουλής, της Δικαιοσύνης οφείλονται σε πολιτική
απόφαση. Η πρόκληση για την πολιτεία και τους θεσµούς είναι
ότι όχι µόνο απέτυχαν στην αποκάλυψη της αλήθειας στο
έγκληµα των Τεµπών, στο έγκληµα του ναυαγίου της Πύλου, στο
έγκληµα των υποκλοπών, αλλά συνέπραξαν και στη συγκάλυψή
τους.

Θα σταµατήσω εδώ, γιατί πραγµατικά, θα είχα και άλλα να πω,
αλλά σέβοµαι ότι είναι περασµένος ο χρόνος.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς την κ. Καραγεωργοπούλου.
Ας ξεκινήσουµε τώρα µε τις δευτερολογίες των εισηγητών µε

αντίστροφη σειρά. Τον λόγο έχει ο κ. Πέτρος Δηµητριάδης, αν
συµφωνείτε για τρία λεπτά…

ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ δεν συµφωνώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εντάξει. Πέντε λεπτά

τότε. Ωραία, συµφωνούµε.
Κύριε Δηµητριάδη, έχετε τον λόγο.
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν ξεκινήσω, θέλω να πω κάτι. Το κόµµα µας έχει εκλεγεί από

τον ελληνικό λαό. Δεν κατσικωθήκαµε ούτε κάναµε κατάληψη.
Εάν κάποιοι δεν µας σέβονται, ας σεβαστούν αυτούς που µας
ψήφισαν τουλάχιστον! Εγώ ουδέποτε αµφισβήτησα την εκλογή
κάποιου εδώ πέρα µέσα. Ας γίνει το ίδιο.

Ευχαριστώ.
Για τις τροπολογίες θα µιλήσω. Η πρώτη τροπολογία, η 319/6,

έχει δύο θετικά άρθρα. Το ένα είναι το Πρόγραµµα Δηµογραφι-
κής Ανάπτυξης, όπου ενθαρρύνονται πολίτες από την Ελλάδα να
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πάνε στον Έβρο, σε συγκεκριµένες περιοχές και πιο συγκεκρι-
µένα, στο Σουφλί, στο Διδυµότειχο και στην Ορεστιάδα. Πρά-
γµατι, είναι περιοχές που έχω επισκεφθεί, έχουν µεγάλο πρόβλη-
µα δηµογραφικό, οικονοµικό.

Είναι θετικό να δίνεται οικονοµική ενίσχυση για εγκατάσταση
είτε οικίας είτε επιχείρησης. Όµως, θέλω να πω ότι θα πρέπει να
συνοδευτεί και από άλλα µέτρα. Πρώτα-πρώτα, να υπάρξουν κά-
ποιες φοροαπαλλαγές, διότι, δυστυχώς, πολλές επιχειρήσεις
κλείνουν, έχουν µεγάλο πρόβληµα σε εκείνη την περιοχή και θα
πρέπει να ενισχυθούν κυρίως και τα νοικοκυριά, αλλά και τα κα-
ταστήµατα, να υπάρξει κάποια µείωση στον ΦΠΑ, κάποιο ειδικό
φορολογικό καθεστώς, διότι το έχω ζήσει πάρα πολλοί κάτοικοι
εκείνων των περιοχών, δυστυχώς, να πηγαίνουν για ψώνια σε γει-
τονικές χώρες, στην Τουρκία και τη Βουλγαρία.

Ας γίνει κάτι παρόµοιο, γιατί, όπως ξέρετε, δυστυχώς, ο Έβρος
έχει µεγάλο πρόβληµα. Ο Έβρος είναι η πύλη της Ελλάδος. Πρέ-
πει να τον σεβαστούµε. Καλό είναι να ενισχύεται, αλλά θέλουµε
κάτι παραπάνω. Πάντως, είναι θετικό το άρθρο 1.

Το άρθρο 2 είναι θετικό µεν για τον Δήµο Θήρας. Πρέπει,
όµως, να επεκταθεί και σε άλλα νησιά. Υπάρχουν και άλλα νησιά
εκεί, στις Κυκλάδες -αναφέρθηκα και πριν- στις άγονες γραµµές
που πρέπει και εκείνα να ενισχυθούν. Και εκείνα έχουν πρόβληµα
σεισµικών δραστηριοτήτων. Είναι στην ευρύτερη περιοχή.

Λοιπόν, το µόνο µας πρόβληµα είναι στο άρθρο 3. Εµείς, προ-
σωπικά, είµαστε αντίθετοι στο να δίνονται απευθείας από τη
ΔΥΠΑ σε λογιστικά γραφεία. Είναι το µόνο στο οποίο εµείς αντι-
τιθέµεθα και γι’ αυτό, θα ψηφίσουµε «παρών».

Ως προς την άλλη τροπολογία, την 318/5, θα ήθελα να πω ότι
έχει και εκείνη κάποια θετικά σηµεία, όπως για παράδειγµα, οι
απαλλαγές εισοδήµατος από µισθωτή εργασία και συντάξεις,
που απαριθµούνται στο άρθρο 2.

Επίσης, είναι θετική για µένα η παράταση εξαίρεσης τηλεοπτι-
κών σταθµών περιφερειακής εµβέλειας από ειδικό φόρο διαφη-
µίσεων. Είναι, πράγµατι, θετικό, διότι τα περιφερειακά κανάλια
έχουν µεγάλο πρόβληµα επιβίωσης, οικονοµικό. Πρέπει να τα ενι-
σχύουµε µε κάποιον τρόπο. Θετικό είναι. Μακάρι να συνεχιστεί
αυτό, για µας προσωπικά.

Υπάρχει στο άρθρο 4 µια εξουσιοδοτική διάταξη για την επι-
λογή της Διοίκησης της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων,
το οποίο και αυτό ναι µεν είναι θετικό. Καλό είναι να γίνεται.

Το µόνο µας πρόβληµα είναι στο άρθρο 5, όπου προβλέπεται
ότι, όταν υπάρχει προσωρινή αδυναµία εκτέλεσης των εγκεκρι-
µένων δροµολογίων στο πλαίσιο σύµβασης ανάθεσης δηµόσιας
υπηρεσίας έναντι µισθώµατος, προκειµένου να καλυφθούν επεί-
γουσες συγκοινωνιακές ανάγκες, ο Υπουργός Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής δύναται να κάνει πάλι απευθείας ανάθεση,
χωρίς διαγωνιστική διαδικασία.

Εµείς σε αυτό είµαστε αντίθετοι. Δεν µας αρέσουν οι απευ-
θείας αναθέσεις. Έχουµε µια επιφύλαξη. Για αυτόν τον λόγο
εµείς θα ψηφίσουµε «παρών» και σε αυτή την τροπολογία. 

Συνοψίζοντας, θα ήθελα να πω, όπως ανέφερα και το πρωί, ότι
το νοµοσχέδιο έχει κάποια θετικά στοιχεία. Το έχει και κάποια αρ-
νητικά στοιχεία. Όµως, σε κάποια σηµεία θα θέλαµε να µη βασί-
ζεστε µόνο σε πιλοτικά προγράµµατα. Ας κάνατε ένα πιο ολιστικό
πλαίσιο, ειδικά για τους ΑµεΑ. Και, ναι, µεν να υπάρχει ισότητα
των γυναικών, και να την ενισχύουµε, όχι όµως να υπάρχει απειλή
εξοντωτικών προστίµων εις βάρος εταιρειών. Ουσιαστικά δηλαδή
να µη λειτουργούν εκβιαστικά τα διοικητικά συµβούλια για να
προσλαµβάνουν γυναίκες αµιγώς λόγω του φύλου, και όχι λόγω
αξιοκρατίας.

Για αυτόν τον λόγο εµείς ψηφίζουµε «παρών» και στις τροπο-
λογίες και στο νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Δηµητριάδη.
Θα δώσω τώρα τον λόγο και στον ειδικό αγορητή της Νίκης κ.

Τάσο Οικονοµόπουλο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Εµείς, κύριε Πρόεδρε, κάνουµε οικονοµία χρόνου. Μί-
λησα εγώ παραπάνω και σας είπα ότι δεν θα µιλήσει ο ειδικός
µας αγορητής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε, κυρία
Πρόεδρε.

Κύριε Οικονοµόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΤΑΣΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την τελευταία ηµέρα του 2024,

στις 31-12-2024, δηµοσιεύτηκε στο ΦΕΚ 7304 η κοινή υπουργική
απόφαση 8102/2024 µε τίτλο: «Τοποθέτηση ανηλίκων µε αναπη-
ρία σε επαγγελµατίες αναδόχους και ρύθµιση σχετικών θεµάτων
για την εφαρµογή της επαγγελµατικής αναδοχής». 

Δύο εκφράσεις µάς προκάλεσαν αλγεινή εντύπωση. Η έκ-
φραση «Τοποθέτηση για ανηλίκους ανάπηρους» και η έκφραση
«επαγγελµατίες αναδόχους». Η µεν πρώτη έκφραση προκαλεί
άσχηµη εντύπωση εξ αρχής, διότι δεν πρόκειται για τοποθέτηση
άψυχων αντικειµένων, αλλά στην ουσία για ανάθεση επιµέλειας.
Και η δεύτερη έκφραση προκαλεί άσχηµη εντύπωση για τον συν-
δυασµό επαγγελµατιών αναδόχων.

Μελετώντας το περιεχόµενο της αρχικής ΚΥΑ, βρεθήκαµε προ
δυσάρεστων εκπλήξεων όταν αναρωτηθήκαµε για τη σκοπιµό-
τητα και τις λεπτοµέρειες της όλης διαδικασίας. Η παράγραφος
43Α κάνει λόγο για αποϊδρυµατοποίηση, όµως, το περιεχόµενό
της δείχνει καθαρά ότι θα παραδίδονται παιδιά, και µάλιστα ανά-
πηρα, σε επαγγελµατίες αναδόχους, και από τους φυσικούς τους
γονείς -άρα όχι παιδιά ιδρυµάτων- οι οποίοι θα υπογράφουν και
σύµβαση, άρθρο 4 παράγραφος 3. Ποιος ο λόγος να πληρώνο-
νται επαγγελµατίες ανάδοχοι για να τοποθετούνται σε αυτούς
παιδιά µε αναπηρία, όταν αυτά τα παιδιά έχουν γονείς και µάλι-
στα δεν υπάρχουν ούτε λόγοι κακοποίησης ούτε άλλοι λόγοι που
να αποµακρύνονται από την οικογένειά τους;

Γιατί αυτά τα χρήµατα που είναι κοντά στα 2.000 ευρώ τον
µήνα να µη δίνονται στους φυσικούς γονείς για να βελτιώσουν
το επίπεδο διαβίωσης της οικογένειας και να δίνονται σε ξένα
πρόσωπα τα οποία απλά θα έχουν περάσει µια εκπαίδευση;
Μήπως οι φτωχοί γονείς δεν είναι κατάλληλοι και πρέπει να ανα-
λαµβάνονται τα παιδιά από άλλους πιο πλούσιους επαγγελµατίες
γονείς; Ο αποϊδρυµατισµός εδώ δεν µπορεί να σταθεί, διότι ανα-
φέρεται στο κείµενο «υπογραφή του φυσικού γονέα» και δεν θα
υπήρχε αυτό αν ο φυσικός γονέας είχε κακοποιήσει µε οποιονδή-
ποτε τρόπο το παιδί ή ήταν ανίκανος για δικαιοπραξία. Άρα,
αφορά µόνο υγιείς και εχέφρονους, φτωχούς γονείς που αδυνα-
τούν να ανταπεξέλθουν στα έξοδα. Πώς θα ελέγχεται η ποιότητα
των υποψήφιων επαγγελµατιών αναδόχων ή πιο σωστά των υπο-
ψήφιων επαγγελµατιών γονέων; 

Στο άρθρο 1 δεν τίθεται κανένας περιορισµός, απλά να έχει
παρακολουθήσει ένα πρόγραµµα εκπαίδευσης και να πιστοποι-
ηθεί. Δεν προβλέπεται πουθενά έλεγχος ποινικού µητρώου, έλεγ-
χος ιατρικού ιστορικού, έλεγχος ιστορικού παραβατικότητας
στην απόφαση αυτή και άλλα σχετικά, αλλά παραπέµπεται στο
άρθρο 8 του ν.4538 και στο άρθρο 9 του ίδιου νόµου. Εκεί όµως,
αν και προβλέπεται ρητά να µην είναι καταδικασµένος για αδική-
µατα προσβολής γενετήσιας αιδούς, η διαδικασία ελέγχου είναι
διάτρητη, γιατί όλα διαπιστώνονται µε συνεντεύξεις και επίσης
γιατί, αντί της αυτεπάγγελτης αναζήτησης των πιο σηµαντικών
πιστοποιητικών, όπως του ποινικού µητρώου και της µη άσκησης
δίωξης, προβλέπεται η κατάθεσή τους από τον ενδιαφερόµενο
και η αυτεπάγγελτη ενηµέρωση θα ακολουθήσει σε ένα έτος,
σύµφωνα µε την πρώτη παράγραφο του άρθρου 9.

Δηλαδή και ένας καταδικασµένος παιδεραστής περνάει αυτά
τα κριτήρια µε µια απλή πλαστογραφία για ένα ολόκληρο έτος
ώσπου να διαπιστωθεί. Όµως, και αν δεν είναι καταδικασµένος,
και είναι παραβατικός και έχει µόνο µικρές ποινές που δεν φαί-
νονται στο ποινικό µητρώο, περνάει ακόµα ευκολότερα. 

Η όλη διαδικασία πάσχει στο ότι διεξάγεται µόνο µε συνεντεύ-
ξεις ή κυρίως στο ότι από αυτές και στα κρίσιµα σηµεία δεν υπάρ-
χει αυτεπάγγελτη αναζήτηση πιστοποιητικών, που θα πρέπει να
αναζητά πιστοποιητικά ηµερών και όχι τριµήνου. Υπάρχουν και
άλλα σηµεία εξίσου προβληµατικά, αλλά δεν υπάρχει χρόνος να
αναφερθώ. 

Το κίνηµά µας δεν αποδέχεται τέτοιες µεθοδεύσεις. Όταν το
παιδί έχει φυσικούς γονείς που εννοείται ότι δεν το κακοποιούν
ούτε το καταπιέζουν µε οποιονδήποτε τρόπο, αλλά αγωνίζονται
να του προσφέρουν ό,τι µπορούν, τότε πρέπει αποκλειστικά και
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κατά προτεραιότητα αυτοί οι φυσικοί γονείς να ενισχύονται οικο-
νοµικά και όχι να ενισχύονται τρίτα και ξένα πρόσωπα που κάνουν
τη γονεϊκότητα επάγγελµα. Όταν δεν υπάρχουν φυσικοί γονείς,
πρέπει να αναλαµβάνουν οι πλησιέστεροι συγγενείς µε την
έγκριση της πολιτείας. 

Τέλος, για τα παιδιά που ζουν σε ιδρύµατα, πρέπει να λαµβά-
νεται σοβαρή µέριµνα µε αυτεπάγγελτες έρευνες για το ποιος
είναι κατάλληλος να αναδεχθεί ένα παιδί ανάπηρο ή µη. Η υιοθε-
σία να προηγείται πάντα ως λύση µόνιµη και όχι η εναλλαγή
επαγγελµατιών αναδόχων. Μάλιστα, να προτιµάται η υιοθεσία
από συγγενείς, αν υπάρχουν και πληρούν τις άλλες προϋποθέ-
σεις. 

Η νοµοθέτηση µέσω υπουργικών αποφάσεων ή και κοινών
υπουργικών αποφάσεων είναι ολισθηρή ατραπός και εύκολα ξε-
στρατίζει προς την παρανοµία και την αντισυνταγµατικότητα,
λόγω της ακαταλληλότητας όσων υπηρεσιακών παραγόντων τη
συγγράφουν ή και της εξυπηρέτησης ιδιοτελών συµφερόντων
ενίοτε. Απαιτούµε να έρχονται στη Βουλή και να νοµοθετούνται
διά τυπικού νόµου τέτοια ευαίσθητα ζητήµατα που αφορούν θε-
µελιώδη δικαιώµατα και τον θεσµό της οικογένειας για λόγους
διαφάνειας, ακρίβειας και πληρότητας. 

Σας καλούµε να διορθώσετε τα κακώς κείµενα στις ανωτέρω
αποφάσεις περί επαγγελµατιών αναδόχων, τόσο ως προς το λε-
κτικό µέρος, όσο και ως προς το ουσιαστικό, ώστε να µην επιτρέ-
πονται ανάρµοστες καταστάσεις λόγω εκµετάλλευσης και
κατάχρησης των απαράδεκτων κενών που αφήνουν.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Οικονοµόπουλο.
Θα δώσουµε τώρα τον λόγο στην ειδική αγορήτρια από τη Νέα

Αριστερά κ. Θεανώ Φωτίου.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, έχουµε αναλύσει διεξοδικό-

τατα το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, το οποίο θεωρούµε συγκόλ-
ληση τριών µερών και το οποίο θεωρούµε ότι δεν έχει ενιαία
νοµική ύλη. Είναι µια τακτική που εφαρµόζει η Κυβέρνηση τον τε-
λευταίο καιρό. Δηλαδή φέρνει νοµοσχέδια που δεν έχουν ενιαίο
κορµό, αλλά είναι συγκόλληση πιασάρικων, δήθεν, διατάξεων, τις
οποίες τις επικαλείται τόσα χρόνια ο Πρωθυπουργός και οι
Υπουργοί σας, ενώ ξέρετε ότι τίποτε από όλα αυτά δεν έχει γίνει. 

Μιλάω ειδικά για το Δ’ Μέρος όπου είναι προγράµµατα του Τα-
µείο Ανάκαµψης, τα οποία έχουν όλα ψηφιστεί εδώ και δύο µε
τρία χρόνια και δεν έχει εφαρµοστεί ούτε ένα, και σήµερα τα ξα-
ναφέρατε για να τα εφαρµόσετε, δήθεν, τώρα. Χαρακτηριστικό
παράδειγµα είναι ο προσωπικός βοηθός. Χαρακτηριστικά παρα-
δείγµατα είναι τα παιδιά στο φάσµα του αυτισµού, και πάει λέγο-
ντας. Είναι µια τεράστια εξαπάτηση αυτή που κάνετε. Και πι-
στεύω ότι αυτό πια όλοι οι ανάπηροι, αλλά και όλα τα άτοµα µε
αναπηρία, το έχουν καταλάβει. 

Δεύτερον, εξαπάτηση θεωρώ επίσης και τα περί άλµατος ισό-
τητας και ισοτιµίας µε την ενσωµάτωση της Οδηγίας. Άλµα ισο-
τιµίας! Πραγµατικά ο λόγος σας, κυρία Υπουργέ, είναι για να τον
µοιράζουµε σε όλες τις γυναίκες παντού. Και για να καταλαβαί-
νουν τι ακριβώς εννοείτε, θα πω το εξής. Εδώ πραγµατικά όχι
µόνο δεν έσπασαν τη «γυάλινη οροφή» -σιγά µην τη σπάγατε!-
αλλά κάνατε το δίπολο της «γυάλινης οροφής», το «κολληµένο
πάτωµα», το «πάτωµα το κολλώδες». Ξέρετε τι είναι το «πάτωµα
το κολλώδες»; Είναι εκεί που κολλάνε οι γυναίκες και δεν µπο-
ρούν να ανέβουν, όχι στη «γυάλινη οροφή», αλλά ούτε ένα βήµα
παραπάνω. 

Φάνηκε αυτό γιατί ενώ είχατε τη δυνατότητα, όπως έλεγε η ευ-
ρωπαϊκή Οδηγία, να δώσετε πολύ µεγαλύτερα ποσοστά από το
33% -η Οδηγία σάς έλεγε 33% τουλάχιστον!- εσείς κολλήσατε
στο 33%. Και για ποιον; Για εικοσιεπτά εταιρείες; Για σαράντα
ανώτατες εταιρείες; Για πάνω από διακόσια πενήντα άτοµα και
50 εκατοµµύρια τζίρο; Αυτό κάνατε, και µας το πλασάρετε σαν
άλµα ισοτιµίας; Πραγµατικά;

Εγώ, δυστυχώς, κύριε Πρόεδρε, παρακολουθώντας όλη την
Ολοµέλεια σήµερα, διέκρινα πίσω από τα λεγόµενα όλων δύο
γραµµές, από πολλά κόµµατα, δυστυχώς, δεν ήταν µόνο από τη
Νέα Δηµοκρατία. 

Ποιες ήταν οι δύο γραµµές; Η µία γραµµή δεν πιστεύει σε

καµία ισοτιµία των γυναικών, γι’ αυτό απολογείται. Δηλαδή τι λέει;
Λέει «µην ανησυχείτε, θα αυξηθεί η παραγωγικότητα µε το αν οι
γυναίκες πάρουν µια θέση παραπάνω στα διοικητικά συµβούλια
αυτών των µεγάλων εταιριών». Το είπανε πάρα πολλοί από πάρα
πολλά κόµµατα και αυτό µε ανησυχεί. Απολογούνται δηλαδή. Το
είπανε και µέλη του κόµµατός σας. Διαβάστε τα Πρακτικά. 

Το πιο συγκλονιστικό είναι ότι αυτοί που συµφωνούν µε αυτό
που κάνετε, ξέρετε τι λέγανε; Δηµιουργούµε µια µεγάλη κατά-
κτηση ισοτιµίας των γυναικών, εφαρµόζοντας στη χώρα µας του-
λάχιστον το 33% -τουλάχιστον!- των µελών των διοικητικών
συµβουλίων. Δηλαδή δείτε πόσοι Βουλευτές δικοί σας είπαν τη
λέξη «τουλάχιστον». Εφαρµόζετε το «τουλάχιστον»; Εφαρµόζετε
το 33%; Τέρµα…

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ (Υφυ-
πουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας): Εµείς το πάµε
στο 33%. Εσείς ήσασταν στο 0!

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Τώρα δεν έχετε ώρα, κυρία Υπουργέ...
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΠΑΛΙΟΥΡΑ (Υφυ-

πουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας): …(Δεν ακού-
στηκε)

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κυρία Υφυπουργέ, µιλήσατε µία ώρα. Σας
παρακαλώ, σας παρακαλώ! 

Κυρία Υπουργέ, εδώ πέρα σας είπαµε το χάσµα µεταξύ των
φύλων και µας λέτε ότι επειδή θα βάλετε δύο γυναίκες παραπάνω
σε αυτά τα διοικητικά συµβούλια όλων αυτών των εταιρειών, κά-
νετε άλµα ισοτιµίας και δεν ντρέπεστε;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΠΑΛΙΟΥΡΑ (Υφυ-
πουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας): Ακόµα και µια
να βάλουµε, κυρία Φωτίου…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Σας παρακαλώ!
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Εγώ προσπάθησα, κύριε Πρόεδρε, να κρα-

τηθώ και στην εισήγησή µου το πρωί σε όλα τα επίπεδα της ευ-
πρέπειας. Έφερα στοιχεία, κατέθεσα νούµερα, έκανα τα πάντα,
αλλά όταν στο τέλος της ηµέρας ακούω την κ. Υφυπουργό να µι-
λάει µια ώρα για αυτή την Οδηγία και να µιλάει για άλµα ισοτι-
µίας, εγώ πραγµατικά…

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΠΑΛΙΟΥΡΑ (Υφυ-
πουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας): Γιατί σας ενο-
χλούν οι αλήθειες; Άλλος µίλησε µια ώρα, κυρία Φωτίου, µην
µπερδεύεστε. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Εγώ πραγµατικά µένω κατάπληκτη µε αυτό
που συµβαίνει.

Και σας είπα, κύριε Πρόεδρε και επιµένω. Θα κάνουµε µία συ-
ζήτηση κάποια στιγµή ειλικρινή µεταξύ µας; Εδώ δεν πιστεύει το
µισό Κοινοβούλιο ότι πρέπει οι γυναίκες να έχουν ποσόστωση για
να αποκτήσουν κάποια ισοτιµία. Όλοι λένε, «µα, οι γυναίκες είναι
ισότιµες µε τους άντρες. Τι χρειάζονται το ποσοστό, αφού µπο-
ρούν και από µόνες τους; Γιατί είναι άξιες οι γυναίκες.». Σας εί-
παµε ότι δεν είναι άξιες; 

Κύριε Πρόεδρε, θα ζητήσω τα Πρακτικά και θα µελετήσω έναν
έναν από τους Βουλευτές που είπαν ή το ένα ή το άλλο. Τουλά-
χιστον 33% φέρνει η Νέα Δηµοκρατία λέει, ενώ είναι ψευδές. Το
είπαν οι Βουλευτές της Συµπολίτευσης και όλοι οι άλλοι Βουλευ-
τές προσπαθούσαν να µας πείσουν ότι εµείς οι γυναίκες είµαστε
καλές. Θα βοηθήσουµε στην παραγωγικότητα. Είµαστε ξύπνιες.
Θα πάµε µπροστά τις εταιρείες. Γι’ αυτό µη φοβάστε και εσείς
των κοµµάτων των άλλων, που φοβάστε ότι οι γυναίκες πια θα
«καβαλήσουν» τους άντρες κ.ο.κ..

Τώρα δύο κουβέντες για τις τροπολογίες…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, πα-

ρακαλώ. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ (Υφυ-

πουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας): Κύριε Πρό-
εδρε, πέντε λεπτά δεν είπαµε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, ολοκλη-
ρώνει. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μη χειρότερα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ! 
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Ορίστε, κυρία Φωτίου.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Μίλησα, κύριε Πρόεδρε, δεκαεξίµισι λεπτά

το πρωί. 
Βάλτε όποιοn χρόνο νοµίζετε. 
Τώρα για τη διάταξη 319, πραγµατικά ισχυρίζεστε ότι είναι χει-

ρονοµία δηµογραφικής ανάπτυξης το άρθρο 1, όταν δίνετε
10.000 ευρώ σε έναν άνθρωπο να πάει να εγκατασταθεί στην πε-
ριοχή του Έβρου και από εκεί και ύστερα να φέρει ότι έχει εξα-
σφαλίσει δουλειά; Να φέρει µόνος του ότι έχει εξασφαλίσει
δουλειά; Μήπως να µπει και στο «Σπίτι II», να πληρώσει δεν ξέρω
πόσα λεφτά για να αποκτήσει στέγη;

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-
κογένειας): Κι αυτό τίποτα; Όλα τίποτα;

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Αφήστε, κυρία Υπουργέ. Για το «Σπίτι II» να
το συζητήσουµε όσο θέλετε αναλυτικά, πώς χαρίσατε στις τρά-
πεζες όλο αυτό το πελατολόγιο. Αυτό θα το συζητήσουµε άλλη
ώρα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κυρία
Φωτίου, ολοκληρώστε.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ξέρετε τι έκανε η Πορτογαλία για το δηµο-
γραφικό πρόβληµα που είχε, από το Ταµείο Ανάκαµψης, που σή-
µερα σπαταλάτε τα λεφτά του Ταµείου Ανάκαµψης αριστερά και
δεξιά; Πράγµατι σε κάθε ζευγάρι ή άτοµο που θα ήθελε να πάει
στα εγκαταλελειµµένα της χωριά οπουδήποτε, έδινε σπίτι, έδινε
τα χρήµατα για να το φτιάξει, έδινε γη για να την καλλιεργήσει.
Έδινε θέση, ίδρυε παιδικούς σταθµούς εκεί που τον πήγαινε,
ίδρυε νοσοκοµεία, οποιοδήποτε δηλαδή κοινωνικό εξοπλισµό
απαιτείται για να κάνεις αυτό το άλµα. Δεν είναι 10 χιλιάρικα.
Είναι ντροπή αυτό που κάνετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κλείστε, παρακαλώ,
κυρία Φωτίου.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Και βέβαια εγώ έχω καλυφθεί και από την
εκπρόσωπο της Πλεύσης Ελευθερίας σε σχέση µε το επίδοµα
των 534 ευρώ, κύριε Πρόεδρε. Στις περιοχές της Σαντορίνης, της
Ανάφης και της Αµοργού ήταν η ιστορία του επιδόµατος πριν το
2019 µε 2020. Είναι οι ίδιες προϋποθέσεις; Είναι το ίδιο αυτό που
συµβαίνει αυτή τη στιγµή µε το τι συνέβη τότε µε τον Covid;
Καµία σχέση!

Υπάρχουν νοσοκοµεία εξοπλισµένα; Πράγµατι υπάρχουν όλες
αυτές οι υποδοµές που στη χειρότερη περίπτωση θα γίνει κάτι;
Όχι, µόνο τα 534. Δεν νοµίζω ότι είµαι πολύ ευτυχής να το ψη-
φίσω και αυτό. Άρα σ’ αυτή την τροπολογία, ολόκληρη, θα ψηφί-
σουµε «παρών».

Στην άλλη τροπολογία, την εξουσιοδοτική διάταξη για την επι-
λογή διοίκησης Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων; «Κατά»
θα ψηφίσουµε, κύριε Πρόεδρε, σε αυτό το άρθρο. «Κατά» στο
άρθρο σύναψης συµβάσεων για την κάλυψη έκτακτων αναγκών,
τροποποίηση του Κώδικα Νοµοθεσίας Θαλάσσιων Ενδοµεταφο-
ρών. «Παρών» στην εξαίρεση τηλεοπτικών σταθµών περιφερει-
ακής εµβέλειας από ειδικό φόρο τηλεοπτικών διαφηµίσεων. «Κα-
τά» στον προσδιορισµό ακαθάριστου εισοδήµατος για την εφαρ-
µογή ορίου εισφορών στα ταµεία επαγγελµατικής ασφάλισης και
ασφαλίστρων οµαδικών ασφαλιστηρίων. Πιστεύω εδώ πρόκειται
για το τεράστιο άνοιγµα που είχαµε ήδη πει ότι η επαγγελµατική
ασφάλιση σιγά σιγά καταργείται και µπαίνουν µόνο ιδιώτες. Στις
απαλλαγές εισοδήµατος από µισθωτή εργασία και συντάξεις ψη-
φίζουµε «κατά». Εποµένως, στο σύνολο ψηφίζουµε «παρών». 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε, κυρία

Φωτίου. 
Τον λόγο έχει η κ. Αθανασίου ειδική αγορήτρια από την Ελλη-

νική Λύση. 
ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Τροπολογία 319, πρόγραµµα δηµογραφικής ανάπτυξης. Εµπε-

ριέχονται εξουσιοδοτικές ρυθµίσεις για το πρόγραµµα δηµογρα-
φικής ανάπτυξης. Για παράδειγµα, µε κοινή υπουργική απόφαση
ορίζονται οι δήµοι που µετέχουν στο πρόγραµµα δηµογραφικής
ανάπτυξης. Ορίζεται επίσης ο αριθµός των ωφελούµενων µονά-
δων ανά δηµοτική ενότητα µετεγκατάστασης, οι προϋποθέσεις
χορήγησης οικονοµικής ενίσχυσης, η χρονική περίοδος του µέ-
τρου, οι διαδικασίες διενέργειας αυτοψίας. 

Γενικά βλέπουµε ότι για ακόµα µια φορά οι αρµόδιοι Υπουργοί
αποφασίζουν και έχουν την εξουσία να εγκρίνουν από τα δικαιο-
λογητικά που θα απαιτούνται µέχρι και τις αρµόδιες αρχές που
διενεργούν, αν διενεργούν, ελέγχους. Είναι σηµαντικό το ερώ-
τηµα που ανακύπτει. Πόσο θα διαρκέσει αυτό το πρόγραµµα;
Πόσες ωφελούµενες µονάδες προσδοκά η Κυβέρνηση να µετε-
γκατασταθούν; Πόσες οικογένειες υπάρχει προσδοκία να µετε-
γκατασταθούν; Πώς θα ελέγχεται το κίνητρό τους; Πώς θα
ελεγχθεί η πρόθεσή τους; Θα εγκατασταθούν µόνιµα ή για όσο
χρόνο χρειάζεται, προκειµένου να καρπωθούν την ωφέλεια και
µετά να εξαφανιστούν; Η Κυβέρνηση έχει αναπτύξει µηχανισµούς
επαρκούς ελέγχου; Επίσης, το δηµογραφικό πρόβληµα θα λυθεί
αν µετεγκατασταθούν πολίτες από έναν δήµο σε άλλον; Θεωρώ
πως το δηµογραφικό λύνεται µόνο µε τις γεννήσεις Ελλήνων πο-
λιτών. 

Τέλος, πώς µπορεί να ελεγχθεί ότι αυτό το µέτρο δεν θα το
εκµεταλλευτούν οικογένειες οι οποίες δεν έχουν σταθερή εστία,
αλλά συνηθίζουν να µετακινούνται από το ένα µέρος στο άλλο
και είναι αποδεδειγµένο ότι µετέρχονται όλων των πρόσφορων
µέσων, προκειµένου να εκµεταλλεύονται επιδόµατα και παροχές;

Το δηµογραφικό πρόβληµα είναι από τα πιο πιεστικά ζητήµατα
που αντιµετωπίζει η χώρα τα τελευταία χρόνια, το οποίο θέτει σε
πολύ σοβαρό και κοντινό κίνδυνο και αυτή την ίδια την ύπαρξη
του έθνους µας. Η Ελλάδα έχει έναν από τους πιο γερασµένους
πληθυσµούς στην Ευρώπη, ο αριθµός των ηλικιωµένων αυξάνε-
ται, ενώ ταυτόχρονα ο αριθµός των νέων µειώνεται συνεχώς
λόγω του αρνητικού ισοζυγίου γεννήσεων-θανάτων. Ο δείκτης
γεννητικότητας στην Ελλάδα είναι πολύ κάτω από το όριο ανα-
νέωσης του πληθυσµού, ενώ οι νέοι συχνά καθυστερούν να απο-
κτήσουν παιδιά λόγω οικονοµικών δυσκολιών και αβεβαιότητας
για το µέλλον. Οι Έλληνες φεύγουν στο εξωτερικό, αναζητούν
καλύτερες θέσεις εργασίας. Έτσι, η χώρα χάνει ένα σηµαντικό
ποσοστό του εργατικού της δυναµικού.

Εδώ το δηµογραφικό πρόβληµα η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας επιχειρεί να το λύσει είτε νοµιµοποιώντας παράνοµους
µετανάστες στο εσωτερικό της χώρας είτε µοιράζοντας τους πο-
λίτες από δήµο σε δήµο. Δεν επιλύεται, όµως, έτσι το πρόβληµα.
Δεν είναι µόνο το χαµηλό ποσό το οποίο ούτε επαρκεί για τη µε-
τεγκατάσταση ούτε για το ξεκίνηµα νέας ζωής, αλλά χρειάζεται
να δοθούν κίνητρα διαρκείας µε διασφάλιση εργασίας και επαρ-
κών συνθηκών ζωής. Οι νέες οικογένειες µαστίζονται από την
υπερφορολόγηση και την ακρίβεια. Η Κυβέρνηση οφείλει να δι-
ευκολύνει τις νέες οικογένειες µε µέτρα µόνιµα και επαρκή και
όχι µε ηµεροµηνίες λήξης. Ουσιαστικά η Κυβέρνηση µε αυτό το
ποσό καλύπτει τα έξοδα µετεγκατάστασης. Έπειτα, είναι σε θέση
να διασφαλίσει την εργασία και την απόκτηση παιδιών µε βοήθεια
η οποία θα έχει µόνιµο χαρακτήρα και θα εξασφαλίσει επίπεδα
αξιοπρεπούς διαβίωσης σε όσους επιλέξουν να µετεγκαταστα-
θούν;

Με το άρθρο 3 η ΔΥΠΑ -τέως ΟΑΕΔ- για τη διεκπεραίωση εκ-
κρεµοτήτων προηγούµενων ετών που αφορούν τήρηση λογιστι-
κών βιβλίων και κατάρτιση ετήσιων οικονοµικών καταστάσεων
από τις χρήσεις 2016 έως 2023 µπορεί να αναθέσει την εκτέλεση
υπηρεσιών σε τρίτους, προφανώς σε φίλους τρίτους. Το άρθρο
αναφέρει σε φυσικά ή νοµικά πρόσωπα µε τον αόριστο όρο «σχε-
τική αποδεδειγµένη εµπειρία». Ζητούµε να διευκρινιστεί το ποιοι
θα παρέχουν αυτές τις υπηρεσίες και έναντι ποιας αµοιβής,
καθώς και από ποιον και µε ποια κριτήρια θα επιλέγονται. Η Κυ-
βέρνηση νοµοθετεί πάντοτε χωρίς προοπτική σε βάθος χρόνου.

Θα µιλήσω λίγο για την άλλη τροπολογία. Όσον αφορά το
άρθρο 1, επισηµαίνουµε ότι παραµένει σε µεγάλο βαθµό η εισφο-
ροδιαφυγή και η αδήλωτη οικονοµία που παρατηρείται σε πολ-
λούς κλάδους µε εποχική ή συνεχόµενη δραστηριότητα. Μάλι-
στα, εκτιµάται ότι ισοδυναµεί µε το 25% του παραγόµενου ΑΕΠ
στην Ελλάδα. Πρώτη και µε διαφορά στις παραβάσεις απλήρω-
των εισφορών είναι η αδήλωτη και η υποδηλωµένη απασχόληση
των µισθωτών, ενώ υψηλό ποσοστό απλήρωτων εισφορών, άνω
του 50%, παρατηρείται στους ελεύθερους επαγγελµατίες.

Στο άρθρο 4 τώρα υπάρχει ήδη η εξουσιοδοτική διάταξη του
άρθρου 15, δυνάµει της οποίας ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών µπορεί να καθορίζει τα κριτήρια επιλογής και τη
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διαδικασία αξιολόγησης της διοίκησης της ΑΑΔΕ. Αυτό εξυπα-
κούεται ότι δεν συνιστά διαφανή διαδικασία ούτε προωθεί τη δια-
φάνεια και την αξιοπιστία στην επιλογή προσώπων και τη
διοίκηση της ΑΑΔΕ, διότι τόσο τα κριτήρια αξιολόγησης όσο και
η διαδικασία επιλογής της διοίκησης της ΑΑΔΕ θα έπρεπε να κα-
θορίζεται ρητά και µε νόµο και όχι κατόπιν υπουργικής απόφα-
σης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ιδιαίτερα η διαδικασία της προσωπικής, προφορικής συνέντευ-

ξης αποτελεί ευαίσθητο και τρωτής διαφάνειας σηµείο στο οποίο
µπορεί να προτιµηθεί για ευνόητους λόγους το πρόσωπο το
οποίο έχει συµφωνηθεί να ευνοηθεί, αφήνοντας στην άκρη πρό-
σωπα πιο άξια µε βαρύτερο βιογραφικό. Έτσι, έχει επανειληµµέ-
νως παρατηρηθεί ότι πρόσωπα τα οποία έχουν πολύ υψηλές
επιδόσεις στους γραπτούς διαγωνισµούς δεν επιλέγονται για την
προσφερόµενη θέση, διότι δήθεν απέτυχαν στην προφορική συ-
νέντευξη στην οποία µπορεί να έχουν πάρει και «0».

Στο άρθρο 5 τώρα µε τη συγκεκριµένη διάταξη παρέχεται
εξουσιοδότηση στον Υπουργό Ναυτιλίας να αναθέτει για εξήντα
µέρες τη διενέργεια δροµολογίων τα οποία έχουν ανατεθεί σε
ανάδοχο έναντι µισθώµατος, αλλά δεν είναι προσωρινά δυνατή
η εκτέλεσή τους, µε σκοπό να µην υπάρχουν συγκοινωνιακά κενά
σε νησιά και πορθµεία. Το ερώτηµα είναι γιατί να έχει ανατεθεί η
υπηρεσία σε ανάδοχο, ο όποιος δεν είναι σε θέση να εκτελέσει
τα ανατεθέντα δροµολόγια. Είναι πολύ πρόσφατο το παράδειγµα
των Κυθήρων, τα οποία έµειναν χωρίς ακτοπλοϊκή σύνδεση για
µια βδοµάδα, µε αποτέλεσµα εκτός των άλλων προβληµάτων τα
οποία δηµιουργήθηκαν να αδειάσουν και τα ράφια των σουπερ-
µάρκετ. Μόλις χθες εκτάκτως δροµολογήθηκε οχηµαταγωγό
πλοίο για προσωρινή σύνδεση µε το λιµάνι της Νεάπολης Λακω-
νίας.

Η Ελληνική Λύση µε όλα αυτά τα προβλήµατα που έχει θέσει
και τα ερωτήµατα ψηφίζει «παρών» στις δύο τροπολογίες.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την κ.

Αθανασίου.
Τον λόγο έχει η ειδική αγορήτρια από το Κοµµουνιστικό Κόµµα

Ελλάδας κ. Παρασκευή Δάγκα.
Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ (ΒΙΒΗ) ΔΑΓΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Τώρα σε σχέση µε τις τροπολογίες, για την 318/5 την οποία

καταψηφίζουµε, είπαµε ότι µε το άρθρο 5 δίνονται επιπλέον προ-
νόµια στο εφοπλιστικό κεφάλαιο.

Προφανώς, καταψηφίζουµε το άρθρο 4, αλλά και το άρθρο 1,
µε κριτήριο τη συνολική µας διαφωνία για την επαγγελµατική
ασφάλιση που εντάσσεται στις συνολικές αντιασφαλιστικές ανα-
τροπές που έχουν περάσει διαχρονικά από όλες τις κυβερνήσεις
και εντάσσεται στους τρεις πυλώνες της ασφάλισης.

Αν και για το άρθρο 2, που ουσιαστικά τροφοδοτεί παραπέρα
αυτή την κατεύθυνση για την επαγγελµατική ασφάλιση, αν ήταν
µόνο του, θα ψηφίζαµε «παρών».

Σε σχέση µε την τροπολογία 319 και εκεί ψηφίζουµε «παρών».
Αναφερθήκαµε αναλυτικά στο άρθρο 2. Αυτό το επίδοµα των 534
ευρώ όχι ανάσα δεν δίνει, ούτε τα µεταφορικά µέσα δεν καλύπτει,
όταν είναι 200 ευρώ -τώρα 200 ευρώ κάνει µόνο για να φύγεις
από τη Σαντορίνη- και προφανώς, συνδέεται µε όλα τα υπόλοιπα
µέτρα τα οποία προτείναµε και στην αρχή.

Προφανώς, είµαστε κατά του άρθρου 3, µε το οποίο παραδί-
δετε σε εργολάβους, σε ιδιώτες στοιχεία για την κατάρτιση των
ισολογισµών της ΔΥΠΑ, αντί να προσλάβετε µόνιµο προσωπικό
για να στελεχώσει τις αντίστοιχες υπηρεσίες. Βέβαια, µας προ-
καλεί τεράστια ερωτηµατικά το γεγονός ότι η ΔΥΠΑ -ο πρώην
ΟΑΕΔ- που διαχειρίζεται εκατοµµύρια ευρώ µέσω των προγραµ-
µάτων έχει να κλείσει ισολογισµό από το 2016.

Τώρα σε σχέση µε το νοµοσχέδιο τοποθετηθήκαµε πάρα πολύ
αναλυτικά στην Ολοµέλεια. Όµως, εδώ φέρνετε συγκεκριµένες
αλλαγές, για παράδειγµα στο άρθρο 27, που όχι µόνο δεν µπο-
ρούν να θεωρηθούν βελτιώσεις, αλλά είναι προς το χειρότερο.
Είναι προς το χειρότερο και αδιανόητο να βάζετε παιδαγωγούς

αντί για ειδικό επιστηµονικό προσωπικό να έχουν την ευθύνη για
τα ψυχοµετρικά εργαλεία και µάλιστα να ενηµερώνουν αντί-
στοιχα και τους γονείς. Δηλαδή, µαζί µε όλο το υπόλοιπο παιδα-
γωγικό έργο που πρέπει να φέρουν σε πέρας τούς βάζετε να
κάνουν κάτι το οποίο δεν είναι στο αντικείµενό τους µαζί µε όλα
τα υπόλοιπα που θέσαµε.

Τελικά, µπορεί να κλίνετε σε όλες τις πτώσεις το λεγόµενο
«κοινωνικό κράτος», αλλά µε τίποτα δεν µπορεί να κρυφτεί ότι
αυτό το σάπιο, εχθρικό για τον λαό αστικό κράτος δεν µπορεί να
εξασφαλίσει τα καθολικά κοινωνικά δικαιώµατα σε όλες και
όλους στην εργασία, στην εκπαίδευση, σε κάθε πλευρά της κοι-
νωνικής ζωής, πολύ περισσότερο τις πρόσθετες κοινωνικές ανά-
γκες των ατόµων µε αναπηρία.

Και µάλιστα, εδώ ειπώθηκαν και ορισµένα ζητήµατα που εµάς
µας προβληµατίζουν ιδιαίτερα. Τι σηµαίνει ότι δεν θα χρειάζεται
επίδοµα αναπηρίας κάποιο άτοµο µε αναπηρία το οποίο µπορεί
να εργάζεται, στις σηµερινές συνθήκες µε την τραγική εµπορευ-
µατοποίηση και την ιδιωτικοποίηση όλων των αναγκαίων δοµών,
υπηρεσιών αποκατάστασης, ειδικής αγωγής, όλα αυτά δηλαδή
που είναι αναγκαία για να υποστηριχθεί το άτοµο µε ειδικές ανά-
γκες και βέβαια η οικογένειά του; Τι σηµαίνει αυτό; Γιατί έχει ξα-
ναειπωθεί σε άλλη φάση ότι στο όνοµα του εξορθολογισµού των
δαπανών επί της ουσίας θα πρέπει να µπουν και επιπλέον κόφτες
σε αυτά που δικαιούνται τα άτοµα µε αναπηρία.

Και ξέρετε, αυτή είναι, όµως, η κατεύθυνση, όταν πας µε τα
στενά δεσµά των δηµοσιονοµικών στόχων, τι περιθώρια δίνει η
ίδια η καπιταλιστική οικονοµία και σε αυτά τα ασφυκτικά δεσµά
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, σε αυτά τα ασφυκτικά δεσµά των
ορίων αντοχών της οικονοµίας κινείται και η τροπολογία που κα-
τέθεσε το ΠΑΣΟΚ.

Για να ολοκληρώνω, είπατε ότι µε το Α’ Μέρος, µε την ενσω-
µάτωση της ευρωπαϊκής Οδηγίας για την αύξηση του ποσοστού
συµµετοχής γυναικών στα Δ.Σ. των µετοχικών, καπιταλιστικών
επιχειρήσεων εξασφαλίζεται το δικαίωµα κάθε κοπέλας να πρα-
γµατοποιήσει τα όνειρά της.

Η αλήθεια είναι ότι ήταν πολύ µεγάλη η προσπάθεια να κρύ-
ψετε τις ταξικές διαφοροποιήσεις σε σχέση µε τις γυναίκες.
Όµως, είναι και λίγο πρόκληση, όταν διαχρονικά η Κυβέρνηση
και η δική σας η Κυβέρνηση ενισχύει τα ταξικά εµπόδια, τους τα-
ξικούς φραγµούς που συναντάει µια κοπέλα, τους ταξικούς φρα-
γµούς που έχουν να κάνουν µε την ιδιωτικοποίηση των πανεπι-
στηµίων και µε όλα αυτά που προωθήσαµε για τα Ωνάσεια σχο-
λεία, µε όλα αυτά τα καθηµερινά εµπόδια, τους οικονοµικούς και
κοινωνικούς καταναγκασµούς που συναντάει µια νέα γυναίκα
στις σπουδές της, στην επαγγελµατική της αποκατάσταση, στην
εργασία, στον δηµιουργικό ελεύθερο χρόνο, στις διαπροσωπικές
οικογενειακές της σχέσεις.

Και ξέρετε, εµείς είµαστε αισιόδοξοι ότι όντως οι γυναίκες και
οι άνδρες των εργατικών, των λαϊκών δυνάµεων µπορούν να βά-
λουν τη δική τους σφραγίδα στις εξελίξεις. Άλλωστε, το απέδειξε
η συγκλονιστική συµµετοχή του µαθητικού και φοιτητικού κινή-
µατος στα πρόσφατα συλλαλητήρια που έγιναν µε αφορµή το
έγκληµα στα Τέµπη, όπως θα το ξαναδείξουν και στις κινητοποι-
ήσεις στις 28 Φλεβάρη, δύο χρόνια µετά και στις απεργίες. Είµα-
στε σίγουροι, δηλαδή, ότι µπορούν να ανοίξουν καινούργιοι
ελπιδοφόροι δρόµοι, για να ξεριζώσουµε τις ράγες αυτού του
σάπιου συστήµατος που στηρίζεται αποκλειστικά στο καπιταλι-
στικό κέρδος, για να πάρουν πραγµατικά εκδίκηση τα όνειρα της
νεολαίας.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε, κυρία Δάγκα.
Τον λόγο έχει η ειδική αγορήτρια του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αικατερίνη Νο-

τοπούλου. 
Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Δηµογραφική κρίση: Φέρνετε την τροπολογία για τον Έβρο.

Σας ενηµερώνουµε, κυρία Υπουργέ, πως ο Έβρος εκπέµπει SOS,
όπως και πολλές ακριτικές περιοχές στη χώρα. Δεν έχετε ανα-
πτυξιακό σχέδιο, οι δείκτες φτώχειας και ανεργίας έχουν εκτινα-
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χθεί, τεράστια η δηµογραφική µείωση και πράγµατι voucher ή
επιδοτήσεις δεν αρκούν, όταν δεν υπάρχουν πολύ βασικές υπο-
δοµές.

Προσωπικός βοηθός: Μας είπατε στην οµιλία σας ότι ο νέος
σας στόχος είναι να φτάσει να καλύψει τους χίλιους επτακόσιους
ανθρώπους. Σας θυµίζω, όµως, ότι ο αρχικός διακηρυγµένος
στόχος της Κυβέρνησής σας ήταν για δύο χιλιάδες άτοµα και
αυτή τη στιγµή καλύπτονται µόλις χίλια τριακόσια. Ο δικός µας
στόχος είναι η καθολική κάλυψη, κάτι που θα έπρεπε να έχετε
φροντίσει.

Όσον αφορά την τροπολογία του Υπουργείου Ναυτιλίας, είναι
εξόχως προβληµατική. Δίνει τη δυνατότητα απευθείας ανάθεσης
εκτέλεσης δροµολογίων στον εκάστοτε Υπουργό, αλλά χωρίς να
υπάρχουν οι απαραίτητες εγγυήσεις ούτε για την ασφάλεια των
µεταφορών ούτε γνωµοδότηση σε εσάς ούτε κατάθεση εγγυητι-
κής.

Καταλαβαίνω ότι υπάρχει το ζήτηµα και Κυθήρων και Αντικυ-
θήρων, κάτι που έχουµε αναδείξει πάρα πολλές φορές µε την
Κοινοβουλευτική µας Οµάδα, αλλά είναι ένα πρόβληµα που δεν
έχετε καταφέρει να το επιλύσετε. Δεν µπορείτε να το χρησιµο-
ποιήσετε ως παράθυρο για να πηγαίνετε σε απευθείας αναθέσεις
µεταφορών.

Τώρα όσον αφορά στο νοµοσχέδιο, θέλω να καταθέσω στα
Πρακτικά την επιστολή που µας έχει στείλει η Πανελλήνια Οµο-
σπονδία Συλλόγων Ιδιωτικών Παιδικών Σταθµών και να αναφέρω
αυτό που λένε κατά λέξη: «Η φροντίδα και εκπαίδευση των παι-
διών µας είναι ευθύνη όλων. Δεν µπορούµε να αποδεχτούµε αλ-
λαγές που γίνονται βιαστικά, χωρίς να έχουν εξασφαλιστεί οι
κατάλληλες προϋποθέσεις. Η σωστή διαµόρφωση νοµοσχεδίου
θα διασφαλίσει ότι το νέο πρόγραµµα δεν θα υποβαθµίσει το θε-
µελιώδες έργο της προσχολικής εκπαίδευσης, αλλά θα το ενι-
σχύσει». Έχουν καταθέσει αναλυτικά τις εφαρµοστικές προτά-
σεις τους, τις οποίες και θα καταθέσω στα Πρακτικά και ελπίζω
να τις δείτε. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αικατερίνη (Κατερίνα) Νοτο-
πούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Και κλείνω µε το θέµα για το οποίο σας απασχόλησα και νωρί-
τερα, µε το άρθρο 27. Εδώ υπάρχει ένα σοβαρό ζήτηµα και απο-
τελεί παράδειγµα κακής νοµοθέτησης. Όλοι εδώ µέσα έχουµε
µία ευθύνη. Έχουµε την ευθύνη να νοµοθετούµε µε τον καλύτερο
δυνατό τρόπο λαµβάνοντας υπ’ όψιν το Σύνταγµα και το νοµικό
πλαίσιο, λαµβάνοντας υπ’ όψιν την επιστήµη και την ακαδηµαϊκή
κοινότητα και λαµβάνοντας υπ’ όψιν και τις ανάγκες της κοινω-
νίας. Εσείς, λοιπόν, τι κάνετε; Μία ιδέα που µπορεί να είναι καλή
και που µπορεί να είναι πάρα πολύ χρήσιµη και που πρώτοι εµείς
επιµένουµε να στηρίξετε την έρευνα και την επιστήµη και τα δη-
µόσια πανεπιστήµια, έρχεστε και τη νοµοθετείτε µε τον χειρότερο
τρόπο. 

Φέρατε και κάποιες νοµοτεχνικές, οι οποίες όµως δεν επιλύουν
τίποτα στην πραγµατικότητα. Μας λέτε ότι φέρνετε ανιχνευτικό
έλεγχο της γλωσσικής ανάπτυξης των βρεφών και των νηπίων
µέσω ψυχοµετρικού εργαλείου. Τώρα προσθέτετε «…που ανα-
πτύσσονται στο πλαίσιο του προγράµµατος». Ποιου προγράµµα-
τος; Ποιος το αναπτύσσει; Ποιο είναι αυτό το εργαλείο; Με τι
πόρους; Ποιος θα εκπαιδεύσει το προσωπικό; Ποιο είναι αυτό το
προσωπικό. Υπάρχουν και πολλά άλλα ερωτήµατα που, δυστυ-
χώς, δεν απαντήθηκαν. 

Φέρατε επιτέλους στη νοµοτεχνική βελτίωση τη συγκατάθεση
των γονέων, κάτι που σας υπέδειξε και η Επιστηµονική Επιτροπή
της Βουλής. Υπάρχει ζήτηµα προσωπικών δεδοµένων. Δεν υπάρ-
χει, όµως, καµία σαφής περιγραφή. Το µόνο που αλλάξετε επι-
πλέον ήταν ότι οι παιδαγωγοί µετά από εκπαίδευσή τους θα
χορηγούν και θα αξιολογούν τα τεστ. Και µετά; Υπάρχει το ζή-
τηµα του στίγµατος, υπάρχει το ζήτηµα του πού απευθύνεται
µετά ο γονιός και το παιδί, υπάρχει το ζήτηµα της κατάλληλης
εκπαίδευσης. Με πολύ καλή πίστη και προαίρεση, σας λέω ότι µε
τον τρόπο που το φέρνετε εγείρονται πολύ σοβαρά ζητήµατα δε-
οντολογικά, πολιτικά, ηθικά, επιστηµονικά και νοµικά. 

Μας ζητάτε σήµερα να τοποθετηθούµε και να ψηφίσουµε. Τι;

Τι να ψηφίσουµε; Ποιο είναι το ψυχοµετρικό εργαλείο; Θέλω να
διαβάσω από τα Πρακτικά τη συζήτηση ως είχε: «Ο κ. Πετρογιάν-
νης µάς είπε ότι πρόκειται για ανιχνευτικό έλεγχο της γνωστικής
ανάπτυξης βρεφών και νηπίων µέσω ειδικά σχεδιασµένου ψυχο-
µετρικού εργαλείου. Οι παιδαγωγοί µετά από ειδική εκπαίδευσή
τους ακολουθούν συγκεκριµένες διαδικασίες χορήγησης εργα-
λείου και ενηµέρωσης των οικογενειών σχετικά µε το αποτέλεσµα
του ανιχνευτικού ελέγχου και τυχόν ανάγκη περαιτέρω αξιολό-
γησης των επιστηµόνων, των παιδιών από ειδικό επιστήµονα». 

Στην ερώτησή µου αν υπάρχει και πιο συγκεκριµένα, ποιος θα
τα χορηγεί, µου απαντάει «Αυτό θα γίνει στην πιλοτική φάση. Το
εργαλείο δεν υπάρχει και δεν υπάρχει γενικότερα στην Ελλάδα.
Αυτό θα γίνει για πρώτη φορά και θα είναι µάλιστα και το αποτύ-
πωµα του έργου σε ευρωπαϊκό επίπεδο. Θα γίνει η διαδικασία
στάθµισης στους επόµενους µήνες, προκειµένου να ολοκληρω-
θούν οι ψυχοµετρικοί έλεγχοι, έτσι όπως απαιτείται από την επι-
στήµη της ψυχοµετρίας και στη συνέχεια, θα γίνει εκπαίδευση
των παιδαγωγών για το πώς θα χορηγείται». 

Όταν ρώτησα «Αυτός ο σχεδιασµός γιατί δεν εµπεριέχεται στο
νοµοσχέδιο;», µου απάντησε το εξής: «Δεν εµπεριέχεται στο νο-
µοσχέδιο αυτό. Ναι, προφανώς». Όταν ρώτησα: «Θα µας έρθει
µία εισήγηση έστω, αναλυτική, αυτό που περιγράφει;», µου απά-
ντησε «Υπάρχει η εισήγηση». Μέχρι σήµερα δεν µας έχετε φέρει
εισήγηση. Ποιος είναι ο συµπράττων; Μας είπατε εσείς στην επι-
τροπή ότι συµπράττων είναι το Πανεπιστήµιο Δυτικής Αττικής.
Ούτε αυτό δεν λέτε στο νοµοσχέδιο. Γιατί προτιµάτε αυτό το ψυ-
χροµετρικό εργαλείο από κάποιο άλλο ήδη σταθµισµένο; 

Είναι πάρα πολλά τα ερωτήµατα που εγείρονται και ενώ υπάρ-
χει µια καλή σκέψη, µε τον τρόπο που το νοµοθετείτε γίνεται εντε-
λώς αντιεπιστηµονικό και εντελώς προβληµατικό νοµικά και
δεοντολογικά. Και σας παρακαλώ πάρα πολύ να φροντίσετε στην
υλοποίησή του να διασφαλιστεί και η εκπαιδευτική κοινότητα και
τα παιδιά. Αυτό που έχει σηµασία είναι η ασφάλεια των παιδιών.
Θα πρέπει να γνωρίζουν ότι συµµετέχουν σε ερευνητική προσπά-
θεια στην πραγµατικότητα.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την κ.

Νοτοπούλου. 
Τον λόγο έχει τώρα η εισηγήτρια του ΠΑΣΟΚ κ. Αικατερίνη Κα-

ζάνη. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΚΑΖΑΝΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πρώτο µέρος του νοµοσχε-

δίου αφορά την ενσωµάτωση της Οδηγίας για την ισόρροπη εκ-
προσώπηση των γυναικών στα Δ.Σ. Η µεταφορά της στο εθνικό
δίκαιο είναι ευρωπαϊκή µας υποχρέωση, µία υποχρέωση την
οποία φέρατε µε καθυστέρηση. Και παρόλο που η Οδηγία δίνει
τη δυνατότητα βελτιώσεων, εσείς αρκείστε στο ελάχιστο των πα-
ρεµβάσεων. 

Το ποσοστό του 33% αποτελεί ήδη τον ευρωπαϊκό µέσο όρο
κι εµείς τρέχουµε για να προλάβουµε τις εξελίξεις. Δεν έχετε τη
διάθεση για θαρραλέες πολιτικές. Πραγµατικά άλµατα έγιναν
στον Δήµο Καρύστου της Εύβοιας, όπου και οι έξι αντιδήµαρχοι
είναι γυναίκες. Εµείς στηρίζουµε την ενσωµάτωση της Οδηγίας
και θα σας συστήσουµε…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εύβοια, δύναµη!

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΚΑΖΑΝΗ: …να γίνετε πιο τολµηροί για να σπά-
σετε τη γυάλινη οροφή.

Το δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου αφορά την παράταση πι-
λοτικών προγραµµάτων, χωρίς όµως τις απαραίτητες βελτιώσεις,
τις οποίες επισηµάναµε τόσο εµείς όσο και οι φορείς και φυσικά
δεν λάβαµε καµία απάντηση για την τύχη αυτών των προγραµ-
µάτων µετά τη λήξη του Ταµείου Ανάκαµψης. Δεν γνωρίζουµε αν
υπάρχει κάποια πρόβλεψη από τη µεριά του Υπουργείου για τη
χρηµατοδότησή τους µετά το 2027. 

Οι βρεφονηπιακοί σταθµοί επιτελούν σηµαντικό έργο στη στή-
ριξη της εργαζόµενης µητέρας και της οικογένειας γενικότερα.
Χρειάζεται ένα ολοκληρωµένο πρόγραµµα λειτουργίας και αύ-
ξηση των θέσεων, ώστε κανένα παιδί να µη µένει εκτός σταθµών. 

Το «Κυψέλη» απέτυχε και το «Αθηνά» δεν φαίνεται να µπορεί
να διορθώσει τις αστοχίες και τις παραλείψεις. Αντίθετα έρχεται
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µε τις νοµοτεχνικές να µας επιβεβαιώσει αυτό που υποψιαζόµα-
σταν και το είχαµε θέσει και ως ερώτηµα στην επιτροπή, ότι δη-
λαδή οι γνωστικοί έλεγχοι θα γίνονται πρακτικά από τους παιδα-
γωγούς µετά από κάποια επιµόρφωση που θα λαµβάνουν. 

Ως προς τις τροπολογίες που κατατέθηκαν, η προσθήκη των
παροχών σε είδος στον υπολογισµό του ανώτατου ορίου εισφο-
ρών στα ταµεία επαγγελµατικής ασφάλισης και οι φοροαπαλλα-
γές στις ιατροφαρµακευτικές εισφορές των έµµεσα ασφαλισµέ-
νων αποτελούσαν επίµονα αιτήµατα των ταµείων. Παρατείνεται
η εξαίρεση των περιφερειακών τηλεοπτικών σταθµών από τον ει-
δικό φόρο διαφηµίσεων ως το τέλος του 2025. Υπό το πρίσµα της
βιωσιµότητας των σταθµών πρόκειται για εύλογη διάταξη.

Σχετικά µε το άρθρο για την επιλογή διοίκησης στην ΑΑΔΕ, µας
φέρνετε άρθρο για τα κριτήρια επιλογής και τη διαδικασία αξιο-
λόγησης των υποδιοικητών και του διοικητή, ενώ έχετε ήδη ανα-
νεώσει την πενταετή θητεία του διοικητή της ΑΑΔΕ. Είναι δυνα-
τόν; Παρουσιάζετε το άρθρο ως µια πρωτοβουλία που θα ενισχύ-
σει τη διαφάνεια, αφού έχετε εξασφαλίσει τη θητεία του εκλεκτού
σας; Προς τι αυτός ο εµπαιγµός και προς εµάς εδώ στο Κοινο-
βούλιο και προς τους πολίτες;

Στη συνέχεια έχουµε την ανάθεση διενέργειας δροµολογίων
σε περίπτωση µόνιµης αδυναµίας από τον ανάδοχο. Θα πρέπει
να δείχνουµε ιδιαίτερη ευαισθησία στους κατοίκους των νησιών
µας και τη σύνδεσή τους µε την ηπειρωτική Ελλάδα. Δεν πρέπει
να νιώθουν αποκοµµένοι και θα πρέπει να διασφαλίζουµε τη διε-
νέργεια των δροµολογίων όλον τον χρόνο. 

Σχετικά µε το Πρόγραµµα Δηµογραφικής Ανάπτυξης, αφορά
την ακριτική Περιφερειακή Ενότητα του Έβρου. Προφανώς και
η περιοχή πρέπει να ενισχυθεί δηµογραφικά. Κάθε ακριτική πε-
ριοχή πρέπει να ενισχυθεί. Τι γίνεται, όµως, µε άλλες περιοχές
που πλήττονται βαθιά από το δηµογραφικό; Θα λύσουν µόνες
τους το πρόβληµα, όπως κάνουν στα Φουρνά; Και αν προχωρή-
σετε σε αντίστοιχες πρωτοβουλίες, πότε θα γίνει;

Τα χωριά µας και η περιφέρεια ερηµώνουν. Χρειάζεται ένα
ολοκληρωµένο πρόγραµµα και όχι µεµονωµένες παρεµβάσεις.
Προφανώς και πρέπει να ληφθούν µέτρα στήριξης για την προ-
στασία των εργαζοµένων στα νησιά της Σαντορίνης και της Αµορ-
γού και σε οποιοδήποτε νησί µπορεί να προκύψει ανάγκη. Αυτά
που µας φέρνετε δεν είναι αρκετά. Χρειάζεται να ληφθούν περαι-
τέρω µέτρα, ώστε να εξασφαλίσει η πολιτεία ότι ούτε µία επιχεί-
ρηση δεν θα µείνει κλειστή ούτε µία θέση εργασίας δεν θα χαθεί. 

Ως προς τη ΔΥΠΑ, είναι ένας οργανισµός που διαχειρίζεται δι-
σεκατοµµύρια. Είναι ανεπίτρεπτο να µην ξέρουµε τα οικονοµικά
αποτελέσµατα για την περίοδο 2016-2023. Και αυτό, µε µια κυ-
βέρνηση αρίστων, µε ένα επιτελικό κράτος που υποτίθεται ότι
διασφαλίζει την απρόσκοπτη λειτουργία οργανισµών και θεσµών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κλείνοντας, σας καλώ ξανά να στηρίξετε την τροπολογία που
κατέθεσε το ΠΑΣΟΚ για τη θέσπιση µηχανισµού αναπροσαρµο-
γής των αναπηρικών επιδοµάτων που θα ακολουθεί την αύξηση
των συντάξεων. Το κόστος του µέτρου είναι επουσιώδες σε
σχέση µε το κοινωνικό του αποτύπωµα. Είναι λογικό, είναι απα-
ραίτητο και πρέπει να γίνει. Θα προστατεύσει τους συµπολίτες
µας από τη φτωχοποίηση, ειδικά σε µια περίοδο πρωτοφανούς
ακρίβειας. Αυτό δεν θέλουµε όλοι, δηλαδή να τους εξασφαλί-
σουµε ένα αξιοπρεπές επίπεδο διαβίωσης; Αν ναι, στηρίξτε την
εδώ σήµερα, ώστε η ζωή των χιλιάδων συµπολιτών µας µε ανα-
πηρία να βελτιωθεί από αύριο. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε την κ. Καζάνη.
Ολοκληρώνουµε τον κύκλο των εισηγητών και των ειδικών αγο-

ρητών µε την κ. Τσαµπίκα.
ΤΣΑΜΠΙΚΑ ΙΑΤΡΙΔΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, θα είµαι σύντοµη στη δευτερολογία µου. Άλλωστε, από τη
µέχρι τώρα συζήτηση πιστεύω ότι µπορούµε να βγάλουµε τα
ακόλουθα συµπεράσµατα.

Πρώτον, το νοµοσχέδιο κινείται προς τη σωστή κατεύθυνση
για την προώθηση της ισότητας µεταξύ των δύο φύλων και την

ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής. Δεύτερον, το νοµοσχέδιο είναι
ένα µέρος ενός συνολικού σχεδιασµού για την αντιµετώπιση πο-
λυδιάστατων ζητηµάτων, τα οποία προφανώς δεν µπορούν να λυ-
θούν από τη µια µέρα στην άλλη. Τρίτον, η Αντιπολίτευση, µολο-
νότι φαίνεται να αντιλαµβάνεται και τα δύο παραπάνω, επιµένει
σε ορισµένες περιπτώσεις να ασκεί κριτική κατά βάση, χωρίς να
σχολιάζει τελικά το ίδιο το νοµοσχέδιο. Ωστόσο, πιστεύω ότι αυτά
που συζητάµε σήµερα µπορεί να είναι µία ευκαιρία για την ευρύ-
τερη δυνατή στήριξη και την ευρύτερη δυνατή συνεννόηση. 

Επειδή άκουσα διάφορα σχόλια από τους συναδέλφους της
Αντιπολίτευσης στη συνεδρίαση, αλλά και επειδή έχω ακούσει
παρόµοια σχόλια και στις συνεδριάσεις της επιτροπής µας, θα
ήθελα επίσης να παρατηρήσω τα εξής: Δεν µπορεί, ειλικρινά, να
γίνεται διαγωνισµός για το ποιος είναι περισσότερο ευαίσθητος
σε κοινωνικά ζητήµατα. Δεν µπορούµε να πλειοδοτούµε σε θέ-
µατα που είναι σηµαντικά και πολυδιάστατα. Δεν γίνεται να υπάρ-
χει κριτική ως προς την εφαρµογή των πιλοτικών προγραµµάτων.
Αυτό γίνεται ακριβώς για να δούµε τι δεν πάει σωστά προκειµέ-
νου να το διορθώσουµε, αλλά και τι πάει καλά ώστε να το ενισχύ-
σουµε. 

Επίσης, θα πρέπει να λάβουµε σοβαρά υπ’ όψιν ότι για πρώτη
φορά στην Ελλάδα δίνεται προτεραιότητα στα ζητήµατα κοινω-
νικής συνοχής, πρώτη φορά στην Ελλάδα δηµιουργείται το απα-
ραίτητο αυτό Υπουργείο για να εφαρµόσει έναν συνολικό σχε-
διασµό και συνακόλουθα να προωθήσει τις απαραίτητες λύσεις.
Πρέπει, επίσης, να γνωρίζετε το γεγονός ότι η πολιτική ηγεσία
του Υπουργείου, η κ. Ζαχαράκη και η κ. Παπακώστα, έπρεπε να
δηµιουργήσουν από την αρχή την οργανωτική δοµή του Υπουρ-
γείου και, ταυτόχρονα, να προχωρήσουν στις απαραίτητες νοµο-
θετικές πρωτοβουλίες. Βέβαια, θα ακολουθήσουν και άλλες, γιατί
η προώθηση της ισότητας, η ενίσχυση των ευάλωτων κοινωνικών
οµάδων, η προστασία και η φροντίδα των παιδιών µας είναι ένας
διαρκής -και δεν υπερβάλλω καθόλου σε αυτό- αγώνας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως Πλειοψηφία είπαµε ότι στη-
ρίζουµε αυτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής και επί των άρθρων
του. Είµαστε δίπλα σε αυτήν την Κυβέρνηση και την πολιτική ηγε-
σία του Υπουργείου Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας, γιατί
θέλουµε να προχωράµε µε σοβαρότητα, σωστό σχεδιασµό και
πάνω απ’ όλα µε σεβασµό απέναντι σε όλες και όλους, ανεξαρ-
τήτως φύλου και κατάστασης. Και το επιδιώκουµε αυτό, ώστε στη
χώρα που ζούµε, ο καθένας και η καθεµία από εµάς να µπορεί
να διεκδικεί και να εκπληρώνει τα όποια όνειρα και στόχους έχει
θέσει και να αισθάνεται ότι έχει την κατάλληλη αρωγή και στή-
ριξη, όταν τη χρειάζεται, διότι µόνο µε αυτόν τον τρόπο σφυρη-
λατείται η κοινωνική συνοχή. Και «κοινωνική συνοχή» σηµαίνει
κοινωνία που βαδίζει µε σιγουριά στον δρόµο της ανάπτυξης και
της προόδου. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε

την κ. Ιατρίδη.
Θα κλείσουµε τη συζήτηση του νοµοσχεδίου µε την Υπουργό

κ. Ζαχαράκη.
Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά. Νο-

µίζω ότι σας φτάνουν.
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-

κογένειας): Ναι, κύριε Πρόεδρε, γιατί νοµίζω ότι ούτως ή άλλως
έχουµε πει πολλά. Απλώς, έχω συγκρατήσει κάποια σχόλια τα
οποία θα ήθελα να κάνω προς το τέλος.

Με αφορµή, πρώτα απ’ όλα, τη συζήτηση η οποία ξεκίνησε
προηγουµένως, έγιναν πολλές αναφορές και εκτός του νοµοσχε-
δίου. Πρέπει να πω κάτι που νοµίζω ότι πραγµατικά το χρειαζόµα-
στε, ιδιαίτερα οι νεότερες γενιές. Εµείς µεγαλώνοντας βλέπουµε
πίσω δεκαετίες και καταλαβαίνουµε ότι πραγµατικά ο διχασµός
και όλα αυτά τα βαθιά ρήγµατα -η λέξη είναι ίσως επίκαιρη αρ-
νητικά- που άφησε ο διχαστικός λόγος και η τοξικότητα δεν οδη-
γούν σε κάτι καλό.

Εγώ θα ήθελα να κάνουµε και ένα σχόλιο σήµερα, το οποίο
ακούστηκε και προηγουµένως, για την επίθεση που έγινε από τον
Ρουβίκωνα χθες στο σπίτι του Προέδρου της Δηµοκρατίας, που
προφανώς όταν ορκιστεί θα είναι και επίσηµος ο ορισµός. Αυτό
όσο περισσότερο το επιτρέπουµε µε µία λεκτική επίθεση η οποία
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δεν έχει όριο απέναντι σε κάποιον ο οποίος είναι δυνάµει, αν θέ-
λετε, θύµα αυτού, επιτρέπουµε κάτι το οποίο νοµίζω ότι είναι επι-
κίνδυνο και αυτό µπορούµε να το βάλουµε και σε έναν διάλογο
κάποια µέρα. Δηµιουργούνται όλα αυτά τα στρατηγήµατα του δι-
χασµού που σίγουρα δεν χρειαζόµαστε. Ναι, περισσότερη αλή-
θεια. 

Προσβλητική για µένα προσωπικά, κυρία Κωνσταντοπούλου, η
λέξη «συγκάλυψη». Σας το λέω ότι είναι κάτι το οποίο µε πονάει,
διότι ο οποιοσδήποτε θα µπορούσε να είχε έναν συγγενή, οποι-
ονδήποτε συγγενή. Όµως, δεν χρειάζεται να εγείρουµε συνέχεια
το συγκινησιακό του συγγενούς. Είναι και η ευθύνη, αν θέλετε,
της πολιτείας, έτσι ώστε µια αυτονόητη υπηρεσία που παρέχεται
σε όλους τους ανθρώπους οποιασδήποτε ηλικίας να έχει αυτό
το χαρακτηριστικό της ποιότητας και της ασφάλειας. 

Άρα, όλοι απαιτούµε να βγει η αλήθεια και µάλιστα και µε µια
Κυβέρνηση η οποία διευκόλυνε µε διευκολυντικές διατάξεις που,
δυστυχώς, δεν βρήκαν και στήριξη και από άλλα κόµµατα, όπως
το να µπορεί να έχει πρόσβαση ο ανακριτής στις συνοµιλίες οποι-
ουδήποτε και οποιασδήποτε και µία επίσπευση ως προς το κοµ-
µάτι της Διοίκησης που εσείς οι ίδιοι έχετε καταδείξει τη σηµασία
της στην περίπτωση στο Μάτι. Η ίδια είχατε µιλήσει για το πόσο
δύσκολο είναι να περιµένει η οικογένεια την αυτονόητη δικαίωση,
αλλά και µια πολιτεία, όταν περιµέναµε τόσο καιρό ώστε να τε-
λεστεί η δίκη για το Μάτι.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ναι, αλλά όχι για πληµµέληµα το Μάτι!

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-
κογένειας): Αυτό, λοιπόν, το οποίο εγώ λέω είναι το εξής: Ας
αναλογιστούµε όλοι εδώ όταν µιλάµε στον δηµόσιο διάλογο ίσως
τι δηµιουργούµε και ναι, να φέρουµε και την ευθύνη των λεχθέ-
ντων ίσως και µετά ως προς το κοµµάτι της παρακαταθήκης που
αφήνουµε.

Και πάω στο δεύτερο το οποίο είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Μι-
λήσαµε για τον Έβρο και µε αφορµή τον Έβρο και για την κου-
βέντα που γίνεται για τη δηµογραφική πολιτική. Κανείς -και
σίγουρα όχι εγώ- δεν θα διατεινόταν ότι µιλάµε για µία πανάκεια
ως προς την επιστροφή των πολιτών σε περιοχές οι οποίες, δυ-
στυχώς, φθίνουν δηµογραφικά.

Και ποτέ δεν θα έλεγα, κυρία Φωτίου, ότι κάποιος περίµενε
10.000 ευρώ. Όµως, ας µη λέµε και τόσο ειρωνικά το «10.000
ευρώ». Κι αυτό το ποσό µετράει σε µια οικογένεια που πιθανό-
τατα να θέλει ένα κίνητρο να γυρίσει πίσω σε ένα µέρος που ίσως
να κατάγεται ο παππούς ή η γιαγιά ή οι γονείς ή πήρε αυτή τη
στιγµή τη θετική διάταξη της εντοπιότητας και λέει:«Θα γυρίσω
πίσω. Θα µείνω εκεί και θα έχω τα δύο πρώτα χρόνια αυτά τα
έξοδα καλυµµένα». 

Όµως, αυτά δεν είναι µόνα τους. Και έχετε δίκιο όσες και όσοι
λέτε ότι δεν µπορεί να είναι µόνο ένα κίνητρο ένα επίδοµα για να
γυρίσω πίσω.

Θα ήταν αυτό ηµιτελές ή ανεπαρκές: Αν δεν είχε προηγηθεί
κάλυψη -µεγαλύτερη από ποτέ- στα voucher στους βρεφονηπια-
κούς σταθµούς, φέτος κιόλας για τον Έβρο, και δεδηλωµένη
πρόθεσή µας, κύριε Πρόεδρε, έτσι ώστε την επόµενη χρονιά να
καλύψουµε µε 715.000 ευρώ όλα τα voucher και για τα ΚΔΑΠ της
περιοχής, γιατί ξέρω ότι συνήθως τα παιδιά της τυπικής ανάπτυ-
ξης είναι αυτά που συνήθως αδικούνται, καθώς τα παιδιά µε ανα-
πηρία καλύπτονται και οι βρεφονηπιακοί σταθµοί φροντίζουµε
έτσι να καλυφθούν. 

Αν δεν είχαµε -ως Υπουργείο µιλάω, γιατί µιλάω για τις παρεµ-
βάσεις του Υπουργείου µόνο- φροντίσει µε 1,5 εκατοµµύριο τα
επόµενα δύο χρόνια να δηµιουργηθεί η πρώτη µονάδα φροντίδας
ηλικιωµένων στην Ορεστιάδα ή όπου οριστεί από τους δήµους,
γιατί πάντα συνοµιλούµε µε την τοπική αυτοδιοίκηση. Δεν παίρ-
νουµε αποφάσεις στα γραφεία µας και δεν µπορούµε να ξέρουµε
εµείς την κατάσταση εκεί έτσι ώστε να µπορούµε να πάρουµε την
απαραίτητη και την κατάλληλη λύση. 

Αν δεν είχαµε πει -όπως είπα και πριν- ότι θα ανακαινίσουµε
τους παιδικούς σταθµούς, τους βρεφονηπιακούς σταθµούς, τα
ΚΑΠΗ και τα ΚΕΦΙ της περιοχής. 

Αν δεν λέγαµε ότι θα επεκτείνουµε τον προσωπικό βοηθό σε
συνεργασία µε την περιφέρεια, ειδικά για την περιφερειακή ενό-

τητα του Έβρου. 
Αν δεν λέγαµε ότι επεκτείναµε -και θα επεκτείνουµε τα σχολικά

γεύµατα, που ήδη φέτος είναι αυξηµένα όσο ποτέ- στους δήµους
του Έβρου, συµπεριλαµβανοµένης και της δύσκολης Σαµοθρά-
κης, διότι είναι δύσκολο πολλές φορές να προσεγγίσουν το κοµ-
µάτι της παροχής των γευµάτων. 

Αν δεν λέγαµε ότι ενισχύουµε και τη γυναικεία επιχειρηµατικό-
τητα µε ποσό, που τελικά είναι υψηλότερο από αυτό που σας είπα
πριν -να το διευκρινίσω, είναι 40.000 ευρώ, 20.000 ευρώ στην
αρχή και 20.000 ευρώ µετά. 

Λέω, λοιπόν, ότι είναι ένα σύνολο και είναι ένα τοπικό πρό-
γραµµα ανάπτυξης το οποίο παρουσιάζεται µαζί µε τον Υφυ-
πουργό τον κ. Κοντογεώργη και µε τους αρµόδιους Υπουργούς
όπου πηγαίνουµε. Και λέµε ότι ο Έβρος είναι η αρχή. Σίγουρα -
επαναλαµβάνω και το ξαναλέω έτσι, µε απόλυτο τρόπο- δεν θα
µπορούσα να πω ότι είναι πανάκεια, όµως είναι µια πολύ σηµα-
ντική αρχή για να κοιτάξουµε αυτήν την περιοχή και να πούµε,
όχι απλά σε βλέπουµε, σε ενισχύουµε έτσι ώστε οποιοσδήποτε
ονειρεύεται το µέλλον του εκεί, να µπορέσει να το αποκτήσει λίγο
πιο στιβαρά. 

Δεύτερο κοµµάτι πάρα πολύ σηµαντικό, στοιχεία τα οποία
ούτως η άλλως µου είπε και η Υφυπουργός, ως προς το κολλώ-
δες πάτωµα, όπως άκουσα. Αλλά, το 2019, όταν αυτό το ποσοστό
ήταν 13% ως προς τη συµµετοχή των γυναικών στα διοικητικά
συµβούλια εισηγµένων εταιρειών, δεν λέµε ότι είναι µια συλλο-
γική κατάκτηση που αυτήν τη στιγµή έχουµε φτάσει το 28%; Και
λέµε ότι εµείς δεν µείναµε σε αυτό που ίσως επέτρεπε η Οδηγία,
να µην ανεβούµε δηλαδή στο 33% και µάλιστα σε εκτελεστικά
µέλη. Θα µπορούσε να πάει στο 40%, εκτελεστικά και µη. Όµως,
κάναµε τη δύσκολη επιλογή. Γιατί είναι δύσκολη επιλογή; Γιατί
είναι ακόµη πιο απαιτητό και απαιτητικό το να µπορέσεις να κα-
λύψεις το 33% στα εκτελεστικά µέλη. Άρα, είναι πολύ πιο δύ-
σκολη επιλογή. Δεν πήγαµε σε αυτό που µας επέτρεπε η Οδηγία,
πιθανότατα να µην κάναµε και τίποτα γιατί έχουµε πιάσει το 28%.
Λέµε πάµε στο 33% και το κάνουµε µε όρους αξιοσύνης και ισό-
τητας και σίγουρα όχι λέγοντας ότι αυτό θα ανοίξει όλον τον
δρόµο για τις γυναίκες. Τι κάνει, όµως; Σε πολλές εξ αυτών, που
έχουν τη δυνατότητα να ανέλθουν σε αυτό το ανώτατο στάδιο
λήψης απόφασης, δίνει και ένα παράδειγµα. Δίνει και ένα παρά-
δειγµα στη γυναίκα η οποία µπορεί να είναι στα µεσαία στελέχη
και να λέει, «ναι, µπορώ και εγώ να πετύχω την ανέλιξη». 

Εδώ, όµως, το κράτος πρέπει να έρθει -και έχετε δίκιο όσες
και όσοι το επισηµάνατε- µε τα µέτρα που ήδη έχει πάρει, µε την
αύξηση των αδειών στο κοµµάτι της γονεϊκότητος, την αύξηση
των αδειών στην γυναίκα, στον ιδιωτικό τοµέα, την αυτοαπασχο-
λούµενη, την αγρότισσα, την ελεύθερη επαγγελµατία, στο να
µπορεί και ο πατέρας να παίρνει κοµµάτι αυτής της άδειας για
να µοιραστεί µε αυτό το επτάµηνο και να µετρήσουµε τελικά
πόσοι πατεράδες πήραν αυτήν την άδεια ή να µπορέσουµε να
δούµε τα δικαιώµατα της επιστροφής της γυναίκας όταν γυρίζει
πίσω στην εργασία της και ίσως και να επιβληθούν και µέτρα σε
αυτούς οι οποίοι επιβάλλουν αυτού του είδους την τιµωρία στη
γυναίκα, να καθηλώνεται ουσιαστικά µε την πιθανότητα ή την δυ-
νατότητα της εγκυµοσύνης. Άρα, λέµε ότι είναι ένα πλαίσιο. Δεν
µπορεί να είναι µεµονωµένο. 

Και επειδή από όλα τα τελευταία συγκρατώ και θέλω να απα-
ντήσω ως προς το κοµµάτι αυτό -για ένα λεπτό, αν µου επιτρέ-
πετε- για το παιδαγωγικό πλαίσιο, είναι ανάγκη να στραφούµε και
να κοιτάξουµε τους βρεφονηπιακούς παιδικούς σταθµούς. Είναι
ξεχασµένοι. Οι άνθρωποι που δουλεύουν εκεί νιώθουν ότι όλα
αυτά τα χρόνια µιλούσαµε για την υποχρεωτική εκπαίδευση -που
πολύ σωστά κάναµε και πήγαµε την υποχρεωτικότητα από την
ηλικία των τεσσάρων, ήταν ένα δύσκολο εγχείρηµα. Επαναλαµ-
βάνω, δεν το ξεκινήσαµε εµείς. Το ξεκίνησε ο ΣΥΡΙΖΑ, το ολοκλη-
ρώσαµε όµως µε µεγάλη δυσκολία για να βρούµε χώρους -και το
ξέρετε- σε όλη την Ελλάδα, σε όλους τους δήµους. Πιστεύουµε
στην υποχρεωτική εκπαίδευση που ξεκινάει από την ηλικία των
τεσσάρων. Πρέπει τώρα, όµως, να πάµε λίγο πίσω. Και πηγαίνο-
ντας πίσω, σας διαβεβαιώ ότι δεν θα βάλουµε σε κίνδυνο τα παι-
διά. Υπάρχουν ασφαλιστικές δικλίδες. 

Πρώτα απ’ όλα, το νέο ολοκληρωµένο πλαίσιο έχει τύχει -και
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τυγχάνει αυτήν τη στιγµή, θα έλεγα- πολύ ικανοποιητικής και θε-
τικής αποδοχής και από τους ανθρώπους που δουλεύουν µέσα
στους σταθµούς, αλλά και τις απόφοιτες και αποφοίτους των
τµηµάτων, που λένε ότι για πρώτη φορά θα έχουµε κάτι δοµη-
µένο, θα εκπαιδευτούµε και θα αξιολογηθούµε. Το ανιχνευτικό
αυτό τεστ κάποιων ερωτήσεων, που θα δίνεται µόνο µε την απα-
ραίτητη έγκριση των γονέων και µόνο αν επιθυµούν. Ακόµη και
στο πιλοτικό στάδιο, θα είναι κοµµάτι της κοινής υπουργικής -
είναι προαπαιτούµενο- γι’ αυτό και το αναφέραµε µέσα ότι σί-
γουρα θα είναι απαραίτητο να υπάρχει έγκριση των γονέων. Και
βέβαια, δεν σηµαίνει ότι ο παιδαγωγός που κάνει αυτό το ερωτη-
µατολόγιο φέρει κάποια ευθύνη για διάγνωση. Για όνοµα του
Θεού. Εδώ υπάρχουν οι ειδικοί επιστήµονες που το κάνουν. Είναι
όλες οι ειδικότητες -που το ξέρετε καλύτερα- οι παιδοψυχίατροι,
οι αναπτυξιακοί παιδίατροι, οι παιδονευρολόγοι, οι νεογνολόγοι.
Αυτοί θα κάνουν το επόµενο κοµµάτι. Αυτό δεν είναι κοµµάτι το
οποίο θα κάνει ένας παιδαγωγός της πρώιµης παιδικής ηλικίας. 

Και να πω µια περαιτέρω ασφαλιστική δικλίδα και µια πρόταση
που έχω να κάνω για το τέλος. Περαιτέρω ασφαλιστική δικλίδα
είναι ότι το Πρόγραµµα ΑΘΗΝΑ ξέρετε ότι θα παρακολουθείται
από το Εθνικό Συµβούλιο Αγωγής και Φροντίδας στην Πρώιµη
Παιδική Ηλικία. Και είναι σηµαντικό ότι εδώ προσθέσαµε εκπρό-
σωπο της Ανεξάρτητης Αρχής του Συνηγόρου του Πολίτη, εκ-
πρόσωπο από κάθε πανεπιστηµιακό τµήµα αγωγής και φροντίδας
στην πρώιµη παιδική ηλικία σε όλη την Ελλάδα, εκπρόσωπο από
το Ινστιτούτο Υγείας και εκπρόσωπο από το ΠΟΣΓΚΑµεΑ, ακρι-
βώς όπως είχε προταθεί και είχε σχολιαστεί ούτως η άλλως και
στη δηµόσια διαβούλευση. Ασφαλιστικές δικλίδες, λοιπόν. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν τα γράφετε,
όµως.

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-
κογένειας): Δεν βάζουµε σε κίνδυνο τα παιδιά. Θέλουµε πραγµα-
τικά και µέσα από αυτήν τη νοµοθετική παρέµβαση να δώσουµε
περισσότερες ευκαιρίες, ειδικά σε οµάδες ή σε αντικείµενα που
µέχρι τώρα στην Ελλάδα δεν είχαν αναπτυχθεί. 

Εδώ είµαστε και η πρόταση που κάνουµε είναι να κάνουµε µια
συνάντηση -αν θέλετε- και διακοµµατικά και µε τους εµπνευστές,
αλλά και αυτούς οι οποίοι θα καταρτίσουν το συγκεκριµένο πρό-
γραµµα, για να πάρετε και άλλες απαντήσεις πιο αναλυτικές, θα

έλεγα, που µπορούν να βοηθήσουν και ως προς την περαιτέρω
ανάλυση του συγκεκριµένου προγράµµατος. 

Καλώ να ψηφίσουµε. Ευχαριστώ για τις παραινέσεις και όλους
τους σχολιασµούς που έγιναν. Και σίγουρα νοµίζω ότι µπορούµε
να προχωρήσουµε πολύ παραπέρα από ένα στείρο «όχι», το
οποίο δεν δίνει τίποτα παραγωγικό -αν θέλετε-στον Έλληνα πο-
λίτη που µας παρακολουθεί και λέει «απ’ όλα αυτά που ακούω,
τελικά τι µε αφορά;». Ας απαντήσουµε, λοιπόν, µε πολιτικές που
αφορούν τους Έλληνες πολίτες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την

κυρία Υπουργό.
Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρ-

θρων, των τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας: «Μέτρα για την
ισόρροπη εκπροσώπηση των φύλων σε θέσεις διευθυντικών στε-
λεχών των εισηγµένων εταιρειών, των µη εισηγµένων ανωνύµων
εταιρειών και των δηµοσίων επιχειρήσεων - Ενσωµάτωση της
Οδηγίας (Ε.Ε.) 2022/2381 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου της 23ης Νοεµβρίου 2022 - Ρυθµίσεις για την ενδυ-
νάµωση των πιλοτικών προγραµµάτων για την ενίσχυση της κοι-
νωνικής συνοχής».

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου και η ψήφισή
τους θα γίνει χωριστά. 

Θέλω να επισηµάνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, τριάντα τρία άρθρα, δύο τροπολογίες, το
ακροτελεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ να κλεί-

σει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Οι θέσεις των κοµ-

µάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρο-
νικό σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής
συνεδρίασης και έχουν ως εξής:
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Μέτρα για την ισόρροπη εκπροσώπηση των φύλων σε θέσεις
διευθυντικών στελεχών των εισηγµένων εταιρειών, των µη ειση-
γµένων ανωνύµων εταιρειών και των δηµοσίων επιχειρήσεων -
Ενσωµάτωση της Οδηγίας (Ε.Ε.) 2022/2381 του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 23ης Νοεµβρίου 2022 -
Ρυθµίσεις για την ενδυνάµωση των πιλοτικών προγραµµάτων

για την ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής.
Επί της Αρχής      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 1 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 2 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 6 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 7 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 10 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 11 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 13 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI
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ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 14 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 15 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 16 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 17 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 18 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 19 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 20 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΝΙΚΗ: ΠΡΝ

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 21 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 22 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 23 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 24 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 25 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 26 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 27 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
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ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 28 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 29 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 30 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 31 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 32 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Άρθρο 33 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΥΠ. ΤΡΟΠ. 318/5 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΥΠ. ΤΡΟΠ. 319/6 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Ακροτελεύτιο ως έχει      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Συνεπώς, το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας:
«Μέτρα για την ισόρροπη εκπροσώπηση των φύλων σε θέσεις δι-
ευθυντικών στελεχών των εισηγµένων εταιρειών, των µη εισηγµέ-
νων ανωνύµων εταιρειών και των δηµοσίων επιχειρήσεων -
Ενσωµάτωση της Οδηγίας (Ε.Ε.) 2022/2381 του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου και του Συµβουλίου της 23ης Νοεµβρίου 2022 - Ρυθ-
µίσεις για την ενδυνάµωση των πιλοτικών προγραµµάτων για την
ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής - Πρόγραµµα Δηµογραφικής
Ανάπτυξης και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε
µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και
έχει ως εξής:

«Μέτρα για την ισόρροπη εκπροσώπηση των φύλων σε θέ-
σεις διευθυντικών στελεχών των εισηγµένων εταιρειών, των µη
εισηγµένων ανωνύµων εταιρειών και των δηµοσίων επιχειρή-
σεων - Ενσωµάτωση της Οδηγίας (Ε.Ε.) 2022/2381 του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 23ης Νοεµβρίου
2022 - Ρυθµίσεις για την ενδυνάµωση των πιλοτικών προγραµ-
µάτων για την ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής - Πρόγραµµα
Δηµογραφικής Ανάπτυξης και άλλες διατάξεις

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
ΜΕΡΟΣ Α’
ΣΚΟΠΟΣ, ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ ΚΑΙ ΠΕΔΙΟ ΕΦΑΡΜΟΓΗΣ
Άρθρο 1 Σκοπός (άρθρο 1 της Οδηγίας (ΕΕ) 2022/2381)
Άρθρο 2 Αντικείµενο
Άρθρο 3 Πεδίο εφαρµογής (άρθρο 2 της Οδηγίας (ΕΕ)

2022/2381)
ΜΕΡΟΣ Β’
ΜΕΤΡΑ ΓΙΑ ΤΗΝ ΙΣΟΡΡΟΠΗ ΕΚΠΡΟΣΩΠΗΣΗ ΤΩΝ ΦΥΛΩΝ ΣΕ

ΘΕΣΕΙΣ ΔΙΕΥΘΥΝΤΙΚΩΝ ΣΤΕΛΕΧΩΝ ΤΩΝ ΕΙΣΗΓΜΕΝΩΝ ΕΤΑΙ-
ΡΕΙΩΝ, ΤΩΝ ΜΗ ΕΙΣΗΓΜΕΝΩΝ ΑΝΩΝΥΜΩΝ ΕΤΑΙΡΕΙΩΝ ΚΑΙ
ΤΩΝ ΔΗΜΟΣΙΩΝ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΕΩΝ - ΕΝΣΩΜΑΤΩΣΗ ΤΗΣ ΟΔΗΓΙΑΣ
(Ε.Ε.) 2022/2381 ΤΟΥ ΕΥΡΩΠΑΪΚΟΥ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΙΟΥ ΚΑΙ ΤΟΥ
ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ ΤΗΣ 23ης ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022

Άρθρο 4 Πολιτική καταλληλότητας των µελών του Διοικητικού
Συµβουλίου - Τροποποίηση άρθρου 3 ν. 4706/2020                                                                      

Άρθρο 5 Ισόρροπη εκπροσώπηση των φύλων στο Διοικητικό
Συµβούλιο - Προσθήκη άρθρου 3Α στον ν. 4706/2020 (άρθρο 5
της Οδηγίας (ΕΕ) 2022/2381)

Άρθρο 6 Κριτήρια και διαδικασία επιλογής µελών του Διοικητι-
κού Συµβουλίου για την ισόρροπη εκπροσώπηση των φύλων στο
Διοικητικό Συµβούλιο - Προσθήκη άρθρου 3Β στον ν. 4706/2020
(παρ. 1 έως 4 του άρθρου 6 της Οδηγίας (ΕΕ) 2022/2381)

Άρθρο 7 Υποβολή ειδικής έκθεσης για την ισόρροπη εκπροσώ-
πηση των φύλων - Προσθήκη άρθρου 3Γ στον ν. 4706/2020
(άρθρο 7 της Οδηγίας (ΕΕ) 2022/2381)

Άρθρο 8 Κυρώσεις - Τροποποίηση άρθρου 24  ν. 4706/2020
(παρ. 4 άρθρου 6 και παρ. 1 και 2 άρθρου 8 της Οδηγίας (ΕΕ)
2022/2381)

Άρθρο 9 Προϋπόθεση ισόρροπης εκπροσώπησης φύλων σε
θέσεις διευθυντικών στελεχών εισηγµένων εταιρειών για συµµε-
τοχή σε δηµόσιες συµβάσεις (παρ. 3 άρθρου 8 Οδηγίας (ΕΕ)
2022/2381)

Άρθρο 10 Πρόσθετα µέτρα για την ισόρροπη εκπροσώπηση
στο Διοικητικό Συµβούλιο εισηγµένων εταιρειών - Προσθήκη άρ-
θρου 24Α στον ν. 4706/2020 

Άρθρο 11 Αρµόδιος φορέας για την προαγωγή της έµφυλης
ισορροπίας στις εισηγµένες εταιρείες (δεύτερο εδάφιο παρ. 1
άρθρου 7, άρθρα 10 και 13 Οδηγίας (ΕΕ) 2022/2381)

Άρθρο 12 Ισόρροπη εκπροσώπηση των φύλων στο Διοικητικό
Συµβούλιο µη εισηγµένων ανωνύµων εταιρειών - Προσθήκη παρ.
6 στο άρθρο 87 του ν. 4548/2018

Άρθρο 13 Ισόρροπη εκπροσώπηση των φύλων στο Διοικητικό
Συµβούλιο των δηµοσίων επιχειρήσεων και οργανισµών - Προ-
σθήκη παρ. 6Α στο άρθρο 3 του                                ν. 3429/2005

Άρθρο 14 Περιστατικά βίας και παρενόχλησης
Άρθρο 15 Ταµείο ισότητας των φύλων
ΜΕΡΟΣ Γ’
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ ΚΑΙ ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 16 Εξουσιοδοτικές διατάξεις
Άρθρο 17 Μεταβατικές διατάξεις 
ΜΕΡΟΣ Δ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΑ ΠΙΛΟΤΙΚΑ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΑ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙ-

ΣΧΥΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΣΥΝΟΧΗΣ
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΣΚΟΠΟΣ - ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ
Άρθρο 18 Σκοπός
Άρθρο 19 Αντικείµενο
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΠΙΛΟΤΙΚΑ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΑ ΕΠΙΧΟΡΗΓΗΣΗΣ ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΩΝ

ΠΡΟΣΒΑΣΙΜΟΤΗΤΑΣ, ΥΠΟΣΤΗΡΙΖΟΜΕΝΗΣ ΑΠΑΣΧΟΛΗΣΗΣ
ΑΤΟΜΩΝ ΜΕ ΔΙΑΤΑΡΑΧΕΣ ΑΥΤΙΣΤΙΚΟΥ ΦΑΣΜΑΤΟΣ, ΠΡΟΣΩΠΙ-
ΚΟΣ ΒΟΗΘΟΣ ΓΙΑ ΑΤΟΜΑ ΜΕ ΑΝΑΠΗΡΙΑ, ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ
ΠΡΟΠΛΗΡΩΜΕΝΗ ΚΑΡΤΑ

Άρθρο 20 Πιλοτικό πρόγραµµα επιχορήγησης παρεµβάσεων
προσβασιµότητας - Τροποποίηση παρ. 1 και 2 άρθρου 53 και
παρ. 15 άρθρου 82 ν. 4997/2022 

Άρθρο 21 Πιλοτικό πρόγραµµα υποστηριζόµενης απασχόλη-
σης ατόµων µε διαταραχές αυτιστικού φάσµατος - Τροποποίηση
παρ. 1 έως 3, 5 και 6 άρθρου 70  ν. 4997/2022 

Άρθρο 22 Διάρκεια υλοποίησης του πιλοτικού προγράµµατος
«Προσωπικός Βοηθός για Άτοµα µε Αναπηρία» - Τροποποίηση
παρ. 1 άρθρου 36 ν. 4837/2021 

Άρθρο 23 Καταβολή επιδοµάτων και λοιπών παροχών σε
χρήµα µέσω προπληρωµένης κάρτας - Τροποποίηση παρ. 1, 4
έως 6 και 8 και προσθήκη παρ. 9 στο άρθρο 152 του ν. 5078/2023

Άρθρο 24 Ζητήµατα λειτουργίας του Ολοκληρωµένου Πληρο-
φοριακού Συστήµατος της προπληρωµένης κάρτας καταβολής
επιδοµάτων - Τροποποίηση παρ. 6 άρθρου 154 ν. 5078/2023

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ «ΑΘΗΝΑ: ΘΕΜΕΛΙΩΝΟΝΤΑΣ

ΤΟ ΜΕΛΛΟΝ ΤΩΝ ΠΑΙΔΙΩΝ ΜΑΣ» - ΑΝΑΠΤΥΞΗ ΠΑΙΔΑΓΩΓΙΚΟΥ
ΠΛΑΙΣΙΟΥ ΚΑΙ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗ ΒΕΛΤΙΣΤΗ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ ΤΩΝ
ΒΡΕΦΙΚΩΝ, ΒΡΕΦΟΝΗΠΙΑΚΩΝ ΚΑΙ ΠΑΙΔΙΚΩΝ ΣΤΑΘΜΩΝ, ΑΝΙ-
ΧΝΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ ΓΝΩΣΤΙΚΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΣΕ ΒΡΕΦΗ ΚΑΙ
ΝΗΠΙΑ, ΕΠΙΜΟΡΦΩΣΗ ΤΩΝ ΠΑΙΔΑΓΩΓΩΝ ΠΡΩΙΜΗΣ ΠΑΙΔΙΚΗΣ
ΗΛΙΚΙΑΣ

Άρθρο 25 Πρόγραµµα «Αθηνά: Θεµελιώνοντας το µέλλον των
παιδιών µας» - Αντικατάσταση τίτλου Μέρους Β’ ν. 4837/2021

Άρθρο 26 Σκοπός προγράµµατος «Αθηνά: Θεµελιώνοντας το
µέλλον των παιδιών µας» - Αντικατάσταση άρθρου 13 ν. 4837/
2021

Άρθρο 27 Αντικείµενο προγράµµατος «Αθηνά: Θεµελιώνοντας
το µέλλον των παιδιών µας» - Αντικατάσταση άρθρου 14 ν. 4837/
2021

Άρθρο 28 Εθνικό Συµβούλιο Αγωγής και Φροντίδας στην
Πρώιµη Παιδική Ηλικία - Τροποποίηση άρθρου 15  ν. 4837/2021

Άρθρο 29 Σύνθεση του Εθνικού Συµβουλίου Αγωγής και Φρο-
ντίδας στην Πρώιµη Παιδική Ηλικία - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου
16 ν. 4837/2021

Άρθρο 30 Αρµοδιότητες του Εθνικού Συµβουλίου Αγωγής και
Φροντίδας στην Πρώιµη Παιδική Ηλικία - Τροποποίηση άρθρου
17 ν. 4837/2021

Άρθρο 31 Λειτουργία του Εθνικού Συµβουλίου Αγωγής και
Φροντίδας στην Πρώιµη Παιδική Ηλικία - Τροποποίηση παρ. 1 άρ-
θρου 18 ν. 4837/2021

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ ΔΗΜΟΓΡΑΦΙΚΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΚΑΙ ΑΛΛΕΣ ΔΙΑ-

ΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 32 Πρόγραµµα Δηµογραφικής Ανάπτυξης
Άρθρο 33 Έκτακτα και επείγοντα µέτρα για την προστασία των

θέσεων εργασίας στους Δήµους Θήρας, Αµοργού και Ανάφης
Άρθρο 34 Ρυθµίσεις για την τήρηση λογιστικών βιβλίων και την

κατάρτιση οικονοµικών καταστάσεων της Δηµόσιας Υπηρεσίας
Απασχόλησης

Άρθρο 35 Προσδιορισµός ακαθάριστου εισοδήµατος για την
εφαρµογή ορίου εισφορών σε ταµεία επαγγελµατικής ασφάλισης
και ασφαλίστρων οµαδικών ασφαλιστηρίων συνταξιοδοτικών
συµβολαίων - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 105 ν. 5078/2023

Άρθρο 36 Απαλλαγές εισοδήµατος από µισθωτή εργασία και
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συντάξεις - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 14 Κώδικα Φορολογίας
Εισοδήµατος

Άρθρο 37 Παράταση εξαίρεσης τηλεοπτικών σταθµών περιφε-
ρειακής εµβέλειας από ειδικό φόρο τηλεοπτικών διαφηµίσεων

Άρθρο 38 Εξουσιοδοτική διάταξη για την επιλογή Διοίκησης
Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων - Τροποποίηση παρ. 1 άρ-
θρου 15 ν. 4389/2016

Άρθρο 39 Διαδικασία σύναψης συµβάσεων για κάλυψη έκτα-
κτων αναγκών - Τροποποίηση άρθρου 13 Κώδικα νοµοθεσίας θα-
λάσσιων ενδοµεταφορών και δικαιωµάτων επιβατών

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ - ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΗ ΔΙΑΤΑΞΗ
Άρθρο 40 Εξουσιοδοτικές διατάξεις - Τροποποίηση άρθρου 20

ν. 4837/2021
Άρθρο 41 Καταργούµενη διάταξη
ΜΕΡΟΣ Ε’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο 42 Έναρξη ισχύος

ΜΕΡΟΣ Α’
ΣΚΟΠΟΣ, ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ ΚΑΙ ΠΕΔΙΟ ΕΦΑΡΜΟΓΗΣ

Άρθρο 1
Σκοπός

(άρθρο 1 της Οδηγίας (ΕΕ) 2022/2381)

Σκοπός του Μέρους Β’ είναι η διασφάλιση της εφαρµογής της
αρχής της ισότητας των φύλων και η επίτευξη µιας πιο ισόρρο-
πης εκπροσώπησής τους στο Διοικητικό Συµβούλιο των εισηγµέ-
νων εταιρειών, των ανωνύµων εταιρειών και των δηµοσίων
επιχειρήσεων και οργανισµών.

Άρθρο 2
Αντικείµενο

Αντικείµενο του Μέρους Β’ αποτελεί:
α) η τροποποίηση του ν. 4706/2020 (Α’ 136) για την ενσωµά-

τωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2022/2381 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
και του Συµβουλίου της 23ης Νοεµβρίου 2022 σχετικά µε την
ισόρροπη εκπροσώπηση των φύλων σε θέσεις διευθυντικών στε-
λεχών των εισηγµένων εταιρειών και σχετικά µέτρα (L 315) και
την ουσιαστική εφαρµογή των κριτηρίων επιλογής διευθυντικών
στελεχών, βάσει διαφανούς και πλήρως καθορισµένης διαδικα-
σίας και αντικειµενικής συγκριτικής αξιολόγησης των προσόντων
τους,

β) η τροποποίηση του ν. 4548/2018 (Α’ 104) για τη λήψη µέ-
τρων για την ισόρροπη εκπροσώπηση των φύλων στο Διοικητικό
Συµβούλιο των µη εισηγµένων ανωνύµων εταιρειών που απασχο-
λούν διακόσιους πενήντα (250) εργαζοµένους και άνω και έχουν
ετήσιο κύκλο εργασιών τουλάχιστον πενήντα εκατοµµύρια
(50.000.000) ευρώ ή ετήσιο ισολογισµό τουλάχιστον σαράντα
τρία εκατοµµύρια (43.000.000) ευρώ,

γ) η τροποποίηση του ν. 3429/2005 (Α’ 314) για τη λήψη µέτρων
ισόρροπησης εκπροσώπησης του υποεκπροσωπούµενου φύλου
στο Διοικητικό Συµβούλιο των δηµοσίων επιχειρήσεων και οργα-
νισµών,

δ) ο ορισµός αρµόδιου φορέα για την προαγωγή της έµφυλης
ισορροπίας στις εισηγµένες εταιρείες, και

ε) η πρόβλεψη Ταµείου Ισότητας των Φύλων.

Άρθρο 3
Πεδίο εφαρµογής

(άρθρο 2 της Οδηγίας (ΕΕ) 2022/2381)

1. Τα άρθρα 4 έως 10 του παρόντος εφαρµόζονται σε ανώνυ-
µες εταιρείες µε µετοχές ή άλλες κινητές αξίες εισηγµένες σε
ρυθµιζόµενη αγορά στην Ελλάδα, σύµφωνα µε το άρθρο 1 του
ν. 4706/2020 (Α’ 136).

2. Το άρθρο 12 του παρόντος εφαρµόζεται σε µη εισηγµένες
ανώνυµες εταιρείες που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής του ν.
4548/2018 (Α’ 104).

3. Το άρθρο 13 του παρόντος εφαρµόζεται στις δηµόσιες επι-
χειρήσεις και οργανισµούς που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής
του ν. 3429/2005 (Α’ 314).

ΜΕΡΟΣ Β’
ΜΕΤΡΑ ΓΙΑ ΤΗΝ ΙΣΟΡΡΟΠΗ ΕΚΠΡΟΣΩΠΗΣΗ

ΤΩΝ ΦΥΛΩΝ ΣΕ ΘΕΣΕΙΣ ΔΙΕΥΘΥΝΤΙΚΩΝ ΣΤΕΛΕΧΩΝ ΤΩΝ
ΕΙΣΗΓΜΕΝΩΝ ΕΤΑΙΡΕΙΩΝ, ΤΩΝ ΜΗ 

ΕΙΣΗΓΜΕΝΩΝ ΑΝΩΝΥΜΩΝ ΕΤΑΙΡΕΙΩΝ 
ΚΑΙ ΤΩΝ ΔΗΜΟΣΙΩΝ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΕΩΝ - ΕΝΣΩΜΑΤΩΣΗ ΤΗΣ

ΟΔΗΓΙΑΣ (Ε.Ε.) 2022/2381 ΤΟΥ ΕΥΡΩΠΑΪΚΟΥ 
ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΙΟΥ ΚΑΙ ΤΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ 

ΤΗΣ 23ης ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2022

Άρθρο 4
Πολιτική καταλληλότητας των µελών 

του Διοικητικού Συµβουλίου - 
Τροποποίηση άρθρου 3 ν. 4706/2020

Στην παρ. 1 του άρθρου 3 του ν. 4706/2020 (Α’ 136), περί πο-
λιτικής καταλληλότητας των µελών του Διοικητικού Συµβουλίου,
επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στην περ. β) διαγρά-
φονται τα εδάφια δεύτερο και τρίτο, β) προστίθεται περ. δ) και
µετά από νοµοτεχνικές βελτιώσεις η παρ. 1 διαµορφώνεται ως
εξής:

«1. Η εταιρεία διαθέτει πολιτική καταλληλότητας των µελών
του Διοικητικού Συµβουλίου, η οποία εγκρίνεται από το Διοικητικό
της Συµβούλιο και περιλαµβάνει τουλάχιστον: 

α) τις αρχές που αφορούν στην επιλογή ή στην αντικατάσταση
των µελών του Διοικητικού Συµβουλίου, καθώς και την ανανέωση
της θητείας υφιστάµενων µελών,

β) τα κριτήρια για την αξιολόγηση της καταλληλότητας των
µελών του Διοικητικού Συµβουλίου, ιδίως ως προς τα εχέγγυα
ήθους, τη φήµη, την επάρκεια γνώσεων, τις δεξιότητες, την ανε-
ξαρτησία κρίσης και την εµπειρία για την εκτέλεση των καθηκό-
ντων που τους ανατίθενται,

γ) την πρόβλεψη κριτηρίων πολυµορφίας για την επιλογή των
µελών του Διοικητικού Συµβουλίου, και

δ) τα κριτήρια και τη διαδικασία επιλογής των µελών του Διοι-
κητικού Συµβουλίου, τηρουµένων των ποσοστών για την ισόρ-
ροπη εκπροσώπηση των φύλων στο Διοικητικό Συµβούλιο
σύµφωνα µε τα άρθρα 3Α και 3Β.»

Άρθρο 5
Ισόρροπη εκπροσώπηση των φύλων

στο Διοικητικό Συµβούλιο -
Προσθήκη άρθρου 3Α στον ν. 4706/2020
(άρθρο 5 της Οδηγίας (ΕΕ) 2022/2381)

Μετά το άρθρο 3 του ν. 4706/2020 (Α’ 136) προστίθεται άρθρο
3Α, ως εξής:

«Άρθρο 3Α
Ισόρροπη εκπροσώπηση των φύλων 

στο Διοικητικό Συµβούλιο

1. Η εταιρεία επιδιώκει την ισόρροπη εκπροσώπηση των φύλων
στο Διοικητικό Συµβούλιο και διασφαλίζει την ίση µεταχείριση και
τις ίσες ευκαιρίες µεταξύ των φύλων. 

2. Με την επιφύλαξη της παρ. 3, η συµµετοχή του υποεκπρο-
σωπούµενου φύλου στο Διοικητικό Συµβούλιο της εταιρείας δεν
υπολείπεται του είκοσι πέντε τοις εκατό (25%) του συνόλου των
µελών του Διοικητικού Συµβουλίου.

3. Στις εταιρείες που απασχολούν διακόσιους πενήντα (250)
εργαζοµένους και άνω και έχουν ετήσιο κύκλο εργασιών τουλά-
χιστον πενήντα εκατοµµύρια (50.000.000) ευρώ ή ετήσιο ισολο-
γισµό τουλάχιστον σαράντα τρία εκατοµµύρια (43.000.000) ευρώ,
το ποσοστό της παρ. 2 δεν υπολείπεται του τριάντα τρία τοις
εκατό (33%) επί του συνόλου των µελών του Διοικητικού Συµβου-
λίου. 

4. Όταν στο Διοικητικό Συµβούλιο της εταιρείας που εµπίπτει
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στο πεδίο εφαρµογής της παρ. 3 συµµετέχουν τρία (3) ή περισ-
σότερα εκτελεστικά µέλη, στο ως άνω ποσοστό του τριάντα τρία
τοις εκατό (33%), περιλαµβάνεται ένα (1) τουλάχιστον εκτελε-
στικό µέλος του υποεκπροσωπούµενου φύλου. 

5. Σε περίπτωση κλάσµατος, τα ποσοστά των παρ. 2 και 3
στρογγυλοποιούνται στον εγγύτερο ακέραιο αριθµό.»

Άρθρο 6
Κριτήρια και διαδικασία επιλογής µελών

του Διοικητικού Συµβουλίου για την ισόρροπη 
εκπροσώπηση των φύλων στο Διοικητικό Συµβούλιο -

Προσθήκη άρθρου 3Β στον  ν. 4706/2020
(παρ. 1 έως 4 του άρθρου 6
της Οδηγίας (ΕΕ) 2022/2381)

Μετά το άρθρο 3Α του ν. 4706/2020 (Α’ 136) προστίθεται
άρθρο 3Β, ως εξής:

«Άρθρο 3Β
Κριτήρια και διαδικασία επιλογής µελών του Διοικητικού Συµ-

βουλίου για την ισόρροπη εκπροσώπηση 
των φύλων στο Διοικητικό Συµβούλιο

1. Τα κριτήρια επιλογής της περ. δ) της παρ. 1 του άρθρου 3
καθορίζονται πριν από την έναρξη της διαδικασίας επιλογής και
καταλαµβάνουν όλα τα στάδια αυτής, ώστε, στην περίπτωση που
οι εταιρείες της παρ. 3 του άρθρου 3Α δεν τηρούν το απαιτού-
µενο ποσοστό, να εξασφαλίζεται ότι µεταξύ υποψηφίων που δια-
θέτουν ίδια προσόντα όσον αφορά στην επάρκεια, στις
ικανότητες και στην επαγγελµατική επίδοση, να δίνεται προτε-
ραιότητα στην υποψηφιότητα ατόµου του υποεκπροσωπούµενου
φύλου, εκτός εάν εξαιρετικοί λόγοι που αιτιολογούνται ειδικώς,
επιτάσσουν την επιλογή του υποψηφίου του άλλου φύλου. 

2. Ο υποψήφιος που εξετάστηκε κατά τη διαδικασία επιλογής
υποψηφίων για διορισµό ή εκλογή, σε θέση µέλους του Διοικητι-
κού Συµβουλίου, λαµβάνει εντός είκοσι (20) ηµερών, κατόπιν αί-
τησης που απευθύνει προς την εταιρεία, αναλυτική ενηµέρωση
σχετικά µε:

α) τα κριτήρια αξιολόγησης στα οποία βασίστηκε η συγκεκρι-
µένη επιλογή,

β) την αντικειµενική, συγκριτική αξιολόγηση των υποψηφίων
που προκύπτει από την εφαρµογή των κριτηρίων της περ. α) και

γ) τους ειδικούς λόγους που οδήγησαν στην κατ’ εξαίρεση επι-
λογή της υποψηφιότητας του µη υποεκπροσωπούµενου φύλου,
εφόσον συντρέχει τέτοια περίπτωση.

3. H εταιρεία φέρει το βάρος απόδειξης ότι τηρήθηκαν όσα
προβλέπονται στις παρ. 1 και 2.»

Άρθρο 7
Υποβολή ειδικής έκθεσης για την ισόρροπη 

εκπροσώπηση των φύλων - 
Προσθήκη άρθρου 3Γ στον ν. 4706/2020

(άρθρο 7 της Οδηγίας 2022/2381)

Μετά το άρθρο 3Β του ν. 4706/2020 (Α’ 136) προστίθεται
άρθρο 3Γ, ως εξής:

«Άρθρο 3Γ
Υποβολή εκθέσεων

1. Οι εταιρείες της παρ. 3 του άρθρου 3Α καταρτίζουν ειδική
ετήσια έκθεση που αναρτάται στον ιστότοπό τους και η οποία πε-
ριλαµβάνει:

α) στοιχεία για την εφαρµογή των ποσοστών της παρ. 3 του
άρθρου 3Α, µε αναφορά στον αριθµό των εκτελεστικών και των
µη εκτελεστικών µελών του Διοικητικού Συµβουλίου που είναι
πρόσωπα του υποεκπροσωπούµενου φύλου,

β) στοιχεία για τη συµµόρφωση µε την υποχρέωση της παρ. 4
του άρθρου 3Α, εφόσον εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής της και

γ) τα µέτρα που εφαρµόζονται ή πρόκειται να ληφθούν για τη
βελτίωση της ισόρροπης εκπροσώπησης των φύλων στο Διοικη-

τικό τους Συµβούλιο.
2. Οι εταιρείες της παρ. 3 του άρθρου 3Α αποστέλλουν έως

την 30ή Σεπτεµβρίου κάθε έτους, την ειδική ετήσια έκθεση της
παρ. 1: 

α) στην Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς, 
β) στο Τµήµα Τεκµηρίωσης, Έρευνας και Ψηφιακής Υποστή-

ριξης (Παρατηρητήριο Ισότητας των Φύλων) της Γενικής Γραµ-
µατείας Ισότητας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων του Υπουργείου
Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας και 

γ) στον Συνήγορο του Πολίτη.
3. Περίληψη των στοιχείων των περ. α) και β) της παρ. 1 περι-

λαµβάνονται και στη δήλωση εταιρικής διακυβέρνησης του άρ-
θρου 152 του ν. 4548/2018 (Α’ 104).»

Άρθρο 8
Κυρώσεις - Τροποποίηση άρθρου 24 ν. 4706/2020

(παρ. 4 άρθρου 6 και παρ. 1 και 2 άρθρου 8 Οδηγίας (ΕΕ)
2022/2381)

Στο άρθρο 24 του ν. 4706/2020 (Α’ 136), περί κυρώσεων, επέρ-
χονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) µετά από την παρ. 1 προ-
στίθεται παρ. 1α, β) στην αρχή της παρ. 3 προστίθενται οι λέξεις
«Με την επιφύλαξη της παρ. 3α», γ) µετά την παρ. 3 προστίθεται
παρ. 3α και το άρθρο 24 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 24
Κυρώσεις

1. Με την επιφύλαξη των αρµοδιοτήτων της Ευρωπαϊκής Κε-
ντρικής Τράπεζας και της Τράπεζας της Ελλάδος, ως προς τα
εποπτευόµενα από αυτές πρόσωπα, η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς
εποπτεύει και δύναται να διενεργεί ελέγχους για την τήρηση των
διατάξεων των άρθρων 1 ως 23. Σε περίπτωση διαπίστωσης πα-
ράβασης των διατάξεων των άρθρων 1 ως 23, η Επιτροπή Κεφα-
λαιαγοράς επιβάλλει:

α) επίπληξη ή χρηµατικό πρόστιµο µέχρι τρία (3) εκατοµµύρια
ευρώ στην εταιρεία και, σε κάθε περίπτωση, έως πέντε τοις εκατό
(5%) του συνολικού ετήσιου κύκλου εργασιών της, σύµφωνα µε
τις οικονοµικές καταστάσεις κατά το οικονοµικό έτος που αφορά
η παράβαση και οι οποίες έχουν υπογραφεί από το Διοικητικό
της Συµβούλιο. Στην περίπτωση που η εταιρεία είναι µητρική ή
θυγατρική µιας µητρικής που οφείλει να καταρτίζει ενοποιηµένες
οικονοµικές καταστάσεις, σύµφωνα µε τον  ν. 4308/2014 και την
Οδηγία 2013/34/ΕΕ (ΕΕ L 182/29.6.2013), ο συνολικός ετήσιος
κύκλος εργασιών ορίζεται ως ο συνολικός ετήσιος κύκλος εργα-
σιών ή τα αντίστοιχα έσοδα, σύµφωνα µε το ισχύον νοµοθετικό
πλαίσιο περί κατάρτισης και παρουσίασης των ενοποιηµένων οι-
κονοµικών καταστάσεων που προκύπτει από τις ενοποιηµένες οι-
κονοµικές καταστάσεις της ανώτατης µητρικής επιχείρησης κατά
τη χρήση που αφορά η παράβαση και οι οποίες έχουν εγκριθεί
από το Διοικητικό της Συµβούλιο,

β) επίπληξη ή χρηµατικό πρόστιµο µέχρι τρία (3) εκατοµµύρια
ευρώ σε µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου ή άλλα φυσικά ή νο-
µικά πρόσωπα που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής του παρό-
ντος.

1α. Σε περίπτωση µη συµµόρφωσης µε τα άρθρα 3Α, 3Β και
3Γ, η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς επιβάλλει τις κυρώσεις της παρ.
1, µε απόφασή της, η οποία κοινοποιείται στη Γενική Γραµµατεία
Ισότητας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, εντός είκοσι (20) ηµερών
από την έκδοσή της. Η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς και η Γενική
Γραµµατεία Ισότητας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων προβαίνουν
σε δηµόσια ανακοίνωση της παράβασης της Εταιρείας που αναρ-
τάται στον ιστότοπό τους.

2. Κατά την επιµέτρηση του προστίµου λαµβάνονται ιδίως
υπόψη η βαρύτητα της παράβασης, η επίπτωση της παράβασης
στην εύρυθµη λειτουργία της αγοράς, ο κίνδυνος πρόκλησης
βλάβης στα συµφέροντα των επενδυτών και των µετόχων µει-
οψηφίας της εταιρείας, ο βαθµός της υπαιτιότητας, η λήψη µέ-
τρων από τον παραβάτη για την άρση της παράβασης στο
µέλλον, ο βαθµός συνεργασίας µε την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς
κατά το στάδιο διερεύνησης και ελέγχου, οι ανάγκες της ειδικής
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και γενικής πρόληψης και η καθ’ υποτροπή τέλεση παραβάσεων
των άρθρων 1 ως 23. 

3. Με την επιφύλαξη της παρ. 3α, το κύρος των αποφάσεων
του Διοικητικού Συµβουλίου και της Γενικής Συνέλευσης δεν θί-
γεται από τη µη τήρηση των διατάξεων των άρθρων 1 ως 23.

3α. Η απόφαση του εταιρικού οργάνου περί διορισµού ή εκλο-
γής σε θέση µέλους του Διοικητικού Συµβουλίου που λήφθηκε
κατά παράβαση του άρθρου 3Β είναι άκυρη. Την ακυρότητα µπο-
ρεί να προβάλλει ο υποψήφιος του υποεκπροσωπούµενου φύλου
που δεν επιλέχθηκε για διορισµό ή εκλογή ως µέλος Διοικητικού
Συµβουλίου εντός έξι (6) µηνών από την καταχώριση της απόφα-
σης στο Γ.Ε.ΜΗ., σύµφωνα µε το άρθρο 12 του ν. 4548/2018
(Α’ 104), καθώς και να αξιώσει αποζηµίωση σύµφωνα µε τις κοι-
νές διατάξεις, εντός της ανωτέρω εξάµηνης προθεσµίας. Η ακυ-
ρότητα του δεύτερου εδαφίου δεν θίγει το κύρος των αποφά-
σεων του Διοικητικού Συµβουλίου που λήφθηκαν µε τη συµµε-
τοχή του µέλους του άλλου φύλου που διορίστηκε ή εκλέχθηκε
δυνάµει αυτής. 

4. Με απόφαση της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς, που δηµοσι-
εύεται εντός δύο (2) µηνών από την έναρξη ισχύος του παρόντος,
εξειδικεύεται το σύστηµα προσδιορισµού, υπολογισµού και επι-
µέτρησης του ύψους των κυρώσεων ανά παράβαση.»

Άρθρο 9
Προϋπόθεση ισόρροπης εκπροσώπησης φύλων 
σε θέσεις διευθυντικών στελεχών εισηγµένων 

εταιρειών για συµµετοχή σε δηµόσιες συµβάσεις
(παρ. 3 άρθρου 8 Οδηγίας (ΕΕ) 2022/2381)

Η µη τήρηση των υποχρεώσεων των παρ. 3 και 4 του άρθρου
3Α του ν. 4706/2020 (Α’ 136) συνιστά αθέτηση των αρχών: 

α) της παρ. 2 του άρθρου 18 και της παρ. 2 του άρθρου 253
του ν. 4412/2016 (Α’ 147), περί αρχών που εφαρµόζονται στις δια-
δικασίες σύναψης δηµοσίων συµβάσεων, σύµφωνα µε την περ.
(α) της παρ. 4 του άρθρου 73 του ως άνω νόµου, και 

β) της παρ. 3 του άρθρου 29 του ν. 4413/2016 (Α’ 148), περί
γενικών αρχών δηµοσίων συµβάσεων παραχώρησης, σύµφωνα
µε την περ. (α) της παρ. 7 του άρθρου 39 του ως άνω νόµου.

Άρθρο 10 
Πρόσθετα µέτρα για την ισόρροπη εκπροσώπηση 
στο Διοικητικό Συµβούλιο εισηγµένων εταιρειών - 

Προσθήκη άρθρου 24Α στον ν. 4706/2020

Μετά από το άρθρο 24 του ν. 4706/2020 (Α’ 136) προστίθεται
άρθρο 24Α, ως εξής:

«Άρθρο 24Α
Επιβράβευση ισόρροπης εκπροσώπησης φύλων

στο Διοικητικό Συµβούλιο εταιρείας

1. Στις εταιρείες που τηρούν τις υποχρεώσεις των άρθρων 3Α
και 3Β δύναται να χορηγείται, µετά από αίτησή τους, ως επιβρά-
βευση για την εφαρµογή πολιτικών ίσης µεταχείρισης, «Σήµα Ισό-
τητας» σύµφωνα µε το άρθρο 21 του ν. 4604/2019 (Α’ 50), που
καταχωρείται στο Γ.Ε.ΜΗ.. Εντός χρονικού διαστήµατος ενός (1)
µηνός που άρχεται από τη χορήγηση ή από τη λήξη της διάρ-
κειας ή από την αφαίρεση του «Σήµατος Ισότητας», η Γενική
Γραµµατεία Ισότητας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων ενηµερώνει
σχετικά την αρµόδια για το Γ.Ε.ΜΗ. υπηρεσία του Υπουργείου
Ανάπτυξης, ώστε η τελευταία να προβεί στην οικεία καταχώρηση
στο Γ.Ε.ΜΗ..

2. Η Γενική Γραµµατεία Ισότητας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων
δύναται να υπογράφει µε τις εταιρείες που εµπίπτουν στο πεδίο
εφαρµογής του παρόντος και τις ενώσεις τους µνηµόνια συνερ-
γασίας για την ενίσχυση της έµφυλης ισότητας και την καταπο-
λέµηση των διακρίσεων σε εταιρικά περιβάλλοντα.»

Άρθρο 11 
Αρµόδιος φορέας για την προαγωγή της έµφυλης

ισορροπίας στις εισηγµένες εταιρείες

(τρίτο εδάφιο παρ. 1 άρθρου 7, άρθρα 10 και 13
της Οδηγίας (ΕΕ) 2022/2381)

1. Ως αρµόδιος φορέας για την προαγωγή, την ανάλυση, την
παρακολούθηση και τη στήριξη της έµφυλης ισορροπίας στα Δι-
οικητικά Συµβούλια των εισηγµένων εταιρειών της παρ. 1 του άρ-
θρου 1 του ν. 4706/2020 (Α’ 136), ορίζεται η Γενική Γραµµατεία
Ισότητας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων του Υπουργείου Κοινωνι-
κής Συνοχής και Οικογένειας.

2. Στο πλαίσιο της αποστολής της, κατά την παρ. 1, η Γενική
Γραµµατεία Ισότητας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων είναι αρµόδια
για τον σχεδιασµό, την υλοποίηση και την παρακολούθηση πολι-
τικών και δράσεων, και ιδίως:

α) Συντάσσει και δηµοσιεύει ετήσιο συγκεντρωτικό κατάλογο
των εισηγµένων εταιρειών που τηρούν τις υποχρεώσεις των παρ.
3 και 4 του άρθρου 3Α του ν. 4706/2020.

β) Συντάσσει και κοινοποιεί στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, έως την
29η Δεκεµβρίου 2025 και στη συνέχεια ανά διετία, έκθεση για την
εφαρµογή της Οδηγίας 2022/2381, στην οποία περιλαµβάνονται: 

βα) συνολική ενηµέρωση για τα µέτρα που εφαρµόζονται ή
πρόκειται να ληφθούν από τις εισηγµένες εταιρείες της παρ. 3
του άρθρου 3Α του ν. 4706/2020, για την ισόρροπη εκπροσώ-
πηση των φύλων στα Διοικητικά Συµβούλια, 

ββ) στοιχεία για την τήρηση του ποσοστού της παρ. 3 του άρ-
θρου 3Α του ν. 4706/2020, αναφέροντας τον αριθµό των εκτελε-
στικών και των µη εκτελεστικών µελών που είναι πρόσωπα του
υποεκπροσωπούµενου φύλου, 

βγ) στοιχεία για τη συµµόρφωση µε την υποχρέωση της παρ.
4 του άρθρου 3Α του ν. 4706/2020 και 

βδ) στοιχεία σχετικά µε την τήρηση των υποχρεώσεων του άρ-
θρου 3Γ του ν. 4706/2020. 

Η έκθεση της παρούσας περίπτωσης κοινοποιείται και στην
Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς.

γ) Διοργανώνει, από κοινού µε την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς,
δράσεις για τη στήριξη της έµφυλης ισότητας στις εισηγµένες
εταιρείες.

δ) Ανταλλάσσει καλές πρακτικές και πληροφορίες µε αρµόδι-
ους ευρωπαϊκούς και διεθνείς οργανισµούς.

ε) Συνεργάζεται µε την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς, το Υπουρ-
γείο Ανάπτυξης, τον Συνήγορο του Πολίτη, ως φορέα παρακο-
λούθησης και προώθησης της εφαρµογής της αρχής της ίσης
µεταχείρισης ανδρών και γυναικών σύµφωνα µε το άρθρο 25 του
ν. 3896/2010 (Α’ 207), την Ανεξάρτητη Αρχή Επιθεώρησης Εργα-
σίας, άλλους φορείς του Δηµοσίου, τις δηµόσιες επιχειρήσεις,
τους κοινωνικούς εταίρους, τις επαγγελµατικές ενώσεις και τις
ενώσεις των εταιρειών, τις εταιρείες και τους φορείς της κοινω-
νίας των πολιτών, για τη διάδοση καλών πρακτικών σχετικά µε
την προαγωγή, την ανάλυση, την παρακολούθηση και τη στήριξη
της έµφυλης ισορροπίας στα Διοικητικά Συµβούλια των ανωνύ-
µων εταιρειών.

3. Η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς, ως αρµόδιος φορέας για την
εποπτεία των εισηγµένων εταιρειών και τον έλεγχο της εφαρµο-
γής των διατάξεων της νοµοθεσίας περί κεφαλαιαγοράς σύµ-
φωνα µε τον ν. 1969/1991 (Α’ 167), παρακολουθεί την τήρηση των
υποχρεώσεων των άρθρων 3Α, 3Β και 3Γ του ν. 4706/2020 και
είναι αρµόδια για την επιβολή των κυρώσεων που προβλέπονται
στο άρθρο 24 του ν. 4706/2020. 

Άρθρο 12
Ισόρροπη εκπροσώπηση των φύλων στο Διοικητικό Συµ-

βούλιο µη εισηγµένων ανωνύµων εταιρειών - 
Προσθήκη παρ. 6 στο άρθρο 87 του ν. 4548/2018

Στο άρθρο 87 του ν. 4548/2018 (Α’ 104), περί ανάθεσης αρµο-
διοτήτων του Διοικητικού Συµβουλίου σε µέλη του ή τρίτους,
προστίθεται παρ. 6 ως εξής:

«6. Στις µη εισηγµένες εταιρείες που απασχολούν διακόσιους
πενήντα (250) εργαζοµένους και άνω και έχουν ετήσιο κύκλο ερ-
γασιών τουλάχιστον πενήντα εκατοµµύρια (50.000.000) ευρώ ή
ετήσιο ισολογισµό τουλάχιστον σαράντα τρία εκατοµµύρια
(43.000.000) ευρώ, είναι δυνατόν να εφαρµόζονται αναλόγως οι
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παρ. 3 και 4 του άρθρου 3Α και το άρθρο 3Β του ν. 4706/2020 (Α’
136), αν τούτο προβλέπεται από το καταστατικό. Στις εταιρείες
του προηγούµενου εδαφίου εφαρµόζεται το άρθρο 24Α του ν.
4706/2020, περί επιβράβευσης της ισόρροπης εκπροσώπησης
των φύλων σε Διοικητικό Συµβούλιο εταιρείας.»

Άρθρο 13
Ισόρροπη εκπροσώπηση των φύλων στο Διοικητικό Συµ-

βούλιο των δηµοσίων επιχειρήσεων 
και οργανισµών - Προσθήκη παρ. 6Α στο άρθρο 3 

του ν. 3429/2005

Στο άρθρο 3 του ν. 3429/2005 (Α’ 314), περί του Διοικητικού
Συµβουλίου των δηµοσίων επιχειρήσεων και οργανισµών, προ-
στίθεται παρ. 6Α, ως εξής:

«6Α. Στις µη εισηγµένες δηµόσιες επιχειρήσεις, που απασχο-
λούν διακόσιους πενήντα (250) εργαζοµένους και άνω και έχουν
ετήσιο κύκλο εργασιών τουλάχιστον πενήντα εκατοµµύρια
(50.000.000) ευρώ ή ετήσιο ισολογισµό τουλάχιστον σαράντα τρία
εκατοµµύρια (43.000.000) ευρώ, είναι δυνατόν να εφαρµόζεται
αναλόγως η παρ. 4 του άρθρου 3Α και το άρθρο 3Β του
ν. 4706/2020 (Α’ 136), αν τούτο προβλέπεται από το καταστατικό.»

Άρθρο 14 
Περιστατικά βίας και παρενόχλησης

Αν κατά τη διαδικασία διορισµού ή εκλογής των µελών του Δι-
οικητικού Συµβουλίου φέρεται ότι έχει λάβει χώρα περιστατικό ή
συµπεριφορά βίας και παρενόχλησης σύµφωνα µε το άρθρο 4
του ν. 4808/2021 (Α’ 101), εφαρµόζονται τα άρθρα 12, 13, 14, 15
και 18 του ανωτέρω νόµου, περί δικαιωµάτων των θιγόµενων προ-
σώπων σε περιπτώσεις περιστατικών βίας και παρενόχλησης.

Άρθρο 15 
Ταµείο ισότητας των φύλων

1. Αποτελούν έσοδα του Κρατικού Προϋπολογισµού που εγ-
γράφονται σε ειδικό Αναλυτικό Λογαριασµό Εσόδου (ΑΛΕ) και
διατίθενται για την αύξηση των πιστώσεων της Γενικής Γραµµα-
τείας Ισότητας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, σύµφωνα µε το
άρθρο 74 του ν. 4270/2014 (Α’ 143), περί εγγραφής πιστώσεων
κατά τη διάρκεια του οικονοµικού έτους:

α) ποσά από την είσπραξη των χρηµατικών κυρώσεων του άρ-
θρου 24 του ν. 4706/2020 (Α’ 136), περί κυρώσεων, που επιβάλ-
λονται λόγω µη συµµόρφωσης µε τις υποχρεώσεις των άρθρων
3Α, 3Β και 3Γ του ίδιου νόµου και εισπράττονται υπέρ της Γενικής
Γραµµατείας Ισότητας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, του Υπουρ-
γείου Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας και

β) κάθε είδους έσοδα από χαριστική αιτία, όπως δωρεές και
χορηγίες.

2. Τα ποσά της παρ. 1 διατίθενται µε σκοπό την εξυπηρέτηση
της αποστολής της Γενικής Γραµµατείας Ισότητας και Ανθρωπί-
νων Δικαιωµάτων και ιδίως για την ενίσχυση της έµφυλης ισότη-
τας και την καταπολέµηση της βίας κατά των γυναικών µέσω της
χρηµατοδοτικής υποστήριξης προγραµµάτων, µέτρων, παρεµβά-
σεων και δράσεων που αποβλέπουν στην εξάλειψη των έµφυλων
διακρίσεων και την προώθηση της ισότητας των φύλων.

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ ΚΑΙ ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 16 
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών και Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας καθορίζονται
ο ειδικός Αναλυτικός Λογαριασµός Εσόδου (ΑΛΕ), στον οποίο εγ-
γράφονται τα ποσά της παρ. 1 του άρθρου 15, η διαδικασία εγ-
γραφής στον προϋπολογισµό της Γενικής Γραµµατείας Ισότητας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων και κάθε άλλο σχετικό θέµα για την
εφαρµογή του άρθρου 15. 

Άρθρο 17
Μεταβατικές διατάξεις

1. Η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς δηµοσιεύει κατευθυντήριες
γραµµές για την εφαρµογή των άρθρων 3Α και 3Β του ν. 4706/
2020 (Α’ 136), εντός πέντε (5) µηνών από τη δηµοσίευση του πα-
ρόντος.

2. Από τη δηµοσίευση του παρόντος και έως την 30ή.6.2026,
οι ανώνυµες εταιρείες µε µετοχές ή άλλες κινητές αξίες εισηγµέ-
νες σε ρυθµιζόµενη αγορά στην Ελλάδα, σύµφωνα µε το άρθρο
1 του ν. 4706/2020, λαµβάνουν όλα τα απαραίτητα οργανωτικά
µέτρα για τη συµµόρφωση µε τις υποχρεώσεις που προβλέπο-
νται στο άρθρο 5. Κατά το χρονικό διάστηµα του προηγούµενου
εδαφίου η εκπροσώπηση ανά φύλο στο Διοικητικό Συµβούλιο των
εταιρειών του προηγούµενου εδαφίου, δεν υπολείπεται του πο-
σοστού του είκοσι πέντε τοις εκατό (25%) επί του συνόλου των
µελών του Διοικητικού Συµβουλίου και σε περίπτωση κλάσµατος,
το ποσοστό αυτό στρογγυλοποιείται στον προηγούµενο ακέραιο. 

3. Οι εταιρείες που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής της παρ.
4 του άρθρου 3Α του ν. 4706/2020, συµµορφώνονται µε την υπο-
χρέωση περί ορισµού εκτελεστικού µέλους από το υποεκπροσω-
πούµενο φύλο, κατά την πρώτη, µετά την έναρξη ισχύος του ως
άνω άρθρου, λήξη θητείας ή της επόµενης θητείας σε περίπτωση
µίας ανανέωσης ή εξ οιουδήποτε λόγου αντικατάσταση ήδη υπη-
ρετούντος εκτελεστικού µέλους του Διοικητικού Συµβουλίου.

ΜΕΡΟΣ Δ ‘
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΑ ΠΙΛΟΤΙΚΑ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΑ ΓΙΑ ΤΗΝ

ΕΝΙΣΧΥΣΗ 
ΤΗΣ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΣΥΝΟΧΗΣ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΣΚΟΠΟΣ - ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ

Άρθρο 18
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος Μέρους είναι: α) η βέλτιστη υλοποίηση
του πιλοτικού προγράµµατος επιχορήγησης παρεµβάσεων προ-
σβασιµότητας για άτοµα µε αναπηρία, β) η ενίσχυση της αποδο-
τικότητας του πιλοτικού προγράµµατος υποστηριζόµενης
απασχόλησης για άτοµα στο φάσµα του αυτισµού, γ) η οµαλή
µετάβαση από το πιλοτικό πρόγραµµα του προσωπικού βοηθού
στην καθολική παροχή της υπηρεσίας, δ) η απλούστευση και ο
εκσυγχρονισµός του τρόπου πληρωµής παροχών του Οργανι-
σµού Προνοιακών Επιδοµάτων και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και
της Δηµόσιας Υπηρεσίας Απασχόλησης, µε ταυτόχρονη διασφά-
λιση της ταχύτητας, της διαφάνειας και της ασφάλειας στις συ-
ναλλαγές των δικαιούχων, και ε) η πολύπλευρη και ολιστική
ανάπτυξη των παιδιών ηλικίας έως και τεσσάρων (4) ετών.

Άρθρο 19
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος Μέρους είναι: α) η πρόβλεψη συ-
µπερίληψης όλων των δυνητικά ωφελουµένων ατόµων µε αναπη-
ρία στο πιλοτικό πρόγραµµα επιχορήγησης παρεµβάσεων
προσβασιµότητας σε χώρους κατοικίας και εργασίας, ακόµα και
αν δεν έχουν καταγραφεί στο Ψηφιακό Μητρώο Ατόµων µε Ανα-
πηρία, καθώς και η υλοποίηση του προγράµµατος σε δηµόσια
κτήρια προς όφελος των ατόµων µε αναπηρία, β) η πρόβλεψη
συµπερίληψης όλων των δυνητικά ωφελουµένων στο πιλοτικό
πρόγραµµα υποστηριζόµενης απασχόλησης για άτοµα στο
φάσµα του αυτισµού και η δηµιουργία ειδικού µητρώου εκπαι-
δευµένων διαµεσολαβητών προς υποστήριξη ωφελουµένων και
επιχειρήσεων που θα συµµετάσχουν στο πρόγραµµα, γ) η συνέ-
χιση της παροχής της υπηρεσίας του προσωπικού βοηθού στο
πλαίσιο της πιλοτικής εφαρµογής αυτής, έως την ολοκλήρωση
του προγράµµατος του Ταµείου Ανάπτυξης και Ανθεκτικότητας
στο πλαίσιο του υφιστάµενου προϋπολογισµού του προγράµµα-
τος, δ) η διασφάλιση της οµαλής και ασφαλούς λειτουργίας του
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µέτρου των προπληρωµένων καρτών, ιδίως λαµβανοµένης υπό-
ψιν της πολυπλοκότητας του πληροφοριακού συστήµατος, το
οποίο είναι αναγκαίο για την εφαρµογή του, µε στόχο την απρό-
σκοπτη διενέργεια όλων των απαιτούµενων συναλλαγών, και ε)
η αναβάθµιση της ποιότητας των υπηρεσιών προσχολικής αγω-
γής και φροντίδας, που παρέχονται από τους βρεφικούς, βρεφο-
νηπιακούς και παιδικούς σταθµούς της χώρας, ώστε τα παιδιά να
λαµβάνουν κατάλληλη φροντίδα και εκπαίδευση που θα τα βοη-
θήσει να αποκτήσουν βασικές δεξιότητες και γνώσεις, η συνεχι-
ζόµενη επιµόρφωση των παιδαγωγών πρώιµης παιδικής ηλικίας
και η προώθηση της ενηµέρωσης και της υποστήριξης των γο-
νέων, προκειµένου να κατανοήσουν καλύτερα την ανάπτυξη των
παιδιών τους και να συµµετέχουν ενεργά στη διαδικασία αυτή και
στην έγκαιρη ανίχνευση τυχόν αναπτυξιακών διαταραχών.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΠΙΛΟΤΙΚΑ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΑ ΕΠΙΧΟΡΗΓΗΣΗΣ 

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΩΝ ΠΡΟΣΒΑΣΙΜΟΤΗΤΑΣ, 
ΥΠΟΣΤΗΡΙΖΟΜΕΝΗΣ ΑΠΑΣΧΟΛΗΣΗΣ ΑΤΟΜΩΝ 

ΜΕ ΔΙΑΤΑΡΑΧΕΣ ΑΥΤΙΣΤΙΚΟΥ ΦΑΣΜΑΤΟΣ, 
ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΣ ΒΟΗΘΟΣ ΓΙΑ ΑΤΟΜΑ ΜΕ ΑΝΑΠΗΡΙΑ, 

ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΠΛΗΡΩΜΕΝΗ ΚΑΡΤΑ

Άρθρο 20
Πιλοτικό πρόγραµµα επιχορήγησης παρεµβάσεων

προσβασιµότητας - 
Τροποποίηση παρ. 1 και 2 άρθρου 53 και παρ. 15 άρθρου

82 ν. 4997/2022

1. Στο άρθρο 53 του ν. 4997/2022 (Α’ 219), περί πιλοτικού προ-
γράµµατος επιχορήγησης παρεµβάσεων προσβασιµότητας,
επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στην παρ. 1: αα) στο
δεύτερο εδάφιο οι λέξεις «από την ψηφιακή πύλη gov.gr» αντι-
καθίστανται από τις λέξεις «, η οποία είναι προσβάσιµη µέσω της
Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης (gov.gr-ΕΨΠ)»,
αβ) προστίθεται τρίτο εδάφιο, β) στο πρώτο εδάφιο της παρ. 2:
βα) οι λέξεις «άτοµα µε αναπηρία, τα οποία» αντικαθίστανται από
τις λέξεις «άτοµα µε κινητική αναπηρία ή αναπηρία όρασης ή
αναπηρία ακοής, τα οποία είτε», ββ) µετά τις λέξεις «άρθρου 105
του ν. 4961/2022 (Α’ 146)» προστίθεται η φράση «είτε, σε περί-
πτωση που δεν έχει ολοκληρωθεί ακόµη η καταγραφή τους στο
ως άνω Μητρώο και για το διάστηµα που αυτή εκκρεµεί λόγω
ολοκλήρωσης της ψηφιοποίησης των αποφάσεων πιστοποίησης
αναπηρίας, διαθέτουν γνωµάτευση Υγειονοµικών Επιτροπών σε
ισχύ», και το άρθρο 53 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 53
Πιλοτικό Πρόγραµµα επιχορήγησης

παρεµβάσεων προσβασιµότητας

1. Το Υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας υλοποιεί
πιλοτικό πρόγραµµα επιχορήγησης παρεµβάσεων για την προ-
σβασιµότητα των χώρων µόνιµης κατοικίας και εργασίας ατόµων
µε αναπηρία. Οι διαδικασίες υποβολής αιτηµάτων επιχορήγησης
παρέχονται ως ψηφιακή υπηρεσία, η οποία είναι προσβάσιµη
µέσω της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης
(gov.gr-ΕΨΠ). Οι παρεµβάσεις δύναται να πραγµατοποιούνται
και σε δηµόσια κτήρια ώστε να καταστούν προσβάσιµα σε άτοµα
µε αναπηρία.

2. Ωφελούµενοι του προγράµµατος είναι άτοµα µε κινητική
αναπηρία ή αναπηρία όρασης ή αναπηρία ακοής, τα οποία είτε
έχουν καταχωρισθεί στο Ψηφιακό Μητρώο Ατόµων µε Αναπηρία
του άρθρου 105 του ν. 4961/2022 (Α’ 146), είτε, σε περίπτωση
που δεν έχει ολοκληρωθεί ακόµη η καταγραφή τους στο ως άνω
Μητρώο και για το διάστηµα που αυτή εκκρεµεί λόγω ολοκλήρω-
σης της ψηφιοποίησης των αποφάσεων πιστοποίησης αναπη-
ρίας, διαθέτουν γνωµάτευση Υγειονοµικών Επιτροπών σε ισχύ.
Το πρόγραµµα υλοποιείται στο σύνολο των περιφερειών της
χώρας.

3. Μετά από την ολοκλήρωση του πιλοτικού προγράµµατος η
Γενική Γραµµατεία Κοινωνικής Αλληλεγγύης και Καταπολέµησης

της Φτώχειας του Υπουργείου Κοινωνικής Συνοχής και Οικογέ-
νειας υποβάλλει στον Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής και Οικογέ-
νειας συγκεντρωτικά στοιχεία, καταγραφέντα προβλήµατα,
εξαχθέντα συµπεράσµατα και εισηγήσεις από την υλοποίηση του
πιλοτικού προγράµµατος, υπό τη µορφή Έκθεσης Αξιολόγησης
Αποτελεσµάτων. Μετά από την αξιολόγηση ακολουθεί η καθολική
εφαρµογή του προγράµµατος σε ολόκληρη τη χώρα.

4. Οι δαπάνες του πιλοτικού προγράµµατος βαρύνουν τον
προϋπολογισµό του Υπουργείου Κοινωνικής Συνοχής και Οικο-
γένειας και προέρχονται από πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης
και Ανθεκτικότητας. Φορέας υλοποίησης του έργου ορίζεται η
Ελληνική Εταιρεία Τοπικής Ανάπτυξης και Αυτοδιοίκησης, στην
οποία µεταβιβάζονται οι αναγκαίες πιστώσεις για την υλοποίηση
του προγράµµατος.»

2. Στην παρ. 15 του άρθρου 82 του ν. 4997/2022, περί εξουσιο-
δοτικών διατάξεων, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α)
µετά από τις λέξεις «µε κοινή απόφαση των Υπουργών» προστί-
θενται οι λέξεις «Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας», β) µετά
από τις λέξεις «Περιβάλλοντος και Ενέργειας» προστίθενται οι
λέξεις «και Ψηφιακής Διακυβέρνησης», γ) προστίθεται περ. ζ) και
µετά από νοµοτεχνικές βελτιώσεις, η παρ. 15 διαµορφώνεται ως
εξής:

«15. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Κοινωνικής Συνοχής και
Οικογένειας, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, Εθνικής Οικο-
νοµίας και Οικονοµικών, Περιβάλλοντος και Ενέργειας και Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης ρυθµίζονται ειδικότερα και λεπτοµε-
ρειακά θέµατα εφαρµογής του άρθρου 53, περί του προγράµµα-
τος επιχορήγησης παρεµβάσεων προσβασιµότητας, και, ιδίως,

α) τα κριτήρια επιλεξιµότητας και προτεραιοποίησης των ωφε-
λούµενων και των χώρων παρέµβασης,

β) η διαδικασία υποβολής αιτήσεων,
γ) οι επιλέξιµες παρεµβάσεις, οι οποίες µπορούν να εκτείνο-

νται και επί ιδιωτικών χώρων κοινής χρήσης των κτιρίων που
αφορά η παρέµβαση, καθώς και επί δηµόσιων ή κοινόχρηστων
χώρων που περιβάλλουν τα κτίρια αυτά,

δ) το ανώτατο ποσό επιχορήγησης ανά άτοµο και ανά παρέµ-
βαση,

ε) η διαδικασία καταβολής των επιχορηγήσεων, 
στ) η διαδικασία, τα όργανα και τα µέσα ελέγχου της υλοποί-

ησης των παρεµβάσεων και
ζ) η διαδικασία υλοποίησης των παρεµβάσεων σε δηµόσια

κτήρια, ώστε να καταστούν προσβάσιµα σε άτοµα µε αναπηρία.»

Άρθρο 21
Πιλοτικό πρόγραµµα υποστηριζόµενης απασχόλησης ατό-

µων µε διαταραχές αυτιστικού φάσµατος - 
Τροποποίηση παρ. 1 έως 3, 5 και 6 άρθρου 70 

ν. 4997/2022 

Στο άρθρο 70 του ν. 4997/2022 (Α’ 219), περί πιλοτικού προ-
γράµµατος για πρόσωπα στο φάσµα του αυτισµού, επέρχονται
οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στην περ. δ) του δευτέρου εδα-
φίου της παρ. 1 οι λέξεις «συµπεριλαµβανοµένων των εύλογων
προσαρµογών στις υποδοµές» διαγράφονται, β) στην παρ. 2 βα)
στο τέλος του πρώτου εδαφίου προστίθενται οι λέξεις «, οι οποίοι
εγγράφονται σε µητρώο που καταρτίζεται για τους σκοπούς του
προγράµµατος και τηρείται στη Γενική Γραµµατεία Κοινωνικής
Αλληλεγγύης και Καταπολέµησης της Φτώχειας του Υπουργείου
Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας», ββ) το τρίτο εδάφιο δια-
γράφεται, γ) στην παρ. 3 οι λέξεις «στο Ψηφιακό Μητρώο Ατόµων
µε Αναπηρία του άρθρου 105 του ν. 4961/2022 (Α’ 146)» αντικα-
θίστανται από τη φράση «σε µητρώο που τηρεί η Δηµόσια Υπη-
ρεσία Απασχόλησης στο πλαίσιο του προγράµµατος», δ) στην
παρ. 5 το δεύτερο εδάφιο διαγράφεται, ε) στην παρ. 6 εα) µετά
από τις λέξεις «Ψηφιακής Διακυβέρνησης» προστίθεται η φράση
«και του αρµόδιου Υπουργού για τα δικαιώµατα των ατόµων µε
αναπηρία, σύµφωνα µε το άρθρο 69 του ν. 4488/2017 (Α’ 137)»,
εβ) οι λέξεις «και προτεραιοποίησης» αντικαθίστανται από τις λέ-
ξεις «και το πλαίσιο απασχόλησης», εγ) οι λέξεις «και των φορέων
στους οποίους υπάγονται» διαγράφονται, εδ) η λέξη «εργοδοτι-
κού» αντικαθίσταται από τις λέξεις «µισθολογικού και µη µισθο-
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λογικού», και µετά από νοµοτεχνικές βελτιώσεις το άρθρο 70 δια-
µορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 70
Πιλοτικό πρόγραµµα για άτοµα στο φάσµα του αυτισµού

1. Το Υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας υλοποιεί
πιλοτικό πρόγραµµα υποστηριζόµενης απασχόλησης ατόµων µε
διαταραχές αυτιστικού φάσµατος. Το πρόγραµµα συνίσταται
ιδίως: α) στην υποστήριξη των ωφελουµένων κατά τη διαδικασία
εύρεσης εργασίας, β) στην καθοδήγηση των υποψήφιων εργο-
δοτών κατά τη διαµόρφωση του εργασιακού περιβάλλοντος, γ)
στην υποστήριξη των ωφελουµένων, του εργοδότη και του εργα-
σιακού περιβάλλοντος κατά το διάστηµα απασχόλησης των ωφε-
λουµένων και δ) στην κάλυψη µισθολογικού και µη µισθολογικού
εργοδοτικού κόστους.

2. Η υποστήριξη και καθοδήγηση της παρ. 1 παρέχεται από ει-
δικά εκπαιδευµένους διαµεσολαβητές, οι οποίοι εγγράφονται σε
µητρώο που καταρτίζεται για τους σκοπούς του προγράµµατος
και τηρείται στη Γενική Γραµµατεία Κοινωνικής Αλληλεγγύης και
Καταπολέµησης της Φτώχειας του Υπουργείου Κοινωνικής Συνο-
χής και Οικογένειας. Η εκπαίδευση και καθοδήγηση των διαµε-
σολαβητών υλοποιείται από αµειβόµενη διεπιστηµονική οµάδα
έργου.

3. Ωφελούµενοι του προγράµµατος της παρ. 1 είναι άτοµα µε
διαταραχές αυτιστικού φάσµατος, τα οποία έχουν καταχωρισθεί
σε µητρώο που τηρεί η Δηµόσια Υπηρεσία Απασχόλησης στο
πλαίσιο του προγράµµατος.

4. Η συµµετοχή στο πρόγραµµα της παρ. 1 δεν αποστερεί τον
ωφελούµενο από τη λήψη αναπηρικών προνοιακών παροχών σε
χρήµα που χορηγεί ο Οργανισµός Προνοιακών Επιδοµάτων και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης.

5. Οι δαπάνες για τη χρηµατοδότηση του πιλοτικού προγράµ-
µατος της παρ. 1 προέρχονται από πόρους του Ταµείου Ανάκαµ-
ψης και Ανθεκτικότητας. Φορέας υλοποίησης του πιλοτικού
προγράµµατος της παρ. 1 ορίζεται η Δηµόσια Υπηρεσία Απασχό-
λησης.

6. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης, Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας, Εθνικής Οικο-
νοµίας και Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης και του αρµόδιου Υπουργού για τα δικαιώµατα των ατόµων
µε αναπηρία, σύµφωνα µε το άρθρο 69 του ν. 4488/2017 (Α’ 137),
καθορίζονται τα κριτήρια επιλεξιµότητας και το πλαίσιο απασχό-
λησης των ωφελουµένων, η διαδικασία υποβολής αιτήσεων, τα
κριτήρια και η διαδικασία επιλογής των διαµεσολαβητών, οι άξο-
νες εκπαίδευσης των διαµεσολαβητών, ορίζονται τα µέλη της διε-
πιστηµονικής οµάδας έργου της παρ. 2 και η αµοιβή τους, το
ύψος και η διαδικασία απόδοσης των αµοιβών των ειδικά εκπαι-
δευµένων διαµεσολαβητών, το εύρος κάλυψης του µισθολογικού
και µη µισθολογικού κόστους και ρυθµίζεται κάθε άλλο θέµα σχε-
τικό µε την εφαρµογή του παρόντος.»

Άρθρο 22
Διάρκεια υλοποίησης του πιλοτικού προγράµµατος «Προ-

σωπικός Βοηθός για Άτοµα µε Αναπηρία» - 
Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 36 ν. 4837/2021 

Στην παρ. 1 του άρθρου 36 του ν. 4837/2021 (Α’ 178), περί πι-
λοτικής εφαρµογής της υπηρεσίας προσωπικού βοηθού για
άτοµα µε αναπηρία, προστίθεται νέο τρίτο εδάφιο, και η παρ. 1
του άρθρου 36 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Υλοποιείται, σε δύο φάσεις, πιλοτική εφαρµογή της υπηρε-
σίας «Προσωπικός Βοηθός για Άτοµα µε Αναπηρία» εντός επιλε-
γµένων γεωγραφικών περιοχών της χώρας. Η πρώτη φάση
εκκινεί εντός του έτους 2022 και η υπηρεσία παρέχεται για δύο
(2) έτη και η δεύτερη φάση εκκινεί εντός του έτους 2023 και η
υπηρεσία παρέχεται για ένα (1) έτος. Η πιλοτική εφαρµογή της
υπηρεσίας παρατείνεται έως τη λήξη του προγράµµατος του Τα-
µείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας σύµφωνα µε το Εθνικό Σχέ-
διο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας «Ελλάδα 2.0» και µέχρι
εξαντλήσεως του προϋπολογισµού του έργου. Οι δαπάνες για τη

χρηµατοδότηση του πιλοτικού προγράµµατος βαρύνουν τον προ-
ϋπολογισµό του Υπουργείου Κοινωνικής Συνοχής και Οικογέ-
νειας και προέρχονται από ενωσιακούς πόρους του Ταµείου
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας.»

Άρθρο 23
Καταβολή επιδοµάτων και λοιπών παροχών σε χρήµα

µέσω προπληρωµένης κάρτας - Τροποποίηση παρ. 1, 4 έως
6 και 8 και προσθήκη παρ. 9 στο άρθρο 152

του ν. 5078/2023

1. Στο άρθρο 152 του ν. 5078/2023 (Α’ 211), περί της προπλη-
ρωµένης κάρτας πληρωµής επιδοµάτων, επέρχονται οι ακόλου-
θες τροποποιήσεις: α) στην παρ. 1: αα) στο πρώτο εδάφιο µετά
από τις λέξεις «κάθε είδους παροχές» προστίθενται οι λέξεις «σε
χρήµα», αβ) η φράση «καταβάλλονται σε λογαριασµούς των δι-
καιούχων που κινούνται αποκλειστικά µε τη χρήση ειδικής προ-
πληρωµένης κάρτας («προπληρωµένη κάρτα»)» αντικαθίσταται
από τη φράση «ειδική προπληρωµένη κάρτα («προπληρωµένη
κάρτα»)» και αγ) στο δεύτερο εδάφιο η φράση «αντιστοιχεί ένας
και µοναδικός λογαριασµός της παρούσας» αντικαθίσταται από
τη φράση «αντιστοιχεί µια προπληρωµένη κάρτα για την κατα-
βολή του συνόλου των κοινωνικών του παροχών», β) στην παρ.
4: βα) στο εισαγωγικό εδάφιο και στην περ. α) µετά τη λέξη «πα-
ροχές» προστίθενται οι λέξεις «σε χρήµα», ββ) στην περ. α) προ-
στίθεται υποπερ. αια), βγ) στην περ. β) προστίθενται υποπερ. βδ)
και βε), γ) στην παρ. 5 η φράση «που έχουν πιστοποιηθεί από το
Κέντρο Πιστοποίησης Αναπηρίας του Ηλεκτρονικού Εθνικού
Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης» αντικαθίσταται από τη φράση
«που διαθέτουν γνωµάτευση των Υγειονοµικών Επιτροπών σε
ισχύ», δ) στο τρίτο εδάφιο της παρ. 6 διαγράφεται η ηµεροµηνία
«µέχρι την 31η Δεκεµβρίου 2025», ε) στην παρ. 8: εα) η φράση
«σε λογαριασµούς, οι οποίοι κινούνται αποκλειστικά µέσω ειδικής
προπληρωµένης κάρτας» αντικαθίσταται από τη φράση «σε ειδι-
κές προπληρωµένες κάρτες», εβ) προστίθεται τελευταίο εδάφιο,
στ) προστίθεται παρ. 9 και το άρθρο 152 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 152
Προπληρωµένη κάρτα πληρωµής επιδοµάτων

1. Τα επιδόµατα, βοηθήµατα, ενισχύσεις και κάθε είδους πα-
ροχές σε χρήµα της Δηµόσιας Υπηρεσίας Απασχόλησης
(Δ.ΥΠ.Α.) και του Οργανισµού Προνοιακών Επιδοµάτων και Κοι-
νωνικής Αλληλεγγύης (Ο.Π.Ε.Κ.Α.), πλην αυτών της παρ. 4, κα-
ταβάλλονται σε ειδική προπληρωµένη κάρτα («προπληρωµένη
κάρτα»). Σε κάθε δικαιούχο αντιστοιχεί µια προπληρωµένη κάρτα
για την καταβολή του συνόλου των κοινωνικών του παροχών.

2. Η προπληρωµένη κάρτα εκδίδεται από παρόχους υπηρεσιών
πληρωµών της περ. δ) του άρθρου 62 του ν. 4446/2016 (Α’ 240),
που λειτουργούν στην Ελλάδα και στους οποίους οι δικαιούχοι
διατηρούν ενεργό λογαριασµό πληρωµών. Οι πάροχοι υπηρε-
σιών πληρωµών χορηγούν την προπληρωµένη κάρτα και παρέ-
χουν την αντίστοιχη υπηρεσία λειτουργίας της προς τους
δικαιούχους χωρίς αντάλλαγµα.

3. Το ήµισυ (1/2) του καταβαλλόµενου ποσού κάθε επιδόµατος,
βοηθήµατος, παροχής ή ενίσχυσης δαπανάται αποκλειστικά
µέσω χρήσης της προπληρωµένης κάρτας του δικαιούχου για
αγορές προϊόντων ή υπηρεσιών (συµπεριλαµβανοµένων των ηλε-
κτρονικών αγορών) ή πληρωµές χωρίς επιβάρυνση του δικαιού-
χου µε έξοδα κόστους συναλλαγών τραπεζικής συναλλαγής. Ο
χρήστης της κάρτας δικαιούται να αναλαµβάνει ποσό σε µετρητά
από τον λογαριασµό του που δεν υπερβαίνει το ήµισυ (1/2) των
επιδοµάτων που έχει λάβει. Η χρήση της προπληρωµένης κάρτας
επιτρέπεται για συναλλαγές που πραγµατοποιούνται εντός της
Ευρωπαϊκής Ένωσης.

4. Επιδόµατα, βοηθήµατα και παροχές σε χρήµα που δεν κα-
ταβάλλονται σε λογαριασµούς της παρ. 1 µέσω της προπληρω-
µένης κάρτας είναι τα εξής:

α) Για επιδόµατα, βοηθήµατα και παροχές σε χρήµα που χο-
ρηγεί ο Ο.Π.Ε.Κ.Α.:

αα) το επίδοµα κοινωνικής αλληλεγγύης ανασφάλιστων υπε-
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ρηλίκων του άρθρου 93 του ν. 4387/2016 (Α’ 85), 
αβ) τα αναπηρικά επιδόµατα, 
αγ) το επίδοµα οµογενών προσφύγων του άρθρου 5 του ν.δ.

57/1973 (Α’ 149), 
αδ) το επίδοµα στέγασης του άρθρου 3 του ν. 4472/2017 (Α’

74),
αε) η εισοδηµατική ενίσχυση οικογενειών ορεινών και µει-

ονεκτικών περιοχών της παρ. 2 του άρθρου 27 του
ν. 3016/2002 (Α’ 30),

αστ) τα έξοδα κηδείας σε περίπτωση θανάτου ανασφάλιστου
υπερήλικα του ν. 1296/1982 (Α’ 128),

αζ) το επίδοµα στεγαστικής συνδροµής σε ανασφάλιστους
υπερήλικες της υποπερ. αα) της περ. στ) της παρ. 1 του άρθρου
4 του ν. 4520/2018 (Α’ 30),

αη) η µηνιαία οικονοµική ενίσχυση µε τη µορφή επιδόµατος
προς τα προστατευόµενα τέκνα θανόντων από τις πυρκαγιές που
έπληξαν περιοχές της Περιφέρειας Αττικής στις 23 και 24 Ιουλίου
2018 του άρθρου 2 της από 26.7.2018 Πράξης Νοµοθετικού Πε-
ριεχοµένου (Α’ 138), που κυρώθηκε µε το άρθρο 3 του ν. 4576/
2018 (Α’ 196),

αθ) η µηνιαία οικονοµική ενίσχυση µε τη µορφή επιδόµατος
προς κάθε ανήλικο τέκνο των θανόντων κατά τη διάρκεια και εξαι-
τίας των πληµµυρικών φαινοµένων που έπληξαν την Κρήτη κατά
τον µήνα Φεβρουάριο 2019 του άρθρου 244 του ν. 4610/2019 (Α’
70),

αι) η µηνιαία οικονοµική ενίσχυση της παρ. 3 του άρθρου 18
του ν. 2768/1999 (Α’ 273), όπως τροποποιήθηκε µε το άρθρο 73
του ν. 5043/2023 (Α’ 91), προς τα προστατευόµενα τέκνα και
αδέλφια θανόντων κατά τη διάρκεια και εξαιτίας των πυρκαγιών
που έπληξαν την περιοχή Βαρυµπόµπης Δήµου Αχαρνών την 3η
Αυγούστου 2021 και εξαιτίας του σεισµού της 30ής Οκτωβρίου
2020 στη Σάµο,

αια) η µηνιαία οικονοµική ενίσχυση προς τα προστατευόµενα
τέκνα θανόντων κατά τη διάρκεια και εξαιτίας των πληµµυρικών
φαινοµένων που έπληξαν τις περιοχές Μάνδρας Αττικής τη 15η
Νοεµβρίου 2017, Αγίας Πελαγίας Κρήτης τη 15η Οκτωβρίου 2022
και Μαγνησίας την 5η Σεπτεµβρίου 2023, της υπ’ αρ. 17334/
4.3.2024 κοινής απόφασης των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών και Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας «Χορή-
γηση µηνιαίας οικονοµικής ενίσχυσης στα προστατευόµενα
τέκνα θανόντων κατά τη διάρκεια και εξαιτίας των πληµµυρικών
φαινοµένων που έπληξαν τις περιοχές: Μάνδρας Αττικής την 15η
Νοεµβρίου 2017, Αγίας Πελαγίας Κρήτης την 15η Οκτωβρίου
2022 και Μαγνησίας την 5η Σεπτεµβρίου 2023» (Β’ 1534).

β) Για επιδόµατα, βοηθήµατα και παροχές που χορηγεί η
Δ.ΥΠ.Α.:

βα) το επίδοµα λόγω αφερεγγυότητας εργοδότη του άρθρου
16 του ν. 1836/1989 (Α’ 79),

ββ) Το επίδοµα διαθεσιµότητας του τρίτου εδαφίου της παρ.
5 του άρθρου 27 του ν.δ. 2961/1954 (Α’ 197),

βγ) έκτακτες οικονοµικές ενισχύσεις που καταβάλει η Δ.ΥΠ.Α.,
βδ) παροχές, οι οποίες δεν συνίστανται στην καταβολή χρηµα-

τικών ποσών απευθείας στους δικαιούχους αλλά χορηγούνται µε
τη µορφή επιταγών, οι οποίες ανταλλάσσονται µε παροχή υπη-
ρεσιών από τρίτους παρόχους,

βε) η ειδική επιδότηση ανεργίας εργαζοµένων στην εταιρεία
«Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης Α.Ε.» του άρθρου 22 του ν.
4587/2018 (Α’ 218).

5. Τα άτοµα µε οπτική αναπηρία σε ποσοστό από ογδόντα τοις
εκατό (80%) και άνω που διαθέτουν γνωµάτευση των Υγειονοµι-
κών Επιτροπών σε ισχύ εξαιρούνται από την καταβολή µέσω προ-
πληρωµένης κάρτας. 

6. Συναλλαγές για την αγορά αγαθών ή υπηρεσιών που πρα-
γµατοποιούνται µε τη χρήση της προπληρωµένης κάρτας λαµ-
βάνονται υπόψη για συµµετοχή των δικαιούχων της παρ. 1 σε
ειδικό πρόγραµµα δηµοσίων κληρώσεων (Λοταρίες), µέσω του
οποίου χορηγούνται στους κληρωθέντες χρηµατικά ή άλλα έπα-
θλα. Τα χρηµατικά έπαθλα είναι ακατάσχετα στα χέρια του Δη-
µοσίου ή τρίτων, κατά παρέκκλιση κάθε γενικής και ειδικής
διάταξης, δεν υπόκεινται σε οποιαδήποτε κράτηση, τέλος ή ει-
σφορά, δεν δεσµεύονται και δεν συµψηφίζονται µε βεβαιωµένα

χρέη προς τη Φορολογική Διοίκηση και το Δηµόσιο εν γένει, τους
δήµους, τις περιφέρειες, τα ασφαλιστικά ταµεία ή τους παρό-
χους υπηρεσιών πληρωµών. Το συνολικό διανεµόµενο χρηµατικό
ποσό για τις δηµόσιες κληρώσεις που θα διενεργηθούν από την
έναρξη ισχύος του παρόντος, δεν υπερβαίνει το ποσό των οκτώ
εκατοµµυρίων πεντακοσίων χιλιάδων (8.500.000) ευρώ. Το ποσό
αυτό χρηµατοδοτείται από πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης και
Ανθεκτικότητας.

7. Οι πάροχοι υπηρεσιών πληρωµών γνωστοποιούν στους δι-
καιούχους της παρ. 1 και στα Υπουργεία Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνι-
κής Συνοχής και Οικογένειας τα προγράµµατα µε τα οποία επι-
βραβεύουν τους χρήστες της προπληρωµένης κάρτας για τις
συναλλαγές αγοράς προϊόντων και υπηρεσιών που οι τελευταίοι
πραγµατοποιούν µε τη χρήση της.

8. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος και µέχρι τη 15η Μαρ-
τίου 2025 ο χρόνος έναρξης καταβολής κάθε επιδόµατος, βοη-
θήµατος και παροχής σε ειδικές προπληρωµένες κάρτες ορίζεται
µε κοινή απόφαση των Υπουργών Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας. Από τη 15η
Μαρτίου 2025 οι παροχές της παρ. 1, µε την επιφύλαξη της παρ.
4, καταβάλλονται µέσω της προπληρωµένης κάρτας. Με την από-
φαση της παρ. 6 του άρθρου 154, δύναται να ορίζεται διαφορε-
τικός χρόνος έναρξης καταβολής για ειδικές κατηγορίες
παροχών, ο οποίος πάντως δεν µπορεί να είναι µεταγενέστερος
της 15ης Ιουνίου 2025.

9. Για την καταβολή των παροχών της παρ. 1 µέσω προπληρω-
µένων καρτών λειτουργεί Ολοκληρωµένο Πληροφοριακό Σύ-
στηµα στο Υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας. Η
ανάπτυξη του Ολοκληρωµένου Πληροφοριακού Συστήµατος επι-
τρέπει ιδίως τη διασύνδεση και διαλειτουργικότητα µε τα υφιστά-
µενα µητρώα και συστήµατα: α) της Δ.ΥΠ.Α. και του Ο.Π.Ε.Κ.Α.,
µέσω του Κέντρου Διαλειτουργικότητας της Γενικής Γραµµα-
τείας Πληροφοριακών Συστηµάτων και Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης, και β) των παρόχων υπηρεσιών πληρωµών, η οποία
πραγµατοποιείται µέσω της εταιρείας Διατραπεζικά Συστήµατα
Α.Ε. (ΔΙΑΣ Α.Ε.). Υπεύθυνοι για την επεξεργασία δεδοµένων προ-
σωπικού�  χαρακτήρα των χρηστών των υπηρεσιών του Ολοκλη-
ρωµένου Πληροφοριακού Συστήµατος ορίζονται η Διεύθυνση
Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης του Υπουργείου Κοινωνικής Συνο-
χής και Οικογένειας, η Δ.ΥΠ.Α, ο Ο.Π.Ε.Κ.Α. και οι πάροχοι υπη-
ρεσιών πληρωµής, σύµφωνα µε τις περ. γ) και ε) της παρ. 1 και
την παρ. 3 του άρθρου 6 του Κανονισµού (ΕΕ) 2016/679 του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, της 27ης Απριλίου
2016, για την προστασία των φυσικών προσώπων έναντι της επε-
ξεργασίας των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα και για την
ελεύθερη κυκλοφορία των δεδοµένων αυτών και την κατάργηση
της Οδηγίας 95/46/ΕΚ (Γενικός Κανονισµός για την Προστασία
Δεδοµένων) και το άρθρο 5 του ν. 4624/2019 (Α’ 137).

Άρθρο 24 
Ζητήµατα λειτουργίας του Ολοκληρωµένου 

Πληροφοριακού Συστήµατος της προπληρωµένης
κάρτας καταβολής επιδοµάτων - Τροποποίηση παρ. 6 άρ-

θρου 154 ν. 5078/2023

Στην παρ. 6 του άρθρου 154 του ν. 5078/2023, περί εξουσιο-
δοτικών διατάξεων για την καταβολή επιδοµάτων και λοιπών πα-
ροχών σε χρήµα µέσω προπληρωµένης κάρτας, επέρχονται οι
ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο µετά τις λέξεις
«Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας» προστίθενται οι λέξεις
«Ψηφιακής Διακυβέρνησης και του Διοικητή της Ανεξάρτητης
Αρχής Δηµοσίων Εσόδων», β) προστίθεται περ. γ) και µετά από
νοµοτεχνικές βελτιώσεις η παρ. 6 διαµορφώνεται ως εξής:

«6. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, Κοινωνικής
Συνοχής και Οικογένειας, Ψηφιακής Διακυβέρνησης και του Δι-
οικητή της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων ρυθµίζονται: 

α) η διαδικασία, ο χρόνος και ο τρόπος καταβολής, οι εξαιρού-
µενες συναλλαγές προς κατηγορίες επιχειρήσεων, η υπαγωγή
των επιδοµάτων, βοηθηµάτων, ενισχύσεων και παροχών που ανα-
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φέρονται στην παρ. 4 του άρθρου 152 στη διαδικασία της παρ. 1
του άρθρου 152, η προθεσµία και διαδικασία δήλωσης του µο-
ναδικού τραπεζικού λογαριασµού της παρ. 1 του άρθρου 152,
καθώς και κάθε άλλο τεχνικό ή λεπτοµερειακό θέµα αναφορικά
µε την καταβολή των παροχών στους ως άνω λογαριασµούς, 

β) κάθε τεχνικό ή λεπτοµερειακό θέµα αναφορικά µε το πρό-
γραµµα δηµοσίων κληρώσεων της παρ. 6 του άρθρου 152 όπως η
διάρκεια αυτού, η διαδικασία και η συχνότητα των κληρώσεων, τα
κριτήρια και η διαδικασία συµµετοχής, τα µέσα καταχώρισης των
συναλλαγών που συµµετέχουν στις κληρώσεις, καθώς και ο καθο-
ρισµός των χρηµατικών ή άλλων επάθλων του άρθρου 152 και

γ) ζητήµατα διασύνδεσης, επικοινωνίας και διαλειτουργικότη-
τας του Ολοκληρωµένου Πληροφοριακού Συστήµατος της παρ.
9 του άρθρου 152, καθώς και κάθε άλλο τεχνικό ή λεπτοµερειακό
θέµα σχετικό µε την ανάπτυξη και τη λειτουργία του.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ «ΑΘΗΝΑ: 

ΘΕΜΕΛΙΩΝΟΝΤΑΣ ΤΟ ΜΕΛΛΟΝ ΤΩΝ ΠΑΙΔΙΩΝ ΜΑΣ» -
ΑΝΑΠΤΥΞΗ ΠΑΙΔΑΓΩΓΙΚΟΥ ΠΛΑΙΣΙΟΥ ΚΑΙ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ

ΤΗ ΒΕΛΤΙΣΤΗ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ ΤΩΝ ΒΡΕΦΙΚΩΝ,
ΒΡΕΦΟΝΗΠΙΑΚΩΝ ΚΑΙ ΠΑΙΔΙΚΩΝ ΣΤΑΘΜΩΝ - 

ΑΝΙΧΝΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ ΓΝΩΣΤΙΚΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΣΕ
ΒΡΕΦΗ ΚΑΙ ΝΗΠΙΑ - ΕΠΙΜΟΡΦΩΣΗ

ΤΩΝ ΠΑΙΔΑΓΩΓΩΝ ΠΡΩΙΜΗΣ ΠΑΙΔΙΚΗΣ ΗΛΙΚΙΑΣ

Άρθρο 25
Πρόγραµµα «Αθηνά: Θεµελιώνοντας το µέλλον

των παιδιών µας» - Αντικατάσταση τίτλου Μέρους Β’ ν.
4837/2021

Ο τίτλος του Μέρους Β’ του ν. 4837/2021 (Α’ 178), περί του
Προγράµµατος «ΚΥΨΕΛΗ», αντικαθίσταται ως εξής:

«ΜΕΡΟΣ Β’- ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ «ΑΘΗΝΑ»: ΘΕΜΕΛΙΩΝΟΝΤΑΣ ΤΟ
ΜΕΛΛΟΝ ΤΩΝ ΠΑΙΔΙΩΝ ΜΑΣ» - ΑΝΑΠΤΥΞΗ ΠΑΙΔΑΓΩΓΙΚΟΥ
ΠΛΑΙΣΙΟΥ ΚΑΙ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗ ΒΕΛΤΙΣΤΗ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ ΤΩΝ
ΒΡΕΦΙΚΩΝ, ΒΡΕΦΟΝΗΠΙΑΚΩΝ ΚΑΙ ΠΑΙΔΙΚΩΝ ΣΤΑΘΜΩΝ, ΑΝΙ-
ΧΝΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ ΓΝΩΣΤΙΚΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΣΕ ΒΡΕΦΗ ΚΑΙ
ΝΗΠΙΑ, ΕΠΙΜΟΡΦΩΣΗ ΤΩΝ ΠΑΙΔΑΓΩΓΩΝ ΠΡΩΙΜΗΣ ΠΑΙΔΙΚΗΣ
ΗΛΙΚΙΑΣ».

Άρθρο 26
Σκοπός προγράµµατος «Αθηνά: Θεµελιώνοντας

το µέλλον των παιδιών µας» - Αντικατάσταση
άρθρου 13 ν. 4837/2021

Το άρθρο 13 του ν. 4837/2021 (Α’ 178), περί του σκοπού του
Προγράµµατος, αντικαθίσταται ως εξής: 

«Άρθρο 13
Σκοπός

Στο σύνολο των δηµοτικών, ιδιωτικών και δηµόσιων βρεφικών,
βρεφονηπιακών και παιδικών σταθµών εφαρµόζεται το πρό-
γραµµα «Αθηνά: Θεµελιώνοντας το µέλλον των παιδιών µας», το
οποίο έχει ως στόχο: α) τη φροντίδα και αγωγή των βρεφών και
των νηπίων, προκειµένου να αποκτήσουν τις απαραίτητες δεξιό-
τητες και γνώσεις, β) τη συνεχιζόµενη επιµόρφωση των παιδα-
γωγών και βοηθών παιδαγωγών πρώιµης παιδικής ηλικίας σε
ζητήµατα που άπτονται του παιδαγωγικού τους έργου και του
ρόλου τους στην υποστήριξη της ανάπτυξης των βρεφών και των
νηπίων, γ) την υποστήριξη των γονέων στην κατανόηση της ανά-
πτυξης των παιδιών τους, δ) τον ανιχνευτικό έλεγχο της γνωστι-
κής ανάπτυξης των βρεφών και των νηπίων και ε) την ενίσχυση
της ποιότητας των υπηρεσιών που παρέχουν οι βρεφικοί, βρεφο-
νηπιακοί και παιδικοί σταθµοί.»

Άρθρο 27
Αντικείµενο προγράµµατος «Αθηνά: Θεµελιώνοντας 

το µέλλον των παιδιών µας» - Αντικατάσταση 
άρθρου 14 ν. 4837/2021

Το άρθρο 14 του ν. 4837/2021 (Α’ 178), περί αντικειµένου του
Προγράµµατος, αντικαθίσταται ως εξής: 

«Άρθρο 14
Αντικείµενο

1. Το πρόγραµµα «Αθηνά: Θεµελιώνοντας το µέλλον των παι-
διών µας» περιλαµβάνει:

(α) Ένα ολοκληρωµένο παιδαγωγικό πλαίσιο για την πρώιµη
παιδική ηλικία, µε στόχο την ολόπλευρη ανάπτυξη παιδιών ηλι-
κίας έως και τεσσάρων (4) ετών και τη δηµιουργία εξειδικευµένου
υλικού για τους γονείς, για να µπορούν να υποστηρίξουν την ανά-
πτυξη των παιδιών τους.

(β) Τον ανιχνευτικό έλεγχο της γνωστικής ανάπτυξης των βρε-
φών και των νηπίων µέσω ψυχοµετρικού εργαλείου που αναπτύσ-
σεται στο πλαίσιο του προγράµµατος.  Ο ανιχνευτικός έλεγχος
προϋποθέτει την προηγούµενη γραπτή�  συγκατάθεση των ασκού-
ντων τη γονική µέριµνα ή την επιµέλεια ή των αναδόχων γονέων
των βρεφών και νηπίων. Οι παιδαγωγοί, µετά από ειδική εκπαί-
δευσή τους, συγκεντρώνουν και καταχωρίζουν τα αποτελέσµατα
του ανιχνευτικού ελέγχου  στον ατοµικό φάκελο κάθε βρέφους
και νηπίου, ο οποίος διατηρείται στον σταθµό. Οι παιδαγωγοί ενη-
µερώνουν τους γονείς για τα αποτελέσµατα και, κατά περίπτωση,
προτείνουν στους γονείς την περαιτέρω αξιολόγηση των παιδιών
από ειδικό επιστήµονα.  Ο σταθµός λαµβάνει όλα τα απαραίτητα
τεχνικά και οργανωτικά µέτρα για την προστασία των προσωπι-
κών δεδοµένων βρεφών και νηπίων.

(γ) Την επιµόρφωση και υποστήριξη των παιδαγωγών και βοη-
θών παιδαγωγών πρώιµης παιδικής ηλικίας από δηµόσια ιδρύ-
µατα ανώτατης εκπαίδευσης.

2. Της καθολικής εφαρµογής του προγράµµατος προηγείται
πιλοτική εφαρµογή σε τουλάχιστον ενενήντα (90) βρεφικούς,
βρεφονηπιακούς και παιδικούς σταθµούς. Η πιλοτική εφαρµογή
διαρκεί έως τη λήξη του Προγράµµατος του Ταµείου Ανάκαµψης
και Ανθεκτικότητας σύµφωνα µε το Εθνικό Σχέδιο Ανάκαµψης και
Ανθεκτικότητας «Ελλάδα 2.0». Οι δαπάνες για τη χρηµατοδότηση
του πιλοτικού προγράµµατος βαρύνουν τον προϋπολογισµό του
Υπουργείου Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας και προέρχο-
νται από ενωσιακούς πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθε-
κτικότητας. 

Άρθρο 28
Εθνικό Συµβούλιο Αγωγής και Φροντίδας στην Πρώιµη Παι-

δική Ηλικία - Τροποποίηση άρθρου 15 ν. 4837/2021

Στο άρθρο 15 του ν. 4837/2021 (Α’ 178), περί του Εθνικού Συµ-
βουλίου Προσχολικής Αγωγής και Διαπαιδαγώγησης, επέρχονται
οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στον τίτλο του άρθρου και στην
παρ. 1: αα) διαγράφεται η λέξη «Προσχολικής», αβ) η λέξη «Δια-
παιδαγώγησης» αντικαθίσταται από τις λέξεις «Φροντίδας στην
Πρώιµη Παιδική Ηλικία», β) στην παρ. 2: βα) µετά από τις λέξεις
«παιδικών σταθµών» προστίθενται οι λέξεις «η αξιολόγηση και η
προώθηση βέλτιστων πρακτικών για την αγωγή και φροντίδα των
παιδιών της πρώιµης ηλικίας» και ββ) η λέξη «Κυψέλη» αντικαθί-
σταται από τις λέξεις «Αθηνά: Θεµελιώνοντας το µέλλον των παι-
διών µας» και µετά από νοµοτεχνικές βελτιώσεις το άρθρο 15
διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 15
Εθνικό Συµβούλιο Αγωγής και Φροντίδας 

στην Πρώιµη Παιδική Ηλικία

1. Συστήνεται «Εθνικό Συµβούλιο Αγωγής και Φροντίδας στην
Πρώιµη Παιδική Ηλικία», ως συλλογικό συµβουλευτικό και γνω-
µοδοτικό όργανο, το οποίο υπάγεται στη Γενική Γραµµατεία Δη-
µογραφικής και Στεγαστικής Πολιτικής του Υπουργείου Κοινω-
νικής Συνοχής και Οικογένειας.

2. Σκοπός του Συµβουλίου είναι η επιστηµονική έρευνα και µε-
λέτη των θεµάτων λειτουργίας των βρεφικών, βρεφονηπιακών και
παιδικών σταθµών, η αξιολόγηση και η προώθηση βέλτιστων πρα-
κτικών για την αγωγή και φροντίδα των παιδιών της πρώιµης ηλι-
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κίας, καθώς και η διαρκής, επιστηµονική και τεχνική υποστήριξη
του σχεδιασµού και της εφαρµογής του προγράµµατος «Αθηνά:
Θεµελιώνοντας το µέλλον των παιδιών µας».»

Άρθρο 29
Σύνθεση του Εθνικού Συµβουλίου Αγωγής 

και Φροντίδας στην Πρώιµη Παιδική Ηλικία - 
Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 16 ν. 4837/2021

Στο άρθρο 16 του ν. 4837/2021 (Α’ 178), περί Σύνθεσης του
Εθνικού Συµβουλίου Προσχολικής Αγωγής και Διαπαιδαγώγη-
σης, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στον τίτλο του
άρθρου: αα) διαγράφεται η λέξη «Προσχολικής» και αβ) η λέξη
«Διαπαιδαγώγησης» αντικαθίσταται από τις λέξεις «Φροντίδας
στην Πρώιµη Παιδική Ηλικία», β) η παρ. 1 αντικαθίσταται και το
άρθρο 16 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 16
Σύνθεση του Εθνικού Συµβουλίου Αγωγής
και Φροντίδας στην Πρώιµη Παιδική Ηλικία

1. Το Εθνικό Συµβούλιο Αγωγής και Φροντίδας στην Πρώιµη
Παιδική Ηλικία συγκροτείται µε κοινή απόφαση των Υπουργών
Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας και Εσωτερικών και αποτε-
λείται από τα εξής µέλη και τους αναπληρωτές τους:

α) τον Γενικό Γραµµατέα Δηµογραφικής και Στεγαστικής Πο-
λιτικής του Υπουργείου Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας, ως
Πρόεδρο,

β) τον Γενικό Γραµµατέα Αυτοδιοίκησης και Αποκέντρωσης
του Υπουργείου Εσωτερικών, ως Αντιπρόεδρο,

γ) έναν (1) εκπρόσωπο από το Υπουργείο Εσωτερικών, αρµό-
διο για ζητήµατα οργάνωσης και λειτουργίας των βρεφικών, βρε-
φονηπιακών και παιδικών σταθµών,

δ) έναν (1) εκπρόσωπο από το Υπουργείο Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού, αρµόδιο είτε για ζητήµατα εκπαιδευτικών
πολιτικών στην προσχολική αγωγή είτε για ζητήµατα ειδικής αγω-
γής,

ε) έναν (1) εκπρόσωπο από το Υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής
και Οικογένειας, αρµόδιο για ζητήµατα οργάνωσης και λειτουρ-
γίας των βρεφικών, βρεφονηπιακών και παιδικών σταθµών,

στ) ένα (1) µέλος Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού από
κάθε Τµήµα Αγωγής και Φροντίδας στην Πρώιµη Παιδική Ηλικία
των Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων, το οποίο υποδεικνύεται
από κάθε Τµήµα, ύστερα από πρόσκληση του Υπουργού Κοινω-
νικής Συνοχής και Οικογένειας για τον ορισµό του,

ζ) έναν (1) εκπρόσωπο του Ινστιτούτου Υγείας του Παιδιού, ο
οποίος υποδεικνύεται από το Ινστιτούτο, ύστερα από πρόσκληση
του Υπουργού Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας για τον ορι-
σµό του,

η) έναν (1) εκπρόσωπο της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Σωµα-
τείων Γονέων και Κηδεµόνων Ατόµων µε Αναπηρία
(Π.Ο.Σ.Γ.Κ.Α.µεΑ.), ο οποίος υποδεικνύεται από την Οµοσπονδία,
ύστερα από πρόσκληση του Υπουργού Κοινωνικής Συνοχής και
Οικογένειας για τον ορισµό του,

θ) δύο (2) ειδικούς εµπειρογνώµονες, µε εξειδίκευση είτε σε
ζητήµατα παιδοψυχολογίας ή παιδοψυχιατρικής ή παιδονευρο-
λογίας ή αναπτυξιολογίας, είτε σε ζητήµατα παιδαγωγικών πολι-
τικών στην πρώιµη παιδική ηλικία και στη λειτουργία των
βρεφικών, βρεφονηπιακών και παιδικών σταθµών, οι οποίοι επι-
λέγονται από τον Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας,

ι) έναν (1) εκπρόσωπο του Πανελλήνιου Συνδέσµου Παιδαγω-
γών Πρώιµης Παιδικής Ηλικίας (ΠΑ.ΣΥ.Π.Π.Π.Η.), ο οποίος υπο-
δεικνύεται από τον ΠΑ.ΣΥ.Π.Π.Π.Η., ύστερα από πρόσκληση του
Υπουργού Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας για τον ορισµό
του,

ια) έναν (1) εκπρόσωπο της Κεντρικής Ένωσης Δήµων Ελλά-
δος (Κ.Ε.Δ.Ε.), ο οποίος υποδεικνύεται από την Κ.Ε.Δ.Ε., ύστερα
από πρόσκληση του Υπουργού Κοινωνικής Συνοχής και Οικογέ-
νειας για τον ορισµό του, και

ιβ) έναν (1) εκπρόσωπο της δευτεροβάθµιας συνδικαλιστικής
οργάνωσης των ιδιωτικών παιδικών σταθµών, ο οποίος υποδει-

κνύεται από την οργάνωση, ύστερα από πρόσκληση του Υπουρ-
γού Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας για τον ορισµό του.

Εάν εντός ενός (1) µηνός από την πρόσκληση του Υπουργού
Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας, οι φορείς των περ. στ), ζ),
θ), ι), ια), και ιβ) δεν προβούν σε υπόδειξη εκπροσώπου, ο Υπουρ-
γός Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας ορίζει εκπρόσωπο της
επιλογής του.

Σε κάθε συνεδρίαση του Συµβουλίου προσκαλείται και µετέχει,
µε εκπρόσωπό της, χωρίς δικαίωµα ψήφου, η Ανεξάρτητη Αρχή
«Συνήγορος του Πολίτη».

2. Η θητεία του Προέδρου και των µελών του Συµβουλίου είναι
τριετής, εκτός εάν πριν από τη λήξη της θητείας τους, κριθεί, µε
αιτιολογηµένη κοινή απόφαση των Υπουργών Κοινωνικής Συνο-
χής και Οικογένειας και Εσωτερικών, ότι αδυνατούν για λόγους
που αφορούν στην αξιοπιστία που συνάδει µε την άσκηση του
ρόλου τους ή για λόγους υγείας, να ασκήσουν τα καθήκοντά
τους.

3. Με απόφαση του Συµβουλίου είναι δυνατόν να συνιστώνται
ειδικές επιστηµονικές επιτροπές και οµάδες εργασίας για την
επεξεργασία ειδικότερων θεµάτων. Σε κάθε συνεδρίαση του Συµ-
βουλίου δύναται να προσκαλούνται και να µετέχουν χωρίς δι-
καίωµα ψήφου, εµπειρογνώµονες για ζητήµατα λειτουργίας των
βρεφικών, βρεφονηπιακών και παιδικών σταθµών.»

Άρθρο 30
Αρµοδιότητες του Εθνικού Συµβουλίου Αγωγής και Φροντί-

δας στην Πρώιµη Παιδική Ηλικία - Τροποποίηση άρθρου 17
ν. 4837/2021

Στο άρθρο 17 του ν. 4837/2021 (Α’ 178), περί αρµοδιοτήτων
του Εθνικού Συµβουλίου Προσχολικής Αγωγής και Διαπαιδαγώ-
γησης, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στον τίτλο
του άρθρου και στο πρώτο εδάφιο διαγράφεται η λέξη «Προσχο-
λικής» και η λέξη «Διαπαιδαγώγησης» αντικαθίσταται από τις λέ-
ξεις «Φροντίδας στην Πρώιµη Παιδική Ηλικία», β) στην περ. α),
βα) στην υποπερ. αα) η λέξη «Κυψέλη» αντικαθίσταται από τις λέ-
ξεις «Αθηνά: Θεµελιώνοντας το µέλλον των παιδιών µας», ββ)
στην υποπερ. αβ) οι λέξεις «του ειδικά εκπαιδευµένου προσωπι-
κού και των µεντόρων του άρθρου 19, την επιλογή αυτών» δια-
γράφονται, προστίθενται οι λέξεις «των παιδαγωγών και βοηθών
παιδαγωγών πρώιµης παιδικής ηλικίας» και οι λέξεις «επιµόρ-
φωση των ανωτέρω» αντικαθίστανται από τις λέξεις «επιµόρ-
φωσή τους», γ) οι περ. στ) και ζ) καταργούνται και το άρθρο 17
διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 17
Αρµοδιότητες του Εθνικού Συµβουλίου Αγωγής

και Φροντίδας στην Πρώιµη Παιδική Ηλικία

Το Εθνικό Συµβούλιο Αγωγής και Φροντίδας στην Πρώιµη Παι-
δική Ηλικία έχει τις εξής, ιδίως, αρµοδιότητες:

α) Γνωµοδοτεί, ύστερα από σχετικό ερώτηµα των αρµόδιων
Υπουργών, ή εισηγείται µε πρωτοβουλία του αυτεπαγγέλτως για
θέµατα σχετικά µε:

αα) τη διαµόρφωση, τον διαρκή εκσυγχρονισµό και τη βέλτιστη
εφαρµογή του προγράµµατος «Αθηνά: Θεµελιώνοντας το µέλλον
των παιδιών µας» στους βρεφικούς, βρεφονηπιακούς και παιδι-
κούς σταθµούς, τόσο στο πιλοτικό στάδιο όσο και στην καθολική
εφαρµογή του, καθώς και τον προγραµµατισµό και την αποτί-
µηση της εφαρµογής του,

αβ) την κατάρτιση και επιµόρφωση των παιδαγωγών και βοη-
θών παιδαγωγών πρώιµης παιδικής ηλικίας, καθώς και τον σχε-
διασµό της πολιτικής για την επιµόρφωσή τους,

αγ) την αξιολόγηση των παρεχόµενων υπηρεσιών των βρεφι-
κών, βρεφονηπιακών και παιδικών σταθµών µε στόχο τη βελτίωση
της ποιότητάς τους.

β) Μελετά συστηµατικά:
βα) τα θέµατα που συνδέονται µε την προσχολική αγωγή και

διαπαιδαγώγηση και εισηγείται τρόπους βελτίωσής της,
ββ) τα θέµατα και τους παράγοντες που συνδέονται µε τους

λόγους, για τους οποίους οι γονείς βρεφών και νηπίων δεν επι-
λέγουν τα προγράµµατα των βρεφικών, βρεφονηπιακών και παι-
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δικών σταθµών και εισηγείται τρόπους αντιµετώπισης των λόγων
αυτών,

βγ) τους παράγοντες που, άµεσα ή έµµεσα, επηρεάζουν τον
χαρακτήρα, τη λειτουργία και την αποτελεσµατικότητα των σταθ-
µών, όπως το οργανωτικό - διοικητικό σύστηµα και οι υλικοτεχνι-
κές υποδοµές, και εισηγείται τις βέλτιστες αναγκαίες παρεµβά-
σεις,

βδ) τα θέµατα που σχετίζονται µε τον σχεδιασµό, την υλοποί-
ηση και την ανάπτυξη πολιτικών για την αγωγή και φροντίδα βρε-
φών και παιδιών, µε σκοπό την επιµόρφωση των επαγγελµατιών
και την οργάνωση των σχετικών δράσεων,

βε) στατιστικά στοιχεία από την Ελλάδα και το εξωτερικό και
διατυπώνει σχετικές εισηγήσεις για βελτιώσεις του προγράµµα-
τος,

βστ) το σχετικό διεθνές και ευρωπαϊκό νοµοθετικό πλαίσιο και
τις αντίστοιχες κατευθυντήριες οδηγίες.

γ) Σχεδιάζει υποστηρικτικές δράσεις στα θέµατα των ανωτέρω
αρµοδιοτήτων του, στο πλαίσιο της εφαρµογής νέων πολιτικών
απασχόλησης βρεφών ή και παιδιών.

δ) Σχεδιάζει δράσεις επιµόρφωσης των επαγγελµατιών και πα-
ρακολουθεί την υλοποίησή τους στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων
του.

ε) Εισηγείται σχετικά µε τα µέτρα και την πολιτική για τη στή-
ριξη και την αποτίµηση της λειτουργίας των σταθµών.

στ) Καταργείται.
ζ) Καταργείται.»

Άρθρο 31
Λειτουργία του Εθνικού Συµβουλίου Αγωγής
και Φροντίδας στην Πρώιµη Παιδική Ηλικία - 

Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 18 ν. 4837/2021

Στο άρθρο 18 του ν. 4837/2021 (Α’ 178), περί της λειτουργίας
του Εθνικού Συµβουλίου Προσχολικής Αγωγής και Διαπαιδαγώ-
γησης, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στον τίτλο οι
λέξεις «Προσχολικής Αγωγής και Διαπαιδαγώγησης» αντικαθί-
στανται από τις λέξεις «Αγωγής και Φροντίδας στην Πρώιµη Παι-
δική Ηλικία», β) στην παρ. 1, οι λέξεις «Προσχολικής Αγωγής και
Διαπαιδαγώγησης» αντικαθίστανται από τις λέξεις «Αγωγής και
Φροντίδας στην Πρώιµη Παιδική Ηλικία» και το άρθρο 18 διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«Άρθρο 18
Λειτουργία του Εθνικού Συµβουλίου Αγωγής 
και Φροντίδας στην Πρώιµη Παιδική Ηλικία

1. Το Εθνικό Συµβούλιο Αγωγής και Φροντίδας στην Πρώιµη
Παιδική Ηλικία (Συµβούλιο) συνεδριάζει στο Υπουργείο Κοινωνι-
κής Συνοχής και Οικογένειας και υποστηρίζεται γραµµατειακά
από υπάλληλο της Διεύθυνσης Προστασίας Παιδιού και Οικογέ-
νειας του Υπουργείου Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας, ο
οποίος τηρεί και τα πρακτικά των συνεδριάσεων.

2. Ο Πρόεδρος του Συµβουλίου συγκαλεί το Συµβούλιο και µε-
ριµνά για την υλοποίηση των αποφάσεών του.

3. Το Συµβούλιο συνεδριάζει, µε φυσική παρουσία ή µέσω τη-
λεδιάσκεψης, τακτικά κάθε µήνα και, έκτακτα, ύστερα από πρό-
σκληση του Προέδρου ή µετά από αίτηµα οκτώ (8) τουλάχιστον
µελών του.

4. Το Συµβούλιο συνεδριάζει εντός του κανονικού ωραρίου ερ-
γασίας των οικείων υπηρεσιών ή σε χρόνο που καλύπτεται από
υπερωριακή απασχόληση. Στα µέλη του δεν καταβάλλεται καµία
πρόσθετη αµοιβή ή αποζηµίωση.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ ΔΗΜΟΓΡΑΦΙΚΗΣ

ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΚΑΙ ΑΛΛΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 32
Πρόγραµµα Δηµογραφικής Ανάπτυξης

1. Θεσπίζεται Πρόγραµµα Δηµογραφικής Ανάπτυξης µε αντι-

κείµενο την οικονοµική ενίσχυση των µονοπρόσωπων ή πολυπρό-
σωπων νοικοκυριών που µεταφέρουν την κύρια κατοικία και το
κέντρο βιοτικών δραστηριοτήτων τους από δήµους ή δηµοτικές
ενότητες της επικράτειας, που ορίζονται µε την απόφαση της
παρ. 9, στους Δήµους Σουφλίου, Διδυµότειχου και Ορεστιάδας
της Περιφερειακής Ενότητας Έβρου της Περιφέρειας Ανατολι-
κής Μακεδονίας και Θράκης.

2. Η µεταφορά της παρ. 1 αποδεικνύεται µε:
α) Βεβαίωση τρέχουσας εικόνας βασικών στοιχείων φυσικού

προσώπου, από την οποία προκύπτει ότι η κύρια κατοικία των
ενηλίκων µελών του ωφελούµενου νοικοκυριού βρίσκεται στους
δήµους µετεγκατάστασης της παρ. 1.

β) Κτήση ή µίσθωση της κατοικίας που τεκµηριώνεται µε: βα)
συµβολαιογραφική πράξη αγοράς κύριας κατοικίας ιδιοκτησίας
µέλους του ωφελούµενου νοικοκυριού, από 1η.1.2025 και εξής,
που βρίσκεται εντός των ορίων των δήµων µετεγκατάστασης της
παρ. 1, ή ββ) απόδειξη υποβολής δήλωσης πληροφοριακών στοι-
χείων µίσθωσης ακίνητης περιουσίας, τουλάχιστον τριετούς
διάρκειας, κύριας κατοικίας, από 1η.1.2025, που βρίσκεται εντός
των ορίων των δήµων µετεγκατάστασης της παρ. 1, ή βγ) δήλωση
ακινήτου ιδιοκτησίας µέλους του ωφελούµενου νοικοκυριού, ως
κύριας κατοικίας, που βρίσκεται εντός των ορίων των δήµων µε-
τεγκατάστασης της παρ. 1, το οποίο είτε ανήκει κατά δικαίωµα
πλήρους κυριότητας ή επικαρπίας, αποκλειστικά ή κατά ποσο-
στό, σε µέλος της ωφελούµενης µονάδας είτε έχει παραχωρηθεί
κατά χρήση από συγγενή έως β’ βαθµού στην ωφελούµενη µο-
νάδα. 

γ) Βεβαίωση περί εργασίας του αιτούντα, από 1η.1.2025 και
εξής, εντός των ορίων των δήµων µετεγκατάστασης της παρ. 1,
η οποία: γα) για απασχολούµενο στον δηµόσιο τοµέα είναι η από-
φαση απόσπασης, µετάταξης, µετάθεσης ή διορισµού του,
καθώς και βεβαίωση του εργοδότη ότι δεν έχει αποµακρυνθεί µε
οποιονδήποτε τρόπο µε απόσπαση ή µετάταξη ή µετάθεση από
τους δήµους µετεγκατάστασης της παρ. 1,  γβ) για απασχολού-
µενο στον ιδιωτικό τοµέα είναι η αναγγελία πρόσληψης ως εργα-
ζόµενου σε επιχείρηση µε έδρα εντός της παραπάνω περιοχής,
όπως προκύπτει από το έντυπο του Πληροφοριακού Συστήµατος
«ΕΡΓΑΝΗ», καθώς και βεβαίωση του εργοδότη για την παροχή
εργασίας εντός των δήµων µετεγκατάστασης της παρ. 1, γγ) για
αυτοαπασχολούµενο είναι η έναρξη επιχειρηµατικής δραστηριό-
τητας µε έδρα εντός της παραπάνω περιοχής και γδ) για ανέρ-
γους είναι η συµµετοχή σε προγράµµατα της Δηµόσιας Υπη-
ρεσίας Απασχόλησης που εκτελούνται στην παραπάνω περιοχή.

δ) Σε περίπτωση ύπαρξης ανήλικων τέκνων, βεβαίωση φοίτη-
σής τους σε σχολική µονάδα, δηµόσιας ή ιδιωτικής εκπαίδευσης,
που βρίσκεται εντός των ορίων των δήµων µετεγκατάστασης της
παρ. 1. 

3. Ως ωφελούµενες µονάδες του προγράµµατος ορίζονται οι
ακόλουθες κατηγορίες:

α) µονοπρόσωπο νοικοκυριό: κάθε ενήλικας Έλληνας πολίτης
που είναι άγαµος ή χήρος ή διαζευγµένος ή σε διάσταση, που
υποβάλλει ατοµική φορολογική δήλωση και δεν εµπίπτει στην κα-
τηγορία ενηλίκων έως είκοσι πέντε (25) ετών που φοιτούν σε
δοµές εκπαίδευσης οποιασδήποτε βαθµίδας στους δήµους µε-
τεγκατάστασης της παρ. 1,

β) πολυπρόσωπο νοικοκυριό: όλα τα φυσικά πρόσωπα που δια-
µένουν κάτω από την ίδια στέγη και απαρτίζεται είτε από ένα (1)
άτοµο που υποβάλλει φορολογική δήλωση και ένα (1) ή περισ-
σότερα τέκνα είτε από έγγαµο ζευγάρι ή ζευγάρι το οποίο έχει
συνάψει σύµφωνο συµβίωσης, µε ή χωρίς τέκνα, που υποβάλλει
φορολογική δήλωση. Στην περίπτωση αυτή, ο αιτών είναι µέλος
του νοικοκυριού, ενήλικας Έλληνας πολίτης που υποβάλλει ατο-
µική φορολογική δήλωση.

4. Το ύψος της οικονοµικής ενίσχυσης για τις ωφελούµενες µο-
νάδες ορίζεται σε:

α) δέκα χιλιάδες (10.000) ευρώ, εφόσον η ωφελούµενη µονάδα
εγκαθίσταται σε οικισµό µε πληθυσµό έως πεντακόσιους (500)
κατοίκους, σύµφωνα µε την τελευταία απογραφή, και

β) έξι χιλιάδες (6.000) ευρώ, εφόσον η ωφελούµενη µονάδα
εγκαθίσταται σε οικισµό µε πληθυσµό άνω των πεντακοσίων (500)
κατοίκων, σύµφωνα µε την τελευταία απογραφή, προσαυξανό-
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µενη αντίστοιχα κατά χίλια (1.000) ευρώ για κάθε ανήλικο µέλος
του νοικοκυριού και µέχρι του συνολικού ποσού των δέκα χιλιά-
δων (10.000) ευρώ.

Η οικονοµική ενίσχυση καταβάλλεται στις ωφελούµενες µονά-
δες σε δυ� ο (2) ισόποσες δόσεις. Η πρώτη δόση καταβάλλεται µε
την έγκριση της αίτησης και η δεύτερη δόση µετά την παρέλευση
του πρώτου έτους µόνιµης παραµονής στους δήµους µετεγκα-
τάστασης της παρ. 1. 

5. Η οικονοµική ενίσχυση της παρ. 4 καταβάλλεται από τον Ορ-
γανισµό Προνοιακών Επιδοµάτων και Κοινωνικής Αλληλεγγύης
(Ο.Π.Ε.Κ.Α.) µε επιχορήγηση από το Υπουργείο Κοινωνικής Συ-
νοχής και Οικογένειας, κατόπιν υποβολής ηλεκτρονικής αίτησης
- υπεύθυνης δήλωσης από τους ενδιαφεροµένους µε τα απαιτού-
µενα δικαιολογητικά στον Ο.Π.Ε.Κ.Α., και αυτοψίας επί της εγκα-
τάστασης από τον δήµο µετεγκατάστασης στα όρια του οποίου
βρίσκεται η κύρια κατοικία της νέας εγκατάστασης του αιτού-
ντος. 

6. Κατά την υλοποίηση του προγράµµατος διενεργούνται επι-
τόπιοι έλεγχοι και διασταύρωση στοιχείων τόσο από τη Διεύ-
θυνση Επιθεώρησης του Ο.Π.Ε.Κ.Α., όσο και από τους αρµόδιους
δήµους.

7. Σε περίπτωση διαπίστωσης ψευδούς δήλωσης για τη µετε-
γκατάσταση της ωφελούµενης µονάδας, επιβάλλεται πρόστιµο
διπλάσιο της χορηγηθείσας ενίσχυσης. Αν ο ωφελούµενος µετα-
κινηθεί από την περιοχή της µετεγκατάστασης εντός του πρώτου
έτους από τη µετεγκατάσταση, επιστρέφεται το ποσό της χορή-
γησης για το διάστηµα που υπολείπεται του έτους, υπό την προ-
ϋπόθεση ότι έχει υποβληθεί προηγούµενη δήλωση αποχώρησης
από τον ωφελούµενο. Εάν η µετακίνηση του δευτέρου εδαφίου
δεν δηλωθεί από τον ωφελούµενο ή έχουν διαπιστωθεί ευρήµατα
από τις διαδικασίες ελέγχου της παρ. 6, στον ωφελούµενο επι-
βάλλεται το πρόστιµο του πρώτου εδαφίου. Σε περίπτωση διαπί-
στωσης εικονικής ή πολλαπλής µίσθωσης ή εικονικότητας
πρόσ-ληψης, επιβάλλονται πρόστιµα διπλάσια της χορηγηθείσας
ενίσχυσης στους ιδιοκτήτες ακινήτων και τους εργοδότες αντι-
στοίχως.

8. Η ενίσχυση της παρ. 4 δεν υπόκειται σε οποιονδήποτε φόρο,
τέλος, εισφορά ή άλλη κράτηση υπέρ του Δηµοσίου. Είναι ανεκ-
χώρητη και ακατάσχετη στα χέρια του Δηµοσίου ή τρίτων, κατά
παρέκκλιση κάθε αντίθετης γενικής ή ειδικής διάταξης, δεν δε-
σµεύεται και δεν συµψηφίζεται µε βεβαιωµένα χρέη στη Φορο-
λογική Διοίκηση και το Δηµόσιο εν γένει, τα νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου δικαίου, τους οργανισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης και
τα νοµικά πρόσωπά τους, τα ασφαλιστικά ταµεία και τα πιστωτικά
ιδρύµατα και δεν υπολογίζεται στα εισοδηµατικά όρια για την κα-
ταβολή οποιασδήποτε παροχής κοινωνικού ή προνοιακού χαρα-
κτήρα. Οι ωφελούµενοι της ενίσχυσης του παρόντος απαλλάσ-
σονται από την υποχρέωση προσκόµισης αποδεικτικού φορολο-
γικής και ασφαλιστικής ενηµερότητας για τη συµµετοχή τους στο
Πρόγραµµα Δηµογραφικής Ανάπτυξης και την είσπραξη της ενί-
σχυσης.

9. Με κοινή�  απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών, Εσωτερικών, Ανάπτυξης, Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης, Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας και Ψηφιακής
Διακυβέρνησης ορίζονται οι δήµοι και οι δηµοτικές ενότητες της
επικράτειας που µετέχουν ως δήµοι και δηµοτικές ενότητες προ-
έλευσης στο Πρόγραµµα Δηµογραφικής Ανάπτυξης, ο µέγιστος
αριθµός των ωφελούµενων µονάδων, ο αριθµός των ωφελούµε-
νων µονάδων ανά δήµο ή δηµοτική ενότητα µετεγκατάστασης, οι
προϋποθέσεις χορήγησης της οικονοµικής ενίσχυσης, η χρονική
περίοδος του µέτρου, οι διαδικασίες διενέργειας αυτοψίας και
έγκρισης αυτής από τους αρµόδιους δήµους, η διαδικασία ελέγ-
χου της πλήρωσης και διατήρησης προϋποθέσεων χορήγησης
της οικονοµικής ενίσχυσης και η περαιτέρω εξειδίκευση�  τους, οι
αρµόδιες για τον έλεγχο υπηρεσίες και οι αρµοδιότητες των προ-
σώπων που διενεργούν τους ελέγχους, η διαδικασία έγκρισης και
καταβολής της οικονοµικής ενίσχυσης, οι προϋποθέσεις και η
διαδικασία ανάκλησης εγκριτικών αποφάσεων και ανάκτησης
αχρεωστήτως καταβληθέντων ποσών, ρυθµίζεται η διαδικασία
υποβολής της αίτησης - υπεύθυνης δήλωσης στον Ο.Π.Ε.Κ.Α. και
καθορίζονται η χρήση ειδικής ηλεκτρονικής εφαρµογής, ο χρό-

νος έναρξης παραγωγικής λειτουργίας της ηλεκτρονικής εφαρ-
µογής, ο τρόπος αυθεντικοποίησης των ωφελούµενων, τα τε-
χνικά και οργανωτικά µέτρα για τη λειτουργία αυτής, οι
απαραίτητες διαλειτουργικότητες, τα απαιτούµενα δικαιολογη-
τικά, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρ-
µογή�  του παρόντος. Με όµοια απόφαση δύναται να ορίζονται
πρόσθετοι δήµοι και δηµοτικές ενότητες της επικράτειας µε
βάση, µεταξύ άλλων, πληθυσµιακά και δηµογραφικά κριτήρια της
τελευταίας απογραφής του πληθυσµού που διενεργήθηκε από
την Ελληνική Στατιστική Αρχή, καθώς και µε αναπτυξιακά δεδο-
µένα, οι οποίοι µετέχουν στο Πρόγραµµα Δηµογραφικής Ανάπτυ-
ξης ως δήµοι και δηµοτικές ενότητες µετεγκατάστασης, πέραν
αυτών που αναφέρονται στην παρ. 1.

Άρθρο 33
Έκτακτα και επείγοντα µέτρα για την προστασία 

των θέσεων εργασίας στους Δήµους Θήρας, 
Αµοργού και Ανάφης

1. Όλες οι επιχειρήσεις - εργοδότες του ιδιωτικού τοµέα, ανε-
ξαρτήτως κλάδου και επιχειρηµατικής δραστηριότητας του
Δήµου Θήρας της Περιφερειακής Ενότητας Θήρας της Περιφέ-
ρειας Νοτίου Αιγαίου, που κηρύχθηκε σε κατάσταση έκτακτης
ανάγκης πολιτικής προστασίας δυνάµει της υπό στοιχεία
Α479/5.2.2025 απόφασης του Γενικού Γραµµατέα Πολιτικής Προ-
στασίας (ΑΔΑ: 973Σ46ΝΠΙΘ-0ΞΔ), για την αντιµετώπιση εκτάκτων
αναγκών και τη διαχείριση των συνεπειών που προέκυψαν από
τη σεισµική δραστηριότητα στην περιοχή, δύνανται, για το χρο-
νικό διάστηµα από την 1η Φεβρουαρίου και µέχρι την 3η Μαρτίου
2025, να θέτουν σε αναστολή τις συµβάσεις εργασίας των εργα-
ζοµένων τους, οι οποίοι είχαν προσληφθεί µέχρι και την 1η Φε-
βρουαρίου 2025. 

Όλες οι επιχειρήσεις - εργοδότες του ιδιωτικού τοµέα, ανεξαρ-
τήτως κλάδου και επιχειρηµατικής δραστηριότητας του Δήµου
Αµοργού της Περιφερειακής Ενότητας Νάξου της Περιφέρειας
Νοτίου Αιγαίου, που κηρύχθηκε σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης
πολιτικής προστασίας δυνάµει της υπό στοιχεία Α571/12.2.2025
απόφασης του Γενικού Γραµµατέα Πολιτικής Προστασίας (ΑΔΑ:
Ρ7ΤΣ46ΝΠΙΘ-ΨΥΞ), για την αντιµετώπιση εκτάκτων αναγκών και
τη διαχείριση των συνεπειών που προέκυψαν από τη σεισµική
δραστηριότητα στην περιοχή, δύνανται, για το χρονικό διάστηµα
από την 11η Φεβρουαρίου και µέχρι την 11η Μαρτίου 2025, να
θέτουν σε αναστολή τις συµβάσεις εργασίας των εργαζοµένων
τους, οι οποίοι είχαν προσληφθεί µέχρι και την 11η Φεβρουαρίου
2025. Όλες οι επιχειρήσεις - εργοδότες του ιδιωτικού τοµέα, ανε-
ξαρτήτως κλάδου και επιχειρηµατικής δραστηριότητας του
Δήµου Ανάφης της Περιφερειακής Ενότητας Θήρας της Περιφέ-
ρειας Νοτίου Αιγαίου, που κηρύχθηκε σε κατάσταση έκτακτης
ανάγκης πολιτικής προστασίας δυνάµει της υπό στοιχεία
Α595/13.2.2025 απόφασης του Γενικού Γραµµατέα Πολιτικής
Προστασίας (ΑΔΑ: Ε4ΓΑ46ΝΠΙΘ-3ΙΙ), για την αντιµετώπιση εκτά-
κτων αναγκών και τη διαχείριση των συνεπειών που προέκυψαν
από τη σεισµική δραστηριότητα στην περιοχή, δύνανται, για το
χρονικό διάστηµα από τη 13η Φεβρουαρίου και µέχρι τη 13η
Μαρτίου 2025, να θέτουν σε αναστολή τις συµβάσεις εργασίας
των εργαζοµένων τους, οι οποίοι είχαν προσληφθεί µέχρι και τη
13η Φεβρουαρίου 2025.

2. Οι επιχειρήσεις - εργοδότες της παρ. 1 υποχρεούνται να µην
προβούν σε µειώσεις προσωπικού µε καταγγελία των συµβάσεων
εργασίας, για το χρονικό διάστηµα για το οποίο θέτουν τις συµ-
βάσεις εργασίας των εργαζοµένων τους σε αναστολή. Σε περί-
πτωση πραγµατοποίησής τους, οι καταγγελίες αυτές είναι
άκυρες. 

3. Μετά το πέρας του διαστήµατος της αναστολής, οι ανωτέρω
συµβάσεις εργασίας συνεχίζονται για τον συµφωνηθέντα χρόνο
που υπολείπεται. Η υποχρέωση αυτή δεν υφίσταται όταν συντρέ-
χει αντικειµενική αδυναµία εκπλήρωσής της, όπως σε περιπτώ-
σεις επιχειρήσεων που από τη µορφή, το είδος ή τη δραστη-
ριότητά τους έχουν συγκεκριµένο χρόνο λειτουργίας.

4. Οι επιχειρήσεις - εργοδότες της παρ. 1 υποχρεούνται µετά
τη λήξη του χρόνου της αναστολής των συµβάσεων εργασίας
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του προσωπικού τους, να διατηρήσουν τον ίδιο αριθµό θέσεων
εργασίας και µε το ίδιο είδος σύµβασης για χρονικό διάστηµα
ίσο µε εκείνο της αναστολής. Στην έννοια του ιδίου αριθµού θέ-
σεων εργασίας δεν περιλαµβάνονται οι οικειοθελώς αποχωρού-
ντες από την εργασία τους, οι αποχωρούντες λόγω συνταξιο-
δότησης ή θανάτου, καθώς και οι εργαζόµενοι ορισµένου χρόνου
των οποίων η σύµβαση εργασίας λήγει κατά τη διάρκεια του ανω-
τέρω χρονικού διαστήµατος.

5. Οι εργαζόµενοι, των οποίων η σύµβαση εργασίας τελεί σε
αναστολή, σύµφωνα µε την παρούσα, είναι δικαιούχοι έκτακτης
οικονοµικής ενίσχυσης, ως αποζηµίωσης ειδικού σκοπού του δέ-
κατου τρίτου άρθρου της από 14.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού
Περιεχοµένου (Α’ 64), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 3 του ν.
4682/2020 (Α’ 76), ποσού πεντακοσίων τριάντα τεσσάρων (534)
ευρώ που αντιστοιχεί σε τριάντα (30) ηµέρες, κατ’ αναλογία των
ηµερών διάρκειας της αναστολής των συµβάσεων εργασίας
τους. Στους εργαζόµενους των οποίων οι συµβάσεις εργασίας
τελούν σε αναστολή, παρέχεται πλήρης ασφαλιστική κάλυψη, η
οποία υπολογίζεται επί του ονοµαστικού τους µισθού και αναλο-
γία δώρων εορτών για το χρονικό διάστηµα αναστολής της σύµ-
βασης εργασίας. Οι Αναλυτικές Περιοδικές Δηλώσεις των
εργαζοµένων, των οποίων οι συµβάσεις εργασίας τελούν σε ανα-
στολή, υποβάλλονται από τον εργοδότη.

6. Η έκτακτη οικονοµική ενίσχυση της παρ. 5 είναι αφορολό-
γητη, ανεκχώρητη και ακατάσχετη στα χέρια του Δηµοσίου ή τρί-
των, κατά παρέκκλιση κάθε γενικής και ειδικής διάταξης, δεν
υπόκειται σε οποιαδήποτε κράτηση, τέλος ή εισφορά, δεν δε-
σµεύεται και δεν συµψηφίζεται µε βεβαιωµένα χρέη προς τη Φο-
ρολογική Διοίκηση και το Δηµόσιο εν γένει, τους δήµους, τις
περιφέρειες, τα ασφαλιστικά ταµεία ή τα πιστωτικά ιδρύµατα.

7. Η δαπάνη για την έκτακτη οικονοµική ενίσχυση και την
ασφαλιστική κάλυψη των εργαζοµένων, καθώς και η σχετική ανα-
λογία δώρων εορτών της παρ. 5, καλύπτεται από τον Κρατικό
Προϋπολογισµό. 

8. Για τη λήψη της έκτακτης οικονοµικής ενίσχυσης από τους
εργαζόµενους οι επιχειρήσεις - εργοδότες υποβάλλουν υπεύ-
θυνη δήλωση στο Πληροφοριακό Σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ» του
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, µε την οποία
δηλώνουν προαναγγελτικά τους εργαζόµενους των οποίων οι
συµβάσεις εργασίας τελούν σε αναστολή. Οι επιχειρήσεις - ερ-
γοδότες γνωστοποιούν την ανωτέρω υπεύθυνη δήλωση άµεσα
στους εργαζοµένους τους µε κάθε πρόσφορο µέσο, δηλώνοντάς
τους και τον αριθµό πρωτοκόλλου καταχώρισης της πράξης τους
στο Π.Σ. «ΕΡΓΑΝΗ».

9. Οι εργαζόµενοι σε επιχειρήσεις - εργοδότες της παρ. 1, των
οποίων η σύµβαση εργασίας τελεί σε αναστολή, µετά από τη
γνωστοποίηση της υποβολής της ανωτέρω υπεύθυνης δήλωσης
του εργοδότη τους, για να λάβουν την αποζηµίωση ειδικού σκο-
πού υποβάλλουν υπεύθυνη δήλωση, η οποία επέχει θέση υπεύ-
θυνης δήλωσης του ν. 1599/1986 (Α’ 75), στην ηλεκτρονική
πλατφόρµα του ειδικού µηχανισµού στήριξης των εργαζοµένων
(supportemployees.services.gov.gr), µέσω της Ενιαίας Ψηφιακής
Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης (gov.gr-ΕΨΠ) του άρθρου 22 του
ν. 4727/2020 (Α’ 184), η οποία τηρείται στη Γενική Διεύθυνση Ερ-
γασιακών Σχέσεων, Υγείας και Ασφάλειας στην Εργασία και
Ένταξης στην Εργασία της Γενικής Γραµµατείας Εργασιακών
Σχέσεων, του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης.
Στην υπεύθυνη δήλωση συµπεριλαµβάνονται, εκτός των προσω-
πικών τους στοιχείων και του αριθµού πρωτοκόλλου καταχώρι-
σης της υπεύθυνης δήλωσης του εργοδότη, τα οποία αντλούνται
αυτόµατα από το Π.Σ. «ΕΡΓΑΝΗ», και τα στοιχεία του προσωπι-
κού τους τραπεζικού λογαριασµού (ΙΒΑΝ).

10. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και Κλιµατικής
Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, διαπιστώνεται η πλήρωση των
προϋποθέσεων της παρ. 1, ρυθµίζονται οι ειδικότεροι όροι και οι
προϋποθέσεις ένταξης των επιχειρήσεων στο µέτρο της αναστο-
λής των συµβάσεων εργασίας των εργαζοµένων τους, το ποσο-
στό των εργαζοµένων των οποίων οι συµβάσεις εργασίας
δύνανται να τίθενται σε αναστολή, τα στοιχεία των υπεύθυνων
δηλώσεων εργοδοτών και εργαζοµένων, οι όροι, οι προϋποθέ-

σεις χορήγησης της έκτακτης οικονοµικής ενίσχυσης, η διαδικα-
σία καταβολής αυτής, καθώς και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την
εφαρµογή του παρόντος. Με όµοια απόφαση δύναται να παρα-
τείνεται το µέτρο και να εφαρµόζεται σε έτερες περιοχές, που
κηρύσσονται, για τον ίδιο λόγο, σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης,
καθώς και να καθορίζονται έτερα χρονικά διαστήµατα εφαρµο-
γής. 

11. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης και Ψηφιακής Διακυβέρνησης δύνανται να καθορίζο-
νται οι όροι, τα τεχνικά και οργανωτικά µέτρα για τη λειτουργία
της ηλεκτρονικής πλατφόρµας της παρ. 9, που τηρείται για τον
σκοπό αυτόν στη Γενική Διεύθυνση Εργασιακών Σχέσεων, Υγείας
και Ασφάλειας στην Εργασία και Ένταξης στην Εργασία της Γε-
νικής Γραµµατείας Εργασιακών Σχέσεων του Υπουργείου Εργα-
σίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, οι απαραίτητες διαλειτουργι-
κότητες και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή
του παρόντος.

Άρθρο 34
Ρυθµίσεις για την τήρηση λογιστικών βιβλίων
και την κατάρτιση οικονοµικών καταστάσεων

της Δηµόσιας Υπηρεσίας Απασχόλησης

1. Η Δηµόσια Υπηρεσία Απασχόλησης (Δ.ΥΠ.Α.) δύναται να
προβαίνει σε ανάθεση εκτέλεσης υπηρεσιών, σύµφωνα µε τον ν.
4412/2016 (Α’ 147), σε φορείς του δηµοσίου τοµέα της περ. α’
της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014 (Α’ 143), σε φυσικά ή
νοµικά πρόσωπα µε σχετική αποδεδειγµένη εµπειρία, σχετικά µε
την υποστήριξη τήρησης λογιστικών βιβλίων και κατάρτισης των
ετήσιων οικονοµικών καταστάσεων για τις χρήσεις των ετών 2016
έως και 2023, σύµφωνα µε τον ν. 4308/2014 (Α’ 251), περί ελλη-
νικών λογιστικών προτύπων. 

2. Η αρµόδια υπηρεσία της Δ.ΥΠ.Α., πριν από την υποβολή των
οικονοµικών καταστάσεων προς έγκριση από το Διοικητικό Συµ-
βούλιο της Δ.ΥΠ.Α., προβαίνει υποχρεωτικά σε έλεγχο των στοι-
χείων που έχει λάβει από τον φορέα στον οποίο έχει πραγµα-
τοποιηθεί η ανάθεση της παρ. 1.

Άρθρο 35
Προσδιορισµός ακαθάριστου εισοδήµατος 

για την εφαρµογή ορίου εισφορών σε ταµεία 
επαγγελµατικής ασφάλισης και ασφαλίστρων

οµαδικών ασφαλιστηρίων συνταξιοδοτικών
συµβολαίων - Τροποποίηση παρ. 1 

άρθρου 105 ν. 5078/2023

Στην περ. α) της παρ. 1 του άρθρου 105 του ν. 5078/2023 (Α’
211), περί ανώτατου ποσού εισφορών και ασφαλίστρων, οι λέξεις
«του ακαθάριστου εισοδήµατός τους από τη µισθωτή εργασία»
αντικαθίστανται από τις λέξεις «του αθροίσµατος των ακαθάρι-
στων αποδοχών τους από τη µισθωτή εργασία και των παροχών
σε είδος του άρθρου 13 του Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος
(ν. 4172/2013, Α’ 167)», που συνυπολογίζονται στο φορολογητέο
εισόδηµα από µισθωτή εργασία και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως
εξής:

«1. Οι ασφαλιστικές εισφορές που καταβάλλουν ο εργαζόµε-
νος και ο εργοδότης υπέρ των Ταµείων Επαγγελµατικής Ασφά-
λισης προαιρετικής ασφάλισης και των ταµείων του άρθρου 98
για τις συνταξιοδοτικές παροχές, καθώς και τα ασφάλιστρα που
καταβάλλονται από τον εργαζόµενο και τον εργοδότη για λογα-
ριασµό του εργαζοµένου στο πλαίσιο οµαδικών ασφαλιστηρίων
συνταξιοδοτικών συµβολαίων δεν επιτρέπεται να υπερβαίνουν
ετησίως και σωρευτικά:

α) Για τους µισθωτούς και όσους αποκτούν εισόδηµα από µι-
σθωτή εργασία, το είκοσι τοις εκατό (20%) του αθροίσµατος των
ακαθάριστων αποδοχών τους από τη µισθωτή εργασία και των
παροχών σε είδος του άρθρου 13 του Κώδικα Φορολογίας Εισο-
δήµατος (ν. 4172/2013, Α’ 167) που συνυπολογίζονται στο φορο-
λογητέο εισόδηµα από µισθωτή εργασία.

β) Για τους µη µισθωτούς, το ποσό των είκοσι χιλιάδων
(20.000) ευρώ, αναπροσαρµοζόµενο κάθε έτος σύµφωνα µε τον
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δείκτη τιµών καταναλωτή, όπως διαµορφώνεται την 31η Δεκεµ-
βρίου κάθε έτους.

Για τον υπολογισµό του ανώτατου ορίου των παραπάνω περι-
πτώσεων δεν λαµβάνονται υπόψη ποσά, η καταβολή των οποίων
επιβάλλεται µε απόφαση της αρµόδιας αρχής, στο πλαίσιο των
εποπτικών της αρµοδιοτήτων, ή διατίθενται για την κάλυψη λει-
τουργικών δαπανών.»

Άρθρο 36
Απαλλαγές εισοδήµατος από µισθωτή εργασία
και συντάξεις - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 14 

Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος

1. Στην παρ. 1 του άρθρου 14 του Κώδικα Φορολογίας Εισο-
δήµατος (ν. 4172/2013, Α’ 167), περί απαλλαγών εισοδήµατος
από µισθωτή εργασία και συντάξεις, επέρχονται οι ακόλουθες
τροποποιήσεις: α) στην περ. ε): αα) οι λέξεις «που καταβάλλει ο
εργαζόµενος περιλαµβανοµένων των εισφορών εργοδότη και ερ-
γαζοµένου» αντικαθίστανται από τις λέξεις «που καταβάλλονται
από τον εργαζόµενο ή τον εργοδότη για λογαριασµό του εργα-
ζοµένου», αβ) οι λέξεις «το είκοσι τοις εκατό (20%) του ακαθάρι-
στου εισοδήµατος του εργαζοµένου από µισθωτή εργασία»
αντικαθίστανται από τις λέξεις «το ανώτατο ποσό που προβλέπε-
ται στην παρ. 1 του άρθρου 105 του ν. 5078/2023 (Α’ 211)», β)
στην περ. ι) οι λέξεις «το είκοσι τοις εκατό (20%) του ακαθάρι-
στου εισοδήµατος του εργαζοµένου από µισθωτή εργασία» αντι-
καθίστανται από τις λέξεις «το ανώτατο ποσό που προβλέπεται
στην παρ. 1 του άρθρου 105 του ν. 5078/2023», γ) στην περ. ια):
γα) µετά από τις λέξεις «για την ιατροφαρµακευτική και νοσοκο-
µειακή κάλυψη του εργαζοµένου» προστίθενται οι λέξεις «, του
συζύγου και των τέκνων του», γβ) οι λέξεις «του υπαλληλικού του
προσωπικού» αντικαθίστανται από τις λέξεις «του εργαζόµενου,
του συζύγου και των τέκνων του» και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως
εξής: 

«1. Από τον υπολογισµό του εισοδήµατος από µισθωτή εργα-
σία και συντάξεις εξαιρούνται:

α) η αποζηµίωση εξόδων διαµονής και σίτισης και η ηµερήσια
αποζηµίωση που έχουν καταβληθεί από τον εργαζόµενο αποκλει-
στικά για σκοπούς της επιχειρηµατικής δραστηριότητας του ερ-
γοδότη,

β) η αποζηµίωση για έξοδα κίνησης που καταβάλλονται από
τον εργοδότη για υπηρεσιακούς λόγους, συµπεριλαµβανοµένης
της αποζηµίωσης για τη δαπάνη ηλεκτρικού ρεύµατος για τη
φόρτιση ατοµικού ή εταιρικού οχήµατος µηδενικών ή χαµηλών
ρύπων έως 50 γρ. CO2/ χλµ., εφόσον αφορούν έξοδα κίνησης
που πραγµατοποιήθηκαν από τον εργαζόµενο κατά την εκτέλεση
της υπηρεσίας του και αποδεικνύονται από νόµιµα παραστατικά,

γ) το επίδοµα αλλοδαπής που χορηγείται σε υπαλλήλους του
Υπουργείου Εξωτερικών και των λοιπών δηµόσιων πολιτικών υπη-
ρεσιών,

δ) οι κρατήσεις υπέρ των ασφαλιστικών ταµείων, οι οποίες επι-
βάλλονται µε νόµο, συµπεριλαµβανοµένων των εισφορών εργα-
ζοµένου υπέρ των Ταµείων Επαγγελµατικής Ασφάλισης υποχρε-
ωτικής ασφάλισης,

ε) οι ασφαλιστικές εισφορές για συνταξιοδοτικές παροχές που
καταβάλλονται από τον εργαζόµενο ή τον εργοδότη για λογαρια-
σµό του εργαζοµένου υπέρ των Ταµείων Επαγγελµατικής Ασφά-
λισης προαιρετικής ασφάλισης και υπέρ των ταµείων της παρ. 20
του άρθρου 6 του ν. 3029/2002 (Α’ 160), οι οποίες δεν υπερβαί-
νουν το ανώτατο ποσό που προβλέπεται στην παρ. 1 του άρθρου
105 του ν. 5078/2023 (Α’ 211), εκτός εάν η υπέρβαση αφορά
ποσά, η καταβολή των οποίων επιβάλλεται µε απόφαση της αρ-
µόδιας εποπτικής αρχής,

στ) η εφάπαξ καταβαλλόµενη παροχή από ταµεία πρόνοιας και
ασφαλιστικούς οργανισµούς του Δηµοσίου στους ασφαλισµέ-
νους και τα εξαρτώµενα µέλη του ασφαλισµένου,

ζ) η αξία των διατακτικών σίτισης αξίας έως έξι (6) ευρώ ανά
εργάσιµη ηµέρα,

η) οι παροχές ασήµαντης αξίας µέχρι του ποσού των είκοσι
επτά (27) ευρώ ετησίως,

θ) τα ασφάλιστρα που καταβάλλονται από τον εργαζόµενο ή

τον εργοδότη για λογαριασµό του εργαζοµένου στο πλαίσιο οµα-
δικών ασφαλιστηρίων συνταξιοδοτικών συµβολαίων, τα οποία δεν
υπερβαίνουν το ανώτατο ποσό που προβλέπεται στην παρ. 1 του
άρθρου 105 του ν. 5078/2023, εκτός εάν η υπέρβαση αφορά
ποσά, η καταβολή των οποίων επιβάλλεται µε απόφαση της αρ-
µόδιας εποπτικής αρχής,

ι) οι εισφορές που καταβάλλονται από τον εργαζόµενο ή και
τον εργοδότη για λογαριασµό του εργαζοµένου σε Ταµείο Επαγ-
γελµατικής Ασφάλισης προαιρετικής ασφάλισης για την ιατρο-
φαρµακευτική και νοσοκοµειακή κάλυψη του εργαζοµένου, του
συζύγου και των τέκνων του ή για την κάλυψη του κινδύνου ζωής
ή ανικανότητάς του, καθώς και τα ασφάλιστρα που καταβάλλο-
νται από τον εργαζόµενο ή και τον εργοδότη για λογαριασµό του
εργαζοµένου για την ιατροφαρµακευτική και νοσοκοµειακή κά-
λυψη του εργαζόµενου, του συζύγου και των τέκνων του ή για
την κάλυψη του κινδύνου ζωής ή ανικανότητάς του στο πλαίσιο
ασφαλιστηρίου συµβολαίου, µέχρι του ποσού των χιλίων πεντα-
κοσίων (1.500) ευρώ ετησίως ανά εργαζόµενο,

ια) η αποζηµίωση για αγορά µηνιαίων ή ετήσιων καρτών απε-
ριορίστων διαδροµών µέσων µαζικής µεταφοράς,

ιβ) η αγοραία αξία της παραχώρησης ενός οχήµατος µηδενι-
κών ή χαµηλών ρύπων έως 50 γρ. CO2/χλµ. και µε Λ.Τ.Π.Φ. έως
σαράντα χιλιάδες (40.000) ευρώ, προς έναν εργαζόµενο ή εταίρο
ή µέτοχο από ένα φυσικό ή νοµικό πρόσωπο ή νοµική οντότητα,
για οποιοδήποτε χρονικό διάστηµα εντός του φορολογικού
έτους, µε το υπόλοιπο της αξίας να θεωρείται φορολογητέο ει-
σόδηµα µε βάση την κλίµακα των περ. α’ έως στ’ της παρ. 2 του
άρθρου 13,

ιγ) η παροχή σε είδος µε τη µορφή µετοχών που λαµβάνει ένας
εργαζόµενος ή εταίρος ή µέτοχος από νοµικό πρόσωπο ή νοµική
οντότητα ανεξαρτήτως, εάν συνεχίζει να ισχύει η εργασιακή
σχέση, εφόσον ασκηθεί το δικαίωµα προαίρεσης και οι µετοχές
που αποκτώνται, µεταβιβαστούν µετά από τη συµπλήρωση είκοσι
τεσσάρων (24) ή τριάντα έξι (36) µηνών από την απόκτησή τους
ανάλογα µε την περίπτωση κατ’ αντιστοιχία µε το άρθρο 42Α,

ιδ) η ελεγκτική αποζηµίωση των παρ. 1 και 2 του άρθρου 70
του ν. 4647/2019 (Α’ 204),

ιε) το άνευ χρηµατικού ανταλλάγµατος κόστος φόρτισης επι-
βατικού αυτοκινήτου µηδενικών ή χαµηλών ρύπων έως 50 γρ.
CO2χλµ. στις εγκαταστάσεις του εργοδότη,

ιστ) η παροχή σε είδος µε τη µορφή µετοχών που λαµβάνει
ένας εργαζόµενος ή εταίρος ή µέτοχος από νοµικό πρόσωπο ή
νοµική οντότητα στο πλαίσιο προγραµµάτων δωρεάν διάθεσης
µετοχών στα οποία τίθεται ως προϋπόθεση η επίτευξη συγκεκρι-
µένων στόχων ή η επέλευση συγκεκριµένου γεγονότος, προκει-
µένου να πραγµατοποιηθεί η διάθεση των µετοχών,

ιζ) η αξία των διατακτικών εσωτερικού τουρισµού συνολικής
αξίας έως τριακοσίων (300) ευρώ ετησίως για τα φορολογικά έτη
2020 και 2021,

ιη) ανεξαρτήτως του φορέα που το χορηγεί, το εξωϊδρυµατικό
επίδοµα και κάθε συναφές ποσό που καταβάλλεται σε ειδικές κα-
τηγορίες ατόµων µε αναπηρίες,

ιθ) παροχές ύψους έως πέντε χιλιάδες (5.000) ευρώ ετησίως
που χορηγούν οι εργοδότες στους εργαζόµενους για την κάλυψη
εξόδων βρεφονηπιακών και παιδικών σταθµών, εφόσον η πα-
ροχή:

α) ισχύει για όλους τους εργαζόµενους και έχει γνωστοποιηθεί
µε έναν από τους τρόπους που αναφέρονται στην παρ. 1 του άρ-
θρου 71 του Κώδικα Ατοµικού Εργατικού Δικαίου (π.δ. 80/2022,
Α’ 222),

β) καταβάλλεται στον εργαζόµενο από τον εργοδότη καθ’
υπέρβαση των συµφωνηµένων αποδοχών,

γ) αποδεδειγµένα χρησιµοποιείται για την κάλυψη των εξόδων
βρεφονηπιακών και παιδικών σταθµών, καθώς:

γα) καταβάλλεται σε χρήµα στον εργαζόµενο, εφόσον αυτός
καταβάλλει το ποσό στον τρίτο που παρέχει τις σχετικές υπηρε-
σίες και στη συνέχεια προσκοµίσει το οικείο φορολογικό στοιχείο
στον εργοδότη ή

γβ) καταβάλλεται στον εργαζόµενο µε µορφή διατακτικών
προς τον πάροχο των υπηρεσιών ή

γγ) καταβάλλεται απευθείας από τον εργοδότη στον τρίτο πά-
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ροχο των υπηρεσιών,
κ) παροχές που καταβάλλονται από εργοδότη σε εργαζόµενο

ως ενίσχυση για την απόκτηση τέκνου εντός δώδεκα (12) µηνών
από τον τοκετό, ύψους έως πέντε χιλιάδες (5.000) ευρώ, που
προσαυξάνεται κατά πέντε χιλιάδες (5.000) ευρώ για κάθε άλλο
εξαρτώµενο τέκνο που έχει ο δικαιούχος γονέας κατά τον χρόνο
του τοκετού, εφόσον:

α) η παροχή ισχύει για όλους τους εργαζόµενους και έχει γνω-
στοποιηθεί µε έναν από τους τρόπους που αναφέρονται στην
παρ. 1 του άρθρου 71 του Κώδικα Ατοµικού Εργατικού Δικαίου,

β) οι αποδοχές του εργαζοµένου διατηρούνται τουλάχιστον
στο ύψος που είχαν έξι (6) µήνες πριν από τον τοκετό ή κατά την
πρόσληψη, αν αυτή έγινε σε χρονικό διάστηµα µικρότερο του
εξαµήνου πριν από τον τοκετό, και διατηρούνται τουλάχιστον στο
ίδιο ύψος για χρονικό διάστηµα έξι (6) µηνών τουλάχιστον µετά
από τον τοκετό και

γ) η παροχή έχει αναγγελθεί στην Επιθεώρηση Εργασίας.
Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και Κοινωνικής
Συνοχής και Οικογένειας ορίζονται η διαδικασία και κάθε άλλο
θέµα σχετικό µε την αναγγελία της παροχής.»

2. Η παρ. 1 εφαρµόζεται για εισφορές και ασφάλιστρα που κα-
ταβάλλονται από το φορολογικό έτος 2024 και µετά.

Άρθρο 37
Παράταση εξαίρεσης τηλεοπτικών σταθµών 
περιφερειακής εµβέλειας από ειδικό φόρο 

τηλεοπτικών διαφηµίσεων

Η ισχύς της παρ. 12Α του άρθρου πέµπτου του ν. 3845/2010
(Α’ 65), περί απαλλαγής από την επιβολή του ειδικού φόρου τη-
λεοπτικών διαφηµίσεων στους παρόχους περιεχοµένου περιφε-
ρειακής εµβέλειας επίγειας ψηφιακής τηλεόρασης, παρατείνεται
από τη λήξη της έως τις 31.12.2025.

Άρθρο 38
Εξουσιοδοτική διάταξη για την επιλογή Διοίκησης

Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων - Τροποποίηση
παρ. 1 άρθρου 15 ν. 4389/2016

Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 15 του
ν. 4389/2016 (Α’ 94), περί διαδικασίας επιλογής και διορισµού Δι-
οικητή και Υποδιοικητών της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσό-
δων, µετά από τη λέξη «διαγωνισµού,» προστίθενται οι λέξεις «τα
κριτήρια επιλογής της παρ. 3, η διαδικασία αξιολόγησης,» και
µετά από νοµοτεχνική βελτίωση η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Η επιλογή του Διοικητή γίνεται µε ανοικτό διαγωνισµό. Με
απόφαση του Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών
που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και αναρ-
τάται στο διαδίκτυο, σύµφωνα µε τα άρθρα 75 έως 80 του ν.
4727/2020 (Α’ 184), καθορίζονται η διαδικασία προκήρυξης του
ανοικτού διαγωνισµού, τα κριτήρια επιλογής της παρ. 3, η διαδι-
κασία αξιολόγησης, η γραµµατειακή υποστήριξη της Επιτροπής
της παρ. 2, καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα για την εφαρµογή
της παρούσας.»

Άρθρο 39
Διαδικασία σύναψης συµβάσεων για κάλυψη έκτακτων

αναγκών - Τροποποίηση άρθρου 13 Κώδικα νοµοθεσίας θα-
λάσσιων ενδοµεταφορών και δικαιωµάτων επιβατών

Στο άρθρο 13 του Κώδικα νοµοθεσίας θαλάσσιων ενδοµετα-
φορών και δικαιωµάτων επιβατών (ν. 4948/2022, A’ 125), περί δια-
δικασίας σύναψης συµβάσεων για την κάλυψη εκτάκτων ανα-
γκών, προστίθενται παρ. 3 έως 7, ως εξής:

«3. Αν συντρέχει προσωρινή αδυναµία εκτέλεσης των εγκεκρι-
µένων δροµολογίων στο πλαίσιο σύµβασης ανάθεσης δηµόσιας
υπηρεσίας έναντι µισθώµατος, προκειµένου να καλυφθούν επεί-
γουσες συγκοινωνιακές ανάγκες, ο Υπουργός Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής δύναται, χωρίς την τήρηση διαγωνιστικής
διαδικασίας και κατά παρέκκλιση από τα άρθρα 1 έως 16, να ανα-

θέτει απευθείας µε την υπογραφή σύµβασης δηµόσιας υπηρε-
σίας, τη διενέργεια των δροµολογίων που απορρέουν από την
αρχική σύµβαση πλοιοκτήτη, το πλοίο του οποίου κατά σειρά
προτίµησης: 

α) διαθέτει τα ελάχιστα απαιτούµενα χαρακτηριστικά του
πλοίου που ορίζει η προκήρυξη της αρχικής σύµβασης και δύνα-
ται να καλύψει τις δροµολογιακές υποχρεώσεις αυτής, ή 

β) δύναται να καλύψει τις δροµολογιακές υποχρεώσεις της αρ-
χικής σύµβασης, ακόµη και αν δεν διαθέτει τα ελάχιστα απαιτού-
µενα χαρακτηριστικά που ορίζει η προκήρυξη της αρχικής
σύµβασης, ή

γ) διαθέτει τα ελάχιστα απαιτούµενα χαρακτηριστικά του
πλοίου που ορίζει η προκήρυξη της αρχικής σύµβασης και του
ανατίθεται η διενέργεια εναλλακτικών δροµολογίων, ή

δ) δεν διαθέτει τα ελάχιστα απαιτούµενα χαρακτηριστικά του
πλοίου που ορίζει η προκήρυξη της αρχικής σύµβασης και του
ανατίθεται η διενέργεια εναλλακτικών δροµολογίων.

4. Η διάρκεια της σύµβασης που ανατίθεται σύµφωνα µε την
παρ. 3, δεν µπορεί να υπερβαίνει το χρονικό διάστηµα των εξήντα
(60) ηµερών και το καταβλητέο, ανά πλήρες δροµολόγιο, µί-
σθωµα δεν µπορεί να υπερβαίνει αυτό της αρχικής σύµβασης. 

5. Ο ανάδοχος της αρχικής σύµβασης δύναται να επανεντάξει
το πλοίο του στα εγκεκριµένα δροµολόγιά του, µόνο µετά από
τη λήξη της σύµβασης της παρ. 3. Αν η επανένταξη του πλοίου
της αρχικής σύµβασης στα δροµολόγιά του αµέσως µετά από τη
λήξη της σύµβασης της παρ. 3 δεν είναι εφικτή, εφαρµόζονται οι
παρ. 1 και 2.

6. Για τη σύµβαση της παρ. 3, η γνώµη του Σ.Α.Σ. παρέχεται
εντός πέντε (5) ηµερών και η εγγυητική επιστολή καλής εκτέλε-
σης προσκοµίζεται εντός επτά (7) ηµερών από τη σύναψη της
σύµβασης. 

7. Το δεύτερο και το τρίτο εδάφιο του άρθρου 11 εφαρµόζο-
νται και στη σύµβαση της παρ. 3.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ  Ε’
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ - 

ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΗ ΔΙΑΤΑΞΗ

Άρθρο  40
Εξουσιοδοτικές διατάξεις - Τροποποίηση άρθρου 20

ν. 4837/2021

Στο άρθρο 20 του ν. 4837/2021 (Α’ 178), περί των εξουσιοδο-
τικών διατάξεων του νόµου αυτού, επέρχονται οι ακόλουθες τρο-
ποποιήσεις: α) όλες οι αναφορές στο «Εθνικό Συµβούλιο
Προσχολικής Αγωγής και Διαπαιδαγώγησης» αντικαθίστανται
από αναφορές στο «Εθνικό Συµβούλιο Αγωγής και Φροντίδας
στην Πρώιµη Παιδική Ηλικία», β) στην παρ. 1: βα) στο πρώτο εδά-
φιο προστίθενται οι λέξεις «Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµι-
κών», ββ) πριν από τη λέξη «σταθµοί» προστίθενται οι λέξεις
«βρεφικοί, βρεφονηπιακοί και παιδικοί», βγ) η φράση «το συγκε-
κριµένο αναλυτικό ωρολόγιο καθηµερινό πρόγραµµα που πρέπει
να ακολουθείται, το υλικό που διανέµεται για την υλοποίηση του
προγράµµατος, τα εργαλεία και το προσωπικό που τα χορηγεί,
η διαδικασία χορήγησής τους» διαγράφεται, βδ) το δεύτερο εδά-
φιο διαγράφεται, γ) στην παρ. 2 η λέξη «Κυψέλη» αντικαθίσταται
από τις λέξεις «Αθηνά: Θεµελιώνοντας το µέλλον των παιδιών
µας», δ) στην παρ. 3: δα) η λέξη «προγράµµατος» αντικαθίσταται
από τις λέξεις «παιδαγωγικού πλαισίου», δβ) οι λέξεις «και, ιδίως
ορίζονται το ενδεικτικό ωρολόγιο πρόγραµµα απασχόλησης των
βρεφών και των νηπίων, ο απαραίτητος εξοπλισµός για τις καθη-
µερινές δραστηριότητες, δίνονται οδηγίες για τη διατροφή, τον
ύπνο και για τη σχέση των επαγγελµατιών µε τα βρέφη και τα
νήπια και µε την οικογένειά τους» διαγράφονται, και το άρθρο 20
διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 20
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Κοινωνικής Συνοχής και
Οικογένειας, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και Εσωτερι-
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κών, καθορίζονται η έναρξη του πιλοτικού προγράµµατος, οι βρε-
φικοί, βρεφονηπιακοί και παιδικοί σταθµοί που συµµετέχουν σε
αυτό, η εκπαίδευση του προσωπικού, ο τρόπος αξιολόγησης του
προγράµµατος, καθώς και κάθε άλλο ειδικό, τεχνικό ή λεπτοµε-
ρειακό θέµα. 

Για την έναρξη και την εφαρµογή του πιλοτικού προγράµµατος
δεν είναι απαραίτητη η έκδοση των κοινών υπουργικών αποφά-
σεων των επόµενων παραγράφων.

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Κοινωνικής Συνοχής και
Οικογένειας και Εσωτερικών, η οποία εκδίδεται ύστερα από
γνώµη του Εθνικού Συµβουλίου Αγωγής και Φροντίδας στην
Πρώιµη Παιδική Ηλικία, καθορίζεται το έτος έναρξης της καθο-
λικής εφαρµογής του Προγράµµατος «Αθηνά: Θεµελιώνοντας το
µέλλον των παιδιών µας» σε όλους τους σταθµούς της χώρας.

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Κοινωνικής Συνοχής και
Οικογένειας και Εσωτερικών, η οποία εκδίδεται ύστερα από
γνώµη του Εθνικού Συµβουλίου Αγωγής και Φροντίδας στην
Πρώιµη Παιδική Ηλικία, εξειδικεύεται το περιεχόµενο του ενιαίου
εφαρµοζόµενου παιδαγωγικού πλαισίου ανά ηλικιακή οµάδα,
καθώς και κάθε άλλο ειδικό, τεχνικό ή λεπτοµερειακό θέµα για
την εφαρµογή του προγράµµατος.

4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Κοινωνικής Συνοχής και
Οικογένειας και Εσωτερικών, η οποία εκδίδεται ύστερα από
γνώµη του Εθνικού Συµβουλίου Αγωγής και Φροντίδας στην
Πρώιµη Παιδική Ηλικία, καθορίζονται ο τρόπος διενέργειας της
τακτικής παρακολούθησης και αξιολόγησης, η συχνότητα, ο τρό-
πος επιλογής του ειδικά εκπαιδευµένου προσωπικού και η εκπαί-
δευση αυτού, τα εργαλεία παρακολούθησης, ο τρόπος χορή-
γησης αυτών, η καταγραφή, συγκέντρωση και επεξεργασία των
στοιχείων, η διαδικασία παραποµπής για περαιτέρω διερεύνηση,
καθώς και κάθε άλλο ειδικό, τεχνικό ή λεπτοµερειακό θέµα.

5. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Κοινωνικής Συνοχής και
Οικογένειας και Εσωτερικών, εγκρίνεται ο Κανονισµός Λειτουρ-
γίας του Εθνικού Συµβουλίου Αγωγής και Φροντίδας στην
Πρώιµη Παιδική Ηλικία, µε τον οποίο καθορίζονται ιδίως, ο τρό-
πος λειτουργίας του, ο τρόπος σύγκλησης των συνεδριάσεων και
λήψης αποφάσεων, η υλικοτεχνική και διοικητική του υποστήριξη
και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την εκτέλεση του έργου του.»

Άρθρο 41
Καταργούµενη διάταξη

Από την έναρξη ισχύος του παρόντος, καταργείται το άρθρο
19 του ν. 4837/2021 (Α’ 178), περί της υποστήριξης της πιλοτικής
εφαρµογής του προγράµµατος «Κυψέλη».

ΜΕΡΟΣ Ε’ 
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο  42
Έναρξη ισχύος

1. Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, µε την επιφύλαξη της παρ. 2.

2. Η ισχύς των εσωτερικών παρ. 3, 4 και 5 του εσωτερικού άρ-
θρου 3Α του άρθρου 5 και των άρθρων 6 και 9 αρχίζει από την
30ή.6.2026, µε την επιφύλαξη της παρ. 3 του άρθρου 17 του πα-
ρόντος.

Αθήνα,                             2025

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΕΘΝΙΚΗΣ 2. ΕΘΝΙΚΗΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ ΑΜΥΝΑΣ

ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ           4. ΠΑΙΔΕΙΑΣ, 
ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

5. ΥΓΕΙΑΣ 6. ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ ΤΟΥ
ΠΟΛΙΤΗ

7. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ 8. ΕΡΓΑΣΙΑΣ
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ

ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

9. ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ 10. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ
ΣΥΝΟΧΗΣ ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ

ΚΑΙ ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑΣ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

11. ΨΗΦΙΑΚΗΣ 12. ΚΛΙΜΑΤΙΚΗΣ
ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ ΚΡΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ
ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ

13. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ 14. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ 
ΕΘΝΙΚΗΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ
ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

15. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ 16. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΣΤΟΝ ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΟ»

ΥΓΕΙΑΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Όχι στο σύνολο. Το σύνολο γίνεται σε άλλη συνεδρίαση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση κατά πλειοψηφία.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 22.50’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Παρασκευή 14 Φεβρουαρίου 2025 και ώρα 09.00’, µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο: συζήτηση επι-
καίρων ερωτήσεων, σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει
διανεµηθεί.
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Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                        ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


